
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10467 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ν. Παπαδόπουλου.,

σελ. 10510 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Ιδιωτικό
Γενικό Λύκειο « Ώθηση» και από το 2ο και το 3ο Δηµοτικό
Σχολείο Κισσάµου Χανίων., σελ. 10479, 10483, 10498 

4. Αναφορά στο δυστύχηµα στα Τέµπη., σελ. 10485, 10489,
10491, 10492, 10493, 10495, 10498, 10514, 10517, 10522,
10528, 10541 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10467, 10471, 10475,
10483, 10489, 10491, 10498, 10502, 10507, 10517, 10529,
10531, 10541, 10542, 10544 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Ενίσχυση
της κεφαλαιαγοράς και άλλες διατάξεις», σελ. 10467-10544 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10506 - 10520
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 10494 - 10506
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10467 - 10480
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10520 - 10533
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 10533 - 10544
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 10480 – 10494

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς του δυστυχήµατος των Τεµπών:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 10492
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10485
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 10493
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 10517
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10517
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 10498
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 10528
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 10495
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 10491
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 10489
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 10522
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 10541
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 10514

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10507, 10517
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 10498, 10502
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 10491
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 10467, 10471, 10475
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10529, 10531
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 10541, 10542, 10544
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 10471
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 10483, 10489, 10491

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών:

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 10512
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 10522
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 10492
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 10485, 10488, 10489
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10475
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 10479
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 10496, 10497
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 10493
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 10516, 10517
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 10501
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 10504
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10517
ΙΑΤΡΙΔΗ Τ. , σελ. 10467
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 10531
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 10481, 10483
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 10523, 10524
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 10532
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 10498
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 10502
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 10508, 10509
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 10525
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 10527
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 10520
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 10469, 10471
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 10533
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 10515
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10517
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 10543
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ. , σελ. 10500, 10534
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 10491, 10492
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 10511
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ.  , σελ. 10505
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10471, 10489
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 10503
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 10489, 10528
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 10506, 10507
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 10519
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 10495
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 10524
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 10542
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 10530
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 10488, 10491, 10509
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 10526
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α.  , σελ. 10489, 10490
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 10521
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ. , σελ. 10535
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 10510
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 10529
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 10518
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 10497
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 10522
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 10498
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 10541
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 10475
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 10513

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΖ’

Τετάρτη 9 Απριλίου 2025



ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 10473, 10475
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 10507
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 10515
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 10500
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 10483
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 10514

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10509
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 10491, 10492



Αθήνα, σήµερα στις 9 Απριλίου 2025, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 8-4-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 8
Απριλίου 2025, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχε-
δίων νόµου: α) «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας σχετικά µε την επιστηµο-
νική και τεχνολογική συνεργασία» και β) «Κύρωση της Συµφωνίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης της Γεωργίας περί αµοιβαίας αναγνώρισης και ανταλ-
λαγής αδειών οδήγησης»)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Ενίσχυση της κεφαλαιαγοράς και άλλες δια-
τάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
της 3ης Απριλίου 2025 τη συζήτηση και ψήφιση του νοµοσχεδίου
σε µία έως δύο συνεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, επί των άρ-
θρων και επί των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει
ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου ειση-
γητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Τσα-

µπίκα Ιατρίδη, για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω σήµερα την τιµή να εισηγούµαι ένα νοµοσχέδιο το
οποίο δίνει ουσιαστικές λύσεις σε ζητήµατα που απασχολούν
τους πολλούς. 

Η Κυβέρνησή µας σταθερά επιστρέφει στην κοινωνία σηµα-
ντικό µέρος από τις επιδόσεις της ελληνικής οικονοµίας και το
κάνει αυτό µε συνεχείς µειώσεις στη φορολογία, πάνω από εβδο-
µήντα φόροι έχουν µειωθεί από το 2019, µε συνεχείς αυξήσεις

στους µισθούς και τις συντάξεις µετά από πολλά χρόνια, µε πολύ
καλύτερες επιδόσεις στα φορολογικά έσοδα µε τη χρήση όλων
των διαθέσιµων τεχνολογικών µέσων. Και όλα αυτά είναι αποτέ-
λεσµα της συνεπούς µας πολιτικής, µιας πολιτικής που στόχο
έχει η χώρα µας το 2027 να είναι σε πολύ καλή καλύτερη κατά-
σταση από το 2019 που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβά-
νει πολλές θετικές ρυθµίσεις που µεταξύ άλλων αφορούν τον
εξωδικαστικό µηχανισµό µε διπλασιασµό της περιµέτρου προκει-
µένου να καλύπτεται και η µεσαία τάξη και να αντιµετωπιστεί το
ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους, την ενίσχυση της αξιοπιστίας και
της ελκυστικότητας του χρηµατιστηρίου, την εξαµηνιαία παρά-
ταση στο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τη µείωση των κόκκινων
δανείων που βρίσκονται στα χαρτοφυλάκια των τραπεζών, τη διά-
ταξη που ρυθµίζει οριστικά το ζήτηµα του συµψηφισµού της προ-
σωπικής διαφοράς περίπου σαράντα χιλιάδων δηµοσίων υπαλ-
λήλων, η διάταξη αυτή θα επιτρέψει και σε αυτούς να λαµβάνουν
απρόσκοπτα τις αυξήσεις που τους αναλογούν στο µέλλον, την
παραίτηση του Ελληνικού Δηµοσίου από την άσκηση ένδικων
µέσων κατά οριστικών αποφάσεων πρωτοβάθµιων διοικητικών δι-
καστηρίων για τη Μάνδρα και το Μάτι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε τις έξι πρωτο-
βουλίες για τον περιορισµό του ιδιωτικού χρέους. 

Πρωτοβουλία πρώτη. Διπλασιάζονται τα εισοδηµατικά και πε-
ριουσιακά όρια, προκειµένου να χαρακτηριστεί ένας οφειλέτης
επιλέξιµος στο πλαίσιο της υποχρεωτικής αποδοχής του εξωδι-
καστικού µηχανισµού από τους πιστωτές. Προϋπόθεση είναι ο
οφειλέτης να έχει ανώτατο όριο ήδη µη εξυπηρετούµενων τρα-
πεζικών οφειλών τις 300.000 ευρώ. Με αυτόν τον διπλασιασµό
των ορίων τα φυσικά πρόσωπα που χαρακτηρίζονται ως επιλέξι-
µοι οφειλέτες αυξάνονται από 7% σε 85% του συνόλου των αι-
τούντων. 

Πρωτοβουλία δεύτερη. Υποχρεώνεται ο πιστωτής να έχει κα-
ταθέσει τουλάχιστον τρεις µήνες προ της διενέργειας πλειστη-
ριασµού έγγραφη πρόταση ρύθµισης στον οφειλέτη. 

Πρωτοβουλία τρίτη. Απαλλαγή οφειλέτη για τον οποίο δεν
ανοίγει πτωχευτική διαδικασία, αλλά καταχωρείται στο µητρώο
φερεγγυότητας. Με τη νέα ρύθµιση προστίθεται η δυνατότητα
στον εισηγητή δικαστή, κατόπιν αίτησης του οφειλέτη, να εκδίδει
πράξη µε την οποία διαπιστώνει την επέλευση της απαλλαγής
του οφειλέτη από τις οφειλές του. 

Πρωτοβουλία τέταρτη. Γίνεται επέκταση προθεσµιών ώστε να
µπορεί ο ευάλωτος οφειλέτης να ενταχθεί στο ενδιάµεσο πρό-
γραµµα. Έτσι ενώ πριν ο οφειλέτης έπρεπε να έχει κάνει τη σχε-
τική αίτηση εξήντα µέρες πριν από την κατάσχεση, τώρα µπορεί
να την κάνει είκοσι µέρες πριν από την κατάσχεση.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Πρωτοβουλία πέµπτη. Προβλέπεται η επέκταση και στην περί-
πτωση που ο οφειλέτης επιλέξει να ρυθµίσει τις οφειλές του
µέσω της διαδικασίας εξυγίανσης της δυνατότητας ρύθµισης δα-
νείων που έχουν εγγύηση Ελληνικού Δηµοσίου µε δυνατότητες
διαγραφών και επέκτασης του χρόνου αποπληρωµής. Στόχος της
ρύθµισης αυτής είναι να βοηθηθούν οι επιχειρήσεις που έχουν
συνήθως µεγαλύτερες οφειλές να ρυθµίσουν και τα δάνεια µε
εγγύηση Ελληνικού Δηµοσίου χωρίς να κινδυνεύει η παρασχε-
θείσα εγγύηση. 

Πρωτοβουλία έκτη. Προβλέπεται η δηµιουργία µόνιµου µηχα-
νισµού αποζηµίωσης ζηµιωθέντων της «Ασπίς Πρόνοια» και η επί-
λυση ζητηµάτων αποζηµιώσεων σε δικαιούχους απαιτήσεων από
ασφάλειες ζωής. 

Οι ρυθµίσεις αυτές είναι κοµβικές και σηµαντικές, είναι τα δι-
ευρυµένα κριτήρια για υπαγωγή στον εξωδικαστικό µηχανισµό
και διευκολύνουν όχι µόνο τους ευάλωτους πολίτες, αλλά για
πρώτη φορά και τη µεσαία τάξη. Θα πρέπει να επισηµάνω ότι όλα
αυτά γίνονται µε σωστό σχεδιασµό και σεβασµό στον κόπο όλων
των Ελλήνων, όλων των Ελληνίδων. Γίνονται µε σεβασµό στις δυ-
νατότητες της οικονοµίας µας, γιατί πρέπει να δίνουµε µέχρι εκεί
που αντέχει η οικονοµία µας για µην ξεπεράσουµε τα όρια και
µπούµε πάλι σε καθεστώς υπερβολικού ελλείµµατος από την Κο-
µισιόν.

Αυτή είναι µια υπεύθυνη πολιτική, αυτή είναι µια υπεύθυνη
στάση. Γιατί ας µην ξεχνάµε ότι οι πολιτικές του σήµερα επηρε-
άζουν και τις επόµενες γενιές, τα παιδιά µας και τα εγγόνια µας. 

Και επειδή πρέπει να απευθυνόµαστε στους Έλληνες πολίτες
µε ειλικρίνεια, δεν υπάρχει τίποτα πιο αληθινό από το να βλέπεις
αποτελέσµατα µίας πολιτικής σε βάθος χρόνου. Έτσι, µελετώ-
ντας τα στοιχεία της Eurostat του 2023, το ιδιωτικό χρέος στην
Ελλάδα βρίσκεται στην δέκατη έκτη θέση ανάµεσα στα κράτη-
µέλη µε ποσοστό 93,3% του ΑΕΠ, παραµένοντας κάτω από τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο που είναι στο 125,3%. Από το 2019 µέχρι
και το 2024 το ποσοστό των κόκκινων δανείων στις τράπεζες µει-
ώθηκε σηµαντικά µέσω του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ». Την ίδια
στιγµή από το 2020 ως και σήµερα το ιδιωτικό χρέος ως ποσοστό
του ΑΕΠ, αλλά και το ιδιωτικό χρέος των νοικοκυριών, παρουσιά-
ζουν σταθερή µείωση. Τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια στο σύνολό
τους το τρίτο τρίµηνο του 2024 αποτελούσαν το 30% των δα-
νείων έναντι ποσοστού 52% το 2019, ενώ η πτωτική πορεία ανα-
µένεται να συνεχιστεί. Επίσης, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια
τραπεζών ανέρχονται σήµερα σε 67,08 δισεκατοµµύρια ευρώ µε
στοιχεία του τρίτου τριµήνου του 2024 από 92,19 δισεκατοµµύρια
το 2019. 

Στο ίδιο πλαίσιο κινείται και ο εξωδικαστικός συµβιβασµός. Τα
αποτελέσµατα είναι πολύ σηµαντικά. Συνολικά έως και τον Φε-
βρουάριο του 2025 έχουν γίνει 31.953 επιτυχείς ρυθµίσεις οφει-
λών. Η ραγδαία αύξηση σηµειώθηκε στις επιτυχείς ρυθµίσεις του
εξωδικαστικού µεταξύ του 2023 και 2024 και ανήλθε σε ποσοστό
81% µε 16.903 επιτυχείς ρυθµίσεις εντός του 2024 έναντι 9.339
το 2023. Αθροιστικά µέχρι σήµερα έχουν ρυθµιστεί οφειλές συ-
νολικού ύψους 10,45 δισεκατοµµυρίων ευρώ εκ των οποίων το µε-
γαλύτερο µέρος εντός του 2023 και 2024. Συγκεκριµένα, 5,13
δισεκατοµµύρια ευρώ το 2024 και 3,54 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2023, έχουµε αύξηση δηλαδή 45%. Τα στοιχεία αυτά δείχνουν µία
αναµφίβολα σηµαντική βελτίωση και πάνω σε αυτή τη βελτίωση
πατάµε µε σιγουριά και προωθούµε τις νέες αυτές ρυθµίσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία σύγχρονη και υγιή οικο-
νοµία είναι απαραίτητη και η ενίσχυση της κεφαλαιαγοράς. Στο
πλαίσιο αυτό η στρατηγική µας κινείται σε δύο άξονες. Πρώτος
άξονας η ενίσχυση του χρηµατιστηρίου µε τη θέσπιση νέων κινή-
τρων τα οποία είναι τα εξής: Φορολογικά κίνητρα για τους επεν-
δυτικούς αγγέλους και για επενδύσεις στην εναλλακτική αγορά.
Σύµφωνα µε τα κίνητρα αυτά ποσό ίσο µε το 50% της εισφοράς
τους εκπίπτει από το φορολογητέο εισόδηµα µέχρι τις 300.000
ευρώ. Αυξάνεται η έκπτωση δαπανών για εισαγωγή µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων στο Χρηµατιστήριο Αθηνών. Οι επιλέξιµες
δαπάνες, προσαυξηµένες κατά 100% µε ανώτατο όριο προσαύ-
ξησης τις 200.000 ευρώ, θα εκπίπτουν από τα ακαθάριστα έσοδα
των επιχειρήσεων κατά τον χρόνο πραγµατοποίησής τους για
διάρκεια τριών ετών. Μειώνεται από 15% σε 5% ο συντελεστής

φορολογίας σε τόκους εισηγµένων εταιρικών οµολόγων που απο-
κτούν φυσικά πρόσωπα φορολογικοί κάτοικοι Ελλάδας. Έτσι δια-
µορφώνεται οµοιόµορφο καθεστώς φορολογικής µεταχείρισης
ηµεδαπών και αλλοδαπών επενδυτών για το εισόδηµα από τό-
κους ανεξαρτήτως του τόπου χρηµατιστηριακής διαπραγµάτευ-
σης των οµολογιών. 

Πέρα από τα φορολογικά κίνητρα προβλέπονται και άλλες
ρυθµίσεις µε τις οποίες διευκολύνεται η µεταφορά κινητών αξιών
από την αγορά αξιών του Χρηµατιστηρίου Αθηνών στην εναλλα-
κτική αγορά του Χρηµατιστηρίου Αθηνών. Θεσπίζεται η δυνατό-
τητα εισαγωγής στο χρηµατιστήριο µετοχών µε πολλαπλά
δικαιώµατα ψήφου, εφόσον αυτό προβλέπεται στο δίκαιο της
έδρας τους. Η ρύθµιση αυτή ενθαρρύνει ιδιοκτήτες νεοφυών επι-
χειρήσεων να βάλουν τις επιχειρήσεις στο χρηµατιστήριο χωρίς
να φοβούνται µήπως χάσουν τον έλεγχό τους. 

Αυξάνεται από 5 σε 8 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως το όριο για
την έκδοση πληροφοριακού δελτίου αντί ενηµερωτικού δελτίου
σε δηµόσιες προσφορές κινητών αξιών µε στόχο τη διευκόλυνση
πρόσβασης των µικροµεσαίων επιχειρήσεων στο χρηµατιστήριο.
Ρυθµίζεται το πλαίσιο που διέπει τα οµολογιακά δάνεια µε οµο-
λογίες εισηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά. Με τη νέα αυτή ρύθ-
µιση, που εισάγεται διευκολύνεται η λήψη αποφάσεων περί
τροποποίησης των όρων του οµολογιακού δανείου για εισηγµέ-
νες οµολογίες µε σεβασµό προς τη µειοψηφία. 

Επεκτείνεται και σε περιπτώσεις συγχώνευσης εισηγµένων µε
µη εισηγµένες εταιρείες το καθεστώς εκποίησης µετοχών δι-
καιούχων που δεν έχουν εµφανιστεί. Επεκτείνεται και ρυθµίζεται
ειδικώς ο θεσµός των συλλογικών λογαριασµών για οργανισµούς
συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες και οργανισµούς εναλ-
λακτικών επενδύσεων. Στόχος της ρύθµισης αυτής είναι η διευ-
κόλυνση των συναλλαγών, η προσέλκυση νέων κεφαλαίων και η
µείωση του κόστους για τους επενδυτές µέσω της ενίσχυσης του
ανταγωνισµού. 

Εκσυγχρονίζεται το νοµοθετικό πλαίσιο που διέπει τις ανώνυ-
µες εταιρείες επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία. Μεταξύ άλλων
παρέχεται η δυνατότητα εκµετάλλευσης ακίνητης περιουσίας για
οποιονδήποτε οικιστικό, βιοµηχανικό και εµπορικό σκοπό. Εισά-
γονται βελτιωµένοι κανόνες αποτίµησης της ακίνητης περιουσίας
της ΑΕΕΑΠ και υποχρέωση ασφάλισης όλων των ακινήτων της. 

Προβλέπεται η δυνατότητα εκµετάλλευσης µονάδων παραγω-
γής και αποθήκευσης ενέργειας από ΑΠΕ για την κάλυψη των
ενεργειακών αναγκών της ακίνητης περιουσίας της ΑΕΕΑΠ, των
εταιρειών του οµίλου και των µισθωτών ή χρηστών τους, αλλά
και µε γνώµονα την ανάγκη βελτίωσης του ενεργειακού προφίλ
της ακίνητης περιουσίας. Συγκεντρώνονται όλες οι διατάξεις του
ειδικού καθεστώτος φορολογίας που διέπει τις εταιρείες αυτές.
Απαλλάσσονται οι ΑΕΕΑΠ από τους αυστηρούς κανόνες για τους
διαχειριστές οργανισµών εναλλακτικών επενδύσεων που δεν
απαιτούνται για την εν λόγω κατηγορία από το Ενωσιακό Δίκαιο
και αύξαναν υπερβολικά το κόστος λειτουργίας τους. Παραµέ-
νουν όµως και εκσυγχρονίζονται όλες οι ασφαλιστικές δικλείδες
για την προστασία του επενδυτικού κοινού. Τέλος, ρυθµίζεται το
πλαίσιο έκδοσης ευρωπαϊκών πράσινων οµολόγων για τη χρηµα-
τοδότηση περιβαλλοντικά βιώσιµων επενδύσεων. 

Ο δεύτερος άξονας της στρατηγικής µας περιλαµβάνει ρυθµί-
σεις για τη θωράκιση των εποπτικών µηχανισµών. Ειδικότερα θε-
σπίζονται επιπλέον διαφανείς διαδικασίες λειτουργίας της
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς µε βάση τις βέλτιστες διεθνείς και ευ-
ρωπαϊκές πρακτικές. Συγκεκριµένα, προβλέπεται να εκδοθούν
εγχειρίδιο ελέγχου των καταγγελιών που υποβάλλονται στην επι-
τροπή, εγχειρίδιο επιτόπιων ελέγχων στους εποπτευόµενους φο-
ρείς, κατευθυντήριες γραµµές για τον υπολογισµό των προστί-
µων και την επιβολή κυρώσεων µε σταθερές και διαφανείς διαδι-
κασίες ελέγχου και λογοδοσίας, κώδικας δεοντολογίας που θα
ρυθµίζει τον τρόπο άσκησης των καθηκόντων των µελών και του
προσωπικού, εγχειρίδιο κάλυψης των εκπαιδευτικών αναγκών
προσωπικού µε αξιολόγηση εκπαιδευτών και εκπαιδευοµένων.
Περαιτέρω, παρέχεται η δυνατότητα στους εποπτικούς µηχανι-
σµούς, δηλαδή Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και Τράπεζα της Ελ-
λάδος, να διενεργούν ελέγχους στους εποπτευόµενους φορείς
µε µυστικούς πελάτες. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει
ακόµα ρυθµίσεις που αφορούν στην προστασία των επενδυτών
στα κρυπτοστοιχεία, η οποία είναι µία άκρως ανερχόµενη αγορά
που απαιτεί όµως παράλληλη προστασία των επενδυτών απένα-
ντι σε αθέµιτες ή παράνοµες πρακτικές. 

Μία ακόµη ουσιαστική ρύθµιση είναι και η οριστική επίλυση του
θέµατος της προσωπικής διαφοράς για τους δηµοσίους υπαλλή-
λους. Η διάταξη αυτή αφορά περίπου σαράντα χιλιάδες δηµοσί-
ους υπαλλήλους µε προσωπική διαφορά. Πιο αναλυτικά η
διάταξη προβλέπει ότι, αν η προσωπική διαφορά είναι µικρότερη
από το ποσό των 300 ευρώ, δεν επέρχεται συµψηφισµός της µε
την αύξηση του βασικού µισθού. Αν το υπερβαίνει, το ποσό της
προσωπικής διαφοράς που συµψηφίζεται ισούται µε το µικρό-
τερο µεταξύ του 50% της προκαλούµενης αύξησης του βασικού
µισθού και του ποσού της προσωπικής διαφοράς που υπερβαίνει
τα 300 ευρώ. Με την προτεινόµενη διάταξη, και λαµβάνοντας υπ’
όψιν ότι η προσωπική διαφορά σε ορισµένες περιπτώσεις µπορεί
να ανέρχεται σε ποσά που προκαλούν σηµαντικές διαφοροποι-
ήσεις µεταξύ υπαλλήλων του ίδιου µισθολογικού κλιµακίου, ρυθ-
µίζεται αναδροµικά από 1-6-2024 και µε µόνιµο τρόπο το ζήτηµα
που έχει ανακύψει και ταυτόχρονα περιορίζονται σταδιακά οι µι-
σθολογικές ανισότητες στο προσωπικό του δηµοσίου σε περι-
πτώσεις µε υψηλή προσωπική διαφορά. 

Επίσης, µε το παρόν νοµοσχέδιο το Ελληνικό Δηµόσιο παραι-
τείται από την άσκηση ένδικων µέσων κατά οριστικών αποφά-
σεων πρωτοβάθµιων διοικητικών δικαστηρίων για τη Μάνδρα και
το Μάτι. Να τονίσω επίσης πως είναι πολύ σηµαντικό ότι µε την
τροπολογία µε αριθµό 350/84 προβλέπεται η αναστολή ποινικών
διώξεων στην περίπτωση που ο οφειλέτης έχει ενταχθεί σε ρύθ-
µιση των οφειλών του προς το Δηµόσιο ή τρίτους και η οριστική
παύση σε περίπτωση εξόφλησης, ενώ είµαστε και σε αναµονή
για νοµοτεχνική βελτίωση που να περιλαµβάνει τους δήµους και
την περιφέρεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα είναι ότι και
αυτό το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει πολύ θετικές παρεµβάσεις για
την πλειοψηφία των πολιτών. Ως µέλος της Επιτροπής Οικονοµι-
κών Υποθέσεων χαίροµαι ιδιαίτερα που για ακόµα µία φορά ει-
σηγούµαι νοµοσχέδιο της Κυβέρνησής µας µε ξεκάθαρο θετικό
πρόσηµο. Συνεχίζουµε λοιπόν µε την ίδια λογική και την ίδια δέ-
σµευση να κάνουµε το καλύτερο δυνατό για όλους τους Έλληνες
και για όλες τις Ελληνίδες µε σεβασµό στους κόπους τους και
σεβασµό στις γενιές που µας ακολουθούν. Ειδικά τώρα που για
ακόµη µία φορά είµαστε µπροστά σε εξελίξεις που απαιτούν νη-
φαλιότητα, σωστό σχεδιασµό και την καλύτερη δυνατή συνέρ-
γεια και συναίνεση. Το παρόν νοµοσχέδιο καλύπτει µε πληρότητα
και τα τέσσερα στοιχεία που σας ανέφερα, γι’ αυτό και το στηρί-
ζουµε ανεπιφύλακτα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής κ. Κουκουλόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα λεπτό πριν την δωδεκάτη,

δηλαδή 23.59,’ η Κυβέρνηση κατέθεσε δύο πολυσέλιδες τροπο-
λογίες στις οποίες ρυθµίζει µείζονα θέµατα χωρίς καµία ενηµέ-
ρωση εισηγητών, κοµµάτων, ενδιαφεροµένων. Το πιο γνωστό
από αυτά, του τέλους ταφής, που τόσο απασχόλησε την κοινή
γνώµη, χωρίς καµία ενηµέρωση και της Κεντρικής Ένωσης
Δήµων και της Περιφέρειας Αττικής που έχει µια εµπλοκή στη
διαχείριση των απορριµµάτων της Αττικής. Η Κυβέρνηση διαρ-
κώς ρέπει σε ένα µοντέλο αυταρχικής διακυβέρνησης µάλλον
εναρµονιζόµενη µε την εποχή του Τραµπ.

Έχει βέβαια και µια άλλη πλευρά αυτό. Εµείς εδώ τη γνωρί-
ζουµε, αλλά να τη µάθουν και οι πολίτες. Επειδή οι τροπολογίες
κατατέθηκαν ένα λεπτό πριν τη δωδεκάτη, όλες οι τροπολογίες
κοµµάτων και µεµονωµένων Βουλευτών που έχουν κατατεθεί
µέχρι και ένα λεπτό πριν θεωρούνται και αντιµετωπίζονται ως
εµπρόθεσµες και όχι εκπρόθεσµες. Κάτι σαν την παλιά «Ολυ-

µπιακή», που πηγαίναµε πέντε λεπτά πριν την προγραµµατισµένη
πτήση µε τη σιγουριά ότι θα καθυστερήσει η πτήση και άρα θα
την προλάβουµε. Τόσο εκσυγχρονιστής ο νεόκοπος Υπουργός
Οικονοµικών. Καλή αρχή -παρότι απουσιάζει- κύριε Πιερρακάκη!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω πριν µπω στο νο-
µοσχέδιο να κάνω µια µικρή αναφορά σε όλα όσα συµβαίνουν.
Αύριο εκτός συγκλονιστικού απροόπτου οι δασµοί στην Κίνα ως
ανταπάντηση θα πάνε στο 104%. Μαίνεται ένας πόλεµος µε αβε-
βαιότητες που κανείς δεν µπορεί να προεξοφλήσει. Από τη µεριά
µας θέλω να κάνω καθαρά δύο πράγµατα. Το πρώτο είναι ότι εί-
µαστε σταθεροί στην ανάγκη να υπάρξει ενιαία ευρωπαϊκή απά-
ντηση. Η Ευρώπη έχει µια µεγάλη ευκαιρία, µια µεγάλη πρόκληση
και έναν µεγάλο κίνδυνο. Άµυνα, ενέργεια και ελεύθερο εµπόριο-
δασµοί είναι τρεις µεγάλες προκλήσεις που ή θα τις απαντήσει
ενιαία και αύριο θα είναι πολύ πιο δυνατή ή θα δώσει επιµέρους
απαντήσεις και αυτό καθιστά προβληµατική την επόµενη µέρα
για το ίδιο το µέλλον της Ένωσης. 

Σε ό,τι µας αφορά υπάρχουν δύο θέµατα ετεροβαρή δηµοσιο-
νοµικά που είναι όµως πολύ σοβαρά. Το ένα έχει µεγάλο ειδικό
βάρος, αφορά τον πρωτογενή τοµέα, κρίσιµα προϊόντα µας,
όπως το µέλι, το λάδι, την ελιά, τα αποστάγµατα, το κρασί. Τριά-
ντα ένας Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ έχουν καταθέσει ερώτηση για
αυτό, για την ανάγκη λήψης µέτρων. 

Το δεύτερο, που είναι πιο µεγάλο δηµοσιονοµικά, έχει να κάνει
µε την µηχανή του τουρισµού, τη βιοµηχανία του τουρισµού. Η
πραγµατική ανησυχία είναι δεδοµένο ότι προέρχεται από εκεί,
γιατί ο φόβος ύφεσης ή φρεναρίσµατος της ανάπτυξης σε χώρες
κρίσιµες που τροφοδοτούν τον τουρισµό ενδεχοµένως να προ-
καλέσει στην Ελλάδα ιδιαίτερα σοβαρό πρόβληµα. 

Η Κυβέρνηση, που έχει στηρίξει τα τελευταία χρόνια το αφή-
γηµά της σε συντριπτικά µεγάλο µέρος στα έσοδα από τον του-
ρισµό, αλλά και στη συγκράτηση του ισοζυγίου εξωτερικών
συναλλαγών από τα έσοδα του τουρισµού -είναι δύο παράµετροι
που σώζουν το κυβερνητικό αφήγηµα πάνω στον τουρισµό- θα
πρέπει επιτέλους να καταλάβει ότι πρέπει να αλλάξει ρότα. Το
µονοσήµαντο µοντέλο real estate-τουρισµός-κατανάλωση έχει
πλέον κλείσει τον κύκλο του, πνέει τα λοίσθια, κατά κυριολεξία.
Είναι καιρός για άλλες αποφάσεις, για άλλες τοµές και καλά θα
κάνει η Κυβέρνηση όσο ακόµη είναι στη θέση της να ακούει αν
µη τι άλλο και να δίνει ιδιαίτερη προσοχή σε προτάσεις δυνά-
µεων, όπως το ΠΑΣΟΚ, που έχει µια τελείως διαφορετική οπτική,
όπως θα πω εν συντοµία στη συνέχεια για το νοµοσχέδιο. 

Έρχοµαι λοιπόν στο νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο έχει στο µε-
γάλο µέρος του, και στον πυρήνα του φυσικά, αλλά και στον
κύκλο του, τα ζητήµατα κεφαλαιαγοράς, κρυπτονοµισµάτων,
χρηµατιστήριου και ούτω καθεξής. Είναι τα εκατόν εβδοµήντα
τέσσερα άρθρα από τα διακόσια τριάντα τέσσερα του συνόλου.
Τώρα µε την αρίθµηση µπορεί να µου ξεφεύγει κάτι, γιατί και η
Κυβέρνηση µπερδεύτηκε µε τις αριθµήσεις. Αυτό που κατέθεσε
είχε άλλη αρίθµηση στην αιτιολογική έκθεση, άλλη αρίθµηση από
το άρθρο 219 και κάτω στα άρθρα. Διότι όλα γίνονται τσαπατσού-
λικα και βεβιασµένα.

Δεν υπάρχει θέµα να διαφωνήσουµε εµείς τουλάχιστον σε εν-
σωµάτωση Οδηγιών και κανονισµών που διέπουν το συντριπτικά
µεγάλο µέρος αυτών των πρώτων κεφαλαίων, που είναι τα εκατόν
εβδοµήντα τέσσερα-εκατόν εβδοµήντα πέντε άρθρα, όπως είπα.
Είναι µια πάγια αρχή και σε γενικές γραµµές όσο είχαµε τον
χρόνο να ελέγξουµε, αν πραγµατικά γίνεται σωστή µεταφορά και
δεν κρύβεται κάτι πίσω από τις λεπτοµέρειες, δεν διαπιστώσαµε
κάτι µεµπτό, για να το πω καθαρά. 

Από εκεί και πέρα να κάνω τρεις παρατηρήσεις όµως, που είναι
ιδιαίτερα σοβαρές. Θα τις πω µία-µία µε τη σοβαρότητα που
έχουν. Πρώτον, όπου δεν υπάρχει ενσωµάτωση σε αυτά τα εκα-
τόν εβδοµήντα πέντε άρθρα η Κυβέρνηση επαναλαµβάνει τον
γνωστό κακό της εαυτό. Στο άρθρο 43 αυξάνει το µετοχικό κε-
φάλαιο των εταιρειών διαχείρισης ακινήτων έτσι ώστε να πάµε
προς ολιγοπωλιακές καταστάσεις στην αγορά. Περιορίζει τον
ανταγωνισµό. 

Στο άρθρο 46 δίνει στις ίδιες εταιρείες διαχείρισης ακινήτων
υπαινικτικά, κύριε Υπουργέ, χώρο για να επενδύσουν σε φωτο-
βολταϊκά κ.λπ. την ώρα που χιλιάδες συµπολίτες µας αγρότες,
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ενεργειακές κοινότητες και όλοι οι ΟΤΑ περιµένουν ενεργειακό
χώρο και δεν παίρνουν. Τι υποκρύπτει αυτή η περίεργη διάταξη
πραγµατικά; Ακόµα και εκεί θα τους βρούµε µπροστά µας αυτούς
τους διαχειριστές αµοιβαίων και ακίνητης περιουσίας και όλα τα
υπόλοιπα; 

Στα άρθρα 67 και 75 πρέπει να κάνετε αλλαγές. Ήσασταν
παρών στη διαβούλευση, κύριε Πετραλιά. Ακούσατε τι είπαν όλοι
οι φορείς. Μιλήσανε όλοι έντονα για την ανάγκη αλφαβητισµού,
ενηµέρωσης δηλαδή, επενδυτών, µικροεπενδυτών και µεγαλοε-
πενδυτών. Αντ’ αυτού ρέπετε σε µια κατάσταση να εµπλακούν
ιδιώτες ιδιαίτερα σε σχέση µε την κεφαλαιαγορά στην ιστορία
του mystery shopping, όπου υπάρχουν ευαίσθητα θέµατα προ-
σωπικών δεδοµένων αν µη τι άλλο. Πρέπει να το δείτε µε ιδιαί-
τερη προσοχή, σας το είπαν και όλοι οι φορείς της αγοράς και
του χρηµατιστηρίου στη διαβούλευση. Πρέπει να διορθωθούν οι
δύο διατάξεις, η 67 και η 75. Η µία αφορά την κεφαλαιαγορά και
η άλλη αφορά την Τράπεζα της Ελλάδος, που εποπτεύουν αντί-
στοιχα τµήµατα αυτής της διαδικασίας.

Στο άρθρο 58 γίνεται ακόµη µια αιτιολογηµένη απαλλαγή
φόρου. 

Το άρθρο 68 αναφέρεται -σηµειωτόν κάνετε όπως σας είπα,
ήσασταν παρών, κύριε Πετραλιά- στην υπόθεση ανεξαρτησίας
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

Έρχοµαι στο δεύτερο µείζον σηµείο, στο οποίο θέλω, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, να δώσω µια προσοχή. Το είπα και στην
επιτροπή, το επαναλαµβάνω και σήµερα όσο µπορώ πιο εµφα-
τικά, πιο δυνατά: Κινδυνεύουµε ως Βουλή να νοµοθετήσουµε ένα
πλαίσιο, για το οποίο δηµιουργούνται και µια σειρά προσδοκίες,
το οποίο να είναι τελικά µια νοµοθεσία σε κενό. 

Για ποιον λόγο; Διότι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς κυριαρχεί σε
όλα τα άρθρα. Κυριαρχείται το νοµοσχέδιο από την υπόθεση της
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς που είναι η εποπτεύουσα αρχή σε
όλη αυτή τη διαδικασία και είναι δραµατική η ανάγκη ενίσχυσής
της σε προσωπικό, σε δεξιότητες, σε εξοπλισµό. Είναι δραµατική
η υποστελέχωσή της. Μας το είπε και η επικεφαλής της κεφαλαι-
αγοράς και ο σύλλογος εργαζοµένων, αλλά και όλοι φορείς της
κεφαλαιαγοράς στην ακρόαση φορέων. 

Καθυστέρησε τόσο πολύ να έρθει αυτό το νοµοσχέδιο. Ακόµη
και στην Ολοµέλεια ήρθε πριν από έναν µε ενάµιση µήνα µετά το
πέρας της διαβούλευσης, πέραν του ότι κυοφορούταν κάπου
από τον Νοέµβρη µήνα. Τόσο πολύ κόστιζε να προχωρήσει η
έναρξη διαδικασίας στελέχωσης, κύριε Πετραλιά; 

Πήρατε µια δέσµευση προχθές ενώπιον των φορέων ότι το
προεδρικό διάταγµα µε το νέο οργανόγραµµα και τις νέες προ-
βλέψεις θα προχωρήσει. Το λέω σχηµατικά, αλλά αγγίζω τα όρια
της κυριολεξίας λέγοντας ότι θα έπρεπε αυτό το π.δ. να δηµοσι-
ευθεί µία µε δυο µέρες διαφορά µε το συγκεκριµένο ΦΕΚ του συ-
γκεκριµένου νόµου. Διαφορετικά, όπως σας είπα, νοµοθετούµε
σε κενό. Η Κυβέρνηση αυτό το υποτιµά. 

Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι τι έχει κάνει µε τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Διαφήµιζε επί τρία, τέσσερα χρό-
νια ότι καλπάζουµε, προσθέτουµε τάδε τοις εκατό, την τάδε µέρα
από ΑΠΕ κ.λπ., µε έναν σχεδιασµό ανύπαρκτο ή ελλιπέστατο. 

Από τη µεριά του ΠΑΣΟΚ -που κάποτε µας κατηγορούσαν ότι
µιλάµε για πράσινα άλογα, επειδή ακριβώς εµείς πιστεύουµε στις
ΑΠΕ- είχαµε µιλήσει τεκµηριωµένα πέντε χρόνια ακριβώς πριν για
την ανάγκη ισόρροπης ανάπτυξης των ΑΠΕ. Είχαµε µιλήσει για
την ανάγκη αναβάθµισης των δικτύων µέσης, χαµηλής και υψη-
λής και για τις λεωφόρους διασύνδεσής µας µε την Ευρώπη και
φυσικά, για το ζήτηµα της αποθήκευσης και της ενεργειακής δη-
µοκρατίας για τη διάχυση του οφέλους. Τίποτα από όλα αυτά δεν
έγινε. 

Σήµερα -ενώ δεν έχουν αναπτυχθεί καν τα µισά από αυτά που
προβλέπει το εθνικό σχέδιο για το 2030- είναι σε πλήρες αδιέ-
ξοδο αυτή η διαδικασία. Το διαβάζετε κάθε µέρα στον Τύπο. Επι-
κοινωνιακά µπορεί να κρύβεται, αλλά αυτή η υπόθεση που είναι
ιδιαίτερα σοβαρή για το αύριο της ενέργειας στη χώρα, από εδώ
και πέρα θα αντιµετωπίζει µόνο προβλήµατα, ακριβώς γιατί δεν
έγιναν τα πράγµατα στην ώρα τους. 

Να µην φτάσουµε σε κάτι ανάλογο και στο ζήτηµα του Χρηµα-
τιστηρίου. Εµάς το Χρηµατιστήριο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

δεν µας ενδιαφέρει τόσο. Δεν λέµε ότι είµαστε αδιάφοροι. Δεν
είµαστε από το πρωί ως το βράδυ, για να δούµε αν θα πάρουµε
την αξιολόγηση. 

Ο οίκος Russell -κάπως έτσι λέγεται, δεν γνωρίζω τα αρχικά
του- δεν µας έδωσε την πολυπόθητη αναβάθµιση του Χρηµατι-
στηρίου χθες. Ωραία, δεν χάλασε και ο κόσµος, λέµε εµείς. Δεν
επιχαίρουµε φυσικά, αλλά δεν είναι αυτό το κριτήριο. Εµείς θέ-
λουµε πραγµατικά ένα ισχυρό Χρηµατιστήριο για τις επιχειρή-
σεις. Θέλουµε να προσελκύσουµε παραγωγικές επιχειρήσεις που
απουσιάζουν εµφατικά από το Χρηµατιστήριο και να δηµιουργη-
θεί ένα τέτοιο κοινωνικοοικονοµικό περιβάλλον που να µπορούν
και οι µικροµεσαίοι και οι µικροί επενδυτές να βλέπουν µε ενδια-
φέρον την επένδυση. 

Γι’ αυτό είναι τεράστιο ζήτηµα να εγγυηθούµε τη διαφάνεια
στους πολίτες. Είναι διπλά απαιτητή στις µέρες µας, γιατί ο κό-
σµος συµπιέζεται αφόρητα, ολοένα και περισσότεροι. Για τη
χώρα µας µιλάω. Το αποδεικνύει και η πρόσθετη έκθεση της Eu-
rostat που µας κατατάσσει σε αγοραστική δύναµη προτελευταί-
ους πριν τη Βουλγαρία για πολλοστή φορά. Μάλιστα, έγινε δυσ-
µενέστερη η σχέση µας µε τη Βουλγαρία απ’ ότι ήταν τον προ-
ηγούµενο χρόνο ή το 2019. Εµείς βελτιώσαµε κατά 4% τις επιδό-
σεις µας σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης του
2019 και η Βουλγαρία έντεκα µονάδες. Τα συµπεράσµατα είναι
δικά σας. Είναι ο πιο αξιόπιστος δείκτης που µετράει πώς πάνε
τα πράγµατα σε µια χώρα. 

Σε όλη αυτή την κατάσταση, όπως καταλαβαίνετε, δεν είναι λο-
γικό να µιλάµε διαρκώς για αναβαθµίσεις και για κάποιους που
αθροίζουν κέρδη. Πρώτα από όλα πρέπει να δώσουµε εγγυήσεις
διαφάνειας παντού, σε όλο τον κόσµο -σε όλους τους πολίτες
εννοώ. Άρα, λοιπόν, είναι διπλή η απαίτηση για διαφάνεια. Εκτός
από τη γενική απαίτηση που υπάρχει στους καιρούς µας, η κα-
τάσταση της χώρας την επιβάλλει διπλά, αλλά την επιβάλλει και
τριπλά. Αυτό είναι ένα µείζον θέµα. 

Στο Χρηµατιστήριο πρόκειται το αµέσως επόµενο διάστηµα να
ξεκινήσει να επενδύει τα αποθεµατικά του το ΤΕΚΑ, το επικου-
ρικό της νέας γενιάς. Όσοι γεννήθηκαν από το 2004 και µετά ή
έχουν ξεκινήσει να εργάζονται από την 1 Ιανουαρίου του 2022
και µετά -κατά κυριολεξία δηλαδή η νέα γενιά της χώρας- αυτοί
οι άνθρωποι έχουν τα λεφτά τους στο ΤΕΚΑ. Πείτε το όπως θέ-
λετε. Το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλισης. Θα
τοποθετείται λοιπόν, σε επενδυτικά προϊόντα του Χρηµατιστη-
ρίου. Ούτε κανονισµό έχει το ταµείο αυτό που να λέει πως ακρι-
βώς θα γίνονται αυτές οι τοποθετήσεις και οι επενδύσεις και η
κεφαλαιαγορά βέβαια ουσιαστικά έχει πλήρη αδυναµία αυτή τη
στιγµή που µιλάµε, να ελέγξει - υποβοηθήσει έναν φορέα του δη-
µοσίου συµφέροντος όπως ο ΤΕΚΑ.  

Είναι δυνατόν να δεχτούµε τα λεφτά που σωρεύονται για τις
συντάξεις της νέας γενιάς -που έτσι κι αλλιώς δεν µπορεί να δει
µέλλον σαν αυτό που βλέπαµε πριν από κάποιες δεκαετίες οι
προηγούµενες νέες γενιές- να τα θέτουν εν αµφιβόλω και τα κε-
φάλαια της µελλοντικής επικουρικής ασφάλισης να πηγαίνουν
στα χέρια των funds, τα λεφτά δηλαδή της νέας γενιάς; 

Είναι πολύ σοβαρά τα θέµατα. Γι’ αυτό λοιπόν, κύριε Υπουργέ,
πρέπει να πάρετε ύψιστες δεσµεύσεις. Διαφορετικά -όπως είπα
και στην επιτροπή- θα µας αναγκάσετε για πρώτη φορά να µην
ψηφίζουµε κανονισµούς και ενσωµατώσεις οδηγιών, γιατί είναι
µείζον το θέµα της ενίσχυσης της κεφαλαιαγοράς. 

Θα αναφερθώ στις λοιπές διατάξεις εν συντοµία. Θα µιλήσουν
πολλοί συνάδελφοι από την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα και ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, κ. Γερουλάνος και θα τα θέ-
σουµε όλα. Επιφυλάσσοµαι κι εγώ να πω αρκετά πράγµατα στη
δευτερολογία µου. 

Θέλω όµως να πω δύο πράγµατα για τον εξωδικαστικό µηχα-
νισµό, για την προσωπική διαφορά και για τις τροπολογίες που
έχουµε καταθέσει. Από µία φράση θα πω για το καθένα. 

Πρώτον, θα αναφερθώ στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Το δί-
ληµµα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δίληµµα κύριε Υπουργέ,
δεν είναι αυτό που µας θέτετε διαρκώς, αν ψηφίζουµε ή όχι κά-
ποιες διατάξεις που βοηθάνε ένα µέρος, πολλούς ή λίγους συ-
µπολίτες. 

Πρώτον, το δίληµµα είναι εάν εσείς δέχεστε βελτιώσεις. Αυτό
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είναι το µικρό δίλληµα. Υπάρχουν βελτιώσεις στην τροπολογία
µας, µπορείτε να τις πάρετε αν θέλετε ακόµα και αποσπασµατικά
και να κάνετε µια πολύ καλύτερη διάταξη. 

Όµως, το µεγάλο δίληµµα είναι αν θα πείτε «ναι» στη συνολική
ολιστική πρότασή µας που έχουµε για το ιδιωτικό χρέος, την
οποία αρνείστε πεισµατικά. Τουναντίον, µε παράλογα πρόστιµα
διαρκώς µεγαλώνετε στον ΕΦΚΑ και στην ΑΑΔΕ την περίµετρο,
τον όγκο, τον αριθµό των ανθρώπων που εγκλωβίζονται στο ιδιω-
τικό χρέος. Αυτό είναι το µεγάλο δίληµµα, αν θα πείτε το µεγάλο
«ναι» για να µπείτε σε ένα σοβαρό διάλογο, µε βάση µια ολιστική
πρόταση που η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ την έχει κα-
ταθέσει από τις 2019 - 20202 πέντε, έξι, επτά, οχτώ φορές, δεν
ξέρω πόσες. Παραπάνω από µια φορά τον χρόνο την καταθέ-
τουµε και την εµπλουτίζουµε διαρκώς. Την έχετε ξανά µπροστά
σας. Αυτά σχετικά µε τον εξωδικαστικό µηχανισµό. 

Το δεύτερο θέµα αφορά την ιδιωτικοποίηση υπηρεσιών του
ΕΦΚΑ και κυρίως του ΚΕΑΟ. Κανένα από τα διαθέσιµα στοιχεία
για το ΚΕΑΟ και την πορεία του δεν δικαιολογεί αυτό που κάνετε.
Κανένα! 

Τουναντίον, προσπαθείτε να µεγαλώσετε τα νούµερα, όταν
µόνο από τον τόκο 8,5% -να ο παραλογισµός που έλεγα- προστί-
θενται κάθε χρόνο γύρω στα 4 δισεκατοµµύρια χρέη στον ΕΦΚΑ.
Μόνο από το γεγονός ότι δεν υπάρχει φρένο πάει µέχρι 120% το
πρόστιµο στον ΕΦΚΑ. Προστίθενται κάποια άλλα δισεκατοµµύ-
ρια, προστίθενται και πολλά πλασµατικά επί της ουσίας, µε µια
λογική προστιµολαγνείας που διακρίνει την πολιτεία και εν προ-
κειµένω, τη σηµερινή Κυβέρνηση. Έτσι λοιπόν, εµφανίζεται ένα
πρόβληµα και λέτε «θα κάνουµε ιδιωτικοποιήσεις». Για ποιο λόγο; 

Εν πάση περιπτώσει, όπως είπα και εχθές, το ΚΕΑΟ Αθηνών
έχει λιγότερο από το µισό προσωπικό, σε σχέση µε αυτό που
υπηρετούσε στο ΚΕΑΟ Αθηνών πριν από δύο χρόνια, επί δικών
σας ηµερών. Έχουν προκηρυχθεί τα τελευταία πέντε χρόνια εκα-
τόν έντεκα χιλιάδες θέσεις για το Δηµόσιο από την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και αναρωτιέµαι το εξής. Ήταν τόσο δύ-
σκολο να πάρει µια προτεραιότητα η κάλυψη των κενών του
ΚΕΑΟ; Και σήµερα επικαλείστε τα κενά για να πάτε να ιδιωτικο-
ποιήσετε αρχικά λίγο και στη συνέχεια να παραδώσετε όλο το ει-
σπρακτικό κοµµάτι του ΚΕΑΟ, όπως και τα προσωπικά δεδοµένα
των πολιτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω µε δύο θέµατα, κύριε
Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας. 

Το ένα θέµα είναι η προσωπική διαφορά. Πραγµατικά είναι
πολύ µίζερο αυτό που κάνετε. Υπήρχε µια διάταξη για την προ-
σωπική διαφορά που είχε δηµοσιονοµικό κόστος 11 εκατοµµύρια
ευρώ την τελευταία φορά. Κάθε χρόνο µειωνόταν. Πάτε τώρα να
το αποµειώσετε. Δηλαδή χάνεστε και πατάτε τα κορδόνια σας σε
µικρά θέµατα. Δεχθείτε την τροπολογία µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πείτε τα τηλεγρα-
φικά, κύριε συνάδελφε, και ολοκληρώστε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το ίδιο πρέπει να κάνετε και µε
την «Ασπίς Πρόνοια». Ένα τερατούργηµα ελληνικής γραφειοκρα-
τίας µε τον φόρο στην ακίνητη περιουσία έχει εγκλωβισµένους
αυτούς τους ανθρώπους σχεδόν δεκαπέντε χρόνια. Δώστε επι-
τέλους µια λύση. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πάρω τον λόγο για
να απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ να µιλήσετε αµέσως µετά τους ειδικούς αγορητές και
όχι τώρα. Να τελειώσει η πρώτη συζήτηση µε τις τοποθετήσεις
των ειδικών αγορητών και µετά θα σας δώσω τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, ας γίνει έτσι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να κλεί-
σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής των οµιλητών.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Χα-

ράλαµπος Μαµουλάκης.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπορούσα να µην ξεκι-

νήσω την τοποθέτησή µου από άλλο ένα παράδειγµα, επανειληµ-
µένο και διαρκές αυτά τα έξι χρόνια, κακής νοµοθέτησης εκ
µέρους της Κυβέρνησης, µε ετερόκλητες τροπολογίες, σχεδόν
µεταµεσονύκτιες, που εισέρχονται λίγες ώρες πριν συζητήσουµε
κάποιο νοµοσχέδιο σε επίπεδο Ολοµέλειας. Μάλιστα, εισέρχο-
νται στο Ελληνικό Κοινοβούλιο τροπολογίες κοµβικές που αφο-
ρούν το µέλλον, το αύριο των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης που έχετε φροντίσει να τους -εντός εισαγωγικών- «φορ-
τώσετε» µε πολλές και ισχυρές υποχρεώσεις και αρµοδιότητες,
χωρίς φυσικά να υπάρχουν οι πόροι. Ξεκινώ από αυτές τις τρο-
πολογίες, πριν να εισέλθω στην ουσία του νοµοσχεδίου, γιατί νο-
µίζω ότι είναι εξόχως προκλητικές. 

Πρώτον, µε τους ΟΤΑ κάνετε µια διαβάθµιση για το κόστος του
τέλους ταφής. Μάλιστα, µε εξόχως τιµωρητική διάθεση τους ΟΤΑ
που δεν έχουν ωριµάσει -µε δική σας υπαιτιότητα- τις µονάδες
επεξεργασίας απορριµµάτων -τις γνωστές ΜΕΑ που αναφέρετε-
τους τιµωρείτε, αυξάνοντας τα τέλη ταφής. Αλήθεια; Γνωρίζετε
τι επικρατεί αυτή τη στιγµή στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης α’ και β’ βαθµού; Γνωρίζετε τι επικρατεί κυρίως στους
ΟΤΑ α’ βαθµού που επωµίζονται τη διαχείριση των υγρών και στε-
ρεών αποβλήτων, που έχουν αυξηθεί απίστευτα τα κόστη λόγω
και της ενεργειακής συνθήκης που, δυστυχώς, επικρατεί στη
χώρα µας, αλλά επικρατεί πολύ περισσότερο και στην υπόλοιπη
Ευρώπη;

Τι συµβαίνει; Χωρίς διαβούλευση και χωρίς συζήτηση µε τους
ίδιους τους βραχίονες της τοπικής ανάπτυξης που είναι οι δήµοι,
προχωράτε σε τέτοιες ρυθµίσεις; Άραγε, τα γνωρίζει όλα αυτά η
ΚΕΔΕ; Γνωρίζει τις µεταµεσονύχτιες τροπολογίες σας; Αυτό είναι
ένα ζήτηµα που δεν µπορεί να το αφήσουµε να περάσει έτσι. 

Πέραν των υπολοίπων και ενώ για τους ΚΑΔ δεν υπάρχει λέξη,
κάνετε και το εξής φοβερό. Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Βάζουν τους παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας, βάζουν τις
επιχειρήσεις ηλεκτρικής ενέργειας, δηλαδή ουσιαστικά τους
προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας -τους τέσσερις συν έναν παί-
κτες της αγοράς, εσχάτως µπήκε και η ΔΕΗ γιατί ουσιαστικά ένας
ιδιώτης παίκτης είναι και δρα δηλαδή για αυτό το ζήτηµα- να ει-
σπράττουν πλέον και από τους ίδιους τους ΟΤΑ τα τέλη ταφής,
για να µην µπορέσει κανείς να διαχειριστεί διαφορετικά. 

Μάλιστα, διαβιβάζει αυτά στους προµηθευτές και λέει εδώ το
εξής: «Η διεύθυνση διαχείρισης αποβλήτων εντός τριάντα ηµε-
ρών από τη ηµεροµηνία λήξης των στοιχείων του δεύτερου εδα-
φίου, διαβιβάζει αυτά στους προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας
και ενηµερώνει σχετικά τους ΟΤΑ». Παρακρατούν κατά προτε-
ραιότητα από το προηγούµενο έτος όλα το ποσό που αφορούν
τους ΟΤΑ. Θέλουµε µία απάντηση. Θα ακούσουµε και τον αρµό-
διο Υπουργό όταν θα την υποστηρίξει, αλλά νοµίζω ότι προκαλεί.
Προκαλεί όλον τον κόσµο που ασχολείται µε την τοπική αυτοδι-
οίκηση και καλείται καθηµερινά να ανταποκριθεί στις ανάγκες
που προκύπτουν. Όταν, λοιπόν, δίνουµε αρµοδιότητες, είναι καλό
να δίνουµε και πόρους. Ειδάλλως οι πολιτικές µας είναι επικίνδυ-
νες. 

Ένα άλλο ζήτηµα µε τις τροπολογίες της τελευταίας στιγµής
προκύπτει µε το άρθρο 4 επί της κεφαλαιαγοράς, και πραγµατικά
πάλι προκαλεί αλγεινή εντύπωση το εξής. Ψηφίσατε -όχι εσείς
βέβαια, κύριε Πετραλιά, αφού δεν ήσασταν εκείνη την εποχή- τον
Απρίλιο του 2024, δηλαδή ψηφίζει η Κυβέρνηση νόµο στις 5-4-
2024, και έρχεται τώρα, µε καταληκτική ηµεροµηνία εφαρµογής
1-12-2025, να τροποποιήσει τον ν.5100/24 -αυτό που σας ανέ-
φερα, που ψηφίσατε πέρσι- και να τον αλλάξει. Δεν είναι η πρώτη
φορά βέβαια που συµβαίνει αυτό. Αλλά αν αυτό δεν είναι η επι-
τοµή της κακής νοµοθέτησης, αναρωτιέµαι πράγµατι τι είναι.

Ερχόµαστε τώρα στην ουσία του νοµοσχεδίου. Είναι ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο έρχεται, τουλάχιστον αναφορικά µε τον τίτλο
του, να ενισχύσει την κεφαλαιαγορά και να προχωρήσει σε κά-
ποιες ρυθµίσεις, αναφορικά µε τον εξωδικαστικό συµβιβασµό,
που θα αναφερθούµε και περαιτέρω. Είναι καλό να γνωρίζουµε
τι συµβαίνει και τι επικρατεί, γιατί αυτό που έλαβε χώρα την
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«µαύρη Δευτέρα», µόλις προχθές, αλλάζει συνολικά το οικονο-
µικό γίγνεσθαι, το οικονοµικό status quo. Όλα όσα γνωρίζαµε,
φαίνεται ότι µε τη διοίκηση Τραµπ ανατρέπονται, ειδικά στο οι-
κονοµικό. 

Θέλω να τονίσω και από το Βήµα της Ολοµέλειας ότι εµείς
οφείλαµε, και το πράξαµε, να ζητήσουµε από τον Πρόεδρο της
Βουλής µια έκτακτη σύγκληση των δύο επιτροπών, της Επιτρο-
πής Οικονοµικών Υποθέσεων και της Επιτροπής Παραγωγής και
Εµπορίου, µε στόχο να κληθούν όλοι οι αρµόδιοι Υπουργοί και
το σύνολο των Βουλευτών που ανήκουν ως µέλη στις εν λόγω
επιτροπές, για να ενηµερωθούµε αφενός, για να συζητήσουµε
και για να προχωρήσουµε σε µια χάραξη ενιαίας και ολιστικής
πολιτικής, όσον αφορά τη χώρα µας αλλά και την Ευρώπη για το
αύριο, για το πώς θα θωρακιστούµε από αυτή τη νέα συνθήκη. Ο
δασµολογικός πόλεµος είναι ante portas, δεν έρχεται, ήρθε. Και
αυτό νοµίζω ότι είναι κάτι πάρα πολύ κρίσιµο που οφείλουµε να
το λάβουµε υπ’ όψιν. 

Αυτή η εύλογη διαφοροποίηση, αυτός ο δασµολογικός πόλε-
µος που συµβαίνει, πώς βρίσκει τη χώρα µας αυτή τη χρονική στι-
γµή; Βρίσκει µια Ελλάδα, στην οποία καλπάζει το εµπορικό
ισοζύγιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ανήλθε µόνο τον µήνα
Ιανουάριο του 2025 στα 2,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένο
κατά 15% από τον Ιανουάριο του 2024. Βρίσκει τη χώρα µας µε
την αγοραστική δύναµη των πολιτών της στην προτελευταία θέση
στην Ευρώπη των είκοσι επτά. Βρίσκει τη χώρα µας να έχει την
αρνητική πρωτιά σε κόστος στέγασης, που φλερτάρει σχεδόν µε
το 40% των συνολικών εισοδηµάτων των πολιτών, που αναγκά-
ζονται και τα κατευθύνουν για να καλύψουν το βασικό αγαθό που
είναι η στέγαση. Βρίσκει τη χώρα µας σε µια απίστευτη συγκε-
ντροποίηση της αγοράς. 

Το µεγαλύτερο πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας -το λέµε,
το φωνάζουµε και προτείνουµε και λύσεις επ’ αυτού- είναι η συ-
γκεντροποίηση της αγοράς. Σε όλους τους κρίσιµους παράγο-
ντες του οικονοµικού γίγνεσθαι υπάρχουν τέσσερις µε πέντε, το
πολύ, ισχυροί δρώντες, στην υγεία, στα τρόφιµα, στις κατα-
σκευές, στις τράπεζες, στην ενέργεια, στα καύσιµα. Δεν υπάρχει
τέλος. Παντού βλέπουµε τέσσερις µε πέντε δρώντες. Τι συµβαί-
νει, λοιπόν, µε αυτή την, αν θέλετε, πολύ ισχυρή συγκεντροποί-
ηση της αγοράς; Υπάρχει νοµοτελειακά µια συνεννόηση µεταξύ
τους, µε αποτέλεσµα να χειραγωγούν τις τιµές προς τα πάνω, και
αυτά όλα δηµιουργούν συνθήκη και βάλλουν εναντίον των πολι-
τών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και το λέµε µε κάθε τρόπο. 

Πώς θα παταχθεί αυτή η συγκεντροποίηση; Βέβαια, αυτοί οι
δρώντες δεν βγαίνουν στο εξωτερικό να ανταγωνιστούν και να
πάνε σε συνθήκες ισχυρού ανταγωνισµού, γιατί εκεί τα περιθώρια
κέρδους τους είναι πολύ λίγα, παραµένουν εν Ελλάδι για να απο-
µυζούν από τις σάρκες των εισοδηµάτων των πολιτών. Αυτή η
πραγµατικότητα. Πώς αλλάζει; Αλλάζει µε ενίσχυση του ανταγω-
νισµού. Πώς ενισχύεται ο ανταγωνισµός; Ενισχύεται µε ενίσχυση
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, µε χρηµατοδότηση γενναία και
µε σοβαρή προσπάθεια για αυτές τις εννιακόσιες χιλιάδες µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις, που όλοι λένε ότι είναι η ραχοκοκαλιά της
ελληνικής οικονοµίας. Όµως, η Κυβέρνηση δεν πράττει τα δέοντα
και κάνει το αντίθετο. Ούτε έξω από το πεζοδρόµιο µιας τράπε-
ζας δεν µπορούν να περάσουν για να χρηµατοδοτηθούν. Όµως,
αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Βρίσκει, λοιπόν, τη χώρα µας µε µια τρωτή -το λέω µε ευγενικό
τρόπο- δικαιοσύνη και φυσικά µε καταχρηστικές και αθέµιτες
πρακτικές ιδιαιτέρως από την πλευρά των τραπεζών. Άρα, αυτό
είναι κάτι πολύ κρίσιµο που δεν µπορεί να µην ληφθεί σοβαρά
υπ’ όψιν.

Για το ζήτηµα των κεφαλαιαγορών υπάρχουν οδηγίες οι οποίες
οφείλω να πω ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση. Είναι ευρωπαϊκές
Οδηγίες µε τις οποίες καταβάλλεται µια προσπάθεια για την ενί-
σχυσή τους, όµως και εδώ ακόµα καταφέρνετε να προχωρήσετε
σε κινήσεις οι οποίες νοµίζω ότι διέπονται από µία ιδιοτέλεια. Λέω
ιδιοτέλεια, διότι αν µη τι άλλο στο επίπεδο της κεφαλαιαγοράς
είναι κρίσιµο να δούµε και ποιοι ενισχύονται και πώς.

Επιτρέψτε µου να κάνω µία αναφορά επίσης σηµαντική, κατά
την άποψή µου, σε κάτι που τονίσαµε και στις επιτροπές και συ-
νεχίζεται ακόµα και τώρα και νοµίζω ότι αυτό προβληµατίζει.

Άραγε οι άριστοι του Μαξίµου δεν γνωρίζουν να κοστολογούν;
Θυµάστε τι συνέβαινε στο παρελθόν µε την κοστολόγηση, τι έχει
ειπωθεί σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Κύριε Πετραλιά, είκοσι επτά άρθρα στο νοµοσχέδιο µη κοστο-
λογηµένα. Νοµίζω ότι αυτό δεν περιποιεί τιµή για τη σοβαρότητα
της προσέγγισης στο επίπεδο νοµοθέτησής σας. 

Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Τροπολογία για την ενίσχυση της
κεφαλαιαγοράς. Σας είπα για το άρθρο 4 που νοµίζω ότι το να
καταργήσετε τον δικό σας νόµο µέσα σε ένα έτος δείχνει πάρα
πολλά για το πώς νοµοθετείτε, αλλά να µην κοστολογείτε ούτε
καν τις τροπολογίες που αφορούν την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς;
Πραγµατικά νοµίζω ότι αυτό δεν σας τιµά καθόλου και δεν είναι
σοβαρή προσέγγιση.

Πάµε σ’ ένα ζήτηµα σηµαντικό. Εξωδικαστικός συµβιβασµός.
Ας δούµε λοιπόν τι έχει συµβεί. Στη χώρα µας υπάρχει µια ιδιαί-
τερη συνθήκη -το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- ότι το ιδιωτικό
χρέος είναι ένας µεγάλος βραχνάς της ελληνικής οικονοµίας.
Εµείς θεωρήσαµε στο παρελθόν ως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ότι ήταν
αναγκαίο, ότι ήταν υποχρέωση να δηµιουργηθεί µια γενική γραµ-
µατεία διαχείρισης του ιδιωτικού χρέους και ο σκοπός της δεν
ήταν µόνο να αποτυπώσει την κατάσταση που επικρατεί, αλλά να
προτείνει και να δηµιουργήσει ένα ρυθµιστικό πλαίσιο ως µορφή
λύσης του προβλήµατος. 

Τι έχει συµβεί; Ήρθατε το 2020, αναγκαστήκατε -θα έλεγα-
λόγω της ευρωπαϊκής ντιρεκτίβας, της ευρωπαϊκής Οδηγίας, να
νοµοθετήσετε για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Από το 2020
µέχρι το 2025, αυτά τα πέντε έτη, διογκώθηκαν, σωρεύτηκαν οι
υποχρεώσεις των πολιτών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και έρ-
χεστε πέντε χρόνια µετά -γι’ αυτό λέµε too little too late- έχοντας
το πρόβληµα πια διαπιστωµένο, αλλά και διογκωµένο, να δώσετε
λύση µε τη συγκεκριµένη νοµοθετική σας παρέµβαση ενός εξω-
δικαστικού συµβιβασµού που πάντοτε φυσικά οποιαδήποτε προ-
σπάθεια σε αυτή- την κατεύθυνση είναι σωστή, αλλά για να
δούµε. Ανοίγει όντως η περίµετρος; Αφουγκράζεται, δίνει λύσεις
στα προβλήµατα των πολιτών; 

Εµείς τι θεωρήσαµε σωστό; Επανήλθαµε εµπροθέσµως κατα-
θέτοντας τρεις τροπολογίες για το ζήτηµα που αφορά έµµεσα
και άµεσα το ιδιωτικό χρέος. 

Πρώτο και κύριο: Επαναφέραµε την πρότασή µας σε µορφή
τροπολογίας αναφορικά µε τον εξωδικαστικό συµβιβασµό, µια
πολύ πιο γενναία προσέγγιση διπλασιασµού της περιµέτρου και
ουσιαστικά καλύπτοντας τις ανάγκες των ίδιων των πολιτών, διότι
τα στοιχεία για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό είναι πραγµατικά
πολύ µα πολύ σηµαντικά. 

Προσέξτε: Βάσει των στοιχείων τα οποία έχουµε στη διάθεσή
µας -και αυτό νοµίζω ότι προκαλεί εντύπωση- µόνο τον τελευταίο
χρόνο οι ληξιπρόθεσµες οφειλές προς το δηµόσιο αυξάνονται
κατά περίπου 5%. Ιανουάριος του ’25 στα 110 δισεκατοµµύρια.
Αυξήθηκαν κατά 3,6 δισεκατοµµύρια από το προηγούµενο έτος.
Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές φορολογουµένων επίσης αυξήθηκαν
κατά 4,4%. Δεν λύνεται τέτοιου είδους πρόβληµα µε «ασπιρίνες»
όπως αυτές που καταθέτετε. Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να πα-
ρέµβουµε καίρια σε αυτό το ζήτηµα, γι’ αυτό και καταθέσαµε τη
συγκεκριµένη τροπολογία.

Άλλες δύο τροπολογίες που καταθέσαµε εµπρόθεσµα ήταν
φυσικά για τη µείωση του ΦΠΑ. Ειδικά σε νησιωτικές περιοχές
νοµίζω ότι το µεγάλο ζήτηµα που επικρατεί -και έχει δυστυχώς
πυροδοτηθεί τα τελευταία χρόνια επί διοίκησης Μητσοτάκη- είναι
οι περιφερειακές και φυσικά οι οικονοµικές ανισότητες. Βλέ-
πουµε ότι οι νησιωτικές περιοχές υποφέρουν. Υποφέρουν οι πο-
λίτες τους γιατί το κόστος ζωής αυξάνει πάρα πολύ, οι απο-
στάσεις και οι µεταφορικές συνδέσεις είναι πάρα πολύ αυξηµέ-
νες και εδώ λύσεις δεν δίνετε. 

Θεωρούµε λοιπόν ότι η µείωση του ΦΠΑ και για στοχευµένες
νησιωτικές περιοχές που παραθέτουµε συγκεκριµένα, αλλά και
γενικότερα, είναι πιο επίκαιρη από ποτέ. Άρα λοιπόν η µείωση
του ΦΠΑ, η µεγέθυνση της περιµέτρου των πολιτών που αφορά
ο εξωδικαστικός συµβιβασµός, αλλά και επιτέλους -ξανά το επα-
ναφέρουµε στη δηµόσια σφαίρα- ο 13ος και 14ος µισθός νοµίζω
ότι είναι πιο σηµαντικά από ποτέ για τους πολίτες, γιατί γι’ αυτούς
καλούµαστε να νοµοθετήσουµε ή να προτείνουµε λύσεις.
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Από τη δική σας Κυβέρνηση τα πεπραγµένα τουλάχιστον είναι
σε αντίθετη κατεύθυνση. Το είδαµε άλλωστε. Πολύ ιδιαίτερο πα-
ράδειγµα είναι πού διανέµονται, πού κατευθύνονται, πού κατα-
λήγουν εν τέλει οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης. Εκεί πραγ-
µατικά είναι τα «µαρµαρένια αλώνια» της διαφοροποίησης της
δικής µας πολιτικής από τη δική σας πολιτική. Εµείς θέλουµε να
κατευθυνθεί ο πλούτος, χρήµατα, πόροι, αλλά και δανεισµός µε
ελκυστικούς επιτοκιακούς όρους στους πολλούς, στη µικροµε-
σαία επιχειρηµατικότητα, για να πάρει ανάσα και να βοηθήσει την
ελληνική οικονοµία. 

Για τα κρυπτονοµίσµατα δεν µπορώ να µην κάνω µια επισή-
µανση. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο αφορά -νοµίζω- την παγκόσµια
οικονοµική αγορά. Βλέπετε τι συµβαίνει τώρα και το «ντόµινο»
που έχουν υποστεί και τα ίδια τα crypto στο κοµµάτι της αλλαγής
µε τον δασµολογικό πόλεµο. Αλλά εδώ τι κάνετε; Ορθώς επιση-
µάνθηκε από τους φορείς το παράδοξο. 

Προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι: Φτιάχνει ρυθµιστικό πλαίσιο η
Κυβέρνηση για τα κρυπτονοµίσµατα, χωρίς να υπάρχει αντί-
στοιχα φορολογικό ρυθµιστικό πλαίσιο. Είναι δυνατόν; Είναι δυ-
νατό να ρυθµίζεις µία αγορά -και καλώς, θα πω εγώ-, χωρίς να
υπάρχουν και αντίστοιχες φορολογικές προσεγγίσεις στο ρυθµι-
στικό αυτό πλαίσιο; Αυτό νοµίζω ότι είναι κρίσιµο.

Βέβαια, το ζήτηµα του εξωδικαστικού -και από το βήµα της 88ης

ΔΕΘ το είχαµε επισηµάνει µε κάθε τρόπο- είναι πάρα πολύ κρί-
σιµο να µπορέσει να ενισχυθεί, διότι αυτό που αφουγκραζόµαστε
εµείς από τους πολίτες είναι ότι πλέον χρειάζεται µια µεγάλη,
γενναία ρυθµιστική νοµοθετική τοµή για να µπορούν να µπουν,
να ενταχθούν σε έναν τέτοιου είδους εξωδικαστικό συµβιβασµό.

Όσον αφορά τώρα στην τροπολογία για το Μάτι που σας την
είχα επισηµάνει µε κάθε τρόπο, εκτιµώ ότι θα έχει ολοκληρωθεί,
κύριε Πετραλιά, η νοµοτεχνική βελτίωση που αναφέρατε για την
υπόθεση των αποζηµιώσεων στο Μάτι και την εκπροσώπηση του
Δηµοσίου.

Θα κάνω ένα σχόλιο για το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», µια τεκτονική
αλλαγή του ιδιοκτησιακού στάτους κβο των πολιτών της χώρας.
Δεν έχει ξαναγίνει τις τελευταίες δεκαετίες τόσο βίαιη µεταφορά
περιουσίας πολιτών, τόση βίαιη αλλαγή, σώρευση και απώλεια
περιουσιών και για πρώτη και µοναδική κατοικία. Το τονίζω. Αυτό
το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» τι κατάφερε; Κατάφερε πολλά για τις τρά-
πεζες, αλήθεια είναι. Κατάφερε να αποτινάξουν από πάνω τους
το άγος των NPLs, των µη εξυπηρετούµενων δανείων. Είδαµε άλ-
λωστε πώς οι τράπεζες, µε την κερδοφορία την οποία παρουσιά-
ζουν τα τελευταία χρόνια, πέτυχαν πολλά. 

Τι έγινε όµως για τους πολλούς; Τι έγινε για τους πολίτες; Χά-
θηκαν περιουσίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και µε το πτω-
χευτικό Μητσοτάκη του ’20 τι έχει συµβεί σ’ αυτούς τους πολίτες;
Αναγκάζονται, παρακαλούν γονυπετείς να µισθώσουν το σπίτι
που τους ανήκε µέχρι χθες. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και έρ-
χεστε εδώ µε την ενίσχυση του µέρους Η, το οποίο προτείνετε
για το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», να ενισχύσετε ακόµα περισσό-
τερο αυτήν τη διαδικασία αποφόρτισης των τραπεζών από τα
κόκκινα δάνεια.

Νοµίζω ότι αυτά τα στοιχεία και τα παραδείγµατα που προσπά-
θησα να παρουσιάσω από το Βήµα της Ολοµέλειας καταδει-
κνύουν και καταλήγουν σε έναν κοινό παρονοµαστή: Δεν είµαστε
ίδιοι, κύριοι της Κυβέρνησης. Οι προσεγγίσεις µας είναι τελείως
διαφορετικές. Άλλος είναι ο δικός µας αξιακός κώδικας και άλλη
είναι η δική µας πολιτική και ιδεολογική κατεύθυνση γύρω από
τους πολλούς, γύρω από την ανάγκη να µειωθεί, να αµβλυνθεί
αυτή η έντονη κοινωνική και οικονοµική ανισότητα και άλλες είναι
οι δικές σας προτεραιότητες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας κ. Τσοκάνης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαιρετίζουµε από το Βήµα της Βουλής τις δεκάδες, εκατοντά-

δες απεργιακές συγκεντρώσεις που κανένα κόµµα µέχρι σήµερα

που µίλησαν οι εκπρόσωποί του δεν ανέφερε, που µε µεγάλη επι-
τυχία από το πρωί ξεδιπλώνονται στις γειτονιές, στις πλατείες,
έξω από το Κοινοβούλιο, απεργιακές συγκεντρώσεις που µε πε-
ριφρούρηση ο οργανωµένος λαός που τρέµετε όλοι σας και που
είναι αυτός που µπορεί να βάλει τρικλοποδιά και εµπόδιο στα
σχέδια τα δικά σας και του κεφαλαίου, σήµερα στέλνει µήνυµα.

Και τι λέει; Άµα κάνετε λίγο ησυχία, θα το ακούσετε όλοι: «Τα
κέρδη τους οι ζωές µας»! Και σήµερα φέρνετε νοµοσχέδιο για τα
κέρδη τους! Και εµείς είµαστε µε τον ελληνικό λαό, που λέει «οι
ζωές µας πάνω από τα κέρδη τους». Διότι ο λαός µας αγωνίζεται
σήµερα για σύγχρονες υποδοµές σε υγεία, παιδεία, για µισθούς,
συντάξεις, συλλογικές συµβάσεις, ενάντια σε µια πολιτική που
έρχεται σε µετωπική αντίθεση µε τα συµφέροντά του. Και αυτός
ο λαός ο οργανωµένος είναι που θα βάλει και την ταφόπλακα
στην πολιτική σας και στο σάπιο σύστηµα που υπηρετείτε όλοι.
Και το υπηρετείτε είτε κυβερνήσετε, είτε συµπράξετε, είτε υπο-
στηρίξετε νόµους, Οδηγίες, κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, των µονοπωλίων και του ΝΑΤΟ.

Σιγά µη φοβηθεί το ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση και τα µονο-
πώλια, επειδή το ΠΑΣΟΚ λέει ότι πρώτη φορά δεν θα στηρίξει µια
ενσωµάτωση Οδηγίας ή αν ο ΣΥΡΙΖΑ ταλανίζεται για τον αξιακό
κώδικα που αναζητεί να βρει.

Σήµερα, είστε απαράδεκτοι. Η συνεδρίαση δεν έπρεπε να πρα-
γµατοποιηθεί, γιατί φέρνετε ένα νοµοσχέδιο για την ενίσχυση της
κεφαλαιαγοράς, του λαού του τζόγου για τους καπιταλιστές, που
αποτελούσε και αποτελεί προτεραιότητα για όλα τα κόµµατα και
τις κυβερνήσεις, που υποκλίνονται στους στρατηγικούς σχεδια-
σµούς του κεφαλαίου, στον εγκληµατικό για τις λαϊκές ανάγκες
καπιταλιστικό δρόµο ανάπτυξης, που, ενώ θωρακίζει τα συµφέ-
ροντα των πολυεθνικών και των οµίλων, θυσιάζει στο όνοµα της
κερδοφορίας τους ανθρώπινες ζωές, θυσιάζει δικαιώµατα, υπο-
δοµές και λαϊκές περιουσίες.

Μέσα από το νοµοσχέδιο συνεχίζετε να δίνετε νέα κίνητρα για
επενδύσεις, νέες φοροαπαλλαγές στο κεφάλαιο, προνόµια στις
πολυεθνικές.

Είναι, κύριοι, προκλητική η πολιτική σας. Κινείται στο πλαίσιο
των δηµοσιονοµικών κανόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των
προαπαιτούµενων του Ταµείου Ανάκαµψης, που ουδείς αµφισβη-
τεί και ουδείς προβάλλει αντίσταση και αντίδραση πλην ΚΚΕ,
πλην οργανωµένου κινήµατος µέσα στην κοινωνία, τσακίζοντας
µέσα από τα µέτρα που παίρνετε τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά -
και αφήστε το παραµύθι για τις φοροελαφρύνσεις, τις φοροα-
παλλαγές και τις διευκολύνσεις- που πασχίζουν να τα βγάλουν
πέρα καθηµερινά, κάτω από ένα ανελέητο φοροκυνηγητό, την
ακρίβεια, τους χαµηλούς µισθούς και τις συντάξεις, τη λαιµητόµο
του τεκµαρτού τρόπου φορολόγησης, τα πρόστιµα που παντού
πνίγουν τις οικογένειες και τα λαϊκά νοικοκυριά, τον ψηφιακό λα-
βύρινθο που έχετε επιβάλει και τρέχουν γύρω από τις ουρές τους
όλοι.

Μιλάτε για µείωση στον φόρο; Γιατί δεν διευκρινίζεται για ποι-
ους µειώνετε τον φόρο; Δεν τους δίνετε ούτε για τους µισθω-
τούς, ούτε για τους συνταξιούχους, ούτε για την εργατική τάξη
της χώρας µας, ούτε για τους µικρούς αυτοαπασχολούµενους,
τους βιοπαλαιστές αγρότες.

Μέχρι τώρα, αµέσως µετά τις εκλογές, έχετε µειώσει στο 0,2%
από 0,5% τον φόρο συγκέντρωσης κεφαλαίου σε εισηγµένες και
µη. Ναι ή όχι; Ναι. Δεν λέµε ψέµατα. Φοροαπαλλαγή και διευκό-
λυνση για το κεφάλαιο. Καταργήσατε τον συντελεστή φόρου
εξωχρηµατιστηριακού δανεισµού µετοχών εισηγµένων στο Χρη-
µατιστήριο. Ναι ή όχι; Ναι. Μειώσατε τον φόρο πώλησης µετοχών
από το 2‰ στο 1‰ των εισηγµένων. Επιβάλατε την εξαίρεση
από τον φόρο τόκων επί χρηµατιστηριακού δανεισµού, µειώσατε
τον φόρο µερισµάτων, που επί ΣΥΡΙΖΑ έγινε από το 15% στο 10%
και εσείς το πήγατε από το 10% στο 5% και προβλέπουµε ότι θα
το κατεβάστε ακόµα περισσότερο το επόµενο διάστηµα. Μει-
ώσατε τις εισφορές που βαρύνουν τους εργοδότες, βάζοντας σε
κίνδυνο τα ασφαλιστικά ταµεία. Δώσατε νέα κίνητρα στο όνοµα
της πράσινης ανάπτυξης, που την έχει ήδη πληρώσει ο λαός.

Με φοροαπαλλαγές επί των αποσβέσεων στους οµίλους συ-
νεχίζετε να ενισχύετε τους στρατηγικούς επενδυτές, φοροαπαλ-
λάσσοντας και εισφοροαπαλλάσσοντας τους εφοπλιστές, που
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είναι αφορολόγητοι, τους βιοµήχανους και τις πολυεθνικές. Πα-
ραδώσατε στις τράπεζες µέσω των ηλεκτρονικών συναλλαγών
κέρδη µαµούθ, δισεκατοµµύρια από τις συναλλαγές στις τράπε-
ζες µέσω πιστωτικών καρτών και POS. Καθίστε και µελετήστε τα.
Βγαίνουν συνέχεια στη δηµοσιότητα.

Παραδώσατε στα κοράκια και στα funds τα σπίτια του λαού
ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία. Και µάλιστα, ΣΥΡΙΖΑ Ι, ΣΥΡΙΖΑ
ΙΙ, ΣΥΡΙΖΑ ΙΙΙ, από την Πλεύση µέχρι τη Νέα Αριστερά, από τον
ΣΥΡΙΖΑ µέχρι τον Κασσελάκη, παραδώσατε στα funds και στους
πλειστηριασµούς τα σπίτια του λαού. Γι’ αυτό, λοιπόν, ο λαός φω-
νάζει «ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία, το έγκληµα αυτό έχει
ιστορία».

Και τώρα τι κάνετε; Νέα φορολογικά κίνητρα για τους επενδυ-
τές. Ναι ή όχι; Επέκταση κινήτρων στους επενδυτικούς αγγέλους.
Άγγελοι οι επενδυτές, φοροφυγάδες, φοροκλέφτες. Κυνηγάτε
µε πρόστιµα µικρά λαϊκά νοικοκυριά, µικρούς αυτοαπασχολού-
µενους, που επενδύουν, λέει, οι επενδυτές σε εταιρείες ενταγµέ-
νες σε πολυµερή µηχανισµό διαπραγµάτευσης. Μειώνεται από
το 15% στο 5% ο συντελεστής φορολογίας των τόκων εισηγµέ-
νων εταιρικών οµολόγων που αποκτούν φυσικά πρόσωπα, φορο-
λογικοί κάτοικοι Ελλάδος. Εγώ θα επενδύσω, ο Γιώργος, ο
Κώστας, ο Θανάσης, η Μαρία; Όµιλοι, πολυεθνικές, οικονοµικά
ισχυροί.

Αυξάνετε την έκπτωση δαπανών για εισαγωγή µικροµεσαίων
επιχειρήσεων στο Χρηµατιστήριο και οι επιλέξιµες δαπάνες, µά-
λιστα, που θα είναι προσαυξηµένες κατά 100%, θα εκπίπτουν για
τρία χρόνια. Ζήτησαν ισόβια µέσα οι φορείς στις συζητήσεις.
Αλήθεια και ο επαγγελµατίας δεν µπορεί να παρουσιάσει ζηµιά;
Έναν εργαζόµενο, αν βρεθούν 2.000 στον λογαριασµό του που
ένας γείτονας τον διευκόλυνε, τον τσακίζετε και τον βγάζετε για
έλεγχο και του βάζετε πρόστιµο;

Από την άλλη, δίνετε κίνητρα για επενδύσεις στην εναλλακτική
αγορά, µε το 50% της εισφοράς να εκπίπτει από το φορολογητέο
εισόδηµα έως 300.000 ευρώ. Ποιον αφορά, τον αυτοαπασχολου-
µένο, τον εργάτη, τον συνταξιούχο; Δίνετε νέα κίνητρα στις εται-
ρείες επενδύσεων σε ακίνητα, γιατί αποτελούν, όπως λέτε, µοχλό
ανάπτυξης. Και εδώ είναι και το κερασάκι της τούρτας των φο-
ροαπαλλαγών. Διότι όλες αυτές οι εταιρείες, οι ανώνυµες επεν-
δυτικές εταιρείες ακινήτων, υπόκεινται σε φόρο επί των επεν-
δύσεών τους και των διαθεσίµων τους 10% -ακούστε, κύριοι!- επί
του επιτοκίου παρέµβασης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας,
προσαυξηµένου µε 1%, µε την καταβολή αυτού του φόρου να
εξαντλείται η φορολογική τους υποχρέωση, µε καθηλωµένο αφο-
ρολόγητο στα 8.500 ευρώ για µισθωτούς-συνταξιούχους, µε
µηδέν αφορολόγητο για αυτοαπασχολούµενους, µε καµία ανα-
προσαρµογή και τη τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας
µετά τις πενιχρές αυξήσεις των µισθών και των συντάξεων, που
εξανεµίζονται µέσα από την ακρίβεια.

Αυτές οι εταιρείες, που είναι ήδη αφορολόγητες, αποκτούν -
λέει- φορολογικά κίνητρα, µε πλήρη απαλλαγή από φόρους-τέλη
για εισφορές ακινήτων και έκδοση µετοχών, απαλλαγή φόρου ει-
σοδήµατος από µερίσµατα και τόκους και ειδικό τρόπο φορολό-
γησης της επενδυτικής τους δραστηριότητας. Χρυσές δουλειές!
Εδώ χάνονται τα σπίτια του λαού, που το ΚΚΕ, που κάποιοι από
εσάς τις περασµένες δεκαετίες λέγατε ότι θα έρθουν οι κοµµου-
νιστές να πάρουν τα σπίτια του λαού, βρίσκεται νυχθηµερόν και
υπερασπίζεται τις λαϊκές περιουσίες, έτσι ώστε να µην περάσει
κανένα σπίτι σε χέρια τραπεζίτη.

Την ίδια στιγµή, παρ’ όλες τις φοροαπαλλαγές που φέρατε,
που φέρνετε και που θέλετε και ακόµα περισσότερο να περά-
σετε, οι ενενήντα µία εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο Αθηνών µοί-
ρασαν µερίσµατα 4,2 δισεκατοµµύρια το 2024, µε πρόβλεψη
πάνω από 5 δισεκατοµµύρια το 2025. Μάλιστα, αποτελεί και την
τρίτη καλύτερη χρονιά µετά το 2007 και το 2008, παραµονές της
µεγάλης καπιταλιστικής κρίσης τότε, που πλήρωσε ο ελληνικός
λαός. Διότι, όπως ο λαός πληρώνει την ανάπτυξη των καπιταλι-
στών, έτσι φορτώνουν στις πλάτες του και την κρίση οι καπιταλι-
στές. Άλλωστε, η καπιταλιστική κρίση ξεσπά λόγω των γιγα-
ντιαίων συσσωρευµένων κεφαλαίων και κεφαλαίων, που δεν µπο-
ρούν να επενδυθούν µε το µέγιστο για τους µετόχους κέρδος.

Η καπιταλιστική ανάπτυξη φέρνει την καπιταλιστική κρίση,

όπως η ειρήνη τον ιµπεριαλιστικό πόλεµο. Ο λαός πληρώνει την
ανάπτυξη, o λαός πληρώνει και την κρίση. Μάλιστα, µε τελευταία
στοιχεία της ΓΣΕΒΕΕ, η µείωση του κύκλου εργασιών για τις ατο-
µικές και τις µικρές επιχειρήσεις είναι σε πάνω από 48% των µι-
κρών αυτοαπασχολούµενων µε εισόδηµα έως 50.000 ευρώ. Αυτή
είναι η άλλη όψη, που είναι γεµάτη χρέη, πρόστιµα και φόρους
για τους µικρούς αυτοαπασχολούµενους. Οι συντάξεις τελει-
ώνουν τη δέκατη πέµπτη, δέκατη έκτη µέρα του µήνα, ενώ τρο-
µάζουν οι συνταξιούχοι και οι µισθωτοί να ανοίξουν τους λογα-
ριασµούς ενέργειας, αντικρίζοντας αυτά τα υπέρογκα ποσά.

Δεν θα µιλήσω για την ποιότητα ζωής, που ο άναρχος καπιτα-
λιστικός τρόπος ανάπτυξης και η κερδοφορία του κεφαλαίου έχει
επιβάλει και έχει καθηλώσει τις ζωές των εργαζοµένων, των µι-
σθωτών, των συνταξιούχων και των αυτοαπασχολούµενων µε
άγχος, ανασφάλεια, τρόµο, ψυχικά νοσήµατα, µε υποβάθµιση της
υγείας, της παιδείας, της πρόνοιας, µε κυνήγι της κάλυψης όλων
των υποχρεώσεων που βάζετε απέναντι στον λαό µας.

Από την άλλη, είναι τα αποθεµατικά των ταµείων, τα οποία όλες
διαχρονικά οι κυβερνήσεις έχουν τζιράρει και στα χρηµατιστήρια.
Κανείς δεν µπορεί να ξεχάσει την κυβέρνηση Σηµίτη, κανείς δεν
µπορεί να ξεχάσει την κυβέρνηση Καραµανλή µε τα δοµηµένα
οµόλογα, κανείς δεν µπορεί να ξεχάσει την κυβέρνηση Σαµαρά -
Βενιζέλου και το κούρεµα 11 δισεκατοµµυρίων στα αποθεµατικά,
κανείς δεν µπορεί να ξεχάσει τη δεκαετία του 1970 και του 1980,
για να θυµούνται οι παλιοί και να µαθαίνουν οι νέοι ότι επενδύο-
νταν τα αποθεµατικά στην Κεντρική Τράπεζα της Ελλάδος µε µη-
δενικό επιτόκιο. Όλα για το κεφάλαιο, όλα για το κέρδος!

Και έρχεστε σήµερα, κατατροµοκρατηµένοι από τις µεγαλει-
ώδεις απεργιακές συγκεντρώσεις, να ρίξετε στάχτη στα µάτια
του λαού και να του πείτε ότι κάνουµε ένα βήµα πίσω για τη Μάν-
δρα και το Μάτι. Αλήθεια; Είναι µόνο η Μάνδρα και το Μάτι είναι;
Δεν είναι δεκάδες τα εγκλήµατα καθηµερινά λόγω των λοιπών
υποδοµών σε βάρος του ελληνικού λαού; Και το λέτε τώρα; Δύο
χρόνια µετά, τροµοκρατηµένοι από τις απεργιακές κινητοποι-
ήσεις και τις συγκεντρώσεις του λαού µας, που ήδη έχουν ολο-
κληρωθεί οι δίκες;

Και γιατί κάνετε πίσω; Για την αποζηµίωση και για την ψυχική
οδύνη. Για συντάξεις; Αποζηµιώσεις περιουσιών; Αποζηµιώσεις
για την ανθρώπινη ζωή; Γι’ αυτά δεν γίνεται καµία κουβέντα. Και
τι θα γίνει µε τους δήµους και τις περιφέρειες; Θα συνεχίζουν τα
ένδικα µέσα; Γιατί δεν το γενικεύετε; Τι θα γίνει µε όλα αυτά τα
εργοδοτικά εγκλήµατα, που λόγω των  ελλιπών µέτρων ελέγχου
και υποδοµών µέσα στους χώρους δουλειάς δεν παίρνουν οι ερ-
γοδότες; Θα αποζηµιωθούν; Θα γενικευθεί αυτή η κατεύθυνση
που συζητάµε σήµερα; 

Όµως, το κράτος είναι ανίκανο για την προστασία του περιβάλ-
λοντος, της ζωής και της περιουσίας του λαού µας, είναι όµως
πολύ ικανό για την προστασία και την κερδοφορία του µεγάλου
κεφαλαίου. Ούτως η άλλως, αν κάποιος θέλει να δει γύρω του,
θα δει ότι δεν έχετε πάρει κανένα µέτρο, ούτε για τη δασοπυρό-
σβεση και για τη δασοπροστασία ούτε για την αντισεισµική θω-
ράκιση της χώρας ούτε για την αντιπληµµυρική θωράκιση. Εκεί,
αν θέλετε, είναι η µεγαλύτερη αποζηµίωση που δικαιούται ο λαός
µας να πάρει, προκειµένου να προστατέψει τη ζωή του και το
λαϊκό βιός του. 

Όλα αυτά, όµως, δυστυχώς, µέσα στον καπιταλισµό δεν µπο-
ρείτε, δεν θέλετε και δεν σας αφήνουν και τα αφεντικά σας να
προχωρήσετε. Μόνο µε κεντρικό σχεδιασµό της οικονοµίας και
λαϊκή εξουσία µπορούν να λυθούν αυτά τα µεγάλα ζητήµατα του
λαού µας. 

Έχουµε, λοιπόν, να δούµε το ζήτηµα του εξωδικαστικού συµ-
βιβασµού. Εγώ θα έλεγα: «Σιγά µη σκίσουµε, δεν ξέρω εγώ τι».
Έχετε διαβάσει καλά τι λέει η πρότασή σας για τον εξωδικαστικό
συµβιβασµό; Κατ’ αρχάς ο εξωδικαστικός συµβιβασµός για εµάς
αποτελεί µια χηµειοθεραπεία απέναντι στο πρόβληµα. Δεν λύνει
ούτε το πρόβληµα ούτε τις αιτίες που το δηµιούργησαν, που είναι
ο καπιταλιστικός τρόπος ανάπτυξης και το φόρτωµα των βαρών
στους λαούς, µε τις περικοπές συντάξεων, µισθών, µε το φορο-
κυνηγητό των µικρών αυτοαπασχολούµενων και επαγγελµατιών.
Συνεχίζει να βάζει θηλιά στον λαό µας και να τους κρατάει σε
οµηρίες. 
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Για αναρωτηθείτε: Ο εξωδικαστικός συµβιβασµός κάτω από τις
10.000 ευρώ δεν περιλαµβάνει κανέναν. Ωφελεί τους µεγάλους
οφειλέτες και θα σας το αποδείξω. Ανοίξτε τα αυτιά σας να ακού-
σετε. Έχει ένας µια οφειλή 100.000 ευρώ µε ακίνητο 40.000
ευρώ. Κάνοντας την αίτηση στον εξωδικαστικό συµβιβασµό
υπάρχει πολύ µεγάλη πιθανότητα να έχει γενναία περικοπή µε
ιδιοκτησία 40.000 ευρώ. 

Πάµε τώρα σε έναν ο οποίος έχει οφειλή 20.000 ευρώ και η
αξία του ακινήτου του είναι 20.000 ευρώ. Δεν θα έχει καµία περι-
κοπή. Και όχι µόνο δεν θα έχει καµία περικοπή, αλλά θα φορτωθεί
και τα βάρη των τόκων το επόµενο διάστηµα µέχρι να αποπλη-
ρώσει. Και όχι µόνο θα φορτωθεί τα βάρη των τόκων µέχρι να τα
αποπληρώσει, αν τυχόν χάσει τρεις δόσεις στα δεκαπέντε χρό-
νια, χάνει τον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Πάνε περίπατο όλες οι
εκπτώσεις ή ό,τι προνόµιο του δίνεται µέσω αυτής εδώ της ρύθ-
µισης, γιατί έρχονται και άλλες υποχρεώσεις και άλλοι φόροι. Δεν
είναι ότι τελείωσε η φορολόγηση του νοικοκυριού. Καθηµερινά
µπαίνουν και άλλες υποχρεώσεις. 

Μάλιστα, δεν αφορά τα καινούργια κόκκινα δάνεια. Δεν αφορά
τις καινούργιες οφειλές των νοικοκυριών. Τους λέει ότι  θα πρέπει
να τις έχουν τακτοποιήσει όλες. Και θα σας φέρω ένα άλλο πα-
ράδειγµα: Πήγατε ή δεν πήγατε και αλλάξατε τους κωδικούς πλη-
ρωµής προχθές τη Δευτέρα στο ΕΦΚΑ και στο ΚΕΑΟ; Και εγώ
σας λέω ότι υπάρχουν εργαζόµενοι, µισθωτοί, συνταξιούχοι και
αυτοαπασχολούµενοι που δεν έχουν ενηµερωθεί έγκαιρα. Κινδυ-
νεύουν να µείνουν απλήρωτες οι οφειλές τους; Ναι ή όχι; Άρα
τους πετάτε και την µπανανόφλουδα για να εκτεθούν απέναντι
σε οποιονδήποτε τέτοιον συµβιβασµό;

Την ίδια στιγµή, όπως είπαµε και πριν, οι αιτίες που δηµιουρ-
γούν όλες αυτές τις οφειλές παραµένουν και είναι εδώ. Δεν θα
µιλήσουµε για το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», γιατί δεν κάνει τίποτε
άλλο, παρά να αυξάνει τις προειδοποιήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πάµε σε ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα και ευχαριστώ πάρα πολύ
για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα δύο λεπτά ακόµη και µε
συγχωρείτε, αλλά είναι πολλά τα ζητήµατα.

Θα µιλήσω για το ΕΦΚΑ-ΚΕΑΟ, που θέλετε να παραδώσετε -η
Κυβέρνηση εννοώ- στα νύχια των εισπρακτικών εταιρειών τα
χρέη των αυτοαπασχολούµενων, των επαγγελµατιών και όλων
των µισθωτών συνταξιούχων. Είναι απαράδεκτο. Να την αποσύ-
ρετε εδώ και τώρα αυτή τη διάταξη, γιατί αυτή τη στιγµή φορτώ-
σατε λόγω της κατάργησης του αφορολόγητου, λόγω του
ΕΝΦΙΑ, λόγω του τέλους επιτηδεύµατος της προκαταβολής
φόρου, λόγω των τεκµηρίων διαβίωσης, λόγω του ανταγωνισµού
µε τους µεγάλους οµίλους στους µικρούς αυτοαπασχολούµε-
νους όλα αυτά τα χρέη και τώρα τους λέτε ότι θα έρθουµε να
σας τα αρπάξουµε κάτω από τους αετονύχηδες των εισπρακτι-
κών εταιρειών. Και το ΕΦΚΑ πρέπει να καταργηθεί και η διάταξη
πρέπει να αποσυρθεί. 

Και, µάλιστα, όπως βάζουν και οι ενώσεις και τα σωµατεία των
µικρών αυτοαπασχολούµενων θα πρέπει να παρθούν µέτρα για
τη διευκόλυνση εδώ και τώρα των αυτοαπασχολούµενων και των
οφειλετών στο ΚΕΑΟ. Δεν θα µιλήσω για την προσωπική δια-
φορά, γιατί εδώ πετάτε ψίχουλα που εξανεµίζονται από την ακρί-
βεια και από τη φορολογία. 

Το ΚΚΕ, όµως, στέκεται όρθιο µέσα στο αστικό κοινοβούλιο
και φέρνει σήµερα τέσσερις τροπολογίες για να σας ξεµπροστιά-
σει, που έχει να κάνει µε µέτρα ανακούφισης του λαού µας από
όλα αυτά τα φορολογικά, φοροµπηχτικά εγκλήµατα που κάνετε
σε βάρος του. 

Φέρνει, λοιπόν, πρόταση ανακούφισης µε διαγραφή των τόκων
και των προσαυξήσεων για οφειλές έως 20.000 ευρώ προς το δη-
µόσιο. Για τις πιο πάνω οφειλές ζητάµε τη µείωση του αρχικού
ποσού κατά 30% για οφειλές και εισόδηµα µέχρι 20.000 ευρώ,
ενώ για τους άνεργους διαγραφή του 50% της οφειλής. Να δια-
γράφονται οι τόκοι και οι προσαυξήσεις για χρέη έως 50.000
ευρώ σε ασφαλιστικά ταµεία µη µισθωτών, το ίδιο και για χρέη
έως 20.000 ευρώ στον ΟΓΑ των ασφαλισµένων. Να χορηγείται
σύνταξη σε όσους έχουν συγκεντρώσει τις προϋποθέσεις και
έχουν οφειλή έως 50.000 ευρώ. Οι παραπάνω οφειλές να ρυθµί-

ζονται άτοκα µε την καταβολή του 5% του ετήσιου εισοδήµατος
για εισοδήµατα έως 20.000 ευρώ. Για εισοδήµατα έως 40.000
ευρώ και µε προσαύξηση µε 5.000 για κάθε παιδί και προς τα πι-
στωτικά ιδρύµατα να διαγράφονται οι τόκοι ή οι προσαυξήσεις
στο 50% του κεφαλαίου σε στεγαστικά δάνεια έως 200.000 ευρώ,
σε καταναλωτικά έως 30.000 ευρώ και στις κάρτες έως 20.000
ευρώ. Οι οφειλές των ΕΒΕ προς τις τράπεζες να µειωθούν κατά
30% των ενεργών και κατά 50% των ανέργων που έχουν κλείσει
τα µαγαζιά τους. Οι οφειλές των αγροτοκτηνοτρόφων να µει-
ώνονται έως 30% για δάνεια έως 300.000 ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ίδια στιγµή -και ολοκληρώνω µε αυτό- φέρνουµε άλλες
τρεις τροπολογίες. Τις αναφέρω περιληπτικά: Μέτρα ανακούφι-
σης της λαϊκής οικογένειας και των νοικοκυριών, όπως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μόνο τηλεγραφικά
παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Μισή κουβέντα, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτον, την επαναφορά του δέκατου τρίτου µισθού, της δέ-

κατης τρίτης και της δέκατης τέταρτης σύνταξης, µια τροπολογία
που έχει να κάνει µε το πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί στους
δανειολήπτες µε ελβετικό φράγκο που τους εξαπατήσατε όλοι
µαζί και, τέλος, για τη δυνατότητα οι δήµοι να µπορούν και οι πε-
ριφέρειες να περικόπτουν, να απαλλάσσουν, να διαγράφουν και
να δίνουν τη δυνατότητα σε ευνοϊκές ρυθµίσεις σε όλα τα νοικο-
κυριά, όπως και οι εταιρείες ύδρευσης, αποχέτευσης. 

Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνοντας να πω ότι ο λαός
δεν έχει άλλον δρόµο παρά µόνο τον δρόµο του οργανωµένου
αγώνα, της ρήξης και της ανατροπής, ενός δρόµου που µπορεί
να είναι δύσκολος και κοπιαστικός, αλλά στο τέλος θα τον κάνει
κυρίαρχο στο βιός του. Και σε αυτόν τον δρόµο και τον αγώνα
µέσα από τις απεργιακές κινητοποιήσεις και συγκρούσεις σή-
µερα, µέσα από τους µεγάλους αγώνες καθηµερινότητας, το
ΚΚΕ θα βρίσκεται στην πρώτη γραµµή. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ. Βιλιάρδος.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που µας ανησυχεί δεν είναι

τόσο η πολύ άσχηµη κατάσταση της οικονοµίας µας όσο η στάση
της Κυβέρνησης, η οποία είτε δεν το καταλαβαίνει είτε προσπα-
θεί να κρύψει τα προβλήµατα κάτω από το χαλί. Ό,τι και να συµ-
βαίνει από τα δύο είναι εξαιρετικά άσχηµο, πόσω µάλλον σε
περιόδους παγκοσµίων αναταραχών για την πιο υπερχρεωµένη
χώρα της Ευρώπης αφού τότε δεν υπάρχουν πραγµατικά λύσεις. 

Εν προκειµένω, δεν είναι δυνατόν να ισχυρίζεται η Κυβέρνηση
πως η οικονοµία µας είναι οχυρωµένη, θυµίζοντας τον κ. Αλογο-
σκούφη το 2008 µε τα γνωστά επακόλουθα, πολύ περισσότερο
επειδή οι οικονοµικοί δείκτες, οι δικοί µας, είναι σε πολύ χειρό-
τερη θέση σε σχέση µε το 2009, υπενθυµίζοντας πως χρεοκοπή-
σαµε µε κρατικό χρέος 299 δισεκατοµµύρια, ενώ σήµερα έχει
υπερβεί τα 400 δισεκατοµµύρια, µε πολύ υψηλότερο πραγµατικό
ΑΕΠ, µε αµελητέο κόκκινο ιδιωτικό χρέος, όταν σήµερα υπερβαί-
νει τα 220 δισεκατοµµύρια, µε σηµαντικά πιο υγιή ιδιωτικό τοµέα
κ.λπ..

Η µοναδική µας διαφορά µε τότε είναι οι µακροπρόθεσµες δό-
σεις των χρεών µας µε αντάλλαγµα, βέβαια, την υποθήκευση των
πάντων, το Αγγλικό Δίκαιο, καθώς επίσης το ξεπούληµα της δη-
µόσιας και ιδιωτικής µας περιουσίας.

Ειδικά όσον αφορά το κρατικό µας χρέος, δεν µπορεί να ισχυ-
ρίζεται η Κυβέρνηση διά των αρµοδίων Υπουργών ή Βουλευτών
της στην πρόσφατη Επιτροπή Οικονοµικών ότι είναι βιώσιµο,
όταν από τα άνω των 400 δισεκατοµµυρίων που χρωστάει το κρά-
τος µας εντός και εκτός της χώρας εξυπηρετούνται σήµερα
µόλις περί τα 310 δισεκατοµµύρια. Γιατί; Επειδή ο ΣΥΡΙΖΑ ανέ-
βαλε το 2018 την πληρωµή των 96 δισεκατοµµυρίων των δανείων
του EFSF, συν τους τόκους τους που υπολογίζονται περίπου στα
25 δισεκατοµµύρια για µετά το 2032, γεγονός που σηµαίνει πως
µετά το 2032 θα κληθεί το κράτος µας να εξυπηρετεί περί τα 120
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δισεκατοµµύρια παραπάνω από ό,τι σήµερα συν τα όποια ελλείµ-
µατα έως τότε.

Όσον αφορά τη σύγκριση τώρα που επιχειρήθηκε στην επι-
τροπή µε το 2019, ασφαλώς οι οικονοµικοί µας δείκτες έχουν
έκτοτε επιδεινωθεί, όπως το εµπορικό µας έλλειµµα, όπου το
2019 ήταν στα 21,72 δισεκατοµµύρια και το 2024 εκτοξεύτηκε
στα 34,6 δισεκατοµµύρια και σε επίπεδα 2006-2010. Κάτι µας θυ-
µίζει αυτή η χρονολογία.

Επίσης, το έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών
µας το 2019 ήταν στα 2,73 δισεκατοµµύρια, ενώ το 2024 έχει σχε-
δόν εξαπλασιαστεί στα 15,1 δισεκατοµµύρια, ενώ από αυτά τα
ισοζύγια φαίνεται καθαρά η πτώση της ανταγωνιστικότητας της
οικονοµίας µας, από την οποία εξαρτώνται οι µισθοί και πολλά
άλλα.

Όσον αφορά τώρα το χρέος της Κεντρικής Διοίκησης, από 356
δισεκατοµµύρια το 2019 εκτοξεύθηκε στα 403,8 δισεκατοµµύρια
το 2024, ενώ οι κρατικές εγγυήσεις ήταν τότε 9,9 δισεκατοµµύρια
και σήµερα 28 δισεκατοµµύρια κυρίως λόγω του «ΗΡΑΚΛΗΣ» για
τις τράπεζες. Το δε ιδιωτικό χρέος από 333,4 δισεκατοµµύρια το
2019 αυξήθηκε σήµερα -το 2023 για να είµαστε πιο ακριβείς- στα
372,9 δισεκατοµµύρια.

Σε σχέση δε µε το πρωτογενές πλεόνασµα του 2024, οφείλεται
κυρίως στην υπερφορολόγηση µέσω του πληθωρισµού, καθώς
επίσης στα τεκµήρια κερδοφορίας των ελευθέρων επαγγελµα-
τιών που πρέπει να καταργηθούν αµέσως, όπως άλλωστε και όλα
τα υπόλοιπα τεκµήρια.

Για να γίνει κατανοητό, το πραγµατικό µας ΑΕΠ το 2019 ήταν
στα 184,5 δισεκατοµµύρια, ενώ το 2024 στα 201,5 δισεκατοµµύ-
ρια, οπότε σε όλα αυτά τα χρόνια µε τη σπατάλη σχεδόν 50 δι-
σεκατοµµυρίων µε δανεικά και µε το Ταµείο Ανάκαµψης αυξή-
θηκε µόλις κατά 17 δισεκατοµµύρια. Το ονοµαστικό µας, όµως,
ΑΕΠ, δηλαδή µαζί µε τον πληθωρισµό, από 185,1 δισεκατοµµύρια
το 2019 αυξήθηκε στα 237,5 δισεκατοµµύρια το 2024, οπότε κατά
52,4 δισεκατοµµύρια συνολικά ή κατά 36 δισεκατοµµύρια µόνο
από τον πληθωρισµό. Προφανώς, ο πληθωρισµός δεν µπορεί να
θεωρηθεί ως επιτυχία της Κυβέρνησης.

Με δεδοµένο δε το ότι οι φόροι του Δηµοσίου είναι στο 28%
περίπου του ΑΕΠ, µόνο ο πληθωρισµός τούς αύξησε πάνω από
10 δισεκατοµµύρια, τους οποίους φυσικά φόρους πλήρωσαν ως
κρυφό χαράτσι οι Έλληνες, µε αποτέλεσµα να εξαθλιωθούν
ακόµη περισσότερο.

Όσον αφορά τώρα τους εργαζοµένους, λίγο πριν αναλάβει τη
διακυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία, στις 31-5-2019, ο µέσος µισθός
ήταν στα 1.217,37 ευρώ µεικτά, ενώ το 2024 έφτασε στα 1.342,10
ευρώ µε στοιχεία του «ΕΡΓΑΝΗ» που καταθέσαµε στην επιτροπή.
Εποµένως, έχει αυξηθεί κατά περίπου 10%, όταν ο πληθωρισµός
έκτοτε αυξήθηκε κατά 20% και στα τρόφιµα περί το 35%, οπότε
στην ουσία ο πραγµατικός µισθός έχει καταρρεύσει.

Δεν καταντήσαµε, λοιπόν, τυχαία τελευταίοι στο πραγµατικό
ωροµίσθιο το 2024, όταν το 2019 ήµασταν πίσω ακόµη και από
τη Βουλγαρία, εκτός του ότι το 46,3% των εργαζοµένων το 2024
έπαιρναν λιγότερα από 1.000 ευρώ µικτά. Λιγότερα από 1.000
ευρώ! Πώς να ζήσει κανείς µε τόσα χρήµατα; Δυστυχώς δε, µε
την παραγωγικότητα της εργασίας περί του 45% του µέσου της
Ευρωζώνης οι προοπτικές ανόδου των µισθών είναι ανύπαρκτες,
ενώ οι χαµηλοί µισθοί είναι αρνητικοί για την παραγωγικότητα και
την καινοτοµία.

Γιατί είναι χαµηλές η παραγωγικότητα της εργασίας και η και-
νοτοµία εκτός από τους µισθούς πείνας; Επειδή δεν διεξάγονται
επενδύσεις, σηµειώνοντας πως ο Πρόεδρος του ΣΕΒ -και όχι
εµείς- δήλωσε ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος να επενδύσει κά-
ποιος στην Ελλάδα, ενώ ο κ. Σάλλας είπε πως δεν είµαστε σο-
βαρή χώρα και ότι τα περισσότερα πράγµατα στην Ελλάδα δεν
είναι αισιόδοξα.

Σε σχέση µε τις επιχειρήσεις, είναι γνωστό ότι έκλεισαν περί
τις δεκαπέντε µεγάλες από το 2019, ενώ χιλιάδες µικροµεσαίες
βρίσκονται στα όρια της χρεοκοπίας, έχοντας αποκοπεί εντελώς
από την τραπεζική χρηµατοδότηση. Ποιοι κερδίζουν; Μόνο οι
εκλεκτοί της Κυβέρνησης, όπως το ενεργειακό καρτέλ και ειδικά
το καρτέλ των τραπεζών, µαζί, βέβαια, µε τα funds και µε τις ει-
σπρακτικές που ληστεύουν ανεξέλεγκτα τους Έλληνες µε µεθό-

δους που δεν συναντώνται ούτε σε υποανάπτυκτες χώρες.
Εάν επεκταθούµε τώρα στο δηµογραφικό, όπου κάθε χρόνο

χάνουµε µία πόλη των πενήντα πέντε χιλιάδων κατοίκων και ανά-
λογο φυσικά ΑΕΠ, στο θανατηφόρο κόστος στέγασης και λοιπά,
η κατάσταση της χώρας µας, της οικονοµίας µας θα γίνει ακόµη
πιο σκοτεινή.

Σηµαίνουν, αλήθεια, όλα αυτά και πολλά άλλα που θα µπορού-
σαµε να προσθέσουµε ότι η σηµερινή Κυβέρνηση είναι χειρότερη
από τη χειρίστη του ΣΥΡΙΖΑ, παρά το ότι της δόθηκαν πολλές ευ-
καιρίες, όπως η χρηµατοδότηση της πανδηµίας και το Ταµείο
Ανάκαµψης; Δυστυχώς, αυτό ακριβώς τεκµηριώνουν οι αριθµοί
οι οποίοι δεν κάνουν ποτέ λάθος.

Στο νοµοσχέδιο τώρα θα αναφερθούµε µόνο περιληπτικά,
αφού δεν υπάρχει λόγος να επαναλάβουµε όσα είπαµε στις επι-
τροπές. Θα ξεκινήσουµε, βέβαια, από αυτό που πραγµατικά µας
εντυπωσίασε, από το ότι εκπονήθηκε από ένα δικηγορικό γρα-
φείο και όχι από το Υπουργείο Οικονοµικών, όπως µας επιβεβαί-
ωσε ο Υπουργός. Από ένα δικηγορικό γραφείο γράφτηκε το
νοµοσχέδιο! Το γεγονός αυτό σηµαίνει προφανώς ότι ένας Υ-
πουργός, ένας Αναπληρωτής Υπουργός, δύο Υφυπουργοί και
ολόκληρο το προσωπικό του Υπουργείου δεν ήταν ικανοί να προ-
ετοιµάσουν ένα νοµοσχέδιο, τουλάχιστον όχι τόσο ικανοί όσο ένα
απλό δικηγορικό γραφείο. Εν προκειµένω, ρωτήσαµε πόσο κό-
στισε το δικηγορικό γραφείο στους Έλληνες φορολογούµενους,
χωρίς να πάρουµε καµία απάντηση από τον συµπαθέστατο Υφυ-
πουργό.

Συνεχίζοντας στο νοµοσχέδιο, ενσωµατώνετε πάρα πολλές
Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες είναι αρκετά σηµα-
ντικές και δυσνόητες, όπως όσον αφορά τα κρυπτονοµίσµατα και
την εκκαθάριση ιδρυµάτων που ενδεχοµένως ενέχει µεγάλους
κινδύνους.

Το Α’ Μέρος του περιλαµβάνει ρυθµίσεις για την αύξηση των
εταιρειών, ειδικά µικροµεσαίων επιχειρήσεων και κεφαλαίων που
αντλούνται µε δηµόσια προσφορά, µε µειωµένη πληροφόρηση,
µε τη διαδικασία του ν.4706/2020. Επίσης, φορολογικές ελαφρύν-
σεις επενδυτικών εταιρειών, τη φορολογική στήριξη των εταιρι-
κών οµολόγων µε χαµηλό συντελεστή 5% -εδώ ανταγωνίζονται
τα επιτόκια που φορολογούνται µε 15%- την απελευθέρωση
επενδύσεων ΑΕΕΑΠ και σε οικιστικά ακίνητα, επιβαρύνοντας την
αγορά κατοικίας και προφανώς και τα ενοίκια.

Με το Β’ Μέρος δροµολογείται η ενίσχυση της Επιτροπής Κε-
φαλαιαγοράς µε την εισαγωγή νέων εποπτικών µηχανισµών και
εργαλείων, όπως οι έλεγχοι µε ανωνυµία.

Στο Γ’ Μέρος τώρα ορίζονται αρµόδια αρχή για τα κρυπτοστοι-
χεία η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και η Τράπεζα της Ελλάδος για
τις τράπεζες, αναφέρεται η µορφή των επιχειρήσεων που δρα-
στηριοποιούνται και διάφορα άλλα.

Στο Δ’ Μέρος εισάγεται ακόµη ένας Κανονισµός της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, σχετικά µε τα ευρωπαϊκά πράσινα οµόλογα και ορί-
ζεται ως αρµόδια αρχή εποπτείας η υποστελεχωµένη -τονίζουµε,
υποστελεχωµένη- Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, ενώ αναφέρονται
διοικητικές κυρώσεις και άλλα διαδικαστικά.

Στο Ε’ Μέρος έχουµε την ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθε-
σία και άλλων ευρωπαϊκών Οδηγιών -αν θυµάµαι καλά- γύρω στις
δέκα πέντε συνολικά σε ένα νοµοσχέδιο, όσον αφορά απαιτήσεις
εποπτείας της Τράπεζας της Ελλάδας ως προς το ύψος των ιδίων
κεφαλαίων και λοιπά.

Στο Μέρος ΣΤ’ περιλαµβάνονται ρυθµίσεις µε επιπλέον ευρω-
παϊκές Οδηγίες για την εξυγίανση των πιστωτικών ιδρυµάτων και
επιχειρήσεων επενδύσεων για την ενίσχυση της ανθεκτικότητας
χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων στις ψηφιακές απειλές και διά-
φορα άλλα.

Στο Μέρος Ζ’ τώρα διευρύνονται τα όρια υπαγωγής στον εξω-
δικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών, έτσι ώστε να καλύπτει
αρκετούς, όπως λέει το Υπουργείο, από τη µεσαία τάξη. Αφού
βέβαια η Κυβέρνηση έχει χρεοκοπήσει προηγουµένως τη µεσαία
τάξη, τώρα της δίνει δυνατότητες ρύθµισης των οφειλών της. Θε-
ωρεί παραδόξως η Κυβέρνηση ως µεσαία τάξη ακόµη και αυτούς
που αµείβονται µε 19.000 ευρώ τον χρόνο, κάτι που αποτελεί κα-
θαρό δείγµα του πώς έχει καταντήσει την Ελλάδα µέσα σε έξι
µόλις χρόνια.

10476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στο Μέρος Η’ παρέχεται εξαµηνιαία παράταση της διάρκειας
του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», γεγονός που σηµαίνει ότι στη-
ρίζονται ξανά οι τράπεζες που αισχροκερδούν ασύστολα, όταν
κανονικά θα πρέπει να επιστρέψουν τουλάχιστον τον εναποµεί-
ναντα αναβαλλόµενο φόρο ύψους 12,5 δισ. ή όσο ο δέκατος τρί-
τος και δέκατος τέταρτος µισθός για πάνω από πέντε χρόνια. Το
να επιστραφεί σηµαίνει να αρχίσουν να πληρώνουν οι τράπεζες
φόρους παραιτούµενες από τη χαριστική ρύθµιση Χαρδούβελη,
η οποία άλλωστε έχει καταστρατηγηθεί από τους χειρισµούς των
κόκκινων δανείων, ενώ αφορούσε τους παλαιούς και όχι τους
νέους µετόχους, δηλαδή αυτούς που έχασαν χρήµατα και όχι
τους νέους που αγόρασαν πάµφθηνα τις µετοχές τους. Αυτός ο
αναβαλλόµενος που αποτελεί ναι µεν αέρα, αλλά υπολογίζεται
στα ίδια κεφάλαια από την Τράπεζα της Ελλάδας θα µπορούσε,
επίσης, να διατεθεί για τη χρηµατοδότηση της αγοράς µέσω εγ-
γυήσεων ή της Τράπεζας Επενδύσεων.

Στο Μέρος Θ’ περιλαµβάνονται ρυθµίσεις για την Ανεξάρτητη
Αρχή Πιστοληπτικής Ικανότητας. Διαδικαστικά δε ως προς την
πρόληψη ξεπλύµατος χρήµατος του ν.4557/2018.

Τέλος, στο Μέρος Ι’ µέρος ρυθµίζονται διάφορα θέµατα, όπως
είναι τα εξής: Πρώτον, το Ελληνικό Δηµόσιο παραιτείται από την
άσκηση ένδικων µέσων κατά οριστικών αποφάσεων πρωτοβάθ-
µιων διοικητικών δικαστηρίων για τη Μάνδρα και το Μάτι, χωρίς
όµως να υπάρχει, ως συνήθως, έστω κάποια κοστολόγηση από
το Γενικό Λογιστήριο. Αν και φυσικά είµαστε υπέρ της συγκεκρι-
µένης διάταξης, ενώ ασφαλώς πρέπει να συµπεριλαµβάνει και το
έγκληµα των Τεµπών, αναρωτηθήκαµε, όπως ο κάθε φυσιολογι-
κός άνθρωπος, για ποιον λόγο το σκέφτηκε τώρα η Κυβέρνηση
αυτό. Προφανώς επειδή προηγήθηκαν οι µαζικές διαδηλώσεις
των πολιτών για τα Τέµπη, καθώς επίσης και λόγω της κατάρρευ-
σης των ποσοστών της στις δηµοσκοπήσεις. Εδώ φαίνεται πρα-
γµατικά πόση δύναµη έχουν οι πολίτες όταν δραστηριοποιούνται
οι ίδιοι. 

Ρωτήσαµε, όµως, εάν θα ισχύουν τα ίδια για όλες εκείνες τις
περιπτώσεις όπου το δηµόσιο καταθέτει εφέσεις κατά των απο-
φάσεων των πρωτόδικων δικαστηρίων που αφορούν αποζηµιώ-
σεις των πολιτών, κάτι που θα ήταν δίκαιο για να µην υπάρχουν
δύο µέτρα και δύο σταθµά. Απάντηση, όµως, δεν πήραµε.

Δεύτερον, υπάρχουν ρυθµίσεις για τον συµψηφισµό της προ-
σωπικής διαφοράς µε τον βασικό µισθό και για την πληρωµή των
εκπαιδευτικών για τις εξετάσεις εισαγωγής στα Ωνάσεια Σχολεία
που είναι τα µόνα για τα οποία υπάρχει κοστολόγηση από τις
τόσες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Προφανώς το απαίτησε το
ίδρυµα.

Τρίτον, παρέχεται η δυνατότητα παραχώρησης στο αποτυχη-
µένο Υπερταµείο της εκµετάλλευσης λαχείων µε σύµβαση που
θα υπογραφεί µεν από το Υπουργείο, αλλά δεν διευκρινίστηκε
εάν θα κατατεθεί στη Βουλή ως οφείλει. Η ερώτησή µας εδώ
ήταν αν και τα έσοδα από τα λαχεία θα οδηγούνται στο Υπερτα-
µείο, ενώ θα κατατίθενται στην Τράπεζα της Ελλάδος έναντι του
χρέους, χωρίς να πάρουµε απάντηση. Ενδεχοµένως θα µας µεί-
νουν µόνο τα έσοδα από την Ακρόπολη, εάν δεν έχουν δεσµευτεί
και αυτά.

Τέταρτον, προβλέπεται η παραχώρηση των εκτάσεων από τη
Χερσαία Ζώνη Λιµένος Ηρακλείου προς τον Δήµο Ηρακλείου και
η παράταση της µεταφοράς του Καζίνου της Πάρνηθας και άλλα
πολλά.

Περαιτέρω ρωτήσαµε τον Υφυπουργό για το ύψος του ιδιωτι-
κού χρέους, το οποίο κατά τον κ. Χατζηδάκη ήταν 372,9 δισ. το
2023 -και θα καταθέσουµε στα Πρακτικά τη γραπτή απάντησή
του µαζί µε άλλα έγγραφα για όλα όσα έχουµε πει- ενώ κατά τον
κ. Πιερρακάκη είναι 214,5 δισ., σύµφωνα µε το ποσοστό που είπε
όσον αφορά το Δηµόσιο. Δεν πήραµε καµία απάντηση αν και η
διαφορά των 160 δισεκατοµµυρίων περίπου δεν είναι καθόλου
αµελητέα, όπως καταλαβαίνουµε όλοι.

Κλείνοντας µε τις ατυχείς προβλέψεις του κ. Χατζηδάκη, η αύ-
ξηση του ΑΕΠ το 2024 διαµορφώθηκε στο 2,3% υπερβαίνοντας
τις προβλέψεις του προϋπολογισµού που ήταν 2,2%. Θα µπο-
ρούσε εδώ να συµπεράνει κανείς ότι πρόκειται για µία θετική εξέ-
λιξη, κάτι που όµως δεν ισχύει εάν αναλύσει από πού προήλθε.
Ειδικότερα, η ιδιωτική κατανάλωση αυξήθηκε κατά 2,1% έναντι

πρόβλεψης για 1,7%, γεγονός που ασφαλώς δεν είναι θετικό,
αφού σηµαίνει πως η οικονοµία µας στηρίζεται ξανά στην κατα-
νάλωση µε δανεικά, όπως πριν το 2009. Αντίθετα, η δηµόσια κα-
τανάλωση µειώθηκε κατά 4,1%, όταν προβλεπόταν η άνοδός της
κατά 0,4%, κάτι που είναι εύλογο αφού το κράτος δεν πληρώνει
ξανά τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του στους ιδιώτες που έχουν
υπερβεί τα 3 δισ., ενώ λέει ότι έχει τεράστια ταµειακά αποθέµατα.

Ο χειρότερος δείκτης, όµως, και η µεγαλύτερη αστοχία αφορά
τις επενδύσεις για τις οποίες παραµένουµε µακράν οι τελευταίοι
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και οι οποίες προβλεπόταν να αυξηθούν
µόλις κατά 6,7% από 15% περίπου στο παρελθόν, ενώ τελικά πε-
ριορίστηκαν στο 4,5%, παρά τα χρήµατα του Ταµείου Ανασυ-
γκρότησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα. 
Ακόµη µεγαλύτερη αστοχία σηµειώθηκε στις εξαγωγές, οι

οποίες αυξήθηκαν µόλις κατά 1% έναντι πρόβλεψης αύξησής
τους κατά 5,4%. Τίποτα από όσα έχει προβλέψει δεν ισχύει. 

Όσον αφορά τις εισαγωγές, αυξήθηκαν κατά 5,5% έναντι πρό-
βλεψης για 4%, αφού παράγουµε όλο και λιγότερα. Οπότε, λο-
γικά εκτοξεύτηκε το εµπορικό µας έλλειµµα. Ας µην ξεχνάµε ότι
οι προβλέψεις αυτές ήταν για τα τέλη του 2024, δεν έχει περάσει
ένας µήνας και δεν έχει επιβεβαιωθεί καµία.

Τέλος, το τρισχειρότερο οικονοµικό µας στοιχείο, στο οποίο
ουσιαστικά στηρίχτηκε η άνοδος του ΑΕΠ, ήταν η αύξηση των
αποθεµάτων κατά 3,2%, χωρίς την οποία δεν θα είχε αυξηθεί κα-
θόλου το ΑΕΠ µας στο 2024, αλλά αντίθετα θα είχε µειωθεί.

Κλείνοντας µε το µερίδιο των µικτών µισθών στο ΑΕΠ, αυτό αυ-
ξήθηκε ελαφρά στο 35%, όταν ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι 47%, ενώ των επιχειρηµατικών κερδών διαµορφώ-
θηκε στο 50,2%, πολύ υψηλότερα από τον µέσο όρο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που είναι στο 42%. Έτσι, τεκµηριώθηκε για
ακόµη µία φορά η άνοδος των εισοδηµατικών ανισοτήτων, η εξα-
θλίωση των εργαζοµένων και η υπερφορολόγηση των Ελλήνων,
οι οποίοι ως εκ τούτου λογικά πληµµυρίζουν τους δρόµους. 

Ευχαριστούµε πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βασίλειος

Βιλιάρδος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από τη Νέα Αριστερά

κ. Τσακαλώτος. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε λίγο θα έχουµε στην Ολοµέλεια την πρώτη

οµιλία του κ. Πιερρακάκη ως Υπουργού Οικονοµικών, οπότε θα
ήταν καλό να µας πει κάποιες απόψεις τόσο γι’ αυτό το νοµοσχέ-
διο, όσο και γενικά για το πώς βλέπει την οικονοµική πολιτική.

Εγώ έχω τέσσερις, πέντε ερωτήσεις για τον Υπουργό σχετικά
µε το πώς βλέπει τα πράγµατα. Η πρώτη ερώτηση έχει να κάνει
µε τις στρατιωτικές δαπάνες. Δεν θα πούµε τώρα εδώ για την
άποψη της Νέας Αριστεράς που έγκειται στο ότι αν θέλεις να
ετοιµαστείς για την ειρήνη, ετοιµάζεσαι για την ειρήνη. Δεν ανα-
φέροµαι, λοιπόν, στο γεωστρατηγικό, αλλά στο οικονοµικό σκέ-
λος. Οι στρατιωτικές δαπάνες, οι επενδύσεις είναι επενδύσεις
που διαχέουν την τεχνολογία σε άλλους τοµείς της οικονοµίας;
Η δική µας άποψη είναι ότι δεν το κάνουν. Άρα οι στρατιωτικές
δαπάνες από οικονοµική άποψη δεν είναι ένας καλός τρόπος για
να δώσεις δυναµική στην οικονοµία. Αυτή είναι η πρώτη ερώτηση.

Η δεύτερη ερώτηση αφορά τα «λεφτόδεντρα» που τόσες
φορές έχουν πει όλοι οι Υπουργοί σας, ακόµα και πριν από τον
κ. Πιερρακάκη. Όσον αφορά αυτό το σκέλος, υπάρχει µία πρώτη
ερώτηση. Γιατί η Ευρώπη βρίσκει τόσο εύκολα λεφτά για τον
COVID ή για στρατιωτικές δαπάνες, αλλά κατά κάποιον τρόπο οι
δηµοσιονοµικοί περιορισµοί γίνονται πιο αυστηροί, όταν αφο-
ρούν τις κοινωνικές δαπάνες; Αυτό είναι κάτι που αφήνω στην
άκρη. 
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Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι αν ο κ. Πιερρακάκης πιστεύει, όπως
ακούγεται και από Βουλευτές σας στα κανάλια, ότι τα δηµοσιο-
νοµικά του κράτους είναι σαν τα δηµοσιονοµικά της οικογένειας.
Κατά τη δική µας άποψη, υπάρχει µία τεράστια διαφορά. Εάν
υπάρχει µια ύφεση και ο ιδιωτικός τοµέας δαπανά λιγότερο και
δαπανήσει λιγότερο και το κράτος, τότε δηµιουργείται µεγαλύ-
τερη ύφεση, δεν βοηθιέται η οικονοµία και χειροτερεύουν τα δη-
µοσιονοµικά του κράτους.

Αυτό, κύριε Πετραλιά, θα το εξηγήσετε στον κύριο Υπουργό;
Στα οικονοµικά το λέµε «το παράδοξο της αποταµίευσης», το
«paradox of thrift». Ισχύει αυτό ή θα µας λέτε συνεχώς πάλι για
τα λεφτόδεντρα;

Στο νοµοσχέδιο που συζητάµε φαίνεται ότι «ψιλοπιστεύετε» σ’
αυτή τη λανθασµένη οικονοµική άποψη, ότι δηλαδή τα δηµοσιο-
νοµικά του κράτους είναι σαν την οικογένεια. Σας είπαµε -και σας
είπε και ο κ. Μαµουλάκης- ότι στο απόθεµα του ιδιωτικού χρέους
φαίνεται ότι παρ’ όλες τις ρυθµίσεις που λέτε ότι έχουν αυξηθεί
επί της εποχής σας, έχουµε λιγότερες εκροές, δηλαδή άνθρωποι
που φεύγουν από το ιδιωτικό χρέος γιατί λύνεται το πρόβληµα,
απ’ ό,τι έχουµε εισροές, δηλαδή άνθρωποι που έχουν µεγαλύ-
τερο πρόβληµα και άρα έχουν ιδιωτικό χρέος. Το χρέος προς την
ΑΑΔΕ αυξήθηκε 3,6 δισεκατοµµύρια -νοµίζω ότι είναι τα νούµερα
που λέει η οµάδα του προϋπολογισµού της Βουλής- και 1,7 στον
ΕΦΚΑ. 

Τι µάθαµε από τη µεγάλη ύφεση του 1929 που πρώτη φορά
µπήκε σε συζήτηση; Μάθαµε ότι ο µόνος τρόπος να αντιµετωπί-
σεις το ιδιωτικό χρέος είναι να µοιραστεί το κόστος της αναπρο-
σαρµογής από τα τρία µέλη, δηλαδή από το κράτος, από τους
δανειολήπτες και από το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα. Αν το κρά-
τος δεν συµβάλει σε αυτό, είναι ένα µια υποϋπόθεση του παρά-
δοξου των αποθεµάτων. Δηλαδή, αν το κράτος δεν συµβάλει πιο
γενναιόδωρα να λυθεί το θέµα του ιδιωτικού χρέους και να µη
χάσουν οι άνθρωποι τα σπίτια τους, αυτό δηµιουργεί πρόβληµα
στην οικονοµία γενικά, γιατί συνεχίζεται το πρόβληµα της ρευ-
στότητας και δεν βοηθάει και τα δηµόσια οικονοµικά. Και αν δεν
βοηθηθούν τα οικονοµικά, δεν θα απαντήσετε στο ερώτηµα των
φορέων σε αυτό το νοµοσχέδιο «Από πού θα έρθουν τα χρήµατα
των επενδυτών να επενδύσουν στο χρηµατιστήριο;».

Τρίτο ερώτηµα: Πιστεύει ο κ. Πιερρακάκης το «trickle-down
economics»; Επί τριάντα χρόνια αυτό ήταν το κυρίαρχο αφήγηµα
της δεξιάς πλευράς και φλερτάρατε και το µεσαίο κοµµάτι εδώ
για κάποια χρόνια µε την ιδεολογία του «trickle-down economics»,
δηλαδή ότι αν µειώσουµε τους φόρους στους πλουσίους, αυτό
θα γίνεται επενδύσεις, θα αυξηθεί η παραγωγικότητα, θα αυξηθεί
ο πραγµατικός µισθός. 

Η δική µας ανάλυση είναι ότι σε παγκόσµιο επίπεδο αυτή η
σχέση έχει χαλάσει εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Υπάρχουν κέρδη
και δεν γίνονται επενδύσεις ή δεν γίνονται παραγωγικές επενδύ-
σεις. Δηλαδή, όταν έρχονται από τις άµεσες ξένες επενδύσεις
εδώ και αγοράζουν Airbnb ή αγοράζουν κόκκινα δάνεια, αυτό δεν
είναι δηµιουργία νέας αξίας, απλώς µεταφέρεται η αξία που ήδη
υπάρχει σε κάποιες ιδιωτικές επιχειρήσεις. Είναι αυτό για το
οποίο δεν έχω βρει καλή µετάφραση στα ελληνικά -µπορείτε να
µε βοηθήσετε αργότερα, κύριε Πετραλιά- δηλαδή το «extraction
economy», όπως λένε οι αναλυτές. Είναι µια ερώτηση. Το πι-
στεύει; Και αν το πιστεύει ακόµα στο «trickle-down economics» ο
κ. Πιερρακάκης, πώς εξηγεί τις µεγάλες ανισότητες που υπάρ-
χουν σε όλες τις οικονοµίες τα τελευταία τριάντα χρόνια; Και πώς
εξηγεί την πολιτική αστάθεια που δηµιουργείται µε φαινόµενα
του Τζόνσον στη Βρετανία ή του Tραµπ στις Ηνωµένες Πολιτείες
ή της Μελόνι στην Ιταλία; Άρα είναι σηµαντικό να ξέρουµε αν το
πιστεύει.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο, παρ’ όλο που είναι πολύ τεχνικό, φαί-
νεται να συνεχίζεται αυτή η στρατηγική. Διότι πώς αλλιώς να εξη-
γήσουµε ότι για τον πιο φτωχό κόσµο που έχει καταθέσεις στις
τράπεζες, το εισόδηµα από τις καταθέσεις θα φορολογείται µε
15%, ενώ από τα µερίσµατα και από τώρα που θα επενδύουν στο
Χρηµατιστήριο, µε 5%; Και πώς να εξηγήσουµε τον αυθαίρετο
αριθµό του 300 ευρώ για την προσωπική διαφορά που δεν κόβε-
ται και δεν είναι 500 ευρώ; Πώς το υπολογίσατε αυτό; Εκτός αν
θεωρείτε ότι δεν υπάρχουν χρήµατα για τους ανθρώπους του δη-

µόσιου τοµέα και άρα δεν µπορούµε να είµαστε γενναιόδωροι,
αλλά µπορούµε να είµαστε γενναιόδωροι στα µερίσµατα και σε
άλλους τοµείς στην οικονοµία. 

Πάµε τώρα στο τέταρτο ερώτηµα για τον ρόλο του κράτους.
Έχω δύο, το νούµερο 4 και το νούµερο 5, που είναι για τον ρόλο
του κράτους. Στο ένα πράγµα που συζητήσαµε για το κράτος -
ήδη και ο προηγούµενος οµιλητής µας είπε πως αναθέσατε σε
δικηγορικό γραφείο µέρος του νοµοσχεδίου- υπάρχει το κοµµάτι
που κάνετε υπεργολαβία σε ιδιωτικές επιχειρήσεις για τις εισπρά-
ξεις του ΕΦΚΑ. Μπαίνει ένα τεράστιο ζήτηµα για το θέµα των
προσωπικών δεδοµένων που δεν έχετε απαντήσει. 

Εγώ έκανα την κριτική που βγαίνει από το βιβλίο της κ. Μα-
ριάνα Μαζουκάτο «The Big Con» ότι αυτό είναι η «µωροποίηση»
του κράτους. Μου απαντάει ο κύριος Υπουργός λέγοντας ότι το
έχει διαβάσει το βιβλίο «The Big Con» και λέει ότι το βιβλίο έχει
να κάνει -και αυτό είναι από τα Πρακτικά- µε το πώς ανατίθενται
σε συγκεκριµένες εταιρείες συγκεκριµένα πρότζεκτ και αναφέρει
το συγκεκριµένο βιβλίο κάποιες λανθασµένες αναθέσεις. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πετραλιά, να σας πω ότι δεν πιστεύω ότι
το έχει διαβάσει το βιβλίο ο κ. Πιερρακάκης, γιατί δεν λέει αυτό!
Δεν λέει για συγκεκριµένες αναθέσεις. Μιλά για µια ολόκληρη πε-
ρίοδο τριάντα χρόνων που αναθέτει το κράτος σε ιδιωτικούς φο-
ρείς, έχει «µωροποιήσει» το κράτος -«infantilization» είναι η
αγγλική λέξη- µε δηµοσίους υπαλλήλους που δεν έχουν την κα-
τάρτιση, δεν έχουν τις ικανότητες, δεν έχουν την ισχύ ούτε να
διαπραγµατευτούν µε τον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό λέει η κ. Μαριάνα
Μαζουκάτο, όχι αυτά που µας είπε ο Υπουργός.

Μετά, µας είπε και το άλλο επιχείρηµα και όπως πάντα έλεγα
στους φοιτητές µου, η δικαιολογία είναι πάντα χειρότερη από το
αρχικό παράπτωµα. Όταν αργούσαν µε µία µελέτη, έτσι τους εξη-
γούσα ότι ήταν πάντα χειρότερα. Τι µας είπε ο κύριος Υπουργός
σας; Μας είπε ότι το ίδιο είχε κάνει ο κ. Δραγασάκης µε ένα άλλο
νοµοσχέδιο για την Αναπτυξιακή Τράπεζα. Τι επιχείρηµα είναι
αυτό; Μπορείτε να µου εξηγήσετε τι επιχείρηµα είναι αυτό; Λέει
η Μαζουκάτο «Σταµατήστε να το κάνετε αυτό. Να χτίσετε στο
κράτος, να επενδύσετε στους δηµόσιους υπαλλήλους, να τους
δίνετε καλούς µισθούς» και εσείς µας λέτε ότι το έκανε ο κ. Δρα-
γασάκης. Είναι επιχείρηµα αυτό ενάντια στο επιχείρηµα της Μα-
ζουκάτο ή είναι ένα επιχείρηµα κάποιου απελπισµένου νεοδη-
µοκράτη σε κάποιο κανάλι µία ώρα το πρωί που δεν έχει τίποτα
άλλο να πει και αυτό του ήρθε να απαντήσει;

Και σε αυτό το νοµοσχέδιο λέτε ότι το κράτος πρέπει να επι-
βλέπει το χρηµατιστήριο περισσότερο -αυτό λέτε- και βλέπουµε
ότι δεν έχει την ικανότητα, δεν έχει τους δηµόσιους υπαλλήλους,
πόσω µάλλον να έχει δηµόσιους υπαλλήλους µε τους µισθούς
για να µπορούν να επιβλέψουν το Χρηµατιστήριο Αθηνών. Αυτό
δεν είναι το πρόβληµα, ότι δηλαδή η «µωροποίηση» του κράτους
έχει φτάσει σε αυτό και εσείς λέτε τώρα ότι θα κάνετε και ειδικές
αποστολές που θα προσποιούνται οι δηµόσιοι υπάλληλοι ότι είναι
πελάτες των χρηµατοπιστωτικών εταιρειών; Άρα και σε αυτό
έχουµε ένα πρόβληµα. 

Πάµε τώρα στην πέµπτη ερώτηση που πάλι είναι για το κράτος
και απευθύνεται στον κ. Πιερρακάκη. Όταν µίλησα για την κ. Μα-
ζουκάτο, έκανε έναν αντιπερισπασµό ο Υπουργός και είπε ««Δεν
ξέρω για το «The Big Con»…» -είπε µόνο αυτήν την πρόταση που
σας είπα- «…αλλά έχει γράψει και ένα άλλο βιβλίο η κ. Μαζουκάτο
που λέγεται «Mission Economy» που εµείς το έχουµε υιοθετήσει
ως Νέα Δηµοκρατία, ως Κυβέρνηση»». Έδωσε ένα παράδειγµα
για το τι είναι το «Mission Economy» ο κ. Πιερρακάκης και είπε
ότι στο θέµα των εµβολιασµών φέρατε µαζί όλους τους κρατι-
κούς φορείς, Υπουργεία, τον ιδιωτικό τοµέα, για να αντιµετωπί-
σετε το πρόβληµα του COVID. 

Και άρα είστε σχεδόν «Μαζουκατιανοί» που έχετε διαβάσει
αυτό το βιβλίο και µε ρωτάτε, µάλιστα, αν το έχω διαβάσει και
εγώ το βιβλίο. Και επειδή, όπως φαντάζεστε, το έχω διαβάσει το
βιβλίο και έχω βγάλει ένα βιβλίο δικό µου τελευταία -εδώ τελει-
ώνει η διαφηµιστική ζώνη- το οποίο αναφέρουµε στα τέσσερα
σηµεία της κ. Μαζουκάτο σε όλο το έργο της. Στα πέντε βιβλία
που έχω διαβάσει. Και αφού λέτε ότι πιστεύετε σε αυτό, να τα
διαβάσουµε αυτά τα τέσσερα σηµεία να µου πείτε ποια από αυτά
πιστεύει το οικονοµικό επιτελείο. 
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Πρώτο σηµείο της Μαζουκάτο. Το κράτος δηµιουργεί αξία
παρ’ ότι αυτό έχει µειωθεί τα τελευταία χρόνια, αφότου επικρά-
τησε η άποψη ότι το κράτος δεν πρέπει να εµπλέκεται στην πα-
ραγωγική πλευρά της οικονοµίας. Το πιστεύετε; Πρώτη ερώτηση.
Η Μαζουκάτο πιστεύει. 

Δεύτερη ερώτηση που βγαίνει, αυτά είναι τώρα απευθείας από
το βιβλίο µου. Τα οφέλη αυτού του ρόλου του κράτους δεν έχουν
αναγνωριστεί ακόµα, ενώ η σχέση µεταξύ κράτους και ιδιωτικού
τοµέα είναι µονόπλευρη. Η Μαζουκάτο δεν ασπάζεται την αντί-
ληψη ότι το κράτος θα πρέπει να διευκολύνει τον ιδιωτικό τοµέα
ή να καλύπτει κάποιο κενό που αφήνει εκείνος. Αυτή η φιλική
προς τις επιχειρήσεις προσέγγιση απλώς συντηρεί την ανισορ-
ροπία στη σχέση και οδηγεί στο φαινόµενο της κοινωνικοποίησης
των ζηµιών και της ιδιωτικοποίησης των κερδών του ιδιωτικού
τοµέα. 

Το πιστεύετε; Αυτό πιστεύετε που µας λέει ο κ. Πιερρακάκης
ότι κάνετε το «Mission Economy»; Σε πόσα νοµοσχέδια, κύριε Πε-
τραλιά, όσο ήσασταν εσείς Υπουργός; Σας έχω πει ότι δεν µπορεί
να δίνετε ούτε φοροαπαλλαγές ούτε κίνητρα στον ιδιωτικό τοµέα
χωρίς αντάλλαγµα. Το θυµάστε στο νοµοσχέδιο για τις συγχω-
νεύσεις και σε πόσα άλλα νοµοσχέδια. Αυτό λέει η . Εσείς το λέτε
και αναφέρεστε σε αυτό το θέµα; Θα συνεχίσετε, δηλαδή, να δι-
ευκολύνετε τον ιδιωτικό τοµέα ή θα καταλάβετε τι εννοεί η κ. Μα-
ζουκάτο µε µια διαφορετική προσέγγιση; 

Το τρίτο. Η Μαζουκάτο θεωρεί ότι η κρατική υποστήριξη προς
τον ιδιωτικό τοµέα θα πρέπει να παρέχεται µόνο µε όρους. Αυτό
που µόλις σας είπα. 

Το τέταρτο που λέει. Το πρόβληµα είναι ότι στην εποχή του νε-
οφιλελευθερισµού το κράτος έχει «µωροποιηθεί». Αυτό είναι.
Αυτό µπορείτε να το αλλάξετε, για να πάει η Ελλάδα κάπως δια-
φορετικά; 

Σας έβαλα πέντε ερωτήµατα για τον Υπουργό που έχουν και
σχέση µε το νοµοσχέδιο, για να καταλάβουµε ποια είναι η κατεύ-
θυνση του Υπουργού Οικονοµικών, πώς καταλαβαίνει τις βασικές
σχέσεις στην οικονοµία, ποιες είναι οι προτεραιότητες, ποια ερ-
γαλεία θα χρησιµοποιήσει. 

Και τελειώνω µε το τελευταίο επιχείρηµα που το έχουµε ακού-
σει από τον κ. Μητσοτάκη και το έχουµε ακούσει πολλές φορές
και από τους Υπουργούς Οικονοµικών. Ποιο είναι το επιχείρηµα
αυτό; Ότι «ελάτε να µας πείτε προτάσεις». Εµείς είµαστε ανοιχτοί
σε προτάσεις αν είναι καλές να τις ενσωµατώσουµε. 

Σας λέµε το εξής: Πριν από πολλά χρόνια δύο θεωρητικοί ο
Χορκχάιµερ και ο Αντόρνο είπαν ότι το κυρίαρχο στοιχείο της της
ιδεολογίας της άρχουσας τάξης είναι ακριβώς αυτό. Ποιο είναι
αυτό; Να βάζει τον κόσµο να κάνει συγκεκριµένες προτάσεις και
να ξεχνάει το πλαίσιο. Να ξεχνάει, δηλαδή, ότι οποιαδήποτε πρό-
ταση έχει νόηµα σε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο, µε συγκεκριµέ-
νους περιορισµούς και συγκεκριµένες ιδεολογικές παροχές.
Οπότε, η Αριστερά κάνει προτάσεις, αλλά αµφισβητεί το πλαίσιο
στο οποίο λειτουργεί η οικονοµία, µια οικονοµία που λειτουργεί
µε τη δική σας ιδεολογία που είναι ότι τον ιδιωτικό τοµέα απλώς
πρέπει να τον βοηθήσουµε, όχι να του επιβάλουµε κάποια κατεύ-
θυνση, ότι υπάρχουν λεφτόδεντρα, όταν είναι για το κοινωνικό
κράτος, αλλά δεν υπάρχουν στρατιωτικές δαπάνες και δεν υπάρ-
χουν όταν είναι κάποιο άλλο πρόβληµα που συµφέρει τον ιδιω-
τικό τοµέα, όταν είναι ότι το κράτος δεν πρέπει να έχει αποστολές
που να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα της χώρας, την ερήµωση
της χώρας, την προστασία από τις περιβαλλοντικές καταστρο-
φές. Μην περιµένετε από την Αριστερά µόνο συγκεκριµένες προ-
τάσεις. Η Αριστερά είναι εδώ και για το πλαίσιο και για το γενικό
περίγραµµα µέσα στο οποίο είναι οι προτάσεις και βεβαίως προ-
τάσεις που προκύπτουν από ένα εναλλακτικό πλαίσιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα οκτώ µα-
θήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το

Ιδιωτικό Γενικό Λύκειο «Ώθηση». 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Νίκης ο κ. Βορύλ-

λας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση φέρνει προς συ-

ζήτηση νοµοσχέδιο, µε στόχο την ενίσχυση της κεφαλαιαγοράς. 
Ωστόσο, περιλαµβάνεται πληθώρα διατάξεων, ενσωµάτωση

Οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διεύρυνση των κριτηρίων
ρύθµισης µέσω του εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης, παρά-
ταση της παροχής εγγυήσεων µε τιτλοποιήσεις τραπεζικών ιδρυ-
µάτων και διάφορες άλλες διατάξεις. 

Πρώτα, όµως, θα ήθελα να αναφερθώ στην απόφαση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, που πριν λίγες µέρες ενέκρινε σαράντα
επτά στρατηγικά έργα για την εξόρυξη, επεξεργασία και ανακύ-
κλωση σπάνιων γαιών και πρώτων υλών σε ευρωπαϊκό έδαφος,
προκειµένου να µειωθεί η εξάρτηση από τρίτες χώρες και να δια-
φοροποιηθούν οι πηγές εφοδιασµού. 

Ένα ελληνικό έργο περιλαµβάνεται στον κατάλογο της Επιτρο-
πής. Υποβλήθηκε από την εταιρεία Metlen και αφορά την εξόρυξη
και επεξεργασία βωξίτη, αλουµίνας και γαλλίου. 

Το κίνηµά µας, διαβλέποντας τις µεγάλες ευκαιρίες που πα-
ρουσιάζονται στην εξορυκτική βιοµηχανία κρίσιµων µετάλλων,
είχε αναφερθεί στο Κοινοβούλιο επί του θέµατος, κατά τη συζή-
τηση του κρατικού προϋπολογισµού του 2025. Τότε υποστηρί-
ξαµε ότι ο τοµέας της εξόρυξης και της παραγωγής κρίσιµων
µετάλλων µπορεί να απογειώσει την οικονοµία µας. Το γάλλιο, το
γερµάνιο και το αντιµόνιο είναι τρεις κρίσιµες πρώτες ύλες, που
θα βοηθήσουν την Ελλάδα να µπει δυναµικά στον αγώνα της
επάρκειας και της στρατηγικής αυτονοµίας, ενώ, απ’ ό,τι φαίνε-
ται, υπάρχουν και άλλα εξίσου κρίσιµα µέταλλα, για τα οποία
ακόµα δεν έχει γίνει σχεδόν τίποτα για την αξιοποίησή τους. 

Πέρα των µεγάλων ωφελειών για την οικονοµία µας, οι επεν-
δύσεις στην εξορυκτική βιοµηχανία θα συµβάλουν στην αναζωο-
γόνηση της υπαίθρου µε νέους πληθυσµούς, θα αυξηθούν οι
προσφερόµενες θέσεις εργασίας σε νέους επιστήµονες και µά-
λιστα µε καλούς µισθούς, οπότε θα αναστραφεί και η εγκατά-
λειψη της επαρχίας. 

Για να µεγιστοποιηθούν τα οφέλη για το κράτος µας, θα πρέπει
να εξετάσουµε τις διεθνείς πρακτικές, για τον υπολογισµό της
αξίας των δικαιωµάτων εξόρυξης. Προφανώς η αξία των δικαιω-
µάτων εξόρυξης για σπάνια µέταλλα, θα αυξάνεται συνεχώς τα
επόµενα χρόνια, οπότε είναι κάτι, που το αρµόδιο Υπουργείο Ανά-
πτυξης θα πρέπει να το εξετάσει µε τη δέουσα προσοχή. 

Ωστόσο, για να αποδώσουν τέτοιου µεγάλου µεγέθους επεν-
δύσεις, θα πρέπει η χώρα µας να αποδείξει ότι διαθέτει φιλικό
περιβάλλον για επενδύσεις, σταθερό φορολογικό δίκαιο και αµε-
ρόληπτη δικαιοσύνη. 

Η σύγκρουση που βλέπουµε να εξελίσσεται αυτές τις µέρες,
µε γνωστό εφοπλιστή, ιδιοκτήτη µέσων µαζικής ενηµέρωσης και
µεγάλης ΠΑΕ, είναι αποτέλεσµα της διαπλοκής πολιτικών µε επι-
χειρηµατίες, που εδώ και δεκαετίες ζηµιώνουν το κράτος µας,
αλλά και την υγιή επιχειρηµατικότητα. 

Το κράτος µας οφείλει να δηµιουργήσει διαύλους προς τους
εφοπλιστές µας και τους οµογενείς επιχειρηµατίες. Αρκετοί από
αυτούς συγκαταλέγονται στους πλουσιότερους ανθρώπους του
κόσµου, ώστε να µπορούν να επενδύσουν στη χώρα µας, χωρίς
να στοχοποιούνται από πολιτικούς και άλλα συµφέροντα της οι-
κονοµικής ολιγαρχίας. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση, ακόµα και σήµερα, δεν εφαρµόζει τε-
λεσίδικες αποφάσεις της δικαιοσύνης, µε χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα, τις απαιτήσεις της εταιρείας «Αττικός Ήλιος» -«Grand
Resort Lagonisi»- από το Δηµόσιο, που µαζί µε τους τόκους ξε-
περνούν πλέον τα 900 εκατοµµύρια ευρώ, µε βάση τις διαιτητικές
αποφάσεις, λόγω της µη εκπλήρωσης των υποχρεώσεων του δη-
µοσίου απέναντι στην εταιρεία, οι οποίες έχουν τελεσιδικήσει
στον Άρειο Πάγο. Μιλάµε για εταιρεία που εκτελεί έργο για το
Ελληνικό Δηµόσιο και το Ελληνικό Δηµόσιο αρνείται να εκπλη-
ρώσει τις υποχρεώσεις του, για την ανάπτυξη του δικού του πε-
ριουσιακού στοιχείου. 
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Επί του παρόντος νοµοσχεδίου στόχος των ρυθµίσεων που ει-
σάγονται είναι η προσέλκυση επενδύσεων, η προστασία των
επενδυτών µε αναβάθµιση της εποπτείας «Υφιστάµενα και Νέα
Επενδυτικά Προϊόντα» και η  διευκόλυνση της πρόσβασης µικρών
και µεσαίων επιχειρήσεων στο Χρηµατιστήριο Αθηνών, για
άντληση κεφαλαίων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Ωστόσο τα προβλήµατα της ελληνικής κεφαλαιαγοράς είναι
σοβαρά και χρόνια. Θα πρέπει πρώτα να τα αναγνωρίσουµε και
στη συνέχεια να αναλάβουµε νοµοθετικές πρωτοβουλίες για να
τα επιλύσουµε. 

Τα χαρακτηριστικά προβλήµατα της ελληνικής κεφαλαιαγοράς
είναι τα εξής: 

Στην πλειονότητα των µετοχών που διαπραγµατεύονται στο
Χρηµατιστήριο Αθηνών γίνονται εξαιρετικά χαµηλές συναλλαγές
και σε όγκο και σε συνολικές αξίες.

Το ελληνικό χρηµατιστήριο µεταλλάχθηκε τα τελευταία χρόνια
σε µια ρηχή αγορά. Οι ενεργοί κωδικοί όλα τα τελευταία χρόνια
έχουν παγιωθεί µεταξύ των 15.000 και 35.000, ενώ περίπου το
85% αυτών διαθέτει χαρτοφυλάκια έως 3.000 ευρώ. 

Οι διεθνείς επενδυτές αποφεύγουν τις µεγάλες θέσεις στο ελ-
ληνικό Χρηµατιστήριο, διότι φοβούνται ότι σε περίπτωση ενός
συστηµικού κινδύνου µπορεί να αλλάξει άρδην το κλίµα στις αγο-
ρές και τη διάθεση για ρίσκο και θα κινδυνεύουν να εγκλωβι-
στούν. 

Το κίνηµά µας υποστηρίζει ότι οι παραπάνω χρόνιες παθογέ-
νειες της ελληνικής κεφαλαιαγοράς δεν µπορούν να αντιµετωπι-
στούν µε τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου. Τα φορο-
λογικά κίνητρα που παρουσιάζονται στα άρθρα 24 έως 26 είναι
µάλλον ανεπαρκή για να βελτιώσουν την ελληνική κεφαλαιαγορά. 

Το κίνηµά µας προτείνει µια σειρά από µέτρα που πιστεύουµε
ότι µπορούν να βοηθήσουν στην ανάπτυξη της ελληνικής κεφα-
λαιαγοράς.

Αναλυτικά: Οι ναυτιλιακές εταιρείες πρέπει να ενθαρρυνθούν
για να επενδύουν µέσω της ελληνικής κεφαλαιαγοράς µε ισχυρά
κίνητρα, όπως να απολαµβάνουν τις φοροαπαλλαγές που προ-
βλέπονται στη νοµοθεσία µας, να δίνονται επιπλέον κίνητρα φο-
ρολογικών εκπτώσεων για την επανεπένδυση των κερδών τους
σε άλλους τοµείς της εγχώριας οικονοµίας. Προφανώς το Χρη-
µατιστήριο Αθηνών δεν µπορεί να ανταγωνιστεί τη Wall Street.
Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να προσπαθήσουµε, έστω
και ένα µικρό µέρος των κεφαλαίων από τη ναυτιλία, να εισέλθει
µε διάφορους τρόπους στην οικονοµία µας µέσω της ελληνικής
κεφαλαιαγοράς. Σύµφωνα µε διαθέσιµες πληροφορίες είκοσι
επτά ναυτιλιακές εταιρείες ελληνικών συµφερόντων είναι ειση-
γµένες στα αµερικανικά χρηµατιστήρια. Αυτές οι εταιρείες δια-
θέτουν έναν στόλο από 914 πλοία όλων των τύπων, µε συνολική
αξία που φτάνει στα 27,54 δισεκατοµµύρια δολάρια. Πρόκειται
για εταιρείες που διαδραµατίζουν σηµαντικό ρόλο στην παγκό-
σµια ναυτιλία καλύπτοντας ένα ευρύ φάσµα υπηρεσιών, οπότε
και ένα µικρό µέρος της ρευστότητάς τους αν επενδύσουν µέσω
της ελληνικής κεφαλαιαγοράς, είναι βέβαιο ότι θα την αναβαθµί-
σουν, µε πολλαπλά οφέλη. 

Θα πρέπει να δοθούν κίνητρα, ώστε νέοι επενδυτές µε µακρο-
πρόθεσµο ορίζοντα να εισέλθουν στην ελληνική κεφαλαιαγορά.
Για παράδειγµα, σε όσους διακρατούν τις επενδύσεις τους για
πάνω από τρία έτη να απολαµβάνουν φορολογική έκπτωση µε
την υποβολή της φορολογικής τους δήλωσης. 

Το σχέδιο νόµου δεν αποδίδει στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
αρµοδιότητες σχετικά µε τη χάραξη µιας ολοκληρωµένης στρα-
τηγικής για την ανάπτυξη της ελληνικής κεφαλαιαγοράς, καθώς
επικεντρώνεται σε επιµέρους θέµατα λειτουργίας της και λιγό-
τερο αναπτυξιακού χαρακτήρα. Ωστόσο ενδείκνυται να αποδοθεί
στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς σχετική αρµοδιότητα, ώστε από
κοινού µε το Υπουργείο Οικονοµικών και την Τράπεζα της Ελλά-
δος, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις βέλτιστες πρακτικές, να αναπτυ-
χθεί ένα στρατηγικό πλάνο αναπτυξιακής πορείας στην κεφα-
λαιαγορά σε βάθος πενταετίας.

Με το νοµοσχέδιο αναµορφώνεται το θεσµικό πλαίσιο των
ανωνύµων εταιρειών επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία. Το κί-

νηµά µας θεωρεί ότι δεν περιλαµβάνεται καµία διάταξη σχετικά
µε την ελεύθερη διασπορά µετοχών προς τους µικρούς επενδυ-
τές. Στον πίνακα που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά της Βουλής
µε τη µετοχική σύνθεση των ανωνύµων εταιρειών επενδύσεων σε
ακίνητη περιουσία προκύπτει ότι οι περισσότερες εταιρείες έχουν
ελάχιστη διασπορά, κάτω από 20%. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Βορύλλας καταθέτει
για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προτείνουµε η ελάχιστη ελεύθερη διασπορά να αυξηθεί του-
λάχιστον στο 40%, γιατί αλλιώς θα συνεχιστεί η σηµερινή φαιδρή
και µοναδική στον κόσµο κατάσταση να υπάρχουν εταιρείες
επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία που ελέγχονται κατά 80% και
90% από έναν µέτοχο ή έναν όµιλο µετόχων µόνο και µόνο για να
εκµεταλλευτούν τα µεγάλα φορολογικά κίνητρα χωρίς να προ-
σφέρουν τίποτα στην αγορά και στους µικρούς επενδυτές. 

Στη συνέχεια λαµβάνονται ορισµένα µέτρα σχετικά µε την
εφαρµογή του Κανονισµού 2023/1114 για τις αγορές κρυπτοστοι-
χείων και προχωρά σε υιοθέτηση επιπλέον µέτρων για την προ-
στασία των επενδυτών στα κρυπτοστοιχεία. Με την ψήφιση του
νόµου και σύµφωνα µε το άρθρο 97 επιχειρήσεις που έχουν την
καταστατική τους έδρα στην Ελλάδα και παρέχουν υπηρεσίες
κρυπτοστοιχείων αδειοδοτούνται ως προς τις δραστηριότητες
αυτές από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. 

Και εδώ βλέπουµε ακόµα ένα ελληνικό παράδοξο µε ευθύνη
της Κυβέρνησης: Ενώ θα έχουµε επιχειρήσεις που θα παρέχουν
υπηρεσίες κρυπτοστοιχείων, δεν θα έχουµε νοµοθετικό πλαίσιο
για τη φορολόγηση των κρυπτοστοιχείων. Το Κίνηµά µας κατά τη
συζήτηση του Κρατικού Προϋπολογισµού του 2025, αλλά και πιο
πριν, είχε προτείνει τη φορολόγηση της υπεραξίας από συναλ-
λαγές και κρυπτονοµίσµατα µε συντελεστή 15%. Έρευνα της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας τον Ιανουάριο του 2025 αναφέρει
ότι το 14% των Ελλήνων κατέχει κρυπτονοµίσµατα, το δεύτερο
υψηλότερο ποσοστό στην Ευρωζώνη µετά τη Σλοβενία. Όπως
λέµε στο Περιστέρι, «αλλού είναι το πάρτι και αλλού είµαστε
εµείς».

Θα θέλαµε να σταθούµε ιδιαιτέρως στα άρθρα που αναφέρο-
νται στη διεύρυνση των κριτηρίων ρύθµισης µέσω του εξωδικα-
στικού µηχανισµού ρύθµισης οφειλών. Το Κίνηµά µας θεωρεί ότι
σε γενικές γραµµές οι διατάξεις κινούνται προς την ορθή κατεύ-
θυνση και µάλλον θα βοηθήσουν στην ενίσχυση της προστασίας
του οφειλέτη απέναντι στον κίνδυνο πλειστηριασµού της ακίνη-
της περιουσίας του. Με την εφαρµογή των εν λόγω διατάξεων
αναµένεται η περαιτέρω επιτάχυνση της µείωσης του ιδιωτικού
χρέους. Με τη διεύρυνση των κριτηρίων της ρύθµισης µέσω του
εξωδικαστικού µηχανισµού, ο βασικός στόχος µας είναι να περι-
λαµβάνει όσο το δυνατόν περισσότερους οφειλέτες, προσφέρο-
ντάς τους τη δυνατότητα να διαγράψουν σηµαντικό µέρος των
οφειλών τους και το υπόλοιπο να µπορούν να το εξοφλήσουν σε
µακροχρόνιο ορίζοντα. 

Ωστόσο για να προσφέρουµε βιώσιµες λύσεις στους οφειλέ-
τες, θα πρέπει να γνωρίζουµε ποιες είναι οι δυνατότητες των νοι-
κοκυριών σήµερα. Σύµφωνα µε την ετήσια έκθεση του 2024, που
δηµοσίευσε το Ινστιτούτο Επιχειρήσεων της Γενικής Συνοµο-
σπονδίας Επαγγελµατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδος, την
οποία θα καταθέσουµε στα Πρακτικά της Βουλής, το 60% των
νοικοκυριών δηλώνει ότι το εισόδηµά του δεν επαρκεί για όλο τον
µήνα και για όσους αντιµετωπίζουν αυτήν την κατάσταση τα χρή-
µατα αρκούν µόλις για 19 ηµέρες κατά µέσο όρο. Η αδυναµία
αποταµίευσης παραµένει ιδιαίτερα υψηλή, καθώς το 81,6% δεν
καταφέρνει να αποταµιεύσει και πάνω από τα µισά νοικοκυριά
δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν σε ένα έκτακτο έξοδο της τάξης
των 500 ευρώ. Την ίδια στιγµή το 11,7% των νοικοκυριών ζει σε
συνθήκες ακραίας φτώχειας, αδυνατώντας να καλύψει ακόµα και
τις βασικές του ανάγκες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Βορύλλας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με το άρθρο 178 διπλασιάζονται τα κριτήρια για τον χαρακτη-
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ρισµό του δανειολήπτη ως επιλέξιµου, προκειµένου να καταστεί
υποχρεωτική η συναίνεση του συνόλου των πιστωτών για ένταξη
του οφειλέτη στον εξωδικαστικό µηχανισµό και ενώ διπλασιάζο-
νται τα κριτήρια διαθέσιµου εισοδήµατος, περιουσίας και κατα-
θέσεων, τίθεται ως προϋπόθεση ο οφειλέτης να έχει ανώτατο
όριο ήδη µη εξυπηρετούµενων τραπεζικών οφειλών, δηλαδή σε
τράπεζες ή servicers, τις 300 χιλιάδες ευρώ. Όλοι γνωρίζουµε ότι
πριν το 2010 είχαµε µια περίοδο ανεξέλεγκτης χρηµατοδοτικής
ασυδοσίας από το τραπεζικό σύστηµα, χορήγησης κάθε λογής
δανείων χωρίς κριτήρια και εποπτεία. Ακολούθησε η περίοδος
των µνηµονίων και της διαρκούς λιτότητας, µε αποτέλεσµα τα
δάνεια µε τα πανωτόκια και τις κεφαλαιοποιήσεις των τόκων να
διογκωθούν υπέρµετρα µέσα σε λίγα χρόνια.

Το Κίνηµά µας προτείνει να αυξηθεί δραστικά το ανώτατο όριο
µη εξυπηρετούµενων οφειλών σε τράπεζες ή servicers από τις
300 χιλιάδες ευρώ τουλάχιστον σε 1 εκατοµµύριο ευρώ, προκει-
µένου να καταστεί υποχρεωτική η συναίνεση του συνόλου των
πιστωτών για ένταξη του οφειλέτη στον εξωδικαστικό µηχανισµό. 

Με το νοµοσχέδιο προβλέπεται η παράταση ισχύος του προ-
γράµµατος παροχής εγγυήσεων σε τιτλοποιήσεις πιστωτικών
ιδρυµάτων. Πρόκειται για το γνωστό πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ». Η
εν λόγω παράταση επί της ουσίας αφορά την Τράπεζα Αττικής
και την Παγκρήτια Τράπεζα, οι οποίες θα συγχωνευτούν εντός
του 2025. Το Κίνηµά µας ήταν εξαρχής αρνητικό µε το πρό-
γραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», διότι αν οι εισπράξεις από τα τιτλοποιηµένα
δάνεια δεν επαρκούν για την αποπληρωµή των οµολόγων προ-
νοµιακής εξασφάλισης το κράτος θα αναγκαστεί να καλύψει τη
διαφορά µέσω του προϋπολογισµού, δηλαδή η ζηµιά µεταφέρε-
ται στους φορολογούµενους πολίτες. Το πρόγραµµα «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» πέτυχε στη µείωση των κόκκινων δανείων στις τράπεζες,
δηλαδή λειτούργησε αποκλειστικά προς όφελός τους, αλλά
χωρίς να επιλύσει το πρόβληµα των δανειοληπτών. 

Με το άρθρο 215 προβλέπεται η δυνατότητα ανάθεσης δρα-
στηριοτήτων του Κέντρου Είσπραξης Ασφαλιστικών Εισφορών
σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Τέτοιες διατάξεις µπορεί
να οδηγήσουν στο άµεσο µέλλον και στην είσπραξη των ληξιπρό-
θεσµων ασφαλιστικών οφειλών από εταιρείες διαχείρισης πιστώ-
σεων. Αυτό που χρειάζεται, είναι να ενισχυθεί το Κέντρο Είσπ-
ραξης Ασφαλιστικών Εισφορών µε έµπειρο προσωπικό και εξο-
πλισµό, ώστε να µπορέσει να επιτελέσει το έργο του και να προ-
στατευτούν τα προσωπικά δεδοµένα των οφειλετών. 

Για τις τροπολογίες της τελευταίας στιγµής θα τοποθετηθώ
στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Βορύλλα.
Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή από την Πλεύση Ελευθε-

ρίας, τον κ. Αλέξανδρο Καζαµία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η

Πλεύση Ελευθερίας στηρίζει τους εργαζόµενους της ΑΔΕΔΥ, της
ΓΣΕΕ, της τοπικής αυτοδιοίκησης και των εργατικών κέντρων και
σωµατείων που συµµετέχουν σήµερα στη γενική πανελλαδική
απεργία.

Η επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας Ζωή Κωνσταντοπού-
λου θα συµµετέχει στο συλλαλητήριο που λαµβάνει χώρα τη στι-
γµή αυτή έξω από τη Βουλή στην Πλατεία Συντάγµατος για να
εκφράσει µε έµπρακτο τρόπο την αλληλεγγύη µας προς τους ερ-
γαζόµενους αυτούς. Τα αιτήµατά τους για ουσιαστικές αυξήσεις
του εισοδήµατός τους, για βελτίωση των συνθηκών εργασίας
τους και για επέκταση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων έχουν
τη διαρκή και αµέριστη στήριξή µας. 

Κεντρικό αίτηµα της ΑΔΕΔΥ είναι η επαναφορά του 13ου και
14ου µισθού για τους δηµόσιους υπαλλήλους. Υπενθυµίζουµε ότι
η Πλεύση Ελευθερίας από τον Δεκέµβριο του 2023 έχει καταθέ-
σει πρόταση νόµου για την επαναφορά του 13ου και 14ου µισθού
για τους δηµόσιους υπαλλήλους. 

Η ΓΣΕΕ ζητά επαναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων
στο εύρος των σχέσεων εργασίας και εργοδοτών. Αυτές βρίσκο-
νται σήµερα σε χαµηλό επίπεδο, κοντά στο 28%, ενώ η Πλεύση

Ελευθερίας, στο πλαίσιο της συζήτησης του νοµοσχεδίου ενσω-
µάτωσης οδηγίας για τον βασικό µισθό πριν από µερικούς µήνες,
εξέφρασε τη στήριξή της στην επέκταση των συλλογικών διαπρα-
γµατεύσεων πάνω από το 80%, όπως προβλέπει η ενωσιακή οδη-
γία, δηλαδή να καλύπτουν το σύνολο των διαπραγµατεύσεων
εργασίας και εργοδοτών. 

Επίσης, υποστηρίζουµε τη συµµετοχή στην απεργία αυτή των
εργαζοµένων στην εναέρια κυκλοφορία. Με αλλεπάλληλες επί-
καιρες ερωτήσεις που καταθέσαµε και η Ζωή Κωνσταντοπούλου
και εγώ για την εναέρια κυκλοφορία και την ασφάλεια της εναέ-
ριας κυκλοφορίας στη χώρα, κάναµε λόγο και ζητήσαµε να στα-
µατήσει το απαράδεκτο καθεστώς της υποστελέχωσης που
υπάρχει στους εργαζόµενους της εναέριας κυκλοφορίας και να
εκσυγχρονιστεί ο εξοπλισµός που διαθέτουν, ούτως ώστε να
µπορούν να κάνουν τη δουλειά τους σωστά και να εξασφαλίζουν
ασφαλείς µεταφορές για όσους χρησιµοποιούν τα αεροπλάνα
στη χώρα. 

Η συζήτηση που έχουµε σήµερα για το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας έρχεται εν µέσω µιας διεθνούς συγκυ-
ρίας η οποία επηρεάζεται από τον εµπορικό πόλεµο που ξέσπασε
την περασµένη εβδοµάδα, µετά την επιβολή τελωνειακών δα-
σµών από τον πρόεδρο Τραµπ σε ένα φάσµα εισαγωγών προς
τις Ηνωµένες Πολιτείες. Και αυτοί οι δασµοί έχουν ήδη προκαλέ-
σει σοβαρές αναταραχές στις διεθνείς χρηµαταγορές. 

Κράτη όπως η Κίνα, ο Καναδάς, αλλά και η Ευρωπαϊκή Ένωση
έχουν ήδη επιβάλει ή εξετάζουν να επιβάλουν ανάλογα δασµο-
λογικά αντίποινα, επιφέροντας έτσι σοβαρές συνέπειες στο πα-
γκόσµιο εµπόριο και στη λειτουργία των διεθνών αγορών. Ας µην
έχουµε αυταπάτες. Οι επιπτώσεις αυτού του εµπορικού πολέµου
αναµένεται να είναι δυσµενείς τόσο για την Ευρωπαϊκή Ένωση
όσο και για τη χώρα µας. 

Για την Ελλάδα ο ισχυρότερος αρνητικός αντίκτυπος δεν θα
είναι το εµπορικό ισοζύγιο µε τις Ηνωµένες Πολιτείες που είναι
σχετικά µικρό -υπολογίζεται στο 1% του ΑΕΠ περίπου- παρόλο
που αγροτικά προϊόντα, τα οποία παραδοσιακά εξάγουµε προς
τις Ηνωµένες Πολιτείες όπως η φέτα, οι ελιές και το λάδι, αναµέ-
νεται να επηρεαστούν. Ωστόσο οι σοβαρότερες επιπτώσεις θα
είναι δευτερογενείς, θα προέλθουν δηλαδή από µια γενικευµένη
οικονοµική ύφεση που θα πλήξει όλη την Ευρώπη, εξαιτίας της
αναµενόµενης συρρίκνωσης του παγκόσµιου εµπορίου και των
επιπτώσεων που αυτή έχει ήδη στις διεθνείς αγορές.

Σε µια εποχή όπου η ακρίβεια και η κρίση του κόστους ζωής
είναι οξύτατα προβλήµατα για τους Έλληνες πολίτες, µια νέα
ύφεση στην ήδη δοκιµαζόµενη ελληνική οικονοµία θα επιδεινώσει
ακόµη περισσότερο τις συνθήκες της καθηµερινότητας των πε-
ρισσότερων συµπολιτών µας. 

Προχθές συνεδρίασε το Συµβούλιο Οικονοµικής Πολιτικής υπό
την προεδρία του Πρωθυπουργού και αποφάσισε να ζητήσει υπε-
ξαίρεση των ελληνικών αγροτικών προϊόντων από τους αµερικα-
νικούς δασµούς, δηλαδή τη φέτα, τις ελιές και το ελαιόλαδο, και
να συνταχθεί µε την κοινή εµπορική πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που ωστόσο βλέπουµε, µετά τις πρόσφατες δηλώσεις
της πρωθυπουργού της Ιταλίας κ. Μελόνι περί µονοµερούς δια-
πραγµάτευσης µε τον πρόεδρο Τραµπ, ότι αυτή η πολιτική όπως
φαίνεται δεν θα είναι συνεκτική. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί πως είναι άµεση ανάγκη να λη-
φθούν µέτρα και εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και εντός
της ελληνικής οικονοµίας, ούτως ώστε να προστατευτεί η µεσαία
τάξη και τα ευάλωτα κοινωνικά στρώµατα που θα κληθούν για
µία ακόµη φορά να σηκώσουν δυσανάλογα οικονοµικά βάρη από
τις επιπτώσεις του νέου εµπορικού πολέµου που κήρυξε ο πρό-
εδρος Τραµπ. 

Οι θιασώτες του οικονοµικού φιλελευθερισµού πρέπει να συ-
νειδητοποιήσουν ότι η αναβίωση του προστατευτισµού µε αυτόν
τον παραδοσιακό και άγαρµπο τρόπο δεν είναι παροδική έξαρση
ή µια αυθόρµητη υπερβολή που µπορεί να ανατραπεί µε ευχολό-
για. Η ακροδεξιά εδώ και δεκαετίες είναι αναπόσπαστο κοµµάτι
του πολιτικού συστήµατος που κυβερνά την παγκόσµια οικονο-
µία. Οι δασµοί του Τραµπ δεν έχουν στόχο να ανατρέψουν τα θε-
µέλια της παγκόσµιας οικονοµίας, αλλά στην πραγµατικότητα
αποτελούν µια πολιτική επαναδιεκδίκηση της αµερικανικής ηγε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΖ’ - 9 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10481



µονίας πάνω στην Ευρώπη και την Κίνα, σε µια συγκυρία που η
ηγεµονία αυτή αµφισβητείται.

Η Πλεύση Ελευθερίας πιστεύει πως η Ελληνική Κυβέρνηση
πρέπει να προασπίσει την κοινωνία και να λάβει τα απαραίτητα
µέτρα για την προστασία των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων. 

Έρχοµαι τώρα στα βασικά σηµεία του νοµοσχεδίου που συζη-
τάµε και τα οποία θα πρέπει να τα δούµε µέσα στο πλαίσιο αυτών
των εξελίξεων. Ξεκινώ µε τα άρθρα που αφορούν τη λεγόµενη
ενίσχυση της κεφαλαιαγοράς των χρηµατιστηρίων, των τραπεζών
και των πιστωτικών ιδρυµάτων, τα οποία είναι διάσπαρτα σε αυτό
το τεράστιο νοµοσχέδιο-σκούπα που αποτελείται από περισσό-
τερα από 230 άρθρα.

Ένα κεντρικό σηµείο όσον αφορά την εφαρµογή των µέτρων
αυτών, τα οποία στην πλειονότητά τους προέρχονται από ενω-
σιακές οδηγίες, είναι να υπάρχουν και οι θεσµοί οι οποίοι µπο-
ρούν να προστατέψουν την εύρυθµη λειτουργία των κεφαλαια-
γορών και τον θεµιτό ανταγωνισµό. 

Στη διάρκεια της ακρόασης φορέων δυστυχώς ακούσαµε από
τον εκπρόσωπο των εργαζοµένων στην Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς ότι η επιτροπή αυτή που αναλαµβάνει όλο το βάρος της
ρύθµισης των κεφαλαιαγορών στη χώρα είναι σοβαρά υποστε-
λεχωµένη. Και δεν φτάνει το γεγονός ότι είναι ήδη υποστελεχω-
µένη, έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο και της αναθέτει πολύ περισ-
σότερες λειτουργίες από αυτές που ήδη έχει. 

Αναφέρω ενδεικτικά τα στοιχεία που µας έδωσε διότι είναι πρα-
γµατικά τροµακτικά. Είπε ότι από 225 οργανικές θέσεις στην Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς αυτήν τη στιγµή απασχολούνται µόνο οι
130, δηλαδή υπάρχει υποστελέχωση της τάξης περίπου του 50%. 

Επιπλέον, ενώ το νοµοσχέδιο κάνει λόγο για ρύθµιση τµηµάτων
της κεφαλαιαγοράς τα οποία έχουν τα τελευταία χρόνια, ιδίως
την τελευταία δεκαετία, ψηφιοποιηθεί, ο ίδιος µας είπε ότι υπάρ-
χουν µόνο τρία στελέχη στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς τα οποία
διαθέτουν εξειδικευµένη γνώση στην ψηφιακή τεχνολογία. Τρία
µόνο στελέχη. 

Επιπλέον, µας γνωστοποίησε ότι από το 50% περίπου των ερ-
γαζοµένων στην επιτροπή αυτή, ένα µεγάλο ποσοστό, σχεδόν τα
δύο τρίτα, είναι άνω των 50 ετών και αναµένεται να συνταξιοδο-
τηθούν σύντοµα, ενώ µας είπε ότι προκηρύσσονται οι διαγωνι-
σµοί για προσλήψεις βραχυχρόνιες µε απαιτήσεις υψηλών
γνώσεων για τη λειτουργία της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, µε
µισθούς οι οποίοι είναι πραγµατικά απαράδεκτοι, της τάξης των
900 ευρώ.

Και περιµένουµε εµείς ο θεσµός αυτός, ο οποίος είναι κεντρι-
κός για να προασπίσει τον αθέµιτο ανταγωνισµό, τη διαφάνεια
στις συναλλαγές της κεφαλαιαγοράς, να λειτουργήσει σωστά.
Τα περισσότερα άρθρα του νοµοσχεδίου που συζητάµε, αν δεν
υπάρχει σοβαρή στελέχωση και ενίσχυση της Επιτροπής Κεφα-
λαιαγοράς, δεν πρόκειται να εφαρµοστούν, θα είναι άρθρα για
τα χαρτιά και για τα µάτια µόνο αυτών που διαβάζουν το νοµο-
σχέδιο.

Συνεπώς, θεωρούµε ότι η µη πρόβλεψη µέσα στο νοµοσχέδιο
ρυθµίσεων οι οποίες να επιβεβαιώνουν την ενίσχυση και τη
σωστή στελέχωση της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς είναι ένα κε-
ντρικό πρόβληµα που θα έπρεπε να αντιµετωπιστεί. 

Έρχοµαι τώρα σε ένα ζήτηµα το οποίο αφορά τον τρόπο µε
τον οποίο ενσωµατώνονται οι ενωσιακές Οδηγίες και οι Κανονι-
σµοί στο νοµοσχέδιο. Υπάρχουν σχεδόν δεκαπέντε ενωσιακές
Οδηγίες και Κανονισµοί που ενσωµατώνονται σε αυτό το ένα νο-
µοσχέδιο. Αυτό, από ό,τι φαίνεται και λένε και οι παλαιότεροι
Βουλευτές, πρέπει να είναι αριθµός ρεκόρ. Συνήθως τα νοµοσχέ-
δια ενσωµατώνουν µία, δύο, άντε τρεις ενωσιακές Οδηγίες, γιατί
υπάρχουν πάρα πολλές διατάξεις για να ενσωµατωθούν. Εδώ
έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο όχι µόνο ενσωµατώνει όλες
αυτές τις Οδηγίες και τους Κανονισµούς, αλλά το κάνει µε έναν
τρόπο ελλιπέστατο. 

Θα αναφερθώ σε ορισµένα παραδείγµατα, για να καταλάβουν
αυτοί που µας ακούν µε ποιον τρόπο ενσωµατώνονται στο Εθνικό
Δίκαιο ενωσιακές Οδηγίες και Κανονισµοί. Παραδείγµατος χάριν,
υπάρχει ο Κανονισµός του 2023 της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα
κρυπτονοµίσµατα. Αυτός περιλαµβάνει εκατόν σαράντα εννέα
άρθρα ως Κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Υπενθυµίζω ότι

οι Κανονισµοί πρέπει να ενσωµατώνονται αυτούσιοι. Αυτός εν-
σωµατώνεται στα άρθρα 97 µε 115 του νοµοσχεδίου. Δηλαδή
εκατόν σαράντα εννέα άρθρα του αρχικού Κανονισµού ενσωµα-
τώνονται σε δέκα εννέα άρθρα του νοµοσχεδίου. 

Άλλη περίπτωση είναι η Οδηγία για τα πράσινα οµόλογα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εδώ έχουµε µια Οδηγία εβδοµήντα δύο
άρθρων και αυτή ενσωµατώνεται στα άρθρα 127 µε 135, εννέα
άρθρα. Πάλι ένα µεγάλο µέρος της Οδηγίας δεν ενσωµατώνεται. 

Έχουµε επίσης µία άλλη Οδηγία, την Οδηγία 2019/878 η οποία
είναι σαράντα πέντε σελίδων. Τα σχετικά άρθρα εδώ κάνουν λόγο
µάλιστα για πλήρη ενσωµάτωση, έτσι λέει µέσα το κείµενο του
νόµου, ότι υπάρχει πλήρης ενσωµάτωση αυτής της Οδηγίας.
Είναι σαράντα πέντε σελίδων στο ελληνικό κείµενο της ενωσια-
κής Οδηγίας και ενσωµατώνεται στο νέο νοµοσχέδιο σε τρεις σε-
λίδες. Και πρόκειται για πλήρη, φανταστείτε δηλαδή, αν δεν ήταν
πλήρης τι θα γινόταν! 

Έχουµε επίσης την Οδηγία που αφορά τη νοµιµοποίηση εσό-
δων από παράνοµες δραστηριότητες. Δηλαδή πρόκειται για µια
οδηγία που προστατεύει τις τράπεζες και τα πιστωτικά ιδρύµατα
από το ξέπλυµα βρώµικου χρήµατος. Αυτή η Οδηγία έχει υιοθε-
τηθεί µε αριθµό 849 πριν από δέκα χρόνια, το 2015, και έρχεται
τώρα να µπει στο Εθνικό Δίκαιο. Θα έπρεπε να είχε ενσωµατωθεί
το αργότερο, λέει η ίδια η Οδηγία, ως τον Ιούνιο του 2017. Δη-
λαδή είµαστε κατά οκτώ χρόνια καθυστερηµένοι και από µία Κυ-
βέρνηση εδώ που διατείνεται ότι είναι η πλέον ευρωπαϊστική των
ευρωπαϊστών. Και η ειρωνεία είναι ότι το 2018, δηλαδή έναν
χρόνο µετά που ήρθε η ηµεροµηνία λήξης ενσωµάτωσης αυτής
της Οδηγίας, ήρθε ένας νόµος σχετικός από την τότε κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και αυτός ο νόµος τώρα τροποποιείται µε µία
Οδηγία η οποία προϋπάρχει του νόµου αυτού. Δηλαδή πρόκειται
για µία πραγµατικά παράλογη κατάσταση όσον αφορά τη νοµο-
θέτηση και την ενσωµάτωση των Οδηγιών. 

Ποια είναι η ουσία αυτών των παρατηρήσεων; Η ουσία είναι ότι
πρόκειται για µια πάρα πολύ πρόχειρη και ελλιπή ενσωµάτωση
ενωσιακών Οδηγιών και Κανονισµών, η οποία δυστυχώς σε πάρα
πολλές περιπτώσεις βγαίνει και έξω από το πνεύµα, αλλά και το
γράµµα αυτών των ενωσιακών Οδηγιών. Και αυτό από µια κυβέρ-
νηση η οποία πιστεύει ότι πρέπει να ενσωµατώνει τις ευρωπαϊκές
Οδηγίες µε συνέπεια. 

Έρχοµαι τώρα στο µέρος του νοµοσχεδίου που αφορά τα κόκ-
κινα δάνεια, στα άρθρα 175 µε 185. Αυτό το τµήµα του νοµοσχε-
δίου διευρύνει τα κριτήρια της εξωδικαστικής ρύθµισης
ληξιπρόθεσµων οφειλών για τα ιδιωτικά δάνεια, δηλαδή τα δά-
νεια τα οποία οι οφειλέτες χρωστούν στις τράπεζες και στους
servicers στην περίπτωση των δανείων των τραπεζών που έχουν
µεταφερθεί στους servicers. 

Υπενθυµίζουµε ότι τα δάνεια αυτά έχουν κανονιστεί µε έναν τέ-
τοιο τρόπο ο οποίος έχει φέρει ένα πολύ µεγάλο µέρος της κοι-
νωνίας σε αδιέξοδο. Έντεκα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
τον περασµένο Σεπτέµβριο κατέθεσαν ερώτηση στην Κυβέρνηση
µε την οποία διαµαρτύρονταν για τον τρόπο µε τον οποίο οι ser-
vicers αντιµετωπίζουν τους οφειλέτες. Ανέφεραν πολύ διεξοδικά
τον εκβιαστικό τρόπο µε τον οποίο οι servicers αντιµετωπίζουν
τους οφειλέτες. Αυτοί οι έντεκα Βουλευτές, σας υπενθυµίζω, πε-
ριλάµβαναν και έναν, τον κ. Σαλµά, ο οποίος σύντοµα διεγράφη
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή
έφερνε αντιρρήσεις πάνω σε αυτό το θέµα και προσπάθησε να
θέσει τα προβλήµατα του τρόπου µε τον οποίο ρυθµίζονται από
τους servicers τα κόκκινα ιδιωτικά δάνεια. 

Επίσης, υπενθυµίζω ότι ο πρώην Υπουργός Γιώργος Βλάχος
της Νέας Δηµοκρατίας έκανε επίκαιρη ερώτηση και έδωσε ακόµη
µεγαλύτερη έµφαση για τον απαράδεκτο τρόπο µε τον οποίο οι
servicers λειτουργούν υπέρ των funds στην προκειµένη περί-
πτωση. Η επίκαιρη ερώτησή του συζητήθηκε τον περασµένο
Οκτώβριο. 

Η κατάσταση είναι προβληµατική για ένα µεγάλο τµήµα της
κοινωνίας. Υπενθυµίζουµε επίσης ότι το περιβόητο επίτευγµα της
µείωσης των ληξιπρόθεσµων οφειλών στα ιδιωτικά δάνεια -γιατί
υπάρχουν και οι ληξιπρόθεσµες οφειλές, τα ληξιπρόθεσµα δά-
νεια στο Δηµόσιο και αυτά αυξάνονται, αλλά στον ιδιωτικό τοµέα
µειώνονται πάρα πολύ αργά- γίνεται µε έναν τρόπο ο οποίος δεν
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είναι αποτελεσµατικός, ο οποίος έχει γονατίσει µεγάλο τµήµα της
κοινωνίας. 

Ακούσαµε τον κύριο Υφυπουργό, τον κ. Κώτσηρα, που δεν βρί-
σκεται τώρα στην Αίθουσα, να λέει χθες στην τελευταία συνε-
δρίαση της επιτροπής ότι δεν πρέπει να λένε κάποιοι εκπρόσωποι
κοµµάτων -αναφερόταν προφανώς στην Πλεύση Ελευθερίας- ότι
ο διακανονισµός αυτός είναι για τους λίγους. Είναι, λέει, για τους
πολλούς, γιατί τώρα, µε το νοµοσχέδιο αυτό, διευρύνονται τα κρι-
τήρια και µπορούν να συµµετέχουν στον εξωδικαστικό µηχανισµό
όχι µόνο οι λεγόµενοι ευάλωτοι οφειλέτες, αλλά και µια ευρύτερη
τάξη η οποία τώρα υποτίθεται ότι περιλαµβάνει και τη µεσαία
τάξη, και αυτό, λέει, αφορά τους πολλούς. 

Μα, ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης των οφειλών αυτών
δεν γίνεται για την εξυπηρέτηση αυτών των ανθρώπων. Γίνεται
για την εξυπηρέτηση αυτών που παίρνουν τα χρήµατα αυτών των
ανθρώπων, δηλαδή των funds, των servicers, των τραπεζών.
Αυτοί είναι οι λίγοι που ο µηχανισµός αυτός εξυπηρετεί και αυτό
εννοούµε. Το να έρχεται να µας λέει η Κυβέρνηση ότι µε τη διεύ-
ρυνση των κριτηρίων µπαίνουν, υποτίθεται, όλοι αυτοί οι νέοι
τώρα οφειλέτες, οι οποίοι δικαιούνται να κάνουν εξωδικαστική
ρύθµιση στον παράδεισο, είναι σαν να µην καταλαβαίνει τι τους
λέει η Αντιπολίτευση. Αυτοί µπαίνουν σε µία διαδικασία η οποία
πάλι είναι εκβιαστική, η οποία πάλι γονατίζει τους οφειλέτες και
στην πραγµατικότητα δεν λύνει το πρόβληµα.

Πρέπει να πω ότι η Κυβέρνηση επαίρεται διότι από το 2019
µέχρι τώρα στις ιδιωτικές ληξιπρόθεσµες οφειλές έχει µειώσει,
λέει, το ποσοστό αυτών κατά 20%. Έτσι όπως πάµε το ιδιωτικό
χρέος της χώρας, το οποίο είναι από τα µεγαλύτερα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και είναι µία βόµβα στα θεµέλια της ελληνικής οι-
κονοµίας, θα φτάσει στο ήµισυ σε άλλα δέκα χρόνια. Δηλαδή
πρέπει να φύγουµε περίπου είκοσι χρόνια από την κρίση για να
φτάσουµε αυτά, αν όλα πάνε καλά, γιατί µπορεί και να µην πάνε
καλά, στα µέσα της επόµενης δεκαετίας, δηλαδή το 2030 και
πλέον και πάλι θα υπάρχουν τα µισά ιδιωτικά δάνεια, τα οποία
δεν θα έχουν εξοφληθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρόκειται µε άλλα λόγια για έναν αναποτελεσµατικό µηχανι-

σµό, ο οποίος διαιωνίζει την κρίση που υπάρχει σε εκατοντάδες
χιλιάδες και αν λάβουµε υπ’ όψιν µας και τις ληξιπρόθεσµες οφει-
λές προς το Δηµόσιο εκατοµµύρια συµπολιτών µας, χωρίς στην
πραγµατικότητα να τους ανακουφίζει, κάτι που η Πλεύση Ελευ-
θερίας ζητά από πολλά χρόνια. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ συνοπτικά, κύριε Πρό-
εδρε, µε την άδειά σας, στη ρύθµιση που γίνεται για την από-
συρση των διεκδικήσεων του Δηµοσίου για τις οικογένειες των
θυµάτων στη Μάνδρα και στο Μάτι. Θα καταθέσω στα Πρακτικά
το υπόµνηµα που κατέθεσαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι των
οικογενειών αυτών που καλέσαµε να µας µιλήσουν. 

Και θέλω να τονίσω ότι δεν αρκεί µόνο αυτό. Οι εκπρόσωποι
των οικογενειών των θυµάτων ζητούν να καθιερωθεί και σύνταξη
και η Πλεύση Ελευθερίας υποστηρίζει τα αιτήµατά τους. Θα κα-
ταθέσω το υπόµνηµα, γιατί το έχω στο έδρανο µου αυτή τη στι-
γµή, δεν το έχω ανάµεσα στα χαρτιά µου. Το κατέθεσα και στη
διάρκεια της επιτροπής. 

Ζητάµε από την Κυβέρνηση να λάβει πολύ σοβαρά τα αιτήµατα
των οικογενειών αυτών και θα έπρεπε η ρύθµιση αυτή να έχει
έρθει πολύ πιο νωρίς. Έχουν περάσει οκτώ και επτά χρόνια από
αυτές τις καταστροφές και οι οικογένειες αυτές έχουν βρεθεί σε
µακρά αγωνία, µέχρι να φτάσουµε στο σήµερα. Έχω και άλλα να
προσθέσω, αλλά θα τα κρατήσω για τη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καζαµία. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βε-

νιζέλος», τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Ιδιωτικό Γενικό Λύκειο «Ώθηση» (δεύ-
τερο τµήµα). 

Μεταξύ των µαθητών είναι και ο κ. Γιάννης Μπαγιώκος, είναι
υιός του Γενικού µας Γραµµατέα, κ. Βασίλη Μπαγιώκου. 

Καλωσορίζουµε όλα τα παιδιά και σας ευχόµαστε καλή πρό-
οδο.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Να ολοκληρώσουµε τον κύκλο τώρα των εισηγητών και ειδικών

αγορητών µε τον ειδικό αγορητή από τους Σπαρτιάτες κ. Αθανά-
σιο Χαλκιά. 

Παρακαλώ, κύριε Χαλκιά, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την οµιλία µου, δεν µπορώ και εγώ να µην στηλιτεύσω, όπως και
οι προλαλήσαντες συνάδελφοί µου, την κακή νοµοθέτηση και την
προχειρότητα της Κυβέρνησης φέρνοντας δύο τροπολογίες δώ-
δεκα παρά ένα λεπτό, το βράδυ. Προφανώς, η Κυβέρνηση δεν
είναι και τόσο υπερήφανη γι’ αυτά που προσπαθεί να νοµοθετεί,
γι’ αυτό και τα φέρνει βράδυ. 

Το παρόν νοµοσχέδιο εκφράζεται άριστα ως ένα έπος ρυθµι-
στικής φλυαρίας µετά ατέρµονου χορού τροποποιήσεων. Συντί-
θεται από ετερογενή στοιχεία, τα οποία το µόνο που δεν κάνουν
είναι να ευνοούν τους απλούς Έλληνες πολίτες που αγωνίζονται
καθηµερινά για την επιβίωση. Γι’ αυτούς δεν φαίνεται να υπάρχει
έλεος και πρόνοια της Κυβέρνησης για υποστήριξη του αγώνα
της καθηµερινής βιοπάλης τους. 

Πρόκειται για τους πληβείους, δηλαδή, την πλέµπα, η οποία
πλέµπα τυγχάνει της γενναιοδωρίας του κυρίου Πρωθυπουργού
δια της συγκλονιστικής µηνιαίας αυξήσεως των 50 ευρώ µεικτά,
αντιστοιχούσης στο αστρονοµικό ποσό των 34 ευρώ καθαρά.
Σύµφωνα µε δηλώσεις εκπροσώπων της πλέµπας, διατυπώνονται
σκέψεις για επενδύσεις των επιπλέον 34 ευρώ σε τηλεσκόπια,
προκειµένου να µπορούν να βλέπουν από µακριά τα τρόφιµα στο
σουπερµάρκετ. Το µόνο παράπονο που διατυπώνουν είναι ότι το
παρόν νοµοσχέδιο, αν και ευνοϊκό προς τους επενδυτές, δεν προ-
βλέπει ευνοϊκές ρυθµίσεις για επενδύσεις σε τηλεσκοπικά είδη. 

Εµείς, όµως, επειδή είµαστε καλοπροαίρετοι άνθρωποι, θα
προσπαθήσουµε να δούµε το νοµοσχέδιο και από την πλευρά
των πατρικίων, δηλαδή, της αριστοκρατίας των επενδύσεων. Τι
προβλέπει σχετικά το νοµοσχέδιο; Τα άρθρα από 1 έως και 23
θα µπορούσαν να χαρακτηριστούν ως η κεφαλαιαγορά σε κλουβί
ή πώς να στρεσάρεις εκδότες κινητών αξιών και επενδυτές σε εί-
κοσι τρία σύντοµα µαθήµατα. 

Για παράδειγµα, στο άρθρο 3 οι εκδότες αντιµετωπίζουν αυ-
ξηµένες απαιτήσεις δηµοσιοποίησης και όχι µόνον, οι οποίες
οδηγούν σε πρόσθετο κόστος και διοικητικό βάρος, όπως για τα
ενηµερωτικά δελτία. Οι επενδυτές εκπροσωπούµενοι από τους
ΟΣΕΚΑ, για να διαχειριστούν τα όρια εξαγοράς ή τους µηχανι-
σµούς προσαρµογής καθαρού ενεργητικού στα άρθρα 13 έως
21, θα πρέπει να καταφύγουν σε τεχνολογικές επενδύσεις και βε-
βαίως, εκπαίδευση προσωπικού. 

Αυτές και άλλες ρυθµίσεις µαρτυρούν υπερβολικό ζήλο για πο-
λυπλοκότητα στο έπακρο, το οποίο και χαρακτηρίζει αυτό το νο-
µοσχέδιο. Είναι εµφανές ότι είναι απούσα η σοφία της νοµο-
θετικής απλοποίησης, η οποία λείπει παντελώς και στο ισχύον
φορολογικό σύστηµα, το οποίο εξυπηρετείται µεν ψηφιακά, αλλά
όµως και γραφειοκρατικά. 

Δηλαδή, υπάρχουν ηλεκτρονικά συστήµατα τα οποία υποστη-
ρίζουν γραφειοκρατικές διαδικασίες, οι οποίες έγκεινται στην πο-
λυπλοκότητα του εκάστοτε οικονοµικού ή φορολογικού συστή-
µατος. Ο από µηχανής φορολογικός θεός που θα απλοποιήσει
τη φορολογική νοµοθεσία µε έναν ενιαίο φορολογικό συντελεστή
15%, ο οποίος θα λύσει και το πρόβληµα της φοροδιαφυγής, δεν
έχει έλθει ακόµα στην Ελλάδα. 

Τα άρθρα από 24 έως 39 είναι διαφόρων αποχρώσεων. Το
άρθρο 24 για τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις προβλέπει προ-
σαυξηµένη έκπτωση φόρου για δαπάνες που σχετίζονται µε την
εισαγωγή τους στο Χρηµατιστήριο, προκειµένου αυτές να αντλή-
σουν ρευστότητα και να αναπτυχθούν. Η µείωση του εν λόγω φο-
ρολογικού βάρους αυξάνει τη ρευστότητά τους, καθώς τους
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επιτρέπει να διαθέσουν περισσότερα κεφάλαια για άλλες επιχει-
ρηµατικές δραστηριότητες. 

Συνεπώς, οι ρυθµίσεις αυτές είναι προς τη σωστή κατεύθυνση,
τις οποίες στηρίζουµε, αφού οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις µαζί
µε τους εργαζόµενους αποτελούν τη βάση της κοινωνίας µας. 

Ωστόσο, το άρθρο 26, το οποίο προβλέπει επέκταση κινήτρων
σε επενδυτικούς αγγέλους για επενδύσεις σε εταιρείες εισηγµέ-
νες σε πολυµερείς µηχανισµούς διαπραγµάτευσης, φαίνεται να
αγνοεί βασικές παραµέτρους του τρόπου ενέργειας των επενδυ-
τικών αγγέλων. 

Για να κατανοήσουν οι πολίτες τους πολυµερείς µηχανισµούς
διαπραγµάτευσης, εξηγούµαι ότι πρόκειται για εναλλακτικές
πλατφόρµες διαπραγµάτευσης µετοχών, οι οποίες συνδέουν
πολλούς αγοραστές και πωλητές, επιτρέποντάς τους να πραγµα-
τοποιούν συναλλαγές αλλά µε λιγότερο αυστηρούς κανόνες και
λιγότερη εποπτεία σε σχέση µε τα χρηµατιστήρια. Μικρές και νε-
οφυείς εταιρείες καταφεύγουν εξ ανάγκης σε αυτές τις πλατφόρ-
µες. Συνεπώς, αποεπενδύσεις από επενδυτικούς αγγέλους σε
τέτοιες εταιρίες, µπορεί να τις ενισχύσουν κεφαλαιακά, υποστη-
ρίζοντας την ανάπτυξή τους. 

Όµως, η επενδυτικοί άγγελοι δεν είναι άγγελοι, αφού πρώτα
µπορεί να σου ανοίγουν πόρτες αλλά κατόπιν σου λένε να περά-
σεις έξω από την εταιρεία που ίδρυσες. Η αλήθεια είναι ότι οι εν
λόγω επενδυτές εφαρµόζουν ανεξέλεγκτα και συχνά αθέµιτες
πρακτικές, εκµεταλλευόµενοι την ανάγκη των νέων επιχειρηµα-
τιών για χρηµατοδότηση µε την επιβολή υπερβολικά επαχθών
όρων. 

Συνήθως τέτοιοι όροι είναι οι εξής: 
Πρώτον, το υψηλό ποσοστό ιδιοκτησίας. Οι επενδυτές άγγελοι

ζητούν ένα δυσανάλογα υψηλό ποσοστό της εταιρείας σε σχέση
µε το ποσό που επενδύουν, αφήνοντας κυριολεκτικά τους ιδρυ-
τές της νεοφυούς εταιρείας απ’ έξω. 

Δεύτερον, δικαιώµατα ελέγχου. Απαιτούν δικαιώµατα ελέγχου
που περιορίζουν την ικανότητα των ιδρυτών να λαµβάνουν απο-
φάσεις, όπως το δικαίωµα να διορίζουν µέλη του διοικητικού συµ-
βουλίου ή να εγκρίνουν σηµαντικές ενέργειες. 

Τρίτον, ρήτρες εξαγοράς. Επιβάλλουν όρους που επιτρέπουν
στους ίδιους την εξαγορά των µετοχών της εταιρείας σε µία συ-
γκεκριµένη τιµή ή σε συγκεκριµένες περιστάσεις, οι οποίες δεν
είναι ευνοϊκές για την εταιρεία και τους ιδρυτές της. 

Τέταρτον, δεσµεύσεις για περαιτέρω χρηµατοδότηση. Απαι-
τούν από τους ιδρυτές να δεσµευτούν ότι θα αναζητήσουν πε-
ραιτέρω χρηµατοδότηση µόνο από τους ίδιους στο µέλλον,
περιορίζοντας τις επιλογές τους. 

Πέµπτο, προνοµιούχες µετοχές. Λαµβάνουν πολλές προνοµι-
ούχες µετοχές, οι οποίες τους δίνουν προτεραιότητα έναντι των
κοινών µετοχών, δηλαδή των ιδρυτών σε περίπτωση διανοµής
κερδών ή ρευστοποίησης της εταιρείας, την οποία πιθανόν να
επιδιώκουν για να αποχωρήσουν µε γρήγορα κέρδη. 

Έκτο, συγκρούσεις. Εµπλεκόµενοι ενεργά στη διοίκηση των
εταιρειών, στις οποίες επενδύουν, προκαλούν συγκρούσεις µε-
ταξύ των δικών τους συµφερόντων και των συµφερόντων των
ιδρυτών της εταιρείας. 

Δυστυχώς, αυτά τα σηµαντικά ζητήµατα το νοµοσχέδιο τα
αφήνει αρρύθµιστα, ενώ υπερβάλλει σε άλλες πολύπλοκες ρυθ-
µίσεις.

Με το άρθρο 215 δίνεται η δυνατότητα στον ΕΦΚΑ να χρησι-
µοποιεί ιδιωτικές εταιρείες για τη διαχείριση ληξιπρόθεσµων
ασφαλιστικών εισφορών, ενώ η σχετική εµπειρία από τις τράπε-
ζες είναι αρνητική. Η ανάλυση συνεπειών ρύθµισης κάνει λόγο
για περιπτώσεις στις οποίες απαιτείται εξειδικευµένη τεχνογνω-
σία και εµπειρία. Εδώ είναι να αναρωτιέται κανείς, τι είναι αυτή η
εξειδικευµένη τεχνογνωσία και εµπειρία. Είναι µήπως οι ασφυκτι-
κές πιέσεις και απειλές βαρέως τύπου που θυµίζουν µπράβους
της νύχτας; Διότι στην περίπτωση των τραπεζικών χρεών, αυτή
είναι η τεχνογνωσία που εφαρµόζεται από τους servicers στους
πολίτες, οι οποίοι χάνουν τις κύριες και µοναδικές κατοικίες τους. 

Τα χρέη προς τον ΕΦΚΑ έχουν ανέλθει σε 50 δισεκατοµµύρια
ευρώ περίπου, από τα οποία το 35% είναι τόκοι και προσαυξή-
σεις. Εάν θέλετε, κύριοι της Κυβέρνησης, µπορείτε να νοµοθετή-
σετε για τον ελληνικό λαό, που δεν είναι κακοπληρωτής, να

κάνετε διαγραφή των χρεών σε όσους µπουν σε ρύθµιση -και
µιλάω για διαγραφή των τόκων- και να δώσετε τη δυνατότητα µε
πάρα πολλές δόσεις, ώστε ο κόσµος να ρυθµίσει και να ξεπλη-
ρώσει. 

Στα άρθρα 95 έως 126, το νοµοσχέδιο ενσωµατώνει τον Κανο-
νισµό MiCA 2023/1114 της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορά τα
κρυπτονοµίσµατα στην ελληνική νοµοθεσία. 

Η υπόθεση πάει πολύ µακρύτερα, γιατί στην πραγµατικότητα,
προετοιµάζει το έδαφος για το κεντρικό τραπεζικό ψηφιακό νό-
µισµα, το οποίο ανταγωνίζεται τα κρυπτονοµίσµατα. Τα κρυπτο-
νοµίσµατα, αρχοµένου από του δηµοφιλούς bitcoin, δηµιουρ-
γήθηκαν µε σκοπό την αποφυγή του τραπεζικού ελέγχου και την
επιβάρυνση µε δυσανάλογες προµήθειες των συναλλαγών των
πολιτών.

Ο Κανονισµός MiCA 2023/1114 είναι εξόχως περιοριστικός για
τα κρυπτονοµίσµατα και σκοπό έχει να χάσουν τις ιδιότητές τους
της ελεύθερης συναλλαγής και τελικά, να τα πνίξει. Το κεντρικό
τραπεζικό ψηφιακό νόµισµα είναι ακριβώς το αντίθετο, δηλαδή ο
ορισµός του ελέγχου των αποταµιεύσεων, των συναλλαγών και
της ιδιωτικότητας των πολιτών. Τίποτα δεν µένει κρυφό από τη
ζωή των ανθρώπων που χρησιµοποιούν το κεντρικό τραπεζικό
ψηφιακό νόµισµα, µε την καταγραφή όλων των συνηθειών τους
µέσω των συναλλαγών. Οι δε καταθέσεις τους µπορούν σε κλά-
σµα δευτερολέπτου να εξαφανιστούν µε κεντρική παρέµβαση,
εάν ο πολίτης χαρακτηριστεί ως άτακτος.

Πρόκειται για ευρωπαϊκή πολιτική εντελώς αντίθετη µε αυτή
των Ηνωµένων Πολιτειών του κ. Τραµπ, ο οποίος απαγορεύει το
κεντρικό τραπεζικό ψηφιακό νόµισµα ως τελείως ανελεύθερο και
περιοριστικό και ενισχύει τα κρυπτονοµίσµατα. Μάλιστα, κήρυξε
τις Ηνωµένες Πολιτείες ως διεθνές αποθετήριο κρυπτονοµισµά-
των.

Η αντίθεση αυτή φαίνεται µε ένα παράδειγµα. Στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, ως άτακτο και βλαπτικό στοιχείο της κοινωνίας του κε-
ντρικού τραπεζικού ψηφιακού νοµίσµατος µπορεί να θεωρηθεί ο
πολίτης που αρνείται τις υποχρεωτικότητες των εµβολίων και εµ-
µένει στην ελευθερία της βουλήσεώς του. Έτσι, τουλάχιστον,
απέδειξε η πρόσφατη εµπειρία του κορωνοϊού, όπου η συνεχής
προπαγάνδα των πετσωµένων καναλιών καταδίκαζε στο πυρ το
εξώτερον τον όποιο αµφισβητία των καλών και φιλάνθρωπων
προθέσεων των µεγάλων φαρµακευτικών εταιρειών, που ήρθαν
να µας σώσουν µε τα εµβόλιά τους και µε το χτίσιµο τείχους ανο-
σίας. Το µόνο πρόβληµα µε αυτό το τείχος είναι ότι ήταν αόρατο,
µιας και κανείς ποτέ δεν είδε το ίδιο, αλλά και ούτε την αποτελε-
σµατικότητά του.

Σε µια παρόµοια περίπτωση, λοιπόν, µια ευγενικών προθέσεων
κυβέρνηση, µε προστατευτικό ενδιαφέρον για τους πολίτες, αντί
να αποφασίσει την επιβολή προστίµων, µέτρο που δεν έχει και
µεγάλη επιτυχία, µπορεί κάλλιστα να παγώσει τις αποταµιεύσεις
του κακόβουλου αντιεµβολιαστή έως ότου αυτός λιµοκτονήσει ή
επιτέλους, αναφωνήσει «απεταξάµην εµβόλια-αµφισβήτηση» και
σπεύσει να εµβολιαστεί.

Στις Ηνωµένες Πολιτείες δεν θα συνέβαινε τίποτα από όλα
αυτά. Να ποια είναι η αντίθεσις. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση είναι πρωτοπόρος στην έκφραση της δηµοκρα-
τίας, της ελεύθερης άποψης και των ελεύθερων επιλογών των
πολιτών. Ηγετική µορφή στις δηµοκρατικές ελευθερίες είναι η
«αυτού εξοχότης», η Ούρσουλα, η κατσαδιάστρια, «πολιούχος»
της πόλεως των Βρυξελλών. Κάτωχρος και µε το ηθικό στο πά-
τωµα, ο Πρωθυπουργός της Σλοβακίας Ρόµπερτ Φίτσο οµολό-
γησε µπροστά στις κάµερες ότι µετά τη συνοµιλία του µε τον
Αµερικανό Πρόεδρο κ. Τραµπ, δέχτηκε άγριο κατσάδιασµα από
την «αυτού εξοχότητά» της, η οποία τον στρίµωχνε επί µισή ώρα
στο τηλέφωνο, αποκαλώντας τον ηλίθιο και µην αφήνοντάς τον
να πει κιχ. Αναρωτιόταν ο δυστυχής Πρωθυπουργός πώς ήταν
δυνατόν να µπορεί ο κ. Μακρόν να συνοµιλεί µε τον κ. Τραµπ και
να µη µπορεί ο ίδιος.

Η ίδια έχει ανακοινώσει σχέδιο πέντε σηµείων, δαπάνης 800 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ για εξοπλισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης
έναντι της Ρωσίας, την οποία έχει κηρύξει εχθρό που απειλεί την
ασφάλεια της Ευρώπης. Βέβαια. Δεν θυµόµαστε τη Ρωσία να
απειλεί τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και πολύ περισσό-
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τερο την Ελλάδα, αλλά η ηγέτης της Ευρωπαϊκής Ένωσης επι-
µένει ότι ο εχθρός είναι η Ρωσία.

Η Ουκρανία είναι µια ειδική περίπτωση, καθόσον ο κ. Ζελένσκι,
παρασυρόµενος από την προηγούµενη αµερικανική διοίκηση και
τη Γερµανία, δήλωνε ανοιχτά προς όλες τις κατευθύνσεις ότι επι-
θυµεί η χώρα του να ενταχθεί στο ΝΑΤΟ.

Ένα από τα πέντε σηµεία του σχεδίου της Προέδρου της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής περιλαµβάνει κινητοποίηση ιδιωτικών κεφα-
λαίων µέσω της Ένωσης Αποταµιεύσεων και Επενδύσεων για την
υλοποίηση των 800 δισεκατοµµυρίων εξοπλισµών. Η Ένωση αυτή
αποβλέπει στη χρήση των αποταµιεύσεων των πολιτών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης µε τη µορφή επενδύσεων για την πράσινη µε-
τάβαση του κ. Ενρίκο Λέτα ή καλύτερα, για το «πράσινο παρα-
µύθι».

Εποµένως, η «αυτού εξοχότης», η Ούρσουλα, θα πρέπει να συ-
γκρουσθεί µε τον κ. Ενρίκο Λέτα για το ποιος θα έχει προτεραι-
ότητα στα χρήµατα των αποταµιευτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
οι εξοπλιστικές δαπάνες ή οι πράσινες επενδύσεις; Ιδού η απο-
ρία.

Βεβαίως, ο κ. Μακρόν, µόλις αντελήφθη την ύπαρξη του σχε-
δίου της αξιοτίµου κ. φον ντερ Λάιεν για τα 800 δισεκατοµµύρια
επενδυτικούς εξοπλισµούς και πριν αλέκτωρ λαλήσει τρις,
έσπευσε να δηλώσει ότι είναι ανοιχτός στην επέκταση της γαλλι-
κής πυρηνικής οµπρέλας για την προστασία των Ευρωπαίων συµ-
µάχων, ενώ παράλληλα, προειδοποίησε και αυτός για την απειλή
της Ρωσίας. Δηλαδή, βρήκε ευκαιρία µεγάλη για τη χρηµατοδό-
τηση της πυρηνικής πολεµικής βιοµηχανίας της Γαλλίας µε τα
800 δισεκατοµµύρια των καταθετών των πολιτών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και δεν θέλει να την αφήσει να πάει χαµένη.

Εµφανώς και ο κ. Μακρόν ανήκει στο ίδιο κλαµπ µε την «αυτού
εξοχότητα», της Ούρσουλας, δηλαδή στη συµµαχία των προθύ-
µων του κόµµατος του πολέµου στην Ουκρανία. Ενώ ο πρόεδρος
Τραµπ προσπαθεί να τελειώσει τον φθοροποιό αυτόν πόλεµο, η
συµµαχία των προθύµων έχει αντίθετο σκοπό, τη χρηµατοδότηση
της πολεµικής βιοµηχανίας της Ευρώπης για τη συνέχιση του πο-
λέµου έως τελευταίου Ουκρανού. Η Ευρώπη δεν βλέπει ότι ψυ-
χορραγεί η βιοµηχανία της εξαιτίας των λαθών της στο θέµα της
προµήθειας ενέργειας από τη Ρωσία µέσω των αγωγών, την
οποία κατήργησε εν µία νυκτί κατόπιν παραινέσεως της αµερικα-
νικής διοικήσεως Μπάιντεν. Βλέπει ως µόνη διέξοδο τη µετα-
τροπή της υπάρχουσας βιοµηχανίας της σε πολεµική και τίποτε
άλλο.

Διέξοδος για τα ενεργειακά αδιέξοδα της Ευρώπης, αλλά και
της Ελλάδας υπάρχει και αυτή είναι ο αγωγός EastMed και η εξό-
ρυξη υδρογονανθράκων από την Ανατολική Μεσόγειο και την
Κύπρο για την τροφοδότηση της Ευρώπης. Αυτό το σχέδιο το
προωθεί ο πρόεδρος Τραµπ και είναι ευκαιρία να συνταχθούµε
µαζί του για την υλοποίησή του.

Όµως, εδώ, στην Ελλάδα, κάνουµε ακόµα πράσινη αντίσταση,
αντιδρώντας στην εξόρυξη υδρογονανθράκων, αφού έχουµε δη-
λώσει στο παρελθόν ότι εξόρυξη υδρογονανθράκων δεν θέ-
λουµε, γιατί επενδύουµε στις ανεµογεννήτριες και τα φωτο-
βολταϊκά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µια µικρή ανοχή για ένα λεπτό.
Τα ακούν αυτά οι Τούρκοι και τρίβουν τα χέρια τους, γιατί σκέ-

φτονται ότι µε παραµύθια, γαλάζιες πατρίδες και τα συναφή θα
κάνουν τις εξορύξεις οι ίδιοι προς αποκλειστικό τους συµφέρον.
Εξ ου και η Διακήρυξη των Αθηνών. Για ποιον λόγο να τα σπά-
σουµε µε την Τουρκία, αφού εµάς µας ενδιαφέρει η πράσινη ανά-
πτυξη; Το ότι κατέχει τη µισή Κύπρο δεν µας ενδιαφέρει! Εξάλ-
λου, η Κύπρος είναι άλλη χώρα, δεν είναι Ελλάδα για κάποιους!
Πάει, δηλαδή, το Ενιαίο Αµυντικό Δόγµα των άλλων εποχών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, είναι ώρα να αλλά-
ξουµε πορεία και να ευθυγραµµιστούµε µε τη γραµµή των εθνι-
κών και οικονοµικών µας συµφερόντων. Η υλοποίησή του
EastMed, σε συνεργασία µε το Ισραήλ, την Κύπρο και τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες όχι µόνο θα λύσει τα ενεργειακά προβλήµατα της
Ελλάδος και της Ευρώπης, αλλά θα θωρακίσει την Ελλάδα και
την Κύπρο γεωπολιτικά και οικονοµικά έναντι οποιασδήποτε απει-

λής. Γι’ αυτό καταψηφίζουµε το ανωτέρω νοµοσχέδιο, που κατα-
δεικνύει τη µεροληψία του κράτους υπέρ της εξυπηρέτησης των
ισχυρών και προνοµιούχων, σε βάρος της κοινωνικής µέριµνας
και κοινωνικής δικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Χαλκιά.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ.
Κυριάκος Βελόπουλος.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Λίγα µέτρα έξω από τη Βουλή ο ελληνικός λαός, κύριε Υπουρ-

γέ, διαµαρτύρεται. Το ερώτηµα είναι αν διαµαρτύρεται µε βασι-
µότητα ή διαµαρτύρεται απλώς για να διαµαρτυρηθεί.

Αν θέλετε την άποψή µου, οι «επιτυχίες» -η λέξη εντός εισαγω-
γικών- της Κυβέρνησης οδηγούν τον κόσµο στους δρόµους. Αυτό
και ως κοινωνικό φαινόµενο έπρεπε να το δει η Κυβέρνηση. Ως
κοινωνική αντίδραση, αυτό σηµαίνει ότι δεν πάµε καλά στην οι-
κονοµία.

Και επειδή είµαι από τους ανθρώπους που επιχειρούν, να σας
πω ότι από τον Φεβρουάριο, κύριε Υπουργέ, οι τζίροι στη λιανική
πέφτουν µέρα µε τη µέρα. Και όταν οι τζίροι στη λιανική πέφτουν
µέρα µε τη µέρα, σηµαίνει ότι δεν θα έχετε και έσοδα σε λίγο
καιρό, ως κράτος, από την συνεχή υπερφορολόγηση των Ελλή-
νων. Το λέω έτσι, γιατί αυτή η αγωνία των Ελλήνων έξω που δια-
µαρτύρονται για µισθούς, για δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο
µισθό δεν είναι µια αγωνία που γίνεται από την πολυτέλεια να πά-
ρουν παραπάνω χρήµατα. Είναι από την αγωνία που έχουν, ώστε
να µπορούν αυτοί οι άνθρωποι να επιβιώσουν.

Μιλάµε πλέον για επιβίωση, όχι για διαβίωση. Είναι δυο διαφο-
ρετικές λέξεις: Άλλο διαβίωση και άλλο επιβίωση. Εκεί φτάσατε
τον Έλληνα όλα τα κόµµατα επί τριάντα χρόνια στην άσκηση οι-
κονοµικής πολιτικής να αγωνίζεται για την επιβίωσή του και την
ύπαρξή του. Και αυτό θα έπρεπε, πραγµατικά, το πολιτικό προ-
σωπικό της χώρας να το δει διαφορετικά, µε ένα άλλο µάτι, πιο
ευαίσθητο, πιο ανθρώπινο. Δεν είναι απλώς να λέµε ότι διαµαρ-
τυρήθηκαν σήµερα, έκαναν απεργία, έχουν απεργία οι τάδε, οι
τάδε, οι τάδε. Γιατί να απεργήσουν; Εάν δηλαδή ήταν καλά οι άν-
θρωποι, δεν θα απεργούσαν. Δεν είναι παιδική χαρά η απεργία
ούτε είναι ένας αγώνας που πας να δεις µπάλα ή καλαθόσφαιρα.
Είναι ο αγώνας, η κραυγή, η φωνή των ανθρώπων που πεινούν,
δεν έχουν να φάνε, δεν έχουν να πάνε τα παιδιά τους σχολείο.

Τα λέω προς πάσα κατεύθυνση. Πάµε στο νοµοσχέδιό σας.
Πραγµατικά έχει πάρα πολλές τρύπες. Πείτε µου κάτι. Γιατί να
χρειαστεί το ποινικό µητρώο όταν πάει να κάνει ο άλλος εξωδι-
καστικό συµβιβασµό και είναι γνωστό ότι µπορεί να έχει καταδι-
καστεί για χρέη; Ζητάτε το ποινικό µητρώο. Έτσι δεν είναι, κύριε
Φωτόπουλε;

Πείτε µου, Υπουργέ µου, γιατί το θέλετε το ποινικό µητρώο;
Απαντήστε µου για να το καταλάβω. Διότι αν ο άλλος είχε κατα-
δικαστεί, για παράδειγµα, για χρέη στην εφορία ή στον ΦΠΑ ή
στον ΕΦΚΑ, και έχει µία καταδίκη ο άνθρωπος, και έχει ανάγκη
να κάνει εξωδικαστικό συµβιβασµό, πώς θα έχει λευκό ποινικό
µητρώο;

Θα σας πω και το εξής. Αυτό το «υποχρεωτική η προσέλευση
τραπεζών για να βγάλουν ρύθµιση» πάλι αποδεικνύει ότι δίνετε
γη και ύδωρ στους τραπεζίτες και δεν υπηρετείτε τους πολίτες.
Πάντα πάνω από όλα, και πάνω από όλα τα σχήµατα, είναι οι τρά-
πεζες. Γιατί; Αυτή η λαγνεία µε τις τράπεζες έχει έναν καθρέπτη.
Τον καθρέπτη της Νέας Δηµοκρατίας και τα 500 εκατοµµύρια
που χρωστάει και δεν µπορεί να αντισταθεί σε αυτούς. Αλλιώς
δεν δικαιολογείται. 

Υπάρχουν τεχνικά προβλήµατα µε τον αλγόριθµο. Υπάρχουν
σφάλµατα στην άντληση οφειλών, συνεχή σφάλµατα. Άλλα βγαί-
νουν, άλλα δίνουν, άλλα παίρνουν. Να σας δώσω ένα παράδει-
γµα. Είχα έναν γνωστό που το κατήγγειλε και που µε ένα e-mail
µου το έστειλε ο άνθρωπος στο γραφείο και µου λέει ότι για
έγκριση ρύθµισης 100.000 ευρώ, το δοσολόγιο που βγήκε από
τον αλγόριθµο είναι στα 135.000 ευρώ. Πώς γίνονται αυτά; Πείτε
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µου πώς θα διορθωθούν αυτά τα σφάλµατα; Δηλαδή, ενώ υπάρ-
χει η έγκριση ρύθµισης των 100.000 ευρώ, όταν µπαίνει στον αλ-
γόριθµο, λέει, για να γίνει η διαδικασία, τότε βγαίνει 135.000
ευρώ. Έχω και άλλα παραδείγµατα, αλλά επειδή είναι προσωπικά
δεδοµένα, δεν µπορώ να τα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής,
το αποφεύγω. 

Εδώ, ενώ υπάρχει παλαιότερη τραπεζική ρύθµιση, ενήµερη και
µε κούρεµα, στον εξωδικαστικό µπορεί να τη χάσουν, δηλαδή
µπορεί να χάσουν το κούρεµα. Γιατί τα λέω αυτά; Τα λέω µήπως
και διορθώσουµε κάποια πράγµατα γιατί -θα το πω έτσι, και µπο-
ρεί να ακουστεί και καλοπροαίρετη η κριτική µου- προσωπικά σας
θεωρώ άνθρωπο ο οποίος είστε από τους λίγους που µπορεί να
φτιάξει κάτι στην Κυβέρνηση. Το λέω κοµψά. Μην χαµογελάτε,
το εννοώ. Τεχνοκράτης είστε. Ξέρετε κάτι παραπάνω από κάτι
περίεργους τύπους, δικηγόρους που δεν δούλεψαν ποτέ στη ζωή
τους και είναι υπουργοί εθνικής οικονοµίας, µε το συµπάθιο δη-
λαδή, αλλά αυτή είναι η αλήθεια. Προτιµώ έναν τεχνοκράτη ο
οποίος µπορεί να συνεννοηθεί µε τεχνοκράτες µήπως και λύ-
σουµε κάποια βασικά προβλήµατα -προβλήµατα αλγορίθµων,
προβλήµατα εξωδικαστικών- και µήπως δώσουµε λύση σε κάποια
βασικά πράγµατα που έχουν ήδη λύσει οι ευρωπαϊκές χώρες.

Πάµε στα υπόλοιπα τώρα. Δεν ξέρω αν τα µάθατε, κύριε
Υπουργέ, αλλά πάει και ο Παπαδηµητρίου, ο στενός οικογενει-
ακός φίλος της Κυβέρνησης. Τον φάγατε τον άνθρωπο. Πάει ο
Παπαδηµητρίου. Δεν θα ασχοληθώ µε το τι είπε, µε το τι δεν είπε,
µε το πώς γύρισε, µε το ότι ξαναγύρισε και ξαναείπε. Παραιτή-
θηκε. Εγώ θα πω το εξής. Αν υπήρχε Κυβέρνηση πραγµατική ή
δικαιοσύνη πραγµατική, σε οποιαδήποτε χώρα του κόσµου αν
έβγαινε ένας αντιπρόεδρος ή πρόεδρος ανεξάρτητης αρχής και
έλεγε ότι µε απειλούν, επιτοπίως θα έπρεπε να πάει στον εισαγ-
γελέα του Αρείου Πάγου, θα έπρεπε να τον καλέσουν και να του
πούνε: «Έλα εδώ. Ποιος σε απειλεί; Γιατί σε απειλεί;». Ποιος απει-
λούσε τον Παπαδηµητρίου; Κάποιος να µας το πει. Ποιος; Και
δεν µπαίνω την ουσία της συζήτησης. Πείτε µας ποιος απειλούσε
τον Παπαδηµητρίου και γιατί τον απειλούσε;

Εγώ γνωρίζω, επειδή ψάξαµε καλά την υπόθεση, κύριε
Υπουργέ, ότι η αµαρτωλή Hellenic Train που ανήκει στην αµαρ-
τωλή ιταλική εταιρεία, είχε πολλές αµαρτίες µε τη µαφία στη Σι-
κελία. Παλέρµο, Ρώµη έκανε λαθρεµπόριο τότε η ιταλική εταιρία.
Έχει καταδικαστεί ο κύριος, ο Ιταλός, που τον έχετε εδώ, το καλό
µας το παιδί! Γιατί τα λέω αυτά; Όταν λέει µε απειλούσαν και µε
εκβίαζαν, κάτι σηµαίνει αυτό. Πού είναι ο θεσµός της δικαιοσύ-
νης; Πού είναι η κυρία Αδειλίνη; Πού είναι η κυρία Κλάπα; Κλάπα!
Για κλάµατα είµαστε. Και το λέω µε πολλή συµπάθεια προς κάθε
κατεύθυνση γιατί έχω κουραστεί.

Να σου πω εγώ τι λέει ο Έλληνας, κύριε Υπουργέ; Θα σας το
πω µε συµπάθεια. Μπλέξατε την κατάσταση επίτηδες. Δηµιουρ-
γήσατε σύγχυση επίτηδες όταν είχε απεργία στα µέσα ενηµέρω-
σης. Και διαχύθηκαν τα δικά σας τρολ και τα bots του Μητσοτάκη
και δηµιούργησαν µια οµίχλη. Μπερδεύεται ο κόσµος. Και στη
σύγχυση, βγαίνει το εξής. Διαλύεται η εµπιστοσύνη στο κράτος
και στους θεσµούς. Αυτό πετύχατε. Και την αποσαθρωµένη δι-
καιοσύνη και τους θεσµούς την αποσαθρώσατε έτι περαιτέρω,
γιατί αυτή η σύγχυση δικαιολογεί τη συσπείρωση των νεοδηµο-
κρατών. Λέει: «Να, δεν είναι έτσι, αυτό το είπε ο τάδε». Θα πούµε
ποιοι τα έλεγαν αυτά. Βγάζατε ραδιόφωνα δικά σας και έπαιρναν
συνεντεύξεις την ώρα της απεργίας. Την ώρα της απεργίας των
δηµοσιογράφων έβγαιναν sites δικά τους, όπως το Protothema
και το Iefimerida. Έσπασε την απεργία το Iefimerida ή δεν την
έσπασε; Την έσπασε από ό,τι ξέρω. Ραδιόφωνα κάνανε εκπο-
µπές. Την ώρα που όλοι οι δηµοσιογράφοι σιωπούσαν, αυτοί έκα-
ναν εκποµπές για να δηµιουργήσουν σύγχυση. Ωραίο το σχέδιο.
Το σχέδιο πολύ ωραίο! 

Αλλά όσο υπάρχει Ελληνική Λύση, κύριε Υπουργέ, αυτά τα σχέ-
δια θα καταστρέφονται από εµάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε παρακάτω µε το εξής. Από εχθές αποδεικνύεται ότι οι

αστοχίες σας δεν είναι απλά οι επιλογές των προσώπων, αλλά
και η λειτουργία θεσµικών ρόλων. Χθες όλοι οι Υπουργοί της
Νέας Δηµοκρατίας ζητούσαν την παραίτηση του Παπαδηµητρίου
που είναι κακός, που είναι κάκιστος, που είναι κολλητός της οι-

κογένειας, και τον οποίο διόρισε η οικογένεια όµως! Δηλαδή
αυτός που διορίζει κάποιον, ζητάει και την παραίτησή του γιατί
είναι αποτυχηµένος. Ποιος φταίει για τον διορισµό Παπαδηµη-
τρίου; Φταίει η αποτυχηµένη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
αν δεχθώ ότι είναι αποτυχηµένος. 

Δεν γίνεται να τα φορτώνουµε όλα σε άλλους. Δεν γίνεται να
φταίει ο σταθµάρχης πάντα. Δεν γίνεται να φταίει η φωτιά, να
φταίει η βροχή, να φταίει το χιόνι και να µην φταίει αυτός που
ορίζει την επιλογή των προσώπων, κύριε Υπουργέ. Στις δικές µου
επιχειρήσεις όταν ένας υπάλληλός µου που τον έχω διευθυντικό
στέλεχος ή προϊστάµενο κάπου, µου κάνει µια ζηµιά, φταίω εγώ
που τον διόρισα. Εδώ δεν φταίει η Κυβέρνηση που διόρισε τον
Παπαδηµητρίου, που δεν είναι ικανός να τα βγάλει πέρα, αφού
έτσι λέτε; Έχω άλλη άποψη.

Θα πω τώρα αλήθειες. Από Βήµατος της Βουλής, µιλώντας
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας ο Πρωθυ-
πουργός είπε µία αλήθεια. Λέει: «Αρχίζουµε την αντεπίθεση της
αλήθειας». Αυτή η αντεπίθεση, κύριοι συνάδελφοι, είχε κωδικό:
Κωδικός «δολοφονίες χαρακτήρων». Από τότε που το είπε ο Πρω-
θυπουργός άρχισαν οι δολοφονίες χαρακτήρων, των πραγµατο-
γνωµόνων, των ειδικών, της Καρυστιανού, αν θέλετε να το πω και
έτσι, του Ασλανίδη, του Βερβεσού, του Κοκοτσάκη, του Λακα-
φώση, του Κωνσταντινίδη, της δικής µου, της κ. Κωνσταντοπού-
λου. Άρχισε ο ορυµαγδός, και το λέω γιατί εγώ θέλω να είµαι
ακριβοδίκαιος. Εγώ δεν είµαι σαν κάποιους εδώ µέσα που λένε:
«Εγώ τα έκανα πρώτος. Εγώ ήµουν ο πρώτος». Αλλά, αν θέλετε
την αλήθεια, θα σας πω ότι αν δεν υπήρχε η Ελληνική Λύση, δεν
θα υπήρχαν τα Τέµπη και η αποκάλυψη των πολλών πραγµάτων.
Το προσπερνάµε αυτό όµως. 

Η δολοφονία χαρακτήρων, όµως, είναι άλλο πράγµα. Το να
προσπαθείς µε κάθε τρόπο στα µέσα που ελέγχεις να δολοφο-
νείς ανθρώπους που έχουν µια αξιοπρέπεια, που έχουν παιδιά,
που έχουν οικογένειες, που έχουν φίλους µε έναν ανοίκειο, µε
έναν ανήκουστο τρόπο, µε έναν αήθη τρόπο, πραγµατικά ρίχνει
την πολιτική στον βούρκο, κάτι που εµείς δεν µπορούµε να πα-
ρακολουθήσουµε. Επιτρέψτε µας να βγούµε έξω από τον βούρκο
της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι είναι βούρκος να προσπαθείς και
να επιχειρείς να αποδοµήσεις χαρακτήρες, να ευτελίσεις αξίες,
ανθρώπους και κυρίως -να το πω ευθέως;- να δολοφονείς του κα-
θενός τον χαρακτήρα. Τώρα το κάνατε µε τον Παπαδηµητρίου.
Από εχθές τον αποδοµήσατε τον άνθρωπο τον δικό σας. Φαντα-
στείτε τώρα, όταν το δικό σας άτοµο, τον διορισµένο της οικογε-
νείας, τον αποδοµείτε, πόσο ικανή για το χειρότερο µπορεί να
είναι αυτή η παράταξη; Για το χειρότερο! 

Δεν θα πω τι λέει ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Θα σας πω εγώ ξεκάθαρα, µε
το χέρι στην καρδιά -και απευθύνοµαι στους Υπουργούς, στους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και σε όλους τους πολιτικούς
εδώ µέσα- τι λέει ο Έλληνας. Αφήστε τα υπόλοιπα. Βάλτε το χέρι
στην καρδιά και πείτε µου. Αν ήταν στο τρένο αυτό παιδιά ολι-
γαρχών, παιδιά υπουργών, δεν θα είχε λυθεί και θα είχαν πάει
φυλακή όλοι οι υπαίτιοι; Ναι ή όχι; Αλλά επειδή είναι παιδιά φτω-
χών, ακόµα, µετά από δυόµισι, χρόνια ψάχνουµε να βρούµε τι
έγινε, γιατί έγινε η έκρηξη, γιατί κάηκαν, τι έλαια υπήρχαν, τι
υπήρχε εκεί µέσα. Αυτό δείχνει ότι δεν είστε µε την κοινωνία ένα
κοµµάτι. Θα είχαν µπει ήδη οι υπαίτιοι στη φυλακή. Είµαι βέβαιος
για αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα το ξαναπώ ακόµη µία φορά. Είναι αδιανόητο, είναι παρά-

λογο να προσπαθείτε να µας βγάλετε τρελούς. Δυόµισι χρόνια
τώρα προσπαθείτε να βγάλετε τρελούς όλους τους ανθρώπους.
Προσπαθούν να αναιρέσουν τεκµήρια, αποδείξεις: «Δεν υπήρχε
ξυλόλιο. Δεν υπήρχε τολουόλιο». Δεν υπήρχε τίποτα σας λέω εγώ
και δέχοµαι το επιχείρηµα της Κυβέρνησης! Αυτή η ρηµαδοέ-
κρηξη τι ήταν, βρε παιδιά; Αυτό το µανιτάρι τι ήταν, βρε παιδιά;
Πείτε µου εσείς.

Εγώ δεν θέλω να µου πείτε τι δεν ήταν, γιατί η Κυβέρνηση έχει
ένα καθήκον. Η Αντιπολίτευση ρωτάει τι ήταν και η Κυβέρνηση
λέει «αυτό ήταν». Πείτε µας τι ήταν. Οφθαλµαπάτη; Ήταν µια φα-
ντασίωση της κάµερας; Τι ήταν; Πώς έγινε η έκρηξη; Και άντε,
δεν ξέρετε για την έκρηξη. Ξεµπάζωµα έγινε; Έγινε. Μπάζωµα
έγινε; Έγινε. Ποιος έδωσε την εντολή πείτε µας εν πάση περι-
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πτώσει. Δεν σας λέω εγώ αν φταίτε, αν δεν φταίτε. Αυτά ας τα
βρει η δικαιοσύνη που εσείς επιλέγετε, γιατί έτσι είναι στην Ελ-
λάδα, η κυβέρνηση επιλέγει τη δικαιοσύνη. Όµως, υπάρχει το
κοινό περί δικαίου αίσθηµα, υπάρχει η συνείδηση του ελληνικού
λαού και στη συνείδηση και στην κοινωνία έχετε καταδικαστεί,
γιατί απλά δεν λέτε γιατί κάνατε το ξεµπάζωµα και το µπάζωµα.
Αυτά λέω και αµαρτίαν ουκ έχω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε παρακάτω, για τη Γάνδη. Διάβασα τη Γάνδη. Κύριε

Υπουργέ µου, δεν λέει πουθενά ότι δεν υπήρχαν πτητικά µέσα.
Δεν το λέει πουθενά. Δεν λέει επίσης ότι ήταν τα έλαια της σιλι-
κόνης. Κουράστηκα πια. Βάλτε έλαια ως ειδικός και κάντε εσείς
φωτιά. Βγαίνει ο κάθε γραφικός, π.χ. ο Αλικάκος. Ντροπή, ρε παι-
διά! Τόσους δηµοσιογράφους πληρώνει η Νέα Δηµοκρατία. Από
τον Αλικάκο που πληρωνόταν από τον Ζούκερµπεργκ πήγατε να
βγάλετε την είδηση; Αυτός µίλησε -λέει- µ’ έναν κ. Μαραγκό. Ο
υπεύθυνος καθηγητής είναι ο Μέρσι. Αυτός µίλησε µε τον Μαρα-
γκό, τον ξυλουργό, τον υδραυλικό. Δεν έχω τίποτα µε τους
υδραυλικούς. Ο υπεύθυνος είναι ο Μέρσι και αυτός πάει και µι-
λάει µε τον Μαραγκό. Μήπως δεν ξέρει αγγλικά, φαντάζοµαι, ο
κ. Αλικάκος, τον οποίον έδιωξε µε τις κλωτσιές ο Ζούκερµπεργκ
και τώρα βρήκε δουλειά. Πώς λέγεται η δουλειά του κ. Αλικάκου;
Να σας πω εγώ. «Πλυντήριο» του κ. Μητσοτάκη. Αυτή είναι η δου-
λειά του.

Θα µας τρελάνετε. Βγαίνει η Siemens, κύριε Υπουργέ. Άντε
γιατί κουράστηκα. Πάρτε τη Siemens. Βέβαια εδώ µόνο νοµίζω
ότι αρχίσατε να «γαργαλάτε» λίγο για την ιστορία. Το καταθέτω
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η ίδια η Siemens λέει ότι δεν καίγονται τα έλαια σιλικόνης.
Καλά, όταν ακούτε Siemens, µη σφίγγεστε στη Νέα Δηµοκρατία.
Αντιλαµβάνοµαι τηλεφωνικά κέντρα, αντιλαµβάνοµαι φωτοτυ-
πικά, αντιλαµβάνοµαι πολλά τιµολόγια µετά από δύο-τρία χρόνια.
Εντάξει, το καταλαβαίνω. Με τη Siemens δεν τα βάζει κανένας
στην Ελλάδα, οπότε µαζέψτε Υπουργούς και Πρωθυπουργούς,
µαζέψτε το µε τα έλαια σιλικόνης, γιατί σας βλέπω, άµα βγαίνουν
τα τιµολόγια της Siemens και πόσοι τα πήραν από τη Siemens,
να έχετε προβλήµατα. Γνωστή η ιστορία της Siemens στην Ελ-
λάδα και πώς αποζηµίωσε η Siemens το σκάνδαλο της Siemens
στην Ελλάδα. Δεν αποζηµίωσε ποτέ. Κάτι σεµινάρια κάνανε, κύριε
Βιλιάρδο, αν δεν κάνω λάθος. Έτσι δεν είναι; Η αποζηµίωση της
Siemens ήταν κάτι σεµινάρια ταχύρρυθµα -λέει- και πλήρωσαν
αποζηµίωση. 

Σας τα λέω αυτά για να καταλάβετε ένα πράγµα: Δεν πρόκειται
να µας κοροϊδέψετε στην Ελληνική Λύση. Ό,τι και να επιχειρή-
σετε να κάνετε, δεν θα µας κοροϊδέψετε. Όσο και να κουκουλώ-
νετε την αλήθεια, θα ξεκουκουλώνουµε την αλήθεια. Δεν πάει
άλλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα υπόλοιπα. Δεν θα µιλήσω για τον κ. Μπακαϊνη. Θα

κάνω δυο-τρεις ερωτήσεις. Ακούστε. Ο κ. Μπακαϊνης ζήτησε από
τη Siemens το χαρτί. Να το χαρτί. Εδώ είναι. Λέει η Siemens:
«Δεν υπάρχουν έλαια σιλικόνης που να καίγονται». Μόνο στην Ελ-
λάδα καίγονται τα έλαια σιλικόνης. Γιατί ο κ. Μπακαϊνης αγνόησε
τη λίστα των δικαστικών πραγµατογνωµόνων και διόρισε τον κα-
θηγητή Καρώνη; Υπήρχε µια λίστα πραγµατογνώµονες συγκεκρι-
µένη, ο Βιλιάρδος, ο Χήτας, η Αθανασίου, ο Φωτόπουλος, ο
Παππάς, ο Μαµουλάκης, ο κ. Γερουλάνος. Περνάει όλη αυτή η
λίστα, κύριε Υπουργέ µου και πάει σ’ έναν άλλον, στον Καρώνη.
Γιατί; Γιατί κάνατε αυτήν την υπέρβαση; Δεν ήταν λαθροχειρία
αυτό το πράγµα; Δεν λέγεται λαθροχειρία; Πώς λέγεται; Ή λέγε-
ται επιλογή προσώπου που µπορεί να µας βγει κοντά σ’ αυτό που
θέλουµε εµείς;

Αυτά βλέπει ο ελληνικός λαός. Γιατί ο Καρώνης καθυστερεί να
παραδώσει την πραγµατογνωµοσύνη; Αληθεύει ότι ο Καρώνης
έχει απαιτήσει εµπλοκή του Εθνικού Μετσοβίου Πολυτεχνείου
στην έρευνα και ο Μπαϊκάνης αρνείται; Ερωτήσεις είναι αυτές
και απαντήσεις θέλουµε. Αυτό σηµαίνει κυβέρνηση, να µας απα-

ντά η Κυβέρνηση, να απαντήσει ο κύριος που ανέλαβε την ανά-
κριση. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Βλέπω στα κανάλια να κουβαλάτε
φυσικούς, πυρηνικούς φυσικούς, φυσιοθεραπευτές. Δεν έχω τί-
ποτα µε τους ανθρώπους. Κουβαλάτε γεωπόνους. Ο µόνος που
µπορεί να ξέρει για εκρήξεις, κύριε Υπουργέ, είναι ο χηµικός µη-
χανικός. Όλοι οι άλλοι είναι σα να πηγαίνεις να κάνεις, για παρά-
δειγµα, µια εγχείρηση, να γεννήσει η γυναίκα σου και εσύ αντί να
πας στον γυναικολόγο, να την πας στον κτηνίατρο. Πάτε σε
λάθος ανθρώπους και τους βγάζετε. Πώς τους βγάζετε; Βγαίνει
σ’ ένα ραδιόφωνο πρώτα και µετά το παίρνουν τα κανάλια και τα
social media και το παίζουν όλα µαζί. Μόνο οι χηµικοί µηχανικοί
ή οι χηµικοί µηχανολόγοι µπορούν να το πουν αυτό. Κανείς
άλλος. 

Ο Μάρκος Χρυσός, χηµικός µηχανικός, ξεκαθάρισε: «Επιστη-
µονικά αβάσιµη η επαναφορά σεναρίων για τα έλαια σιλικόνης».
Ο δόκτωρ Φάις Αλκάν, καθηγητής χηµικών µηχανικών του Texas
Univercity µε εξακόσιες δηµοσιεύσεις, παρακαλώ. Σας το δια-
βάζω. Γελάει όλος ο πλανήτης µαζί µας: «Αν οι Έλληνες καταφέ-
ρουν να αποδείξουν ότι η πυρόσφαιρα προκλήθηκε από έλαια
σιλικόνης, επαξίως διεκδικούν το Νόµπελ Χηµείας». Δεν ξέρει ο
κύριος καθηγητής ότι εδώ έχουµε Πρωθυπουργό «Χουντίνι» που
τα κάνει όπως θέλει. Καταλάβατε; Μας έχουν πάρει στην πλάκα
πλέον. Γελάει µαζί µας ο κόσµος. 

Βγαίνει ένας δικηγόρος µόνος του και απειλεί µε µηνύσεις πο-
λιτικούς για τα Τέµπη. Απείλησε εµένα, την κ. Κωνσταντοπούλου
και κάποιους άλλους. Ο κ. Κούρκουλος είναι. Δεν είδα τον λαλί-
στατο κ. Μαρινάκη να λέει «αυτά δεν γίνονται στην Ελλάδα». Ο
κ. Κούρκουλος, δικηγόρος παρ’ Αρείω Πάγω, απειλεί µε µηνύσεις
-λέει- πολιτικούς που διαδίδουν fake news. Και πού το είπε; Στο
site της Νέας Δηµοκρατίας, στο Liberal. Πού να το πει, αφού έχει
φιλοξενία; Δηλαδή απειλεί µε µηνύσεις να µην κάνουµε αποκα-
λύψεις, γιατί θεωρεί ότι είναι fake news. Ποιος είναι αυτός ο κύ-
ριος; Οπαδός του Δοξιάδη, του αρίστου Δοξιάδη. Ολόκληρο
άρθρο ο Κούρκουλος για τον κ. Δοξιάδη, που έλεγε ο κ. Κούρ-
κουλος ότι ήταν κόσµηµα, άριστος. Δηλαδή εγώ να έχω off shore
εταιρεία, να χρωστάω δέκα εκατοµµύρια ευρώ στην εφορία και
να είµαι άριστος. Δηλαδή αν είµαι απατεώνας, τι έπρεπε να χρω-
στάω; Ένα δισεκατοµµύριο; 

Αυτά τα λέω για να καταλάβετε, κύριε Υπουργέ. Αντιλαµβάνο-
µαι τον πανικό στην Κυβέρνηση, αντιλαµβάνοµαι την απελπισία,
αντιλαµβάνοµαι την κατήφεια, αντιλαµβάνοµαι τα πάντα, τα
νιώθω. Καταρρέετε συνεχώς και η προσπάθειά σας δεν είναι να
δώσετε λύσεις στα προβλήµατα των Ελλήνων, αλλά να δηµιουρ-
γήσετε πρόβληµα στα υπόλοιπα κόµµατα και αυτό είναι που µε
ενοχλεί. Το πετύχατε ως ένα βαθµό, αλλά σε εµάς, στην Ελληνική
Λύση, αυτά δεν περνάνε. 

Να σας πω κάτι για το ότι φτιάξατε κράτος-µπάχαλο; Θα σας
το πω τώρα. Όταν είπα εγώ στη Βουλή ότι δεν είµαστε βέβαιοι
πόσοι ήταν οι νεκροί, µε βάση τα όσα έλεγαν οι συγγενείς των
θυµάτων, ήταν λογικό αυτό που είχα πει εγώ, γιατί σε µια έκρηξη
που εξαϋλώνονται κορµιά και σώµατα δεν είσαι βέβαιος πόσοι
ήταν µέσα. Τα εισιτήρια δεν κόπηκαν στη Λάρισα. Μπαίνεις στο
τρένο στη Λάρισα και ο ελεγκτής σού κόβει το εισιτήριο µέχρι να
πας στην Κατερίνη. Έτσι είναι η διαδικασία. Όσοι έχουν πάει µε
το τρένο ξέρουν. 

Σε οµαδικό τάφο στο Μάτι -γιατί µπράβο, αυτό που κάνατε για
το Μάτι είναι καλό- υπάρχουν δεκαοκτώ αταυτοποίητες σοροί.
Το ξέρετε αυτό, κύριε Υπουργέ; Εδώ είναι το έγγραφο. Το κατα-
θέτω στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για το Μάτι που µιλάµε τόσα χρόνια υπάρχουν δεκαοκτώ αταυ-
τοποίητες σοροί σε οµαδικό τάφο. Αυτό είναι το κράτος-µπά-
χαλο, διότι κανένας -λέει- δεν τους έψαξε. Τι ήταν; Λαθρο-
µετανάστες, µετανάστες, δούλευαν σε βίλες παράνοµα; Μήπως
έξι εξ αυτών, κύριε Υπουργέ -ας µας το πει ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός- ήταν και οι Τούρκοι που είχαν ζητήσει πολιτικό άσυλο λίγο
πριν και κάηκαν τυχαία; Ρωτώ. «Συνωµοσιολογία» θα πουν, «ιστο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΖ’ - 9 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10487



ρίες» θα πουν. Εδώ είναι τα έγγραφα, δεκαοκτώ αταυτοποίητες
σοροί σε οµαδικό τάφο στον Μαραθώνα. Αυτό είναι το κράτος-
µπάχαλο που κρύβει το ένα, κρύβει το άλλο, κρύβει και το παρα-
πέρα, µε συνέπεια να αµφισβητούµε ό,τι µας λέτε. 

Πληροφοριακά να σας πούµε κάτι, κύριε Υπουργέ, γιατί είστε
σοβαρός άνθρωπος. Πείτε στο Μέγαρο Μαξίµου ότι τα τρένα δεν
συγκρούονται επειδή έχουν παράνοµα φορτία. Όχι. Τα παράνοµα
φορτία εκρήγνυνται επειδή τα τρένα συγκρούονται, για να ξέ-
ρουµε και τι λέµε.

Μία αλήθεια που αποφεύγει η Κυβέρνηση να αντιληφθεί: Καµία
θεωρία συνωµοσίας δεν ξεσήκωσε την κοινωνία για τα Τέµπη,
µόνο η πεποίθηση ότι το έγκληµα παραµένει ατιµώρητο ακόµη
και τώρα και δεν τιµωρείται κανένας. Γι’ αυτό ξεσηκώθηκε κό-
σµος. Για κανέναν άλλον λόγο δεν βγήκε στους δρόµους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάω στα συµπεράσµατα, λοιπόν, γιατί µε την ιστορία του

Τραµπ -και κλείνω εδώ- ξέρετε τι µε ενοχλεί στο πολιτικό προσω-
πικό της χώρας; Ότι έρχεστε όλοι εδώ και µιλάτε από θέσεις και
όχι από θέση αρχής. Με ενοχλεί που κάθε κόµµα έρχεται εδώ και
µιλάει από θέση θέσεων και από θέση αρχής. Τι σηµαίνει αυτό
ιδεοληπτικά µε όρους του 20ου αιώνα. Πάµε στον 21ο αιώνα. Αντι-
λαµβάνοµαι ότι κάποιοι ιδεολογικά είστε απέναντι στον Ντόναλντ
Τραµπ. Οικονοµικά ξέρει κανείς εδώ µέσα; Τι έκανε ο Ντόναλντ
Τραµπ µε τους δασµούς; Να σας πω εγώ τώρα στην τελική
επειδή βλέπω ότι εδώ µέσα διαµαρτύρεστε για τους δασµούς και
η Ευρώπη και η Ευρώπη…

Κύριε Παππά, στην Ευρώπη υπάρχουν µεταξύ των χωρών δα-
σµοί; Ναι ή όχι;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι; Τα τέλη ταξινόµησης τι είναι, κύριε Παππά µου; Εδώ
σε θέλω! Γελάς! Όταν µπαίνει, όµως, ένα αυτοκίνητο από τη Γερ-
µανία, πληρώνονται τέλη ταξινόµησης. Αυτό δεν είναι έµµεσος
δασµός; Ε, εδώ σας θέλω. 

Δηλαδή, ο Έλληνας πληρώνει τέλη ταξινόµησης για να φέρει
ένα αυτοκίνητο από τη Γερµανία, από τη Γαλλία -πληρώνουµε,
κύριε Βιλιάρδο, δεν πληρώνουµε; ωραιότατα- αλλά τώρα που επι-
βάλλει ο Τραµπ δασµούς, λέµε «ώ, ο Τραµπ» κ.λπ..

Θα σας πω εγώ γιατί το κάνει ο Τραµπ. Γιατί η οικονοµία των
Ηνωµένων Πολιτειών ήταν για τον φούντο. Γιατί αυτή η πολιτική
που ασκείτε εσείς των δηµοκρατικών οδήγησε τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες Αµερικής στον γκρεµό για να πάνε κάτω. Αυτή είναι η αλή-
θεια. Και αντί να πείτε όλη την αλήθεια εδώ οι πολιτικοί, βρίζετε
τον Τραµπ. 

Να σας πω, λοιπόν, ποιος ήταν ο στόχος των δασµών. Να µει-
ώσουν το εµπορικό έλλειµµα των Ηνωµένων Πολιτειών, αυτό που
δεν κάνει η Νέα Δηµοκρατία.  

Τι λέει η Ελληνική Λύση; Ελέγχους στα οµοειδή προϊόντα -ντο-
µάτα, µαρούλι- που έρχονται από Αίγυπτο, Τουρκία, Αλγερία, Μα-
ρόκο, για να µπορώ να εκκινήσω τη δική µου οικονοµία. Αυτό
κάνει ο Τραµπ. Βάζει δασµούς για να µειώσει το εµπορικό έλ-
λειµµα: 450 δισεκατοµµύρια εισαγωγές από την Κίνα, 140 εξα-
γωγές των Αµερικανών. Το έλλειµµα είναι τεράστιο, 300 δισε-
κατοµµύρια. Πώς θα καλυφθεί; Με δασµούς. 

Πάµε τώρα στο επόµενο. Συγκεντρώνει έτσι χρήµατα ο Τραµπ.
Θέλει να συγκεντρώσει χρήµατα. Οι δασµοί, λοιπόν, που παρέ-
χουν άµεσα χρήµατα σε κρατικά ταµεία, µπορούν να µειώσουν
τα ελλείµµατα στις εισαγωγές. Αυτός είναι ο στόχος του Τραµπ. 

Οι ΗΠΑ έχουν ένα αποθεµατικό που λέγεται δολάριο, κύριοι
συνάδελφοι, το οποίο είναι σκληρό και ακριβό νόµισµα για τις
εξαγωγές. Τυπώνουν χρήµα και η οικονοµία τους προσαρµόζεται
στην παροχή υπηρεσιών, όπως έγινε τα τελευταία χρόνια επί
Μπάιντεν.  Αυτό θυµίζει Ελλάδα. Τυπώνουν χρήµα και η οικονοµία
προσαρµόζεται στην παροχή. Θυµίζει Ελλάδα. Εµείς δεν τυπώ-
νουµε χρήµα, εµείς παίρνουµε δάνεια. Έτσι, όµως, πλουτίζει το
χρηµατιστήριο, οι πλούσιοι και ο τραπεζικός τοµέας, στην Αµε-
ρική. Πλούτιζε µε τον Μπάιντεν. Θυµίζει πάλι Ελλάδα, αυτό. Ο
πληθυσµός, όµως, κάνει την εργασία. Θυµίζει πάλι Ελλάδα αυτό.
Για ένα διάστηµα διατηρεί µεν το βιοτικό του επίπεδο, όπως το
διατηρήσαµε µέχρι το 2009, το 2010, µε τα δάνεια που έπαιρναν
και δίναµε και δίναµε χωρίς να παράγουµε πλούτο, µε συνέπεια

οι κρατικές παροχές να δίδονται, αλλά να υπερχρεώνεται η Ελ-
λάδα και οι Ηνωµένες Πολιτείες. Θυµίζει Ελλάδα και αυτό. Αυτό
το σύστηµα κατέρρευσε. Κατέρρευσε η Ελλάδα, καταρρέουν και
οι Ηνωµένες Πολιτείες. 

Τι κάνει, λοιπόν, ο Τραµπ; Η λύση Τραµπ έκανε κάτι πάρα πολύ
απλό. Θέλει να επιστρέψει µεγάλο µέρος της παραγωγής των
Ηνωµένων Πολιτειών στη χώρα των Ηνωµένων Πολιτειών. Λέει,
για παράδειγµα, στην APPLE: Κατασκευάζεις κινητό τηλέφωνο,
το οποίο σου κοστίζει στην Κίνα 150 ευρώ και στην Αµερική το
πουλάς 1.500-1600 δολάρια. Γιατί; Φέρε, λοιπόν, το εργοστάσιο
στις Ηνωµένες Πολιτείες για να σου παρέχουµε και τη δυνατό-
τητα φορολογικής απαλλαγής σε κάποια πράγµατα, να οικονο-
µάς, αλλά να µην το πουλάς και 1.500 ευρώ.

Δεν είναι λάθη αυτά που κάνει ο Τραµπ. Το ίδιο συµβαίνει και
µε το Μεξικό και µε τον Καναδά. Ναι, τα χρηµατιστήρια µπορεί
να πέφτουν. Έχει κανένας µετοχές στο χρηµατιστήριο εδώ µέσα;
Βγείτε έξω στο Σύνταγµα και ρωτήστε τον κόσµο πόσοι έχουν µε-
τοχές στην Paribas Bank ή στην τάδε Τράπεζα. Θα σας απαντή-
σουν: Κανείς. Μόνο οι πλούσιοι παίζουν µε το χρηµατιστήριο και
αυτοί που βγάζουν τα κοράκια. Αυτό δεν το διαθέτει ο Τραµπ.
Ναι, αλλά µε την επιλογή που πέφτουν τα χρηµατιστήρια, πέφτει
και η τιµή του δολαρίου. Οπότε, οι εισαγωγές γίνονται φθηνές. 

Έχω δίκιο, κύριε Βιλιάρδο; Τα πάµε καλά. Τα οικονοµικά σας
είναι καλά, έτσι κι αλλιώς. 

Όµως, και η τιµή του πετρελαίου πέφτει ταυτόχρονα, κύριε
Παππά. Άρα, στην παραγωγή, όταν πέφτει η τιµή του πετρελαίου,
µπορώ να παράγω προϊόντα πιο φθηνά.

Πείτε µου πού κάνει λάθος ο Τραµπ και τον βρίζετε όλοι. Όχι
ότι συµφωνώ απόλυτα µε τον Τραµπ σε όλα. Προς Θεού! Όµως,
αυτό που κάνει, να έχει σαρώσει τα ελληνικά µέσα ενηµέρωσης
από ιδεοληψία, από ιδεολογική αγκύλωση, από µίσος για όσα
έχει πει, τα άλλα, όπως για τη woke ατζέντα. Δηλαδή, συγγνώµη
τώρα, σας ενδιαφέρει η woke ατζέντα του Τραµπ και αυτά που
λέει για τον χριστιανισµό περισσότερο από την ευηµερία των
φτωχών για να γίνουν πλούσιοι; Ναι ή όχι; Εµένα µε ενδιαφέρουν
και τα δύο. Εσείς διατηρείτε µόνο το ένα. Η woke ατζέντα παρα-
µένει για κάποιους εδώ µέσα ή το αριστερόστροφο µέτρο που
έχετε. Ακούστε: Ούτε αριστερά, ούτε δεξιά. Η πείνα είναι για
όλους ίδια. 

Αγνοούν, λοιπόν, ότι µε µία κίνηση ο Τραµπ οδήγησε σε πτώση
το κόστος του πετρελαίου. Και, µάλιστα, να σας πω και κάτι
ακόµη; Αυτά που κάνει τώρα ο Τραµπ και τον βρίζετε όλοι εδώ
µέσα τα είχε πει προεκλογικά. Τα είχε πει όλα αυτά. Τον ψήφισαν
οι Αµερικανοί γι’ αυτόν τον λόγο.

Το πρόβληµα, λοιπόν, δεν είναι ένας πολιτικός ο οποίος προ-
εκλογικά λέει τέτοια πράγµατα και µετεκλογικά τα υλοποιεί. Το
πρόβληµα είναι αυτό που συµβαίνει στην Ελλάδα: Προεκλογικά
λέτε όλοι άλλα πράγµατα, όπως «το µνηµόνιο θα σκίσουµε», «θα
κάνουµε ανάπτυξη», «θα κάνουµε αυτό» και µετεκλογικά κάνετε
άλλα. Και εδώ οδηγείτε σε απαξία το πολιτικό σύστηµα της χώ-
ρας, γιατί προεκλογικά λέτε αλλά και µετεκλογικά λέτε άλλα. Για
αυτό και η Ελληνική Λύση πρότεινε διά νόµου -να το κάνουµε
νόµο- τα προγράµµατα των κοµµάτων στον Άρειο Πάγο και όταν
δεν εφαρµόζονται ως κυβέρνηση, να πέφτει η κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ναι, κύριε συνάδελφε, για να δούµε ποιοι κάνουν πρόγραµµα

και ποιοι δεν κάνουν πρόγραµµα. 
Για να ξεφύγουµε, λοιπόν, αν θέλετε την άποψή µου, από την

παγίδα του χρέους, από το τεράστιο εµπορικό έλλειµµα, υπάρχει
µια λύση: Να αντιγράψουµε σε εφαρµογή τη γραµµή Τραµπ στην
οικονοµία. Ό,τι και να µου λέτε, κυρίως για την κτηνοτροφία, την
αγροτική οικονοµία, τη µελισσοκοµία και την αλιεία, τα οικονο-
µικά του αυτά µέρη πρέπει να αντιγράψουµε. Δεν θα ξαναµπεί
τουρκικό οµοειδές προϊόν στην Ελλάδα χωρίς ποιοτικό έλεγχο ή
χωρίς δασµό, όπως και από το Μαρόκο και από την Αίγυπτο.
Γιατί; Επειδή βολεύει τους Ευρωπαίους; 

Είπαµε και για τους εκτελωνισµούς. Φόρο πολυτελείας έχουµε,
εκτελωνισµούς έχουµε. Δασµούς δεν έχουµε στην Ευρώπη. Δη-
λαδή, κρύβονται οι Ευρωπαίοι. Η Ελλάδα βάζει δασµό στα αυτο-
κίνητα, στα ευρωπαϊκά αυτοκίνητα. Δεν είναι δασµός αυτό; Δεν
µας ενοχλεί; Μας ενοχλούν άλλα και άλλα.
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Επίσης, για να κλείσω εδώ, περιµένω ακόµα από την Κυβέρ-
νηση, κύριοι συνάδελφοι -εσείς, κύριε Παππά, δεν τα ζητάτε αυτά
ως κόµµα; εσείς του ΠΑΣΟΚ;- να µας δώσουν τη σύµβαση CHEV-
RON, τη σύµβαση που υπέγραψε το ελληνικό κράτος. Το ελλη-
νικό κράτος υπέγραψε µια σύµβαση για εξορύξεις. Να µας πουν
τι συµφώνησαν. 

Αντιλαµβάνοµαι την ιδεοληψία. Δεν θέλετε εξορύξεις. Είστε µε
την πράσινη ανάπτυξη. Βέβαια, το κινητό σας είναι χρησιµοποι-
ηµένο µε παιδάκια που δουλεύουν στο Κογκό για να βγάζουν τα
ορυκτά. Μην το ξεχνάµε αυτό. Δεν έχει σηµασία. Είναι µια ιδεο-
λογία. Υπέγραψε, λοιπόν, µια σύµβαση η Νέα Δηµοκρατία. Τι πο-
σοστό παίρνει η Ελλάδα;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Δεν υπάρχει σύµ-
βαση. Υπάρχει εκδήλωση ενδιαφέροντος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Περιµένετε λίγο. Όχι, κάνετε λάθος. Υπάρχει προσυµφω-
νία. Έχω µπροστά µου τι είπε η κ. Φωκιανού. Η κ. Φωκιανού δεν
είναι τυχαίο πρόσωπο. Λέει, λοιπόν, ότι µε βάση αυτά που ξέρει
αυτή θα πάρει 20% η Ελλάδα. Το είπε στον κ. Σαχίνη στο Crete
TV. Είπε 20%. Από το 50% πάµε στο 20%. 

Και εγώ ως πονηρός, κύριοι συνάδελφοι, λέω συνεκµετάλ-
λευση, 20 εµείς, 20 η Τουρκία και 60 η εταιρεία; Εγώ θέλω να το
διαψεύσει η Νέα Δηµοκρατία. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κρήτη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Παρακαλώ; Ο κ. Σαχίνης στο Crete TV δεν είναι; Εν πάση
περιπτώσει, κάπου εκεί είναι. Εκεί το είπε η κ. Φωκιανού. Για να
είµαστε ακριβοδίκαιοι. Crete TV. 

Αυτό το λέω γιατί δεν µπορώ να καταλάβω γιατί τα κρύβει όλα
αυτά, όπως µε τα εξοπλιστικά. Μας φέρνουν τα εξοπλιστικά
αύριο fast track. Εγώ τα διάβασα. Ξέρετε τι σας λένε; Θα πά-
ρουµε ένα κονκόρντ 170 εκατοµµύρια ευρώ µέχρι 35. Δεν λέει τι
όπλα έχει πάνω, δεν λέει τι συστήµατα έχει πάνω, δεν λέει τίποτα.
Και, βέβαια, εµένα θα µε αναγκάσουν για εθνικούς λόγους να πω
ναι και µετά από πέντε-έξι χρόνια που θα βγει το σκάνδαλο ότι
δεν είχε όπλα, κόψαν παραπάνω, να γράφουν οι εφηµερίδες ότι
και ο Βελόπουλος ψήφισε τα οπλικά συστήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, συντοµεύετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

Θέλουν να µας κάνουν συµµέτοχους στα εγκλήµατα που κά-
νουν. Όχι, θα ξεκουκουλώνουµε ό,τι και αν κάνετε. Θα σας λέµε
την αλήθεια.

Και κλείνοντας εδώ να πω το εξής: Κύριε Υπουργέ, µιλήστε µε
τον Πρωθυπουργό. Ενώ η Θράκη ερηµώνει, ενώ οι Τούρκοι αγο-
ράζουν ακίνητα µαζί µε Βουλγάρους, εσείς στήνετε ανεµογεννή-
τριες. Και τι κάνετε στη Θράκη; Στέλνετε εξώδικα -τα έχω εδώ
µπροστά µου, το ελληνικό κράτος στέλνει εξώδικα- για να πά-
ρουν χωράφια στον Έβρο. Αλλιώς θα γίνει απαλλοτρίωση, σύµ-
φωνα µε τον νόµο του Μητσοτάκη. Τα απαλλοτριώνει για να τα
κάνουν ανεµογεννήτριες την ώρα που αγοράζουν οι Τούρκοι στη
Θράκη, παντού. Εξώδικο είναι. Επειδή είναι προσωπικά δεδο-
µένα, µου είπε ο άνθρωπος να µην το δώσω, αλλά το έστειλαν σε
αυτόν να το πουλήσει µε το ζόρι για να βάλουν ανεµογεννήτριες.
Είναι 30 στρέµµατα. Δεν θέλει να το πουλήσει. 

Την ώρα, λοιπόν, που οι Τούρκοι πολίτες αγοράζουν συνεχώς,
κύριε Υπουργέ, ακίνητα στη Θράκη ή στα νησιά µας, οι Τούρκοι
αν πάει να αγοράσει Έλληνας στην Τουρκία, ξέρετε τι λένε; Θα
σας πω τώρα εγώ εδώ. Δεν µπορούµε να πάρουµε οι Έλληνες
σε είκοσι οχτώ παραλιακές επαρχίες της Τουρκίας ακίνητο.

Ορίστε, καταθέτω την απόφαση των Τούρκων στα Πρακτικά
της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Στα παράλια της Τουρκίας Έλληνας δεν µπορεί να αγοράσει,

πλην αν είναι κάτοικος της Θράκης µουσουλµάνος, στην Ίµβρο
και στην Τένεδο και στην Πόλη ακίνητο.

Το αντιλαµβάνεστε; Αφήνετε την Τουρκία να ξεπουλάει και να
παίρνει ακίνητα σε όλη την Ελλάδα και δεν µιλάει κανείς;

Και το χειρότερο: Πάει στο Σ.τ.Ε. τώρα -ιδιωτικά πανεπιστήµια
θέλατε στη Νέα Δηµοκρατία και σας είχα προειδοποιήσει για
αυτό- προσέφυγε τουρκικό πανεπιστήµιο στο Σ.τ.Ε. γιατί θέλει
να ιδρύσει πανεπιστήµιο στη Θράκη. Πάρτε τα, να τα έχετε τώρα!

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Γιατί «πολιτική» σηµαίνει «προβλέπω τις εξελίξεις», «πολιτική»
σηµαίνει «αποτρέπω τη δυσάρεστη εθνική εξέλιξη, γίνοµαι ανά-
χωµα, όχι στυλοβάτης των τουρκικών συµφερόντων στη Θράκη,
γίνοµαι ανάχωµα στα τουρκικά συµφέροντα». Σας είχα προειδο-
ποιήσει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κάνω µία έκκληση στον Έλληνα: Συνέλληνα, συνελληνίδα,

κανένας δεν θα σε σώσει, αν δεν πάρεις τη ζωή στα χέρια σου
εσύ. Κανείς δεν θα το κάνει για εσένα τον ίδιο. Αν δεν δουλέψεις
για τα όνειρά σου για µια καλύτερη πατρίδα, για µια καλύτερη
Ελλάδα σε κάθε Έλληνα ξεχωριστά, αν περιµένεις τη σωστή στι-
γµή, πάντα θα περιµένεις. Η στιγµή ήρθε και η στιγµή αυτή λέγε-
ται ταύτιση µε την Ελληνική Λύση, τη µοναδική λύση. Αυτό
κάνουµε για την Ελλάδα, αυτό κάνουµε για τους Έλληνες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ένας πολιτικός, λοιπόν, που αγαπάει την Ελλάδα και τους Έλ-

ληνες δεν βρίζει τους Έλληνες, δεν τους στοχοποιεί. Όλο το πο-
λιτικό σύστηµα των τριών κοµµάτων εξουσίας φτωχοποίησε την
Ελλάδα και τους Έλληνες. Κάποιους εξ αυτών ο κύριος Πρωθυ-
πουργός τους λοιδόρησε.

Εδώ έχουµε να πούµε το εξής: Όταν κάποιος σε προδίδει µία
φορά, φταίει αυτός. Όταν κάποιος σε προδίδει δεύτερη φορά,
τότε φταις εσύ. Μην τους πιστεύετε! Πιστέψτε τη µοναδική δύ-
ναµη πατριωτική, την Ελληνική Λύση, που µπορεί να δώσει λύσεις
στα προβλήµατα της χώρας, στα προβλήµατα των Ελλήνων!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Υπουργός κ. Πετραλιάς, για µία σύ-

ντοµη παρέµβαση.
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να απαντήσω στους εισηγητές και στους αγορητές,

όσο µπορώ πιο γρήγορα, στα σχόλιά τους.
Κατ’ αρχάς, στον κύριο Πρόεδρο, στον κ. Βελόπουλο, να ανα-

φέρω ότι οποιαδήποτε πρόταση για τον εξωδικαστικό είναι, βε-
βαίως, ευπρόσδεκτη, προφανώς. Να αναφέρω κάτι για τις
ρυθµίσεις οφειλών. Αν ο εξωδικαστικός βγάλει άλλη ρύθµιση,
έχουν το δικαίωµα να κρατήσουν την προηγούµενη ρύθµιση, να
µην επιλέξουν τον εξωδικαστικό σε κάθε περίπτωση, αλλά οποι-
αδήποτε πρόταση είναι ευπρόσδεκτη.

Τώρα, όσον αφορά τα θέµατα που τέθηκαν για τα Τέµπη και
τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ -δική µου άποψη- µια παράκληση µετά από όλα
αυτά που έχουν γίνει να αφήσουµε τη σεναριολογία, να αφήσουµε
τη συνωµοσιολογία και να αφήσουµε επιτέλους τη δικαιοσύνη να
κάνει τη δουλειά της. Νοµίζω ότι όλοι πια έχουµε καταλάβει ότι
το να λέει καθένας σενάρια και να δηµιουργεί, να παρεµποδίζει
το έργο των αρχών και της δικαιοσύνης δεν οδηγεί στο να αποτυ-
πωθεί η αλήθεια. Άρα, πρέπει να σταµατήσουν τα σενάρια.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Παραιτούνται Πρόεδροι, κύριε Υ-
πουργέ!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ναι, από σενάρια και από συνωµοσιολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι δια-
κοπές!
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Πάµε παρακάτω.

Τώρα, όσον αφορά, πρώτον, γιατί τέθηκε και από τον κ. Κου-
κουλόπουλο και από τον κ. Μαµουλάκη για το τέλος ταφής, στις
17 Ιανουαρίου, µετά από συνδιάσκεψη µε την Περιφέρεια, τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία και τους εκπροσώπους της ΚΕΔΕ, βγάλαµε
κοινή ανακοίνωση Τύπου τα Υπουργεία Εθνικής Οικονοµίας, Εσω-
τερικών και Περιβάλλοντος, το τέλος ταφής γίνεται ανταποδοτικό
προς την αυτοδιοίκηση για την επιτάχυνση των έργων ανακύκλω-
σης. Και σε αυτήν περιγράφουµε ακριβώς αυτά που φέρνουµε
στο νοµοσχέδιο. Είναι ακριβώς αυτά που έχουµε ήδη ανακοινώ-
σει, δεν είναι κάτι νέο, δεν αιφνιδιάζουµε κανέναν.

Και να εξηγήσω τι κάνουµε: Το τέλος ταφής είναι κάτι το οποίο
είναι υποχρέωση της χώρας να το εισπράττει, όταν δεν γίνεται
ανακύκλωση και γίνεται ταφή απορριµµάτων, από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και milistone του RRF.

Και ερχόµαστε να λύσουµε το θέµα -το µεγάλο θέµα- που είχε
δηµιουργηθεί µε τους δήµους και την τοπική αυτοδιοίκηση ως
εξής: Πρώτον, όπως ξέρετε, αντί να µεσολαβεί ο ΕΔΣΝΑ -που θυ-
µάστε την ιστορία, τι είχε συµβεί, που το είχε πάρει, δεν το είχε
αποδώσει- πλέον λέµε ότι θα αποδίδεται κατευθείαν από τους
λογαριασµούς ρεύµατος στον ΕΟΑΝ, χωρίς τη µεσολάβηση του
ΕΔΣΝΑ, για να τελειώσει αυτή η ιστορία. Αυτό είναι το πρώτο
βήµα.

Δεύτερον, επειδή προέβλεπε ο νόµος ότι θα αυξηθεί σταδιακά
από τα 35 στα 50, κατόπιν συνεννόησης µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, αλλά τηρώντας τις υποχρεώσεις µας, είπαµε ότι όσο ολο-
κληρώνουµε µονάδες ανακύκλωσης, δεν θα γίνεται αύξηση.
Ουσιαστικά µε αυτόν τον αλγόριθµο που έχουµε βάλει µέσα σκο-
πός είναι να µείνουν όλοι στα 35. Σταδιακά θα ολοκληρωθούν και
θα µείνουν όλοι στα 35.

Τρίτον, ερχόµαστε και λέµε -ακριβώς τι είχαµε ανακοινώσει;-
ότι το 2025 θα καταβληθεί το µισό έτος του 2023 που είναι το
χρωστούµενο και το πρώτο εξάµηνο του 2024. Αυτό ακριβώς κά-
νουµε. Και το 2026 το δεύτερο εξάµηνο του 2024 και το πρώτο
του 2025 και πάει σε κυλιόµενη βάση, ακριβώς όπως το είχαµε
ανακοινώσει.

Για να γίνει αυτό, ερχόµαστε µέσα στην ίδια διάταξη και ενι-
σχύουµε τους ΚΑΠ κατά 70 εκατοµµύρια, όπως το είχαµε ανα-
κοινώσει, οπότε ουσιαστικά αυτά που είναι να πληρώσουν είναι
ανταποδοτικά, αλλά θα έχουµε και αντίστοιχη αύξηση των ΚΑΠ.

Και επιπλέον, ερχόµαστε και λέµε ότι για τα 35 εκατοµµύρια
που έχουν καταβάλει οι δήµοι στο «Οφειλές προς τον ΕΔΣΝΑ» -
πλήρωσαν δύο φορές το τέλος του 2022, να θυµίσω και προς τον
ΕΟΑΝ- δεν καταβάλλουν το δεύτερο εξάµηνο 2023 και µέρος του
2024, τα καταβάλλουµε εµείς στον ΕΟΑΝ και συµψηφίζουν αυτά
που ήδη έχουν καταβάλει. Είναι, δηλαδή, ευεργετικές διατάξεις
και δίνουν τη µόνιµη λύση στο µεγάλο πρόβληµα του τέλους
ταφής, όπως το έχουµε ανακοινώσει.

Αυτό κάνει, λοιπόν και ο λόγος που έρχεται τώρα είναι ότι πρέ-
πει να ψηφιστεί πριν το Πάσχα, γιατί, επειδή θα αρχίσει από τους
λογαριασµούς να ισχύει από 1η Ιουλίου, θέλει και χρόνο να βγουν
οι ΚΥΑ και ο χρόνος εφαρµογής µε τη ΔΕΗ και τα λοιπά, για να
τρέξει η τεχνική εφαρµογή. Γι’ αυτό ήρθε και έπρεπε να ψηφιστεί
πριν το Πάσχα, αλλά είναι ακριβώς η ανακοίνωση στις 17 Ιανουα-
ρίου, θα τη δείτε, ακριβώς αυτό κάνουµε.

Για τις εταιρείες διαχείρισης ακινήτων που είπε ο κ. Κουκου-
λόπουλος, η επένδυση µε φωτοβολταϊκά αφορά αποκλειστικά
ιδιοκατανάλωση, αναφέρεται ρητά στον νόµο, απαγορεύεται να
πουλήσουν οποιαδήποτε ενέργεια.

Όσον αφορά το άρθρο 67 για την ενηµέρωση για το «Mystery
Shopping», µε νοµοτεχνική που θα έρθει, όπως είχατε εισηγηθεί,
θα πούµε ότι καθώς και σε πρόσωπα που παρέχουν επενδυτικές
υπηρεσίες που δεν έχουν την απαιτούµενη άδεια θα ισχύει το
«Mystery Shopping», επεκτείνεται και σε αυτούς, όπως είπαµε και
στην επιτροπή.

Για την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς είπαµε ότι έχει εκατόν τριά-
ντα οκτώ άτοµα, τριάντα τέσσερα έρχονται τώρα µε γρήγορες
διαδικασίες ΑΣΕΠ που έχουν προχωρήσει και δεσµευτήκαµε ότι
θα επεκταθούν οι οργανικές θέσεις στο προεδρικό διάταγµα γρή-
γορα, ώστε να προστεθούν επιπλέον ειδικότητες που προβλέπο-

νται από αυτό το νοµοσχέδιο για κρυπτονοµίσµατα και τα λοιπά.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υφυπουργού)
Θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Για την προσωπική διαφορά, εντάξει, νοµίζω ότι είχαµε αναφέ-

ρει στη Βουλή και είχαµε εξηγήσει τις µεγάλες διαφορές που
υπάρχουν στους δηµοσίους υπαλλήλους. Υπάρχουν άνθρωποι
µε προσωπική διαφορά µέχρι και 1.000 ευρώ. Δεν γίνεται στην
ίδια θέση ευθύνης µε τα ίδια έτη υπηρεσίας ένας να έχει 500
ευρώ, 700 ευρώ, 1000 ευρώ µικρότερο µισθό από έναν άλλο.

Ήρθαµε, λοιπόν και φέραµε µια ισορροπηµένη λύση που λέει:
Αν έχεις µέχρι 300 ευρώ προσωπική διαφορά, το 300 ευρώ πώς
βγήκε; Είναι ο µέσος όρος της προσωπικής διαφοράς, οι είκοσι
χιλιάδες από τους σαράντα χιλιάδες είναι από 300 και κάτω. Άρα,
οι µισοί δηµόσιοι υπάλληλοι που έχουν µέχρι 300 ευρώ θα παίρ-
νουν ολόκληρη την αύξηση των 60 ευρώ κάθε διετία. Οι άλλοι
που είναι πιο υψηλά, για να µη διατηρηθούν τόσο µεγάλες δια-
φορές -για λόγους δικαιοσύνης γίνεται- θα παίρνουν τη µισή αύ-
ξηση, σταδιακά να πέσουν στα 300. Όταν φτάσουν στα 300, θα
σταµατήσει να συµψηφίζεται. Τώρα, η πρόταση «και αυτοί που
έχουν 700 ευρώ και 1.000 ευρώ να παίρνουν ολόκληρη την αύ-
ξηση» είναι άδικη προς τους υπόλοιπους. Γι’ αυτό έγινε όλο αυτό. 

Τώρα, όσον αφορά τα είκοσι επτά άρθρα τα µη κοστολογη-
µένα, κατ’ αρχάς, να εξηγήσω κάτι. Το Γενικό Λογιστήριο εδώ και
πενήντα χρόνια µε τις ειδικές εκθέσεις που κάνει σε όλα τα νο-
µοσχέδια, όπου υπάρχει ακριβής πληροφόρηση και µπορεί να
γίνει ποσοτικοποίηση -το ξέρετε, οι ίδιες εκθέσεις είναι εδώ και
πενήντα χρόνια- παραθέτει -δεν έχει αλλάξει κάτι- την ποσοτικο-
ποίηση. Λέει εδώ η ειδική έκθεση: «Δαπάνη 24 εκατοµµύρια για
χρηµατοδότηση του ΠΔΕ του Υπουργείου Παιδείας για πληρωµή
των αναπληρωτών καθηγητών, η δαπάνη που λέει 11,6 εκατοµ-
µύρια για την προσωπική διαφορά».

Όπου δεν υπάρχει σιγουριά -να το πω έτσι- βεβαιότητα για το
ύψος της δαπάνης, αλλά εξαρτάται από πραγµατικά δεδοµένα,
αναφέρει ότι θα υπάρξει δαπάνη. Σε κάθε περίπτωση, αν είναι
σηµαντική δαπάνη, πάντα θα το αναφέρει, πάντα θα βρούµε
τρόπο να το ποσοτικοποιήσουµε, αν είναι µεγάλα τα νούµερα.
Δεν θα τα αφήσουµε ποτέ, αν είναι κάτι 50 εκατοµµύρια, 100 εκα-
τοµµύρια, να µην αναφερθεί -έτσι;- πάντα θα αναφέρεται.

Όταν, όµως, αναµένονται µικρά ποσά και δεν υπάρχει βεβαι-
ότητα, παραδείγµατος χάριν, για σχεδιασµό και ανάπτυξη και λει-
τουργία ψηφιακής πλατφόρµας για συντήρηση και επεξεργασία
στατιστικών στοιχείων από δηµόσιες αρχές, αυτό εξαρτάται από
την ΚΥΑ που θα βγάλει που θα ορίζει το ύψος της πλατφόρµας.
Δεν έχει βγει ακόµα η ΚΥΑ. Λέει ότι θα υπάρξει ενδεχόµενη δα-
πάνη περιορισµένη. Δεν µπορείς να ξέρεις από τώρα το ύψος
της. Πώς να το κάνουµε;

Ή για το Μάτι έχουµε κάποια εικόνα από τα δικαστήρια, αλλά
δεν ξέρουµε, λέµε ότι θα υπάρχει καταβολή προβλεπόµενης χρη-
µατικής ικανοποίησης. Εξαρτάται από το περιεχόµενο των σχετι-
κών οριστικών αποφάσεων των πρωτοβάθµιων δικαστηρίων.
Πρέπει να δούµε τις αποφάσεις µία, µία, τι θα βγει ακριβώς. Θα
είναι κάποια εκατοµµύρια, αλλά δεν µπορεί να ξέρει ακριβώς από
τώρα και να πει από τώρα τη δαπάνη.

Άρα, να πω ότι προσπαθούν πραγµατικά οι υπηρεσίες του Γε-
νικού Λογιστηρίου -τώρα, εντάξει, είναι και διακόσια σαράντα
άρθρα- να κάνουν ό,τι γίνεται γρηγορότερα, συλλέγοντας όλη
την πληροφορία από όλους τους φορείς και προσπαθούµε και
έχει δοθεί εντολή, όπου γίνεται ποσοτικοποίηση, πραγµατικά
αυτή να αναφέρεται και να γίνεται όσο γίνεται πιο ενδελεχώς.
Οπότε το να λέµε ότι κάποια άρθρα, τύπου πλατφόρµα κ.λπ., δεν
έχουν ποσοτικοποίηση, αφού εξαρτάται από το πόσο θα βγει η
ΚΥΑ που θα το ορίζει, τι σηµαίνει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Επί-
σης, θα ήθελα να αναφέρω και σήµερα ότι κατατέθηκαν οι σχε-
τικές τροπολογίες. Η µία είναι από το ΚΚΕ που λέει για τον 13ο

και 14οµισθό και τη σύνταξη, δηλαδή περίπου 2,7 δισ. ή 2,8 δισ.
ο 13ος και ο 14ος µισθός και άλλα 5 δισ. η 13η και η 14η σύνταξη,
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φτάνουµε στα 7,8 δισ. 
Επίσης, κατατέθηκαν και από τον ΣΥΡΙΖΑ οι γνωστές τροπολο-

γίες που είναι παρόµοιες µε αυτές που είχαν κατατεθεί πέρυσι
επί κ. Κασσελάκη και µιλάνε για µείωση του ΕΦΚ στα καύσιµα
στον χαµηλότερο συντελεστή µε κόστος 1,6 δισ. Να θυµίσω την
ποσοτικοποίηση που είχαµε δώσει πέρυσι και ήταν στο 1,6 δισ.,
1,8 δισ. για τον µηδενικό ΦΠΑ σε προϊόντα διατροφής, 2,4 δισ.
το κόστος για να µειωθεί ο ΦΠΑ στο 21% και άλλα 2,8 δισ. ο 13ος

και 14ος µισθός. Άρα, οι δύο τροπολογίες που έφερε σήµερα ο
ΣΥΡΙΖΑ κοστολογούνται στα 8,6 δισ. Μιλάµε για 8,6 δισ., όταν µε
βάση τον προϋπολογισµό έχουµε όριο δαπανών 3,7 δισ. Αν προ-
σθέσουµε και τα 8,6 δισ., θα πάµε στα 12,3 δισ. σε σχέση µε πέ-
ρυσι, άρα σε αύξηση δαπανών. Αυτό σηµαίνει ότι µπαίνουµε
αυτόµατα σε διαδικασία υπερβολικού ελλείµµατος και ενισχυµέ-
νης εποπτείας. 

Άρα, αν ψηφίζαµε αυτές τις τροπολογίες, αν, για παράδειγµα,
εµείς σήµερα λέγαµε «ναι» και τις ψηφίζαµε, τότε η χώρα θα
έµπαινε κατευθείαν σε ενισχυµένη εποπτεία. Αυτό θέλουµε; Αυτή
είναι η υπεύθυνη στάση; Θα ήταν διαφορετικό να φέρνατε κάποια
µέτρα που θα κόστιζαν κάποια εκατοντάδες εκατοµµύρια και να
χωρούσαν στον στόχο δαπανών. Όµως, υπάρχει ένα νέο ευρω-
παϊκό πλαίσιο, µία ευρωπαϊκή Οδηγία. Θέλετε να είµαστε στην
Ευρώπη ή εκτός; Αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να το αποφασί-
σουµε. Το ΚΚΕ έχει την άποψή του, την οποία και ακούµε. 

Όµως, δεν µπορείτε να λέτε ότι θέλουµε να είµαστε στην Ευ-
ρώπη, αλλά να µην είµαστε σε εποπτεία και να πάρουµε και
µέτρα 8,6 δισ. Διότι λέτε συνέχεια για το πλεόνασµα κ.λπ. Όµως,
υπάρχει στόχος δαπανών. Έτσι τον σπας τον στόχο δαπανών. Αν
µου πείτε ότι φέρνετε κάποιο µέτρο που κοστίζει 100 εκατοµµύ-
ρια, 200 εκατοµµύρια ή 300 εκατοµµύρια, να το συζητήσουµε.
Όµως, 8,6 δισ.; Έχουµε χάσει το µέτρηµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από

τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Παππάς για µία σύντοµη παρέµβαση.
Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Οµολογώ ότι δεν έχω δει τέτοια µετα-

βολή στη διάρκεια µίας και µόνο τοποθέτησης. Ήταν απολύτως
εντυπωσιακό µε µισόλογα και λίγο ντροπαλά, οφείλω να οµολο-
γήσω, το πώς δικαιολογήσατε, κύριε Πετραλιά, ότι εσείς φέρνετε
ακοστολόγητες ρυθµίσεις, ενώ επιτεθήκατε στην κοστολόγηση
των µέτρων που εµείς προτείνουµε µε κορυφαίο βεβαίως τον 13ο

και 14ο µισθό, για τον οποίο υπάρχει το δηµοσιονοµικό περιθώ-
ριο, ενώ γνωρίζετε κι εσείς ότι µεγάλο κοµµάτι του οποίου γυρίζει
στα δηµόσια έσοδα µε τη µορφή εισφορών και φορολογίας. Ένα
το κρατούµενο.

Σας είχαµε πει από πέρυσι ότι οι τροπολογίες δεν αφορούν
µόνο δευτερεύουσες ρυθµίσεις, αλλά και τις επιδοτήσεις των
αγροτών, τη ΛΑΡΚΟ, αλλά και ολόκληρα νοµοθετήµατα µε µηδε-
νική κοστολόγηση. Ωστόσο, εγώ χαίροµαι για την τοποθέτησή
σας, διότι έχετε καταστήσει ανενεργή όλη την προπαγάνδα την
οποία µονίµως εκτοξεύετε ενάντια στην Αντιπολίτευση, όταν προ-
τείνει µέτρα για τη λαϊκή στήριξη. Δεν σας άκουσα να εξεγείρε-
στε για τη δηµοσιονοµική σταθερότητα, επειδή αφήνουµε αφο-
ρολόγητα τα υπερκέρδη για τρίτη και τέταρτη συνεχόµενη χρο-
νιά ή για το γεγονός ότι οι κατέχοντες µερίσµατα σε αυτή τη
χώρα φορολογούνται µε 5%. Έχετε καταστήσει, λοιπόν, ανε-
νεργή την προπαγάνδα.

Επίσης, θέλω να σας ενηµερώσω για το εξής και το κάνω µε
όλη την ειλικρίνεια και την πίστη ότι είστε ένας ικανός τεχνοκρά-
της ο οποίος έχει υποτάξει την τεχνοκρατική του επάρκεια στην
εξυπηρέτηση µιας πολιτικής η οποία είναι καταστροφική για τη
χώρα. 

Τέµπη: Είµαστε σε καινούργια φάση, κύριε Πετραλιά. Η τελευ-
ταία απόπειρα δηµιουργίας σύγχυσης «πήγε κουβά». Τελεία και
παύλα! Και επειδή ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι θα γίνει αντεπίθεση
αλήθειας, σας ενηµερώνουµε ότι αυτό που είδαµε δεν ήταν αντε-
πίθεση αλήθειας. Ήταν η αντεπίθεση της οµάδας αλήθειας που
«πήγε κουβά». Αυτό έγινε! Κάποιος από τα ελληνικά hoaxes που
πέρυσι µας έλεγαν ότι δεν υπήρχε µπάζωµα, πήρε τηλέφωνο κά-

ποιον αρµόδιο, µισοαρµόδιο, αναρµόδιο για να τον ρωτήσει εάν
τράβηξαν οι ίδιοι τα δεδοµένα και έκαναν την έρευνα και απά-
ντησε ότι χρησιµοποίησαν τα δεδοµένα της έρευνας και βγήκε
στα κανάλια να µας πει ότι αλλάζουν τα δεδοµένα και αυτά που
ήξεραν. Για δύο µέρες έγινε ο θόρυβος στο διαδίκτυο, γύρισε
γύρω από τον εαυτό του και άφησε το πόρισµα ως έχει. Και σή-
µερα παραιτείται ο κύριος. Εσείς τον πιέσατε να παραιτηθεί; Η
Κυβέρνηση; Ποιος πιέζει, λοιπόν, τον κ. Παπαδηµητρίου; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ο Μαρινάκης! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποιος πιέζει τον κ. Παπαδηµητρίου;

Αυτά πρέπει να µας πει, όπως φαντάζοµαι και κ. Αδειλίνη που
είναι πανέτοιµη να ασκήσει διώξεις σε όσους λένε ότι δεν είναι
δυνατόν, ρε παιδιά, σε µισό δευτερόλεπτο να έχεις την πύρινη
µπάλα των ογδόντα µέτρων µε έλαια σιλικόνης. Θα ασκήσει διώ-
ξεις! Από κάποιον πρέπει να ζητήσει συγγνώµη και να εξηγήσει
τη στάση της ή αν θέλει, να ασκήσει διώξεις σε όσους εδώ µέσα
µιλάµε για ευθύνες και εγείρουµε ερωτηµατικά γύρω από ένα γε-
γονός το οποίο αποδεδειγµένα προκάλεσε τον θάνατο ανθρώ-
πων. 

Σας ενηµερώνω, λοιπόν, κύριε Πετραλιά, ότι ο κ. Παπαδηµη-
τρίου έχει παραιτηθεί. Δεν είναι επικεφαλής της ανεξάρτητης
αρχής. Δικό σας εκλεκτός είναι! Δεν έχει θητεία που πρέπει να
ολοκληρωθεί! Ελπίζω τώρα απερίσπαστος να διαθέσει εαυτόν
στην ελληνική δικαιοσύνη ή η ελληνική δικαστική εξουσία, την
οποία εσείς διορίσατε, να ασχοληθεί και µε τα πεπραγµένα του,
για να καταλάβουµε πότε έλεγε ψέµατα στον ελληνικό λαό και
πότε όχι. Όµως, µη σηκώνετε το δάχτυλο στην Αντιπολίτευση για
το ότι τάχα µου εµείς εγείρουµε σενάρια. Ο κ. Μητσοτάκης έλεγε
ότι δεν υπάρχει τίποτα εύφλεκτο και µετά το γύρισε, ο κ. Μητσο-
τάκης έλεγε ότι το µπάζωµα έγινε για καλό σκοπό. Εµείς εγεί-
ρουµε σενάρια; Αυτό που κάνουµε εµείς είναι να θέτουµε
ερωτήµατα, όπως και οι συγγενείς των θυµάτων. Αυτή η υπόθεση
δεν έχει κλείσει, όπως και το µπάζωµα της υπόθεσης Τριαντό-
πουλου. Αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να το έχετε υπ’ όψιν σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παππά. 

Κύριε Γερουλάνο, θέλετε τώρα τον λόγο ή αργότερα; 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχαµε πει να µιλούν

πρώτα δύο Βουλευτές και µετά εµείς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Επιτρέψτε µου να

δώσω τον λόγο στον κ. Σταµενίτη…
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ε, όχι, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ωραία, κύριοι συνά-

δελφοι. 
Τον λόγο έχει τότε ο κ. Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, αποτελεί

κοινή παραδοχή ότι διανύουµε µια περίοδο παγκόσµιας οικονο-
µικής αστάθειας. Σε ένα σκηνικό που συνεχώς µεταβάλλεται είναι
γεγονός ότι η χώρα µας βαδίζει σταθερά, βαδίζει προσηλωµένα
στους δηµοσιονοµικούς στόχους, έτσι όπως αυτοί καθορίστηκαν
στις προγραµµατικές µας δηλώσεις όχι µόνο του 2023, αλλά του
2019 µη παραβλέποντας πάντα να κρατάµε την πατρίδα όρθια,
αφού κληθήκαµε να διαχειριστούµε αλλεπάλληλες κρίσεις.

Πιο συγκεκριµένα, το δηµόσιο χρέος είναι µειωµένο και η ανερ-
γία είναι στο χαµηλότερο επίπεδο των τελευταίων ετών και µάλι-
στα των τελευταίων δεκαπέντε ετών. Ο ρυθµός ανάπτυξης της
χώρας µας είναι µεγαλύτερος από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Η φορολογική µας πολιτική συνδυάζει µείωση φόρων,
αλλά και αύξηση δηµόσιων εσόδων. Οι απολαβές των Ελλήνων
πολιτών είναι αυξηµένες, ενώ η οικονοµία µας έπαψε να είναι
βραδυκίνητη και είναι φιλική σε νέες επενδύσεις. Η έκθεση που
δηµοσίευσε εξάλλου χθες το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο επιβε-
βαιώνει τη θετική δυναµική της ελληνικής οικονοµίας και αναδει-
κνύει ότι η χώρα µας είναι παράγοντας σταθερότητας τονίζοντας
τη διαρκή πρόοδο µε βασικό µοχλό ανάπτυξης τις επενδύσεις,
την παραγωγικότητα και το πραγµατικό ακαθάριστο εθνικό προ-
ϊόν να διατηρεί ανοδική πορεία. 

Επιβάλλεται, λοιπόν, να συνεχίσουµε όλη αυτή την προσπάθεια
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για ανταγωνιστική εθνική οικονοµία µε έµφαση στις επενδύσεις
για εξωστρέφεια, για επενδύσεις σε νέες αγορές, προκειµένου
να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο όλα αυτά τα γεγονότα του παγκόσµιου οικονοµικού πολέ-
µου που διαδραµατίζεται γύρω µας.

Εξάλλου, όλα αυτά τα χρόνια η συνετή οικονοµική πολιτική µας
πέτυχε τη δηµοσιονοµική σταθερότητα, προασπίζοντας έτσι και
τα εθνικά µας συµφέροντα και διασφαλίζοντας την ευηµερία της
κοινωνίας.

Προς αυτήν την κατεύθυνση, λοιπόν, και το παρόν νοµοσχέδιο
περιλαµβάνει µέτρα για την προστασία της Κεφαλαιαγοράς, την
προστασία των πολιτών, την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής
και την οικονοµική σταθερότητα. Πιο συγκεκριµένα, διευρύνουµε
τα άτοµα που εντάσσονται στον Εξωδικαστικό Μηχανισµό Ρύθ-
µισης Οφειλών, διευρύνοντας τα εισοδηµατικά κριτήρια και δω-
δεκαπλασιάζοντας εν τοις πράγµασι τους οφειλέτες που µπο-
ρούν να ενταχθούν ως επιλέξιµοι οφειλέτες από το 7% στο 85%
των αιτούντων. Άρα, µε τη διεύρυνση των εισοδηµατικών κριτη-
ρίων, τώρα περισσότεροι συµπολίτες µας θα ευνοηθούν και θα
µπορέσουν να ρυθµίσουν τις οφειλές τους. Η µείωση των µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων ενδυναµώνει και το τραπεζικό σύστηµα,
παρά το γεγονός ότι τα δάνεια αυτά δεν ανήκουν πλέον στις τρά-
πεζες, γιατί βγάζει από το «κόκκινο» µια σειρά από δανειολήπτες
οι οποίοι µπορούν να δανειοδοτηθούν ξανά και έτσι να ξανα-
µπούν στο οικονοµικό παιχνίδι. 

Η Κυβέρνησή µας από το 2019 έως το 2024 κατάφερε µέσω
του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» να µειώσει σηµαντικά το ποσο-
στό των κόκκινων δανείων από το 40,6% το 2019 στο 4,6% το
τρίτο τρίµηνο του 2024, ποσοστό που είναι χαµηλότερο ακόµη
και από αυτό προ κρίσης. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ποιοι τα πήραν τα δάνεια αυτά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Οι δανειολήπτες γίνονται ξανά δηµιουρ-

γικοί πολίτες, διότι παύει να υπάρχει µια κατηγορία πολιτών που
βίωναν τον οικονοµικό αποκλεισµό λόγω της αδυναµίας τους να
ενταχθούν στις ρυθµίσεις των δανείων τους. Οι συµπολίτες µας
αποκτούν µια δεύτερη ευκαιρία να ξαναδηµιουργήσουν, να ξα-
ναπροσπαθήσουν, κάνοντας έτσι έναν κύκλο οικονοµικής δρα-
στηριότητας µε θετικό αποτέλεσµα για προσωπικό, οικογενειακό,
αλλά και το οικονοµικό µέλλον της πατρίδας µας. Αυτό, εξάλλου,
δεν είναι κοινωνική δικαιοσύνη;

Πολύ σηµαντική είναι και η διάταξη που αναστέλλει τη δίωξη
για όσο χρόνο διαρκεί η ρύθµιση σε οφειλέτη που έχει ρυθµίσει
τις οφειλές του και είναι συνεπής στην εξόφληση των δόσεών
του. Εάν κάποιος σταµατήσει να είναι συνεπής, αρχίζει η αντί-
στροφη πορεία. Είναι µια ρύθµιση που δεν κοστίζει στο κράτος,
αλλά διευκολύνει τους συµπολίτες µας. Ρυθµίζεται το ζήτηµα του
συµψηφισµού της προσωπικής διαφοράς για σαράντα χιλιάδες
δηµοσίους υπαλλήλους, µε αποτέλεσµα στο µέλλον να βλέπουν
αυξήσεις στους µισθούς τους. 

Ενισχύουµε την Κεφαλαιαγορά, αφού το ελληνικό χρηµατιστή-
ριο οδεύει προς ένταξή του στις σηµαντικές κεφαλαιαγορές του
κόσµου, µε φορολογικά και άλλα κίνητρα για την ενίσχυση της
ουσιαστικής λειτουργίας, αλλά και της αξιοπιστίας του, µε ενθάρ-
ρυνση της ζήτησης και εισαγωγή εταιρειών σε αυτό. 

Η παραίτηση του Ελληνικού Δηµοσίου από οποιαδήποτε έν-
δικα µέσα για τις αποζηµιώσεις των συγγενών στο Μάτι και στη
Μάνδρα, δύο τραγικών γεγονότων που σηµάδεψαν τη χώρα µας,
είναι ακόµα ένα δείγµα κοινωνικής ευαισθησίας της Κυβέρνησής
µας. Είναι µια δέσµευση που υλοποιείται µόλις µία εβδοµάδα
µετά την εξαγγελία της ως ελάχιστη υποχρέωση απέναντι σε
αυτές τις οικογένειες, χωρίς καµία διάθεση θριαµβολογίας. 

Προβλέπεται η παράταση της απαλλαγής από τον ΕΝΦΙΑ για
το 2025 για µία σειρά από περιοχές που επλήγησαν από σει-
σµούς, πληµµύρες ή έχουν κηρυχθεί σε αναγκαστική απαλλο-
τρίωση. 

Είναι ένα ζήτηµα που αφορά και την πατρίδα µου, την Καρδί-
τσα. Κι εδώ θα ήθελα να παρακαλέσω τον Υπουργό, µιας και σε
προηγούµενη συνεδρίαση δώσαµε τη δυνατότητα παράτασης
της καταβολής των οφειλών προς το Δηµόσιο αλλά και προς τα
ασφαλιστικά ταµεία έως 31 Ιουλίου του 2025, να εξετάσουµε και
το ενδεχόµενο να ισχύσουν οι εβδοµήντα δύο δόσεις γι’ αυτούς

τους συµπολίτες µας δεδοµένου ότι θα έχουµε µια συσσώρευση
όλων αυτών των δόσεων προς το τέλος του έτους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο
που συµβάλλει καθοριστικά στη στήριξη των πιο ευάλωτων νοι-
κοκυριών και κυρίως στηρίζει τη µεσαία τάξη και την κοινωνία συ-
νολικά. Το τρίπτυχο «οικονοµική ανάπτυξη, µε κοινωνική δικαιο-
σύνη και αλληλεγγύη» για κάθε οικογένεια είναι οδηγός των απο-
φάσεων, της στρατηγικής και του σχεδιασµού µας για την οικο-
νοµία, γιατί η εξυγίανση της οικονοµίας απαιτεί και υποµονή και
σκληρή δουλειά, αλλά και πολιτική τόλµη. 

Η εντολή των συµπολιτών µας ήταν και εξακολουθεί να είναι
ξεκάθαρη: Να υλοποιήσουµε το πρόγραµµά µας, ώστε να θέ-
σουµε τη χώρα σε τροχιά ανάπτυξης και προόδου. Αυτό ακριβώς
θα κάνουµε νοµοθετώντας προς όφελος των πολιτών µε ανοικτό
πνεύµα, ώστε να σπεύσουµε πιο γρήγορα και να παραµείνουµε
η πιο αξιόπιστη, σοβαρή και αποτελεσµατική δύναµη για τη δια-
κυβέρνηση της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κωτσό.

Τον λόγο έχει η κ. Μιλένα Αποστολάκη από το ΠΑΣΟΚ. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Κυβέρνηση της επιτελικής αποτυχίας πέφτει διαρκώς στον

τοίχο της αναξιοπιστίας και της συγκάλυψης που η ίδια οικοδό-
µησε. Και όταν αναφέροµαι στην Κυβέρνηση, ασφαλώς µιλάω για
τον Πρωθυπουργό που είναι δέσµιος της αντίληψης ότι το κρά-
τος και οι υπηρεσίες υπάρχουν για να υπηρετούν τον ίδιο, τον
στενό του κύκλο και τις στοχεύσεις τους. Το πρόβληµα είναι ότι
το τίµηµα γι’ αυτά δεν καλείται να το πληρώσει ο ίδιος. Το τίµηµα
το πληρώνει καθηµερινά όλη η χώρα.

Και είναι σήµερα ξανά υπόλογος προσωπικά ο Πρωθυπουργός
για έναν απολύτως ανεπαρκή εκ του αποτελέσµατος κυβερνητικό
αξιωµατούχο, που σε µια κρίσιµη στιγµή µεσούσης µιας εθνικής
τραγωδίας επέλεξε ο ίδιος προσωπικά, µε κριτήριο την προσω-
πική οικογενειακή του σχέση, αρνούµενος να συστήσει µια ανε-
ξάρτητη αρχή, όπως η ευρωπαϊκή Οδηγία συνιστούσε. 

Κατά συνέπεια, ο κ. Παπαδηµητρίου, το «Ευαγγέλιο της εθνι-
κής µας αυτογνωσίας» του κ. Σκέρτσου, η «αντεπίθεση της αλή-
θειας», δηλαδή η αντεπίθεση φερέφωνων µε στόχο να χειρα-
γωγήσουν την κοινή γνώµη, θα ήταν για γέλια αν δεν υπήρχαν
πενήντα επτά νεκροί και οι οικογένειές τους. 

Έχουµε χρέος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αγωνιστούµε
για την αλήθεια και τη δικαιοσύνη που είναι το πάνδηµο αίτηµα
της κοινωνίας, αλλά κυρίως για να επαναφέρουµε την εµπιστο-
σύνη στους θεσµούς απέναντι στις µεθοδεύσεις της Πλει-
οψηφίας, οι οποίες συνεχίζονται.

Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο µε εκατοντάδες άρθρα, µια
ρουτίνα πλέον της κυβερνητικής νοµοθετικής λειτουργίας, που
ασφαλώς αποτελεί πρότυπο κακής νοµοθέτησης. 

Κατά συνέπεια, στον πολύ περιορισµένο χρόνο θα µιλήσω ανα-
γκαστικά µόνο για τις διατάξεις που αφορούν τον εξωδικαστικό
µηχανισµό. Πρόκειται για διατάξεις που διαφηµίστηκαν από τον
ίδιο τον Πρωθυπουργό, επιχειρώντας µε µισές αλήθειες και ολό-
κληρα ψέµατα να παραπλανήσει εκατοµµύρια συµπολίτες µας
εγκλωβισµένους στη µέγγενη ενός δυσθεώρητου ιδιωτικού χρέ-
ους, για το οποίο από το 2019 η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επιλέγει
συστηµατικά είτε την αποχή από ρυθµιστικές παρεµβάσεις, είτε
αναποτελεσµατικές παρεµβάσεις. 

Τις παρεµβάσεις που συζητάµε σήµερα η Κυβέρνηση τις έχει
προαναγγείλει εδώ και δύο µήνες µε τον προηγούµενο Υπουργό.
Του είχαµε πει ότι είναι αναποτελεσµατικές και ανεπαρκείς. Επι-
λέγει να τις φέρει σήµερα προς ψήφιση σε αυτό το νοµοσχέδιο,
σε µια δύσκολη συγκυρία, για να αλλάξει την ατζέντα, παρουσιά-
ζοντας ως δήθεν ανακουφιστικά τα µέτρα για τους οφειλέτες. Και
είναι εντυπωσιακό ότι εµπλέκεται ο ίδιος ο Πρωθυπουργός µε
την προ ηµερών ανάρτησή του στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης.
Τι µας είπε ο Πρωθυπουργός; Μας είπε ότι µε το κλείσιµο του
πρώτου τριµήνου το 2025, το σύνολο των επιτυχών ρυθµίσεων

10492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διαµορφώθηκε σε τριάντα τρεις χιλιάδες τετρακόσιες τριάντα
δύο ρυθµίσεις µε σύνολο οφειλών 10,9 δισεκατοµµύρια. Παρέ-
λειψε, όµως, να µας πει ότι το σύνολο των αιτήσεων που είχαν
υποβληθεί ήταν διακόσιες πενήντα χιλιάδες αιτήσεις και ότι το
σύνολο του ιδιωτικού χρέους ξεπερνά τα 240 δισεκατοµµύρια.
Άρα, αντιλαµβάνεστε για ποια σταγόνα στον ωκεανό µιλάµε, για
ποια κοροϊδία µιλάµε!

Επίσης, από αυτές τις 33.000 ρυθµίσεις, τα 2/3 αφορούν συµ-
βάσεις οφειλετών µε το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία. Η
συµβολή δηλαδή του εξωδικαστικού µηχανισµού στην αντιµετώ-
πιση του µεγάλου κοινωνικού προβλήµατος των κόκκινων δα-
νείων είναι απειροελάχιστη. 

Ξέχασε επίσης ο Πρωθυπουργός να αναφέρει ότι η µείωση των
κόκκινων δανείων συνδέεται κυρίως µε πλειστηριασµούς και ρευ-
στοποιήσεις της περιουσίας. Δηλαδή οι άνθρωποι χάνουν τα σπί-
τια τους. Επίσης συνδέεται µε ρυθµίσεις που προκύπτουν και από
άτυπες διαπραγµατεύσεις οφειλετών µε τα funds, δηλαδή εκτός
εξωδικαστικού. 

Αυτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι λεπτοµέρειες.
Είναι κρίσιµα στοιχεία που ανατρέπουν το πλαστό κυβερνητικό
αφήγηµα. Με τις αλλαγές που επιχειρούνται µπαίνει για πρώτη
φορά «κόφτης» για την επίτευξη υποχρεωτικής συµφωνίας ως
προς το ύψος των οφειλών, που δεν πρέπει να ξεπερνούν τις 300
χιλιάδες. Όµως προσέξτε, όπως ξέρετε, µε τους τόκους υπερη-
µερίας πολλές φορές η συνολική οφειλή φτάνει να τριπλασιάσει
το αρχικό κεφάλαιο και άρα η πρακτική σηµασία αυτής της διεύ-
ρυνσης περιορίζεται σε ελάχιστους οφειλέτες. Μάλιστα η Κυβέρ-
νηση επιλέγει το κριτήριο αυτό να µην ισχύει για τους ευάλωτους. 

Εποµένως είναι αντιφατικό και υποκριτικό να ισχυρίζεται ότι δι-
πλασιάζει τα όρια των ευάλωτων. Το πρακτικό αντίκρισµα της δι-
εύρυνσης ψαλιδίζεται ουσιωδώς. Πρόκειται για µια ρύθµιση
κοροϊδίας των πιο αδύναµων, των πιο ευάλωτων, για τους οποί-
ους φροντίσατε να µην ελαφρυνθούν, να είναι εκτεθειµένοι στην
ασυδοσία και την ανεξέλεγκτη λειτουργία funds και servicers, η
κερδοφορία των οποίων είναι υπερπολλαπλάσια των funds και
των servicers στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η Κυβέρνηση διαφηµίζει επίσης τη δήθεν υποχρέωση των εται-
ρειών να προσφέρουν τρεις µήνες πριν τον πλειστηριασµό πρό-
ταση ρύθµισης προς τους οφειλέτες. Αποκρύπτει όµως ότι δεν
τους θέτει καµία προϋπόθεση για το περιεχόµενο αυτής της ρύθ-
µισης. Η δε προθεσµία µετά για τον οφειλέτη που λειτουργεί µε
το πιστόλι στον κρόταφο είναι µόλις σαράντα πέντε ηµέρες για
να κάνει ανακοπή στην κατάσχεση. 

Τι θα µπορούσε να κάνει; Θα έπρεπε να προβλέπεται ότι οι
προτάσεις θα πρέπει να ανταποκρίνονται κατ’ ελάχιστον στις
αρχές του Κώδικα Δεοντολογίας της Τράπεζας της Ελλάδας και
να προβλέπει το ίδιο άρθρο µια εύλογη σε διάρκεια περίοδο ρύθ-
µισης της απαίτησης. Γιατί δεν το κάνει; Γιατί υπερασπίζεται τους
λίγους, γιατί νοµοθετεί γι’ αυτούς, γιατί η διεύρυνση των ανισο-
τήτων µέσα από την περιθωριοποίηση των µεσαίων και χαµηλών
στρωµάτων είναι οριζόντιο δόγµα της πολιτικής Μητσοτάκη. 

Δεν είναι τυχαίο ότι στις δηµόσιες τοποθετήσεις της Κυβέρνη-
σης λαµβάνεται ως µέσο σύγκρισης ο εξωδικαστικός µηχανισµός
που θεσµοθετήθηκε το 2017 επί ΣΥΡΙΖΑ. Επιλέγουν να συγκρι-
θούν µε τον χαµηλό παρονοµαστή και όχι µε τον ν.3869/2010 για
την προστασία της πρώτης κατοικίας που µάλιστα ψηφίστηκε στα
πολύ δύσκολα χρόνια. Δεν συγκρίνεστε µε τη νοµοθετική παρα-
καταθήκη του ΠΑΣΟΚ, γιατί ξέρετε ότι στη ζυγαριά θα είστε ελ-
λιποβαρείς.

Το ΠΑΣΟΚ συνεχίζει να αγωνίζεται για το πρόβληµα το οποίο
η Κυβέρνηση γιγαντώνει και κρύβει κάτω από το χαλί, το πρό-
βληµα των funds και των servicers. Συνεχίζει να καταθέτει ολο-
κληρωµένες προτάσεις, µε ρεαλισµό και σύνεση. Η εκπόνηση
ενός ολοκληρωµένου σχεδίου προστασίας της πρώτης κατοικίας
αποτελεί για µας ένα ζήτηµα ταυτοτικό και συµπυκνώνει τον
τρόπο που αντιλαµβανόµαστε την αντιµετώπιση του ιδιωτικού
χρέους, δηλαδή τον οφειλόµενο ρυθµιστικό ρόλο της πολιτείας,
την ανάσχεση της κερδοσκοπίας των πιστωτών, τη διαφύλαξη
των προϋποθέσεων της κοινωνικής συνοχής. Τίποτα από όλα
αυτά δεν διασφαλίζεται.

Και όχι µόνο αυτό. Έρχεστε να εισάγετε αυτό το µοντέλο κα-

ταχρηστικής και ανεξέλεγκτης λειτουργίας των funds και των ser-
vicers και στην είσπραξη των οφειλόµενων ασφαλιστικών εισφο-
ρών. Με αυτήν τη ρύθµιση µεταφέρετε δέσµια και αποκλειστική
αρµοδιότητα του πυρήνα της κρατικής λειτουργίας και στρέφε-
στε ευθέως εναντίον της προστασίας των προσωπικών δεδοµέ-
νων των ασφαλισµένων, αντί να φέρετε εκατόν είκοσι δόσεις,
δίνοντας ρεαλιστική διέξοδο σε εκατοµµύρια επαγγελµατίες
προς όφελος και της οικονοµίας και της συνοχής της κοινωνίας. 

Η Κυβέρνηση δεν γνωρίζει τον τρόπο λειτουργίας των ασφα-
λιστικών εταιρειών και τον τρόπο µε τον οποίο οχλούν τους οφει-
λέτες;

Δεν γνωρίζει ότι πολλές καθυστερήσεις στις ασφαλιστικές
οφειλές οφείλονται στη νέα αύξησή τους;

Τα ερωτήµατα είναι ρητορικά. Η Κυβέρνηση τα γνωρίζει όλα,
αλλά παρ’ όλα αυτά επιλέγει τη διατήρηση της πολιτικής που διο-
γκώνει αντί να αντιµετωπίζει το πρόβληµα. Δεν περιµένουµε, λοι-
πόν, απαντήσεις. Ούτε και οι οφειλέτες περιµένουν απαντήσεις
γιατί γνωρίζουν ότι έχουν απέναντί τους µια Κυβέρνηση που έχει
επιλέξει πλευρά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Αποστολάκη.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,

ο κ. Παύλος Γερουλάνος. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όσους δεν το έχουµε ακόµα

καταλάβει, βρισκόµαστε σε πόλεµο. Γνωρίζετε ότι δεν µου αρέσει
να υπερβάλλω. Γι’ αυτό σας παρακαλώ ακούστε. 

Ο πόλεµος αυτός δεν είναι ακόµα συµβατικός. Δεν έχει ακόµα
ακουµπήσει τα δικά µας σύνορα. Όλοι όµως οι συµβατικοί πόλε-
µοι ξεκινούν µη συµβατικά. Είτε φτάσουµε εκεί είτε όχι, το κόστος
για την κοινωνία µας θα είναι αδιανόητο. Ή τώρα θα ξυπνήσουµε
ή θα χάσουµε. 

Οι δασµοί, οι κυβερνοεπιθέσεις, οι ιδιωτικές και δηµόσιες χρη-
µατοδοτήσεις ακραίων πολιτικών φορέων και φωνών δεν είναι αι-
τίες πολέµου, είναι συµπτώµατα ενός πολέµου που έχει ήδη
ξεκινήσει. Αιτία είναι και πάλι η οικονοµία. Από τη µία µεριά, στο
ένα µέτωπο έχουµε τον καπιταλισµό µε κανόνες, κανόνες για τις
εργασιακές σχέσεις, για το περιβάλλον, για την προστασία του
καταναλωτή, κατά των µονοπωλίων και κατά των κρατικών ενι-
σχύσεων συγκεκριµένων επιχειρήσεων και επιχειρηµατιών. Από
την άλλη έχουµε τον καπιταλισµό χωρίς κανόνες, ένα οικονοµικό
σύστηµα που βασίζεται σε ολιγάρχες και κρατικά µονοπώλια που
δεν δίνει δεκάρα για το περιβάλλον, για την προστασία του κα-
ταναλωτή, που δεν δίνει δεκάρα για τα εργασιακά δικαιώµατα.
Και σήµερα αυτοί κερδίζουν. Το είπε εκπρόσωπος µεγάλων ελ-
ληνικών επιχειρηµατιών: «Κάποτε πουλούσα στην Αίγυπτο. Τώρα
η Κίνα αγοράζει την Αίγυπτο και µε πετάει έξω». 

Μην έχετε αυταπάτες. Εµείς, ο λεγόµενος δυτικός κόσµος,
φτιάξαµε και τα δύο µέτωπα. Οι δικές µας επιχειρήσεις έχτισαν
τον καπιταλισµό χωρίς κανόνες αναζητώντας εύκολες αγορές και
εύκολα κέρδη. Μέχρι που ξύπνησαν αυτοί τους οποίους εκµεταλ-
λεύονταν: Κίνα, Ρωσία, Τουρκία, Σαουδική Αραβία, Ινδονησία,
Κορέα. Γελούσε η Δύση όταν η Ρωσία έµοιαζε ένας τεράστιος
οίκος ανοχής, γελούσε όταν στη Σαουδική Αραβία σκότωναν
τους αντιπάλους τους. Κανένας δεν µιλούσε. Κανένας δεν ήθελε
κανόνες. 

Σήµερα όµως έχει κοπεί το γέλιο. Σήµερα οι περισσότερες από
αυτές τις χώρες ή βρίσκονται σε εµπόλεµες καταστάσεις ή ετοι-
µάζονται για πόλεµο. Οι περισσότερες είναι στη γειτονιά µας.
Δίπλα µας έχει ανοίξει ένα µεγάλο ρήγµα: Ρωσία, Ουκρανία,
Τουρκία, Συρία, Ισραήλ, Παλαιστίνη, Σαουδική Αραβία, Υεµένη.
Πόσο πιστεύετε ότι θα πάρει µέχρι τα δικά µας σύνορα να µπουν
στο ραντάρ εχθρών; Θυµίζω ότι ο πιο πιθανός εχθρός έχει ήδη
καταπατήσει σύνορο της Ενωµένης Ευρώπης στην Κύπρο και
µόλις η Ευρώπη του ζήτησε να κάτσει στο τραπέζι της δικής µας
άµυνας. Με τι όρους;

Ο πόλεµος δεν ξεκίνησε τώρα και δεν ξεκίνησε απέξω. Θυµά-
στε τις φωνές που έλεγαν: «Πρέπει να κάνετε πίσω στις εργασια-
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κές σχέσεις. Πρέπει να µεγαλώσετε για να γίνετε ανταγωνιστικοί.
Κλείστε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Αφήστε ανέλεγκτες τις
αγορές. Θα σας κάνει καλό αυτό». Ήταν φωνές στο εσωτερικό
µας, κάποιος µε Νόµπελ Οικονοµικών. Για όποιον ξέρει στοιχει-
ώδη οικονοµικά, αυτές είναι πολιτικές που οδηγούν στο «ή αλ-
λάξτε ή πληρώστε», στο «ή θα γίνετε σαν και εκείνους ή θα
χαθείτε». Για την ώρα και αλλάζουµε προς το χειρότερο και πλη-
ρώνουµε. Και γινόµαστε σαν κι αυτούς και χανόµαστε. Και κά-
νουµε εκπτώσεις σε εργασιακά δικαιώµατα και πληρώνουµε το
κόστος της ακρίβειας. Και κλείνουµε τα εργοστάσια που παρά-
γουν ενέργεια και πουλάµε τον λιγνίτη στις γειτονικές χώρες που
µολύνει τον ίδιο ακριβώς αέρα που εµείς αναπνέουµε. 

Και χάνουµε τα ανταγωνιστικά µας πλεονεκτήµατα και αγορά-
ζουµε τα προϊόντα που παράγονται από µονοπώλια. Ούτε καν τε-
λικά τα αγροτικά προϊόντα από τους παραγωγούς δεν προ-
στατεύουµε στη γειτονιά µας, ούτε καν τα προστατεύουµε από
παράνοµες ελληνοποιήσεις. 

Η αλήθεια είναι ότι µόνοι µας θα «βγάλουµε τα µατάκια µας».
Επιµέναµε σε οικονοµικά συστήµατα όταν αυτά είχαν παρέλθει.
Όταν µας οδηγούσαν, µεταξύ άλλων ο κ. Μητσοτάκης και κ. Πισ-
σαρίδης, στα σηµερινά αδιέξοδα. Το έκαναν διότι ήταν προσκολ-
ληµένοι σε ένα οικονοµικό µοντέλο που σέβονταν µόνο η Ευρώπη
και η Αµερική. Δεν καταλάβαιναν ότι οι δικές µας επιχειρήσεις,
ήδη, «έπαιζαν µπάλα» στην ανηφόρα και αντί να «ισιώσουν το γή-
πεδο», µας έλεγαν «να παίζουµε πιο γρήγορα». Αυτήν την πολι-
τική υπηρετείτε σήµερα, µέχρι να γονατίσουµε. Βρήκαν «στρατη-
γούς», για την οικονοµία, που µας έλεγαν ότι «πολεµάτε µε σφε-
ντόνες, όταν οι άλλοι όλοι είχαν περίστροφο». 

Ο µεγαλύτερος µας σύµµαχος -υποτίθεται- οι Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής, µόλις άλλαξε στρατόπεδο. Η απορία στα
µάτια του κ. Μητσοτάκη είναι ακόµα έκδηλη: «Μα, γιατί µας βά-
ζουν δασµούς στη φέτα; Η Αµερική δεν παράγει φέτα». Βλέπει
να µας πυροβολούν και αυτός «κρατάει, ακόµα, σφεντόνα».

Πού ζείτε; Πού ζείτε; Δεν έχετε καταλάβει ότι σήµερα θα
έπρεπε να ετοιµάζεστε και να θωρακίζεστε για ένα νέο κύµα δρα-
στικών ανατιµήσεων στα πάντα µαζί µε την αισχροκέρδεια που
έρχεται µαζί τους. Τίποτα δεν µάθατε; Επιτέλους, τι ζητάτε; Να
χρηµατοδοτήσει ο Έλληνας την ανταγωνιστικότητα των ελληνι-
κών επιχειρήσεων µόνος του; Με τί; Με 880 ευρώ το µήνα; Δεν
βγαίνει. Δεν το βλέπετε; 

Ακόµα κι όταν µιλούσα εγώ για κοινωνικούς δασµούς, δηλαδή
φόρους στα προϊόντα που δεν παράγουν µε τους ίδιους όρους
µε εµάς, ακόµη και στο ΠΑΣΟΚ µε κοιτούσαν περίεργα. Τότε, που
ακόµα είχαµε το πάνω χέρι της δικής µας κατανάλωσης, πριν τον
Τραµπ, κύριε Βελόπουλε, που τον αναφέρατε πριν, σήµερα συ-
ζητάµε για δασµούς που θα καταστρέψουν την οικονοµία όπως
την ξέρουµε.

Μιλούσαµε για τη σηµασία να χτίσουµε µια πατριωτική οικονο-
µία. Μιλούσα –και µιλούσαµε- για οικονοµία που επενδύει στα συ-
γκριτικά πλεονεκτήµατα της πατρίδας µας, που απελευθερώνει
παραγωγικές δυνάµεις αντί να τις κρατάει σε οµηρία και που χρη-
σιµοποιεί µαζί πέντε εργαλεία, για να αλλάξουµε επιτέλους το
παραγωγικό µοντέλο: πλουτοπαραγωγικές πηγές, δηµόσια περι-
ουσία, χρήµατα από το εξωτερικό, το φορολογικό µας σύστηµα,
το τραπεζικό µας σύστηµα, µαζί για να χτίσουµε, επιτέλους, µια
ανθεκτική οικονοµία. 

Η Κυβέρνηση επέµεινε στις δικές της πολιτικές. Να αγνοεί τις
πλουτοπαραγωγικές πηγές που µένουν ακόµα αναξιοποίητες. Να
ξεπουλάει ή να αδρανοποιεί δηµόσια περιουσία, σε ένα ταµείο
που δεν ξέρει καν τι έχει. Να διοχετεύει τα χρήµατα από το εξω-
τερικό, σε λίγους. Να φορολογεί το επάγγελµα και όχι το εισό-
δηµα και να υπερασπίζεται ένα βαθύτατα «άρρωστο» τραπεζικό
σύστηµα το οποίο δεν έχει καµία σχέση µε την ανταγωνιστικό-
τητα. Πώς; Με το να το πληρώνουν οι ελληνικές επιχειρήσεις. 

Έτσι, κρατάει σε οµηρία τις πραγµατικά παραγωγικές δυνάµεις
της πατρίδας µας, εγκλωβισµένες σε «κόκκινα» δάνεια, εγκλωβι-
σµένες σε οφειλές προς το δηµόσιο, εγκλωβισµένες σε χαµηλή
παραγωγικότητα, όταν η Ευρώπη µας «πετούσε» λεφτά για να αλ-
λάξουµε παραγωγικό µοντέλο, µε επενδύσεις στην καινοτοµία και
στη στήριξη περιφερειακών οικονοµιών. Το είπε ο εισηγητής µας:
«Υιοθετήστε, επιτέλους, τις προτάσεις του ΠΑΣΟΚ».

Είχα πει, πριν από ενάµιση χρόνο, όταν πάλι συζητάγαµε για
τα «κόκκινα» δάνεια, ότι δεν είναι λύση το νοµοσχέδιο της Κυβέρ-
νησης. Εδώ ήσασταν, κύριε Πετραλιά. Μπορεί να µην το θυµάται
ο κ. Πιερρακάκης. Αλλάξαµε τον κ. Χατζηδάκη αλλά εσείς το θυ-
µόσαστε. Σε λίγους µήνες, πάλι, θα συζητάµε ακριβώς τα ίδια θέ-
µατα. Και τι κάνουµε, σήµερα; Συζητάµε, ακριβώς, τα ίδια
θέµατα. Σας φέραµε προτάσεις του ΠΑΣΟΚ για το ιδιωτικό
χρέος, για τα «κόκκινα δάνεια». Και τι δεν µας είπατε, τότε; Μας
είπατε «λαϊκιστές». Είπατε ότι «δεν θέλουµε επενδύσεις». Είπατε
ότι «θέλουµε να διώξουµε τους επενδυτές». Λόγια του κ. Χατζη-
δάκη σε εµένα. Σας είχαµε εξηγήσει: Οι δυνατοί δανειολήπτες
κάνουν δυνατές τις τράπεζες, όχι οι δυνατές τράπεζες τους δυ-
νατούς δανειολήπτες. Και αποδειχθήκατε λάθος.

Σήµερα, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µε κάποιες από τις θέσεις,
για τις οποίες τότε µας είπατε «λαϊκιστές». Λίγα και αργά και ο
κόσµος σε απόγνωση. Αναρωτιέστε γιατί απεργεί, γιατί κατεβαί-
νει στον δρόµο; Διότι βλέπει να δίνετε τα λεφτά στους λίγους και
ψίχουλα στους πολλούς. Διότι βλέπει να δίνετε λεφτά ανάλογα
µε το βάρος του Υπουργού και πόσο τον χρειάζεται ο κ. Μητσο-
τάκης και όχι µε τις ανάγκες της κοινωνίας. Βλέπει να αρνείστε
πεισµατικά να εµπιστευτείτε κοινωνικούς εταίρους και συλλογι-
κές συµβάσεις. Δεν έχετε καµία αίσθηση δικαιοσύνης σε ό,τι
αφορά την οικονοµία. 

Ε, δεν πάει έτσι! Και αυτό σας το λέει ο ελληνικός λαός. Πότε
θα καταλάβετε, επιτέλους, ότι µπορεί να είµαστε απέναντί σας
πολιτικά, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι µας βάζει απέναντι στα συµ-
φέροντα της πατρίδας. Πότε θα καταλάβετε, επιτέλους, ότι µπο-
ρεί να µην έχουµε όλες τις λύσεις, αλλά σίγουρα δεν τις έχετε
µόνο εσείς. Πώς θα καταλάβετε, επιτέλους, ότι απαξιώνοντας τις
δυνάµεις που θέλουν και µπορούν να βοηθήσουν την πατρίδα,
δεν «πυροβολείτε» µόνο τα δικά σας πόδια, αλλά δίνετε τροφή
σε εκείνες τις δυνάµεις που θέλουν την πατρίδα µας να υποτάσ-
σεται σε άλλους. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι σήµερα βρισκόµαστε πάνω σε ένα
εµπόλεµο ρήγµα και αλλάζουν τα σύνορα κι εµείς ακόµα πανη-
γυρίζουµε για αγορές οπλικών συστηµάτων, όταν πριν φτάσουµε
εκεί θα έπρεπε να έχουµε αλλάξει το παραγωγικό µοντέλο της
χώρας, το κοινωνικό κράτος και το διοικητικό µας µοντέλο. Εσείς,
όµως, ακόµα παίρνετε αποφάσεις µέσα σε ένα κλειστό βαθύτατα
αναχρονιστικό Μαξίµου, που έχει χάσει τόσο το παιχνίδι όσο και
την επαφή του µε την πραγµατικότητα και την ελληνική και την
παγκόσµια. 

Σήµερα, µας φέρνει ένα νοµοσχέδιο που κάνει «µερεµέτια»,
την ώρα που πρέπει να αλλάξουµε ριζικά αυτό το οποίο πραγµα-
τεύεται και πολλά-πολλά ακόµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Θα το ψηφίσουµε αλλά δεν φτάνει. Αν θέλουµε να θωρακί-
σουµε και την ελληνική οικονοµία και την ελληνική κοινωνία τώρα
είναι η ώρα να δούµε τα πράγµατα αλλιώς. 

Τώρα είναι η ώρα για µια πραγµατική αναγέννηση στον τρόπο
που παίρνουµε αποφάσεις, στον τρόπο που εµπνέουµε ασφάλεια
στην ελληνική κοινωνία και στον τρόπο που παράγουµε. 

Τώρα είναι η ώρα να διαλύσουµε το «δήθεν» επιτελικό κράτος
και να χτίσουµε µια δυνατή δηµοκρατία, µε συµµετοχή του πολίτη
στις τοπικές κοινωνίες και οικονοµίες, ώστε να νιώσουµε όλοι ότι
συνδιαµορφώνουµε το µέλλον µας µε σύγχρονες συλλογικότη-
τες που θα συµµετέχουν στην ανάπτυξη µε λογοδοσία. 

Τώρα είναι η ώρα να χτίσουµε µια πραγµατικά πατριωτική οι-
κονοµία απελευθερώνοντας δυνάµεις, για να διευρύνουµε την
παραγωγική βάση, επενδύοντας στην καινοτοµία και τα συγκρι-
τικά πλεονεκτήµατα των τοπικών οικονοµιών. Και δεν το λέω
µόνον εγώ. Αν δεν θέλετε να ακούσετε εµένα, ακούστε, τουλάχι-
στον, τον κ. Στουρνάρα που σας είπε: «να δώσετε επιτέλους τον
ΕΝΦΙΑ», ανοίγοντας δυναµικά αγορές για ελληνικά προϊόντα στο
εξωτερικό και για ελληνικές υπηρεσίες εντός Ελλάδος. 

Τώρα είναι η ώρα για ένα κοινωνικό κράτος που θα σταµατήσει
να συµπεριφέρεται ως «ελεηµοσύνη» προς τους αδύναµους και
θα αρχίσει να εµπνέει, σε όλη την κοινωνία, το αίσθηµα ασφά-
λειας, που είναι βασικό θεµέλιο µίας πραγµατικά απελευθερωµέ-
νης κοινωνίας από τον φόβο και την ανασφάλεια. Μόνον έτσι θα
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αντιµετωπίσουµε µε σθένος τις ταχύτατες αλλαγές, οι οποίες
αυτή τη στιγµή γίνονται γύρω µας και στην κοινωνία και στην οι-
κονοµία. 

Τώρα είναι η ώρα, πραγµατικά, για µια αναγέννηση που θα εν-
δυναµώσει την κοινωνία µας, που θα απελευθερώσει τις παρα-
γωγικές δυνάµεις του τόπου, ώστε να µπορέσουµε να σταθούµε
επιτέλους στα δικά µας πόδια, απαραίτητη προϋπόθεση επιβίω-
σης στο σηµερινό κόσµο. Μόνο µε δικά µας γερά θεµέλια και
µόνον πάνω σε αυτά µπορούµε να χτίσουµε σοβαρές οικονοµίες. 

Και τώρα είναι η ώρα για ένα όραµα που ξεκινάει από την πα-
ραδοχή ότι µπορούµε να σταθούµε στα πόδια µας, αν σταµατή-
σουµε, βέβαια, να κωφεύουµε –όπως κάνει η Κυβέρνηση στις
προτάσεις µας-, αν σταµατήσουµε να περιορίζουµε τις δυνάµεις
που µπορούν να προσφέρουν πραγµατικές λύσεις -όπως κάνει
σήµερα η Κυβέρνηση µε ένα βαθύτατα αναχρονιστικό οικονοµικό
µοντέλο- και αν σταµατήσουµε επιτέλους να κρυβόµαστε και να
συγκαλύπτουµε, όπως κάνει η κυβέρνηση στα Τέµπη, ώστε να
µπορέσουµε επιτέλους να διορθώσουµε παθογένειες.

Μίλησα, χθες, για το κυβερνητικό «δελφινάριο» του ΕΟΔΟ-
ΣΑΑΜ και το πόρισµά του. Να ξέρετε, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, ότι η ασέβεια απέναντι στους θεσµούς, στις διαδι-
κασίες, ακόµα και απέναντι στο Σύνταγµα, γυρίζει πάντα µπού-
µερανγκ σε αυτούς που την διαπράττουν. Κι εσείς θα πιείτε όλο
το πικρό ποτήρι της ασέβειας που δείξατε στους θεσµούς, γιατί
και εδώ βάλατε τον έναν Έλληνα απέναντι στον άλλον. 

Οι καιροί έχουν αλλάξει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε
σε πόλεµο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Πάρτε το χαµπάρι.
Τώρα χρειαζόµαστε µια κυβέρνηση που θα θωρακίσει την Ελλη-
νίδα και τον Έλληνα πραγµατικά, ουσιαστικά, και θα µας δώσει
τα όπλα για να πολεµήσουµε σε όλα τα µέτωπα ο ένας δίπλα
στον άλλον και όχι ο ένας απέναντι στον άλλον. Μία τέτοια κυ-
βέρνηση µπορεί να σχηµατίσει µόνο το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό
Κίνηµα. Όσο πιο γρήγορα τόσο καλύτερα για την πατρίδα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΝΙΚΗ, ο κ. Να-
τσιός. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως είµαστε σε πόλεµο. Οι
δασµοί ή καλύτερα οι δεσµοί που δένουν τα κράτη οδηγούν πολ-
λές φορές αυτοί οι εµπορικοί πόλεµοι, ρίχνοντας µια προσεκτική
µατιά στην ιστορία σε πραγµατικούς πολέµους.

Σε ένα κείµενο παραµονές του Α’ Παγκοσµίου Πολέµου διαβά-
ζουµε τα εξής: «Το βιοµηχανικό δυναµικό κάθε έθνους αναγκά-
ζεται να υπερπαράγει. Αυτήν την υπερπαραγωγή πρέπει να τη
διαθέσει και έτσι ρίχνεται σε παγκόσµιες αγορές, ενώ κλείνει τη
δική της αγορά µε προστατευτικά µέτρα». Οι δασµοί δηλαδή.
Έτσι µε φυσική νοµοτέλεια οδηγούµαστε σε συγκρούσεις και σε
πόλεµο. Και όντως όταν είσαι σε πόλεµο, κάθε έθνος κοιτάει
προς τα µέσα, προς τον εαυτό του, να αναζωογονήσει, να ανα-
γεννήσει τα εθνικά του χαρακτηριστικά, τα ταυτοτικά του χαρα-
κτηριστικά. 

Έλεγε ένας σοφός ιστορικός, ο Παπαρρηγόπουλος, για εµάς
τους Έλληνες, ο πατέρας της νεότερης ελληνικής ιστορίας:
«Όλα τα έθνη για να προοδεύσουν πρέπει να βαδίσουν εµπρός
πλην του ελληνικού που πρέπει να στραφεί πίσω», εννοώντας όχι
µια στείρα προγονολατρεία και άγονο συντηρητισµό, αλλά πίσω
για να βρούµε την περπατησιά µας, να ξεδιψάσουµε από τα απα-
ράµιλλα και ατίµητα καλούδια που έχει το πατρογονικό µας σπίτι. 

Ας έρθω όµως στα σηµερινά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, διεκδικείτε

µια παγκόσµια πρωτοτυπία. Για πρώτη φορά η Κυβέρνηση κα-
ταγγέλλει τον εαυτό της για τη συγκάλυψη ενός εγκλήµατος που
προκάλεσε τον θάνατο πενήντα επτά συµπολιτών µας. Ουσια-
στικά µετατρέψατε µια τραγωδία σε κωµωδία. Φτάσατε να κα-
ταγγέλλετε µέχρι και τον εαυτό σας, τον Χρήστο Παπαδη-
µητρίου, τον στενό φίλο της Ντόρας Μπακογιάννη. Μόλις αυτός
τα τουµπάρισε τον φάγατε, οδηγήθηκε σε παραίτηση διότι προ-

φανώς αλλιώς το πόρισµα δεν άλλαζε και δεν θα αργήσει µάλλον
και η κλήτευσή του από την εισαγγελία. Κατά τα άλλα, µιλάτε
ακόµη για ανεξάρτητες αρχές. Είναι το τελευταίο ανέκδοτο αυτό. 

Επειδή νοµίζετε ότι οι Έλληνες είναι ανόητοι και ότι ξεχνούν,
ότι είναι λαός λωτοφάγων, θέλουµε να σας ρωτήσουµε κάποια
πράγµατα. Αυτόν τον περίφηµο οργανισµό µε το κακόηχο και
δυσνόητο όνοµα-αρκτικόλεξο ΕΟΔΑΣΑΑΜ το πόρισµα του
οποίου καταγγέλλατε χθες, σήµερα µε πάθος εσείς και µάλιστα
εν µέσω τυµπανοκρουσιών δεν τον ιδρύσατε; Εσείς δεν καµαρώ-
νατε γι’ αυτόν; Εσείς δεν διορίσατε τα στελέχη της ΡΑΣ και της
ΕΡΓΟΣΕ µέσα στη σύνθεσή του, όπως ο παραιτηθείς πια κ. Πα-
παδηµητρίου, οι κύριοι. Αλεξάνδρου και Καπετανίδης; Η Κυβέρ-
νηση δεν διέρρευσε στον Τύπο µέσω αυτών ότι το Πανεπιστήµιο
της Γάνδης εντόπισε πτητικούς υδρογονάνθρακες, ξυλόλιο και
τολουόλιο ίσο µε τεσσερισήµισι τόνους; Και µην πείτε όχι γιατί ο
ίδιος ο δηµοσιογράφος και εκδότης Νίκος Χατζηνικολάου απο-
κάλυψε δηµόσια ότι τα στοιχεία για το παράνοµο φορτίο τα έδι-
ναν στην εφηµερίδα του άνθρωποι σας, µέλη του ΕΟΔΑΣΑΑΜ.

εσείς, επίσης, και ο Πρωθυπουργός σας συγκεκριµένα δεν
ήταν αυτός που εµφανίστηκε πασιχαρής εδώ µπροστά µας στο
Κοινοβούλιο µε το πόρισµα ανά χείρας, για να µας κάνει µαθή-
µατα και να µας πει ότι το διάβασε και το υπερασπιζόταν µάλιστα
µε ζήλο και πάθος; Από αυτό εδώ ακριβώς το Βήµα το ανέµιζε
ως φόβητρο, ως µορµολύκειο, φοβερίζοντας τους πάντες. 

Ένας Υπουργός σας δεν έφτασε τέλος, και εννοώ τον κ. Σκέρ-
τσο, στο αισχρό σηµείο να παροµοιάσει αυτό το πόρισµα µε το
Ευαγγέλιο και να το χαρακτηρίσει -ο κ. Σκέρτσος- «Ιερό Ευαγγέ-
λιο εθνικής αυτογνωσίας»; Άκουσον, άκουσον! Ιερό Ευαγγέλιο!
Ποιος; Ο κ. Σκέρτσος που πρωτοστατούσε προωθώντας –θυµά-
στε- τον ψευτογάµο των οµοφυλοφίλων, καταπατώντας το Ιερό
Ευαγγέλιο που τώρα επικαλείται. Μιλάει για εθνική αυτογνωσία
µέσω του πορίσµατος. Ας ανοίξει κάποιο βιβλίο να του εξηγήσει
κάποιος τι σηµαίνει η φράση «εθνική αυτογνωσία», αλλιώς να
πάει να τον δει κάποιος ιστορικός. 

Τι είναι αυτά που έρχεστε και µας λέτε σήµερα περί συγκαλύ-
ψεως; Τα ερωτήµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ρητο-
ρικά. Ξέρουµε όλοι τις απαντήσεις. Κολυµπάτε τόσο βαθιά µέσα
στη λάσπη, ώστε δεν διστάζετε να καταγγείλετε ακόµη και τον
ίδιο σας τον εαυτό, τον συνεργάτη σας που διορίσατε, ο οποίος
βέβαια σήµερα εκπαραθυρώθηκε, εκδότες εφηµερίδων στους
οποίους διοχετεύατε τα στοιχεία, αναλυτές-παπαγάλους και
λοιπά πειθήνια ενεργούµενά σας που είχατε βάλει σε κανάλια να
επαναλαµβάνουν µονότονα το ποίηµα, προκειµένου να γλιτώσετε
από τις νοµικές σας περιπέτειες. 

Διότι αυτός είναι ο λόγος που καταγγέλλετε το πόρισµα της
εθνικής αρχής για να σώσετε τα κεφάλια σας, τα τοµάρια σας.
Λειτουργείτε ως κοινή πολιτική σπείρα, ως πολιτική εγκληµατική
οργάνωση. Δεν διστάζετε να πετάξετε σαβούρα στη θάλασσα
ακόµη και δικούς σας ανθρώπους. Το γιατί το κάνετε -και το λέµε
για να ενηµερώσουµε τον ελληνικό λαό- είναι πασίδηλο. Δεν θέ-
λετε να φτάσουν στα χέρια του φυσικού δικαστή του κ. Τριαντό-
πουλου επίσηµα πορίσµατα που να έχουν µέσα τη φράση
παράνοµο φορτίο. Η φράση παράνοµο φορτίο είναι η καυτή πα-
τάτα για εσάς.

Και να θυµηθούµε µια άλλη παλαιότερη που ειπώθηκε κάποτε.
Γιατί σαν καλή πολιτική σπείρα που είστε, ξέρετε ότι χωρίς πα-
ράνοµο φορτίο δεν υπάρχει και επιλήψιµο µπάζωµα. Θέλετε να
καταστρέψετε την εξίσωση, όπως έγραψε ο Τύπος. Και µέσα
στην καταστροφή αυτή περιλαµβάνεται και η Γάνδη αλλά και το
πόρισµα του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου, το οποίο βέβαια
και αυτό έχετε στοχοποιήσει. Κάνετε µάλιστα πως δεν ακούτε
όταν ο υπεύθυνος της Γάνδης σε δηλώσεις του καταγγέλλει ότι
η αρχή σας αρνήθηκε να συµπεριλάβει στο πόρισµά της τις εκ-
θέσεις της για το παράνοµο φορτίο. 

Δυστυχώς για εσάς έχουν δίκιο οι συνάδελφοι από άλλες πτέ-
ρυγες της Βουλής. Τι φοβάστε; Φοβάστε τη φυλακή. Και για να
δείξετε ότι δεν την φοβάστε, επιδίδεστε σε ρεσιτάλ θράσους ενα-
ντίον εκατοµµυρίων πολιτών που πήγαν στις πλατείες και ενα-
ντίον των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης που αναζητούµε την
αλήθεια. Το κρίµα στο λαιµό σας. Και όπως σας το έχω ξαναπεί,
το χειρότερο µπάζωµα στο οποίο επιδίδεστε εκτός των άλλων
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είναι το µπάζωµα της συνειδήσεως σας. Αυτό είναι το πιο επικίν-
δυνο. Οι µπαζωµένες συνειδήσεις είναι ικανές για όλα. 

Στη συζήτηση βέβαια της Παρασκευής για την παραποµπή του
κ. Τριαντόπουλου –άλλη απάτη και αυτή µε την προανακριτική,
γι’ αυτό εξαρχής λέγαµε όχι, γιατί βλέπαµε ότι θα στηθεί µια πλε-
κτάνη όπως και επιβεβαιωθήκαµε- θα γίνουµε, λοιπόν, πιο ανα-
λυτικοί, αλλά µέχρι τότε κρατήστε αυτό. Πάει πολύ να φωνάζει ο
κλέφτης που από την αρχή καταστρέφει κάθε µέρα τις αποδεί-
ξεις και ποδοπατά τους τάφους πενήντα επτά νέων παιδιών και
ανθρώπων. 

Όµως, τώρα έρχοµαι και σε ένα άλλο θέµα. Εκτός από τα πα-
ραπάνω, ποδοπατάτε και την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Θα σας το
πω, όπως το αισθάνοµαι, µε λαϊκούς όρους, «απλολαϊκά». Μας
έχετε ζαλίσει τον έρωτα µε την επενδυτική βαθµίδα, µε τα πρω-
τογενή πλεονάσµατα, µε τα υπερέσοδα που συγκεντρώνει ο προ-
ϋπολογισµός, µε τα δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης που
µοιράζετε σε ηµετέρους, µε τα 25 δισεκατοµµύρια που θα µοι-
ράσετε για τους εξοπλισµούς. 

Τα λέτε συνέχεια, καµαρώνετε ότι η οικονοµία πάει εξαιρετικά.
Ζούµε σε παράδεισο, µόνο οι Έλληνες πολίτες σήµερα βροντο-
φωνάζουν στους δρόµους για την οικονοµική αποπτώχευση, για
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν κάθε µέρα. Αλλά λεφτά, για
να δώσετε λίγες µέρες νωρίτερα τη σύνταξη χιλιάδων συνταξι-
ούχων, δεν έχετε, κύριε Μητσοτάκη, και το οικονοµικό σας επι-
τελείο. Δεν έχετε, κυρία Κεραµέως, χρήµατα για να δώσετε
νωρίτερα στους συνταξιούχους; Προτιµάτε, λοιπόν, να ποδοπα-
τήσετε και την αξιοπρέπεια εκατοµµυρίων Ελλήνων που ζήτησαν
λίγες µέρες νωρίτερα τη σύνταξή τους. 

Και τι θέλουν αυτοί οι άνθρωποι, φτωχοί, βιοπαλαιστές; Θέ-
λουν να γεµίσουν το τραπέζι τους το πασχαλινό -µια φορά τον
χρόνο γίνεται και το λαχταρούν- που θα καθίσουν και θα χαρούν
µε τα παιδιά τους και τα εγγόνια τους. Μιλάω για τους συνταξι-
ούχους, τους παππούδες. Γι’ αυτό θέλουν τη σύνταξή τους και
όχι για να δραπετεύσουν σε πανάκριβα θέρετρα. Αυτά είναι για
εσάς. Και εσείς, ανάλγητα το αρνείστε. Τέτοια σκληροκαρδία; 

Να γιατί σας λέµε κοινή πολιτική σπείρα και ας διαµαρτύρεστε,
γιατί δεν έχετε στο οπτικό σας πεδίο τους αδύναµους Έλληνες,
αλλά µόνον αυτά που κάποτε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ονόµασε
«φουσκωµένα πορτοφόλια». Εάν έχετε ελάχιστη τσίπα και εάν
έχετε τα λεφτά που λέτε ότι έχετε εξοικονοµήσει, δώστε αύριο,
µια ώρα αρχύτερα, τη σύνταξη στους συνταξιούχους. Εκτός από
την επενδυτική βαθµίδα υπάρχει και άλλη µια βαθµίδα που δεν
εντοπίζεται, βέβαια, µε αριθµούς. Είναι η βαθµίδα του ανθρωπι-
σµού, την οποία µ’ αυτά που κάνετε, δεν βλέπουµε σίγουρα να
σας την απονέµει ο ελληνικός λαός. 

Θέλουµε να κλείσουµε και µε µια σύντοµη παρέµβαση στα
εθνικά µας θέµατα. Μαθαίνουµε ότι ετοιµάζεστε να στείλετε ξανά
το ερευνητικό σας στην Κάσο για να ποντίσει το καλώδιο. Ελπί-
ζουµε ότι δεν θα ξανακάνετε τα ίδια, όπως τον περασµένο Ιούλιο. 

Θυµάστε τι γράφτηκε τότε; Διαβάζω φράσεις της εποχής από
έγκριτους δηµοσιογράφους: «Τα Ίµια µπροστά στην Κάσο ωχρι-
ούν, γιατί στα Ίµια υπήρξε αµφισβήτηση κυριαρχίας, ενώ στις θά-
λασσες της Κάσου, παράδοση κυριαρχίας». Για να το πω απλά,
στην Κάσο βάλατε την ουρά στα σκέλια και αποχωρήσατε. 

Εµείς θα παρακολουθούµε µε πολλή προσοχή τις πράξεις σας.
Θα επιβραβεύσουµε, εάν γίνει κάτι, αλλά µόνο µε µία προϋπό-
θεση. Μην τυχόν διανοηθείτε να ζητήσετε άδεια, ούτε καν να ενη-
µερώσετε τους Τούρκους για την πόντιση του καλωδίου. Έστω
και ένα από τα δύο να γίνει, σηµαίνει ότι είµαστε χώρα µε περιο-
ρισµένη κυριαρχία, σηµαίνει ξεπούληµα της εθνικής µας κυριαρ-
χίας, σηµαίνει κατευνασµός. Ήδη είστε η Κυβέρνηση του
κατευνασµού. Τα νερά αυτά στην Κάσο και όπου αλλού, είναι
δικά µας. Χύθηκε αίµα γι’ αυτά τα ελληνικά πελάγη, γι’ αυτές τις
ελληνικές θάλασσες. 

Μερικά ναυτικά µίλια πιο πάνω από την Κάσο έπεσαν ηρωικώς
ο Ηλιάκης και ο Σαλµάς, οι ηρωικοί µας αεροπόροι. Να θυµάστε
τα πρόσωπά τους όταν κάνετε εξωτερική πολιτική στο Αιγαίο. Να
θυµάστε τα πρόσωπα των ηρώων, του Γιαλοψού, του Καραθα-
νάση και του Βλαχάκου που έπεσαν στα Ίµια. 

Όταν θα υπογράψετε τη σύµβαση µε τη» Chevron», να µην ξε-
χάσετε ποτέ το εξής: Αν οι Αµερικανοί σας πουν τα δικά µας δικά

µας και τα δικά σας δικά µας και µας δώσουν µόνο ένα απειροε-
λάχιστο ποσοστό από τα έσοδα, να µην το δεχτείτε. Διαχειρίζεστε
τον πλούτο του ελληνικού λαού και όχι τις δικές σας καταθέσεις
σε ιδρύµατα τραπεζικά της ηµεδαπής και της αλλοδαπής. 

Στις συµφωνίες αυτές -να µην το ξεχνάτε- εµπλέκεται και ιστο-
ρία σε συµφωνίες που έχουν σχέση µε το έθνος και µε την ιστο-
ρία µας. Η ιστορία -να το ξέρετε- εξ ορισµού είναι µια συµφωνία
µεταξύ των νεκρών, των ζώντων και των αγέννητων. Και αφού
είναι τριµερής η συµφωνία δεν µπορεί να αλλάξει εν απουσία των
δύο µερών, των νεκρών και των αγέννητων. 

Αυτά τα ξέχασε ο ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς, όταν υπέγραφε τις προ-
δοσίες των Πρεσπών, το ξεπούληµα της Μακεδονίας. Δεν είχε
κανένα δικαίωµα, γιατί ήταν µόνο ο ένας παρών -οι ζώντες δη-
λαδή- σε εκείνη την προδοσία. Δεν ήταν παρόντες οι αγέννητοι,
οι µέλλουσες γενεές αλλά και οι παρελθούσες γενιές, οι ήρωες
που αγωνίστηκαν για την ελευθερία της Μακεδονίας και τη σω-
τηρία της Ελλάδας. Κανείς δεν έχει το δικαίωµα να ξεπουλήσει
ούτε µια χούφτα χώµα από την πατρίδα µας, µια σταγόνα νερό
από τα πελάγη µας. Γιατί όλα µα όλα είναι βγαλµένα από τα κό-
καλα τα ιερά των Ελλήνων. 

Η Νίκη θα παρακολουθεί µε µεγάλη προσοχή τα εθνικά µας θέ-
µατα και όπου χρειαστεί και θα καταγγέλλει και θα αποκαλύπτει
στον ελληνικό λαό και θα προτείνει λύσεις εθνικά συµφέρουσες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Γιώργος Γαβρήλος, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί φαίνεται ότι η Κυβέρνηση

βρίσκεται σε µια εικονική πραγµατικότητα και όχι στην ζώσα για
τον ελληνικό λαό. Ο κόσµος σήµερα της µισθωτής εργασίας, οι
αυτοαπασχολούµενοι, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες βρίσκονται
στους δρόµους. Βρίσκονται στους δρόµους και διεκδικούν αξιο-
πρέπεια και διεκδικούν καλύτερους µισθούς, καλύτερες συντά-
ξεις, δέκατο τρίτο, δέκατο τέταρτο µισθό στο ελληνικό δηµόσιο,
δέκατη τρίτη σύνταξη στο σύνολο των ανθρώπων της απόµαχης
εργασίας. Διεκδικούν πολιτικές πάταξης της ακρίβειας και διεκ-
δικούν µια κρατική πολιτική για την αντιµετώπιση του προβλήµα-
τος της στέγης. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία σήµερα καταθέτει δύο ση-
µαντικές τροπολογίες. Η µία αφορά την αντιµετώπιση της ακρί-
βειας, αλλά έναν χρόνο τώρα είναι κλειστά τα αυτιά της κυβερ-
νητικής πλειοψηφίας. 

Η δεύτερη αφορά την επαναφορά -την άρση της αδικίας για
τους υπαλλήλους του ελληνικού δηµοσίου- του δέκατου τρίτου
και του δέκατου τέταρτου µισθού σε µια περίοδο που έχουµε βγει
από τα µνηµόνια. Είναι εσφαλµένο να λέτε -τα λέτε και προκλη-
τικά, κύριε Υπουργέ, κύριε Πετραλιά- ότι δεν υπάρχει ο δηµοσιο-
νοµικός χώρος. 

Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους έχει αποτιµήσει γύρω στα
2.200, 2.300 τον δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό και αν
αφαιρεθούν φόροι και εισφορές –και βέβαια µην παραγνωρίζεται
ότι όλα αυτά τα χρήµατα πέφτουν στην αγορά, την ίδια στιγµή
που τα λαµβάνουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι- µιλάµε για ένα κόστος
γύρω στο 1 δισεκατοµµύριο 100 εκατοµµύρια, όταν τα υπερπλε-
ονάσµατα που έχουµε τα τελευταία χρόνια και που φέτος και η
Τράπεζα της Ελλάδος αλλά και το Υπουργείο Οικονοµικών αξιο-
λογεί ότι θα είναι πολύ πάνω από αυτά που υποχρεούται η χώρα
να συγκεντρώσει έναντι των δανειστών. 

Άρα, υπάρχει δηµοσιονοµικός χώρος. Δεν υπάρχει πολιτική
βούληση να ανακουφίσετε όλον αυτόν τον κόσµο της µισθωτής
εργασίας. 

Έτσι βρισκόµαστε σήµερα στο να είναι η Ελλάδα προτελευταία
από πλευράς αγοραστικής δύναµης. Βρίσκεται δέκα µονάδες
κάτω σε σχέση µε το 2019. Γι’ αυτό έρχεται και λέει ο ελληνικός
λαός σε όλες τις δηµοσκοπήσεις ότι περνούσε πολύ καλύτερα
επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ το 2019, απ’ ό,τι σήµερα που βρίσκεται
έξι χρόνια στο τιµόνι της χώρας η Νέα Δηµοκρατία. 

Προτελευταίοι στο σύνολο του µέσου µισθού και τρίτοι από το
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τέλος στους µισθούς των χωρών του ΟΟΣΑ. Περνούµε µόνο την
Κολοµβία και το Μεξικό. Και, βέβαια, σε επίπεδο µισθών δηµο-
σίων υπαλλήλων δεν υπάρχει καµία σύγκριση µε αυτούς της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης: Για τον Έλληνα δηµόσιο υπάλληλο 1.065
ευρώ, 2.500 ευρώ για τον Ευρωπαίο δηµόσιο υπάλληλο, 2.760
για τον Ευρωπαίο-µέλος του ευρώ δηµόσιο υπάλληλο από τα
υπόλοιπα κράτη-µέλη, συνοδοιπόρους µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Και, βέβαια, επικαλείστε ένα επιχείρηµα, από πού ξεκίνησε η
χώρα τα τελευταία χρόνια µετά την οικονοµική κρίση και τη χρε-
οκοπία στην οποία την οδηγήσατε. Όµως, η Eurostat την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα διέψευσε αυτό το επιχείρηµα µε το
συγκλονιστικό στοιχείο, που είναι το εξής: Το µερίδιο µισθών τα
τελευταία δύο χρόνια σε σχέση µε το ΑΕΠ της χώρας στην Ελ-
λάδα είναι στο 35%, ενώ στην Ευρωζώνη είναι στο 48%. Το µερί-
διο κερδών των εταιρειών σε σχέση µε το ΑΕΠ στην Ελλάδα είναι
δεύτερο σε υψηλότερη θέση στο 50%, όταν ο µέσος όρος στην
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι στο 40%.

Τι δείχνει αυτό, κύριοι συνάδελφοι, κύριοι της Κυβέρνησης; Ότι
πλέον µια συνειδητή πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας έχει διαµορφώσει αυτή την µεταφορά πλούτου, την
αναδιανοµή πλούτου από τον κόσµο της µισθωτής εργασίας στα
χέρια του ισχυρού κεφαλαίου της χώρας µας.

Και, βέβαια, κάνετε λόγο για µια αύξηση του κατώτατου µισθού
που, πράγµατι, από το 2019 είναι στο 33%. Δεν λέτε, όµως, ότι ο
µέσος µισθός έχει αυξηθεί κατά 6,6% σε σχέση µε τα υπόλοιπα
κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν αυτά έχουν επιτύχει αύ-
ξηση γύρω στο 17%.

Και όλα αυτά ασφαλώς χωρίς να αναφέρεστε στο µεγάλο πρό-
βληµα της ελληνικής κοινωνίας, που είναι η ακρίβεια. Έχουµε
34% πληθωρισµό στα τρόφιµα που κατατρώγει το εισόδηµα του
κάθε µεσαίου και κατώτατου νοικοκυριού. Στο 3,1% ο πληθωρι-
σµός, ο µεγαλύτερος πάλι, για τον Μάρτιο του 2025 σε σχέση µε
τα υπόλοιπα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ασφαλώς,
στο σύνολο αυτής της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα Δη-
µοκρατία, ένας πληθωρισµός συσσωρευµένος, ο τριπλάσιος από
αυτόν της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Συνεπώς, όλα αυτά που λέτε ως επιχειρήµατα, ότι κάνετε µια
πολιτική που αφορά και το µεγάλο κεφάλαιο και τον κόσµο της
µισθωτής εργασίας είναι ψευδέστατα. Οι πολιτικές σας, η δηµι-
ουργία των καρτέλ σε όλα τα επίπεδα της αγοράς ευνοούν τους
ισχυρούς φίλους σας και τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα της
χώρας.

Και ασφαλώς, ούτε λόγος για αυτό που αιτείται ο κόσµος της
µισθωτής εργασίας σήµερα µε τη µεγάλη κινητοποίησή του εδώ,
στην Αθήνα και σε όλες τις πόλεις της χώρας, την επαναφορά
των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, έτσι ώστε µέσα από συλλο-
γικές συµβάσεις εργασίας, που βρίσκονται στο κατώτερο επί-
πεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης -γύρω στο 25%- και µε την
επεκτασιµότητα, τη µετενέργεια, τη συρροή, την ενδυνάµωση
του συνδικάτου και του ρόλου του ΟΜΕΔ για να καθίσουν οι δύο
πλευρές στο ίδιο τραπέζι, να αυξηθεί ο µέσος µισθός του Έλληνα
εργαζόµενου. Αυτό θα έπρεπε να είναι η πολιτική που θα ακο-
λουθούσε µετά από δέκα-δώδεκα χρόνια οικονοµικής κρίσης η
χώρα µας, για να ανακουφιστεί η κοινωνία, για να έχει οξυγόνο ο
κόσµος της µισθωτής εργασίας και οι συνταξιούχοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία µιλάει για
ανάπτυξη. Είναι µια αναιµική ανάπτυξη που πολύ φοβάµαι, µπρο-
στά στις προκλήσεις των επόµενων µηνών που θα ζήσει η ελλη-
νική οικονοµία µε το µεγάλο εµπορικό έλλειµµα που αντιµε-
τωπίζει, ότι θα έχουµε και σηµάδια στασιµοπληθωρισµού. Δεν θα
είναι εύκολο να αντιµετωπίσουµε αυτά τα προβλήµατα, διότι
έχουµε σοβαρά ελλείµµατα στις πολιτικές µας και σε σχέση µε
την παραγωγικότητα και την ανταγωνιστικότητα της χώρας. Διότι
δεν τρέξατε να στηρίξετε τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις και
µε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό τους µε τις νέες τεχνολογίες,
µε τις νέες δεξιότητες που έχουν ανάγκη. Αντίθετα, θεωρείτε ότι
τα φτηνά χέρια, τα χέρια των εργαζοµένων µπορούν να δώσουν
ώθηση στην οικονοµία. Είναι λάθος.

Και κάτι άλλο. Δεν έχετε επενδύσει στην πραγµατική παραγω-
γική βάση της χώρας. Δεν µπορείς να κάνεις ανάπτυξη ούτε
µέσω real estate ούτε µέσω των funds που µεταπουλούν, µετα-
γοράζουν τα δάνεια ούτε να στηρίζεσαι µόνο στην κατανάλωση.
Δεν έχετε στηρίξει τη µικροµεσαία επιχείρηση η οποία είναι απο-
κλεισµένη από όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, το Ταµείο Ανά-
καµψης, το ΕΣΠΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε Γαβρήλο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Και έτσι, λοιπόν, αντί να δείτε αυτά τα
δοµικά προβλήµατα της οικονοµίας που δηµιουργήθηκαν από τις
πολιτικές των τελευταίων έξι ετών, έρχεστε σήµερα, ενώ φουντώ-
νει το ιδιωτικό χρέος και οι Έλληνες ασφαλισµένοι -αγρότες, αυ-
τοαπασχολούµενοι και επαγγελµατίες- χρωστούν γύρω στα 49
δισεκατοµµύρια, φέρνετε µια ρύθµιση, εισάγοντας µέσα στον
ΕΦΚΑ τις εισπρακτικές εταιρείες τάχα να υποβοηθήσουν το έργο
του ΚΕΑΟ.

Αν θέλατε πραγµατικά να βοηθήσετε το ΚΕΑΟ, θα κάνατε εί-
κοσι µε εικοσιπέντε προσλήψεις και θα αντιµετωπίζατε το πρό-
βληµα. Αντίθετα, µέσα στις δηµόσιες υπηρεσίες βάζετε έναν
ιδιώτη µε τον τρόπο που λειτουργούσαν αυτά τα χρόνια οι ει-
σπρακτικές εταιρείες-κοράκια να στραγγαλίσετε περαιτέρω τη
µικροµεσαία επιχείρηση και όταν το 49% αυτών των οφειλών ξέ-
ρετε ότι αφορά ανθρώπους που χρωστούν µέχρι 30.000 ευρώ και
είναι, κυρίως, ο κόσµος των µικρών επιχειρήσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κλείστε, παρακαλώ,
κύριε Γαβρήλο! Έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Με αυτές τις πολιτικές, κύριε
Υπουργέ, η ελληνική οικονοµία, δυστυχώς, θα βρεθεί εκτεθειµένη
στις προκλήσεις τις επόµενες µέρες. Αντιµετωπίστε και να στη-
ρίξτε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και µε δόσεις για τα ασφαλι-
στικά ταµεία. Επαναφέρετε τις εκατόν είκοσι δόσεις. Δώστε
οξυγόνο σε αυτούς τους ανθρώπους να κρατήσουν τις επιχειρή-
σεις τους. Αλλάξτε πολιτικές και στηρίξτε την πραγµατική οικο-
νοµία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο

στον επόµενο Βουλευτή, θα δώσω τον λόγο για πολύ λίγο στον
κ. Σταµενίτη επί τροπολογίας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Δεν θα πάρω πολύ χρόνο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την προτεινόµενη ρύθµιση

του άρθρου 6, που εµπεριέχεται στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 349 και ειδικό αριθµό 83 της 8-4-2025, διασφαλίζεται ότι
οι ενισχύσεις που χορηγούνται στους κτηνοτρόφους για την ανα-
σύσταση του ζωικού κεφαλαίου στο πλαίσιο του Υποµέτρου 5.2
του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2022, δεν συµ-
ψηφίζονται µε τις ενισχύσεις της υπ’ αριθµόν 1494/6-11-2023 κοι-
νής απόφασης του Υφυπουργού Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων περί ανάθεσης στον ΕΛΓΑ της υλοποίησης του αγροτικού
προγράµµατος ενισχύσεων για την αντιστάθµιση ζηµιών που
προκαλούνται από θεοµηνίες στον γεωργικό τοµέα.

Ο συµψηφισµός των ενισχύσεων στο πλαίσιο του Υποµέτρου
5.2 για τις ενισχύσεις για την αντιστάθµιση των ζηµιών που προ-
καλούνται από θεοµηνίες στον γεωργικό τοµέα θα αποδυνάµωνε
την αξία της παρεχόµενης στους κτηνοτρόφους ενίσχυσης, θέ-
τοντας σε κίνδυνο τη βιωσιµότητα των εκµεταλλεύσεών τους και
την οικονοµική τους δραστηριότητα.

Στόχος της ρύθµισης είναι η οικονοµική στήριξη των κτηνοτρό-
φων που έχουν πληγεί από δυσµενή καιρικά φαινόµενα ή κλιµα-
τικά γεγονότα, προκειµένου να ανασυστήσουν τις εκµεταλ-
λεύσεις τους και να παραµείνουν στις αγροτικές περιοχές της
χώρας συνεχίζοντας την οικονοµική τους δραστηριότητα.

Μάλιστα, πρέπει να πούµε ότι η σηµερινή ρύθµιση έρχεται συ-
µπληρωµατικά µε ό,τι ίσχυε µέχρι σήµερα για τις ενισχύσεις του
Υποµέτρου 5.2 του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 -
2020. Με διάταξη που είχαµε ψηφίσει προβλέπεται ότι αυτές οι
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ενισχύσεις δεν συµψηφίζονται µε ασφαλιστικές αποζηµιώσεις
που καταβάλλονται από τον ΕΛΓΑ, µε βάση τον Κανονισµό Ασφά-
λισης Ζωικού Κεφαλαίου. Και ορθώς, γιατί η αποζηµίωση είναι
αποτέλεσµα καταβολής ειδικής ασφαλιστικής εισφοράς των ερ-
γαζοµένων στον ΕΛΓΑ για την απώλεια ζωικού κεφαλαίου και δεν
αποτελεί µορφή ενίσχυσης.

Από την άλλη επαναλαµβάνω ότι χορηγούµενες, στο πλαίσιο
του Υποµέτρου 5.2, ενισχύσεις επιδιώκουν αποκλειστικά την οι-
κονοµική στήριξη των κτηνοτρόφων που επλήγησαν από δυσµενή
καιρικά φαινόµενα ή κλιµατικά γεγονότα. Υπενθυµίζω ότι το Υπο-
µέτρο 5.2 είναι µέτρο που δηµιουργήθηκε µε αξιοποίηση των κοι-
νοτικών πόρων ακριβώς για αυτόν τον λόγο. Έτσι, λοιπόν, µε τη
σηµερινή ρύθµιση ολοκληρώνουµε το νοµοθετικό πλαίσιο που
ορίζει τα ισχύοντα για τις ενισχύσεις στο Υποµέτρο 5.2 και εξα-
σφαλίζουµε την πλήρη στήριξη των κτηνοτρόφων µας και την
προστασία τους.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», πενήντα µαθήτριες και µαθητές και έξι συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το 2ο και το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Κισσάµου
Χανίων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και
καλό Πάσχα.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επόµενος οµιλητής είναι ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστος Κατσώτης.
Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση είναι αντιµέτωπη µε ένα πολύ µεγάλο ρεύµα λαϊ-

κής αµφισβήτησης, όπως εκφράστηκε στις κινητοποιήσεις το τε-
λευταίο διάστηµα, ιδιαίτερα στη συγκλονιστική απεργία στις 28
Φεβρουαρίου αλλά και στη σηµερινή απεργία που έγινε σε όλη
την Ελλάδα και στις συγκεντρώσεις. Χαιρετίζουµε τους απερ-
γούς. Στηρίζουµε τις διεκδικήσεις για συλλογικές συµβάσεις µε
αυξήσεις στους µισθούς, για επαναφορά των δώρων, για δουλειά
µε δικαιώµατα, για ζωή µε αξιοπρέπεια, για να τιµωρηθούν όσοι
έχουν ποινικές και πολιτικές ευθύνες για το έγκληµα στα Τέµπη.

Η οργή και η αγανάκτηση των εργαζοµένων, του λαού και της
νεολαίας αφορά όλη την κυρίαρχη πολιτική και την κυβερνητική
πολιτική που εκφράζεται σε κάθε πτυχή της ζωής των ανθρώπων,
όπως είναι η επίθεση στο εισόδηµα, η επίθεση στα εργασιακά δι-
καιώµατα, τα διάφορα «Τέµπη» που συµβαίνουν στην καθηµερινή
ζωή, όπως είναι οι πλειστηριασµοί, η ακρίβεια, η µεγάλη φορο-
λογία. Η θέση των εργατικών λαϊκών οικογενειών έχει επιδεινωθεί
ακόµη παραπέρα. Η Κυβέρνηση αλλά και συνολικά το πολιτικό
προσωπικό του κεφαλαίου, όχι µόνο αγνοεί τις αγωνίες και τις
διεκδικήσεις των εργαζοµένων και του λαού αλλά πιο επιθετικά
στρέφεται εναντίον του για να υλοποιήσει τις επιλογές της αστι-
κής τάξης όπως αυτές αποτυπώνονται και από τους ιµπεριαλιστι-
κούς οργανισµούς, των συµµάχων τους δηλαδή, την Ευρωπαϊκή
Ένωση και το ΝΑΤΟ.

Η στροφή στην πολεµική οικονοµία και η απόφαση να φορτώ-
σει η Ευρωπαϊκή Ένωση 800 δισεκατοµµύρια ευρώ στις πλάτες
των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων και το ότι η Κυβέρ-
νηση µε 28 δισεκατοµµύρια µε το νέο πρόγραµµα εξοπλισµών
και αύξηση από 2% σε 5% των δαπανών για το ΝΑΤΟ, δηµιουρ-
γούν µεγαλύτερη ασφυξία στον λαό, που χρειάζεται να συµπο-
ρευτεί στον αγώνα για την ανατροπή αυτού του συστήµατος των
κερδών, των πολέµων, της αδικίας, της φτώχειας και της εξα-
θλίωσης. 

Στο σύστηµα του κέρδους απαντάµε: «Καµιά υποταγή, σύ-
γκρουση και αγώνας για την ανατροπή». Αυτό φώναζαν σήµερα
οι εργαζόµενοι στην απεργία τους. Επίσης, λέµε: «Συλλογικές
συµβάσεις µε αυξήσεις στους µισθούς, όχι στους πολέµους και
στους εξοπλισµούς». Αυτά είναι συνθήµατα που αποτυπώνουν
τις διεκδικήσεις των εργαζοµένων και του λαού.

Εκτός όλων όσων ανέδειξε ο εισηγητής µας που επιβεβαι-

ώνουν τον ταξικό χαρακτήρα αυτού του νοµοσχεδίου, µια ακόµη
τέτοια ρύθµιση που εισάγει, είναι και η ανάθεση της είσπραξης
των οφειλών του ΕΦΚΑ σε εισπρακτικές εταιρείες. Αυτή η ρύθ-
µιση θα οδηγήσει εκατοντάδες χιλιάδες µικροµεσαίους βιοπαλαι-
στές αγρότες και ελεύθερους επαγγελµατίες να είναι έρµαια στα
νύχια των κορακιών, των funds και το servicers, µε πλειστηρια-
σµούς και µε εξώσεις των λαϊκών νοικοκυριών. Ενώ για τους µε-
γάλους οφειλέτες υπάρχει απαλλαγή και χαρακτηρισµός ως
«ανεπίδεκτα είσπραξης των οφειλών». Να αποσυρθεί τώρα αυτή
η απαράδεκτη διάταξη για την παραχώρηση των οφειλών των
ασφαλισµένων σε funds του ΕΦΚΑ.

Κύριοι, η πολιτική σας τσακίζει την πλειοψηφία του λαού. Οι
µισθοί και οι συντάξεις τελειώνουν το πρώτο δεκαπενθήµερο του
µήνα. Πολλοί µισθωτοί, πολλοί συνταξιούχοι και πολλοί αυτοα-
πασχολούµενοι πνίγονται από τα χρέη. Η θηλιά συνεχώς σφίγγει.
Οι τροπολογίες του ΚΚΕ που κατατέθηκαν σε αυτό το νοµοσχέ-
διο αποτυπώνουν τις αγωνίες και τις ανάγκες µεγάλης πλει-
οψηφίας του λαού. Οι τέσσερις τροπολογίες που καταθέσαµε
αφορούν τα εξής.

Η πρώτη αφορά την επαναφορά του δέκατου τρίτου και του
δέκατου τέταρτου µισθού και της σύνταξης, και των εκπαιδευτι-
κών που είναι σήµερα εδώ και δεν παίρνουν το δώρο, όπως και
των συνταξιούχων. Αν δεν είχατε κόψει τα δώρα όλοι σας, κύριοι,
δεν θα έµεναν οι συνταξιούχοι πριν το Πάσχα χωρίς εισόδηµα.
Και τι λέτε όλοι εσείς που τα κόψατε; Λέτε να δοθεί η σύνταξη
πιο νωρίς και δεν λέτε να επανέλθουν τα δώρα. Τι επικαλείστε;
Επικαλείστε τις δηµοσιονοµικές αντοχές, όπως βέβαια είπε ο
Υπουργός εδώ στην τοποθέτησή του πριν από λίγο απαντώντας
στα υπόλοιπα κόµµατα. Την ίδια ώρα που όλοι σας ψηφίζετε τις
απαιτήσεις του κεφαλαίου για την αύξηση των κερδών µε πλη-
θώρα αντεργατικών µέτρων και νόµων που κάνουν πιο φτηνή την
εργατική δύναµη, καθώς και µε φοροαπαλλαγές, µε επιδοτήσεις
και µε ενισχύσεις για τις πολεµικές δαπάνες, για να συµµετείχε
η αστική τάξη στο µοίρασµα της λείας από τους πολέµους, την
ίδια ώρα για όλα αυτά προφανώς ο δηµοσιονοµικός χώρος υπάρ-
χει και είναι άπλετος.

Η δεύτερη τροπολογία αφορά µέτρα ανακούφισης των νοικο-
κυριών. Αυτή είναι η τροπολογία µας που δεν απαντά σήµερα η
Κυβέρνηση και µε αυτό το νοµοσχέδιο. Αναφέρθηκε και ο ειση-
γητής µας σε αυτή. Από τα µεγάλα χρέη σε Δηµόσιο και τράπεζες
η ζωή πολλών οφειλετών ήρθε τούµπα αφού τους φορτώσατε
την κρίση και την ανάπτυξη µε µέτρα που εξαΰλωσαν το εισό-
δηµα τους και έτσι δεν µπόρεσαν να ανταποκριθούν στις δόσεις
των δανείων. Οι οφειλές προς το Δηµόσιο, προς τα ασφαλιστικά
ταµεία, προς τις τράπεζες χρειάζεται µε τα µέτρα της τροπολο-
γίας µας να διαγραφούν, όπως και το σύνολο των τόκων και των
ποσών που κεφαλαιοποιήθηκαν, και να διαγραφεί ποσοστό του
χρέους. 

Η τρίτη τροπολογία έχει να κάνει µε την ανακούφιση δηµοτών
από τις επιβαρύνσεις δηµοτικού χαρακτήρα, και αυτές είναι πάνω
από πενήντα. Είναι δηµοτικοί φόροι, τέλη, εισφορές, δικαιώµατα,
εκτός, βέβαια, της φοροληστείας που έχει επιβάλλει το κράτος.
Το δηµοτικό συµβούλιο µε απόλυτη πλειοψηφία πρέπει να έχει
τη δυνατότητα για διαγραφή κάθε είδους χρεών, όλων ή εν µέρει,
για άτοµα µε αναπηρίες, για πολύτεκνους, για µονογονεϊκές οι-
κογένειες, για απόρους και άλλα. Το ίδιο βέβαια να ισχύσει και
για χρέη στις ΔΕΥΑΗ και στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. 

Η τέταρτη τροπολογία αφορά εβδοµήντα χιλιάδες δανει-
ολήπτες στεγαστικών δανείων σε ελβετικό φράγκο. Η τροπολο-
γία προβλέπει να επανυπολογιστεί η αξία των δανείων σε ελβε-
τικό φράγκο µε βάση την αρχική ισοτιµία εκταµίευσης του δα-
νείου. Από το ποσό που θα προκύψει αφαιρούνται τα ποσά που
έχουν ήδη καταβληθεί για την έως τώρα εξόφληση του δανείου
και όποιο ποσό προκύπτει από ενδεχόµενη κεφαλαιοποίηση
τόκων. Αν το σύνολο των ποσών που έχουν καταβληθεί υπερβαί-
νει το ποσό της οφειλής που προκύπτει από τον νέο υπολογισµό
του δανείου, αυτό επιστρέφεται στον οφειλέτη από τις τράπεζες
ή από τα funds στα οποία έχουν µεταβιβαστεί.

Είστε υπόλογοι, κύριε Υπουργέ, απέναντι σε όλους αυτούς που
δεκαπέντε χρόνια τώρα βασανίζονται. Επίσης, ζητάµε µε αφορµή
τη σηµερινή συζήτηση να αντιµετωπίσει το πρόβληµα των χιλίων
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πεντακοσίων δανειοληπτών του πρώην Οργανισµού Εργατικής
Κατοικίας, που ενώ έχουν πληρώσει τις οφειλές, αλλά επειδή η
αποπληρωµή τους άρχισε από την ηµεροµηνία της πρώτης
δόσης, και όχι από εκείνη της έγκρισης, θεωρούνται ως µη συνε-
πείς. Ενώ το ΔΣ της ΔΥΠΑ έχει λάβει απόφαση επίλυσης του θέ-
µατος, η Κυβέρνηση ακόµα δεν το έχει αντιµετωπίσει.

Κύριοι, στον «Ριζοσπάστη» και στον «902» µπορούν όλοι να
δουν ολόκληρες τις τροπολογίες και τα µέτρα που προτείνουµε. 

Καλούµε τους εργαζόµενους, τους αυτοαπασχολούµενους, τη
φτωχή αγροτιά, τους συνταξιούχους, ιδιαίτερα τους νέους, στον
αγώνα για τις ανάγκες τους, για τη ζωή που δικαιούνται. Ή τα
κέρδη τους ή οι ζωές µας. Δεν υπάρχει άλλος δρόµος. Το κέρδος
σκοτώνει τις ανάγκες και την ίδια τη ζωή µας. 

Αυτό που πρέπει να γίνει είναι να εδραιωθεί η αµφισβήτηση
του λαού απέναντι στην Κυβέρνηση, το αστικό κράτος, την πολι-
τική που υλοποιούν, τις στρατηγικές επιλογές που κάνουν για λο-
γαριασµό της άρχουσας τάξης. Να δυναµώσει η αµφισβήτηση
απέναντι σε όλα αυτά που είναι και που συγκροτούν ουσιαστικά
το σύστηµα, γιατί σύστηµα είναι η οικονοµία που βασίζεται σε
εκµεταλλευτικές σχέσεις παραγωγής που τις κρίσεις του, αλλά
και την ανάπτυξη για το κεφάλαιο, που πληρώνει πάντα η εργα-
τική τάξη και η λαϊκή πλειοψηφία. Σύστηµα είναι οι επιχειρηµατι-
κοί όµιλοι που κυνηγάνε µε κάθε τρόπο το µέγιστο κέρδος.
Σύστηµα είναι το σηµερινό αστικό κράτος µε τους σάπιους θε-
σµούς και µηχανισµούς του που δεν µπορούν ποτέ να εξυγιαν-
θούν, που δεν µπορούν να υπηρετήσουν το δίκαιο του λαού. Σύ-
στηµα είναι τα κόµµατα του κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που κυβέρνησαν και κυβερνούν αυτήν τη χώρα. 

Αυτό το σύστηµα θα γίνεται όλο και πιο άδικο, όλο και πιο βάρ-
βαρο απέναντι στον λαό, γι’ αυτό η αµφισβήτηση χρειάζεται να
γίνει απόφαση οργανωµένου, ανυποχώρητου αγώνα και συµπό-
ρευσης µε το ΚΚΕ, µε τις ανατρεπτικές ιδέες και το πρόγραµµά
του για µια άλλη οργάνωση της οικονοµίας και της κοινωνίας που
οι ζωές µας δεν θα κοστίζουν, για µια κοινωνία µε σοσιαλισµό.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες κ. Στίγκας.
Ενηµερώνω ότι θα ακολουθήσουν ο κ. Φωτόπουλος από την

Ελληνική Λύση και ο κ. Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες.
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω πει πολλές φορές
ότι το κλίµα εδώ µέσα είναι κάτι παραπάνω από τοξικό και κάποιοι
αδυνατούν να καταλάβουν τον θεσµικό τους ρόλο και αυτό είναι
το λιγότερο που µπορώ να πω. Έχουν µια αγοραία συµπεριφορά
που προσβάλλει και το Κοινοβούλιο και τη δηµοκρατία. Το κλίµα
είναι αρκετά τεταµένο και όλη αυτή η παράνοια δεν κάνει καλό,
ούτε στη χώρα ούτε στους πολίτες. Οι καθηµερινές ύβρεις τόσο
εναντίον ηµών των Σπαρτιατών όσο και µεµονωµένα κατά συνα-
δέλφων Βουλευτών δεν περιποιούν τιµή για τον κοινοβουλευτι-
σµό. 

Υπάρχει ένα παλιό ρητό που λέει τα εξής: «Μην τα βάζεις ποτέ
µε κάποιον ανόητο γιατί θα σε ρίξει στο επίπεδό του και θα σε νι-
κήσει». Όντως έτσι είναι και προσπαθώ να µην πέσω στο επίπεδο
αρκετών αστοιχείωτων εδώ µέσα, αλλά από την άλλη δεν µπορώ
να µην απαντήσω έστω και αν κινδυνεύω να µε νικήσουν.

Ανάµεσα σε αυτούς που προανέφερα είναι και η κ. Κωνσταντο-
πούλου, η γνωστή τυµβωρύχος και πτωµατοφάγος των Τεµπών
που άνοιξε τον ανθόκηπο της ψυχής της και αναδύεται η µυρωδιά
της και αντί να ευωδιάζει, όπως συµβαίνει µ’ έναν καλοσυνάτο,
καλλιεργηµένο, µε ευγένεια ψυχής άνθρωπο, βγαίνουν µυρωδιές
που δυστυχώς θυµίζουν υπόνοµο. 

Την περασµένη εβδοµάδα είχαµε µείνει άφωνοι όλοι σε αυτήν
την Αίθουσα από τη χυδαία και νταηλίδικη συµπεριφορά της Κων-
σταντοπούλου προς πάσα κατεύθυνση. Η εν λόγω κυρία προφα-
νώς έχει φουσκώσει σαν παγώνι από την πρόσκαιρη και τεχνητή
δηµοσκοπική της άνοδο και βέβαια καβάλησε το καλάµι. Είναι
αυτό που λένε «δώσε σε κάποιον την εξουσία και θα δεις το πρα-
γµατικό του πρόσωπο». Εγώ θα έλεγα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το χυδαίο του πρόσωπο.

Η εν λόγω θρασύτατη «πιστολέρο» επιτέθηκε κατά πάντων µε

έναν αυστηρό και περιφρονητικό τρόπο που δεν σηκώνει αντιρ-
ρήσεις. Περιφρονεί τους πάντες και τα πάντα. Δεν σέβεται τους
κανόνες του Κοινοβουλίου. Φανταστείτε ότι κάποτε υπήρξε και
Πρόεδρος της Βουλής. Μιλάει όσο θέλει και όποτε θέλει αγνοώ-
ντας επιδεικτικά ακόµα και τον Προεδρεύοντα. Ως Πρόεδρος της
Βουλής δεν είχε τιµήσει ποτέ µα ποτέ τον θεσµικό της ρόλο. Είχε
πάει σε γκέι παρελάσεις φωνάζοντας ότι οι αγώνες δεν έχουν
κερδηθεί. Ήταν βέβαια στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ Πρόεδρος της
Βουλής µε Αρχηγό -να µην το ξεχνάµε- τον Αλέξη Τσίπρα. Είπε
ακόµα ότι πρέπει να γίνει διαδικασία για το σύµφωνο συµβίωσης,
για τον πολιτικό γάµο. Μιλάµε για τεράστιους αγώνες γι’ αυτό το
έθνος! Είπε βέβαια και το εξής αµίµητο: «Σήµερα δεν οργανωθή-
καµε σωστά. Η παρέλαση αυτή του χρόνου πρέπει να περάσει
µέσα από τη Βουλή». Αυτή που τα είπε αυτά ήταν Πρόεδρος της
Ελληνικής Βουλής. Προφανώς είχε ξεχάσει ότι ο Πρόεδρος της
Βουλής είναι ο τρίτος θεσµικός ρόλος στο ελληνικό κράτος.
Πρώτα είναι ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, µετά είναι ο Πρωθυ-
πουργός και τρίτος είναι ο Πρόεδρος της Βουλής.

Επίσης, δεν µπορώ να µην απαντήσω σε απρέπειες που συνε-
χίζονται. Δηµοσίως και συνεχώς µε ένα τεράστιο µίσος τον Πρό-
εδρο της Ελληνικής Δηµοκρατίας, τον εκλεγµένο Πρόεδρο τον
αποκαλεί Τασούλα. Αυτός είναι ο Τασούλας, δεν είναι ο κύριος
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Αυτό είναι προσβολή για όλους µας.
Αν µας ακούν οι ξένοι αντιλαµβάνονται αµέσως το τι κλίµα επι-
κρατεί εδώ µέσα. Η κ. Κωνσταντοπούλου έχει µίσος για τον Πρό-
εδρο, αλλά προφανώς επειδή είχε προτείνει τον πατέρα της, τον
γνωστό Κωνσταντόπουλο, δεν χωνεύει τον σηµερινό Πρόεδρο. 

Εγώ πάντως εάν ήταν Πρόεδρος ο κ. Κωνσταντόπουλος, θα
τον αποκαλούσα κύριο Πρόεδρο, γιατί θεσµικά θα ήταν ο Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας. Το ίδιο θα έκανα και µε οποιονδήποτε
άλλον. Την ίδια στάση έχω κρατήσει, κυρίες και κύριοι, και µε την
πρώην Πρόεδρο, την κ. Σακελλαροπούλου, η οποία βεβαίως πή-
γαινε σε γκέι παρελάσεις, ήταν η βασίλισσα της συµπεριληπτικό-
τητας και του δικαιωµατισµού, ήταν η ίδια εκείνη που πήγαινε και
έκανε µαθήµατα σε παιδιά του νηπιαγωγείου ότι ο Γουίνι το αρ-
κουδάκι δεν έχει φύλο, δηλαδή ούτε αρσενικό είναι ούτε θηλυκό.
Βεβαίως να µην ξεχάσουµε την απρέπειά της για τη µη πρό-
σκληση των Σπαρτιατών επί δύο συνεχείς χρονιές στη γιορτή της
δηµοκρατίας. Μας είχε αποκλείσει. Προφανώς η κ. Σακελλαρο-
πούλου δεν ενδιαφερόταν και δεν λάµβανε υπ’ όψιν της τις δια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες ψήφους που είχαµε πάρει. Της άρεσε
να είναι σταυροπόδι µε τον σύντροφό της σε παρελάσεις, είχε
κατέβει από το αεροπλάνο µε αρβύλες, αλλά εγώ ως Πρόεδρος
κοινοβουλευτικού κόµµατος όσες φορές τη συνάντησα, πάντοτε
µε τον προσήκοντα σεβασµό τη χαιρετούσα. Γιατί; Διότι ήταν η
Πρόεδρος της Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

Προφανώς όλοι αυτοί είναι ένα διαφορετικό µείγµα, έξω από
τα κοινά θα λέγαµε, γι’ αυτό προφανώς και η κ. Κωνσταντοπού-
λου την ήθελε τόσο πολύ και δεν θέλει τον σηµερινό Πρόεδρο,
γιατί όλοι αυτοί εκεί –µην ξεχνάµε- είναι άθεοι και αντίχριστοι.
Αυτό θα πρέπει να το πουν και στους συγγενείς των θυµάτων,
γιατί οι περισσότεροι δεν είναι σαν αυτούς. Όλοι αυτοί που έχα-
σαν τους δικούς τους ανθρώπους σε αυτήν την τραγωδία, όπως
και στο Μάτι –στο Μάτι έχει επίσης βάλει το χέρι της η κ. Κων-
σταντοπούλου-, προσεύχονται στον Θεό για την ανάπαυση των
ψυχών όλων αυτών που έφυγαν. 

Ήθελα να ρωτήσω την κυρία Πρόεδρο: Το κάνει αυτό; Διότι
στις εκκλησίες, στον ασπασµό των εικόνων και στον σταυρό
υπάρχει αλλεργία. Να θυµίσουµε λίγο –και αξίζει να το πούµε
αυτό- ότι στα Καλάβρυτα δεν ήταν µέσα στην εκκλησία. Περίµενε
έξω να βγούµε όλοι από την εκκλησία για να πάµε στο µνηµείο
να καταθέσουµε ένα στεφάνι. Τα ίδια κάνει και στη Μητρόπολη
των Αθηνών. Δεν πατάει ποτέ, δεν κάνει τον σταυρό της, δεν φι-
λάει εικόνες και µετά πάει για να καταθέσει στεφάνι ή όπου υπάρ-
χουν οι κάµερες για να παρουσιαστεί. 

Θα πρότεινα, λοιπόν, στην κ. Κωνσταντοπούλου να πλένει καλά
το στόµα της άλλη φορά όταν αναφέρεται στους Σπαρτιάτες,
διότι έχετε απέναντί σας πραγµατικούς άνδρες και πραγµατικές
γυναίκες. Έχετε απέναντί σας χριστιανούς ορθόδοξους. Έχετε
απέναντί σας πραγµατικούς Έλληνες που αγαπούν την Ελλάδα,
αγαπούν τη θρησκεία και κυρίως αγαπούν την οικογένεια. 
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Υπάρχει εδώ στην Ελλάδα και κυρίως στην Ευρώπη η ιερά συµ-
µαχία των πολιτικών διώξεων που στρέφεται απέναντι σε εθνικά
πατριωτικά κόµµατα που επιδιώκουν την επαναφορά της εθνικής
µας ταυτότητας, το κλείσιµο της στρόφιγγας των λαθροµετανα-
στών και πολεµούν στα ίσα τον δικαιωµατισµό και τη woke ατζέ-
ντα.

Εκτόξευσε ύβρεις πριν από λίγες ηµέρες εναντίον των Σπαρ-
τιατών, όπως «µόρφωµα». Είναι Πολιτική Αρχηγός τώρα και ακού-
στε τι λέει: «Ακροδεξιοί που πρεσβεύουν τον ρατσισµό, τη
µισαλλοδοξία, την οµοφοβία, την τρανσφοβία, τις διακρίσεις και
την αµφισβήτηση της ισότητας…», λέει, «… όλων ενώπιον του
νόµου αγνοώντας ότι είµαστε όλοι ίσοι απέναντι στον νόµο». 

Πρώτα απ’ όλα δεν µου αρέσει να διαστρεβλώνουν ούτε τις
δηλώσεις µου αλλά ούτε και το ύφος µου. Ποτέ δεν έχω µιλήσει
άσχηµα για τους οµοφυλόφιλους και το έχω δηλώσει πάρα πολ-
λές φορές ότι δεν µε ενδιαφέρει το τι κάνει ο καθένας στο κρε-
βάτι του. Αν θέλει να µιλήσουµε για την τρανσφοβία ναι έχω
κάποιο φόβο -δεν µπορώ να το κρύψω- και αυτόν τον φόβο τον
έχουν οι περισσότεροι από το 70% µε 80% των Ελλήνων. Δεν
συµφωνούν µαζί της όλοι αυτοί οι Έλληνες. 

Άρα, εσείς είστε µειοψηφία και ενηµερώνω και την κ. Κωνστα-
ντοπούλου αλλά και όποιον άλλον επιτίθεται µε αυτές τις φρα-
στικές ακρότητες κατά των Σπαρτιατών πάντοτε θα παίρνετε τις
κατάλληλες απαντήσεις.

Βεβαίως για να µην ξεχνιόµαστε και πρέπει να τα λέµε όλα,
έχουµε παρόµοιες συµπεριφορές από τον έτερο καουµπόι εδώ
του Κοινοβουλίου που φοράει το δανεικό κοστούµι του Πολιτικού
Αρχηγού και εκτοξεύει κατάρες προς πάσα κατεύθυνση σε κά-
ποιους λέγοντάς τους «να ήταν τα δικά σας παιδιά στο τρένο».
Αυτές οι κουβέντες δεν λέγονται από Πολιτικό Αρχηγό. Τέτοιες
κατάρες δεν λες ούτε στον εχθρό σου. Και αυτό ακούστηκε από
το στόµα ενός Πολιτικού Αρχηγού, ο οποίος χαριτολογώντας λέει
εδώ µέσα πάρα πολλές φορές ότι θέλει να κυβερνήσει. Και δεν
είναι η πρώτη φορά που στο παραλήρηµά του αυτός ο Αρχηγός
εκτοξεύει κατάρες και απειλές αλλά και το πάει ακόµα πιο πέρα,
δηλαδή προτρέπει πολίτες στην αυτοδικία. Να θυµηθούµε πρό-
σφατα ότι εδώ, από αυτό το Βήµα της Βουλής, τόλµησε και είπε
ότι αν ήταν το δικό του παιδί στο τρένο θα έπαιρνε την καρα-
µπίνα. Να το ξαναπώ για να γίνει κατανοητό. Είπε εδώ ότι αν ήταν
το δικό του παιδί µέσα στο τρένο θα έπαιρνε την καραµπίνα. Άρα,
ένας Πολιτικός Αρχηγός προτρέπει όχι µόνο τους χαροκαµένους
συγγενείς των Τεµπών να πάρουν τον νόµο στα χέρια τους, αλλά
όποιον έχει χάσει τον δικό του άνθρωπο να στρέφεται στην αυ-
τοδικία παίρνοντας τον νόµο στα χέρια του. 

Καλώς ήρθατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην άγρια Δύση
και στον νόµο του Λιντς. Είναι, δυστυχώς, κουβέντες και µηνύ-
µατα δια στόµατος Πολιτικού Αρχηγού. Και, βέβαια, αυτός ο Πο-
λιτικός Αρχηγός έχει όνοµα: Κυριάκος Βελόπουλος. Είναι πολ-
λαπλά υπότροπος όταν πριν από το Πάσχα του 2024 πάλι από
αυτό το Βήµα της Βουλής έστειλε το δικό του µήνυµα σε όσους
ψήφισαν τον νόµο των οµοφυλοφίλων λέγοντας: Μην τολµήσετε
να πάτε στις εκκλησίες, γιατί ξέρετε τι θα πάθετε. Η greek παρά-
νοια σε όλο της το µεγαλείο. 

Εµείς οι Σπαρτιάτες µε αίσθηµα ευθύνης και πάντα στις επάλ-
ξεις του έθνους µας αγωνιζόµαστε. Γιατί; Γιατί υπάρχουν θέµατα
µεγίστης σηµασίας που βασανίζουν καθηµερινά την ελληνική κοι-
νωνία, την εξοργίζουν και ζητούν αµέσως εδώ και τώρα λύσεις,
όπως στο στεγαστικό, στη θηριώδη ακρίβεια, τη φοροεπιδροµή,
την υγεία, την υπογεννητικότητα, τη λαθροµετανάστευση και τη
βία και την καθηµερινή ανασφάλεια που βιώνουν καθηµερινά οι
Έλληνες.

Άρα, µε το τέρας της ακρίβειας να καλπάζει και τις δήθεν αυ-
ξήσεις στον βασικό µισθό που είναι χωρίς αντίκρισµα -και είναι
ένα µεγάλο πυροτέχνηµα της Κυβέρνησης για να ρίξει στάχτη
στα µάτια των φτωχών Ελλήνων- µε το τέρας της ακρίβειας να
θερίζει, ποιος συνταξιούχος ή εργαζόµενος µπορεί να βγάλει τον
µήνα; Οι περισσότεροι πραγµατικά το καταφέρνουν µέχρι τις
δέκα του µηνός και πολύ λέω. Μαζεύονται τόσες πολλές υποχρε-
ώσεις που πραγµατικά στις δέκα του µηνός δεν υπάρχει ούτε ένα
ευρώ στην τσέπη. 

Και, βέβαια, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή οι

πρωταθλητές της αναλήθειας, δεν δίνουν τίποτα ούτε στους συ-
νταξιούχους από τα µατωµένα πλεονάσµατα µήπως και αυτοί οι
φτωχοί άνθρωποι περάσουν λίγο καλύτερα τις ηµέρες του
Πάσχα. Οι συντάξεις όσο και οι µισθοί εξανεµίζονται σαν αστ-
ραπή από τις αυξήσεις σε όλα τα είδη πρώτης ανάγκης, από τα
τρόφιµα, τους λογαριασµούς µέχρι και τα ενοίκια. Ούτε καν να
σκεφτεί η Κυβέρνηση να δώσει λίγο νωρίτερα τις συντάξεις, αλλά
και κάτι παραπάνω εν είδει δώρου για να µπορέσουν οι φτωχοί
άνθρωποι να βγάλουν το Πάσχα.

Βεβαίως, µέσα σε όλα αυτά τα προβλήµατα που προανέφερα
είναι και τα funds, τα οποία τεχνηέντως δηµιουργούν ένα πρό-
βληµα επικοινωνίας. Δεν δίνουν τηλέφωνα επικοινωνίας στους εν-
διαφερόµενους, δεν δίνουν καν αριθµούς λογαριασµού για να
καταθέσουν τα χρήµατα. Βεβαίως, να πούµε ότι ο εξωδικαστικός
συµβιβασµός είναι µια απάτη και µια µεγάλη αποτυχία. Αρκεί να
τονίσουµε ότι αυξήθηκαν οι πλειστηριασµοί κατά 205% από το
2022 µέχρι και σήµερα. Κανένα κούρεµα τόκων δεν γίνεται.

Ελπίζω να ακούτε, κύριε Υπουργέ, και θα ήθελα και παρακαλώ
πολύ µια απάντηση, διότι ξέρω από πρώτο χέρι ότι υπάρχουν τε-
ράστια χρέη -όλοι το γνωρίζουν αυτό- στον ελληνικό λαό: Όµως,
ξέρω από προσωπική εµπειρία ότι άνθρωπος που χρωστούσε
στην εφορία 23.000, οι 13.000 ήταν κεφάλαιο και οι 10.000 ήταν
τόκοι, ενώ πήγε και τα πλήρωσε µετρητά όλα για να φύγει το
χρέος από πάνω του, δεν του έκοψαν ούτε ένα ευρώ. Κι εγώ
ρωτώ -καλοπροαίρετα πάντα ρωτάω- ότι θα µπορούσατε να κά-
νετε πάρα πολλές δόσεις και αν όλοι όσοι µπουν στις δόσεις είναι
συνεπείς, στο τέλος να αφαιρούνται και οι τόκοι. Και έτσι και το
κράτος θα πάρει χρήµατα, αλλά βεβαίως και θα πάρει και µια
ανάσα η ελληνική κοινωνία. 

Αυτό είναι ένα µεγάλο θέµα και παρακαλώ πολύ, κύριε Υ-
πουργέ, θα µπορούσατε να µου απαντήσετε. 

Εν κατακλείδι, όση λάσπη και να πετάνε οι ανθέλληνες εµείς
στεκόµαστε δίπλα στους Έλληνες και τις Ελληνίδες και δίνουµε
καθηµερινά αγώνα για να επιβιώσουµε ως έθνος και ως λαός. Γι’
αυτό χρειαζόµαστε άµεσα µια κυβέρνηση εθνικής και θρησκευ-
τικής συνείδησης για να ξανακάνουµε την Ελλάδα µας µεγάλη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στο Βήµα ο επόµενος
οµιλητής, ο κ. Στυλιανός Φωτόπουλος, Βουλευτής της Ελληνι-
κής Λύσης. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι Βουλευτές, θέλω να ξεκινήσω τη ση-

µερινή οµιλία µε αφορµή αυτό το οποίο άκουσα νωρίτερα από
τον Πρωθυπουργό κατά την επίσκεψή του στην ΑΑΔΕ. Σε συνέ-
χεια της πολιτικής, την οποία εφαρµόσατε το τελευταίο διά-
στηµα, µε το να προτρέπετε τους φορολογούµενους να υποβάλ-
λουν τις φορολογικές τους δηλώσεις µέχρι τις 30 Απριλίου του
2025 ως κίνητρο για αυτήν τη διαδικασία -και το ανέφερε σήµερα
ο κ. Μητσοτάκης- είναι η έκπτωση 4% για αυτούς οι οποίοι θα
υποβάλουν µέχρι 30 Απριλίου και θα εξοφλήσουν τον φόρο εισο-
δήµατος µέχρι το τέλος της προθεσµίας, δηλαδή 30-7. 

Ερώτηση: Αυτοί οι οποίοι θα υποβάλουν και θα πάνε οι δηλώ-
σεις τους για έλεγχο, τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ, κύριε Κώτσηρα;
Προφανώς δεν µε ακούτε. Υποβάλλει ο Έλληνας φορολογούµε-
νος τη δήλωσή του µέχρι τις 30 Απριλίου, όπως τον έχετε προ-
τρέψει, αλλά η δήλωσή του δεν εκκαθαρίζεται, γιατί, όπως
γνωρίζετε πολύ καλά, υπάρχουν προβλήµατα µε τους πίνακες
ανάλωσης. Άρα, η δήλωσή του σήµερα, σύµφωνα µε τις τελευ-
ταίες πληροφορίες που έχουµε εµείς, θα εκκαθαριστεί στην κα-
λύτερη περίπτωση µετά από ενάµιση µήνα. Άρα, ενώ η δήλωση
θα υποβληθεί µέχρι τις 30 Απριλίου, το εκκαθαριστικό δεν θα βγει
µέχρι τις 30 Απριλίου. Αυτός ο άνθρωπος θα τύχει της έκπτωσης;
Θα τύχει; Το έχουµε προνοήσει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ναι.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι σίγουρο αυτό; Χαίροµαι.
Και έρχοµαι τώρα στο άρθρο 213 του νοµοσχεδίου. Καλώς

τους. Στη διάρκεια της συζήτησης για τον µετασχηµατισµό και
τη µετονοµασία του «τελών χαρτοσήµου» σε «ψηφιακό τέλος»
σας το είπαµε και από την Ολοµέλεια και τις επιτροπές ότι είναι
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ασαφές σε ό,τι αφορά το ψηφιακό τέλος το παλιό χαρτόσηµο σε
επιµελητήρια, σε ενώσεις, σε συλλόγους. Διαρρηγνύατε τα ιµάτιά
σας ότι δεν χρειάζεται, δεν υπάρχει λόγος, ο νόµος είναι σαφής.
Και έρχεστε τώρα µε το άρθρο 213 και διορθώνετε αυτό το οποίο
σας λέγαµε για να µην ισχύσει και το ονοµάζετε φοροαπαλλαγή.

Για να µην υπάρχουν παρανοήσεις, ενώ δεν αναφέρεται στον
νόµο περί ψηφιακού τέλους, κάντε το ίδιο και για τους ιερούς
ναούς. Φέρτε το, δηλαδή, σήµερα µε νοµοτεχνική βελτίωση, να
αναφέρονται και οι πράξεις τις οποίες κάνουν οι ιεροί ναοί, να
µην είναι υπόχρεοι στην επιβολή ψηφιακού τέλους για γάµους,
βαφτίσεις, τα γνωστά. Να καταγράφεται, όµως και να υπάρχει
στον νόµο.

Άρθρο 198: Μητρώο Πραγµατικών Δικαιούχων, άλλη ιστορία
πονεµένη, σας το έχουµε ξαναπεί, η επιτοµή της γραφειοκρατίας.
Υπάρχουν τα στοιχεία στο ΓΕΜΗ, στα κατά τόπους επιµελητήρια.
Υπάρχουν τα στοιχεία στο Μητρώο των ΔΟΥ. Για ποιον λόγο θα
πρέπει αυτά να τα καταχωρούν µε δυσβάσταχτα πρόστιµα οι φο-
ρολογούµενοι και οι φοροτεχνικοί και στο Μητρώο Πραγµατικών
Δικαιούχων; Και το τέρας της γραφειοκρατίας τι έχει προνοήσει;
Εάν έχει υποβάλει εµπρόθεσµα, εάν έχει κάνει όλες τις µεταβο-
λές στο Μητρώο Πραγµατικών Δικαιούχων ο επιχειρηµατίας,
αλλά δεν έχει το χαρτί, δηλαδή έχει κάνει όλες τις διαδικασίες
και δεν έχει το χαρτί σε έλεγχο είτε από την Οικονοµική Υπηρεσία
είτε από το Σώµα Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος, επιβάλλεται
πρόστιµο. Τραγικά πράγµατα!

Άρθρο 215: Προβλέπετε την είσοδο ιδιωτικών επιχειρήσεων,
εισπρακτικών επιχειρήσεων στον e-ΕΦΚΑ, για να συνδράµει στην
είσπραξη των οφειλών. Μάλιστα, δεν θα σταθώ στο θέµα των
προσωπικών δεδοµένων. Θα σταθώ µόνο στο θέµα της αποτελε-
σµατικότητας. Είµαστε εδώ και οφείλουµε να είµαστε αποτελε-
σµατικοί. Ήταν αυτές οι επιχειρήσεις αποτελεσµατικές κατά την
είσπραξη των κόκκινων δανείων; Αυτό καταλάβατε; Γιατί τους δί-
νετε το δικαίωµα και τη δυνατότητα να µπουν στα χρέη του
ΕΦΚΑ; Ενισχύστε τα ΚΕΑΟ, τα οποία αυτήν τη στιγµή αν πάτε -
και σας το λέω από προσωπική εµπειρία- είτε στην Αγίου Κων-
σταντίνου είτε στη Μενάνδρου, θα δείτε έναν υπάλληλο να
προσπαθεί να εξυπηρετήσει τους πολίτες. Ένας υπάλληλος! Τα
χρέη προς το ΚΕΑΟ έχουν φτάσει τα 50 δισεκατοµµύρια, εκ των
οποίων τα 17 δισεκατοµµύρια είναι τόκοι και προσαυξήσεις. Δεν
πάµε πουθενά έτσι. Δώστε τη δυνατότητα στους πολίτες! Οι πο-
λίτες δεν έχουν να πληρώσουν, γι’ αυτό και το 90% των ελευθέ-
ρων επαγγελµατιών αυτήν τη στιγµή επιλέγει την κατώτατη
ασφαλιστική κλάση, γιατί δεν µπορεί να πάει πιο κάτω. Αν µπο-
ρούσε, θα πήγαινε και πιο κάτω. Δώστε τους τη δυνατότητα να
ρυθµίσουν σε εκατόν είκοσι δόσεις!

Και ερχόµαστε στο άρθρο 117, σύµφωνα µε το οποίο αρµόδια
αρχή για την εποπτεία της εφαρµογής των διατάξεων του
ν.4557/2018 είναι σε ό,τι αφορά τους λογιστές, φοροτεχνικούς η
ΑΑΔΕ. Για ποιον λόγο; Το ακούσατε και στη διάρκεια των επιτρο-
πών, θα πρέπει να φύγει η αρµοδιότητα αυτή από την ΑΑΔΕ και
να πάει στο Οικονοµικό Επιµελητήριο. Αυτό είναι κάτι στο οποίο
συµφωνούµε όλοι. Διορθώστε τον λανθασµένο νόµο του ΣΥΡΙΖΑ:
Δεν σας κοστίζει πολιτικά, αν θέλετε να το δείτε και έτσι. Διορ-
θώστε το και µεταφέρετε την αρµοδιότητα στο Οικονοµικό Επι-
µελητήριο της Ελλάδας!

Επίσης, λάβετε υπ’ όψιν σας το άρθρο της αιτιολογικής έκθε-
σης του νόµου, το οποίο ήταν σαφές, σαφέστατο και το οποίο
έλεγε ότι θα πρέπει οι εξωτερικοί λογιστές λόγω της φύσης της
δουλειάς τους να µην έχουν τις ίδιες υποχρεώσεις. Δεν έχουν
πρόσβαση σε κρίσιµα οικονοµικά στοιχεία των πελατών τους, δεν
έχουν πρόσβαση στο «Πόθεν Έσχες», δεν έχουν πρόσβαση σε
προσωπικούς λογαριασµούς. Ακόµα και στις επιχειρήσεις µε
απλογραφικά βιβλία τις περισσότερες φορές -σχεδόν όλες- ο λο-
γιστής-φοροτεχνικός δεν έχει πρόσβαση.

Και πάω επί τροχάδην στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Το ανέ-
φερε και ο Πρόεδρός µας, ο Κυριάκος Βελόπουλος. Ποινικό µη-
τρώο γιατί; Ποινικό µητρώο, όταν πας να ρυθµίσεις εισφορές
προς το ΙΚΑ και έχεις καταδικαστεί για οφειλές προς το ΙΚΑ, είναι
τρελό. Αν υποθέσουµε ότι δεν πας στον εξωδικαστικό µηχανισµό
για το ίδιο χρέος να ρυθµίσεις, δεν σου ζητάνε ποινικό µητρώο.
Διορθώστε τέτοιου είδους σφάλµατα, όπως και σφάλµατα τε-

χνικά. Δεν είναι δυνατόν να υπάρχουν τόσες καθυστερήσεις, δεν
είναι δυνατόν να υπάρχουν οφειλές οι οποίες δεν εντάσσονται,
µε αποτέλεσµα να υπάρχουν προβλήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ ακόµα, κυρία Πρόεδρε.
Επίσης, χαρακτηριστικό είναι το γεγονός, αυτό το οποίο µας

καταγγέλλουν πάρα πολλοί επιχειρηµατίες. Έχω εδώ περίπτωση,
στην οποία ενώ βγήκε δόση 2.500 ευρώ, µε την εφαρµογή του
αλγορίθµου η δόση της συγκεκριµένης µεταφορικής επιχείρησης
πήγε στα 17.000 ευρώ, 17.048 ευρώ -η ίδια εταιρεία, τα ίδια χρέη-
µε αποτέλεσµα να µην ρυθµίσει. Χαρακτηριστικότατο παράδει-
γµα, αυτός δεν πρόκειται ποτέ να µπει στην κανονικότητα, αυτός
δεν πρόκειται ποτέ να µπει στην αγορά και το κράτος, φυσικά,
δεν πρόκειται να εισπράξει.

Εν τοιαύτη περιπτώσει, το θέµα του ιδιωτικού χρέους είναι τε-
ράστιο. Σας έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι θα πρέπει να επα-
ναφέρετε τις ρυθµίσεις των εκατόν είκοσι δόσεων µε κούρεµα
προσαυξήσεων. Δεν είναι δυνατόν το ιδιωτικό χρέος να αυξάνε-
ται και εµείς να λέµε ότι οι Έλληνες θα πρέπει να αποκτήσουν
κουλτούρα πληρωµών. Οι Έλληνες έχουν κουλτούρα πληρωµών,
χρήµατα δεν έχουν. Κάντε κάτι για αυτό!

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Πέτρος Δηµητριάδης, Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας των Σπαρτιατών.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή σήµερα

συζητάµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας,
θέλω να πω ορισµένα πράγµατα για την οικονοµία της χώρας. Το
κυρίαρχο αφήγηµα της Κυβέρνησης είναι ότι η οικονοµία πάει
πάρα πολύ καλά και ότι εµείς, άµα ακούσεις τους Υπουργούς, θα
νοµίσεις ότι είµαστε ή στην Ελβετία ή στα Ηνωµένα Αραβικά Εµι-
ράτα ή σε καµία οικονοµική υπερδύναµη. Στην πραγµατικότητα,
όµως, δεν είναι καθόλου καλά τα πράγµατα.

Αν δούµε τα επίσηµα στοιχεία, θα διαπιστώσουµε ότι η Ελλάδα
έχει µονίµως ελλειµµατικό ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, που
σηµαίνει ότι εισάγουµε πολύ περισσότερα από όσα εξάγουµε,
έχει ένα εξωτερικό χρέος το οποίο έχει φτάσει στα ύψη, έχει πάει
στα 300 δισεκατοµµύρια και ο µέσος Έλληνας και η µέση Ελλη-
νίδα δεινοπαθούν, δεν µπορούν να επιβιώσουν. Γι’ αυτό και η
απεργία σήµερα. Μάλιστα δε, έχουµε τη δεύτερη χειρότερη θέση
στην αγοραστική δύναµη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Εάν όντως ήταν τόσο καλή η οικονοµία, δεν θα είχαµε αυτά τα
µεγέθη. Το λέω γιατί κάποιοι προσπαθούν να πουν ότι όσοι αµ-
φισβητούν το αφήγηµα είναι λαϊκιστές και ότι εµείς κινδυνολο-
γούµε. Όχι, είναι η πραγµατικότητα την οποία βιώνουν όλοι.
Πηγαίνετε, αν θέλετε, να ρωτήσετε κάποιους καταστηµατάρχες,
επιχειρηµατίες, µισθωτούς, συνταξιούχους αν µπορούν να βγά-
λουν τον µήνα. Δεν µπορούν να τον βγάλουν, όµως. Άρα, ποια
ανάπτυξη; Η ανάπτυξη πρέπει να διαχέεται και όχι να έχουµε µια
ανάπτυξη προς εξυπηρέτηση των funds, των servicers, των ολι-
γαρχών και των καρτέλ.

Και µια που είπα για καρτέλ, ξέρετε, όλοι µιλάνε για τους δα-
σµούς. Να πω, όµως, ότι απόρροια των δασµών είναι η κατακό-
ρυφη πτώση της τιµής του αργού πετρελαίου. Θέλω, λοιπόν,
τώρα να δω την Κυβέρνηση, τώρα που πέφτει το αργό πετρέλαιο,
θα µειωθούν οι τιµές στα καύσιµα ή θα παραµείνουν ίδιες για να
εξυπηρετήσουµε κάποια καρτέλ στον τοµέα του πετρελαίου; Πε-
ριµένω. Θα µειωθεί το ενεργειακό κόστος ή όχι; Εκεί θέλω να δω
την Κυβέρνηση τι θα κάνει, τώρα που πέφτει το αργό πετρέλαιο,
επιµένω.

Θα ξεκινήσω, όµως, το νοµοσχέδιο µε τον εξωδικαστικό µηχα-
νισµό, τη ρύθµιση οφειλών. Κατά γενική οµολογία, ο εξωδικαστι-
κός µηχανισµός έχει αποτύχει. Ποια είναι η απόδειξη για αυτό;
Το γεγονός ότι έχει αυξηθεί κατακόρυφα το ποσοστό των πλει-
στηριασµών.

Είχαµε 205% αύξηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευ-
ταία δύο χρόνια. Είναι παταγώδης αποτυχία.

Επίσης, άκουσα ότι το νοµοσχέδιο θα διευρύνει τους αιτού-
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ντες, αυτούς που µπορεί να κάνουν αίτηση και τους οφειλέτες.
Το θέµα ξέρετε ποιο είναι; Να τους παράσχει και την κατάλληλη
προστασία, διότι τα έχω ζήσει ως δικηγόρος. Πολλές φορές κά-
ποιος υπάγεται σε µια ρύθµιση, όµως, το fund –γιατί, δυστυχώς,
τα περισσότερα δάνεια έχουν περιέλθει στα funds- ούτε επικοι-
νωνεί µαζί του, δεν µπορεί να επικοινωνήσει. Πιο εύκολα επικοι-
νωνείς µε τον Λευκό Οίκο παρά µε τα funds σε πολλές περιπτώ-
σεις.

Επίσης, να πω ότι ο αλγόριθµος δίνει τελείως εξωπραγµατικά
ποσά δόσεων που δεν µπορεί να τα πληρώσει κάποιος.

Και κάτι άλλο, µια που µιλάµε για funds, θα ήθελα το Υπουρ-
γείο κάποτε να ερευνήσει τη νοµιµότητα αυτών των εταιρειών,
διότι ξέρετε ότι σε πολλές περιπτώσεις υπάρχουν εταιρείες που
είτε δεν νοµιµοποιούνται να κάνουν πλειστηριασµούς είτε ακόµα
δεν δίνουν και ΑΦΜ -έχει γίνει επίσηµα καταγγελία από δικηγό-
ρους- και µεταχειρίζονται πάρα πολλές πρακτικές, οι οποίες είναι
αντισυναλλακτικές. Μάλιστα δε, µία συνάδελφός µου είχε πει χα-
ριτολογώντας ότι αντί για funds πρέπει να τα λέµε «fund-άσ-
µατα», διότι ακριβώς είναι ανύπαρκτες εταιρείες.

Περιµένω να ελεγχθεί η νοµιµοποίηση αυτών των εταιρειών,
διότι όλοι αυτοί οι «κύριοι» -εντός εισαγωγικών- που κρύβονται
πίσω από τους πλειστηριασµούς πολλές φορές δεν έχουν νοµι-
µοποίηση να το κάνουν και αυτό για εµένα είναι απαράδεκτο.

Σταµατήστε επιτέλους τους πλειστηριασµούς ειδικά της πρώ-
της κατοικίας! Βγάλτε έναν νόµο, µία τροπολογία, που θα προ-
στατεύει αυτοδικαίως την πρώτη κατοικία. Καθένας έχει δικαίωµα
να έχει µια πρώτη κατοικία. Δεν µπορεί να τον αφήνουµε άστεγο
και αβοήθητο στα funds και στους servicers.

Δεύτερον και πιο σηµαντικό: Υπάρχει µέσα µία ρύθµιση, υπάρ-
χει η ενσωµάτωση του Κανονισµού, η 114/2023, για τα κρυπτο-
νοµίσµατα. Μου κάνει µεγάλη εντύπωση ότι υπάρχει µεγάλος
περιορισµός στα κρυπτονοµίσµατα, στην αγορά κρυπτονοµισµά-
των, την ίδια ώρα που στις Ηνωµένες Πολιτείες όχι µόνο ενθαρ-
ρύνουν τα κρυπτονοµίσµατα, αλλά ο ίδιος ο Πρόεδρος Τραµπ
έχει πει ότι θα πρέπει να γίνουν αποθετήριο bitcoin, κρυπτονοµι-
σµάτων, οι Ηνωµένες Πολιτείες. 

Βλέπω, λοιπόν, ότι η Ευρώπη, αντί να προωθεί τα κρυπτονοµί-
σµατα, τα οποία ευνοούν την ανεξαρτησία από τις τράπεζες, ευ-
νοεί το σύστηµα του κεντρικού ψηφιακού ευρώ.

Ουσιαστικά, λοιπόν, δηµιουργούµε ένα πλήρως ψηφιοποι-
ηµένο σύστηµα στο οποίο θα καταγράφονται όλες µας οι συνή-
θειες, οι αγοραστικές συνήθειες, όπως και το τι κάνει ο κάθε
άνθρωπος. Φέρνουµε ουσιαστικά έναν «µεγάλο αδερφό» που θα
εποπτεύει. Και φυσικά, όταν είµαστε πλήρως εξαρτώµενοι από
το τραπεζικό σύστηµα, έχουµε κι άλλες συνέπειες. Ξέρετε, µπο-
ρεί αύριο, µεθαύριο να καταρρεύσει το τραπεζικό σύστηµα. Μπο-
ρεί αύριο, µεθαύριο να µπουν, όπως γίνεται στην Κίνα, τα
λεγόµενα «κοινωνικά κριτήρια». Αν είσαι καλό και υπάκουο παιδί,
θα έχεις συναλλαγές. Αν, όµως, είσαι κανένας κακός που διαφω-
νεί µε την Κυβέρνηση για κάποιο θέµα, όπως για παράδειγµα, για
τον πόλεµο στην Ουκρανία και τους υποχρεωτικούς εµβολια-
σµούς, τότε θα σου πουν «ξέρεις, δεν κάνεις συναλλαγές». Και
αυτό, ξέρετε, δεν είναι επιστηµονική φαντασία. Ήδη οι Κινέζοι,
που κάποιοι παραδειγµατίστηκαν από την Κίνα µε τα lockdown
και τους υποχρεωτικούς εµβολιασµούς, ξεκίνησαν αυτό το σύ-
στηµα που πολύ φοβάµαι ότι θα µας έρθει κι εδώ. Διότι, ξέρετε,
βλέπω στην Ευρωπαϊκή Ένωση την κ. Φον ντερ Λάιεν, η οποία
τώρα τελευταία την έχει δει και Ναπολέοντας και θέλει να κάνει
και εξοπλισµούς και πόλεµο µε τη Ρωσία, να ακολουθεί αυτό το
σύστηµα. Με προβληµατίζει, λοιπόν, πάρα πολύ αυτή η πορεία
που παίρνει η Ευρωπαϊκή Ένωση που βλέπουµε να εξελίσσεται
κάτι πάρα πολύ αυταρχικό, το οποίο έρχεται σε πλήρη αντίθεση
µε τις ευρωπαϊκές αξίες. Πρώτον, έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε
την αξία της ατοµικής ελευθερίας, κυρίως της ελευθερίας του
λόγου, αλλά και της ελευθερίας των συναλλαγών. 

Ένα άλλο ζήτηµα που θα ήθελα να θίξω µε το παρόν νοµοσχέ-
διο είναι το εξής: Μιλάµε για επενδύσεις, αλλά βλέπουµε να
υπάρχουν πάρα πολλοί περιορισµοί, πάρα πολύ µεγάλη γραφει-
οκρατία και πάρα πολλή πολυπλοκότητα. Ξέρετε, πρέπει να
υπάρξει µια απλοποίηση. Αν θέλουµε να έρθουν επενδύσεις στην
Ελλάδα, θα πρέπει επιτέλους να επιβάλλετε οριζόντιο φόρο σε

όλα τα είδη και σε όλες τις υπηρεσίες 15%, ώστε να τελειώνουµε
επιτέλους και να έχετε απόδοση. 

Ένα άλλο δε απαράδεκτο που δεν µπορώ να µη θίξω είναι το
άρθρο 215 που παρέχει τη δυνατότητα στις εισπρακτικές εται-
ρείες να ενοχλούν τους οφειλέτες του ΕΦΚΑ για χρέη προς τα
ασφαλιστικά ταµεία. Δεν φτάνει, λοιπόν, που ο µέσος όρος ενο-
χλείται από τις εισπρακτικές εταιρείες για τις τράπεζες, τώρα θα
έχουµε και τα ασφαλιστικά ταµεία. 

Και θα σας εξηγήσω γιατί είµαι τόσο λάβρος κατά των ασφα-
λιστικών εταιρειών. Διότι αυτές οι εταιρείες ενοχλούν συνεχώς
τους πολίτες, κάτι που έχω ζήσει. Χρησιµοποιούν πολλές φορές
απειλές, ύβρεις, απρεπή συµπεριφορά, ενώ κάνουν µέχρι και
αντιποίηση δικηγορικού επαγγέλµατος. Μου έχει τύχει περί-
πτωση να παίρνει η εισπρακτική εταιρεία οφειλέτη, να του λέει
ότι είναι από τον τάδε δικηγόρο και όταν εγώ πήρα τον συνά-
δελφο δικηγόρο να του ζητήσω εξηγήσεις, µου είπε ότι δεν ήξερε
τίποτα και ότι πρώτη φορά άκουγε ότι ασχολείται µε εισπρακτική
εταιρεία. Μέχρι και εκεί έφτασαν! 

Αυτή, λοιπόν, την ασυδοσία θα πρέπει να τη σταµατήσουµε.
Δεν µπορεί ένας άνθρωπος που έχει µία θηλειά γύρω από τον
λαιµό του να παρενοχλείται συνεχώς και από εισπρακτικές εται-
ρείες. Πρόκειται για κάτι απαράδεκτο. Αν θέλετε, ο ΕΦΚΑ µπορεί
να επιβάλλει κάποια µέτρα, να στείλει µία ειδοποίηση ή κάτι άλλο,
αλλά όχι οι εισπρακτικές εταιρείες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτό -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε δέκα δευτερόλεπτα- και
θα πω το εξής: Εάν θέλετε να προστατεύσετε τον µέσο Έλληνα
και τη µέση Ελληνίδα, πάρτε τα εξής µέτρα: Προστατεύστε την
πρώτη κατοικία, µειώστε τους φόρους, µειώστε τον ΦΠΑ. Επίσης,
φροντίστε να έχει ουσιαστική βοήθεια και, αν θέλετε, βάλτε
φρένο στους πλειστηριασµούς της πρώτης κατοικίας, στα funds
και στους servicers. Είναι µία κοινωνική µάστιγα που πρέπει να
σταµατήσει. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μηταράκη, πριν
σας δώσω τον λόγο, θα δώσω τον λόγο στην Υπουργό κ. Κερα-
µέως για την υποστήριξη της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 350
και ειδικό 84.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.  
Καλησπέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 
Πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να αναφερθώ στη διάταξη του άρ-

θρου 215 που αφορά µια πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για τη
βελτίωση της εισπραξιµότητας των ασφαλιστικών εισφορών στον
e-ΕΦΚΑ. 

Ξεκινάµε λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από µία βασική
αρχή. Αυτή η βασική αρχή είναι ότι αναζητούµε δηµοσιονοµικό
χώρο για να ενισχύσουµε παροχές προς συνταξιούχους και
ασφαλισµένους. Φέρνουµε, λοιπόν, µία διάταξη η οποία ενσωµα-
τώθηκε στο εν λόγω νοµοσχέδιο για να αντιµετωπίσουµε, θα
έλεγα, µία χρόνια παθογένεια του ασφαλιστικού συστήµατος της
χώρας µας. Έχουµε 49 δισεκατοµµύρια ευρώ ανείσπρακτες
οφειλές, ενώ έχουµε δύο δρόµους που ανοίγονται µπροστά µας.
Ο ένας δρόµος είναι να διαπιστώσεις το πρόβληµα, να πεις ότι
είναι πολύ µεγάλο, ότι δεν µπορείς να κάνεις κάτι γι’ αυτό και να
το βάλεις κάτω από το χαλί, όπως έκαναν οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Υπάρχει και ένας δεύτερος δρόµος που είναι να κά-
νεις κάτι γι’ αυτό, για να µπορέσεις εν συνεχεία να ενισχύσεις τις
παροχές προς συνταξιούχους και ασφαλισµένους.

Φέρνουµε, λοιπόν, µία διάταξη µε την οποία ο e-ΕΦΚΑ δύναται
να αναθέτει µέσω διεθνούς διαγωνισµού σε νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου υποστηρικτικές υπηρεσίες σχετικά µε τη δια-
χείριση ληξιπρόθεσµων ασφαλιστικών εισφορών. Έχει τεθεί σε
δηµόσιο διάλογο. Λένε κάποιοι: Άρα, µιλάµε για είσπραξη, άρα
µιλάµε για εισπρακτικές εταιρείες. Απαντώ: Όχι. Η διάταξη λέει
ρητά ότι αποκλείεται η είσπραξη. Το λέει ρητά, γράφεται µέσα
στη διάταξη.

Δεύτερον, λένε κάποιοι ότι περιλαµβάνει εκτέλεση από τρίτους
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µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης. Απαντώ: Όχι! Αυτό αφορά τον
πυρήνα της δηµόσιας εξουσίας και προφανώς αποκλείεται και η
είσπραξη και η εκτέλεση.

Τι θα κάνουν, δηλαδή, αυτά τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου που θα προκύψουν από διεθνή διαγωνισµό; Θα υποστηρί-
ξουν το ΚΕΑΟ, το Κέντρο Είσπραξης Ασφαλιστικών Εισφορών,
στη διαδικασία αυτή της διαχείρισης των οφειλών, δηλαδή µε πιο
εξατοµικευµένη, πιο ήπια προσέγγιση σε σχέση µε τα µέτρα ανα-
γκαστικής εκτέλεσης, ενώ θα κάνουν και χρήση τεχνικών εργα-
λείων ανάλυσης οφειλών, όπως γίνεται και σε πολλές άλλες
χώρες της Ευρώπης και του κόσµου. Επίσης, θα έχουν και σηµα-
ντικά εργαλεία σε αυτήν την πιο ήπια προσέγγιση, µία µεγαλύ-
τερη ευελιξία, για παράδειγµα, σε ό,τι αφορά τις προσφερόµενες
δόσεις και ούτω καθεξής.

Άρα, θα έλεγα ότι αυτή η πρωτοβουλία, η ενίσχυση της διαδι-
κασίας είσπραξης των οφειλοµένων προς τον ΕΦΛΑ είναι επιβε-
βληµένη για τρεις βασικούς λόγους: για δικαιοσύνη, αξιοπιστία
και ανταπόδοση. Για τη δικαιοσύνη, γιατί καταλαβαίνουµε όλοι
ότι η ενίσχυση και η είσπραξη των οφειλών ενισχύει τη δικαιο-
σύνη και την ισότητα ανάµεσα σε όλους τους ασφαλισµένους,
αποκαθιστώντας αδικίες σε βάρος όσων είναι συνεπείς, ενώ ενι-
σχύει και τον υγιή ανταγωνισµό ανάµεσα σε επιχειρήσεις, αφού
καταλαβαίνετε ότι η µη καταβολή ασφαλιστικών εισφορών εκ µέ-
ρους κάποιων επιχειρήσεων νοθεύει επί της ουσίας τον ανταγω-
νισµό.

Δεύτερον, αυτή η ενίσχυση είναι επιβεβληµένη για λόγους
αξιοπιστίας. Η επιδίωξη είσπραξης οφειλών αποτελεί, θα έλεγα,
ένα σηµαντικό στοιχείο αξιοπιστίας του ασφαλιστικού µας συ-
στήµατος, το οποίο δεν επιτρέπεται να αδιαφορεί για ανείσπρα-
κτα ποσά.

Τρίτον, για λόγους ανταπόδοσης καθ’ ότι, όπως είπα, εκκι-
νούµε από το γεγονός ότι αναζητούµε και δηµοσιονοµικό χώρο
για να ενισχύσουµε παροχές προς συνταξιούχους και ασφαλι-
σµένους.

Θα συνοψίσω, λοιπόν, λέγοντας ότι η διάταξη αυτή είναι, θα
έλεγα, µία πρωτοβουλία δικαιοσύνης και ισότητας για τους
ασφαλισµένους. Αναβαθµίζουµε µε τον τρόπο αυτό τις διαδικα-
σίες και τη λειτουργία του Κέντρου Είσπραξης Ασφαλιστικών
Οφειλών αξιοποιώντας εµπειρία, τεχνογνωσία, αλλά και σηµα-
ντικά σύγχρονα τεχνολογικά εργαλεία από τον ιδιωτικό τοµέα.

Επιπλέον, στη διάταξη που αναφέρατε, κυρία Πρόεδρε, υπάρ-
χει πράγµατι µια επιπλέον διάταξη για να ενισχύσουµε ένα έργο
που αφορά στο Ταµείο Ανάκαµψης για την ανακαίνιση σηµαντι-
κών κτιρίων σχολών επαγγελµατικής µαθητείας της Δηµόσιας
Υπηρεσίας Απασχόλησης, για να προχωρήσει ακόµα πιο γρή-
γορα και αυτό το σηµαντικό έργο του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μηταράκης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση λαµβά-

νει χώρα σε µια περίοδο µε ιδιαίτερα σηµαντικά γεγονότα, κο-
σµογονικά θα έλεγα γεγονότα στο διεθνές, αλλά και εξελίξεις στο
εσωτερικό επίπεδο.

Ζούµε σε µια εποχή διεθνούς αβεβαιότητας. Μετά την επιλογή
των Ηνωµένων Πολιτειών να ανατρέψουν τα όσα ίσχυαν µέχρι σή-
µερα στο παγκόσµιο εµπόριο µε την επιβολή δασµών, ταυτό-
χρονα µε τις αλλαγές που συντελούνται στο αµυντικό ευρω-
αντλαντικό δόγµα, αποτελεί τεράστια ανάγκη η Ευρώπη να µε-
γαλώσει απότοµα, να ωριµάσει βίαια. Προφανώς πρέπει να υπάρ-
ξει µια ενιαία αντίδραση από την πλευρά της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ώστε να µπορούµε να είµαστε συνολικά πιο αποτελεσµατικοί
στην αντιµετώπιση αυτού του εµπορικού πολέµου. 

Η αβεβαιότητα θα είναι το κύριο χαρακτηριστικό της επόµενης
περιόδου και έχουµε ιδιαίτερο ενδιαφέρον διαπραγµάτευσης ως
Ελλάδα, καθώς εξάγουµε στις Ηνωµένες Πολιτείες πλήθος προ-
ϊόντων, πολλά εκ των οποίων ούτε παράγονται ούτε δύνανται να
παραχθούν εκεί, προϊόντα όπως ελιές, λάδι, φέτα και η µοναδική
µαστίχα Χίου. 

Βέβαια, δεν πρέπει να παραγνωρίσουµε το γεγονός ότι λιγό-
τερο από το 5% των συνολικών ελληνικών εξαγωγών αφορούν
τις Ηνωµένες Πολιτείες. Ανεξάρτητα, βέβαια, από τις πρωτογε-
νείς επιπτώσεις, είναι δεδοµένο ότι θα υπάρξουν δευτερογενείς
επιπτώσεις που θα επηρεάσουν την ελληνική οικονοµία στον πλη-
θωρισµό, στις εξαγωγές αγαθών σε άλλες χώρες, στην εξαγωγή
υπηρεσιών, στον τουρισµό. 

Η εθνική οικονοµία είναι έτοιµη να αντιµετωπίσει αυτές τις νέες
προκλήσεις και θα δώσει ακόµα µεγαλύτερη έµφαση στις επεν-
δύσεις, στην ενίσχυση του ανθρώπινου δυναµικού, στην ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητας και της εξωστρέφειας της ελληνικής οι-
κονοµίας και στη στήριξη της ελληνικής ναυτιλίας. 

Μένουµε προσηλωµένοι στον µεγάλο εθνικό µας στόχο που
είναι η πραγµατική σύγκλιση των εισοδηµάτων των Ελλήνων πο-
λιτών µε τα εισοδήµατα του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Και σ’ αυτό το πλαίσιο, ιδιαίτερα σηµαντική είναι η κατά-
σταση σήµερα της ελληνικής οικονοµίας. Η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη από το 2019 ως και σήµερα έχει επιτύχει την
ουσιαστική ανάταξη της ελληνικής οικονοµίας. Έχει ξεπεράσει
τα δύσκολα χρόνια των µνηµονίων, από το αχρείαστο τρίτο µνη-
µόνιο των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, του όλου ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Το λέω διότι
υπάρχουν εδώ σήµερα κόµµατα της Αριστεράς που προσπαθούν
να µας πείσουν ότι πολιτικά προέρχονται από παρθενογένεση. 

Η Ελλάδα βιώνει σήµερα σηµαντικούς ρυθµούς ανάπτυξης σε
σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και αυτό είναι το ιδιαίτερα ση-
µαντικό. Στα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ, ο ρυθµός ανάπτυξης της ελλη-
νικής οικονοµίας υπολειπόταν της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Από το
2029 συµβαίνει το αντίθετο. Το 2024, η ελληνική οικονοµία ανα-
πτύχθηκε µε 2,3%, µε υπερδιπλάσιο ρυθµό από την Ευρωζώνη
και επιτυγχάνουµε πλέον πρωτογενές πλεόνασµα της Γενικής Κυ-
βέρνησης 11,2 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2024, αυξηµένο κατά 7,4
δισεκατοµµύρια ευρώ από το 2023. Και αυτό δίνει ασφάλεια στην
ελληνική οικονοµία που είναι το κρίσιµο ζητούµενο σε αυτήν την
εποχή της διεθνούς αβεβαιότητας. Έχουµε αποµακρυνθεί από
τη δεκαετή οικονοµική κρίση. Έχουµε ανακτήσει την επενδυτική
βαθµίδα. 

Το ερώτηµα είναι τι σηµαίνουν όλα αυτά για τους Έλληνες πο-
λίτες. Ακούσαµε και τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να
αµφισβητούν τις επιπτώσεις της οικονοµικής πολιτικής στην ελ-
ληνική κοινωνία. Όµως, τα στοιχεία διαψεύδουν αυτούς τους
ισχυρισµούς. Βλέπουµε µια ουσιαστική αύξηση δαπανών τα τε-
λευταία χρόνια προς όφελος της κοινωνίας. Έχουν αυξηθεί οι
επενδύσεις σε τρέχουσες τιµές κατά 84%. Είναι η µεγαλύτερη
αύξηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι δαπάνες για την υγεία έχουν
αυξηθεί κατά 74%. Οι δαπάνες για την εθνική µας άµυνα έχουν
αυξηθεί κατά 73% και το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
κατά 63% και σε αυτό πρέπει να προσθέσουµε και την επίπτωση
από τα 36 δισεκατοµµύρια ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Η ανεργία δείχνει πώς η οικονοµική ανάπτυξη έρχεται να επη-
ρεάσει την ελληνική κοινωνία. Παραλάβαµε την ανεργία στο
17,8% τον Ιούλιο του 2019. Σήµερα έχει µειωθεί στο 8,7%, το χα-
µηλότερο επίπεδο της δεκαπενταετίας. Έχουµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, χαµηλότερη ανεργία από τη Σουηδία, από τη Φιν-
λανδία, από την Ισπανία. Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η µείωση της
ανεργίας στις γυναίκες, από το 22% στο 10%, των νέων παιδιών
από 37% στο 19%. Από το 2019 µέχρι σήµερα έχουν δηµιουργη-
θεί πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας και, πλέον, πάνω
από τα τρία τέταρτα αυτών των θέσεων εργασίας αφορούν πλή-
ρους απασχόλησης θέσεις εργασίας. 

Ο κατώτατος µισθός αυξήθηκε από τα 650 ευρώ, συν 6%
φέτος. Αυτός είναι ένας ρυθµός αύξησης µεγαλύτερος, σχεδόν
τριπλάσιος, από τον αναµενόµενο πληθωρισµό του 2025. Η φε-
τινή αύξηση του κατώτατου µισθού που αφορά 1,6 εκατοµµύριο
πολίτες έρχεται να αυξήσει το πραγµατικό, όχι απλώς το ονοµα-
στικό, εισόδηµα των Ελλήνων πολιτών. 

Από το 2019 µέχρι σήµερα, η σωρευτική αύξηση του κατώτα-
του µισθού είναι 35%. Στο ίδιο χρονικό διάστηµα, η σωρευτική
αύξηση του πληθωρισµού είναι 18%. Άρα, οι αυξήσεις του κατώ-
τατου µισθού αφορούν τα πραγµατικά αποπληθωρισµένα εισο-
δήµατα των εργαζοµένων και οι στόχοι που βάλαµε στην αρχή
της τετραετίας για κατώτατο µισθό στα 950 ευρώ και µέσο µισθό
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στα 1500 ευρώ σε δυο χρόνια από σήµερα είναι στόχοι που πλέον
φαίνονται σε όλους ότι είναι απόλυτα ρεαλιστικοί. Και πρόσφατα
στηρίξαµε και αυξήσαµε τους µισθούς των ενστόλων και των Ενό-
πλων Δυνάµεων, αλλά και των Σωµάτων Ασφαλείας, µε τα νυχτε-
ρινά, τον κατώτατο µισθό, την αύξηση στο επίδοµα επικινδυνό-
τητας, ενώ συγχρόνως προχωράµε συστηµατικά στη µείωση φο-
ρολογικών και ασφαλιστικών βαρών.

Σε αυτό το πλαίσιο, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έρχεται να
συµβάλει στην περαιτέρω ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας,
στηρίζοντας ένα ιδιαίτερα αβέβαιο επενδυτικό περιβάλλον, την
ελληνική αγορά κεφαλαίων, αλλά και αντιµετωπίζοντας χρόνια
ζητήµατα µε εµφανή στόχευση τη διευκόλυνση των Ελλήνων πο-
λιτών. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ρυθµίσεις για την ενίσχυση της
αξιοπιστίας και της ελκυστικότητας του Χρηµατιστηρίου Αθηνών,
τη βελτίωση του Εξωδικαστικού Μηχανισµού µε διπλασιασµό της
περιµέτρου µε στόχο την καλύτερη αντιµετώπιση του ιδιωτικού
χρέους, µε τη µείωση των κόκκινων δανείων των χαρτοφυλακίων
των τραπεζών µέσω παράτασης του επιτυχηµένου προγράµµα-
τος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και µε την κατάργηση ή µε τις αλλαγές που γί-
νονται στην προσωπική διαφορά, κάτι που αφορά σαράντα
χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους και θα τους επιτρέψει να λαµ-
βάνουν αυξήσεις που τους αναλογούν. 

Προβλέπεται –και αυτό δείχνει την ευαισθησία της Κυβέρνη-
σης- η παραίτηση του Ελληνικού Δηµοσίου από την άσκηση έν-
δικων µέσων κατά πρωτόδικων αποφάσεων που αφορούν θύµατα
από τη Μάνδρα και το Μάτι. Σηµαντικά είναι και τα άρθρα που
παρέχουν ισχυρά φορολογικά κίνητρα, όπως η προσαυξηµένη
έκπτωση στις δαπάνες που σχετίζονται µε την εισαγωγή µικρο-
µεσαίων επιχειρήσεων –το λέω, γιατί αναφερθήκατε, κύριοι συ-
νάδελφοι, στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις στη ρυθµιζόµενη
αγορά- η µείωση του συντελεστή φόρου για τους τόκους των ει-
σηγµένων εταιρικών οµολόγων και η αναµόρφωση του εκσυγχρο-
νισµού του θεσµικού πλαισίου των ανωνύµων εταιρειών επενδύ-
σεων σε ακίνητη περιουσία, ενώ αντίστοιχα έχουν προβλεφθεί
ρυθµίσεις για την ενίσχυση της διαφάνειας, της λειτουργίας και
της διεύρυνσης των εποπτικών και ρυθµιστικών µηχανισµών της
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Εξίσου σηµαντικές είναι οι πρωτοβουλίες που στηρίζουν τους
Έλληνες πολίτες. Διπλασιάζουµε τα εισοδηµατικά και περιου-
σιακά όρια, προκειµένου να µπορεί ένας οφειλέτης να χαρακτη-
ριστεί «επιλέξιµος» στο πλαίσιο της υποχρεωτικής αποδοχής του
Εξωδικαστικού Μηχανισµού από τους πιστωτές. Έτσι, οι επιλέξι-
µοι οφειλέτες αυξάνονται από 7% στο 85% του συνόλου των αι-
τούντων. Υποχρεώνουµε τους πιστωτές να έχουν καταθέσει
τουλάχιστον τρεις µήνες προ της διενέργειας πλειστηριασµού,
έγγραφη πρόταση ρύθµισης στον οφειλέτη. Επεκτείνουµε προ-
θεσµίες, ώστε να µπορεί ο ευάλωτος οφειλέτης να ενταχθεί στο
ενδιάµεσο πρόγραµµα, υποβάλλοντας σχετική αίτηση είκοσι
µέρες αντί των εξήντα που προβλέπονταν πριν από την όποια κα-
τάσχεση.

Να σηµειωθεί εδώ η θετική ανταπόκριση που βρίσκει το σχέδιο
νόµου από την πλειοψηφία των φορέων που συµµετείχαν στην
αρµόδια επιτροπή στη διαβούλευση, όπως αναγνώρισε και η
Αντιπολίτευση. 

Αυτό είναι το διεθνές περιβάλλον. Αυτή είναι η κατάσταση της
ελληνικής οικονοµίας που είναι πιο ισχυρή από το 2019 µέχρι σή-
µερα. Αυτές είναι οι θετικές επιπτώσεις του νοµοσχεδίου που συ-
ζητάµε σήµερα. 

Βέβαια, δεν µπορώ να µην αναφερθώ και σε νέα στοιχεία που
προκύπτουν για τα Τέµπη και έχουν καταλυτική σηµασία στη συ-
ζήτηση που γίνεται στον πολιτικό διάλογο. Αναφέρθηκαν και
άλλοι συνάδελφοι. Η Κυβέρνηση βρέθηκε στο επίκεντρο µιας
έντονης πολιτικής πίεσης, καθώς είναι απολύτως δικαιολογηµένη
η απαίτηση των συγγενών, αλλά και της κοινωνίας, για την από-
δοση δικαιοσύνης για την τραγωδία των Τεµπών. Όµως, πάνω
στην εθνική τραγωδία των Τεµπών, πάνω στο πάνδηµο αίτηµα για
αλήθεια και δικαιοσύνη, η Αντιπολίτευση, όπως πιστεύει και το
80% των Ελλήνων πολιτών, εργαλειοποίησε την υπόθεση και
έχτισε ένα αφήγηµα περί δήθεν συγκάλυψης πάνω σε µια σειρά
από θεωρίες που σήµερα κατ’ ελάχιστον αµφισβητούνται.

Σιγά-σιγά, αυτό το πουλόβερ ξηλώνεται, καθώς άλλο το τρα-
γικό δυστύχηµα και άλλο οι θεωρίες συνωµοσίας περί συγκάλυ-
ψης. Κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι υπάρχουν συστάσεις
ασφαλείας που θα υλοποιηθούν, ώστε να βελτιωθεί η κατάσταση
στον ελληνικό σιδηρόδροµο. Όµως, αυτό δεν έχει σχέση µε τη
λάσπη που πετάγεται καθηµερινά. 

Νέα στοιχεία έρχονται να αµφισβητήσουν την ύπαρξη δήθεν
παράνοµων φορτίων. Έρχονται βίντεο, έρχονται εκθέσεις πρα-
γµατογνωµόνων. Η Ελληνική Αστυνοµία επιβεβαίωσε την αυθε-
ντικότητα βιντεοληπτικού υλικού. 

Τα νέα αυτά στοιχεία µετακινούν το εκκρεµές της υπόθεσης
αυτής µακριά από τα σενάρια που διακινήθηκαν, σενάρια που
εξόργισαν δικαιολογηµένα, θα έλεγα, τότε την κοινή γνώµη. 

Βέβαια, η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
έχει στοχοποιηθεί µόνο µία φορά τα τελευταία χρόνια. Βατοπέδι,
Novartis, παράνοµα φορτία. Στο τέλος, όµως, η αλήθεια πάντα
λάµπει. 

Επίσης, η ταχεία προώθηση, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συ-
ντάγµατος, της υπόθεσης Τριαντόπουλου καταδεικνύει την προ-
σήλωση όλων µας στον στόχο της πλήρους διερεύνησης των
όποιων ευθυνών µπορεί να υπάρχουν, διότι δεν πρέπει να ξε-
χνάµε ότι ζητούµενο από την Προανακριτική για τον κ. Τριαντό-
πουλο ήταν να παραπεµφθεί στο Δικαστικό Συµβούλιο. Και τι
κάναµε; Πήγαµε κατευθείαν εκεί. Και ποιο ήταν το πρόβληµα της
Αντιπολίτευσης; Ήταν ότι δεν θα καταφέρουν να κάνουν επικοι-
νωνιακό σόου στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Δεν µπορώ και δεν θα σιωπήσω µπροστά στις σηµερινές συ-

γκεντρώσεις των εργαζοµένων για τα δίκαια αιτήµατά τους. Άν-
θρωποι του µόχθου, της βιοπάλης βροντοφωνάζουν για το αυτο-
νόητο, για αξιοπρεπείς µισθούς, για µία στέγη που να µπορούν
να πληρώσουν, για προστασία από το τέρας της ακρίβειας που
καταπίνει τα πάντα. 

Όµως, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, πιστή στη γνωστή
πολιτική του «βλέποντας και κάνοντας», επιλέγει συνειδητά να
αγνοεί τις φωνές της κοινωνίας. Το έχω πει ξανά πολλές φορές
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα µε ερωτήσεις και µε παρεµβάσεις.
Και όµως, η απάντηση που λαµβάνω και που λαµβάνει και κάθε
Έλληνας πολίτης είναι σιωπή, µια ένοχη εκκωφαντική σιωπή. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, πλησιάζει το Πάσχα και χιλιάδες
ηλικιωµένοι συµπολίτες µας, άνθρωποι που δούλεψαν τίµια µια
ολόκληρη ζωή βρίσκονται µόνοι, µε συντάξεις πείνας και µε την
αγωνία εάν θα µπορέσουν να βάλουν ένα πιάτο φαγητό στο τρα-
πέζι τους. Εσείς ούτε καν την ελάχιστη ευαισθησία δεν δείξατε
για πρόωρη καταβολή συντάξεων, για µια µικρή ανάσα στην οι-
κονοµική ασφυξία. 

Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν κυ-
βερνά, δίνει παραστάσεις. Ένας ολόκληρος κυβερνητικός µηχα-
νισµός έχει µετατραπεί σε θίασο επικοινωνιακής απάτης, που
πουλάει ψευδαισθήσεις. Νοιάζεστε µόνο για τα ποσοστά σας, όχι
για τον ελληνικό λαό και αυτό πια δεν κρύβεται. 

Σήµερα η Βουλή καλείται να ψηφίσει ένα ακόµα νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Οικονοµικών για την ενίσχυση της Κεφαλαι-
αγοράς µέσα σε ένα παγκόσµιο περιβάλλον οικονοµικής αστά-
θειας, γεωπολιτικής ρευστότητας και αβεβαιότητας, ιδίως µετά
τις εξαγγελίες των δασµών του Προέδρου Τραµπ προς ένα
µπλοκ ευρωπαϊκών χωρών και βεβαίως και της χώρας µας. Η
στρατηγική πίσω από αυτήν την κίνηση στοχεύει στο να µηδενίσει
το εµπορικό έλλειµµα, ώστε και να ενισχυθεί η εσωτερική αµερι-
κανική παραγωγή, να περιοριστεί η εξάρτηση από εισαγωγές,
ενώ ταυτόχρονα ασκεί και πίεση προς την κεντρική του τράπεζα
να µειώσει τα επιτόκια, αποφεύγοντας έτσι µια ύφεση που θα
εκτόξευε περαιτέρω το ήδη µεγάλο δηµόσιο χρέος των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών. 

Το εάν η στρατηγική αυτή θα αποδώσει είναι άλλης τάξεως συ-
ζήτηση, που δεν µας αφορά κιόλας. Το ουσιώδες, όµως, είναι
πως αποτελεί σχέδιο, ένα συγκροτηµένο και εθνικά στοχευµένο
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σχέδιο για τη χώρα του. Αντίθετα, η Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ γνώ-
ριζε από τον Νοέµβριο τις προθέσεις του Προέδρου Τραµπ, για
µία ακόµη φορά αποδεικνύει πως κινείται χωρίς ένα σαφές γε-
ωοικονοµικό όραµα και χωρίς στρατηγικό προσανατολισµό. 

Το πιο ανησυχητικό ποιο είναι; Αντί να υπερασπίζεται τα συµ-
φέροντα των ευρωπαϊκών εθνών, λειτουργεί ως όργανο εξυπη-
ρέτησης των αγορών και της παγκοσµιοποιηµένης γραφειο-
κρατίας. Μάλιστα, όταν ένας Ευρωπαίος ηγέτης τόλµησε να υπε-
ρασπιστεί τα εθνικά του συµφέροντα, η διορισµένη Πρόεδρος
της Κοµισιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν του τηλεφώνησε και τον
εξύβριζε επί µισή ώρα, όπως αποκάλυψε δηµόσια ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός της Σλοβακίας.

Γίνεται σαφές, λοιπόν, πως η ανταλλαγή δασµών, που έχει ξε-
κινήσει, δεν θα ωφελήσει καµία πλευρά στο τέλος. Είναι επιτα-
κτική ανάγκη οι δύο πλευρές να προσέλθουν άµεσα στο τραπέζι
του διαλόγου µε µοναδικό γνώµονα την κοινωνική ευηµερία. 

Σε ό,τι αφορά στο παρόν νοµοσχέδιο, είναι αυτονόητο πως
κάθε πρωτοβουλία που διευκολύνει την οµαλή λειτουργία της
αγοράς, ενισχύει την εµπιστοσύνη και αποµακρύνει εµπόδια για
νέους επενδυτές, κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Οι σχετι-
κές διατάξεις είναι θεµιτές. Όµως, δεν αρκούν, για να θεραπεύ-
σουν το βαθύ δοµικό έλλειµµα του συστήµατος εποπτείας και
ελέγχου. Το πρόβληµα είναι θεσµικό και βρίσκεται στον πυρήνα
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, έναν από τους βασικότερους πυ-
λώνες εποπτείας της ελληνικής οικονοµίας. 

Μιλάτε για διαφάνεια. Όµως, ποια διαφάνεια µπορεί να υπάρ-
ξει χωρίς ουσιαστικό έλεγχο; Ποια αξιοπιστία µπορεί να διασφα-
λιστεί, όταν η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς λειτουργεί µε περίπου
εκατόν τριάντα εργαζόµενους, τη στιγµή που οι πραγµατικές της
ανάγκες απαιτούν διακόσιους είκοσι πέντε; Με απλά λόγια, η Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς υπολειτουργεί µε το µισό προσωπικό που
απαιτείται. Αυτό είναι κρίσιµο θεσµικό έλλειµµα.

Θέλετε να παρουσιάζετε την Ελλάδα ως παράδεισο επενδύ-
σεων. Όµως, πώς να έρθουν σοβαροί επενδυτές, όταν το ίδιο το
θεσµικό πλαίσιο χωλαίνει; Πώς θα έρθουν επενδυτές, όταν οι µη-
χανισµοί εποπτείας είναι υποστελεχωµένοι, οι έλεγχοι ελλιπείς,
οι ατασθαλίες µένουν ατιµώρητες και υποθέσεις σοβαρής σηµα-
σίας καθυστερούν µήνες ή και χρόνια; Εάν πραγµατικά θέλετε να
προσελκύσετε σοβαρές επενδύσεις, ξεκινήστε, όχι από τα φορο-
λογικά κίνητρα, αλλά από την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης.
Και η εµπιστοσύνη ξεκινά από την ενίσχυση των ελεγκτικών θε-
σµών, από την ενίσχυση της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς σε προ-
σωπικό, σε κύρος, σε εργαλεία, αλλά και σε λογοδοσία. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, βλέπουµε να φέρνετε διατάξεις
και για τον εξωδικαστικό µηχανισµό ανάµεσα σε δανειολήπτες
και funds. Έχετε το θράσος να λέτε πως προστατεύετε τους πο-
λίτες, όταν σχεδόν επί µία δεκαετία ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία
αφήσατε τα funds να λεηλατούν την ελληνική περιουσία µέσω
αυτού του άθλιου σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ». 

Ακόµα και εσείς, κύριε Υπουργέ, και η Κυβέρνησή σας, που αυ-
τοχαρακτηρίζεστε φιλελεύθεροι, πώς ανέχεστε µια αγορά, που
έχει σίγουρα υπερκέρδη και έχει και την εγγύηση του Δηµοσίου
προς τα funds, σε περίπτωση οικονοµικής ζηµιάς τους; Πώς είναι
δυνατόν να αποκαλείτε αυτήν την αγορά υγιή, όταν τα funds δεν
έχουν καµία υποχρέωση απέναντι στην πατρίδα που τους έχει
ανοίξει τις πόρτες ορθάνοιχτα; Μιλούµε για δεκάδες δισεκατοµ-
µύρια ευρώ που φεύγουν από την αγορά, από δάνεια, ακίνητα,
κατασχέσεις, χωρίς να ρίχνουν τα κέρδη στην ελληνική οικονο-
µία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας ευθύνη απέναντι στον
ελληνικό λαό, προχωρώ µε συγκεκριµένες κατευθύνσεις. Ήρθε
η ώρα να τερµατιστεί το καθεστώς ασυλίας των funds και να θε-
σπιστεί η υποχρέωση επανεπένδυσης τουλάχιστον του 50% των
καθαρών κερδών τους στην ελληνική οικονοµία. Να επανελεγ-
χθούν όλες οι µεταβιβάσεις κόκκινων δανείων από Ανεξάρτητη
Αρχή και όπου διαπιστωθεί κατάχρηση, να επιστραφούν οι περι-
ουσίες στους πολίτες και να επιβληθούν βαριά πρόστιµα στους
υπεύθυνους. 

Αυτές δεν είναι, απλώς, τεχνοκρατικές παρεµβάσεις, είναι θέ-
µατα εθνικής κυριαρχίας και κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Σας ερωτώ ευθέως, κύριε Υπουργέ: Σκοπεύετε να επιβάλλετε

υποχρέωση στα funds να επιστρέφουν µέρος των κερδών τους
στην ελληνική οικονοµία ή η χώρα θα συνεχίσει να «µατώνει» για
να πλουτίζουν ξένες µητρικές χωρίς καµία υποχρέωση απέναντι
στον λαό µας; Θα φέρετε διαφάνεια και έλεγχο ή θα συνεχίσετε
να αφήνετε τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα να δρουν στο
σκοτάδι, χωρίς να απολογούνται σε κανέναν;

Προτίθεστε να επανεξετάσετε τις συµφωνίες του προγράµµα-
τος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και τις µεταβιβάσεις δανείων σε funds υπό το
φως των συνεπειών που είχαν για χιλιάδες οικογένειες ή θα συ-
νεχίσετε να κλείνετε τα µάτια σε πρακτικές που οδήγησαν στην
εκποίηση περιουσιών και σε διαδικασίες αµφισβητούµενης ηθι-
κής και νοµιµότητας; 

Η περιουσία -και µε αυτό κλείνω, κυρία Πρόεδρε- του Έλληνα
έγινε εργαλείο κερδοσκοπίας και η πολιτεία δεν βρήκε το θάρρος
να βάλει φρένο. Αυτό δεν είναι οικονοµική πολιτική, είναι εθνική
υποχώρηση. 

Η ελληνική οικονοµία, κύριε Υπουργέ, χρειάζεται ριζικές λύσεις
και όχι τεχνοκρατικά µπαλώµατα. Χρειάζεται βούληση, έλεγχο
και σεβασµό στον πολίτη. Κυρίως, όµως, χρειάζεται να ξαναβρεί
τον παλµό της, αυτόν που χτυπά στην καρδιά κάθε Έλληνα όταν
ακούει τις λέξεις «δικαιοσύνη», «διαφάνεια», «πατρίδα». Όσο
αυτός ο παλµός υπάρχει, υπάρχει και ελπίδα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τώρα θα δώσω για

τρία λεπτά τον λόγο στον Υπουργό, τον κ. Λιβάνιο επί τροπολο-
γίας. Θα ακολουθήσει ο κ. Μουλκιώτης από το ΠΑΣΟΚ, ο κ. Υψη-
λάντης από τη Νέα Δηµοκρατία και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Παππάς.

Κύριε Λιβάνιε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Θα προσπαθήσω να είµαι εξαιρετικά σύντοµος. Θα αναφερθώ

ουσιαστικά στα άρθρα 4 και 5 της τροπολογίας 349. 
Ξεκινώντας από το έλασσον, να πω ότι είναι µία αλλαγή στον

τρόπο καταβολής των εξόδων για τους σχολικούς τροχονόµους.
Φεύγει η υποχρέωση να είναι υπάλληλοι των δήµων, ώστε να µπο-
ρούν και οι συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου, οι οποίοι ασκούν
καθήκοντα σχολικού τροχονόµου, να αποζηµιώνονται και γι’
αυτήν την εργασία. Ήταν ένα πρόβληµα το οποίο είχε επισηµαν-
θεί τον τελευταίο καιρό και το οποίο λύνεται µε τη συγκεκριµένη
νοµοθετική ρύθµιση. 

Έρχοµαι στο µείζον της τροπολογίας που είναι το άρθρο 4 και
αφορά το τέλος ταφής. Το τέλος ταφής είναι κάτι το οποίο απα-
σχολούσε την αυτοδιοίκηση τα τελευταία τρία χρόνια και ενδε-
χοµένως και λίγο παραπάνω. Αφορά ουσιαστικά ένα αντικίνητρο
προκειµένου να ενισχυθεί η ανακύκλωση και προκειµένου να επι-
τύχει η χώρα υψηλούς ρυθµούς ανακύκλωσης.

Με την τροπολογία έρχεται µία σειρά σηµαντικών αλλαγών: 
Πρώτον, θεσπίζεται ρητά η ανταποδοτικότητά του. Το 85% του

τέλους ταφής θα επιστρέψει στους δήµους και στους ΦοΔΣΑ για
µηχανήµατα ανακύκλωσης, για δράσεις ανακύκλωσης και τα σχε-
τικά και το υπόλοιπο 15% θα αξιοποιηθεί για αποκατάσταση κυ-
ρίως χώρων ΧΑΔΑ ή παλιών ΧΥΤΥ που είναι ένα µεγάλο πρό-
βληµα, ιδίως στην ελληνική περιφέρεια και το αντιµετωπίζουν
πολλές δηµοτικές αρχές συνολικά. Άρα το σύνολο του τέλους
ταφής το οποίο έχει εισπραχθεί και θα εισπράττεται, θα επιστρέ-
φει στο 100% στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

Η δεύτερη αλλαγή που φέρνει είναι ότι απλοποιείται η διαδι-
κασία απόδοσης του τέλους ταφής, εισπράττοντάς το κατευθείαν
από τους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας και όχι πλέον µέσω
του δήµου. 

Και το τρίτο και σηµαντικότερο είναι ότι ενισχύονται κατά 118
εκατοµµύρια ευρώ οι Κεντρικοί Αυτοτελείς Πόροι, από τα οποία
τα 48 εκατοµµύρια ευρώ είναι για να καλυφθεί η αύξηση του µι-
σθολογικού κόστους λόγω της αύξησης του κατώτατου µισθού,
του επιδόµατος βαρέων και ανθυγιεινών επαγγελµάτων, το οποίο
είναι σε συνέχεια της αύξησης των 53 εκατοµµυρίων ευρώ που
δόθηκε από 1-1-2025. Άρα συνολικά αυξάνονται οι Κεντρικοί Αυ-
τοτελείς Πόροι κατά 118 συν 53 εκατοµµύρια ευρώ.

Επίσης υπάρχουν και δύο ειδικές διατάξεις οι οποίες λύνουν
δύο θέµατα που έχουν δηµιουργηθεί:
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Το πρώτο ζήτηµα αφορά δήµους της Αττικής οι οποίοι διπλο-
κατέβαλαν το τέλος ταφής, γιατί όταν το κατέβαλαν στον ΕΣΔΝΑ,
ο ΕΣΔΝΑ δεν τον απέδωσε στον ΕΟΑΝ ως όφειλε. Αυτό αποτέ-
λεσε παρεµπιπτόντως και αντικείµενο έρευνας από την Εθνική
Αρχή Διαφάνειας η οποία έχει οδηγήσει και σε πειθαρχικές δια-
δικασίες έναντι υπαλλήλων και αιρετών. Έχει κοινοποιηθεί το πό-
ρισµα και στην ελληνική δικαιοσύνη για να πράξει τα δέοντα και
ταυτόχρονα αυτοί οι δήµοι της Αττικής δεν θα χρειαστεί να ξα-
ναπληρώσουν το τέλος ταφής, άρα συµψηφίζεται και επιχορη-
γείται ο ΕΣΔΝΑ µε περίπου 48 εκατοµµύρια ευρώ, προκειµένου
να πληρώσει ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις για να εξυγιανθεί οι-
κονοµικά. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να αποκτήσει προϋπολογι-
σµό, να είναι αυτοτελής, να είναι πλεονασµατικός χωρίς να
µετακυλιστεί στους πολίτες όλο αυτό το βάρος. Όλο το άρθρο
έγινε σε συνεργασία µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και µε το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
καταλήξαµε σε αυτήν τη λύση.

Θέλω να επισηµάνω ότι από την υπόλοιπη αύξηση, από τα 118
εκατοµµύρια ευρώ, τα 48 θα πάνε για τα µισθολογικά, τα 70 εκα-
τοµµύρια ευρώ θα πάνε µε απόφαση της ΚΕΔΕ σε δήµους, το
οποίο ποσό είναι σχεδόν ίσο µε το ποσό του τέλους ταφής που
καταβάλλουν οι δήµοι κάθε χρόνο, πλην της Αττικής. Άρα ουσια-
στικά ενισχύουµε και οικονοµικά τους δήµους προκειµένου να
αντιµετωπίσουµε και τη δαπάνη που προκαλείται συνολικά στον
προϋπολογισµό τους από το τέλος ταφής. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

κ. Γιώργος Μουλκιώτης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου

έρχεται σε µια εξαιρετικά δυσµενή και ιδιάζουσα χρονική συγκυ-
ρία. 

Εξηγούµαι: Εδώ και λίγες ηµέρες έχει ξεσπάσει ένας δασµο-
λογικός, οικονοµικού χαρακτήρα πόλεµος και µια άρδην αλλαγή
του status quo και της διεθνούς οικονοµίας όπως τη γνωρίζαµε.
Αυτές οι αναπάντεχες και ιδιαίτερα κρίσιµες αλλαγές στην πα-
γκόσµια οικονοµία βρίσκουν τη χώρα µας ευάλωτη δηµοσιονο-
µικά και µε το µέσο νοικοκυριό να βιώνει κυριολεκτικά έναν
εφιάλτη, προσπαθώντας να βιοποριστεί µε την ακρίβεια που κυ-
ριαρχεί. Και βέβαια η κατάσταση είναι ακόµα πιο πιεστική όταν
κάποιος ψάχνει για ενοίκιο ή για αγορά κατοικίας. 

Από την άλλη η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας, οι µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις κινδυνεύουν µε αφανισµό και παρά την
αύξηση του τζίρου τους αξίζει να σηµειωθεί ότι τα κέρδη δεν αυ-
ξήθηκαν αντίστοιχα, κάτι που φανερώνει περίτρανα πως η αύ-
ξηση αυτή είναι αποτέλεσµα των ανατιµήσεων και όχι αύξησης
των πωλήσεων. Και επειδή οι αριθµοί αποτυπώνουν την εικόνα
πάντοτε καλύτερα, να πω ότι πρόσφατα ή µη αµφισβητηθείσα
έρευνα του Επαγγελµατικού Επιµελητηρίου Αθηνών -δηµοσιεύ-
θηκε στις 8 Μαρτίου του 2025- δείχνει ότι έξι στους δέκα επαγ-
γελµατίες δεν είναι αισιόδοξοι για το 2025 και παρά την αύξηση
του τζίρου που κατέγραψε το 39,1% των επιχειρήσεων το 2024,
τα κέρδη τους δεν αυξήθηκαν αντίστοιχα. Το υψηλό ενεργειακό
κόστος, οι αυξηµένοι φόροι, η µειωµένη αγοραστική δύναµη κα-
ταναλωτών, αλλά και το αυξηµένο κόστος στέγασης των επιχει-
ρήσεων επιδεινώνουν µέρα µε τη µέρα την κατάσταση.

Όσον αφορά το ιδιωτικό χρέος, παραµένει σήµερα στα 240 δι-
σεκατοµµύρια και µέσω του εξωδικαστικού µηχανισµού έχουν
ρυθµιστεί περίπου τα 10,5, εκ των οποίων τα 2/3 περίπου αφο-
ρούν διµερείς συµβάσεις των οφειλετών µε το δηµόσιο και τα
ασφαλιστικά ταµεία. Από το σύνολο των περίπου διακοσίων σα-
ράντα χιλιάδων ολοκληρωµένων αιτήσεων για εξωδικαστική ρύθ-
µιση, πάνω από το 85% καταλήγει σε αποτυχία. Και αφού κατα-
λήγουν σε αποτυχία, το 1/3 αυτών κατατάσσονται στους ευάλω-
τους και καταλήγει επίσης σε αποτυχία.

Κύριε Υπουργέ, κοιτάξτε το πάλι αυτό. Καταλήγουν σε αποτυ-
χία. Αυτό το λέει το πεδίο, όπως εφαρµόζεται. Άλλο η θεωρία και
άλλο οι ειδήσεις. Έτσι βγαίνει. 

Ο εξωδικαστικός µηχανισµός έχει συνεπώς µικρή συµβολή
στην αντιµετώπιση του προβλήµατος των κόκκινων δανείων, ενώ

η µείωσή του συνδέεται περισσότερο µε πλειστηριασµούς και
ρευστοποίηση της περιουσίας των οφειλετών, αλλά και ρυθµίσεις
που προκύπτουν µέσα από άτυπες διαπραγµατεύσεις που γίνο-
νται µε τους servicers.

Όπως επίσης προκύπτει και από στοιχεία από τους ίδιους τους
servicers, οι µισές σχεδόν από τις ρυθµίσεις µέσα σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα κοκκινίζουν και πάλι και είναι εµφανές ότι το
ισχύον σύστηµα σήµερα και αυτό το καθεστώς είναι ελάχιστα λει-
τουργικό, φιλικό και γόνιµο στην παραγωγή ρεαλιστικών, αλλά
και βιώσιµων ρυθµίσεων. Μάλιστα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας θεωρούµε ότι είστε εν τοις πράγµασι ουσιαστικά υπεύ-
θυνοι που καταργήθηκε κάθε άλλο πλέγµα προστασίας και των
οφειλετών, µε αποκορύφωµα ασφαλώς την κατάργηση της προ-
στασίας της κύριας κατοικίας. 

Θα αναφερθώ σε κάτι το οποίο είναι σηµαντικό. Χάνει κάποιος
τη ρύθµιση για κάποιο λόγο. Κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να επα-
νέλθει. Υπάρχει έγγραφο από την Επιχειρησιακή Μονάδα Είσπρα-
ξης - Γενική Διεύθυνση Φορολογικών Λειτουργιών της ΑΑΔΕ το
οποίο λέει: Οι οφειλές που έχουν ήδη ρυθµιστεί µε προηγούµενη
αίτηση εξωδικαστικού µηχανισµού δεν µπορούν να συµπεριλη-
φθούν προς ρύθµιση σε νέα αίτηση. Αν χάσει κάποιος, έστω και
έναν ΦΠΑ της τάξεως των 50 ευρώ, τελείωσε, βγαίνει εκτός. Επα-
νέρχεται µε αίτηµα στην ΑΑΔΕ και λέει «δεν µπορώ να κάνω τί-
ποτα» γιατί το άρθρο 22 του ν.4738/2020 είναι απαγορευτικό.
Πρέπει να γίνει τροποποίηση. Πρέπει να µπορέσουν να ικανοποι-
ηθούν αυτοί οι άνθρωποι. Δεν γίνεται διαφορετικά. Χάνουν δι-
καιώµατα και είναι κρίµα αυτό.

Επανέρχοµαι στο ζήτηµα -λείπει η Υπουργός Εργασίας- που
αφορά το άρθρο 215 του νοµοσχεδίου. Η τεκµαρτή φορολόγηση
και η αύξηση εισφορών κατά 16% την τριετία 2023-2025 έχουν
φτωχοποιήσει µαζικά τους µικροµεσαίους, τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και τους αγρότες.

Στα 41,2 δισεκατοµµύρια εκτοξεύτηκαν οι οφειλές στο ΚΕΑΟ
και ΕΦΚΑ το τελευταίο τρίµηνο του 2024. Τα τελευταία επίσηµα
στοιχεία ΚΕΑΟ, ΕΦΚΑ για τις οφειλές ελεύθερων επαγγελµατιών
και αγροτών είναι άκρως ανησυχητικά και οι ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες και οι αγρότες οφείλουν στο ΕΦΚΑ ποσό ίσο µε το ένα τέ-
ταρτο του ελληνικού ΑΕΠ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Αυτό ανησυχεί την Κυβέρνηση ή δεν την ανησυχεί; Πώς το
αντιµετωπίζετε; Ένα τέταρτο του ΑΕΠ είναι οι οφειλές ΚΕΑΟ και
ΕΦΚΑ. Αποκαλυπτική είναι η εικόνα των οφειλών και οφειλετών
του ΚΕΑΟ που δηµοσιεύτηκαν πρόσφατα από τον ΕΦΚΑ για το
τέταρτο τρίµηνο του 2024, σύµφωνα µε την τέταρτη τριµηνιαία
έκθεση προόδου του έτους 2024 του ΚΕΑΟ. Πιο συγκεκριµένα,
µε τον πίνακα 3 στο τέλος Δεκεµβρίου του 2024 το συνολικό
χρέος του ΚΕΑΟ είναι 49.286.787.961 ευρώ. Σχεδόν 500 εκατοµ-
µύρια περισσότερα από το τρίτο τρίµηνο του 2024. Προσέξτε, σε
ένα τρίµηνο 500 εκατοµµύρια. Αντιλαµβάνεστε πού πάει αυτή η
διαδικασία; Το τέταρτο τρίµηνο προστέθηκαν επιπλέον οφειλές
32,2 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όπως έχουµε αναφέρει πολλάκις, η ετήσια αύξηση των ασφα-
λιστικών εισφορών -κατά 9,6% το 2023, κατά 3,45% το 2024 και
κατά 2,7% το 2025- 15,75% σωρευτικά για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους και αγρότες, όπως επί-
σης και η άδικη τεκµαρτή φορολόγησή τους, σε συνδυασµό µε
τα χρέη στην εφορία και τις τράπεζες, τούς έχουν οδηγήσει σε
αδυναµία να ενταχθούν σε υψηλότερη ασφαλιστική κλάση. 

Έτσι, δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, το ποσό της σύνταξης που
θα λάβουν µετά το πέρας του εργασιακού τους βίου µειώνεται.
Επτά στους δέκα επαγγελµατίες αγρότες εγκαταλείπουν τη ρύθ-
µιση για οφειλές στον ΕΦΚΑ. Εννιά στους δέκα επαγγελµατίες
αγρότες επέλεξαν την πρώτη χαµηλότερη ασφαλιστική κλάση για
το 2025. Δηλαδή, τι σηµαίνει αυτό; Το 86% των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών και αγροτών είναι σε µια κατάσταση, τουλάχιστον, οι-
κτρή. Τι πρέπει να γίνει; Πρέπει να αλλάξει οπωσδήποτε αυτό το
σύστηµα. Δεν µπορεί να υπάρχουν αυτές οι προσαυξήσεις όπως
υπάρχουν, τα ποσοστά των προσαυξήσεων. Δεν γίνεται να έχεις
ένα κεφάλαιο και οι προσαυξήσεις να αγγίζουν το 100 και παρα-
πάνω τοις εκατό. Δεν µπορεί να γίνει.
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Και δεύτερον, να δείτε κύριε Υπουργέ -δεν είναι και κανένας
εδώ από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων-
ότι δεν µπορεί να υπάρχει το πλαφόν που έχει µπει, το ταβάνι
αυτό για τους αγρότες και τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Δεν
µπορεί να υπάρχει το ταβάνι όπως είναι σήµερα. Πρέπει να αλ-
λάξει, οπωσδήποτε. Δεν γίνεται διαφορετικά. Απαιτείται άµεσα η
διαφοροποίηση. Γιατί; Γιατί αν λάβετε υπ’ όψιν ότι η παρακρά-
τηση του 60% της σύνταξης, µέχρι η οφειλή να πάει κάτω από τα
20.000 για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και το ποσό των
10.000 για τους αγρότες, τους οδηγεί πολλές φορές -έχουµε
αναφερθεί- σε φτωχούς συνταξιούχους. Δεν παίρνουν παραπάνω
τίποτα. Δεν παίρνουν γιατί τους τα κρατάµε. Εποµένως, είναι
αδιέξοδη αυτή η όλη διαδικασία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και να ξέρετε ότι πάνω από τριακόσιες χιλιάδες ασφαλισµένοι,
ελεύθεροι επαγγελµατίες και αγρότες αδυνατούν να βγουν στη
σύνταξη. Μόνο ελάχιστοι ασφαλισµένοι τα καταφέρνουν. Το πα-
ραδέχονται αυτό και τα δικά σας, τα φιλικά, µέσα ενηµέρωσης. 

Εποµένως, είσαστε υπαίτιοι του να υπάρξει αυτή η αύξηση
όπως είναι και να µην λαµβάνεται υπ’ όψιν η πραγµατικότητα
όπως ισχύει. Είναι οι άνθρωποι που συµπληρώνουν τα όρια ηλι-
κίας και δεν µπορούν να προχωρήσουν να κάνουν κάτι για τη ζωή
τους. 

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, αναφέροντας δύο πράγµατα γι’
αυτήν την υπόθεση του Νοµικού Προσώπου Ιδιωτικού Δικαίου.
Εγώ απορώ: Το ΚΕΑΟ δεν κάνει τίποτα; Έχει αποτύχει το ΚΕΑΟ;
Δεν µας είπε ο Υπουργός που είναι εδώ. Έχει αποτύχει το ΚΕΑΟ;
Γιατί εγώ µε αυτά που άκουσα ανησύχησα πάρα πολύ. Ανησύ-
χησα πάρα πολύ όταν άκουσα ότι κάνει, λέει, η εταιρεία που θα
έρθει µεθαύριο ήπια προσέγγιση. Τι σηµαίνει «ήπια προσέγγιση»;
Μήπως το εξήγησε; Όχι. Η δικαιοσύνη -λέει- έχει και αξιοκρατία.
Ποια δικαιοσύνη και ποια αξιοκρατία; Θέλει να βελτιώσει τις
καλές πρακτικές του ΚΕΑΟ; Έχει γίνει κάποια µελέτη κόστους –
οφέλους; Έχει γίνει κάποια προσοµοίωση για να δούµε τι θα κά-
νουν αυτές οι εταιρείες σε σχέση µε το ΚΕΑΟ που κάνει σήµερα
τη δουλειά του; Και αυτό το ΚΕΑΟ το κακόµοιρο που δεν έχει
κόσµο και δεν έχει προσωπικό, γιατί το αποµειώνουµε  συνέχεια
και το ευτελίζουµε σε σχέση µε τη δυνατότητα να κάνει κάποιες
εργασίες που πρέπει να τις κάνει; Τι θα κάνει το ΚΕΑΟ, δηλαδή;
Δεν θα κάνει πραγµατικά αναγκαστική εκτέλεση. Τι δεν κάνει το
ΚΕΑΟ σε σχέση µε αυτές τις εταιρείες οι οποίες έρχονται να κά-
νουν κάποια άλλη εργασία; Ό,τι και να θέλετε, το ΚΕΑΟ τα κάνει
όλα και εκ του νόµου και στην πραγµατικότητα. Άρα, τι κρύβεται
εδώ; 

Κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε εµπιστοσύνη στην Κυβέρνησή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ ολοκληρώστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Με αυτά που λέτε -και καταλήγω,

κύριε Πρόεδρε- δεν έχουµε εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση, σε
σχέση µε αυτά τα οποία λέτε και αυτά τα οποία κάνετε. Για εµάς
έχετε υποχρέωση να αντιληφθείτε το ζήτηµα που αφορά τους
συνταξιούχους και τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τους
αγρότες. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση. Αν δεν αλ-
λάξετε τη ρότα που κινείστε, το σύστηµα της ασφαλιστικής κά-
λυψης και όλης της διαδικασίας, θα οδηγήσετε, δυστυχώς, πολύ
περισσότερους στο να είναι άτοµα συνταξιούχοι χωρίς να πά-
ρουν σύνταξη. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μουλκιώτη. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Βασίλειος Υψηλάντης, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Παππάς, ο κ. Σπά-
νιας, η κ. Λιακούλη και ο κ. Ακτύπης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ – ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο αυτό
σαφώς και είναι κοµβικής σηµασίας και αποδεικνύει εµπράκτως
το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης να λειτουργεί µε γνώµονα το
συµφέρον της οικονοµίας και των πολιτών. 

Το σχέδιο νόµου αυτό που εξετάζουµε σήµερα και θα ψηφί-
σουµε, φέρνει σηµαντικές αλλαγές που θα ενισχύσουν την ανά-
πτυξη και θα λειτουργήσει για την προστασία και προς όφελος
των πολιτών. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο περιλαµβάνει ένα ευρύ
φάσµα θετικών ρυθµίσεων, που επιδρά καθοριστικά σε πολλαπλά
επίπεδα της οικονοµίας µας. 

Πρώτον, αντιµετωπίζει το κρίσιµο ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους
µε τον διπλασιασµό των εισοδηµατικών και περιουσιακών ορίων
στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Η παρέµβαση αυτή είναι καθορι-
στικής σηµασίας, καθώς το ποσοστό των φυσικών προσώπων
που χαρακτηρίζονται ως επιλέξιµοι οφειλέτες αυξάνεται από το
7% στο 85% του συνόλου των αιτούντων. Πρόκειται για µια γεν-
ναία πρωτοβουλία, κύριε Υπουργέ, που προστατεύει τη µεσαία
τάξη και θα δώσει πραγµατικές λύσεις σε χιλιάδες συµπολιτών
µας. 

Δεύτερον, θεσπίζονται σηµαντικά φορολογικά κίνητρα για
επενδυτές και επιχειρήσεις, όπως η προσαυξηµένη έκπτωση για
δαπάνες εισαγωγής µικροµεσαίων επιχειρήσεων στο Χρηµατι-
στήριο και η µείωση του συντελεστή φόρου τόκων για εισηγµένα
εταιρικά οµόλογα. Ταυτόχρονα, εκσυγχρονίζεται το θεσµικό πλαί-
σιο των ανωνύµων εταιρειών επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία,
ενισχύοντας την αξιοπιστία και την ελκυστικότητα του Χρηµατι-
στηρίου. 

Τρίτον, παρατείνουµε για έξι µήνες το επιτυχηµένο πρόγραµµα
«ΗΡΑΚΛΗΣ», σύµφωνα µε την απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, συνεχίζοντας τη σηµαντική προσπάθεια µείωσης των κόκκι-
νων δανείων στα χαρτοφυλάκια των τραπεζών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζει να σταθούµε ιδιαιτέρως
στις έξι σηµαντικές πρωτοβουλίες που περιλαµβάνονται στο
έβδοµο µέρος του νοµοσχεδίου, οι οποίες αποδεικνύουν έµπρα-
κτα την κοινωνική ευαισθησία που διακατέχει την Κυβέρνηση και
τη Νέα Δηµοκρατία. 

Πρώτον, όπως ήδη έχω αναφέρει, διπλασιάζουµε τα όρια για
τον χαρακτηρισµό ενός οφειλέτη ως επιλέξιµο, µε την προϋπό-
θεση να έχει ανώτατο όριο των εξυπηρετούµενων τραπεζικών
οφειλών στις 300.000 ευρώ. 

Δεύτερον, θεσπίζουµε την υποχρέωση του πιστωτή να κατα-
θέτει έγγραφη πρόταση ρύθµισης στον οφειλέτη τουλάχιστον
τρεις µήνες πριν τη διενέργεια του πλειστηριασµού, προστατεύο-
ντας έτσι τους δανειολήπτες από αιφνιδιαστικές ενέργειες. 

Τρίτον, προβλέπουµε τη δυνατότητα απαλλαγής του οφειλέτη,
για τον οποίο δεν ανοίγει η πτωχευτική διαδικασία, αλλά καταχω-
ρείται στο Μητρώο Αφερεγγυότητας. 

Τέταρτον, επεκτείνουµε τις προθεσµίες για την ένταξη των
ευάλωτων οφειλετών στο ενδιάµεσο πρόγραµµα, µειώνοντας την
απαιτούµενη προθεσµία από εξήντα σε είκοσι µέρες πριν την κα-
τάσχεση. 

Πέµπτον, διευρύνουµε τη δυνατότητα ρύθµισης δανείων µε εγ-
γύηση του Ελληνικού Δηµοσίου µέσω της διαδικασίας εξυγίαν-
σης, µε δυνατότητα διαγραφών και επέκτασης του χρόνου
αποπληρωµής, στηρίζοντας έτσι τις επιχειρήσεις µε µεγαλύτερες
οφειλές. 

Έκτον, δηµιουργούµε ένα µόνιµο µηχανισµό αποζηµίωσης για
τους ζηµιωθέντες της «Ασπίς Πρόνοια», επιλύοντας ένα χρόνιο
πρόβληµα που καταταλαιπωρεί χιλιάδες συµπολιτών µας. 

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο αυτό ρυθµίζει οριστικά το ζήτηµα του
συµψηφισµού της προσωπικής διαφοράς για περίπου σαράντα
χιλιάδες δηµόσιους υπαλλήλους. Συγκεκριµένα, αν η διαφορά
είναι µικρότερη από 300 ευρώ, δεν επέρχεται συµψηφισµός µε
την αύξηση του βασικού µισθού. Αν την υπερβαίνει, το ποσό που
συµψηφίζεται ισούται µε το µικρότερο µεταξύ του 50% της αύ-
ξησης του βασικού µισθού και του ποσού της προσωπικής δια-
φοράς που υπερβαίνει τα 300 ευρώ. Η ρύθµιση αυτή ισχύει,
µάλιστα, αναδροµικά από 1ης Ιουνίου 2024 και περιορίζει στα-
διακά τις µισθολογικές ανισότητες στο Δηµόσιο. 

Αξίζει να υπογραµµίσω την ηθική και πολιτική σηµασία της διά-
ταξης για την παραίτηση του Ελληνικού Δηµοσίου, των Δήµων,
των Περιφερειών, από την άσκηση ενδίκων µέσων κατά οριστικών
αποφάσεων πρωτοβάθµιων διοικητικών δικαστηρίων, δικαστη-
ρίων για τις τραγωδίες στη Μάνδρα και το Μάτι. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει επί-
σης σηµαντικές ρυθµίσεις για την προστασία των επενδυτών και
τη λειτουργία της αγοράς και των στοιχείων, εναρµονίζοντας την
ελληνική νοµοθεσία µε τους ευρωπαϊκούς κανόνες, ενώ παράλ-
ληλα θεσµοθετεί ένα πλαίσιο για τα ευρωπαϊκά πράσινα οµό-
λογα, ενισχύοντας τις περιβαλλοντικά βιώσιµες επενδύσεις. 

Ενισχύεται η διαφάνεια και η αποτελεσµατικότητα των εποπτι-
κών φορέων της κεφαλαιαγοράς, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς
και της Τράπεζας της Ελλάδος µε νέους εποπτικούς µηχανι-
σµούς και εργαλεία, όπως οι έρευνες και οι έλεγχοι µε ανωνυµία.
Αξίζει να σηµειωθεί ότι όλοι οι προσκεκληµένοι φορείς στην αρ-
µόδια Διαρκή Επιτροπή των Οικονοµικών εκφράστηκαν θετικά για
το νοµοσχέδιο, επιβεβαιώνοντας την αξία και τη σηµασία των
προτεινόµενων ρυθµίσεων. 

Στις τροπολογίες πολύ σηµαντικές θεωρώ αυτή σχετικά µε το
ειδικό τέλος χρήσεων λιµένων που µπορεί να αποτελέσει µια ση-
µαντική παράµετρο για τη συγκράτηση τυχόν αύξησης των ακτο-
πλοϊκών εισιτηρίων και τις επιχορήγησης δράσεων αναβάθµισης
των λιµένων από το Πράσινο Ταµείο και της παράτασης της προ-
θεσµίας ως προς τις κατασκευές εντός περιοχών δικαιοδοσίας
των φορέων διοίκησης και εκµετάλλευσης λιµένων, που καταδει-
κνύει το ενδιαφέρον της Ελληνικής Κυβέρνησης στο κοµµάτι της
λιµενικής πολιτικής. Άλλωστε, η χώρα µας είναι µια θαλασσινή
χώρα και όλα αυτά πρέπει να προσέχουµε ως κόρη οφθαλµού. 

Δεύτερον, τη δυνατότητα άρσης της ακινησίας τροχοφόρου
από 1 Απριλίου άπαξ εντός του ιδίου έτους, µε καταβολή δωδε-
κατηµορίων των ετησίων τελών κυκλοφορίας που αντιστοιχούν
στους µήνες άρσης της ακινησίας που υπολείπονται επί τη λήξη
του έτους. Είναι κάτι το οποίο πάγια ζητούσαν και οι επιχειρηµα-
τίες στις ενοικιάσεις αυτοκινήτων.

Συµπερασµατικά -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- το σχέδιο
νόµου που συζητάµε σήµερα αποτελεί ένα ολοκληρωµένο νοµο-
θέτηµα που ενισχύει την ανάπτυξη της κεφαλαιαγοράς, θωρακί-
ζει το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα, προστατεύει τους κατανα-
λωτές και τους επενδυτές και παράλληλα δίνει απαντήσεις και
λύσεις σε κρίσιµα κοινωνικά ζητήµατα, όπως το ιδιωτικό χρέος. 

Η Κυβέρνηση, µε συνέπεια και σοβαρότητα, σε αντίθεση µε το
λαϊκιστικό κενό και την ανυπαρξία σοβαρών και κοστολογηµένων
προτάσεων από την αντιπολίτευση, συνεχίζει να υλοποιεί πολιτι-
κές τέτοιες που στηρίζουν την οικονοµία, την κοινωνία ανταπο-
κρινόµενη στις προκλήσεις και δηµιουργώντας προϋποθέσεις για
ένα καλύτερο µέλλον για όλους τους Έλληνες. 

Με τις σκέψεις αυτές σας καλώ να υπερψηφίσουµε το νοµο-
σχέδιο, συγχαίροντας συνάµα και τη νέα ηγεσία του Υπουργείου
Οικονοµικών για την πολύ σηµαντική και πολύπλευρη νοµοθετική
πρωτοβουλία, καθώς επίσης θέλω να συγχαρώ και τη συµπατριώ-
τισσά µου εισηγήτρια του νοµοσχεδίου, την Μίκα Ιατρίδη, για την
πολύ καλή της εισήγηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Υψηλάντη.
Πριν δώσουµε το λόγο στον κ. Παππά, θα έχει το λόγο ο κ. Κι-

κίλιας, ο Υπουργός Ναυτιλίας, για την τροπολογία του. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µακρηγορήσω. Αισθανόµαστε στην

Κυβέρνηση ότι κάθε προσπάθεια που γίνεται προς όφελος των
συµπολιτών µας, της ελληνικής οικογένειας και στη συγκεκριµένη
περίπτωση των ταξιδιωτών, αυτών οι οποίοι προσδοκούν να τα-
ξιδέψουν από την ηπειρωτική Ελλάδα και από τα λιµάνια µας
προς τα νησιά µας και το αντίθετο, κάθε τέτοια προσπάθεια µε
την οποία λαµβάνουµε µέριµνα για να τους στηρίξουµε και να
τους βοηθήσουµε είναι σηµαντική και δείχνει ότι αυτή η διάθεσή
µας είναι διαρκής και συστηµατική. 

Υπηρετούµε τους συµπολίτες µας και στα πλαίσια των δυνα-
τοτήτων που υπάρχουν ψάχνουν να βρούµε µόνιµα τρόπους να
τους στηρίξουµε, ειδικά σε ό,τι έχει να κάνει µε την νησιωτικό-
τητα, κύριοι  συνάδελφοι, που κατά την άποψή µας είναι συγκρι-
τικό πλεονέκτηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, είµαι σήµερα εδώ για να υποστηρίξω την τροπολογία της

Κυβέρνησης σε ό,τι έχει να κάνει µε την κοινοτική νοµοθεσία που
από 1-5-2025 επιβάλλει, δυστυχώς, στην ακτοπλοΐα όλης της Ευ-
ρώπης ειδικά τέλη και πρόσθετα κόστη σε ό,τι έχει να κάνει µε
τη στροφή στο «πράσινο» καύσιµο. Με αυτή τη λογική δηµιουρ-
γούνται δυσκολίες προφανώς στον κλάδο της ακτοπλοΐας σε ό,τι
έχει να κάνει µε τα κόστη και άρα τη µεταφορά των συµπολιτών
µας. 

Άρα, µε αυτή την τροπολογία η Κυβέρνηση περιορίζει για το
σύνολο του τρέχοντος έτους, για έναν χρόνο δηλαδή, τα λιµενικά
τέλη κατά 50% προς όφελος των πολιτών, εκτός βέβαια της
κρουαζιέρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παρέχει έτσι µία πρόσθετη δυνατότητα συγκράτησης της τι-

µολογιακής πολιτικής των ακτοπλοϊκών εταιρειών µέσα σε µια πε-
ρίοδο -και το αναγνωρίζουµε- δυσχερών οικονοµικών συνθηκών
για όλους. 

Θέλω να σας πω ότι αυτή η εξίσωση δεν έχει υπάρξει καθόλου
εύκολη καθότι θα έπρεπε να βρεθεί ένας τρόπος τέτοιος έτσι
ώστε οριζόντια η Κυβέρνηση, µε έναν τρόπο ο οποίος νοµικά θα
συνάδει, να µπορεί να υποστηρίξει τους συµπατριώτες µας και
τους συµπολίτες µας. 

Θέλω να σας πω ότι παρέχεται και µια πρόσθετη δυνατότητα
σε ό,τι έχει να κάνει µε τις πρωτοβουλίες που έχουµε αναλάβει
για τη µείωση του λιµενικού τέλους και µε τους φορείς διαχείρι-
σης των λιµένων. Μιλάω για τον ΟΛΠ, το Λιµάνι του Πειραιά ή της
Θεσσαλονίκης και ούτω καθεξής. Άρα, η πρόβλεψη της µείωσης
του λιµενικού τέλους κατά 50%, το οποίο γνωρίζετε ότι εισπράτ-
τεται από το ακτοπλοϊκό εισιτήριο, θα συνεισφέρει σε αυτήν την
προσπάθεια. 

Προφανώς, σε ό,τι έχει να κάνει µε τα λιµενικά ταµεία και τα
λιµάνια µας αντισταθµίζεται αυτή η συνεισφορά της µείωσης
αυτό έτος µε ενίσχυση ισόποση µέσω του Πράσινου Ταµείου για
την υλοποίηση πράσινων και περιβαλλοντικών δράσεων και άρα,
παράλληλα επιδιώκεται η περιβαλλοντική αναβάθµιση των λιµέ-
νων.

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο, προφανώς υπό την σκέπη του
Προέδρου της Κυβέρνησης, να ευχαριστήσω τον κύριο Αντιπρό-
εδρο της Κυβέρνησης και έχοντα την ευθύνη του συντονισµού
της οικονοµικής πολιτικής του κ. Κωστή Χατζηδάκη, για τη συνει-
σφορά, τον κύριο Υπουργό Ενέργειας και Περιβάλλοντος τον κ.
Σταύρο Παπασταύρου και τον Υφυπουργό του τον κ. Τσάφο, τον
κύριο Υπουργό Εσωτερικών τον κ. Λιβάνιο και φυσικά τον αρµό-
διο για το ΓΛΚ τον κύριο Υφυπουργό Οικονοµικών τον κ. Πετρα-
λιά. Όλοι αυτοί µαζί και µε άλλους συνεργάτες και  γραµµατείς
συνεισέφεραν σηµαντικά σε αυτό που προσπαθούµε να υλοποι-
ήσουµε µέσα από αυτήν την τροπολογία. 

Υπάρχει και µια δεύτερη τροπολογία -µόνο για δέκα δευτερό-
λεπτα, κύριε Πρόεδρε- που αφορά τις πέργκολες. Στόχος είναι η
αξιολογούµενη ρύθµιση σε ό,τι έχει να κάνει µε τον περαιτέρω
χρόνο για την αντιµετώπιση του προβλήµατος των παράνοµων
κατασκευών σε χερσαίες ζώνες λιµένα. Άρα, συµβάλλει η διά-
ταξη αυτή στην οµαλή αποκατάσταση της νοµιµότητας των πα-
ράνοµων κατασκευών στις χερσαίες ζώνες λιµένα και παρέχει τη
δυνατότητα σε εύλογο χρόνο -θα παρακαλέσω θερµά τους αρ-
µοδίους µέχρι το τέλος του έτους- να γίνουν όλες οι απαραίτητες
ενέργειες προς όφελος των περιβάλλοντων χώρων. 

Η προτεινόµενη αυτή ρύθµιση ωφελεί προφανώς και τα κατα-
στήµατα υγειονοµικού ενδιαφέροντος που χρησιµοποιούν χώ-
ρους εντός χερσαίας ζώνης λιµένα και πρέπει να διασφαλιστεί η
εύκολη πρόσβαση για πεζούς και Άτοµα µε Αναπηρία. 

Θυµίζω στους κυρίους και στις κυρίες συναδέλφους ότι εκκρε-
µεί αρκετό καιρό αυτή η υποχρέωση και θα παρακαλούσα θερµά
τους συναδέλφους στην τοπική αυτοδιοίκηση να προχωρήσουν
σε αυτές τις ενέργειες έτσι ώστε να υπάρχει προγραµµατισµός
και µετά το πέρας της τουριστικής περιόδου ή της περιόδου της
αιχµής της ακτοπλοΐας και του καλοκαιριού και µε τη λήξη του
έτους του φετινού να διεκπεραιώσουµε αυτές τις υποχρεώσεις
τις οποίες έχουµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

10508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.  
Αν µου επιτρέπετε, αυτή µείωση που είπατε, κατά 50%, τι ση-

µαίνει για τα ακτοπλοϊκά εισιτήρια;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Θα πρέπει να υπολογίσει κανείς επακριβώς µαζί µε
όλα τα αυτά που υπάρχουν στη διάταξή µας, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, είναι ένα αρκετά σηµαντικό ποσό, τέτοιο που µας δίνει τη
δυνατότητα πραγµατικά να ενισχύσουµε τους συµπολίτες µας.
Δεν θα ήθελα να πω αυθαίρετα ένα νούµερο. Έχει υπολογιστεί
ότι αυτό το ποσό ενδεχοµένως είναι αρκετά πάνω από 30.000.000
ευρώ. Ας γίνει, όµως, ο υπολογισµός σωστά κι έτσι όπως πρέπει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νικόλαος Παππάς, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ µε ένα σχόλιο σε σχέση µε µια παρατήρηση που έκανε

στην προηγούµενη τοποθέτησή του ο κ. Πετραλιάς για να πω ότι
οι ακοστολόγητες τροπολογίες είναι σύστηµα για την Κυβέρνηση
και είναι µια µέθοδος απόκρυψης των συνεπειών των νοµοθετι-
κών πρωτοβουλιών που παίρνει. Συνεπώς, µηδενίζεται το κοντέρ
των επιχειρηµάτων απέναντι στην Αντιπολίτευση ότι τάχα µου οι
δικές µας προτάσεις είναι ακοστολόγητες. Εάν προκληθούµε, θα
σας καταθέσουµε τον πλήρη κατάλογο των τροπολογιών των
οποίων έχετε φέρει προς ψήφιση χωρίς κοστολόγηση, ρητά και
διατυπωµένα.

Σήµερα υπήρξε µια απεργία. Τι έχει να απαντήσει η Κυβέρνηση
στους εργαζόµενους που ζητάνε 13ο και 14ο µισθό, ότι δεν αντέ-
χει η οικονοµία, ότι τον έχουν πάρει και δεν το καταλάβανε, ότι
είναι δηµοσιονοµικά ανεύθυνοι, ότι βγαίνει ο µήνας και δεν το ξέ-
ρουν; Κάτι πρέπει η Κυβέρνηση να πει. Ας αφήσει κατά µέρος
την κριτική της Αντιπολίτευσης, αλλά κάτι πρέπει να γίνει.

Δυστυχώς -και το λέω µε απόλυτη ευθύτητα- δεν µας έχετε κα-
θησυχάσει για τις προθέσεις σας σε σχέση µε το τι είστε έτοιµοι
να κάνετε για να αντιµετωπίσετε τη νέα διεθνή αναταραχή. Κύριε
Κώτσηρα, είχαµε επίκαιρη ερώτηση πριν από λίγες µέρες. Μου
είπατε ότι η Κυβέρνηση παρακολουθεί τις εξελίξεις. Από την
ηµέρα που µου το είπατε, από την ηµέρα που µου απαντήσατε
έτσι, έχουµε 84% δασµούς από την Κίνα στην Αµερική και 104%
δασµούς από την Αµερική στην Κίνα. Θεωρείτε ότι δεν αφορά
την Ελλάδα ή είναι επαρκές το να λέτε ότι τώρα θα προσπαθή-
σετε να εξαιρέσετε το λάδι, το κρασί και τη φέτα από τους δα-
σµούς, αφού αυτοί έχουν επιβληθεί;

Θέλω να σας θυµίσω ότι στη δική µας διακυβέρνηση στην αντί-
στοιχη περίπτωση, επειδή εµείς λειτουργήσαµε προληπτικά,
αυτά τα προϊόντα είχαν εξαιρεθεί. Σήµερα καταρρέουν τα χρη-
µατιστήρια, οι αγορές µετοχών, οι αγορές οµολόγων. Από το
πρωί έπρεπε να είναι εδώ ο Υπουργός να µας εξηγήσει στοιχει-
ωδώς τι σκέφτεστε να κάνετε. Σας έχουµε καταθέσει ένα αίτηµα,
την έκτακτη σύγκλιση µε ειδική ηµερήσια διάταξη των επιτροπών
Οικονοµικών Υποθέσεων και Παραγωγής και Εµπορίου για το ζή-
τηµα. Θα µας πείτε κάτι καινούργιο; Θα έχουµε κάποιο νέο καλό
ότι τουλάχιστον η Εθνική Αντιπροσωπεία θα ασχοληθεί µε κά-
ποιον τρόπο µε αυτές τις παγκόσµιες εξελίξεις ή είναι δευτε-
ρεύουσες για την ελληνική οικονοµία; Ή απλώς η ελληνική
Κυβέρνηση θα περιµένει τι θα αποφασιστεί στην Ευρώπη κατά
κανόνα µε βάση τις προτεραιότητες των ισχυρών παικτών και θα
ακολουθήσει; Κανένα µέτρο για την ελληνική οικονοµία; Ακού-
σαµε διάφορες αφηγήσεις.

Το 2000 οι Ηνωµένες Πολιτείες είχαν το 25% της βιοµηχανικής
παραγωγής παγκοσµίως. Η Κίνα είχε το 6% της βιοµηχανικής πα-
ραγωγής παγκοσµίως. Το 2025 οι ΗΠΑ έχουν το 12% της παγκό-
σµιας βιοµηχανικής παραγωγής και η Κίνα έχει το 35%. Αυτό
επιχειρεί να ανατρέψει ή να µετριάσει µε κάποιον τρόπο η νέα δι-
οίκηση των Ηνωµένων Πολιτειών. Είναι καλό για την παγκόσµια
οικονοµία; Όχι, δεν είναι καλό. Και η Ελλάδα επειδή είναι µια οι-
κονοµία ανοιχτή, επειδή στηρίζεται στο εµπόριο, επειδή ο δεύτε-
ρος κλάδος της οικονοµίας της είναι οι µεταφορές, έχει κάθε
λόγο να θέλει να αποκατασταθεί η οµαλότητα. Μπορεί να ορίσει

τις παγκόσµιες εξελίξεις; Μάλιστα, θα ακούσουµε ότι µάλλον δεν
µπορεί λόγω µεγέθους ή διπλωµατικού εκτοπίσµατος. Αλλά δεν
είναι δυνατόν να αδιαφορείτε και να λέτε ότι απλώς -το άκουσα
µε τα αυτιά µου, ο κ. Χατζηδάκης στην ειδική σύσκεψη που κά-
νατε- συνεχίζετε πιο εντατικά στον ίδιο δρόµο µε βάση τις τελευ-
ταίες εξελίξεις. Καµία πρωτοβουλία. Δεν έχετε διδαχθεί τίποτα
από τις δύο προηγούµενες αναταραχές ή επιθυµείτε να συνεχί-
σουν οι ίδιες επιπτώσεις να συσσωρεύονται στα νοικοκυριά και
τις επιχειρήσεις;

Είχαµε δύο παγκόσµιες διεθνείς αναταραχές, τον κορωνοϊό και
τη ρωσο-ουκρανική κρίση. Υπήρχαν προβλήµατα τεράστια στην
εφοδιαστική αλυσίδα, πληθωριστικές πιέσεις. Πώς ενήργησε η
Κυβέρνησή σας; Επιδότηση υπερκερδών. Αποτέλεσµα να είµα-
στε δεύτεροι στην Ευρώπη για το πώς κατανέµεται το ΑΕΠ µας
µεταξύ κερδών και µισθών υπέρ βεβαίως των κερδών και παρόλο
που είχατε στη διάθεσή σας 120 δισεκατοµµύρια ευρώ από το
2019 και µετά -διότι αυξήθηκε το δηµόσιο χρέος, δηµόσιες δα-
πάνες, Ταµείο Ανάκαµψης, οι συνηθισµένοι ευρωπαϊκοί πόροι-, τι
έγιναν αυτά τα λεφτά; Φτάσαµε στο σηµείο τα µισά νοικοκυριά
να µην µπορούν να δυσκολεύονται να καλύψουν τις ανάγκες στέ-
γασης και πληρωµής των βασικών λογαριασµών.

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει προτείνει, όπως είπα
και πριν, τη σύγκληση της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων
µαζί µε την Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου για να µας ενη-
µερώσετε και να ακούσετε και τι προτείνει η Αντιπολίτευση για
την αντιµετώπιση της κρίσης και επαναφέρει την πρότασή του
για µείωση των έµµεσων φόρων, την πρόταση για 13ο και 14ο

µισθό και βεβαίως την πρόταση για τη ρύθµιση του χρέους. Αυτά
που άκουσα βέβαια για την τροπολογία την οποία φέρνετε για
τον εξωδικαστικό µηχανισµό νοµίζω ότι υπερβάλετε έως θριαµ-
βολογείτε σαν να λύθηκε το πρόβληµα του ιδιωτικού χρέους στην
Ελλάδα.

Παρόλο που είχατε στη διάθεσή σας τους πόρους τους οποί-
ους ανέφερα και πριν, το ιδιωτικό χρέος στην Ελλάδα έχει αυξη-
θεί κατά 11% και αυτό πρέπει να σας προβληµατίσει. Αντί να
αξιοποιήσετε τη διαθεσιµότητα πόρων για να φύγει και το τελευ-
ταίο βάρος από την ελληνική οικονοµία που προκλήθηκε µέσα
από την πολύχρονη κρίση, το πρόβληµα το έχετε κάνει χειρό-
τερο. Πού να µην είχατε και λεφτά στη διάθεσή σας, τι θα είχε
γίνει!

Εδώ να πω ότι είναι θετική η πρωτοβουλία που έχουν πάρει οι
διάφοροι δήµοι ανά τη χώρα, που ζητάνε να έχουν τη δυνατότητα
διαγραφής χρεών για όσους ανθρώπους έχουν ανάγκη.

Ένα σχόλιο για το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», διότι αναφέρθηκε και
πριν. Κοιτάξτε, εδώ έχουµε το µεγαλείο της αδιαφάνειας. Οι εγ-
γυήσεις του Ελληνικού Δηµοσίου είναι γύρω στα 23 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Όταν ζητήσαµε τα business plan του Ηρακλή, µας
απαντήσατε επισήµως ότι δεν µπορείτε να µας τα κοινοποιήσετε.
Δηλαδή 23 δισεκατοµµύρια ευρώ εγγυήσεων που τις έχει δώσει
ο Έλληνας φορολογούµενος πατάνε πάνω σε business plan στα
οποία κατά κανόνα βασίζονται στη δυνατότητα των funds να κά-
νουν κατασχέσεις και πλειστηριασµούς. Αυτή είναι η αλήθεια. Αν
δεν ήταν αυτή η αλήθεια, θα είχατε σπεύσει και εσείς να πιέσετε
αυτά τα business plan να γίνουν δηµόσια και να τα έχει και η Αντι-
πολίτευση στα χέρια της και να δούµε ποιος κοστολογεί και ποιος
δεν κοστολογεί.

Διότι η απόλυτη αντίστασή σας σε οποιαδήποτε ρύθµιση διευ-
κολύνει τους δανειολήπτες και προστατεύει την κατοικία τους
µόνο εκεί µπορεί να εδράζεται, στο ότι κάνατε τον Έλληνα φο-
ρολογούµενο συµµέτοχο στον κίνδυνο να µην ικανοποιηθούν οι
στόχοι αυτών business plan. Αυτή δυστυχώς είναι η πολιτεία σας. 

Εµείς σας έχουµε προτείνει µια σειρά από µέτρα. Θεωρούµε
ότι παίρνουν εξαιρετική επικαιρότητα. Σας προειδοποιώ ότι θα
αντισταθούµε σθεναρά και θα αντεπιτεθούµε σε οποιαδήποτε
προσπάθεια ιδεολογικής και πολιτικής τροµοκράτησης η οποία
θέλει αυτές τις προτάσεις να τις βγάλει από τον δηµόσιο διάλογο.
Σας λέµε ότι η Ελλάδα χρειάζεται δηµόσια τράπεζα. Δεν υπάρχει
προηγµένη χώρα χωρίς δηµόσια τράπεζα. Σας λέµε ότι χρει-
άζεται να περάσει ξανά η ΔΕΗ στον έλεγχο του δηµοσίου και να
µην κερδοσκοπεί. Μιλάµε για τους δύο πυλώνες -τον τραπεζικό
δανεισµό, το κόστος δανεισµού που είναι το µεγαλύτερο στην
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Ευρώπη και το κόστος της ενέργειας- των βαρών που συσσω-
ρεύονται πάνω στις πλάτες νοικοκυριών και επιχειρήσεων.

Αυτές, λοιπόν, οι προτάσεις είναι προτάσεις οι οποίες µπορούν
πραγµατικά να διευκολύνουν νοικοκυριά και επιχειρήσεις να αντι-
παρέλθουν τουλάχιστον εν µέρει τις νέες αναταραχές οι οποίες
είναι επαπειλούµενες.

Θα ήθελα πραγµατικά πριν το πέρας της συζήτησης να ακού-
σω -φαντάζοµαι θα έλθει ο κύριος Υπουργός αργότερα- ποιες
είναι οι εκτιµήσεις σας για τις επιπτώσεις στην ελληνική οικονο-
µία. Είναι απλώς δευτερεύουσες; Θα επηρεαστούν κάποιες επι-
χειρήσεις, που πουλάνε λάδι, ελιές, φέτα και κρασί στις Ηνω-
µένες Πολιτείες; Δεν υπάρχουν δευτερογενείς συνέπειες; Πρα-
γµατικά, θέλουµε να ακούσουµε τη θέση της Κυβέρνησης, για να
καταλάβουµε τι έχετε στο µυαλό σας.

Κλείνω µε ένα σχόλιο σε σχέση µε τις εξελίξεις γύρω από το
ζήτηµα των Τεµπών. Ο ελληνικός λαός πρέπει να ξέρει ότι κανέ-
νας επιστήµονας δεν άλλαξε άποψη. Άποψη δηµοσίως άλλαξε
τρεις και τέσσερις φορές ο ανυπόληπτος κ. Παπαδηµητρίου. Οι
επιστήµονες, οι οποίοι είχαν συµβάλει στο πόρισµα του ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ ακλόνητα επιµένουν στα συµπεράσµατά τους, τα οποία
λένε ότι είναι αδύνατον σε µισό δευτερόλεπτο να έχεις πυρό-
σφαιρα ογδόντα και εκατό µέτρων από έλαια σιλικόνης. 

Αυτή είναι η απλή αλήθεια. Και η απλή αλήθεια είναι ότι η προ-
σπάθεια της οµάδας αληθείας να δηµιουργήσει σύγχυση γύρω
από τα Τέµπη καταφανώς είναι η τελευταία και πήγε «κουβά». Τι
θα λέει τώρα ο κ. Μαρινάκης που έλεγε ότι αν δεν υπάρχει υδρο-
γονάνθρακας δεν υπάρχει τίποτα προς συγκάλυψη και όλη η συ-
ζήτηση για τη συγκάλυψη δεν έχει κανένα νόηµα; Δεν πρέπει να
απαντήσει; Παραιτήθηκε ο κ. Παπαδηµητρίου και το πόρισµα του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ έµεινε ως είχε για την εκτίµηση περί υδρογονανθρά-
κων. Διότι οι άνθρωποι κάηκαν σε αυτό το έγκληµα. Μας κάνει
πολύ καχύποπτους η επιµονή και η σπουδή σας να δηµιουργή-
σετε σύγχυση ή να προσπαθήσετε να πείσετε το πανελλήνιο ότι
αυτό που είδαµε δεν ήταν πυρόσφαιρα, αλλά ήταν κάτι άλλο.

Τέλος, θα έπρεπε να τοποθετηθεί δηµόσια, διότι της αρέσει
από ό,τι έχω καταλάβει, και η κ. Αδειλίνη, η Εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου. Η κ. Αδειλίνη µαζί µε την κ. Κλάπα είναι το δίδυµο
της κορυφής της δικαστικής εξουσίας στην Ελλάδα. Δύο κυρίες,
οι οποίες έχουν µαζέψει πρωτοφανή δηµόσια κριτική στα ελλη-
νικά δικαστικά χρονικά µε τις επιλογές τους. Δεν έχει υπάρξει
ξανά στιγµή που όλες οι ενώσεις λειτουργών της δικαιοσύνης το-
ποθετούνται µε τόσο εµφατικό και ξεκάθαρο τρόπο απέναντι
στην Πολιτεία, της Προέδρου του Αρείου Πάγου και της Εισαγ-
γελέως του Αρείου Πάγου, η οποία Εισαγγελέας του Αρείου
Πάγου είπε ότι εδώ πρέπει να πάει σε προκαταρκτική εξέταση
όποιος έχει δηλώσει ότι υπήρχε υδρογονάνθρακας.

Και τώρα; Τώρα τι θα γίνει; Θα ανακαλέσει την εντολή για προ-
καταρκτική εξέταση; Θα παραιτηθεί για να διευκολύνει, µήπως;
Κάτι πρέπει να γίνει, κάτι πρέπει να πει. Δεν µπορεί να συµβάλει
από τη θέση της σε µία τέτοιου τύπου αλλοπρόσαλλη προπα-
γάνδα και να απειλεί και τους επιστήµονες µε δίωξη, να αλλάζουν
τα πράγµατα σε ένα εικοσιτετράωρο, να επανέρχεται η κανονική
κατάσταση και η ηγεσία, η Εισαγγελία του Αρείου Πάγου να κάνει
ότι δεν έγινε τίποτα. 

Εκεί τα έχετε φτάσει στα πράγµατα. Η χώρα χρειάζεται µια
προοδευτική αλλαγή. Δεν µπορείτε να προσφέρετε. Ανεβαίνουν
και οι ευθύνες των πολιτικών δυνάµεων του προοδευτικού τόξου,
που µόνο αυτές µπορούν να σχηµατίσουν µία κυβέρνηση που να
βγάλει τη χώρα από τα µεγάλα αδιέξοδα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παππά.
Ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό την Παρασκευή 11 Απριλίου του
2025. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε
σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών. Στο σχέδιο νόµου προτείνεται µια σειρά νοµοθετι-
κών ρυθµίσεων, αποσκοπώντας στην επιτάχυνση της ανάπτυξης
της κεφαλαιαγοράς και τον εκσυγχρονισµό του εθνικού κανονι-
στικού πλαισίου. Επίσης, δίνονται ισχυρά φορολογικά κίνητρα για
τους επενδυτές που αφορούν την αυξηµένη έκπτωση για τις δα-
πάνες στην εισαγωγή πολύ µικρών, µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων σε ρυθµιζόµενη αγορά. Επιπλέον, µειώνεται ο συντελεστής
φόρου τόκων εισηγµένων εταιρικών οµολόγων, καθώς και γίνεται
επέκταση κινήτρων για επενδυτικούς αγγέλους που επενδύουν
σε εταιρείες ενταγµένες σε πολυµερή µηχανισµό διαπραγµάτευ-
σης. Προβλέπεται η δηµιουργία συλλογικών λογαριασµών για τα
µερίδια οργανισµών συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες και
εναλλακτικών επενδύσεων κατ’ αντιστοιχία µε τους συλλογικούς
λογαριασµούς αξιών. Αναµορφώνεται το θεσµικό πλαίσιο των
Α.Ε. επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία που από εικοσιπενταετίας
τροποποιείται συνεχώς, ώστε να παρακολουθεί τις εξελίξεις. 

Στο διάστηµα αυτής της εικοσιπενταετίας οι Α.Ε. εδραιώθηκαν
στην Ελλάδα ως ένα επενδυτικό χρηµατιστηριακό εργαλείο θε-
σµικής διαχείρισης και επένδυσης σε ακίνητη περιουσία και απο-
τελούν επιπλέον έναν βασικό µηχανισµό οικονοµικής ανάπτυξης.
Ενισχύεται η θεσµική θωράκιση των εποπτικών φορέων της κε-
φαλαιαγοράς, της επιτροπής της κεφαλαιαγοράς και της Τράπε-
ζας της Ελλάδος µε την εισαγωγή νέων εποπτικών µηχανισµών
και εργαλείων, όπως οι έρευνες και οι έλεγχοι µε ανωνυµία. Ορί-
ζονται αρµόδιες αρχές για τα κρυπτοστοιχεία εκτός µαρκών µε
αναφορά σε περιουσιακά στοιχεία και µαρκών ηλεκτρονικού χρή-
µατος µε τις µάρκες των περιουσιακών στοιχείων και τις µάρκες
ηλεκτρονικού χρήµατος. Δηµιουργείται αρµόδια αρχή για την
πρόληψη και απαγόρευση της κατάχρησης της αγοράς σε σχέση
µε τα κρυπτοστοιχεία, όπως και για τις διοικητικές κυρώσεις, για
τη διαχείριση καταγγελιών, την ποινική µεταχείριση των παραβα-
τών, τα ένδικα βοηθήµατα και όλες οι διατάξεις για την προστα-
σία του επενδυτικού κοινού και της λειτουργίας της αγοράς των
κρυπτοστοιχείων.

Γίνεται εφαρµογή του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης
από τις 22 Νοεµβρίου του 2023 σχετικά µε τα ευρωπαϊκά πράσινα
οµόλογα και τις προαιρετικές δηµοσιοποιήσεις για τα οµόλογα
που διατίθενται στην αγορά ως περιβαλλοντικά βιώσιµα και αυτά
που είναι συνδεόµενα µε τη βιωσιµότητα.

Γίνεται ορθή ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της παρα-
γράφου 9 του άρθρου 1 της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που αφορά τις εξαιρούµενες οντότητες, τις χρηµατοδοτικές εται-
ρείες συµµετοχών, τις µικτές χρηµατοοικονοµικές εταιρείες, τις
αποδοχές, τα µέτρα και τις εξουσίες εποπτείας, όπως αυτά της
διατήρησης του κεφαλαίου. Προβάλλονται οι αλλαγές για την
εναρµόνιση του υφιστάµενου καθεστώτος βάσει οδηγιών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την εξυγίανση των πιστωτικών ιδρυµάτων
και επιχειρήσεων επενδύσεων και την ενίσχυση της ανθεκτικότη-
τας χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων στις ψηφιακές απειλές. Επί-
σης, ορίζονται οι αρµόδιες αρχές για τον έλεγχο των συµµε-
τεχόντων στις αγορές µε απαιτήσεις διαφάνειας, των χρηµατο-
πιστωτικών προϊόντων σε προσχηµατικές γνωστοποιήσεις και πε-
ριοδικές εκθέσεις. Για την εξασφάλιση της επιχειρησιακής
ανθεκτικότητας για τον χρηµατοοικονοµικό τοµέα ορίζεται πλαί-
σιο για τη διευκόλυνση των βιώσιµων επενδύσεων, διασφαλίζο-
ντας έτσι ότι οι αρµόδιες ελεγκτικές αρχές διαθέτουν όλες τις
εξουσίες εποπτείας ή έρευνας ενώ συγχρόνως καθορίζονται κα-
νόνες για τις κυρώσεις στις παραβάσεις του νόµου. Διευκρινίζε-
ται η εφαρµογή του εξωδικαστικού µηχανισµού, ρυθµίσεις
οφειλών, προωθείται η βελτίωση της διαδικασίας εξυγίανσης, πα-
ρατείνεται το πρόγραµµα συνεισφοράς του Δηµοσίου σε ευάλω-
τους οφειλέτες. γίνεται η ρύθµιση των υποχρεώσεων των
πιστωτών πριν από τον πλειστηριασµό και των προκαταβολών
πρόσθετων ποσών από το εγγυητικό κεφάλαιο ιδιωτικής ασφά-
λισης ζωής. Παρατάσεις στο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» κατά έξι
µήνες συνεχίζοντας τη µείωση του δείκτη µη εξυπηρετούµενων
δανείων των πιστωτικών ιδρυµάτων ώστε να προσεγγίσει τον

10510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ενωσιακό µέσο όρο. Η ανεξάρτητη αρχή πιστοληπτικής ικανότη-
τας ενισχύεται µε την αναβάθµιση και την εξειδίκευση των προ-
σόντων για τον διορισµό προέδρου και των µελών του ΔΣ. 

Προβλέπονται διατάξεις για υπηρεσίες και συστήµατα του
Υπουργείου, τη συµµετοχή της αρχής διασφάλισης του απορρή-
του των επικοινωνιών σε ερευνητικά ή άλλα προγράµµατα. Τρο-
ποποιεί τη ρύθµιση και την τήρηση των διαθεσίµων των φορέων
της Γενικής Κυβέρνησης σε λογαριασµούς πιστωτικών ιδρυµά-
των εκτός συστήµατος λογαριασµών θησαυροφυλακίου και τον
συµψηφισµό της προσωπικής διαφοράς µε την αύξηση του βα-
σικού µισθού. Πρόκειται για τον τρόπο συµψηφισµού των αυξή-
σεων των δηµοσίων υπαλλήλων µε το επίδοµα προσωπικής
διαφοράς έτσι ώστε όλοι να λαµβάνουν αυξήσεις κατά τη µισθο-
λογική τους εξέλιξη, εφαρµόζοντας µερικό συµψηφισµό για
υπαλλήλους µε υψηλή προσωπική διαφορά για να λήξουν οι
στρεβλώσεις στις απολαβές µεταξύ υπαλλήλων ιδίων µισθολογι-
κών κλιµακίων. 

Τέλος, στόχος είναι και η δυνατότητα πρόβλεψης της Επιτρο-
πής της Κεφαλαιαγοράς και της Τραπέζης της Ελλάδος ως επο-
πτικοί φορείς να διεξάγουν έρευνα αγοράς µε µυστικούς πε-
λάτες, ενισχύοντας τη διαφάνεια λειτουργίας της Επιτροπής Κε-
φαλαιαγοράς µε τη δηµιουργία συγκεκριµένων εγχειριδίων λει-
τουργίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σχέδιο νόµου γίνονται όλες
εκείνες οι απαιτούµενες παρεµβάσεις και οι ρυθµίσεις για την
ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας, τον εκσυγχρονισµό και την
αύξηση της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής κεφαλαιαγοράς.

Με τον τρόπο αυτό, η Κυβέρνησή µας επιτυγχάνει τον πρω-
ταρχικό της στόχο που αφορά τον απεγκλωβισµό της οικονοµίας
από τις δεσµεύσεις του παρελθόντος, πράγµα το οποίο δεν µπο-
ρεί να το αµφισβητήσει κανείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπάνια.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µαζεύτηκαν τα

σύννεφα, και είναι και πολλά, και πλέον η οικονοµική καταιγίδα
είναι όρος εκ των ων ουκ άνευ που ξεσπάει παντού, ξεκινώντας
από την άλλη όχθη του Ατλαντικού, µετά από τις ανακοινώσεις
του Προέδρου Τραµπ και την επιβολή δασµών στους περισσότε-
ρους διεθνείς εµπορικούς εταίρους των Ηνωµένων Πολιτειών.
Ξηµέρωσε µια καινούργια µέρα. 

Έλεγαν πριν ο εισηγητής µας και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος αν έχουµε έναν πόλεµο. Έχουµε έναν πόλεµο που έχει
κηρυχθεί µε τον πλέον επίσηµο τρόπο, ξεκινώντας µε αντισυµβα-
τικό τρόπο µεν, όµως στην καρδιά της οικονοµίας. Οι οικονοµικές
πραγµατικότητες που γνωρίζαµε για δεκαετίες, δεν υπάρχουν
πια. Αναµένεται να µετασχηµατιστούν τάχιστα, ριζικά, δηµιουρ-
γώντας νέα τετελεσµένα για τις εθνικές µας οικονοµίες. 

Πρωτοφανής πράγµατι η καταιγίδα στο πλαίσιο της αλλαγής
των νέων συσχετισµών. Ποιος θα µας έλεγε κάποτε ότι οι Ηνω-
µένες Πολιτείες θα ήταν φίλα προσκείµενες και θα είχαν και µια
τέτοια αγαστή σχέση και συνεργασία µε τη Ρωσία. Ποιος θα µας
έλεγε ποτέ ότι θα είχαµε ένα τέτοιο εχθρικό περιβάλλον να έχει
δηµιουργηθεί µεταξύ των Ηνωµένων Πολιτειών και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ή της Κίνας.

Αυτά που αναµένονται από τους σύγχρονους οικονοµικούς
αναλυτές είναι επιπλέον πληθωρισµός, από τον ήδη υφιστάµενο,
σε όλες τις οικονοµίες, ισχυρές υφεσιακές τάσεις σε οικονοµίες
όπως οι ευρωπαϊκές, οι οποίες εδώ που τα λέµε δεν φηµίζονται
και για την ευρωστία τους.

Όταν ξεσπά µια καταιγίδα λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αυτό που
πρέπει να µας απασχολεί είναι το πόσο πολύ µας αφορά και σε
ποια επίπεδα µας αφορά, διότι δεν είναι γνωστό ότι ξεσπά απ’
άκρη σε άκρη σε ολόκληρο τον κόσµο µε την ίδια ένταση. 

Η Ελλάδα έχει µια εµπειρία σχετικά πρόσφατη, του 2007, της
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, που ξέσπασε σε διαφο-
ρετικές τάσεις ετεροχρονισµένα, σε τοπικά επίπεδα επηρεα-

σµένη από ενδογενή χαρακτηριστικά, αλλά σε κάθε περίπτωση
ήταν σαρωτική. Έτσι και τώρα, επηρεάζεται η ανταγωνιστικό-
τητα, επηρεάζεται το εµπορικό ισοζύγιο, επηρεάζεται από τη δυ-
νατότητα εξυπηρέτησης του διεθνούς χρέους. 

Το ερώτηµα λοιπόν που τίθεται µε απλό τρόπο είναι: Ο Τραµπ
έκανε αυτά. Εσείς τι ακριβώς απαντάτε σε αυτά; Σε όλους αυ-
τούς τους δείκτες και τους πολλούς παράγοντες που θα πρέπει
να συνθέτουν µια εύρωστη οικονοµία, να εγγυώνται γι’ αυτήν και
να τη διασφαλίζουν έχετε βάλει OK, έχετε βάλει τικ σε όλα αυτά;
Είσαστε εντάξει και µιλάτε συνεχώς για την ευρωπαϊκή στρατη-
γική που πρέπει να αναπτυχθεί ενάντια στις αποφάσεις των Ηνω-
µένων Πολιτειών και του κ. Τραµπ; Εθνική στρατηγική εσείς και
σχέδιο έχετε καταρτίσει; Έχετε πυξίδα και οδικό χάρτη για το τι
θα κάνετε στο πλαίσιο της Ευρώπης; Αυτό είναι ένα ερώτηµα που
πλανάται και µέχρι σήµερα, και µέχρι αυτή την ώρα που βρίσκο-
µαι στο Βήµα, δεν το έχω απαντήσει µε βάση αυτά που λέει η πα-
ράταξή σας, οι Βουλευτές σας και οι Υπουργοί σας.

Η ελληνική οικονοµία είναι διασφαλισµένη στο νέο οικονοµικό
περιβάλλον και τι περιθώρια έχει, αλήθεια, να περιµένει; Τι περι-
θώρια άµυνας, όπως λένε οι οικονοµικοί αναλυτές, έχει; Αν όπως
παλιότερα, το 2007 που ανέφερα πριν, στη χαµηλό βαροµετρικό
της τότε διεθνούς κρίσης µάς διαβεβαιώνατε µε το τότε οικονο-
µικό επιτελείο, όπως κάνετε τώρα, ότι η ελληνική οικονοµία ήταν
θωρακισµένη, αν κρίνουµε λοιπόν την ιστορία σας κι αυτά που
λέτε, έχουµε κάθε λόγο να ανησυχούµε. Επίσης, αν κρίνουµε το
success story 2, το οποίο πουλάτε, µε κάποιες µικρές, περιφερει-
ακές στην πραγµατικότητα εικόνες της οικονοµίας, ενώ τη µε-
γάλη µακροοικονοµική εικόνα της χώρας, που δεν είναι και η
καλύτερη, δεν την ακουµπάτε καθόλου. Αυτό λοιπόν µας βάζει
επίσης σε µεγάλη αγωνία.

Ευηµερία για τον ελληνικό λαό δεν υπάρχει. Δυστυχώς, µε την
πλάτη στον τοίχο και τα µάτια στον Θεό οι πολίτες, µε την εικόνα
της αγοράς, µε την αγοραστική δύναµη της χώρας χειµάζονται
τα νοικοκυριά, οι επιχειρήσεις, η αγροτική παραγωγή.

Για να είµαστε βέβαια ακριβοδίκαιοι θα πρέπει να πούµε ότι η
ευηµερία υπάρχει για µια µερίδα των πολιτών, αλλά για τους µε-
γάλους και τους τρανούς, για εκείνους που τους έχετε κορώνα
στο κεφάλι σας. Ευηµερία για τους µεγάλους ιδιωτικούς οµίλους
υγείας, για τους µεγαλοπάροχους της ενέργειας, για τις τράπε-
ζες, οι οποίες φέτος µάλιστα µοίρασαν και διπλάσιο µέρισµα
στους µετόχους, δεν πήραν και λίγα, τέσσερα δισεκατοµµύρια
ευρώ ήταν τα κέρδη και τα ξεπέρασαν µάλιστα, όπως και για τα
funds υπάρχει ευηµερία, όπως και για τις εισπρακτικές που τώρα
ανοίξατε και άλλη ύλη, τους δίνετε εκτός από τα δάνεια να δια-
χειρίζονται και τα χρέη του ΕΦΚΑ.

Έτσι λοιπόν το οικονοµικό σας επιτελείο που για έξι ολόκληρα
χρόνια δουλεύει τον κόσµο λέγοντας ότι θα έχουµε πιο δίκαιο
φορολογικό σύστηµα, λέγοντας ότι η σχέση άµεσων και έµµεσων
φόρων θα γίνει δικαιότερη κ.λπ. κ.λπ. έχει µια ιδεοληπτική άρ-
νηση απέναντι σε όσα φέρνει το ΠΑΣΟΚ, µε δικές µας πρωτοβου-
λίες, µε κοστολογηµένες προτάσεις, µε πρόγραµµα για τα πάντα,
για τα οικονοµικά, τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους, τη στεγα-
στική πολιτική.

Έτσι, λοιπόν, µε αυτά και µε εκείνα, η Ελλάδα στα χέρια σας
έξι χρόνια µετά καθίσταται ένα βαλκανικό νεοφιλελεύθερο νεό-
πτωχο υβρίδιο που αγκοµάχα δίπλα σε οικονοµίες που παλαι-
ότερα κοιτούσαµε αφ’ υψηλού. Τι κι αν σας λέει ο κ. Γερουλάνος
για αναγέννηση. Το ακούω, αλλά εσείς βεβαίως αυτό δεν µπο-
ρείτε να το αντιληφθείτε φαντάζοµαι και σας είναι και πολύ δύ-
σκολο να το προσεγγίσετε. Για τους πολλούς λοιπόν έχουµε
πανάκριβη στέγη, πανάκριβα σουπερµάρκετ, κουπόνια και pass,
εκτός από τους µισθούς και τις συντάξεις που είναι ακόµη της
πείνας.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σήµερα φέρνετε ένα νοµο-
σχέδιο πάλι που σχετίζεται µε την οικονοµία και την ενίσχυση της
κεφαλαιαγοράς. Όπως είπε όµως και ο εισηγητής µας κ. Κουκου-
λόπουλος, δυστυχώς δεν αγγίζετε τον πυρήνα της ανάγκης της
επιτροπής κεφαλαιαγοράς που βρίσκεται στα κακά της τα χάλια,
όπως µας την έχετε περιγράψει, υποστελεχωµένη, αδύναµη στην
πραγµατικότητα να κάνει παρεµβάσεις, αδύναµη να διασφαλίσει
δικαιοσύνη στον χώρο της οικονοµίας.
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Εµείς το ποια θέλουµε να είναι η κατεύθυνση της οικονοµίας
και πώς µπορούµε να προσελκύσουµε επενδύσεις το έχουµε κα-
ταθέσει κι αυτό που σας έχουµε πει είναι ότι χρειάζεται η συµµε-
τοχή παραγωγικών επιχειρήσεων που είναι ο µοχλός ανάπτυξης
της εθνικής οικονοµίας. Αυτό θα συµβεί µόνο εάν οι επιχειρήσεις
µπορούν να λειτουργήσουν σε ένα ευνοϊκό περιβάλλον µε ένα
αποτελεσµατικό θεσµικό πλαίσιο, δίκαιο ισότιµο και αξιοκρατικό
για όλους. Επίσης, έχει πολύ µεγάλη σηµασία οι ελεγκτικές
αρχές, όπως είναι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, να µπορούν να
επιτελέσουν το έργο τους.

Τώρα βέβαια, επειδή έχω την ευθύνη του Τοµέα Θεσµών και
Διαφάνειας εκτός από τον Τοµέα Δικαιοσύνης, τι να πω; Ότι
αυτός είναι ένας ευσεβής πόθος; Αυτό να πω και στους συναδέλ-
φους µου; Αυτό θα πω στους εισηγητές του ΠΑΣΟΚ, διότι αν
κρίνω από το πώς λειτουργείτε τις θεσµικές αρχές και τις ανε-
ξάρτητες αρχές, τι να πω; Τα είδαµε και στη ΡΑΣ, τα είδαµε και
τα χάλια παντού, όπως επίσης και τις ανίερες συµµαχίες που κά-
νατε ακόµη και για να ελέγξετε τις Αρχές, όπως είναι η περιβόητη
και πολυθρύλητη ΑΔΑΕ.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ, λέγοντας δυο
κουβέντες για την τροπολογία που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ για τον
εξωδικαστικό µηχανισµό. Ακούστε  µε, δεν είναι ότι την κατέθεσε
το ΠΑΣΟΚ. Είναι η δύναµη της λογικής. Θα πρέπει να έρθετε εδώ
και να πείτε γιατί δεν δέχεστε την τροπολογία του εξωδικαστικού
µηχανισµού µε τα σηµεία που εµείς σας προτείνουµε και να το
εξηγήσετε στον ελληνικό λαό. Δηλαδή θα πρέπει να το πείτε µε
απλά λόγια. Από τα 240 δισεκατοµµύρια του ιδιωτικού χρέους,
τα 65 δισεκατοµµύρια αφορούν στα κόκκινα δάνεια. Σωστά; Το
συµφωνήσαµε αυτό και στην επιτροπή. Έτσι σας άκουσα να λέτε.
Το 1/5 αφορά τα κόκκινα δάνεια. Το 85% αποτυγχάνει να ρυθµι-
στεί κι αυτά που έχουν ρυθµιστεί, στην πορεία του χρόνου και σε
λιγότερο από έναν χρόνο, άκουσον-άκουσον -έτσι λένε οι στατι-
στικές- δεν µπορούν να τα ακολουθήσουν, δηλαδή ξαναγίνονται
κόκκινα. Είναι το φαινόµενο της περιστρεφόµενη πόρτας. Πώς
λέµε για το σωφρονιστικό σύστηµα; Αυτοί που µπαίνουν, βγαί-
νουν και ξαναµπαίνουν και ξαναβγαίνουν. Το ίδιο κάνετε και µε
τα κόκκινα δάνεια. Και δεν βάζετε µυαλό. Δεν ακούτε µια φωνή
που µπορεί σε εσάς να δώσει ένα καλό παράδειγµα και δεν κα-
τέχετε την απόλυτη αλήθεια.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Έχουµε σ’ αυτήν την τροπολο-
γία πολύ σηµαντικά πράγµατα. Εγώ θεωρώ ότι είναι όλα αυτά
που µου ζητάνε όταν περιοδεύω στα χωριά, στην επαρχία, στις
πόλεις -το ίδιο και σε εσάς, κύριε Υπουργέ, νοµίζω. Κοιτάξτε να
αποδεχτείτε αυτόν τον τρόπο, διότι δεν φτάνουν οι αγαθές προ-
θέσεις που συνεχώς µας λέτε ότι έχετε. Διότι εµείς πιστεύουµε
ότι σίγουρα έχετε προθέσεις, πλην όµως δεν είναι αγαθές. Και
αυτό πιστεύει και ο ελληνικός λαός και πολύ σύντοµα θα το απο-
δείξει, γιατί και τότε που µας λέγατε ότι το 41 είναι αλώβητο έγινε
28 και το 28 έγινε 18 και το 18 έγινε 8 και πάει λέγοντας. Αυτό θα
γίνει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Λιακούλη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Διονύσιος Ακτύπης, Βουλευτής
Ζακύνθου της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Τσιρώ-
νης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, η κ. Χρηστίδου, ο κ. Κρητι-
κός και ο κ. Φλώρος. 

Ορίστε, κύριε Ακτύπη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σή-

µερα στην Ολοµέλεια, προκειµένου να συζητήσουµε και να ψη-
φίσουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται να δώσει λύσεις στις
σύγχρονες προκλήσεις, ένα νοµοσχέδιο, το οποίο όπως ακού-
σαµε και από τους εξωκοινοβουλευτικός φορείς που είχαν κληθεί
στην επιτροπή, κινείται προς την σωστή κατεύθυνση. 

Από την πρώτη µέρα της ανάληψης της διακυβέρνησης του
τόπου από τη Νέα Δηµοκρατία πρωταρχικός στόχος ήταν η ενί-
σχυση των εισοδηµάτων των πολιτών, η µείωση της φορολογίας
και φυσικά η συνολική ενίσχυση της οικονοµίας. Εµείς χωρίς αυ-
ταπάτες εστιάσαµε σε µία βιώσιµη οικονοµική πολιτική, η οποία

εξασφαλίζει περισσότερα έσοδα για το Δηµόσιο συνδυάζοντας
τη µείωση των φόρων µε τις πρωτοβουλίες για την πάταξη της
φοροδιαφυγής, οι οποίες για πρώτη φορά µετά τη Μεταπολί-
τευση έχουν συγκεκριµένο και µετρήσιµο αποτέλεσµα. 

Δεν µείναµε, όµως, µόνον εκεί. Χωρίς παροχολογίες και φυσικά
χωρίς να θέσουµε σε κίνδυνο τα δηµόσια οικονοµικά της πατρί-
δας µας και τις θυσίες χρόνων του ελληνικού λαού αναλάβαµε
σηµαντικές πρωτοβουλίες για την αύξηση του διαθέσιµου εισο-
δήµατος των πολιτών. Μειώσαµε τους φόρους και θωρακίσαµε
την οικονοµία. 

Μάλιστα, η θετική πορεία της οικονοµίας αποτυπώνεται και
στην τελευταία έκθεση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, η
οποία επικροτεί τις ελληνικές κινήσεις. Η Ελλάδα δεν είναι πλέον
το µαύρο πρόβατο της Ευρώπης. Η αναγνώριση αυτή έχει ιδιαί-
τερη αξία, αφενός έρχεται µέσα σε ένα διεθνές περιβάλλον ανα-
ταράξεων και αφετέρου κανείς δεν ξεχνά, όπως ανέφερε και ο
Υπουργός µας, το πόσο αυστηρός κριτής για την πατρίδα µας
υπήρξε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο όλες τις περασµένες δε-
καετίες και ιδιαίτερα κατά τη διάρκεια της οικονοµικής κρίσης. 

Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, λοιπόν, επαινεί τη συνετή δη-
µοσιονοµική διαχείριση της Κυβέρνησης, ενώ σηµειώνει την
ισχυρή επίδραση στα έσοδα τόσο της ανάπτυξης της οικονοµίας
όσο και των αποφασιστικών πρωτοβουλιών µας. Συνεπώς, η ενί-
σχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος των εργαζοµένων και των συ-
νταξιούχων και η περαιτέρω µειώσεις των φόρων στηρίζονται
στην ισχυρότερη οικονοµική ανάπτυξη των τελευταίων ετών. 

Το 2025, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εφαρµόζονται δεκαο-
κτώ µειώσεις φόρων και επτά µέτρα στήριξης των εισοδηµάτων
που ενισχύουν µε τρόπο µόνιµο και κοινωνικά δίκαιο το εισόδηµα
των πολιτών. Οι µειώσεις αυτές έρχονται ως συνέχεια των σηµα-
ντικών παρεµβάσεων που υλοποιεί η Κυβέρνηση από το 2019, κα-
ταργώντας ή µειώνοντας συνολικά πάνω από εβδοµήντα φόρους. 

Επιστρέφουµε στην κοινωνία σηµαντικό µέρος από τις επιδό-
σεις της ελληνικής οικονοµίας. Και το κάνουµε αυτό µε συνεχείς
µειώσεις στη φορολογία, µε συνεχείς αυξήσεις στους µισθούς
και τις συντάξεις µετά από πολλά χρόνια και όλα αυτά είναι απο-
τέλεσµα της συνεπούς µας πολιτικής, µιας πολιτικής που στόχο
έχει η χώρα µας το 2027 να είναι πολύ καλύτερη από το 2019,
που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας. 

Τώρα πιο αναλυτικά το σηµερινό νοµοσχέδιο σε ορισµένες από
τις διατάξεις του πράγµατι αφορά πάρα πολλούς συµπολίτες
µας, πάρα πολλές οικογένειες που έχουν ανάγκη αυτά τα µέτρα.
Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, περιλαµβάνει πολλές θετικές ρυθµίσεις
που αφορούν τον εξωδικαστικό µηχανισµό µε διπλασιασµό του
ορίου ένταξης, προκειµένου να εντάσσονται ευκολότερα ακόµα
περισσότεροι οφειλέτες, την ενίσχυση της προστασίας του πο-
λίτη απέναντι στον κίνδυνο πλειστηριασµού της ακίνητης περιου-
σίας του και ρυθµίσεις για την περαιτέρω επιτάχυνση της
µείωσης του ιδιωτικού χρέους. 

Η πρόοδος που έχει σηµειωθεί για τη µείωση του ιδιωτικού
χρέους είναι σηµαντική. Τα κόκκινα δάνεια σε τράπεζες και ser-
vicers συνολικά µειώθηκαν από 92 δισεκατοµµύρια το 2019 στα
67 δισεκατοµµύρια το τρίτο τρίµηνο του 2024. Σε αυτό συνετέ-
λεσαν µια σειρά από νοµοθετικές πρωτοβουλίες που βελτίωσαν
σηµαντικά την λειτουργία του εξωδικαστικού µηχανισµού. Ήδη,
υπάρχουν περισσότερες από τριάντα χιλιάδες επιτυχείς ρυθµί-
σεις µε ποσό οφειλών που ξεπερνά τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ
µε τις ρυθµίσεις µεταξύ 2023 και 2024 να έχουν αυξηθεί κατά
81%. 

Παράλληλα, οι πρωτοβουλίες αυτές ενίσχυσαν την προστασία
των οφειλετών και έδωσαν πολλαπλές επιλογές διευθέτησης των
χρεών σε χιλιάδες πολίτες και επιχειρήσεις. Σήµερα µε τον δι-
πλασιασµό του εισοδηµατικού ορίου ένταξης στον υποχρεωτικό
εξωδικαστικό µηχανισµό θωρακίζουµε ακόµα περισσότερο τους
οφειλέτες και ενισχύουµε περαιτέρω τους τρόπους διευθέτησης
των οφειλών για πολίτες και επιχειρήσεις. 

Κλείνω µε κάτι το οποίο έχει να κάνει µε τη διάταξη που αφορά
το Μάτι και τη Μάνδρα. Το Δηµόσιο παραιτείται από τα ένδικα
µέσα για τις αποζηµιώσεις των συγγενών των θυµάτων στις τρα-
γωδίες στο Μάτι και στη Μάνδρα. Αυτό συνιστά την ελάχιστη
υποχρέωση απέναντι σε όλες τις οικογένειες που επλήγησαν.
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Ήταν µια απαίτηση του συνόλου της κοινωνίας, την οποία κά-
νουµε πράξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνολικά το νοµοσχέδιο αναµέ-
νεται να ενισχύσει την κεφαλαιαγορά, και να προσελκύσει επεν-
δύσεις και να βελτιώσει τη ρευστότητα στην οικονοµία, ενώ
παράλληλα παρέχει εργαλεία στους πολίτες για τη ρύθµιση των
οφειλών τους, συµβάλλοντας στη σταθερότητα και την ανάπτυξη
της οικονοµίας. Όλες οι ρυθµίσεις αγκαλιάζουν περισσότερους
πολίτες, περισσότερες οικογένειες και θα πρέπει να επισηµάνω
ότι όλα αυτά γίνονται µε σωστό σχεδιασµό και σεβασµό στον
κόπο όλων των Ελλήνων. Γίνονται, όπως είπα και πριν, µε σεβα-
σµό στις δυνατότητες της οικονοµίας µας, γιατί το πιο εύκολο
είναι να υπόσχεσαι τα πάντα στους πάντες, αλλά αυτό είναι πρά-
γµατι ο εύκολος δρόµος. Αυτές οι εποχές έχουν περάσει ανεπι-
στρεπτί, γιατί τις πολιτικές αυτές, όπως είδαµε την προηγούµενη
δεκαετία, τις πλήρωσαν πρώτοι οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι. 

Εµείς σαν Κυβέρνηση, όσο οι άλλοι θα κυλιούνται στον βούρκο
της τοξικότητας και της καταστροφολογίας, θα συνεχίσουµε να
υλοποιούµε την εντολή των πολιτών, η οποία είναι πάρα πολύ
απλή και έχει στόχο την επίσπευση των µεταρρυθµίσεων και τη
βελτίωση της καθηµερινότητας. 

Συνολικά, λοιπόν, η οικονοµική πολιτική θα κινηθεί µε ταχύτητα
και αποτελεσµατικότητα, ώστε να πετύχουµε ακόµα περισσότερα
για τη χώρα, µε στόχο τελικά τη σταθερή βελτίωση του βιοτικού
επιπέδου των Ελληνίδων και των Ελλήνων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ακτύπη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Σπυρίδων Τσιρώνης, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νίκης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-

µερα να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά ζητήµατα της
ελληνικής οικονοµίας µέσα σε ένα περιβάλλον παγκόσµιου εµπο-
ρικού πολέµου, ενώ θα έπρεπε να γίνει µια ευρεία συζήτηση σχε-
τικά µε τις εξελίξεις που αφορούν τους δασµούς που επέβαλαν
οι Ηνωµένες Πολιτείες στα προϊόντα που εισάγουν από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Γιατί, όµως, το έκανε αυτό ο Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολι-
τειών; Το έκανε αφενός για να µπορέσει να αντιµετωπίσει εσω-
τερικές παθογένειες της αµερικανικής οικονοµίας, όπως είναι το
τεράστιο χρέος της και αφετέρου για να το χρησιµοποιήσει ως
µοχλό πίεσης σε πολιτικό επίπεδο, στις διεθνείς σχέσεις της
χώρας του. Οι Ηνωµένες Πολιτείες επιδιώκουν να αποκαταστή-
σουν έτσι το εµπορικό τους ισοζύγιο το οποίο -όπως σχεδόν σε
όλο τον δυτικό κόσµο- έχει καταρρεύσει, παραδίδοντας έτσι τα
ηνία της παγκόσµιας οικονοµίας στην Κίνα.

Πώς αντιδρά, όµως, η Ευρωπαϊκή Ένωση σε όλα αυτά και κατ’
επέκταση πώς αντιδρά η Ελλάδα; Για άλλη µία φορά η Ευρω-
παϊκή Ένωση αποδεικνύει ότι δεν είναι ένωση. Φάνηκε απροετοί-
µαστη απέναντι στις εξαγγελίες του Αµερικανού Προέδρου, ο
οποίος µας είχε προϊδεάσει εδώ και καιρό για τις προθέσεις του
αναφερόµενος στους δασµούς που θα επέβαλε σχεδόν σε κάθε
οµιλία του από πολιτεία σε πολιτεία προεκλογικά. Αυτά, όµως,
είναι και τα απότοκα της εµµονική σας στάσης στη λάθος πλευρά
της ιστορίας.

Δεν είναι ένωση η Ευρωπαϊκή Ένωση τουλάχιστον σε αυτόν
τον τοµέα, για να µην πω σχεδόν σε κάθε τοµέα, γιατί ξαφνικά
ανακαλύπτουµε ότι κάθε κράτος-µέλος θα κληθεί να διαπραγµα-
τευτεί από µόνο του την µείωση των δασµών, ενόσω οι Βρυξέλ-
λες εξαντλούν τη διαπραγµατευτική τους ισχύ σε µεγαλοστοµίες
και απαξίωση του Αµερικανού Προέδρου.

Θα είδατε φυσικά ότι η Ιταλίδα Πρωθυπουργός, η κ. Μελόνι,
σχεδιάζει, ήδη, την επίσκεψη στο Λευκό Οίκο, ούσα προνοµιακή
οµιλήτρια του Ντόναλντ Τραµπ. Πιθανότατα θα είναι και από τους
πρώτους που θα δει ο Αµερικανός Προέδρος.

Το ερώτηµα είναι: Η Ελληνική Κυβέρνηση τι προτίθεται να
κάνει; Αλήθεια, όπως λέει και ο λαός µας, µε τι µούτρα θα δει ο
Πρωθυπουργός και θα πάει να διαπραγµατευτεί µε τον Αµερι-
κανό Πρόεδρο; Οι φιλοκυβερνητικοί ψιθυριστές στα συστηµικά

µέσα διαχέουν στην κοινωνία την εντύπωση ότι η Ελλάδα δεν θα
πληγεί από τους δασµούς και ότι, όπως έχει συµβεί και στο πα-
ρελθόν, οι Ηνωµένες Πολιτείες θα περιλάβουν στις εξαιρέσεις
πολλά από τα εισαγόµενα από την Ελλάδα προϊόντα, όπως το
λάδι, η φέτα, το κρασί. Λογικό είναι, θα πω εγώ, αφού η εξαγω-
γική ισχύς της χώρας µας είναι πενιχρή.

Έχουµε πλήρως αποβιοµηχανοποηθεί, ενώ ο πρωτογενής το-
µέας, που ήταν παλαιότερα βασικός πυλώνας της οικονοµίας
µας, έχει µετατραπεί σε ασθµαίνοντα νάνο. Γιατί; Διότι, χάρη
στην Ένωση αφήσαµε τις κολεκτιβιστικές Κοινές Αγροτικές Πο-
λιτικές των Βρυξελλών να εξοντώσουν την ελληνική αγροτιά και
να την εκµαυλίσουν, µέσα από διάφορα πακέτα που διαχειρίστη-
καν οι κυβερνήσεις τα τελευταία τριάντα χρόνια.

Είστε, λοιπόν, όλοι υπεύθυνοι, από λίγο έως πολύ ο καθένας -
και το έχω ξαναπεί αυτό-, γιατί καταντήσατε τη χώρα µας σερβι-
τόρο και καθαρίστρια ενός ξενοδοχείου που ονοµάζεται Ελλάδα.

Και βέβαια, λένε κάποιοι ότι, αφού έγινε αυτό και όπλο µας
είναι ο τουρισµός, δεν θα έπρεπε να ανησυχούµε και πολύ. Το
ακούω µάλιστα διαρκώς και από την κρατική τηλεόραση. Είναι,
όµως, έτσι; Ξεχνάµε κάτι. Ποιοι είναι οι πελάτες αυτού του ξενο-
δοχείου; Μια µατιά αν ρίξετε, θα δείτε ότι οι βασικοί πελάτες είναι
η Γερµανία και η Μεγάλη Βρετανία, χώρες που αυτή τη στιγµή
αποτελούν κόκκινο πανί για την Αµερικανική Κυβέρνηση. Ειδικά
η Γερµανία, η οποία είναι, ήδη, σε ύφεση. Γιατί βρίσκεται σε
ύφεση; Μα, γιατί υφίσταται τις συνέπειες της εγκληµατικής στά-
σης που η ίδια και η Ευρωπαϊκή Ένωση κράτησαν στο ζήτηµα
της Ουκρανίας. Ήδη, δηλαδή, ο τουρισµός µας, το βασικό µας
προϊόν, ήταν και είναι σε κίνδυνο, παραµένει.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ και των
παραγώγων, οι κυβερνήσεις σας τα τελευταία τριάντα χρόνια
έχουν τοποθετήσει την Ελλάδα σε µια πάρα πολύ δύσκολη θέση.
Ειδικά η σηµερινή Κυβέρνηση, τόσο κατά τη διάρκεια του COVID,
όσο και µε την αλόγιστη εφαρµογή των πράσινων πολιτικών, αλλά
και εν συνεχεία µε την πλήρη υιοθέτηση της πολιτικής της κυβέρ-
νησης Μπάιντεν και των Βρυξελλών στο ουκρανικό, αποδυνάµω-
σαν ακόµη περισσότερο την εξαγωγική ισχύ της χώρας µας και
την αποστέρησαν από την ενεργειακή της αυτάρκεια, πλήττοντας
βάναυσα τόσο τις επιχειρήσεις όσο και τα νοικοκυριά.

Τι σκοπεύει να κάνει η Ελληνική Κυβέρνηση για το νέο αυτό
πρόβληµα; Το είχατε προβλέψει ή έπεσε ξαφνικά την προηγού-
µενη εβδοµάδα από τα σύννεφα; Ποια είναι, κύριε Υπουργέ, η
διαπραγµατευτική σας στρατηγική ή µήπως την κάψετε νωρίς,
ακόµα στον προεκλογικό αγώνα των Ηνωµένων Πολιτειών; Τι θα
κάνετε αν οι συνέπειες των δασµών οδηγήσουν σε µια νέα πα-
γκόσµια ύφεση; Θα συνεχίσετε τις πολιτικές που εξοντώνουν τον
λαό µας;

Άκουγα χθες τον Υφυπουργό Εξωτερικών κ. Χατζηβασιλείου
στην ΕΡΤ να λέει ότι συζητάµε πώς θα αντιδράσουµε και να λέει
ότι η Ευρώπη πρέπει να συµφωνήσει µια κοινή πολιτική απέναντι
στους δασµούς και ότι σηµαντικοί εξαγωγικοί τοµείς της οικονο-
µίας µας θα πληγούν. Πώς είναι δυνατόν να µιλάτε σε µέλλοντα
χρόνο; Πώς είναι δυνατόν να µιλάτε λες και έγινε κάτι απρόσµενο
και αναπάντεχο, που κανείς δεν το περίµενε; Πώς είναι δυνατόν
να είστε τόσο αφελείς και να βγαίνετε µε έναν άνευ προηγουµέ-
νου κυνισµό να λέτε ότι θα πάθουµε ζηµιά;

Έπρεπε, ήδη, να την έχετε προβλέψει. Αυτό κάνει µια υπεύ-
θυνη κυβέρνηση. Και θα σας πω παράδειγµα: Η Γερµανία ένα
µήνα πριν την ανακοίνωση των δασµών, έκανε ρεκόρ εξαγωγών
αυτοκινήτων στις Ηνωµένες Πολιτείες. Το ήξεραν, το περίµεναν
και προφανώς κινήθηκαν έξυπνα πιο έξυπνα από εσάς.

Εσείς τι κάνατε; Τίποτα απολύτως! Χλευάζατε και χλευάζετε
ακόµα τον Αµερικανό Πρόεδρο και το επιτελείο του και νοµίζετε
ότι έχετε να κάνετε απλά µε ηλίθιους.

Κύριε Υπουργέ, από την άλλη µεριά, αν η απάντησή σας είναι
ότι οι Βρυξέλλες αποφασίζουν, θα πρέπει άµεσα να πιέσετε,
ώστε να αλλάξουν κάποια σηµαντικά πράγµατα και θα σας πω
ποια.

Πρέπει να µπει φρένο στην «πράσινη» παράνοια. Ωραίες οι
ΑΠΕ, αλλά οι πολιτικές αυτές πρέπει να είναι εναρµονισµένες µε
τις οικονοµικές δυνατότητες της κάθε χώρας, να µην είναι οριζό-
ντιες και να µη θέτουν σε κίνδυνο την ενεργειακή αυτάρκεια. Πρέ-
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πει να πιέσετε να σταµατήσει επιτέλους ο πόλεµος στην Ουκρα-
νία και να πάψετε να υποστηρίζετε τις αιµοβόρες πολιτικές της
Γερµανίας και της Γαλλίας, οι οποίες στοχεύουν στην εξυπηρέ-
τηση των οικονοµικών τους συµφερόντων από τις βιοµηχανίες
όπλων. Κι αν έρθει εκεί η ειρήνη, θα πρέπει άµεσα να πιέσετε για
την άρση των κυρώσεων απέναντι στη Ρωσία, οι οποίες στέρησαν
από την οικονοµία µας τόσο τις εξαγωγές προς τη χώρα αυτή,
όσο και από το σηµαντικό µερίδιο που έχει η Ρωσία και οι Ρώσοι
τουρίστες στον τουρισµό µας.

Και φυσικά θα πρέπει να απαντήσετε να είστε ουρά των Βρυ-
ξελλών ως προς τις σχέσεις µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, οι οποίες
σχέσεις πολύ εύκολα µπορεί να επιδεινωθούν στο επόµενο διά-
στηµα. Και επιτέλους βάλτε ως κορυφαίο στόχο της πατρίδας
µας να επιταχυνθούν οι διαδικασίες και να ξεκινήσουν οι εξορύ-
ξεις υδρογονανθράκων, πράγµα το οποίο κρύβατε στα συρτάρια
σας εδώ και δεκαετίες και εσείς και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις.

Κι αν συζητάµε -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ
για την ανοχή- για το ότι δεν υπάρχουν επενδύσεις και ότι το ιδιω-
τικό χρέος έχει ξεπεράσει κατά πολύ τα 200 δισεκατοµµύρια,
αυτό οφείλεται αποκλειστικά στις εγκληµατικές σας πολιτικές,
στην ανικανότητα, στην αδράνεια και την αναξιοπιστία σας.

Θέλουµε απαντήσεις άµεσα, κύριε Υπουργέ, και όχι να παρι-
στάνετε τους θεατές τρώγοντας ποπ-κορν στα έδρανα των κυ-
βερνητικών καρεκλών, παρακολουθώντας αποµονωµένοι και
αποκλεισµένοι από τις διεθνείς εξελίξεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τσιρώνη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Ραλλία Χρηστίδου, ανεξάρτητη Βου-

λευτής.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, την

ώρα που η Κυβέρνηση φέρνει στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο για την
ενίσχυση της κεφαλαιαγοράς, έξω από το Κοινοβούλιο, στους
δρόµους της Αθήνας, αλλά και σε πολλές πόλεις της Ελλάδας,
χιλιάδες πολίτες διαδήλωσαν και εξέφρασαν τη διαµαρτυρία
τους και την αγανάκτησή τους, όχι µόνο για τις καθηµερινές δυ-
σκολίες, αλλά και για τη συνεχιζόµενη προσπάθεια συγκάλυψης
του εγκλήµατος των Τεµπών. Γιατί όσο οι ευθύνες δεν αποδίδο-
νται, η οργή τόσο θα µεγαλώνει και όσο η αλήθεια θάβεται, η κοι-
νωνία δυστυχώς ή ευτυχώς δεν πρόκειται να ησυχάσει.

Τις τελευταίες µέρες γινόµαστε µάρτυρες πρωτοφανών εξελί-
ξεων. Η επιτροπή του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, µετά από ενάµιση µήνα ανα-
κάλεσε το πόρισµά της στο σηµείο που αφορούσε το παράνοµο,
εύφλεκτο φορτίο που προκάλεσε την πυρόσφαιρα. Το εν λόγω
πόρισµα από «εθιµικό ευαγγέλιο», έγινε ξαφνικά αντικείµενο κα-
τεπείγουσας έρευνας από τον Άρειο Πάγο. Και τώρα, αντί να
ερευνηθεί η φονική πυρόσφαιρα και οι αιτίες που την προκάλε-
σαν, δηλαδή αυτό που αποκαλύπτει το πόρισµα, ερευνάται η επι-
τροπή που το συνέταξε.

Αυτό δεν είναι έρευνα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι
απόπειρα φίµωσης κάθε φωνής που πολύ απλά δεν προσαρµό-
ζεται στην κυβερνητική γραµµή!

Και ενώ η δικαιοσύνη σπεύδει µε ζήλο να ελέγξει τους επιστή-
µονες που αποκλίνουν από την κυβερνητική γραµµή, παραµένει
σιωπηλή και αδρανής απέναντι στις σοβαρότατες καταγγελίες
των συγγενών των θυµάτων για τις παραλείψεις του ειδικού ανα-
κριτή. Ούτε έρευνα, ούτε παρέµβαση. Δύο µέτρα και δύο σταθ-
µά. Έχουµε µία δικαιοσύνη που άλλοτε κινείται µε την ταχύτητα
του φωτός και άλλοτε σιωπά επιλεκτικά, αναδεικνύοντας αυτό
που όλοι και όλες πλέον βλέπουν, τη βαθιά και επικίνδυνη χειρα-
γώγησή της από την Κυβέρνηση.

Παράλληλα, η Κυβέρνηση επιτίθεται και σε προέδρους δικη-
γορικών συλλόγων επειδή εκφράζουν αντίθετες απόψεις. Και
όταν τα πορίσµατα των επιτροπών δεν εξυπηρετούν την επίσηµη
γραµµή, τροποποιούνται ή πολύ απλά αποσύρονται. Όταν οι επι-
στήµονες ή οι επικεφαλής θεσµών εκφράζουν διαφορετικά συ-
µπεράσµατα, στοχοποιούνται. Και όταν προκύπτουν σοβαρές

παραβιάσεις του νόµου, η δικαιοσύνη επιλεκτικά αδιαφορεί.
Μέσα σε αυτό το κλίµα θεσµικής στρέβλωσης και πολιτικού

αυταρχισµού, αλήθεια αναρωτιέστε γιατί το 80% των πολιτών δη-
λώνει πως δεν εµπιστεύεται πια τη δικαιοσύνη και τους θεσµούς;
Αυτό που συντελείται για ακόµη µία φορά είναι κατάφωρη θε-
σµική εκτροπή.

Η Κυβέρνηση επιχειρεί ξανά να χειραγωγήσει την κοινή γνώµη,
να θάψει την αλήθεια µε βίαιο και αυταρχικό τρόπο. Μάταια.
Γιατί, αλήθεια, όσο κι αν προσπαθούν ορισµένοι, θα βρει τον
δρόµο της και οι πολίτες βλέπουν και ακούν. Και εσάς θα σας
κρίνει -όπως και όλους µας- η ιστορία.

Σήµερα διαδηλώνουν χιλιάδες εργαζόµενοι, εργαζόµενες απαι-
τώντας τα αυτονόητα, αξιοπρεπείς µισθούς, συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας, ανθρώπινες συνθήκες διαβίωσης και κυρίως
µέτρα ενάντια στην ακρίβεια, που διαλύει την κοινωνική συνοχή.
Οι ανεξάρτητοι Βουλευτές, που έχουµε ενταχθεί στο Κίνηµα Δη-
µοκρατίας, βρισκόµαστε αποφασιστικά στο πλευρό των εργαζο-
µένων. Υπερασπιζόµαστε τα αιτήµατα για κοινωνική δικαιοσύνη
και αξιοπρέπεια. Και καταγγέλλουµε την αλαζονεία, την απα-
ξίωση µε την οποία η Κυβέρνηση στέκεται απέναντι στις πραγµα-
τικές ανάγκες των πολιτών.

Ζητάµε ουσιαστικές παρεµβάσεις για να αντιµετωπιστεί η ασυ-
δοσία των ολιγοπωλίων και η ακρίβεια και ένα ολοκληρωµένο
πρόγραµµα δηµόσιας στεγαστικής πολιτικής που θα δώσει πρα-
γµατικές λύσεις σε χιλιάδες οικογένειες, που πλήττονται από την
πάρα πολύ σοβαρή σηµαντική στεγαστική κρίση.

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο θέλω να σταθώ σε ορισµένα σηµεία.
Παρακολούθησα τις αρµόδιες επιτροπές.

Σηµείο 1ο: Η Κυβέρνηση παραδίδει τα χρέη των πολιτών προς
τα ασφαλιστικά ταµεία σε ιδιωτικές εισπρακτικές εταιρείες, εγκα-
ταλείποντας την κοινωνία για ακόµη µία φορά. Και πού την εγκα-
ταλείπει; Στον εκφοβισµό και την ψυχολογική πίεση. Αντί να
δίδονται λύσεις, αντί να δίνετε λύσεις για τη ρύθµιση χρεών µε
όρους κοινωνικής δικαιοσύνης και βιωσιµότητας πρωτίστως, επι-
λέγετε να εξωθήσετε τους πολίτες στη φτωχοποίηση και στον κα-
θηµερινό εκφοβισµό από ιδιωτικές εταιρείες, που λειτουργούν
µε έναν και µόνο γνώµονα, το κέρδος.

Σηµείο 2ο: Ισχυρίζεστε ότι διπλασιάζετε τα περιουσιακά και ει-
σοδηµατικά κριτήρια για τους ευάλωτους οφειλέτες και ότι θε-
σπίζετε την υποχρέωση των τραπεζών και των servicers να
αποδέχονται τις ρυθµίσεις χρεών µέσω του εξωδικαστικού µηχα-
νισµού. Παρ’ όλα αυτά τους παρέχετε τη δυνατότητα να προ-
σβάλλουν αυτές τις ρυθµίσεις µε διάφορες δικαιολογίες. Από τη
µία λέτε ότι τους δίνετε κάτι και από την άλλη τους το παίρνετε.
Πρόκειται ουσιαστικά για εµπαιγµό. Εµπαιγµό, που στην πράξη
ακυρώνει την ίδια τη ρύθµιση.

Σηµείο 3ο: Η έκπτωση των διακοσίων χιλιάδων ευρώ για την ει-
σαγωγή στο χρηµατιστήριο δεν συνιστά, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πραγµατικό κίνητρο για τις µικρές επιχειρήσεις. Διότι δεν
επαρκεί για την κάλυψη των επιπλέον δαπανών, που προκύπτουν
από την υποχρέωση συµµόρφωσης µε τις αυξηµένες απαιτήσεις
διαφάνειας και εταιρικής διακυβέρνησης.

Σηµείο 4ο: Οι προβλέψεις του νοµοσχεδίου για τους οφειλέτες
θέτουν τόσο αυστηρές και ανέφικτες προϋποθέσεις ώστε στην
πράξη -τι κάνουν;- αποκλείουν τη µεγάλη πλειοψηφία των πολι-
τών από οποιαδήποτε ουσιαστική προστασία.

Και τέλος, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στη δραµατική εικόνα
που παρουσίασε ο Πρόεδρος του Συλλόγου των Εργαζοµένων
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, ο οποίος περιέγραψε µε σαφή-
νεια αυτό που βιώνει καθηµερινά το σύνολο του δηµοσίου τοµέα,
δηλαδή, τραγική υποστελέχωση, γήρανση του προσωπικού, αµοι-
βές που δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα ούτε στις ση-
µερινές οικονοµικές ανάγκες ούτε στην ευθύνη και στην πολυ-
πλοκότητα των αρµοδιοτήτων των δηµοσίων υπαλλήλων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµία δεν ανθίζει όπως
παρουσιάζει η Κυβέρνηση, αλλά βρίσκεται σε βαθιά κρίση. Η Κυ-
βέρνηση κιόλας βρίσκεται σε βαθιά κρίση και βρίσκεται µε τον
Έλληνα πολίτη να έχει τη δεύτερη χαµηλότερη αγοραστική δύ-
ναµη στην Ευρώπη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)
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Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι απλώς κακοσχεδιασµένο και

πρόχειρο, αλλά ευνοεί για ακόµη µία φορά τους µεγάλους, τους
µεγάλους επιχειρηµατίες, ένα τµήµα της ελίτ. Αφήνει απροστά-
τευτα τα µικρά εισοδήµατα και αγνοεί για ακόµη µία φορά χαρα-
κτηριστικά τις πραγµατικές ανάγκες των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων. Αυτές οι πολιτικές οδηγούν στη φτωχοποίηση και αυτές
είναι τελικά που στηρίζουν την άνοδο του λαϊκισµού είτε αριστε-
ρόστροφου είτε δεξιόστροφου λαϊκισµού και της ακροδεξιάς. Αν
πράγµατι θέλετε να αντιµετωπίσετε -όπως λέτε- την ακροδεξιά
και τα φαινόµενα λαϊκισµού, µόνο εσείς µπορείτε να το κάνετε.

Πώς; Ενισχύστε ουσιαστικά την κοινωνία. Μειώστε τις ανισό-
τητες. Στηρίξτε τους πολίτες που υποφέρουν. Διότι όσο οι κυ-
βερνήσεις αγνοούν τους πιο αδύναµους συµπολίτες, τόσο πιο
διάπλατα ανοίγουν τον δρόµο για εκείνους που εχθρεύεται στην
ουσία τη δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Χρηστίδου. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νεοκλής Κρητι-
κός, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ.
Φλώρος και µετά ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών για την
τροπολογία του.

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο

Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών εισάγει στην Ολοµέλεια ένα
νοµοσχέδιο το οποίο δίνει ουσιαστικές και βιώσιµες λύσεις σε ζη-
τήµατα που απασχολούν εκατοµµύρια συµπολίτες µας. Πριν ξε-
κινήσω µε τις κυριότερες διατάξεις, να κάνω µερικές επισηµάν-
σεις που σχετίζονται άµεσα µε τη θετικότητα µερικών από τις
προωθούµενες ρυθµίσεις του παρόντος, στις οποίες θα ανα-
φερθώ στη συνέχεια.

Βάσει των στοιχείων της Eurostat για το 2023 το ιδιωτικό χρέος
στην Ελλάδα βρίσκεται στην δέκατη έκτη θέση ανάµεσα στα
κράτη-µέλη µε ποσοστό 93,3 του ΑΕΠ, παραµένοντας κάτω από
τον ευρωπαϊκό µέσο όρο που είναι στο 125,3%.

Από το 2019 µέχρι και το 2024 το ποσοστό των κόκκινων δα-
νείων στις τράπεζες µειώθηκε σηµαντικά µέσω του προγράµµα-
τος «ΗΡΑΚΛΗΣ». Τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια στο σύνολό τους
το τρίτο τρίµηνο του 2024 αποτελούσαν το 30% των δανείων ένα-
ντι ποσοστού 52% το 2019. Επίσης, τα µη εξυπηρετούµενα δά-
νεια τραπεζών και servicers ανέρχονται σήµερα σε 67,08 δισε-
κατοµµύρια ευρώ µε στοιχεία του τρίτου τριµήνου του 2024 από
92,19 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2009.

Στο ίδιο πλαίσιο κινείται και ο εξωδικαστικός συµβιβασµός. Συ-
νολικά έως και τον Φεβρουάριο του 2025 έχουν γίνει 31.953 επι-
τυχείς ρυθµίσεις οφειλών. Μέχρι σήµερα έχουν ρυθµιστεί
οφειλές συνολικού ύψους 10 δισεκατοµµυρίων ευρώ εκ των
οποίων το µεγαλύτερο µέρος εντός του 2023 και του 2024.

Τα στοιχεία αυτά τα αναφέρω, γιατί αποτυπώνουν µια πρόδηλη
βελτίωση και πάνω σε αυτή τη βελτίωση, η Κυβέρνηση βαδίζει µε
αυτοπεποίθηση και µε τις ρυθµίσεις του παρόντος πιστεύουµε
ότι οι περισσότεροι συµπολίτες µας θα ανακουφιστούν περισσό-
τερο και το σηµαντικότερο είναι ότι θα κρατήσουν τις περιουσίες
τους.

Και έρχοµαι σε ορισµένες από αυτές. Είναι πάρα πολλές. Θα
αναφερθώ, όµως, σε ορισµένες από αυτές, που έχουν αµιγώς θε-
τικό πρόσηµο, όπως σε αυτή που αφορά στον εξωδικαστικό µη-
χανισµό ρύθµισης οφειλών, όπου έχουµε τη δηµιουργία ενός
πολύ συµπαγούς πλαισίου για πολίτες και επιχειρήσεις µε όρους
πλέον ευελιξίας και προσβασιµότητας. Οι πολίτες θα έχουν στα
χέρια τους πλέον διευρυµένες δυνατότητες και κίνητρο να ρυθ-
µίσουν τα δάνεια και τις υποχρεώσεις τους.

Γιατί αυτό; Γιατί διπλασιάζονται τα εισοδηµατικά όρια και δω-
δεκαπλασιάζονται οι επιλέξιµοι οφειλέτες, που δύναται να εντα-
χθούν στον µηχανισµό ρύθµισης. Από 7% φτάνουν στο 85%, ενώ
επεκτείνονται οι προθεσµίες, ώστε να διευκολύνεται η ένταξη
κάθε ευάλωτου οφειλέτη στο ενδιάµεσο πρόγραµµα και επεκτεί-
νεται η δυνατότητα ρύθµισης δανείων µε εγγύηση ελληνικού δη-
µοσίου και µέσω της διαδικασίας εξυγίανσης. Έτσι διευκολύ-
νονται και οι επιχειρήσεις, που συνήθως έχουν µεγαλύτερες οφει-
λές.

Μία ακόµα βασική ρύθµιση της νοµοθετικής πρωτοβουλίας
είναι του συµψηφισµού της προσωπικής διαφοράς µε την αύξηση
του βασικού µισθού. Η διάταξη αφορά σε περίπου 40.000 δηµο-
σίους υπαλλήλους µε προσωπική διαφορά. Κρίθηκε απαραίτητη
η ένταξή της δεδοµένου ότι η προσωπική διαφορά σε ορισµένες
περιπτώσεις µπορεί να ανέρχεται σε ποσά που προκαλούν σηµα-
ντικές διαφοροποιήσεις µεταξύ υπαλλήλων του ίδιου µισθολογι-
κού κλιµακίου, διαιωνίζοντας έτσι σηµαντικές στρεβλώσεις ως
προς τις απολαβές.

Τι ρυθµίζεται; Αναδροµικά και από 1-6-2024 και µε µόνιµο
τρόπο ρυθµίζεται το ζήτηµα που περιορίζει σταδιακά τις µισθο-
λογικές ανισότητες του προσωπικού του δηµοσίου σε περιπτώ-
σεις µε υψηλή προσωπική διαφορά. Αποκαθίσταται έτσι η
δικαιοσύνη µεταξύ υπαλλήλων του ιδίου µισθολογικού κλιµακίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια εκσυγχρονισµένη κεφαλαι-
αγορά αποτελεί έναν ηχηρό µοχλό για τη βιώσιµη ανάπτυξη. Με
την αφετηρία αυτή το σχέδιο νόµου στοχεύει τόσο στην ενίσχυση
της ένταξης περισσότερων επιχειρήσεων στο Χρηµατιστήριο
Αθηνών και ειδικά µικροµεσαίων επιχειρήσεων στην εναλλακτική
αγορά αυτού, προκειµένου η κεφαλαιαγορά να αναδειχθεί ως µια
εναλλακτική πηγή χρηµατοδότησης, αλλά και στην προώθηση
του επενδυτικού ενδιαφέροντος των καταθετών.

Επεκτείνονται, επιπλέον, τα κίνητρα που ισχύουν για τους επεν-
δυτικούς αγγέλους και για επενδύσεις στην εναλλακτική αγορά.
Παράλληλα, εισάγονται αυστηροί κανόνες εποπτείας και παρέ-
χονται στις εποπτικές αρχές νέα εργαλεία ελέγχου όπως το mys-
tery shopping, που εφαρµόζεται, ήδη, σε άλλες χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Εισάγονται ρυθµίσεις για εποπτεία κρυπτοστοι-
χείων, για επιβολή κυρώσεων σε όσους δεν τηρούν τη νοµοθεσία
και για υποχρέωση ενηµέρωσης των επενδυτών για τα χαρακτη-
ριστικά και τους κινδύνους που συνεπάγονται οι τοποθετήσεις σε
αυτά.

Τέλος, εξαιρετικά σηµαντική ρύθµιση του σχεδίου νόµου, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξαγγελία της Κυβέρνησης, η
οποία υλοποιεί την προ ολίγων ηµερών εξαγγελία του Υπουργού
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Κυριάκου Πιερρακάκη. Το
Ελληνικό Δηµόσιο παραιτείται από την άσκηση κάθε ενδίκου
µέσου κατά οριστικών αποφάσεων πρωτοβάθµιων διοικητικών δι-
καστηρίων για τις τραγωδίες στη Μάνδρα και στο Μάτι. Είναι το
ελάχιστο που µπορούµε να κάνουµε για τους ανθρώπους των θυ-
µάτων και για τους επιζήσαντες.

Καταληκτικά, συνεχίζουµε µε επίγνωση της ευθύνης που
έχουµε απέναντι στους συµπολίτες µας, επιδεικνύοντας συγχρό-
νως σεβασµό στους κόπους και στις προσπάθειές τους. Συνε-
πώς, στηρίζουµε χωρίς αστερίσκους αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κρητικό. Επόµενος οµιλητής ο κ. Κωνσταντίνος Φλώρος,
ανεξάρτητος Βουλευτής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα για ένα νοµοσχέδιο διακοσίων τριάντα άρθρων, κυρίως τε-
χνικό, γεµάτο µε κεφαλαιαγορές, χρηµατοοικονοµικά εργαλεία,
θεσµικά πλαίσια, παρατηρητήρια ρευστότητας, αγγέλους επεν-
δυτές και άλλα τέτοια βαρύγδουπα, που µας έχετε συνηθίσει, τα
οποία δυστυχώς όµως για ακόµη µια φορά δεν αφορούν τον
µέσο Έλληνα. Αν κάτι τον αφορά και παλεύει, είναι να πληρώσει
τους λογαριασµούς του, να επιλέξει, δυστυχώς, ανάµεσα σε φα-
γητό και φάρµακα, αλλά και να σώσει κυρίως το σπίτι του. Κι αυτό
δεν το διασφαλίζει πουθενά το νοµοσχέδιό σας.

Έχουµε καταλάβει εδώ και χρόνια ότι εσείς δυστυχώς µετράτε
την πρόοδο σε τζίρους και στατιστικούς δείκτες. Είναι η πολιτική
σας. Εµείς όµως, όπως και κάθε λογικός άνθρωπος, τη µετράµε
σε ανθρώπους που έχουν δουλειά, σε παιδιά που τρώνε, σε γει-
τονιές που ζουν.

Φτιάξατε ένα ολόκληρο νοµικό πλαίσιο για να προστατεύσετε
τις αγορές κεφαλαίου, αλλά δεν µας λέτε ποιον προστατεύετε
πραγµατικά. Προστατεύετε µήπως τον µικρό επαγγελµατία, τον
αγρότη, τον δανειολήπτη; Όχι. Τα funds προστατεύετε φυσικά
και τους κερδοσκόπους.
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Ξέρετε ποια είναι η µεγαλύτερη πρόκληση για τον Έλληνα σή-
µερα; Δεν είναι το πώς θα επενδύσει στο Χρηµατιστήριο, είναι το
πώς θα σώσει το σπίτι του. Για τα κόκκινα δάνεια µιλάτε για ρυθ-
µίσεις, µιλάτε για εξωδικαστικούς µηχανισµούς, αλλά στην πράξη
ο πολίτης δεν µαθαίνει ποτέ την τιµή της εξαγοράς, δεν του δί-
νεται η δυνατότητα να εξαγοράσει µε τους ίδιους όρους και αν
απορρίψει την πρόταση του servicer τελείωσε, δεν έχει άλλη ευ-
καιρία.

Πού είναι λοιπόν η ανάπτυξη, όταν η Ελλάδα έχει µετατραπεί
σε αγορά κοψοχρονιάς για ξένα funds; Πού είναι η κοινωνική
ευαισθησία όταν ο πολίτης καλείται να πληρώσει δέκα φορές
πάνω από ό,τι πλήρωσε το fund;

Σας υπενθυµίζω πως έχουµε, ήδη, καταθέσει δύο ερωτήσεις,
µία για τον εξωδικαστικό µηχανισµό την οποία θα καταθέσω και
στα Πρακτικά, και ακόµη µία, µόλις χτες, για την απόκρυψη της
τιµής εξαγοράς των δανείων.

Και γιατί επανήλθα χθες; Διότι τον Οκτώβριο 2023 έκανα µία
ερώτηση στο Υπουργείο σας, πάλι για το ίδιο θέµα, και τότε το
δικό σας το Υπουργείο, το Υπουργείο Οικονοµικών, απαντά ξε-
κάθαρα ότι είναι υποχρεωτική η αναγραφή του ποσού ή του τρό-
που υπολογισµού του τιµήµατος στο έντυπο του ενεχυρο-
φυλακίου, το επιβεβαιώνετε εσείς οι ίδιοι, βασιζόµενοι στην
υπουργική απόφαση 20783/2020 στον ν.3156/2003. Θα την κατα-
θέσω και αυτή στα Πρακτικά.

Τρεις µήνες αργότερα έρχεστε και µε ΦΕΚ εκδίδετε νέα
υπουργική απόφαση, τη 19169. Εκεί τι κάνετε; Αντί να ενισχύσετε
τη διαφάνεια, την καταργείτε εντελώς. Δεν απαιτείται πια ούτε η
αναγραφή του ποσού ούτε καν ο ακριβής τρόπος υπολογισµού
του τιµήµατος. Αρκεί, λέτε -το γράφει στο παράρτηµα 2- µια απλή
παραποµπή στους σχετικούς συµβατικούς όρους της σύµβασης
πώλησης και µεταβίβασης. Είναι, όµως, µία σύµβαση, η οποία δεν
δηµοσιοποιείται ποτέ. Και αυτή θα κατατεθεί στα Πρακτικά.

Άρα, λοιπόν, πού καταλήγουµε; Το ποσό είναι άγνωστο, o υπο-
λογισµός του είναι άγνωστος, οι όροι άγνωστοι, το ξέρουν µόνο
τα funds και ο servicer, ο πολίτης δεν το ξέρει καθόλου. Γι’ αυτό
καταθέσαµε χθες άλλη µία ερώτηση, την οποία θα την καταθέσω
και αυτή στα Πρακτικά, µαζί µε άλλους ανεξάρτητους Βουλευτές,
ζητώντας επιτέλους να µάθουµε γιατί αφαιρέσατε τη δηµοσίευση
του τιµήµατος, ποιον εξυπηρετεί αυτή η αδιαφάνεια και γιατί προ-
στατεύετε την αισχροκέρδεια εις βάρος του δανειολήπτη. Γιατί
αυτή σας η απόφαση αναιρεί στην πράξη το ίδιο το πνεύµα του
νόµου, γιατί για τον πολίτη είναι προϋπόθεση να ξέρει, είναι προ-
ϋπόθεση για δικαστικό έλεγχο, είναι η βάση για να µπορέσει να
προτείνει εξαγορά µε ίσους όρους, κι εσείς του το στερείτε.

Και επειδή δεν µου αρέσει να µένω στα λόγια, γι’ αυτό θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά τις σχετικές ερωτήσεις και απαντήσεις, για
να καταγραφεί τι ακριβώς έχετε πει, αλλά κυρίως τι αποφεύγετε
να πείτε.

Και πάµε τώρα στο άλλο µεγάλο σας αφήγηµα, που είναι η ψη-
φιακή µετάβαση. Λέτε «όλοι µαζί στον ψηφιακό κόσµο». Ο Χρι-
στός κι η Παναγία! Ποιοι όλοι µαζί; Με τι εργαλεία και µε τι
κοινωνικό κόστος; Γιατί έξω στον πραγµατικό κόσµο υπάρχουν
άνθρωποι ηλικιωµένοι, άνθρωποι µε χαµηλό ψηφιακό αλφαβητι-
σµό, οικογένειες χωρίς καν ίντερνετ στο σπίτι. Αυτοί δεν µπορούν
να µπουν στο ψηφιακό σύµπαν, που εσείς χτίζετε, και αυτό το
ψηφιακό σύµπαν κρύβει και σοβαρούς κινδύνους, ειδικά στο
θέµα των πληρωµών.

Και για να µην πείτε ότι τα λέµε µόνο εµείς αυτά κι είναι τίποτα
θεωρίες συνωµοσίας, όπως συνηθίζετε να λέτε όταν δεν σας αρέ-
σει κάτι, ορίστε λοιπόν η έκθεση του ΟΟΣΑ, έκθεση που βγήκε
µόλις τώρα, τον Μάρτιο. Στον τίτλο λοιπόν “Safeguarding con-
sumers’ access to cash in the digital economy”, τι µας λέει ο
ΟΟΣΑ; Λέει ότι η στροφή µόνο στις ψηφιακές πληρωµές απο-
κλείει ολόκληρα τµήµατα του πληθυσµού, αυξάνει την κοινωνική
ανισότητα και στερεί από τον πολίτη το βασικό του δικαίωµα να
πληρώνει όπως µπορεί και όπως νιώθει ασφαλής. Λέει επίσης ότι
τα µετρητά δεν είναι απλά χαρτονοµίσµατα, είναι εργαλείο προ-
ϋπολογισµού, ελευθερίας και αξιοπρέπειας.

Και ρωτάω ξανά, πού είναι η πρόβλεψη στο νοµοσχέδιό σας
στην προστασία των µετρητών; Πού είναι η πρόβλεψη να παρα-
µείνει υποχρεωτική η αποδοχή µετρητών στις συναλλαγές; Που-

θενά. Το µόνο που σας νοιάζει είναι οι ψηφιακές πλατφόρµες, οι
κωδικοί, τα QR, αλλά ο λαός δεν είναι ένα application, δεν είναι
µια εφαρµογή, δεν πληρώνει µε Swipe, πληρώνει µε ιδρώτα και
αίµα.

Τα καταθέτω λοιπόν όλα στα Πρακτικά, όπως και αυτή την έκ-
θεση του ΟΟΣΑ, να µην πείτε µετά ότι δεν τα ξέρατε. Γιατί τα ξέ-
ρατε, απλώς διαλέγετε να µην τα ακούτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Φλώρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν θέλατε, λοιπόν, πραγµατικά να ενισχύσετε την οικονοµία,
θα φέρνατε φορολογική ανάσα και όχι φορολογικό στραγγαλι-
σµό. Θα φέρνατε flat tax 15% για όλους.

Θα καταργούσατε την προκαταβολή φόρου για τις µικρές επι-
χειρήσεις. Θα ορίζατε ένα πενταετές σταθερό φορολογικό πλαί-
σιο, να µπορεί επιτέλους ο άνθρωπος να κάνει ένα πλάνο και όχι
να τρέµει κάθε νέα χρονιά.

Θα µειώνατε τον ΦΠΑ στα βασικά είδη στο 10%, γιατί το γάλα,
το ψωµί, το λάδι δεν είναι πολυτέλεια.

Για τους αγρότες τι έχετε κάνει; Για τους ανθρώπους που ξυ-
πνάνε στις πέντε το πρωί και κοιµούνται µε τον καιρό στο κεφάλι
τους και το άγχος στην ψυχή τους; Δεν έχουν ρεύµα, αλλά βλέ-
πουν φωτοβολταϊκά για επενδυτές. Δεν έχουν νερό, αλλά βλέ-
πουν φράγµατα που δεν τελειώνουν ποτέ. Δεν έχουν εισόδηµα,
αλλά τους λέτε να πάνε στα τρακτέρ και να βάλουν ένα POS.

Αν θέλατε, λοιπόν, να στηρίξετε την παραγωγή, θα φέρνατε κί-
νητρα για τον πρωτογενή τοµέα, την αγροδιατροφή, την εξα-
γωγή, θα µειώνατε το κόστος παραγωγής στο πετρέλαιο, στο
ρεύµα, στο νερό, θα ορίζατε εγγυηµένες τιµές και όχι να πουλάει
ο αγρότης 30 λεπτά και να το παίρνουµε εµείς στο ράφι στο
τέλος στα 3 ευρώ.

Η Ελλάδα, λοιπόν, έχει πλούτο. Δεν της λείπουν τα προϊόντα.
Η πολιτική βούληση της λείπει. Αν σας ένοιαζαν οι νέοι, θα είχατε
στήσει, ήδη, δωρεάν παιδικούς σταθµούς, καλύτερη δηµόσια
υγεία και παιδεία, θα στηρίζατε τις οικογένειες που παλεύουν να
σταθούν όρθιες. Αλλά εσείς προτιµάτε να επενδύετε στη στατι-
στική. Η Ελλάδα, όµως, δεν είναι µια οικονοµική στατιστική σε
κάποιον πίνακα. Δεν είναι οι δείκτες σας, δεν είναι οι εκθέσεις
σας, δεν είναι τα γραφήµατα που φτιάχνετε στα Υπουργεία. Η
Ελλάδα είναι οι άνθρωποι. Είναι η µάνα που σκουπίζει τα δάκρυα
για να στείλει το παιδί της στο σχολείο. Η γιαγιά που µετράει τα
ρέστα της στο φαρµακείο. Ο πατέρας που δουλεύει δύο δουλειές
για να µεγαλώσει τα παιδιά του. Ο παππούς που κόβει τα φάρ-
µακα για να πληρώσει λογαριασµούς. Ο νέος που παλεύει να µεί-
νει, όταν όλοι του λένε να φύγει, γιατί εδώ δεν έχει µέλλον, δεν
βλέπει προοπτική, δεν βλέπει φως.

Δεν χρειάζονται, λοιπόν, µελέτες για να καταλάβουµε τον
κόσµο. Είµαστε εκεί, στην καθηµερινότητα, στο πεζοδρόµιο και
ακούµε τον παλµό της κοινωνίας, τον παλµό της Ελλάδας που
είναι εκεί έξω και χτυπάει δυνατά. Και θα δυναµώνει, γιατί τον εκ-
φράζουµε, γιατί τον νιώθουµε και γιατί τον κουβαλάµε.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φλώρο.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, ο κ.

Δήµας, για την τροπολογία του.
Θα ακολουθήσουν ο κ. Κτιστάκης, ο κ. Σταϊκούρας και ο κ.

Μπιάγκης. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να στηρίξω το άρθρο 1 της τροπολογίας µε γενικό

αριθµό 349 και ειδικό 83, λέγοντας πως κεντρική προτεραιότητα
της Κυβέρνησης και της ηγεσίας του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών αποτελεί ο σχεδιασµός και η υλοποίηση κοµβικών
έργων υποδοµής εθνικής εµβέλειας, αλλά ταυτόχρονα και τοπι-
κής δυναµικής, έργων υποδοµής που έχουν ως βασικό τους γνώ-
µονα την άµεση και απτή ωφέλεια και χρησιµότητά τους για την
κοινωνία, για την καθηµερινότητα όλων των συµπολιτών µας,
έργων που συµβάλλουν στην αναπτυξιακή ώθηση και παραγω-
γική ενδυνάµωση της χώρας. Σε αυτήν την προτεραιότητα και
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τον σχεδιασµό εντάσσεται και η προτεινόµενη διάταξη του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών που συζητούµε σήµερα
στην Ολοµέλεια της Βουλής.

Η πρώτη παράγραφος του άρθρου 1 της σχετικής τροπολο-
γίας επιτρέπει την ταχύτερη δροµολόγηση και δυνατότητα υπο-
γραφής συµβάσεων παραχώρησης για έργα που βάσει της
ειδικής θεσµικής διαδικασίας έχουν χαρακτηριστεί ως έργα εθνι-
κής σηµασίας και εθνικού επιπέδου. Ειδικότερα, για τα έργα αυτά
καθιερώνεται µε τη συγκεκριµένη ρύθµιση µία πιο λειτουργική
και γρήγορη διαδικασία, καθώς προβλέπεται η αποσύνδεση της
δυνατότητας υπογραφής της σύµβασης από το προαπαιτούµενο
ενός συγκεκριµένου ποσοτικού κριτηρίου ως προς τις, ήδη, συ-
ντελεσθείσες µέχρι την υπογραφή απαλλοτριώσεις, µόνο εφό-
σον, όµως, πληρούνται οι όροι των αρχαιολογικών και περιβαλ-
λοντικών απαιτήσεων και -σηµειώνεται εδώ- µε την πρόσθετη
προϋπόθεση να έχει γνωµοδοτήσει πριν την υπογραφή το Τε-
χνικό Συµβούλιο Δηµοσίων Έργων της Γενικής Γραµµατείας Υπο-
δοµών, προκειµένου να επαληθεύεται η προσφορότητα και η
ωριµότητα για την υπογραφή και την εκτέλεση της σύµβασης.

Η δεύτερη παράγραφος της διάταξης του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών ανταποκρίνεται στην ίδια αναγκαιότητα.
Μέσω του εξορθολογισµού διοικητικών και επιχειρησιακών πα-
ραµέτρων κατά την έναρξη υλοποίησης των έργων επιταχύνονται
τα νευραλγικά έργα υποδοµής, έργα ενίσχυσης και αποκατάστα-
σης σε περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης πολιτικής προστασίας, που έχουν πληγεί και δοκιµαστεί
από φυσικές καταστροφές. Συγκεκριµένα, µε την εν λόγω ρύθ-
µιση αποσαφηνίζεται και αναπροσαρµόζεται η διαδικασία χορή-
γησης προκαταβολής, εφόσον αυτή αποτυπώνεται στις σχετικές
συµβάσεις µε την πρόβλεψη προσκόµισης αντίστοιχα ισόποσης
εγγύησης προκαταβολής, σύµφωνα µε τις ειδικότερες προβλέ-
ψεις και απαιτήσεις του 4412/2016, απλοποιώντας µε αυτόν τον
τρόπο τη διαδικασία και περιορίζοντας το πλήθος των απαιτού-
µενων εγγράφων και δικαιολογητικών. Η τροποποίηση αυτή δι-
ευκολύνει την προώθηση, οργάνωση και διαχείριση των πρώτων
αναγκαίων επιχειρησιακών ενεργειών και βηµάτων που χρει-
άζονται για την επιτυχή έναρξη των εργασιών των έργων από την
εγκατάσταση των εργοταξίων µέχρι την επιστράτευση του ενδε-
δειγµένου τεχνολογικού εξοπλισµού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δήµα.
Έχει ζητήσει µία παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Νέας Αριστεράς, ο κ. Ηλιόπουλος.
Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Μου προκαλεί πολύ µεγάλη έκπληξη ότι ήρθε σήµερα εδώ η

ηγεσία του Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών και δεν βρήκε
µισή κουβέντα να πει για τη σηµερινή εξέλιξη µε τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ.
Σοβαρά τώρα; Σε ποιο Υπουργείο είστε; Σε ποια Κυβέρνηση
είστε; Έγινε ολόκληρο φιάσκο. Ο άνθρωπος που εσείς είχατε διο-
ρίσει παραιτήθηκε, αφού πρώτα προσπάθησε να ξηλώσει κοµµά-
τια του πορίσµατος που εσείς λέγατε «ευαγγέλιο» και δεν τρέχει
τίποτα;

Θα πείτε µία κουβέντα για το τι έχει γίνει µε τον κ. Παπαδηµη-
τρίου; Θα πείτε µία κουβέντα για την απαράδεκτη στάση της δι-
καιοσύνης να κάνει προανακριτική για ιδιώτη εµπειρογνώµονα;
Στην πραγµατικότητα κάνετε έρευνα ενάντια στις οικογένειες.
Αυτό κάνετε. Τι προσπαθείτε να κάνετε; Να βουλιάξετε όλη την
υπόθεση των Τεµπών σε έναν βούρκο, σε έναν βάλτο. Επειδή
εσείς δεν έχετε αξιοπιστία, πάτε να διαλύσετε την αξιοπιστία και
όλων των υπολοίπων εµπλεκόµενων στην υπόθεση και στη συ-
γκεκριµένη περίπτωση των οικογενειών και των θυµάτων, των αν-
θρώπων που µάζευαν κοµµάτια από τους νεκρούς συγγενείς από
χωράφια που τα είχατε πετάξει.

Βάλατε τον κ. Παπαδηµητρίου, όπως φάνηκε, να βιαστεί να
βγάλει ένα πόρισµα για έναν και µόνο λόγο, για να σας δώσει ένα
άλλοθι για το µπάζωµα. Τι εννοώ άλλοθι; Έξι µήνες πριν λέγατε
ότι δεν υπάρχει µπάζωµα και όποιος µιλάει για µπάζωµα είναι για
τα µπάζα και µετά το πόρισµα απλά ήρθατε να µας πείτε ότι ναι,

έγινε µπάζωµα, αλλά δεν υπήρξε πολιτική εντολή. Είστε η πρώτη
Κυβέρνηση που για έγκληµα µε πενήντα επτά νεκρούς ζητάτε
απαλλαγή λόγω βλακείας, ότι υπήρξε το µπάζωµα, υπήρξε η κα-
ταστροφή των στοιχείων, απλά εσείς δεν το καταλάβατε και δεν
δώσατε εντολή.

Και τώρα, αφού τον αδειάζει και ο Ευρωπαϊκός Οργανισµός Σι-
δηροδρόµων µε όλα αυτά τα τραγελαφικά που έχουµε δει αυτές
τις µέρες, παραιτείται ο κ. Παπαδηµητρίου και έρχεστε εδώ και
δεν λέτε κουβέντα; Σοβαρά; Πήγατε να αλλάξετε ακόµα και αυτό
το πόρισµα µετά απ’ όλα αυτά που έχουν γίνει; Δεν θα πείτε κάτι;
Γιατί η εικόνα πια που υπάρχει στην κοινωνία, να σας το πω µε
τρεις φράσεις, είναι µια χώρα που µοιάζει µε «Μπανανία», µία δι-
καιοσύνη που είναι τσίρκο, γιατί τσίρκο είναι να κάνεις προανα-
κριτική για τους εµπειρογνώµονες των οικογενειών -τσίρκο είναι-
και µια κυβέρνηση που λειτουργεί µε όρους οργανωµένου εγκλή-
µατος. Αυτή είναι η κατάσταση.

Να ξέρετε, όµως, ότι το ρήγµα που έχει ανοίξει µετά την 28η

δεν θα κλείσει. Δεν θα κλείσει µε το να πετάτε λάσπη στους
εµπειρογνώµονες, στους συγγενείς, στα θύµατα. Προσπαθείτε
εσείς τώρα να στείλετε ένα µήνυµα, όχι µόνο στον κ. Λακαφώση,
σε όλους, ότι όποιος πάει να τα βάλει µε το καθεστώς θα βρεθεί
στο τέλος αυτός κατηγορούµενος. Και αυτό κάνει και η ηγεσία
της -εντός εισαγωγικών- «δικαιοσύνης». Γιατί δεν είναι δικαιοσύνη
αυτό το τσίρκο. Και συγχωρήστε µε, αλλά αδικώ και τα τσίρκα,
γιατί εκεί ο κόσµος βγάζει τουλάχιστον το ψωµί του µε τίµιο
τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να απαντήσετε;
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών):

Κύριε συνάδελφε, άλλοι υποστηρίζουν την επιστηµονική έρευνα,
τη γνώση, την τεκµηρίωση και άλλοι τις θεωρίες συνωµοσίας.
Ναι, αυτό έγινε εν µέρει και στην έκθεση του ΕΟΔΑΣAΑΜ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι θεωρία συνωµο-
σίας το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µι-
λούσατε τόση ώρα, δεν σας διέκοψε κανείς. Παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών):
Δεν σας διέκοψα. Εγώ θα σας πω ότι στο µεγαλύτερό της κοµ-
µάτι η έκθεση του ΕΟΔΑΣΑΑΜ πράγµατι έχει µερικά χρήσιµα συ-
µπεράσµατα, τα οποία προσπαθούµε να ενσωµατώσουµε όσο το
δυνατόν γρηγορότερα.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, αυτό το οποίο θέλω να πω είναι ότι
θα έπρεπε και εσείς από τη δική σας πλευρά, το δικό σας κόµµα,
να κάνετε την αυτοκριτική σας, διότι νοµίζω ότι είναι πολύ εύκολο
για εσάς αυτό το οποίο κάνετε συστηµατικά τα τελευταία χρόνια,
να υιοθετείτε εύκολα σενάρια τα οποία είναι βασισµένα σε θεω-
ρίες συνωµοσίας αντί της τεκµηριωµένης επιστηµονικής γνώσης.
Τώρα, λοιπόν, που λάµπει η αλήθεια για τα Τέµπη, µήπως πρέπει
και εσείς να αποφασίσετε να αναθεωρήσετε το σκεπτικό σας και
τον τρόπο µε τον οποίο πολιτεύεστε ως Νέα Αριστερά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δήµα.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Ελευθέριος Κτιστάκης, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Λίγο ντροπή δεν έχετε;
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών):

Κοροϊδεύετε τον κόσµο τόσο καιρό και έχετε το θράσος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, δεν

έχετε τον λόγο, σας παρακαλώ.
Ορίστε, κύριε Κτιστάκη.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εύλογο

ότι ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών θα διευρύνει
πολύ τα θέµατα της συζήτησης, δεν θα περιοριστούν µόνο στο
νοµοσχέδιο. Είναι και η συγκυρία µε τον εµπορικό πόλεµο που
άνοιξε ο Πρόεδρος Τραµπ.

Θέλω, όµως, εγώ να εστιάσω σε µερικά πιο πρακτικής φύσης,
θα έλεγα, θέµατα. Θα ξεκινήσω µε τον εξωδικαστικό, όχι τόσο
γιατί ασχολούµαι προσωπικά ή επαγγελµατικά, αλλά επειδή
άκουσα διάφορους οµιλητές και συναδέλφους εδώ πέρα, και τον
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Πρόεδρο, τον κ. Στίγκα, οι οποίοι το απαξίωσαν.
Πραγµατικά, εκπλήσσοµαι που το απαξίωσαν. Και δεν θα

σταθώ µόνο σε κάποιους αριθµούς που υπάρχουν και από τις πα-
ρεµβάσεις του κυρίου Υπουργού στις συνεδριάσεις της αρµόδιας
επιτροπής, αλλά θα πω συγκεκριµένα παραδείγµατα. Κρίνοντας
από συναδέλφους που ασχολούνται εδώ και αρκετό καιρό, µετά
τις τελευταίες παρεµβάσεις που έχουν γίνει, «τρέχει» ο εξωδικα-
στικός. Και δεν είναι µόνο τα 11 περίπου δισεκατοµµύρια που
έχουν ρυθµιστεί, είναι ότι έχουν γίνει περικοπές και κουρέµατα
σε προσαυξήσεις κυρίως των τραπεζών - εκεί µπορεί να γίνει, που
είναι και τα µεγαλύτερα ποσά- και πολύς κόσµος έχει ανακουφι-
στεί.

Και µε αυτά που προτείνονται σήµερα και ελπίζουµε να ψηφι-
στούν από την Ολοµέλεια, µε αυτές τις ρυθµίσεις που διευρύνε-
ται πολύ το πλαίσιο και διευρύνεται πάρα πολύ το εύρος των
οφειλετών που µπορούν να υπαχθούν, θα γίνει ακόµα πιο κατα-
νοητό στην κοινωνία και θα γίνει και πιο απτό και θα γίνει -αν θέ-
λετε, να το πω και έτσι- στην κοινωνία µέσα ένα βίωµα.

Είναι κακό να το απαξιώνουµε. Ακόµα και αν θεωρήσει κάποιος
ότι λειτουργεί λιγότερο από όσο θα έπρεπε, ότι δεν είναι µέχρι
σήµερα στις προσδοκίες που θα έπρεπε –µε το οποίο διαφωνώ,
αλλά τέλος πάντων-, είναι κρίµα να το απαξιώνουµε, γιατί λει-
τουργεί. Αυτή είναι η αλήθεια. Και ελπίζουµε ότι θα λειτουργήσει
περισσότερο µε τις ρυθµίσεις που ψηφίζονται σήµερα.

Το δεύτερο στο οποίο θέλω να σταθώ είναι µια κατηγορία ρυθ-
µίσεων, όπως τα τέλη κυκλοφορίας σε υπό ακινησία οχήµατα,
όπως η αποχή από την ποινική δίωξη ή η αναστολή της ποινικής
δίωξης εφόσον έχουν ρυθµιστεί οι οφειλές, όπως και η δεύτερη
ευκαιρία στα νοµικά πρόσωπα στον εξωδικαστικό, οι οποίες µπο-
ρεί να µην έχουν αµιγώς οικονοµικό χαρακτήρα, όπως αµιγώς οι-
κονοµικό χαρακτήρα έχει η ρύθµιση για τα ηλεκτροδοτούµενα ή
για την προσωπική διαφορά, που εµπεριέχονται στο νοµοσχέδιο
σήµερα, αλλά αυτές οι ρυθµίσεις ανακουφίζουν τον κόσµο, του
δίνουν περιθώριο.

Δεν είναι –επαναλαµβάνω- οικονοµικές, αλλά κάνουν αυτό που
όλοι λέµε και έχουµε πει πάρα πολλές φορές και θα το επαναλά-
βουµε, πιστεύω, πιο φιλικό το κράτος προς τον πολίτη. Είναι
αυτές οι µικρές της καθηµερινότητας ρυθµίσεις, οι οποίες είναι
απαραίτητες.

Και αυτές τις ρυθµίσεις -ανάλογες έχω προτείνει και στο πλαί-
σιο της αγροτικής πολιτικής- πρέπει προφανώς και το Υπουργείο
και τα αρµόδια Υπουργεία να τις προωθούν, αλλά έχουµε υπο-
χρέωση και εµείς όλοι οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης και της
Αντιπολίτευσης να τις επισηµαίνουµε, να τις προωθούµε, γιατί –
επαναλαµβάνω- ανακουφίζουν εξίσου ίσως τους πολίτες µε τις
οικονοµικής φύσης ρυθµίσεις. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι αυτού του είδους το νοµοσχέδιο
που το µεγαλύτερο µέρος του αφορά την κεφαλαιαγορά, που
είναι ένα πολύ ιδιαίτερο ζήτηµα, δεν αφορά το ευρύ κοινό. Πλην,
όµως, όλες οι ρυθµίσεις που περιέχονται και που αφορούν τους
πολίτες είναι προφανώς προς τη σωστή κατεύθυνση είτε είναι οι-
κονοµικής φύσης, όπως ανέλυσα, είτε δεν είναι.

Θα εστιάσω όµως στη ρύθµιση και στη διάταξη που προωθεί-
ται και ελπίζουµε να ψηφιστεί για τη µη άσκηση ένδικων µέσων
για τις τραγωδίες στο Μάτι και τη Μάνδρα, γιατί δεν είναι µόνο
ότι αυτή ανακουφίζει τον κόσµο ή κάνει πιο φιλικό το κράτος
προς τον πολίτη, αλλά είναι µια ηθική υποχρέωση που έχει η πο-
λιτεία και που έχουµε κι εµείς απέναντι της οικογένειες των θυ-
µάτων. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κτιστάκη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Χρήστος Σταϊκούρας Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί
του πυρήνα του νοµοσχεδίου και των πολλών θετικών διατάξεων
αυτού τοποθετήθηκα χθες στην επιτροπή. Θα µου επιτρέψετε σή-
µερα να µιλήσω για το µείζον θέµα των ηµερών, που είναι οι δα-
σµοί.

Μετά τις πρόσφατες ανακοινώσεις της Κυβέρνησης των Ηνω-

µένων Πολιτειών της Αµερικής για επιβολή δασµών και τις πρώ-
τες αντιδράσεις χωρών, όπως είναι η Κίνα ή η Ευρωπαϊκή Ένωση,
ο κόσµος έχει µπει σε µια νέα περίοδο ρευστότητας, αστάθειας,
αβεβαιότητας και ανασφάλειας.

Αν οι πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Πολιτειών
συνιστούν µόνιµη στροφή στον προστατευτισµό και την αλλαγή
µε ανορθόδοξο τρόπο των κανόνων της αγοράς, τότε εισερχό-
µαστε σε µια νέα ιστορική περίοδο.

Αν οι πρωτοβουλίες ελήφθησαν µε στόχο επαναδιαπραγµατεύ-
σεις και νέες συµφωνίες για τις Ηνωµένες Πολιτείες µε χώρες ή
οµάδες χωρών, τότε οι επιπτώσεις µάλλον θα είναι ευκολότερα
απορροφήσιµες.

Στην πρώτη εκδοχή αναµένεται να ακολουθήσουν εµπορικές
εντάσεις και µεταξύ άλλων µεγάλων χωρών, οπότε θα µπορού-
σαµε να φτάναµε στο απευκταίο σηµείο ενός παγκόσµιου εµπο-
ρικού πολέµου.

Η εισαγωγή δασµών στις εισαγωγές των Ηνωµένων Πολιτειών
πυροδοτεί σήµερα παγκόσµια εµπορική κρίση, που έρχεται να
προστεθεί στην αλυσίδα διαδοχικών µεγάλων οικονοµικών κρί-
σεων των τελευταίων δεκαπέντε ετών: Τη χρηµατοπιστωτική
κρίση, την κρίση χρέους στην Ευρωζώνη, την υγειονοµική κρίση,
την ενεργειακή και πληθωριστική κρίση.

Το µέγεθος της αλλαγής υποδείγµατος στο παγκόσµιο εµπο-
ρικό και κατ’ επέκταση οικονοµικό σύστηµα δεν µπορεί µε ακρί-
βεια να προσδιοριστεί. Θα εξαρτηθεί από τη διάρκεια και το
βάθος των ανατροπών, την έκταση και την ένταση της παγκό-
σµιας αντίδρασης, τους πιθανόν πολλαπλούς γύρους κλιµάκω-
σης, το µέγεθος των αναδιπλώσεων, µέχρι όλα αυτά να αποτυ-
πωθούν στη νέα οικονοµική ισορροπία.

Σίγουρα πάντως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καµία οικονο-
µία, αν και µε ασύµµετρο τρόπο, δεν θα µείνει αλώβητη. Οι πρώ-
τες επιπτώσεις στις παγκόσµιες κεφαλαιαγορές, οι οποίες
πολλές φορές λειτουργούν και ως δείκτης ασφαλείας σε απο-
σταθεροποιητικές οικονοµικές πολιτικές, µε την κατακρήµνιση
των µετοχικών αξιών τις τελευταίες ηµέρες, τη σηµαντική συρρί-
κνωση κεφαλαιοποιήσεων και τη στροφή σε ασφαλή επενδυτικά
καταφύγια, το επιβεβαιώνουν.

Εκτιµάται ότι βραχυπρόθεσµα και µεσοµακροπρόθεσµα η πα-
γκόσµια οικονοµία απειλείται από άνοδο των τιµών, περιορισµό
της αγοραστικής δύναµης, αύξηση των πληθωριστικών προσδο-
κιών, κίνδυνο ύφεσης ή τουλάχιστον στασιµοπληθωρισµού, επι-
βράδυνση των επενδύσεων, αναδιάρθρωση των εφοδιαστικών
αλυσίδων, συρρίκνωση της εµπιστοσύνης νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων.

Όλα αυτά θα επηρεάσουν σε παγκόσµιο επίπεδο την άσκηση
δηµοσιονοµικής και νοµισµατικής πολιτικής, πιθανόν µε την υιο-
θέτηση συσταλτικών πολιτικών, επιβαρύνοντας την κατανάλωση
και τις επενδύσεις.

Εφόσον συµβούν τα παραπάνω, προφανώς θα πληγεί η ελλη-
νική οικονοµία µέσω κυρίως από τρία διαφορετικά, αλλά και αλ-
ληλοσυνδεόµενα, κανάλια.

Πρώτον, θα πληγούν οι ελληνικές εξαγωγές προς τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες. Βεβαίως, η έκθεση της Ελλάδας στην αµερικανική
αγορά είναι µικρότερη, καθώς οι εξαγωγές µας αποτελούν το 1%
του ΑΕΠ, ποσοστό σηµαντικά µικρότερο του µέσου ευρωπαϊκού
όρου. Όµως, οι εξαγωγές µας στις Ηνωµένες Πολιτείες ανέρχο-
νται στο 5% του συνόλου των εξαγωγών και είναι διαρκώς αυξα-
νόµενες, συνιστώντας τον πέµπτο κυριότερο προορισµό για τα
ελληνικά προϊόντα.

Δεύτερον, θα υπάρξουν δευτερογενείς συνέπειες στην ελλη-
νική οικονοµία. Η αρνητική επίδραση των νέων δασµών στην αγο-
ραστική δύναµη των Ευρωπαίων καταναλωτών µεταφράζεται σε
µείωση της ζήτησης, εποµένως µείωση των ενδοευρωπαϊκών εξα-
γωγών αγαθών και υπηρεσιών, επηρεάζοντας ίσως και εµπορικές
συναλλαγές όπως είναι ο τουρισµός.

Τρίτον, θα υπάρξει αύξηση της αβεβαιότητας µε αποτέλεσµα
την πιθανή αναστολή ή αναβολή επιχειρηµατικών δραστηριοτή-
των µέχρι να αποσαφηνιστεί το τοπίο και να φανεί πού θα ισορ-
ροπήσει, πού θα σταθεροποιηθεί. Το µέγεθος αυτών των αρνη-
τικών επιπτώσεων θα εξαρτηθεί τόσο από την εξέλιξη της παγκό-
σµιας εµπορικής κρίσης όσο και από τις πρωτοβουλίες που θα
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αναληφθούν σε ευρωπαϊκό και εθνικό επίπεδο. Σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο απαιτείται συντονισµός και κοινή δράση λειτουργώντας πε-
ρισσότερο ως µια ενιαία δύναµη και λιγότερο ως άθροισµα
ξεχωριστών διακριτών κρατών µελών. Σε εθνικό επίπεδο πρέπει
να συνεχίσουµε να εργαζόµαστε για να ενισχύσουµε ακόµα πε-
ρισσότερο τη µεγέθυνση της ελληνικής οικονοµίας, να διασφα-
λίσουµε την ισχυρή ανάπτυξή της, να βελτιώνουµε το βιοτικό
επίπεδο των πολιτών και να τονώνουµε την κοινωνική συνοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η Ελλάδα συ-
νεχώς και ολόπλευρα ισχυροποιούµενη από το 2019 σε ένα ρευ-
στό και ασταθές διεθνές περιβάλλον αποτελεί σταθεροποιητικό
παράγοντα στην ευρύτερη περιοχή. Η οικονοµία τα τελευταία
χρόνια -και αποδεικνύεται και µε το νοµοσχέδιο- µε σχέδιο και
συνεκτικές προσπάθειες µεγεθύνεται, ισχυροποιείται, αναβαθµί-
ζεται. Καθίσταται όλο και περισσότερο ανθεκτική, δυναµική, εξω-
στρεφής και κοινωνικά δίκαιη. Πρόκειται για ένα επίτευγµα που
οφείλεται πρωτίστως στις πολύχρονες θυσίες της ελληνικής κοι-
νωνίας σε συνδυασµό µε την άσκηση συνετής δηµοσιονοµικής
πολιτικής, την υλοποίηση διαρθρωτικών αλλαγών, την επιτυχη-
µένη αντιµετώπιση αλλεπάλληλων εξωγενών κρίσεων και την πο-
λιτική σταθερότητα. Με αυτά τα δεδοµένα πρέπει να µείνουµε
σταθερά προσανατολισµένοι στην κατεύθυνση επίδειξης δηµο-
σιονοµικής υπευθυνότητας, αξιοποίησης των πεπερασµένων δη-
µοσιονοµικών πόρων µε τη µέγιστη δυνατή οικονοµική αποτε-
λεσµατικότητα αλλά και κοινωνική ανταποδοτικότητα προσέλκυ-
σης ακόµα περισσότερων επενδύσεων ενίσχυσης της χρηµατο-
δότησης της πραγµατικής οικονοµίας, τόνωσης της εξωστ-
ρέφειας, της ανταγωνιστικότητας και της παραγωγικότητας, ανα-
βάθµισης των υποδοµών, διεύρυνση παραγωγικής βάσης, ενί-
σχυσης της συνεργασίας µε άλλους εµπορικούς εταίρους και
πιθανής εξαίρεσης κάποιων βασικών ελληνικών εξαγώγιµων
αγροδιατροφικών προϊόντων από την επιβολή των δασµών µε
επιτυχείς διαπραγµατεύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα διεθνές περιβάλλον ρευ-
στότητας και γεωπολιτικών εντάσεων απαιτείται να θωρακίσουµε
την εθνική µας ενότητα και συνοχή και να στηρίξουµε και την κοι-
νωνική συνοχή επιδεικνύοντας ψυχραιµία, σύνεση, υπευθυνότητα
και διορατικότητα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σταϊκούρα.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Κόντης, ο κ. Πέτσας, η κ. Στα-
ρακά και η κ. Αλεξοπούλου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε µια πραγµατικά
δύσκολη συγκυρία για την ελληνική κοινωνία και την οικονοµία.
Η ακρίβεια γνωρίζουµε ότι πλήττει ανελέητα τα νοικοκυριά. Οι
τιµές των βασικών αγαθών συνεχώς αυξάνονται ενώ η Κυβέρ-
νηση ή αδυνατεί ή επιτρέψτε µου, δεν επιθυµεί να επιβάλλει απο-
τελεσµατικούς ελέγχους στην αγορά. Αυτή η αδράνεια έχει
επιτρέψει µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα να δηµιουργούν µονο-
πωλιακές καταστάσεις εκµεταλλευόµενα τους οικονοµικά ασθε-
νέστερους, πλήττοντας τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, τους
µισθωτούς και τους συνταξιούχους.

Παράλληλα οι πρόσφατες επιλογές του Προέδρου των Ηνω-
µένων Πολιτειών µε την επιβολή εκτεταµένων δασµών σε πλήθος
κρατών συµπεριλαµβανοµένων και των κρατών-µελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης έχουν προκαλέσει σοβαρές αναταράξεις στην
παγκόσµια οικονοµία. Οι επιπτώσεις αυτές σε συνδυασµό µε την
αβεβαιότητα που δηµιουργείται απειλούν να υπονοµεύσουν τις
όποιες προσπάθειες ανάκαµψης της χώρας µας. Το ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής έχει επανειληµµένα τονίσει την ανάγκη για ουσια-
στικές παρεµβάσεις που θα προστατεύσουν τους πολίτες από τις
αυξήσεις των τιµών και θα διασφαλίσουν τη λειτουργία µιας δί-
καιης και ανταγωνιστικής αγοράς.

Έχουµε καταθέσει, κύριοι Υπουργοί, συγκεκριµένες προτάσεις
για την ενίσχυση των ελεγκτικών µηχανισµών, την πάταξη των µο-
νοπωλίων και την υποστήριξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων,
οι οποίες αποτελούν µάλιστα κατά τη γνώµη µας τη ραχοκοκαλιά

της ελληνικής οικονοµίας. Δυστυχώς, η Κυβέρνησή σας έχει επι-
λέξει ένα µοναχικό δρόµο µε µοναδικό όχηµα τη δογµατική και
αλαζονική, νεοφιλελεύθερη, κοινωνική, οικονοµική προσέγγιση
σε ένα µονότονο στείρο αφήγηµα περί δήθεν δηµοσιονοµικής αυ-
στηρότητας, όπου ευηµερούν οι λίγοι και οι οικονοµικά ισχυροί
εις βάρος των πολλών και αδύναµων στο όνοµα µιας κατ’ επί-
φαση οικονοµικής µεγέθυνσης που αγνοεί, όµως, τις κοινωνικές
και περιβαλλοντικές επιπτώσεις και δεν αφορά σε καµία περί-
πτωση τη βιώσιµη ανάπτυξη της χώρας µας. Η Κυβέρνηση συνε-
χίζει να αγνοεί κάθε πρόταση και κάλεσµα σε δηµιουργικό
διάλογο απ’ όπου κι αν προέρχεται αυτή αλλά, κυρίως, έχει κλεί-
σει τα αυτιά και τα µάτια της απέναντι στην κοινωνία και τους πο-
λίτες, απέναντι σε αυτούς που κατακλύζουν σχεδόν καθηµερινά
τους δρόµους και τις πλατείες, που απεργούν και διαδηλώνουν
ειρηνικά όπως κάνουν και σήµερα οι Ελληνίδες και οι Έλληνες
εργαζόµενοι ζητώντας τα στοιχειώδη: κοινωνική δικαιοσύνη, ίσες
ευκαιρίες για όλους και δικαίωµα στην αξιοπρέπεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς και το παρόν σχέδιο
νόµου που συζητάµε σήµερα πέραν των ζητηµάτων που αφορούν
την ενσωµάτωση του ευρωπαϊκού κεκτηµένου δεν ανταποκρίνε-
ται εν γένει στις προκλήσεις της εποχής. Αντί να αντιµετωπίσει
ουσιαστικά προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας και να προ-
σφέρει λύσεις στα καθηµερινά αδιέξοδα των πολιτών φαίνεται να
εξυπηρετεί για µία ακόµη φορά συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέ-
ροντα παραβλέποντας τις ανάγκες της κοινωνίας.

Συζητούµε σήµερα ένα ακόµη νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, το οποίο -παρά την έκτασή
του- αποφεύγει να δώσει λύσεις στα ουσιαστικά προβλήµατα της
ελληνικής οικονοµίας και κυρίως στα καθηµερινά αδιέξοδα των
Ελλήνων πολιτών. Στην ουσία η Κυβέρνηση επιλέγει και πάλι συ-
γκεκριµένα συµφέροντα µεταφέροντας αρµοδιότητες του δηµο-
σίου σε ιδιώτες αποδυναµώνοντας έτσι την κοινωνική συνοχή.
Ενδεικτικά µε το άρθρο 215 παρέχεται η δυνατότητα ανάθεσης
κρίσιµων δραστηριοτήτων του Κέντρου Είσπραξης Ασφαλιστικών
Εισφορών, του ΚΕΑΟ σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, ανοί-
γοντας διάπλατα τις πόρτες στις εισπρακτικές εταιρείες για να
διαχειριστούν τις ληξιπρόθεσµες οφειλές των ασφαλισµένων.
Πρόκειται για ένα πολύ επικίνδυνο βήµα που θίγει το κοινωνικό
κράτος και τη σχέση εµπιστοσύνης ανάµεσα στον πολίτη και το
ασφαλιστικό σύστηµα καθώς και τα ευαίσθητα προσωπικά δεδο-
µένα.

Η ιδιωτικοποίηση της είσπραξης ασφαλιστικών εισφορών δεν
µπορεί να γίνει ανεκτή. Αντί να ενισχύσει η Κυβέρνηση τον δηµό-
σιο ελεγκτικό και εισπρακτικό µηχανισµό επιλέγει τη λύση της
εξωτερικής ανάθεσης. Με ποια εχέγγυα διαφάνειας αλήθεια; Με
ποια λογοδοσία. Ποιος εγγυάται ότι οι ιδιώτες δεν θα προχωρή-
σουν σε καταχρηστικές πρακτικές εις βάρος των ασφαλισµένων; 

Αντίστοιχα ιδιαίτερα προβλήµατα υπάρχουν και µε το καθε-
στώς που διαµορφώνεται για το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαι-
οποίησης, ΤΕΚΑ. Η Κυβέρνηση επιλέγει στη λογική της κεφα-
λαιοποίησης ακολουθώντας το νεοφιλελεύθερο πρότυπο της
ατοµικής ευθύνης και της ανασφάλειας. Πλήθος εργαζοµένων
εντάσσεται σε ένα νέο σύστηµα χωρίς εγγυήσεις µε τις εισφορές
τους να επενδύονται στις αγορές, µε το ρίσκο να µετακυλίεται
στους ίδιους τους ασφαλισµένους. Το ΠΑΣΟΚ έχει εκφράσει από
την αρχή τις αντιρρήσεις του γι’ αυτόν καθ’ αυτόν τον πυρήνα
του ΤΕΚΑ. Πιστεύουµε σε ένα σύστηµα ασφάλειας δηµόσιο, κα-
θολικό, διανεµητικό µε εγγυηµένες παροχές. Οι πόροι του ΤΕΚΑ
δεν µπορούν να λειτουργούν ως εργαλείο κερδοσκοπίας και τα
αποθεµατικά του δεν µπορούν να τζογάρονται στο Χρηµατιστή-
ριο. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ασκώντας εποικοδοµητική αντιπολίτευση κατέθεσε δύο ουσια-
στικές τροπολογίες που δίνουν απαντήσεις, κατά τη γνώµη µας
τουλάχιστον, στα κρίσιµα κοινωνικά ζητήµατα. Εδώ πραγµατικά
είναι η πρόκληση, κύριε Υπουργέ, να µας απαντήσετε επί των συ-
γκεκριµένων τροπολογιών. Πού διαφωνείτε; Τι βάζουµε σε κίν-
δυνο µε τις προτάσεις µας; Ποιοι είναι οι λάθος ισχυρισµοί µας
σε σχέση µε τα τεράστια προβλήµατα που απασχολούν την ελ-
ληνική κοινωνία; Η πρώτη, λοιπόν, αφορά στην αποκατάσταση
της µισθολογικής αδικίας που υφίστανται οι δηµόσιοι υπάλληλοι
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µε την προσωπική διαφορά οι οποίοι εξαιρούνται από τις προ-
βλέψεις του άρθρου 206. Ζητούµε να ισχύσει οριζόντια η ρύθµιση
µε αναδροµική εφαρµογή µάλιστα από την 1η Ιουνίου 2024 ώστε
να αντιµετωπιστεί ένα χρόνιο πρόβληµα που υπονοµεύει την
αρχή της ίσης µεταχείρισης. 

Η δεύτερη τροπολογία αφορά τον εξωδικαστικό µηχανισµό
ρύθµισης οφειλών ο οποίος αποδεικνύεται αναποτελεσµατικός
µε πάνω από 85% των αιτήσεων να αποτυγχάνουν.

Προτείνουµε, λοιπόν, ρύθµιση σε εκατόν είκοσι δόσεις. Και
πείτε µας ποιο είναι το σφάλµα στην πρόταση την οποία σας κά-
νουµε και στην τροπολογία την οποία φέρουµε, όταν σας προ-
τείνουµε, προκειµένου να γίνουµε ελκυστικοί σε αυτούς τους
ανθρώπους, να φτάσουµε στο 70%, στο 80% του ποσοστού και
όταν πραγµατικά έχει δοθεί αυτό το ποσό, τότε, να διαγράφουµε
το υπόλοιπο που έχει να κάνει µε επιτόκια και έχει να κάνει µε
προσαυξήσεις. 

Προτείνουµε, λοιπόν, την υποχρεωτική συµµετοχή και αιτιολό-
γηση από τους πιστωτές στην αύξηση των εισοδηµατικών και πε-
ριουσιακών κριτηρίων για τους ευάλωτους οφειλέτες, καθώς και
δηµιουργία τριµερούς επιτροπής διευθέτησης οφειλών. Με τον
τρόπο αυτό επιδιώκουµε τη θεσµική προστασία των αδύναµων
δανειοληπτών και µια ρεαλιστική και βιώσιµη ρύθµιση του ιδιωτι-
κού χρέους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, το παρόν σχέδιο
νόµου δεν είναι αποτέλεσµα ενός ολοκληρωµένου στρατηγικού
σχεδιασµού. Προσθέτει νέα βάρη στους πολίτες, διευρύνει τις
κοινωνικές ανισότητες και υπονοµεύει τη διαφάνεια. Η Κυβέρ-
νηση αγνοεί τις προτάσεις µας και προχωρά αποσπασµατικά και
πρόχειρα. Όµως, η κοινωνία περιµένει πολιτικές που απαντούν
στα πραγµατικά της προβλήµατα, στην ακρίβεια, στη στασιµό-
τητα των εισοδηµάτων, στη µείωση των ανισοτήτων, στην ενί-
σχυση του κοινωνικού κράτους. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής στέκεται µε ευθύνη και προτά-
σεις. Είµαστε εδώ για να υπερασπιστούµε τη διαφάνεια, την κοι-
νωνική δικαιοσύνη και την αξιοπρέπεια της εργασίας και του
πολίτη. Λέµε «όχι» σε ρυθµίσεις που ευνοούν τους λίγους και
ισχυρούς. Διεκδικούµε πολιτικές για τους πολλούς, για µια κοι-
νωνία µε συνοχή, µε ασφάλεια και µε προοπτική. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπιάγκη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κόντης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος των Σπαρτιατών. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το θέµα είναι ότι φέρνουµε νοµοσχέδια επί νοµοσχεδίων,
υποτίθεται, για να κάνουµε καλύτερη τη ζωή των πολιτών και
αυτό που συµβαίνει, είναι να γίνεται όλο και πιο δύσκολη, όλο και
χειρότερη, και να φθάσουµε στο επίπεδο να ποινικοποιούνται
πλέον οι οφειλέτες, να ποινικοποιούνται οι οφειλές ανθρώπων οι
οποίοι αδυνατούν να πληρώσουν, να δίνουµε τη δυνατότητα σε
funds, τα οποία κανένας δεν ξέρει –βέβαια, οι περισσότεροι ξέ-
ρουµε τι είναι, πού εδρεύουν, µε κάποιες ταχυδροµικές θυρίδες-
να έρχονται και να γίνονται κυνηγοί κεφαλών τώρα. Να προσπα-
θούν να εισπράξουν ή να βρουν τι περιουσιακά στοιχεία µπορεί
να έχει κάποιος οφειλέτης ασφαλιστικών ταµείων, για να του πά-
ρουν µε το ζόρι, για κάποια µικροοφειλή ή έστω µεγαλύτερη. Και
όλα αυτά, χωρίς να εξετάσουµε τη δυνατότητα που θα έδινε µία
δίκαιη νοµοθέτηση, η οποία θα έλεγε ότι πρέπει να εξετάσουµε
αν έχει τη δυνατότητα να πληρώσει ή να αποπληρώσει και µετά
θα προβούµε σε οποιοδήποτε µέτρο. 

Ποτέ, κανένας νοµοθέτης, κανένας νόµος, δεν σκέφτηκε να
ψάξει την πραγµατική δύναµη του κάθε οφειλέτη. Γιατί µπορεί να
ξεκίνησε αλλιώς τη ζωή του, αλλά, δυστυχώς, να τα βρήκε
σκούρα κάποια στιγµή µε όλα αυτά που έχουν γίνει, µε όλες
αυτές τις ανατροπές, µε όλα αυτά που εσείς επικαλείστε, µνηµό-
νια, πολέµους, κόβιντ κ.λπ. και δεν µπορεί να επιβιώσει. Και τι
φταίει αυτός ο οποίος είχε φτιάξει τη ζωή του παίρνοντας και δέ-
κατο τρίτο, δέκατο τέταρτο µισθό, παίρνοντας έναν υψηλό µισθό,

δουλεύοντας κάτω από άλλες συνθήκες και ξαφνικά, όχι µόνο
δεν παίρνει αυτά που έπαιρνε, αλλά χάνει και τη δουλειά του και
δεν µπορεί να πληρώσει. Τι φταίει ένας βιοµήχανος ή ένας µικρός
βιοτέχνης, ένας ιδιοκτήτης εµπορικού καταστήµατος, ο οποίος
έκλεισε την επιχείρησή του µε την ανεργία που έχει πιάσει την
Ελλάδα, µε την έλλειψη δυνατότητας των Ελλήνων να έχουν αγο-
ραστική δύναµη και να µπορούν να αγοράζουν τα προϊόντα που
πουλάει, έστω ένα µικρό κατάστηµα. Το αποτέλεσµα αυτού, είναι
να κλείνει, αντί να του δίνουµε τη δυνατότητα -που την έχουµε
κόψει και αυτή- να πηγαίνει σε µια τράπεζα, όπως κάνουν σε όλον
τον κόσµο, να τον βοηθήσει, έστω, µε µία ενίσχυση υπό µορφήν
δανείου ή οτιδήποτε άλλο. Αντίθετα, έχουµε απαγορέψει την
πρόσβασή του στις τράπεζες -γιατί στην ουσία αυτό γίνεται-
καθώς όσα προγράµµατα έρχονται για αναβάθµιση, ανόρθωση,
σταθερότητα -πώς τα λέµε- από την Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι
προορισµένα µόνο για µεγάλους επιχειρηµατίες. Τίποτα δεν πάει
στους µικρούς επιχειρηµατίες ή στους µικρούς ιδιώτες κ.λπ..
Ακόµα και τα προγράµµατα που πήραµε –υποτίθεται- για την ενί-
σχυση των νέων αγροτών, τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ για δύο
χρόνια, δεν έχουν απορροφηθεί γιατί θεωρούµε νέους τους
αγρότες µέχρι τα σαράντα έτη, αντί να αυξήσουµε το όριο ηλι-
κίας. 

Γενικά, δεν δίνουµε τη δυνατότητα στους Έλληνες να αναπτυ-
χθούν ή να επιβιώσουν. Είναι απαράδεκτο και θα το γράψει η
ιστορία, κύριε Υπουργέ, ότι θα το έχετε νοµοθετήσει, αλλά και
το γεγονός ακόµη ότι εσείς θα έχετε ψηφίσει. Διότι, δεν θα είστε
πάντα στη Βουλή, αλλά θα ζήσετε ως πολίτες κάποτε και θα είναι
το όνοµά σας κάτω από αυτές τις υπογραφές, τις υπογραφές
που κάποιοι άλλοι έβαλαν για να παίρνουν τα σπίτια µε τα κόκκινα
δάνεια και τώρα τα funds να γίνονται κυνηγοί κεφαλών στους
ασφαλισµένους που αδυνατούν να πληρώσουν.

Και το άλλο θέµα, σίγουρα, έχει να κάνει µε την αδυναµία γε-
νικά του κράτους να µπορέσει να δώσει προοπτικές. Αυτό είναι
το πιο βασικό. Τι να το κάνουµε να νοµοθετούµε ένα σωρό ψη-
φιακές εξελίξεις και οτιδήποτε άλλο, χωρίς να δίνουµε τη δυνα-
τότητα να µπορέσει κάποιος να δει ένα µέλλον. Αυτό είναι το
σηµαντικό. Δεν είναι ούτε όλοι οι Έλληνες κακοπληρωτές ούτε
είναι κακόβουλοι. Είναι άνθρωποι οι οποίοι παλεύουν καθηµερινά.
Μάλιστα, έχουµε χαρακτηριστεί και ότι είµαστε ο λαός που ερ-
γάζεται πιο πολύ στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και Σάββατα
εργαζόµαστε και Κυριακές πλέον και όλα. 

Φτιάξαµε την ψηφιακή κάρτα εργασίας και θα κλείσουν τώρα
όλα. Εστιάτορες, γνωστοί και άγνωστοι που επικοινωνούν και µι-
λάνε µαζί µας, µάς λένε ότι αδυνατούν να επιβιώσουν γιατί ακόµα
και αν θέλει να πάει η οικογένειά τους να δουλέψει, πρέπει να συ-
µπληρώσει κάποιο οκτάωρο µετά τη λήξη εργασίας ή δωδε-
κάωρο -δεν ξέρω πόσο είναι- για να πάει να συνεχίσει την
εργασία. Δεν µπορούν να βάλουν ούτε τους συγγενείς τους να
εργάζονται πλέον, πόσω µάλλον κάποιον έξω από την οικογένειά
τους.

Δεν κοιτάµε, λοιπόν, να βοηθάµε. Και αυτά, δυστυχώς, θα τα
βρούµε µπροστά στην οικονοµία. Αντί να κόψουµε τους έµµε-
σους φόρους, τουλάχιστον να βοηθήσουµε να λειτουργήσει η
αγορά µε µείωση του ΦΠΑ και κάποιων άλλων έµµεσων φόρων
στα καύσιµα και λοιπά, εµείς, όχι µόνο δεν σκεφτόµαστε να το
κάνουµε, αλλά είµαι σίγουρος ότι σε κάποιο χρονικό διάστηµα
από τώρα θα το αυξήσουµε επικαλούµενοι την αύξηση των
φόρων από την Αµερική στην Ευρώπη. 

Τι να σχολιάσουµε; Τα άρθρα; Τα σχολίασε και ο εισηγητής
µας. Πρέπει να αρχίσετε κάποτε να νοµοθετείτε για τους Έλλη-
νες, σκεπτόµενοι ότι είναι άνθρωποι οι οποίοι παλεύουν για την
επιβίωση και δεν είναι κλέφτες και λωποδύτες που θέλουν να ρί-
ξουν το κράτος. Αυτό είναι το πιο σηµαντικό.

Στα άλλα σηµεία του νοµοσχεδίου και στις τροπολογίες που
έχετε φέρει, πάλι µιλάµε για ποινικοποίηση σε θέµα δόσεων εάν
δεν µπορεί να πληρώσει κάποιος που έχει κάνει δοσοποίηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κλείνοντας, να ρωτήσω και το εξής: Για ποιον λόγο φοβάται η
Ελληνική Κυβέρνηση -όλες οι κυβερνήσεις- να κάνουν εκατόν εί-
κοσι δόσεις σε ανθρώπους οι οποίοι έχουν µεγαλύτερο ποσό

10520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



οφειλής από τα 15.000 ευρώ, 20.000, 50.000 ευρώ; Για ποιον
λόγο δεν το κάνει; Υπάρχει το παράδοξο ότι θέλουν να δοσοποι-
ήσουν σε τριάντα έξι δόσεις –διάβαζα- ή κάτι περισσότερο για
κάτω από 10.000 ευρώ και πάνω από 10.000 ευρώ έως 15.000
ευρώ σε είκοσι τέσσερις, ενώ θα έπρεπε να είναι το ανάποδο.
Εάν δοσοποιηθεί για εκατόν είκοσι, ώστε να δοθεί η ευκαιρία να
πληρώνουν τα χρέη τους µε τη δυνατότητα που θα έχουν, του-
λάχιστον να τους δοθεί η δυνατότητα να είναι συνεπείς, έστω και
αν χάσουν δύο πληρωµές ή τρεις να µην τους κοπεί ο διακανονι-
σµός. Όσοι έκαναν µε έναν µήνα καθυστέρηση ή δύο, έχασαν τον
διακανονισµό και µετά δεν µπορούσαν να κάνουν αν δεν κατέθε-
ταν σχεδόν το 40% του ποσού το οποίο όφειλαν. Είναι εξωπρα-
γµατικά αυτά.

Δεν ξέρουµε πώς σκέφτεστε και τα νοµοθετείτε, αλλά αν νοµί-
ζετε ότι αγγίζετε την κοινωνία, κάνετε λάθος. Βγείτε να µιλήσετε
µε ανθρώπους έξω για να καταλάβετε τι συµβαίνει. Δεν θα είναι
και προς όφελος δικό σας µία ερειπωµένη, καταρρακωµένη κοι-
νωνία. Εάν βλέπετε ανάπτυξη µε τους αριθµούς που έχετε και
µας λέτε για επενδυτικές βαθµίδες και όλα αυτά, λυπάµαι, αλλά
δεν είναι ανάπτυξη αυτή που συµβαίνει στην πραγµατικότητα. Οι
βαθµίδες και τα νούµερα είναι ένας τρόπος να προβάλεις την οι-
κονοµία. 

Μην ξεχνάµε ότι κάποτε µπήκαµε στην Ευρωπαϊκή Οικονοµική
Ένωση µε κάποια σκαριφήµατα και κάποιες µαγικές προσοµοι-
ώσεις που έκαναν τότε η ΕΛΣΤΑΤ -και το παραδέχτηκε- και η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και εµείς.

Φυσικά, δεν πήγε κανένας φυλακή για αυτό, ενώ θα έπρεπε να
έχουν πάει. Αυτά είναι αδικήµατα και όχι τα αδικήµατα των αν-
θρώπων που δεν µπορούν να πληρώσουν µια δόση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, επόµενος

οµιλητής είναι ο κ. Στυλιανός Πέτσας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Θα ακολουθήσουν η κ. Σταρακά, η κ. Αλεξοπούλου και µετά ο

κ. Καραθανασόπουλος. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο φέρνει κάποιες
βασικές αλλαγές, τις οποίες θα προσπαθήσω να συµπυκνώσω σε
τρία βασικά σηµεία. 

Τι κάνει, λοιπόν, το νοµοσχέδιο; Πρώτον, αυξάνει την περίµε-
τρο στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Δίνει, δηλαδή, µια δεύτερη ευ-
καιρία σε πολλούς περισσότερους συµπολίτες µας που είδαν να
δυσκολεύονται να τα βγάλουν πέρα µε τις υποχρεώσεις τους
λόγω της µεγάλης κρίσης που περάσαµε την προηγούµενη δε-
καετία. Είναι κάτι το οποίο φυσικά είναι στη θετική κατεύθυνση
και το υποστηρίζουµε, χωρίς φυσικά να λύνει όλα τα ζητήµατα
µε τα κόκκινα δάνεια. Έχουµε ζητήµατα ακόµη να αντιµετωπί-
σουµε, όπως και τα δάνεια µε το ελβετικό φράγκο. Αναµένουµε
πρωτοβουλίες και προς αυτή την κατεύθυνση το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα. 

Δεύτερον, βάζει τέλος στους τίτλους για τις αυξήσεις στα
ακτοπλοϊκά εισιτήρια µε την τροπολογία που κατατέθηκε. Πρα-
γµατικά αξίζουν συγχαρητήρια στον µηχανισµό ο οποίος επιλέ-
χτηκε. Απορροφά ένα µέρος του κόστους το ελληνικό δηµόσιο
µε µείωση των λιµενικών τελών, απορροφά ένα µέρος του κό-
στους της ενδεχόµενης αύξησης η ακτοπλοΐα και φυσικά, δεν ζη-
µιώνονται οι λιµενικές µας υποδοµές, καθώς φρόντισε η Κυβέρ-
νηση να επενδύσει σε αυτές µέσω του Πράσινου Ταµείου. 

Το τρίτο που κάνει αυτό το νοµοσχέδιο είναι ότι εκσυγχρονίζει
το πλαίσιο λειτουργίας της κεφαλαιαγοράς, ενσωµατώνοντας
κοινοτικές κατευθύνσεις κυρίως. Όµως µια υγιής, εύρωστη κε-
φαλαιαγορά είναι απαραίτητος πυλώνας ανάπτυξης. 

Εποµένως, είναι τρία στοιχεία εδώ στο νοµοσχέδιο που το κά-
νουν πάρα πολύ σηµαντικό και φυσικά τυγχάνει της στήριξής
µας.

Απέναντι σε αυτά τα τρία πράγµατα που κάνει το νοµοσχέδιο,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να αφιερώσω
το µεγαλύτερο µέρος της οµιλίας µου στο τι κάνει η Αντιπολί-
τευση. Κατά την άποψή µου, και στην επιτροπή, αλλά και στην
Ολοµέλεια, ένα µεγάλο µέρος της Αντιπολίτευσης έδωσε ένα ρε-
σιτάλ ανευθυνότητας. 

Και εξηγούµαι. Στην επιτροπή, αλλά και στην Ολοµέλεια,
επειδή είναι το πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών που συζητούµε µετά την επιβολή των
δασµών από την νέα διοίκηση Τραµπ και την έναρξη ενός παγκό-
σµιου εµπορικού πολέµου, ακούσαµε από κόµµα της Αντιπολί-
τευσης ότι η ελληνική οικονοµία είναι «ευάλωτη» -έλεγε ο κ.
Μαµουλάκης στην επιτροπή, είναι «τρωτή» έλεγε σήµερα- ότι
πραγµατικά είµαστε σε ένα περιβάλλον πολλών κινδύνων, όπως
ανέπτυξε και ο κ. Κουκουλόπουλος από το ΠΑΣΟΚ και φυσικά το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είδε ακόµα ένα επεισόδιο στην
πτώση του καπιταλισµού. 

Αν, λοιπόν, πιστέψουµε αυτά τα οποία λένε τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, πραγµατικά θα έπρεπε να σκύψουµε όλοι µαζί
το κεφάλι και απέναντι στον εθνικό στόχο να αντιµετωπίσουµε τις
τροµερές αναταράξεις που έρχονται από αυτόν τον νέο παγκό-
σµιο εµπορικό πόλεµο, έχουµε ένα κρεσέντο παροχολογίας. Κα-
τέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ µία τροπολογία για τη χορήγηση δέκατου
τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού και το ΚΚΕ για τη χορήγηση,
αν δεν κάνω λάθος, εκτός των µισθών και δέκατης τρίτης και δέ-
κατης τέταρτης σύνταξης. 

Αναρωτιέµαι και θέλω να ρωτήσω τους συναδέλφους από τον
ΣΥΡΙΖΑ, για παράδειγµα: Πόσο κοστίζει η τροπολογία που κατέ-
θεσαν για δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό; Σιωπή. Ούτε
στην τροπολογία υπάρχει ένα νούµερο ούτε εδώ ακούστηκε ένα
νούµερο. Κι επειδή ξέρουµε όλοι ότι δέκατος τρίτος και δέκατος
τέταρτος µισθός συνήθως θα ανοίξει µια συζήτηση για δέκατη
τρίτη και δέκατη τέταρτη σύνταξη, απ’ όσο εγώ αντιλαµβάνοµαι
µε τα νούµερα που έχω στη διάθεσή µου, καταλαβαίνω ότι αυτά
κοστίζουν όσον αφορά τους µισθούς περίπου 2,8 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ κι άλλα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου για τις συντά-
ξεις. Μιλάµε για 7,8 δισεκατοµµύρια ευρώ µόνιµων µέτρων. Είναι
3,2% του ΑΕΠ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που προβλέπεται
για το 2025. Δηλαδή, ό,τι πρωτογενή πλεονάσµατα καταφέραµε
να πετύχουµε τώρα, δεκαπέντε σχεδόν χρόνια µετά από την
έναρξη της δηµοσιονοµικής κρίσης και την έναρξη των µνηµο-
νίων, να τα εξανεµίσουµε σε έναν χρόνο που όλοι σας λέτε ότι
είναι πάρα πολύ δύσκολος κι έχουµε να αντιµετωπίσουµε τροµε-
ρές εξωτερικές προκλήσεις. Ε, αυτό είναι ανευθυνότητα. Δεν θω-
ρακίζει το µέλλον ούτε των µισθωτών ούτε των συνταξιούχων και
υπάρχει κίνδυνος για πολύ µεγάλο πισωγύρισµα. 

Γι’ αυτό εµείς εδώ έχουµε ευθύνη και στις τωρινές και στις επό-
µενες γενιές να πούµε την αλήθεια και να πάρουµε πρωτοβουλίες
που να θωρακίζουν αυτά που κερδίσαµε από το 2019 και µετά
και να δούµε στη συνέχεια, αφού ξεπεράσουµε αυτόν τον δύ-
σκολο παγκόσµιο κάβο, τι καλύτερο µπορούµε να κάνουµε. Γιατί
µην έχετε καµία αµφιβολία ότι οι αυξήσεις που δόθηκαν στους
µισθούς και στις συντάξεις µετά το 2019, για παράδειγµα το ξε-
πάγωµα του µισθολογίου του δηµόσιου τοµέα πέρυσι, µετά από
δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια, δεν ήταν καθόλου δεδοµένες.
Βασίστηκαν σε µια συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση και σε µία
ανάκτηση της εµπιστοσύνης στην ελληνική οικονοµία χάρη στις
πρωτοβουλίες που έλαβε αυτή η Κυβέρνηση. 

Εποµένως, θα έπρεπε να δούµε, πιστεύω, -και νοµίζω ότι είναι
µια συζήτηση που µπορούµε να κάνουµε το επόµενο χρονικό διά-
στηµα µέχρι τις επόµενες εθνικές εκλογές- αν υπάρχουν ζητή-
µατα του παρελθόντος που είναι one-off ή προσωρινά, να τα
αντιµετωπίσουµε. Αν αυτό λέγεται προσωπική διαφορά στις συ-
ντάξεις, να το συζητήσουµε. Να µιλάµε, όµως, για µόνιµα µέτρα
7,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ τα οποία µπορούν να φέρουν τόσο
µεγάλο πισωγύρισµα, νοµίζω ότι είναι ανευθυνότητα και αυτό
πρέπει να το αναδείξουµε στην ελληνική κοινωνία και να µην επι-
διδόµαστε συνεχώς σε ένα κρεσέντο παροχολογίας. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι πραγµατικά σε αυτή
τη συγκυρία µετά την επιβολή των δασµών χρειάζεται ψυχραιµία.
Άκουσα και την τοποθέτηση του Υπουργού την πρώτη µέρα που
επιβλήθηκαν οι δασµοί στην επιτροπή µας και την οµιλία του
καλού φίλου και πρώην Υπουργού κ. Σταϊκούρα πριν από λίγο.
Είναι πραγµατικά πολύ µεγάλες οι προκλήσεις. Χρειάζεται ψυ-
χραιµία. Η Ελλάδα έχει ιδιαιτερότητες. Αντιλαµβάνοµαι τη
σπουδή ορισµένων για την επιβολή αντιµέτρων. 

Εγώ θα ήµουν πιο φειδωλός και θα έλεγα ότι χρειάζεται ένας
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σχεδιασµός ο οποίος να µην πλήττει βραχυπρόθεσµα την ελλη-
νική οικονοµία και αναφέροµαι κυρίως στις τουριστικές εισπρά-
ξεις και τις προοπτικές αυτού του καλοκαιριού, αλλά και να
είµαστε έτοιµοι για να αντιµετωπίσουµε µακροχρόνιους κραδα-
σµούς, αν συνεχιστεί αυτή η πολιτική της αµερικανικής διοίκη-
σης, που βάζει ένα τέλος σε µια περίοδο απελευθέρωσης του
παγκόσµιου εµπορίου και υψώνει ξανά τείχη προστατευτισµού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Χριστίνα Σταρακά από το ΠΑΣΟΚ. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο για την ενίσχυση της κεφαλαιαγοράς. Εµείς, όπως ξέρετε, ως
ΠΑΣΟΚ, δεν απορρίπτουµε την ενσωµάτωση ευρωπαϊκών κανό-
νων για τις αγορές, ακόµα και όταν τους θεωρούµε ανεπαρκείς. 

Όµως, µην κοροϊδευόµαστε, κύριοι συνάδελφοι. Υπάρχει µια
άλλη αγορά που ανθεί στη χώρα τα χρόνια του κ. Μητσοτάκη. Κι
αυτή είναι η αγορά των εισπρακτικών εταιρειών που δουλεύουν
εργολαβικά για τις τράπεζες και τους servicers και τις εταιρείες
βέβαια ενέργειας, ύδρευσης και τηλεφωνίας. 

Δεν τους έφτανε, όµως, αυτή η αγορά των 100 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Τώρα, λοιπόν, µε το άρθρο 215 τους ανοίγετε ακόµη
µια αγορά σε αυτές τις εισπρακτικές που αφορά τα 50 δισεκα-
τοµµύρια ληξιπρόθεσµα του Κέντρου Είσπραξης Ασφαλιστικών
Οφειλών. Σπουδαίες αγορές, από αυτές που δεν θα τις πλήξουν
ούτε καν οι δασµοί. Ίσα ίσα, είναι οι αγορές που θα τις ευνοήσει
ο πόλεµος των δασµών, αφού θα σπρώξει νέους απελπισµένους
στα δίχτυα αυτής της συγκεκριµένης αγοράς. 

Συνεχίζετε, λοιπόν, να αγνοείτε τις πραγµατικές ανάγκες της
κοινωνίας. Φέρνετε αλλαγές στον εξωδικαστικό. Είναι θετικές σε
ένα βαθµό, αλλά πολύ καθυστερηµένες. Σε αυτό το σηµείο θα
ήθελα να πω ότι αγνοείτε χιλιάδες µικροοφειλέτες και του ΕΦΚΑ,
αλλά και του δηµοσίου, µε χρέη κάτω από 10.000 ευρώ που ζη-
τάνε κι αυτοί να τους εντάξετε στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Και
να το κάνετε αυτό, όµως, πάλι δεν θα είναι αρκετό. Γιατί ο εξω-
δικαστικός αποδείχτηκε ότι αφορά πάρα πολύ λίγους και κρίνεται
ανεπαρκής, µιας και το 85% των αιτήσεων ξέρουµε ότι καταλήγει
σε αποτυχία, αλλά και οι µισές ρυθµίσεις των δανείων αυτών
µέσα σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα «κοκκινίζουν».

Γι’ αυτό, λοιπόν, και το ΠΑΣΟΚ επανέρχεται µε επικαιροποι-
ηµένη τροπολογία που προβλέπει, εκτός των άλλων: Ρύθµιση των
ληξιπρόθεσµων οφειλών προς το δηµόσιο και τους φορείς κοι-
νωνικής ασφάλισης σε εκατόν είκοσι δόσεις µε έκπτωση για
όσους είναι συνεπείς. Αύξηση κατά 20% στα όρια των περιουσια-
κών και εισοδηµατικών κριτηρίων για την έκδοση βεβαίωσης ευά-
λωτου οφειλέτη. Άτοκες δόσεις για τους ευάλωτους οφειλέτες,
όπως επίσης και για τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες τη συ-
µπλήρωση των περιουσιακών ορίων αξίας αγορών µέχρι ύψους
έως 50.000 ευρώ. Αυτά είναι, κύριε Υπουργέ, τα µέτρα που θα
µειώσουν το ιδιωτικό χρέος στη χώρα και θα απελευθερώσουν
πραγµατικά τις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις.

Κι εσείς, αντί να αναλώνεστε σε όλα αυτά, στα ουσιαστικά πρά-
γµατα, αναλώνεστε σε φωτογραφικές ρυθµίσεις για προνοµιού-
χους, όπως έκαναν και οι προκάτοχοί σας. 

Ενδεικτική, λοιπόν, η φωτογραφική διάταξη που είναι το άρθρο
206, όπου ορίζεται ότι σε µισθώσεις που συνάπτονται για την
υλοποίηση επενδύσεων που έχουν δανειοδοτηθεί από το Ταµείο
Ανάκαµψης και ανθεκτικότητας δεν εφαρµόζεται το άρθρο 1009
του κώδικα πολιτικής δικονοµίας περί του δικαιώµατος του υπερ-
θεµατιστή να καταγγέλλει τη µίσθωση του ακινήτου που πλειστη-
ριάστηκε. Μα γιατί δεν γράψατε και το όνοµα του ωφελούµενου
για τον οποίο αλλάζετε τον κώδικα πολιτικής δικονοµίας; Γιατί
δεν γράψατε και το όνοµα, να µην κουράζεστε και µε νοµιµοφα-
νείς µανδύες; Ή λες και δεν ξέρουµε εµείς τώρα ποιον αφορούν
αυτές οι ειδικές διατάξεις του άρθρου 223. Είναι για τη θέση προ-
ϊσταµένου του οικονοµικού γραφείου του τοµέα επιστηµονικής
υποστήριξης του Πρωθυπουργού.

Αν είσαι οικονοµικός σύµβουλος, αγαπητοί συνάδελφοι -να
σας ενηµερώσω και γι’ αυτό- του Πρωθυπουργού, γράφονται ει-
δικές διατάξεις µέσα σε λίγες µέρες. Μόλις διοριστείς, µετά από

λίγες µέρες έχουµε και τη διάταξη. Αν ανήκεις, όµως, στις οικο-
γένειες των θυµάτων και των τραυµατιών στο Μάτι και στη Μάν-
δρα, πρέπει να περιµένεις δύο χρόνια για να σταµατήσει το
δηµόσιο να κάνει εφέσεις στις πρωτόδικες αποφάσεις που σας
δικαίωναν για ψυχική οδύνη ή λόγω ηθικής βλάβης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Μετά από δύο χρόνια το καταλάβατε ξαφνικά ότι έχει να κάνει
και µε αυτούς τους ανθρώπους; Σας είχαµε κάνει τότε σχετική
ερώτηση και µας είχατε απαντήσει νοµικίστικα.

Εδώ βλέπουµε ότι δεν είχατε και την ευαισθησία να το κάνετε
όταν στις 25 Αυγούστου του 2021 ο κ. Μητσοτάκης, ο Πρωθυ-
πουργός, ξεστόµιζε από αυτό εδώ το Βήµα τη φράση: «Στη µια
τραγωδία µετρούσαµε στρέµµατα, στην άλλη µετρούσαµε φέρε-
τρα». Οµολογώ, λοιπόν, µοναδική πατέντα εργαλειοποίησης για
να συµψηφίσετε τις αποτυχίες σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρατήστε αυτό που θα σας πω.
Όσο η κοινωνική δυσαρέσκεια διογκώνεται για τις εγκληµατικές
παραλείψεις και πράξεις της Κυβέρνησης Μητσοτάκη πριν και
µετά το δυστύχηµα των Τεµπών, η ανάγκη του ψυχρού συµψη-
φισµού µε το παρελθόν γιγαντώνεται. Καθώς επίσης και η µια
µετά την άλλη απόπειρα για συγκάλυψη του εγκλήµατος καταρ-
ρέει, µε σηµερινό παράδειγµα βέβαια την παραίτηση του αντι-
προέδρου του ΕΟΔΑΣΑΑΜ.

Και για να επανέλθουµε και να εξηγούµαστε, κατ’ αρχάς δεν
κάνετε καµία χάρη στους συγγενείς και στους τραυµατίες που
ήταν στο Μάτι και στη Μάνδρα. Αυτονόητη υποχρέωση ήταν που
έπρεπε να το κάνετε. Όπως επίσης και µε το άρθρο 206 δεν κά-
νετε καµία χάρη στους δηµόσιους υπαλλήλους που παίρνουν
προσωπική διαφορά ως 300 ευρώ. Μια αυτονόητη προστασία του
εισοδήµατος που επιδιώκεται για τους πιο χαµηλούς αµειβόµε-
νους δηµοσίους υπαλλήλους που υπάρχουν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αλλά ειλικρινά γιατί εξαιρείτε από αυτούς όλους την προ-
σωπική διαφορά πάνω από 200 ευρώ; Μιλάµε για υπαλλήλους
που είναι πάρα πολύ κοντά στη συνταξιοδότηση. Προφανώς υπο-
λογίσατε ότι ίσως από αυτούς κινδυνεύει και ο προϋπολογισµός
και κινδυνεύει από αυτούς ο προϋπολογισµός και όχι από τα 19
δισεκατοµµύρια ευρώ εγγυήσεις που δίνετε στις τράπεζες µε το
σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», αλλά και τις φοροαπαλλαγές για τον µετα-
σχηµατισµό τους.

Κοιτάξτε, κύριε Πιερρακάκη, οι προκάτοχοί σας είχαν ένα πολύ
µεγάλο ελαφρυντικό, ξεχειλωµένο θα έλεγα ελαφρυντικό, τη σύ-
γκριση µε την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς δεν το έχετε αυτό το
ελαφρυντικό. Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να σταθείτε πιο ψηλά, πιο
ψηλά και από τους προκατόχους τους, αλλά και πιο ψηλά από τις
θέσεις που υπηρετήσατε. Γιατί -συγγνώµη που θα το πω- αν συ-
νεχίσετε έτσι και φέρνοντας αυτό ως πρώτο νοµοσχέδιο, σας
βλέπω όλους σύντοµα µαζί να στέλνετε βιογραφικά στη βόρεια
Σορβόννη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατική

εικόνα µιας χώρας αποτυπώνεται σε µια σειρά ποιοτικών δεικτών,
όπως µεταξύ άλλων -πολλών άλλων, αλλά θέλω να το τονίσω
αυτό- ο τρόπος που ζει η µεσαία τάξη. Η απάντηση για την Ελ-
λάδα τα προηγούµενα χρόνια ήταν πολύ σκληρή, καθώς η µεσαία
τάξη, ο στυλοβάτης της πραγµατικής οικονοµίας που άντεξε στα
πολύ δύσκολα χρόνια της κρίσης και των µνηµονίων ήταν ο µε-
γάλος χαµένος. Θα έλεγα ότι ήταν ο µεγάλος εχθρός προηγού-
µενων κυβερνήσεων. Αντιµετωπίστηκε πολύ σκληρά, µε φόρους,
µε εισφορές, µε αδικίες και εύκολα λόγια χωρίς ουσιαστικό αντί-
κρισµα.

Πλέον, όµως, η χώρα έχει αλλάξει σελίδα και από το 2019 η
ιστορία που γράφεται είναι εντελώς διαφορετική. Αλλάζει στην
πράξη, αν και έχουµε πολλή δουλειά και πολλά βήµατα ακόµα να
κάνουµε. Χτίζουµε µε σχέδιο και συνέπεια µια νέα σχέση εµπι-
στοσύνης ανάµεσα στο κράτος και στον πολίτη, µετατρέποντας
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το βάρος της υπερφορολόγησης σε δύναµη επενδύσεων και ανά-
πτυξης, ενισχύοντας παράλληλα το διαθέσιµο εισόδηµα των πο-
λιτών. Με τη µείωση αυτών των πολλών -περισσότερων από ογ-
δόντα- φόρων και εισφορών, τη δηµιουργία περισσότερων από
πεντακόσιες χιλιάδες νέων θέσεων εργασίας, την αύξηση του κα-
τώτατου µισθού κατά 45% ήδη, την επιστροφή της επενδυτικής
βαθµίδας και την αύξηση του κατά κεφαλήν εισοδήµατος απο-
δεικνύουµε µε έργα την απελευθέρωση της οικονοµίας και τη
στήριξη της κοινωνίας. Η µείωση των φόρων δεν ήταν απλώς µια
δέσµευση. Η κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης για όλους,
η µείωση του φόρου στις επιχειρήσεις, ο περιορισµός του ΕΝΦΙΑ
για όλους τους ιδιοκτήτες ακινήτων ενισχύουν την οικονοµική ρα-
χοκοκαλιά της Ελλάδας.

Η πολιτική αυτή δεν έχει µόνο συνέπεια αλλά έχει και συνέχεια,
γιατί δεν επιλέξαµε τον εύκολο δρόµο των φόρων και των περι-
κοπών. Επιλέξαµε τον δύσκολο δρόµο των µεταρρυθµίσεων, της
σταθερότητας και της αλήθειας. Ήρθαµε αντιµέτωποι τόσο µε
χρόνιες παθογένειες, αλλά και µε το βαθύ κράτος όσο και µε τον
ίδιο τον δικό µας τον κακό εαυτό ως χώρα. Αλλά τελικά θα
βγούµε νικητές και βγαίνουµε νικητές.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα δεν είναι αποσπασµα-
τικό. Είναι ένας κρίκος στην αλυσίδα του σχεδιασµού της Κυβέρ-
νησης που έχει έναν σκοπό, να κάνει την οικονοµία µας πιο
ισχυρή και τη ζωή των συµπολιτών µας πιο ποιοτική, πιο δίκαιη,
µε περισσότερες ευκαιρίες για όλους. Με το σχέδιο αυτό δίνουµε
ανάσα σε χιλιάδες νοικοκυριά και µικρές επιχειρήσεις, διπλασιά-
ζοντας τα εισοδηµατικά και περιουσιακά όρια για την υπαγωγή
στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Από το 7% των επιλέξιµων οφει-
λετών φτάνουµε στο 85%. Το µήνυµα, λοιπόν, είναι σαφές. Διευ-
ρύνεται η προστασία για τη µεσαία τάξη. Κανείς δεν αφήνεται
µόνος του απέναντι στα βάρη που δίκαια ή άδικα έχουν όµως δη-
µιουργηθεί.

Επιπλέον, µε την καθιέρωση της υποχρεωτικής πρότασης ρύθ-
µισης από τους πιστωτές πριν από κάθε πλειστηριασµό αποδει-
κνύουµε ότι η προστασία της κατοικίας και της περιουσίας δεν
είναι ένα σύνθηµα, είναι υποχρέωση. Διορθώνουµε επίσης µια
αδικία, το ζήτηµα της προσωπικής διαφοράς για σαράντα χιλιά-
δες δηµοσίους υπαλλήλους. Το λύνουµε οριστικά και δίκαια. Γιατί
η κοινωνική δικαιοσύνη δεν µπορεί και αυτή να είναι µια υπό-
σχεση, πρέπει να είναι πράξη.

Βέβαια δεν σταµατάµε εκεί. Θωρακίζουµε τη λειτουργία του
χρηµατοπιστωτικού µας συστήµατος, οργανώνουµε κανόνες για
τις νέες ψηφιακές προκλήσεις στα κρυπτονοµίσµατα, στηρίζουµε
την πράσινη οικονοµία και ενισχύουµε τους µηχανισµούς επο-
πτείας για να εξασφαλίσουµε ότι η ανάπτυξη θα είναι διαρκής.
Δεν θα σταµατήσει να ανεβαίνει αυτή η χώρα τα σκαλιά της ανά-
πτυξης και βέβαια δεν θα σταµατήσει να είναι δίκαιη.

Όλα αυτά δεν είναι τεχνικές λεπτοµέρειες, είναι πολύ βαθιά
πολιτικές επιλογές, επιλογές για το σε ποια Ελλάδα θέλουµε να
ζούµε εµείς και ποια Ελλάδα σχεδιάζουµε να µεγαλώσουν και να
προκόψουν τα παιδιά µας. Γιατί η διαφορά µας µε το χθες είναι
ξεκάθαρα και καθαρή. Οι προηγούµενες κυβερνήσεις υπερφο-
ρολογούσαν και έλεγαν πως έτσι σώζουν την ελληνική οικονοµία.
Εµείς ελαφρύνουµε τα βάρη και χτίζουµε µια οικονοµία που
σώζει την κοινωνία. Εκείνοι υπόσχονταν δικαιοσύνη και έφερναν
ανισότητα. Εµείς φέρνουµε ισότητα ευκαιριών.

Ας µην ξεχνάµε, λοιπόν, αυτό που έλεγε ο Ουίνστον Τσώρτσιλ:
«Ο καλός πολιτικός σκέφτεται την επόµενη γενιά. Ο κακός πολι-
τικός σκέφτεται τις επόµενες εκλογές». Η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη νοµοθετεί για τις επόµενες γενιές. Δεν εγκλω-
βίζεται στο πρόσκαιρο, δεν θυσιάζει το µέλλον για το παρόν. Γι’
αυτό και στηρίζουµε την παραγωγική Ελλάδα. Στηρίζουµε την
κοινωνική συνοχή. Η χώρα δεν θα αλλάξει µε µεγάλα λόγια, αλλά
µε ουσιαστικές πολιτικές. Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό είναι µια
τέτοια απόδειξη. Στηρίζει όσους προσπαθούν, διορθώνει αδικίες,
δίνει ευκαιρίες. Δεν λέµε ότι λύσαµε όλα τα προβλήµατα. Αυτά
τα προβλήµατα είναι πολλών ετών και δεν µπορούν να λυθούν
από τη µια µέρα στην άλλη. Λέµε όµως ότι κάθε µέρα µε σχέδιο
και επιµονή χτίζουµε µια χώρα πιο δίκαιη, πιο σηµαντική και πιο
δυνατή. Τη χώρα που θέλουµε για τα παιδιά µας. 

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Χαιρετίζουµε τους εκατοντάδες χιλιάδες απεργούς, οι οποίοι
έδωσαν µια νέα απάντηση στην κλιµάκωση της αντιλαϊκής πολι-
τικής. Συνέχισαν και σήµερα τις πολύ µεγάλες αγωνιστικές κινη-
τοποιήσεις ενάντια στην κλιµακούµενη αντιλαϊκή πολιτική της
Κυβέρνησης, διατρανώνοντας τη θέλησή τους για καµία θυσία
για τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων, για καµία θυσία για την
πολεµική οικονοµία και την προετοιµασία των νέων ιµπεριαλιστι-
κών επεµβάσεων, λέγοντας ότι οι ζωές µας δεν πρόκειται να θυ-
σιαστούν στον βωµό της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών
οµίλων. 

Η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας είπε το πρωί ότι το νοµο-
σχέδιο αυτό είναι προς όφελος των πολλών. Μάλλον διαφορετικά
κείµενα διαβάζουµε, απ’ ό,τι φαίνεται. Προσπάθησε να τεκµηριώ-
σει το ότι µειώνουν φόρους. Βεβαίως, η Κυβέρνηση µειώνει φό-
ρους και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Ποιους  φόρους, όµως,
µειώνει; Μειώνει τους φόρους για τις εισηγµένες στο Χρηµατι-
στήριο επιχειρήσεις, µειώνει τους φόρους για τις εταιρείες δια-
χείρισης ακίνητης περιουσίας, όπως προηγούµενα είχε µειώσει
τους φορολογικούς συντελεστές των νοµικών προσώπων των
επιχειρηµατικών οµίλων, είχε µειώσει τους φόρους στα διανεµό-
µενα κέρδη µόλις στο 5% σε σύγκριση µε το 20% που πληρώνουν
οι µισθωτοί, είχε αυξήσει τις υπεραποσβέσεις, δηµιουργώντας
νέα κίνητρα φορολογικά για νέες επενδύσεις, µειώνοντας τους
φόρους για τις συγχωνεύσεις επιχειρήσεων και προχωρά και σε
νέες φοροαπαλλαγές για το µεγάλο κεφάλαιο, συµπληρωµατικά
στη σκανδαλώδη φορολογική ασυλία που απολαµβάνει όχι µόνο
στη χώρα µας το µεγάλο κεφάλαιο και ιδιαίτερα ορισµένοι του
κλάδοι όπως το εφοπλιστικό κεφάλαιο. 

Αντίθετα, η φορολογική πολιτική της Κυβέρνησης για τα λαϊκά
στρώµατα είναι δεδοµένη. Όλο και µεγαλύτερο βάρος καλούνται
να πληρώσουν τα λαϊκά στρώµατα, φορολογικό. Όλο και περισ-
σότερο αυξάνεται η συνεισφορά των λαϊκών στρωµάτων στο σύ-
νολο των φορολογικών εσόδων. Γι’ αυτό ακριβώς αφήνετε
αµετάβλητη τη φορολογική κλίµακα για τους µισθωτούς. Έτσι
ακόµη και οι πενιχρές αυξήσεις που δίνονται στον κατώτερο
µισθό, ένα κοµµάτι τους το απορροφά η αύξηση των φόρων που
θα κληθούν να καταβάλλουν γι’ αυτές τις πενιχρές αυξήσεις. οι
δε έµµεσοι φόροι πολλαπλασιάζουν τις αρνητικές επιπτώσεις της
ακρίβειας, κάνοντας ακόµη πιο δύσκολη την ικανοποίηση ακόµη
και των βασικών, των στοιχειωδών αναγκών της λαϊκής οικογέ-
νειας. 

Όσο για τις αυξήσεις στους µισθούς, επιτρέψτε µου να πω ότι
είναι ένα σύντοµο ανέκδοτο. Γιατί; Διότι ακόµη και αυτή η νέα αύ-
ξηση που λέτε, του κατώτερου µισθού, δηλαδή 1 ευρώ την
ηµέρα, ένα κουλούρι δηλαδή την ηµέρα, δεν µπορεί να καλύψει
την τεράστια αύξηση του τιµάριθµου, να καλύψει την ακρίβεια
την οποία υφίστανται τα λαϊκά στρώµατα. Και µάλιστα, επτά χρό-
νια µετά την τυπική έξοδο από τα µνηµόνια επί κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν έχει αποκατασταθεί το σύνολο των απωλειών. Αντίθετα,
ποια είναι η πραγµατική εικόνα; Η πραγµατική εικόνα είναι ότι ο
µέσος µισθός, o ονοµαστικός στον ιδιωτικό τοµέα είναι 11% χα-
µηλότερος από το 2011, ενώ ο πραγµατικός µέσος µισθός είναι
µειωµένος κατά 27%. Αυτή είναι η εικόνα και αυτό είναι αποτέλε-
σµα των πολιτικών που ακολούθησε και η προηγούµενη Κυβέρ-
νηση και η σηµερινή, εγκλωβίζοντας τον µισθό στον ιδιωτικό
τοµέα µέσω του καθορισµού του µέσου µισθού στο όνοµα των
αντοχών της οικονοµίας και της µη αµφισβήτησης της ανταγωνι-
στικότητας και της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων.
Άρα σε αυτές τις συµπληγάδες των αντοχών και της ανταγωνι-
στικότητας συνθλίβεται ο µισθός στον ιδιωτικό τοµέα. Και αντί-
στοιχα, στον δηµόσιο τοµέα πέρα από τις απώλειες που έχουν
υποστεί λόγω της ακρίβειας, λόγω της φοροεπιδροµής, λόγω της
εµπορευµατοποίησης, ο δέκατος τρίτος και ο δέκατος τέταρτος
µισθός παραπέµπονται στις καλένδες. 

Το ΚΚΕ κατέθεσε συγκεκριµένη τροπολογία για την επανα-
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φορά όχι µόνο του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού,
αλλά και της δέκατης τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης.
Γιατί; Διότι αµφισβητούµε, είµαστε αντίθετοι µε αυτό που τα άλλα
κόµµατα υπερασπίζονται µέχρι τελικής πτώσης, δηλαδή µε την
υπόθεση της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης. Αν το επιτρέπουν, λέει,
τα δηµοσιονοµικά οικονοµικά της χώρας µας, να δοθούν. Αλή-
θεια; Από πού και ως πού; Από πού και ως πού υπάρχουν δύο
µέτρα και δύο σταθµά; Υπάρχουν αντοχές της οικονοµίας που να
µπορούν να δίνουν τεράστιες χρηµατοδοτήσεις στους επιχειρη-
µατικούς οµίλους; Υπάρχουν αντοχές στις οικονοµίες που µπορεί
να δίνουν επιπλέον 25 δισεκατοµµύρια για νέα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα τα επόµενα χρόνια και δεν υπάρχουν αντοχές για να
επιστραφεί ο δέκατος τρίτος και δέκατος τέταρτος µισθός; Ποιος
το καθορίζει αυτό; Λέτε ότι το καθορίζουν τα δηµοσιονοµικά µε-
γέθη. Δηµοσιονοµικά µεγέθη που τα υπαγορεύει ποιος; Τα υπα-
γορεύουν οι Βρυξέλλες και τα υπαγορεύουν οι αγορές για να
πάρει την επενδυτική βαθµίδα η Ελλάδα. Που σηµαίνει τι επεν-
δυτική βαθµίδα; Φθηνότερο χρήµα για τους επιχειρηµατικούς
οµίλους, προσέλκυση ξένων επενδύσεων για να µπορέσουν να
αυξήσουν την κερδοφορία τους. Και σε αυτόν τον βωµό θυσιά-
ζετε τη µισθολογική κατάσταση των εργαζοµένων στον δηµόσιο
τοµέα και των συνταξιούχων. Από πότε; 

Εµείς λέµε ότι αυτό πρέπει να αµφισβητηθεί. Γι’ αυτό ακριβώς
και η πρότασή µας, η τροπολογία µας, µιλά για συνολική αποκα-
τάσταση των απωλειών των εργαζοµένων στον δηµόσιο τοµέα,
αλλά και των συνταξιούχων. Και για τους συνταξιούχους µιλάµε
για κλοπή, γιατί η συντριπτική πλειοψηφία των συνταξιούχων
είχαν καταβάλει τις εισφορές στα ασφαλιστικά ταµεία και για τη
δέκατη τρίτη και για τη δέκατη τέταρτη σύνταξη. Και αυτές οι ει-
σφορές που κατέβαλαν στα ασφαλιστικά ταµεία όσο δούλευαν
τι έγιναν; Έγιναν PSI, κούρεµα των οµολόγων για να γίνει βιώσιµο
το κρατικό χρέος και ταυτόχρονα πεδίο µέσω του οποίου δια-
σφαλίζονται τα αιµατοβαµµένα πρωτογενή πλεονάσµατα για να
εξυπηρετηθεί αυτό το κρατικό χρέος. 

Έτσι λοιπόν εµείς αµφισβητούµε συνολικά τη θεωρία των κο-
στολογηµένων µέτρων, διότι πρόκειται για προκρούστεια κλίνη
και αφορά αποκλειστικά και µόνο τις αποδοχές των µισθωτών και
των συνταξιούχων, αφορά αποκλειστικά και µόνο τα ζητήµατα
που αφορούν τη µείωση των φορολογικών βαρών των εργαζοµέ-
νων, των αυτοαπασχολουµένων και των βιοπαλαιστών αγροτών,
ενώ αντίθετα δεν υπάρχει ζήτηµα κοστολογηµένων µέτρων για
τις φοροαπαλλαγές για το µεγάλο κεφάλαιο και τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους. Αφορούν αποκλειστικά και µόνο τις υποδοµές
που υπηρετούν την προστασία της ανθρώπινης ζωής και βεβαίως
τη χρηµατοδότηση της δηµόσιας υγείας και παιδείας. Ενώ αντί-
θετα δεν υπάρχει ζήτηµα κοστολογηµένων µέτρων, δεν υπάρχει
ζήτηµα δηµοσιονοµικού χώρου όταν πρόκειται για νέα εξοπλι-
στικά προγράµµατα τόσο στη χώρα µας όσο και σε επίπεδο Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Την επόµενη πενταετία 800 δισεκατοµµύρια η Ευρωπαϊκή
Ένωση για νέα εξοπλιστικά προγράµµατα; Από πού θα τα βρουν
αυτά τα λεφτά; Υπάρχουν λεφτόδεντρα, κύριε Μηταράκη; Όχι,
από τη φορολογία των ευρωπαϊκών λαών θα βγουν αυτά, θα
βγουν από τα ασφαλιστικά ταµεία που θέλουν να βάλουν το χέρι
στα αποθεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων. Από εκεί θα βγουν
όλα αυτά τα χρήµατα για να γίνουν εξοπλιστικά προγράµµατα,
για να ισχυροποιηθεί η πολεµική µηχανή της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ώστε να µπορεί µε αποτελεσµατικότητα να συµµετέχει στις
ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις, γιατί µε αυτόν τον τρόπο εξυπηρετεί
τις ανάγκες των ευρωπαϊκών µονοπωλίων για τη δικιά του συµ-
µετοχή στο πλιάτσικο το οποίο γίνεται για το µοίρασµα και το ξα-
ναµοίρασµα των αγορών και σε βάρος των πλουτοπαραγωγικών
πηγών και των ίδιων των λαών. 

Δεύτερο ζήτηµα, στο οποίο και το ΚΚΕ έχει κάνει παρεµβάσεις
και σχετίζεται µε τα υπερχρεωµένα λαϊκά νοικοκυριά. Το βασικό
ερώτηµα δεν είναι πώς θα ανακουφιστούν. Το βασικό ερώτηµα,
για να φτάσουµε στο πώς θα ανακουφιστούν, είναι γιατί έγιναν
υπερχρεωµένα. Ποιος ευθύνεται που υπερχρεώθηκαν; Η αλόγι-
στη ζωή που έκανε ο λαός; Αυτό φταίει; Ή οι πολιτικές που εφαρ-
µόστηκαν τα τελευταία είκοσι χρόνια που οδήγησαν στις
µειώσεις των εισοδηµάτων τους, σε φοροεπιδροµή, σε τεράστια

µέτρα σε βάρος συνολικότερα της λαϊκής οικογένειας στο όνοµα
της υλοποίησης των µνηµονιακών επιταγών; Αυτό οδήγησε στο
να επιδεινωθεί ραγδαία η θέση της λαϊκής οικογένειας και να µην
µπορεί να αντιµετωπίζει και να εκπληρώνει τις υποχρεώσεις της
τόσο προς τις τράπεζες για δανειακές υποχρεώσεις τις οποίες
είχε, όσο και προς την εφορία και τα ασφαλιστικά ταµεία. Διότι η
συντριπτική πλειοψηφία αυτών που χρωστάνε στην εφορία και
στα ασφαλιστικά ταµεία δεν το έκαναν γιατί έβαλαν λεφτά στην
άκρη για πλουτισµό, το έκαναν γιατί δεν µπορούσαν να πληρώ-
σουν. Και στο ζήτηµα της εξυπηρέτησης των στεγαστικών τους
υποχρεώσεων για την κύρια κατοικία την οποία προσπαθούσαν
να αποκτήσουν το ίδιο συνέβη, δεν µπορούσαν να πληρώσουν.

Η απάντηση των κυβερνήσεων ποια είναι σε όλα αυτά; Πλει-
στηριασµοί, ιδιώνυµο αδίκηµα, επί ΣΥΡΙΖΑ η παρεµπόδιση των
πλειστηριασµών, στα funds τα κόκκινα δάνεια µε την εγγύηση του
κράτους, το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» για να εξυγιανθούν οι τρά-
πεζες και βεβαίως ο νέος πτωχευτικός κώδικας και ο εξωδικαστι-
κός συµβιβασµός. Και ποιους ικανοποιούν επί της ουσίας αυτά
τα µέτρα; Ικανοποιούν  τις τράπεζες, την εφορία και τα ασφαλι-
στικά ταµεία και είναι σε βάρος των υπερχρεωµένων λαϊκών νοι-
κοκυριών. Γιατί; Γιατί τους οδηγούν σε οµηρία. Τους οδηγούν σε
εθελοντική αποδοχή του να χάσουν το σπίτι τους και να µετατρα-
πούν σε νοικάρηδες στο σπίτι τους. Τους οδηγούν επί της ουσίας
και οι προτάσεις της Κυβέρνησης, αλλά και των άλλων κοµµάτων
σε αυτήν την οµηρία. Τι θα πει εκατόν είκοσι δόσεις για τα χρέη
προς την εφορία και τα ασφαλιστικά ταµεία; Εδώ δεν µπορούν
να πληρώσουν τα τρέχοντα, θα πληρώσουν και τις δόσεις; Θα
είναι δέκα χρόνια σε οµηρία και δεν θα µπορούν να πάρουν
ανάσα; Να βρουν οξυγόνο; Γι’ αυτό η πρόταση την οποία κατα-
θέτουµε ως ΚΚΕ, οι τρεις τροπολογίες τις οποίες βάλαµε, λέει
ότι πρέπει να πληρώσουν αυτοί που ευθύνονται. Και αυτοί που
ευθύνονται είναι οι τράπεζες, άρα να πληρώσουν οι µεγαλοµέτο-
χοι των τραπεζών, καθώς επίσης και το εχθρικό κράτος, άρα να
πληρώσει και η εφορία για να ανακουφιστεί ο λαός. Γι’ αυτό οι
τρεις τροπολογίες µας τόσο για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά,
όσο και για τους δανειολήπτες σε ελβετικό φράγκο έχουν αυτόν
τον κεντρικό άξονα, αυτόν τον κεντρικό πυρήνα.

Και επειδή µιλάµε για υπερχρεωµένα, δεν είναι µόνο στις τρά-
πεζες, στην εφορία και στα ασφαλιστικά ταµεία, κύριε Υπουργέ.
Χρωστάνε ακόµη και στους δήµους, χρωστάνε και στις δηµοτικές
επιχειρήσεις ύδρευσης. Γι’ αυτούς θα πάρετε κάποιο µέτρο; Θα
κάνετε αποδεκτή την πρόταση του ΚΚΕ που είναι απόφαση που
στηρίζουν µια σειρά δήµοι σε όλη την Ελλάδα ώστε να µπορεί το
δηµοτικό συµβούλιο µε τεκµηριωµένη…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Και ο ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, και άλλα κόµµατα

αλλά και άλλοι δήµοι.
Να µπορεί το δηµοτικό συµβούλιο µε απόλυτη πλειοψηφία να

µειώνει αυτά τα χρέη σε ευάλωτα νοικοκυριά ή να τα διαγράφει
ακόµη. Θα πέσει έξω ο προϋπολογισµός των δήµων, όταν το κρά-
τος τους χρωστάει δισεκατοµµύρια ή θα ανακουφιστεί αυτός ο
κόσµος που δεν µπορεί να πληρώσει γιατί δεν έχει να πληρώσει;
Είναι τόσο παράλογο αυτό το αίτηµα; Όµως, φωνή βοώντος εν
τη ερήµω. Τον Υπουργό τον απασχολούν άλλα πράγµατα.

Όσο για το Χρηµατιστήριο, κύριε Πρόεδρε, και θα ολοκλη-
ρώσω σε λίγο, θέλω να πω τα εξής. Για εµάς το Χρηµατιστήριο
είναι ο ναός του καπιταλιστικού τζόγου και δεν µπορεί να υπάρξει
κανένας κανόνας διαφάνειας στο Χρηµατιστήριο. Με κάτι τέτοια
γελάνε ακόµα και οι πέτρες. Γιατί ακριβώς µέσα από το Χρηµα-
τιστήριο προσπαθούν οι πολυεθνικές και τα µονοπώλια να δια-
σφαλίσουν φτηνό χρήµα. Ο λαός δεν πρέπει να έχει καµία εµπι-
στοσύνη στα Χρηµατιστήρια. Άλλωστε, την πάτησε µια φορά, το
1998-1999, επί κυβέρνησης Σηµίτη, όπου µέχρι και υπερχρεώθη-
καν για να τζογάρουν στο Χρηµατιστήριο. Έχασαν και τα περι-
ουσιακά τους στοιχεία και αυτά που είχαν δανειστεί για να
µπορέσουν ακριβώς κάποιοι αετονύχηδες να βάλουν χέρι στις
λαϊκές αποταµιεύσεις. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο κι εµάς δεν
µας απασχολεί, όπως κάνουν άλλα κόµµατα που σας κάνουν κρι-
τική, αν ορθά ενσωµατώνετε τις ευρωπαϊκές Οδηγίες για τις χρη-
µαταγορές.

Τέλος, επιτρέψτε µου να πω µια κουβέντα για τους δασµούς,
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όπου έχουµε κλιµάκωση του εµπορικού πολέµου σε παγκόσµιο
επίπεδο και είναι σε βάρος του διεθνούς εµπορίου αυτοί οι δα-
σµοί, αλλά και των εφοδιαστικών αλυσίδων. Αυτοί οι δασµοί µπαί-
νουν για να προστατεύσουν τις πολυεθνικές, η κάθε χώρα τις
δικές της, στον έντονο ανταγωνισµό που έχουν µε αντίστοιχες
πολυεθνικές άλλων χωρών. Αυτός ακριβώς ο εµπορικός πόλεµος
θα φέρει πιο κοντά τα υφεσιακά φαινόµενα, θα τα µεγεθύνει και
θα οδηγήσει στην εκδήλωση µιας νέας, ακόµη πιο βαθιάς, καπι-
ταλιστικής κρίσης σε παγκόσµιο επίπεδο.

Γεγονός είναι ότι «όποτε τσακώνονται τα βουβάλια, την πατάνε
πάντοτε τα βατράχια». Έτσι οι λαοί θα βγουν χαµένοι και από
αυτόν τον νέο εµπορικό πόλεµο, θα βγουν χαµένοι οι εργαζόµε-
νοι από τη νέα επίθεση στα δικαιώµατά τους που θα δεχτούν στο
όνοµα της θωράκισης των επιχειρηµατικών οµίλων στο νέο περι-
βάλλον του εµπορικού πολέµου και πολύ συχνά οι εµπορικοί πό-
λεµοι µετατρέπονται σε νέο κύκλο γενικευµένων ιµπεριαλιστικών
συγκρούσεων.

Έτσι λοιπόν για το ΚΚΕ, αλλά όπως αποδεικνύεται και από τα
ίδια τα πράγµατα, από την ίδια την εµπειρία του µπορεί να βγάλει
συµπέρασµα ο λαός, δεν µπορεί να υπάρξει καµιά διέξοδος στο
πλαίσιο του συστήµατος που θα είναι προς όφελος των αναγκών
του λαού, καµία απολύτως διέξοδος. Όλα τα ανοίγµατα, όλες οι
πολιτικές έχουν αποτύχει, γιατί πάντοτε το φάρµακο για να αντι-
µετωπιστεί ένα πρόβληµα µετατρέπεται σε φαρµάκι, γιατί αυτό
το σύστηµα σπαράσσεται από τις αντιθέσεις του και βεβαίως από
τη βαρβαρότητα. Και πώς αποδεικνύεται η βαρβαρότητα του συ-
στήµατος; Όταν υπάρχουν όλες οι προϋποθέσεις για να ικανο-
ποιηθεί το σύνολο των σύγχρονων και διευρυµένων λαϊκών
αναγκών και αυτές όχι µόνο δεν ικανοποιούνται, αλλά υποβαθµί-
ζεται ακόµη περισσότερο το επίπεδο. Και τι εµποδίζει στο να ικα-
νοποιηθούν αυτές οι ανάγκες, ενώ υπάρχουν όλες οι αντικει-
µενικές δυνατότητες, οι παραγωγικές δυνατότητες, η τεχνολογία,
η έρευνα, η επιστήµη και τα αποτελέσµατά της; Αυτό που το
εµποδίζει είναι ότι όλα αυτά είναι στα χέρια, είναι ιδιοκτησία των
καπιταλιστών και τα βάζουν σε εφαρµογή µόνο για το κέρδος
τους. Αυτό λοιπόν το καπιταλιστικό κέρδος είναι που θυσιάζει την
ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών και πρέπει µε αυτό να ξεµπερ-
δεύουµε. Άρα, η µόνη ρεαλιστική και αναγκαία διέξοδος προς
όφελος του λαού είναι ο σοσιαλισµός. Να ξεµπερδεύουµε µε τον
καπιταλισµό και µε τη βαρβαρότητα. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο
πρέπει να διευρυνθούν οι εστίες αντίστασης και να συγκρου-
στούµε µε τους πραγµατικούς υπεύθυνους, το κέρδος, την πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το εχθρικό αστικό κράτος και
όσες πολιτικές δυνάµεις το υπηρετούν.

Σε αυτόν ακριβώς τον δρόµο καλεί το ΚΚΕ να βαδίσουν τα
λαϊκά στρώµατα και όταν ο λαός παίρνει την υπόθεση στα χέρια
του, όπως κάνει µε την οργάνωση της πάλης του, µπορεί να
φέρει σηµαντικά αποτελέσµατα, τέτοια που τα όνειρά τους θα
πραγµατοποιηθούν ως εφιάλτες σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον

κατάλογο των οµιλητών. Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλης Κόκκαλης
από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει ο κ. Πασχαλίδης, ο κ. Μιχαηλί-
δης και ο κ. Κόνσολας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα χιλιάδες εργαζόµενοι

διαµαρτυρήθηκαν και αξίωσαν αξιοπρέπεια, αξιοπρέπεια στη
ζωή, αξιοπρέπεια στη διαβίωση. Αξίωσαν και ζητήσανε, όπως και
ζητούν, προσιτή στέγη, προσιτό ρεύµα, προσιτές τιµές στα τρό-
φιµα. Γι’ αυτό και εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία αντα-
ποκρινόµενοι καταθέσαµε την τροπολογία για τον δέκατο τρίτο
και δέκατο τέταρτο µισθό.

Πριν υπεισέλθω στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω δυο λόγια
για τους δασµούς. Ακούω συνέχεια από τους κυβερνητικούς Βου-
λευτές, από την Πλειοψηφία ότι «χρειάζεται σχέδιο, χρειάζεται
ψυχραιµία». Σίγουρα, χρειάζεται ψυχραιµία και σχέδιο, αρκεί να
µην µείνουµε στα λόγια και στην επικοινωνία.

Πρώτον, απαιτούνται συγκεκριµένες αποφάσεις στήριξης των
επιχειρήσεων, οι οποίες πλήττονται και είναι αυτές οι οποίες εξά-
γουν φέτα, εξάγουν λάδι, εξάγουν βρώσιµη ελιά. Η στήριξη να

προέλθει από το Ταµείο Ανάκαµψης µε επιδότηση των θέσεων
εργασίας αφενός και αφετέρου διαπραγµάτευση µε την Κυβέρ-
νηση των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής. Σίγουρα, θα υπάρξει
και µια συντεταγµένη κίνηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ας µην
περιµένουµε, όµως, πολλά από την Ευρωπαϊκή Ένωση, που είχε
κάνει συµφωνία για τη φέτα µε τον Καναδά εις βάρος της φέτας.
Επαναλαµβάνω εις βάρος της φέτας.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Είναι αλήθεια ότι υπάρχει στην κοινή
γνώµη εξαιτίας του νοµοσχεδίου η άποψη ότι υπάρχει βάσιµη ελ-
πίδα - πιθανότητα για διαγραφή. Υπάρχει διάχυτη η εικόνα στην
κοινωνία εξαιτίας της πολύ δυνατής επικοινωνιακής υπεροπλίας,
την οποία διαθέτετε, ότι εδώ θα έχουµε και αναστολή πλειστη-
ριασµών. Εδώ µε αυτό το νοµοσχέδιο, µε αυτές τις βελτιώσεις
του εξωδικαστικού µηχανισµού θα έχουµε και προστασία εν µέρει
της πρώτης κατοικίας, θα έχουµε και αύξηση του ορίων των ευά-
λωτων οφειλετών. 

Δυστυχώς, δεν ισχύει τίποτα από αυτά. Προκαλείτε σκόπιµη
σύγχυση, αφήνοντας να εννοηθεί ότι αυξάνονται τα όρια για τους
ευάλωτους. Όχι, αυξάνονται τα όρια, ώστε να εισέλθουν και
άλλοι εν δυνάµει δικαιούχοι στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Η αλή-
θεια ποια είναι; Δεν αλλάζει τίποτα για τους ευάλωτους. Δεν αλ-
λάζει τίποτα για την αναστολή των πλειστηριασµών. Δεν αλλάζει
τίποτα για την προστασία της πρώτης κατοικίας. 

Επιτρέψτε µου από την εµπειρία µου, κύριε Υπουργέ, αν και το
νοµοσχέδιο είναι του προκατόχου σας, είχαµε προτείνει κάποιες
παρεµβάσεις. Θα αναφέρω επτά παρεµβάσεις, οι δύο εκ των
οποίων είναι και στην τροπολογία. Ένα συµπέρασµα γενικό, ή
δεν σας αφήνουν οι servicers να περάσετε αυτό που πραγµατικά
πρέπει ή αυτοί που τα γράφουν δεν έχουν ιδέα. Δεν έχουν εισέλ-
θει ποτέ σε µια πλατφόρµα εξωδικαστικού µηχανισµού για να κα-
ταλάβουν πόσα είναι τα προβλήµατα και τι αντιµετωπίζουν οι
δανειολήπτες. Αλήθεια, ακούω για ρυθµίσεις. Δεν άκουσα µέχρι
στιγµής σε τι ποσοστό δανειοληπτών έχουν διαγραφεί τα χρέη,
ότι διεγράφησαν σε δέκα δανειολήπτες, ότι διαγράφηκε σε εκατό
το συγκεκριµένο ποσό, ότι σε άλλους διακόσιους οι δόσεις ήταν
πολύ µικρές. Γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι ναι µεν έχουν γίνει οι
αναµενόµενες ρυθµίσεις, αλλά εγκαταλείπονται. Πρώτον, το εί-
χαµε προτείνει, είναι στο νοµοσχέδιο η υποχρέωση αιτιολογίας
του πιστωτή σε περίπτωση απόρριψης, να αιτιολογεί γιατί απορ-
ρίπτει την πρόταση του δανειολήπτη. Δεν το κάνει. Υπάρχει κά-
ποια κύρωση; Όχι. Υπάρχει κύρωση εάν η τράπεζα ή οι servicers
δεν αιτιολογούν την απόρριψη; Όχι. 

Δεύτερον, µοναδικοποίηση της ακίνητης περιουσίας. Εάν
µπείτε στην πλατφόρµα του εξωδικαστικού να σας πω ένα παρά-
δειγµα. Ένας δανειολήπτης έχει τρία διαµερίσµατα στην ίδια οι-
κοδοµή. Η τράπεζα θα κάνει τρεις εγγραφές, αλλά επειδή δεν
γράφονται ούτε τα τετραγωνικά ούτε το ΚΑΕΚ, δεν ξέρει ο δα-
νειολήπτης ποιο να βάλει µε αποτέλεσµα να γίνονται λάθη. 

Τρίτη παρέµβαση, υπολογιστικό εργαλείο αλγόριθµος. Εδώ
είναι το ζουµί. Πώς προκύπτει, ποιο σοφό µυαλό βγάζει αυτό το
αποτέλεσµα ότι θα πληρώσεις τόσα σε τόσες δόσεις; Πώς προ-
κύπτει αυτό; Προκύπτει από τρεις παράγοντες. Η πρώτη είναι η
καθαρή παρούσα αξία σύµφωνα µε τα φορολογικά στοιχεία. Εδώ
δεν µπορεί να αµφισβητήσει κάποιος. Η δεύτερη είναι η καθαρή
παρούσα αξία σύµφωνα µε αυτά που δηλώνει ο δανειολήπτης.
Και η τρίτη είναι το ελάχιστο ποσό ανάκτησης των πιστωτών. Πώς
προκύπτει το ελάχιστο ποσό ανάκτησης; Σε περίπτωση ρευστο-
ποίησης τι θα έπαιρνε ο πιστωτής. 

Ποια αξία βγαίνει; Η µεγαλύτερη εκ των αντικειµενικής και
εµπορικής. Μέσα στο συγκεκριµένο κουτάκι του εξωδικαστικού
δεν προκύπτει εάν έχει γίνει εκτίµηση, εάν η εκτίµηση αυτή είναι
παλιά, εάν έχει ελαττώµατα το ακίνητο και ποια, µε αποτέλεσµα
ακίνητα τα οποία έχουν προφανή χαµηλή εµπορική αξία να εκτι-
µώνται σε πολύ µεγαλύτερη και µε συνέπεια ο αλγόριθµος να
βγάζει ότι θα πληρώσεις αυτές τις δόσεις, διότι η ακίνητη περι-
ουσία είναι πολύ µεγάλη. Εκεί ακριβώς µπορούσε ο δανει-
ολήπτης, ο οφειλέτης, να αντιλέξει και να πει ότι έχω κι εγώ τη
δικιά µου εκτίµηση, ώστε να µπορέσει να βγει ένα δίκαιο όσο το
δυνατόν συµπέρασµα, µια δίκαιη εκτίµηση.

Πέµπτη παρέµβαση, αιτήµατα διόρθωσης, αυτοδίκαιη ανα-
στολή των πλειστηριασµών. Καταχρηστικά τα αιτήµατα διόρθω-
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σης που γίνονται, µε συνέπεια να ανατρέχει η αίτηση στο αρχικό
στάδιο και να µην ισχύει η αναστολή πλειστηριασµών.

Έκτη παρατήρηση, να υπάρχει η δυνατότητα παρακολούθη-
σης των µηνιαίων δόσεων µε το επιβαλλόµενο επιτόκιο µέσω της
πλατφόρµας.

Έβδοµη παρέµβαση, διότι υπάρχει ανισότητα προφανή στα
συµβαλλόµενα µέρη, να υπάρχει χρονικός περιορισµός για την
απάντηση που δίνουν ο ΕΦΚΑ, το δηµόσιο και οι servicers. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεύτερη ευκαιρία ονοµάστηκε
αυτό. Σε µια τροπολογία αναστέλλετε την ποινική δίωξη για χρέη
στο Δηµόσιο. Προσέξτε να δείτε µια µεγάλη αδικία για αυτούς,
οι οποίοι στην κυριολεξία πτωχεύουν και δεν έχουν ακίνητη περι-
ουσία. Πότε επέρχεται η απαλλαγή; Τρία χρόνια µετά. Μέχρι να
φτάσουν τα τρία χρόνια έχουν ξεκινήσει οι ποινικές δίκες, οι
οποίες προβλέπουν ποινή τρία χρόνια µε δικό σας νόµο χωρίς
αναστολή. Άρα θα πάει µέσα, θα πάει στη φυλακή. 

Γιατί δεν προβλέπετε την αναστολή της ποινικής δίωξης µέχρι
το τέλος της τριετίας; Διότι, µετά αν είναι και τυπικά πτωχός, κη-
ρύσσεται αθώος. Είναι απλή λογική. Όµως, είπαµε ότι αυτοί που
τα γράφουν, προφανώς δεν έχουν ιδέα. Δεν υπάρχει άλλη εξή-
γηση, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό ας κουνηθείτε. 

Χρέη στον ΕΦΚΑ, εκατόν είκοσι δόσεις. Αυτό που πάτε να κά-
νετε µε τις ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες νοµίζω ότι απλά δεν
θα βοηθήσει, αλλά επαναφέρετε τις εκατόν είκοσι δόσεις για
χρέη σε εφορία και ασφαλιστικά ταµεία. 

Κλείνω µε µια πρόταση - παραίνεση. Παραιτηθήκατε από τα έν-
δικα µέσα στο Μάτι και στη Μάνδρα. Σωστά. Προσέξτε, αύριο θα
ψηφίσετε ότι υπάρχουν ενδείξεις ενοχής για τον κ. Τριαντόπουλο.
Δηλώστε ως δηµόσιο πολιτική αγωγή για υποστήριξη της κατη-
γορίας εις βάρος του κ. Τριαντόπουλου. Μπορείτε να το κάνετε; 

Αύριο, επισήµως θα πείτε ότι υπάρχουν ενδείξεις ενοχής για
τον κ. Τριαντόπουλο. Τη Δευτέρα εξαντλήστε τα δικαιώµατα από
το Ελληνικό Δηµόσιο και δηλώστε παράσταση πολιτικής αγωγής
προς υποστήριξη της κατηγορίας εις βάρος του κ. Τριαντόπου-
λου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα

τον κ. Πασχαλίδη Ιωάννη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε στόχο την οι-

κονοµική εξυγίανση, αλλά κυρίως την κοινωνική προστασία, έρ-
χεται σήµερα προς ψήφιση το παρόν νοµοσχέδιο το οποίο
αντικατοπτρίζει το τρίπτυχο οικονοµική ανάπτυξη, κοινωνική δι-
καιοσύνη και αλληλεγγύη για κάθε οικογένεια, δίνοντας µια µε-
γάλη δεύτερη ευκαιρία στη µεσαία τάξη για τη ρύθµιση του
κόκκινου ιδιωτικού χρέους. Συγχρόνως, ενισχύει την κεφαλαι-
αγορά δίνοντας φορολογικά κίνητρα και θεσπίζει επιπλέον δια-
φανείς διαδικασίες λειτουργίας της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

Πιο συγκεκριµένα, στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο περιλαµβά-
νονται νοµοθετικές διατάξεις που αποσκοπούν στην επιτάχυνση
της ανάπτυξης της κεφαλαιαγοράς. Ειδικότερα, δίνονται φορο-
λογικά και άλλα κίνητρα για την ενίσχυση της ουσιαστικής λει-
τουργίας του Χρηµατιστηρίου, αυξάνεται η έκπτωση δαπανών για
εισαγωγή µικροµεσαίων επιχειρήσεων στο Χρηµατιστήριο Αθη-
νών και µειώνεται από 15% σε 5% ο συντελεστής φορολογίας σε
τόκους εισηγµένων εταιρικών οµολόγων που αποσκοπούν φυ-
σικά πρόσωπα, φορολογικοί κάτοικοι Ελλάδος. 

Επίσης, θεσπίζονται επιπλέον διαφανείς διαδικασίες λειτουρ-
γίας της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς µε βάση τις βέλτιστες διε-
θνείς και ευρωπαϊκές πρακτικές. Επιπλέον, εισάγονται µέτρα για
την προστασία των επενδυτών στα κρυπτοστοιχεία και για την
αποτελεσµατική ενσωµάτωση στο ελληνικό δίκαιο της κεφαλαι-
αγοράς και του εν γένει χρηµατοπιστωτικού τοµέα των νέων δια-
τάξεων του ενωσιακού δικαίου.

Περνώντας στην ανάλυση των νέων ρυθµίσεων για τον εξωδι-
καστικό µηχανισµό, θα ήθελα να σηµειώσω ότι την περασµένη
δεκαετία η Ελλάδα βρέθηκε στο επίκεντρο µιας πολύ µεγάλης
οικονοµικής κρίσης, η οποία έπληξε καίρια τόσο τα νοικοκυριά
όσο και το τραπεζικό σύστηµα της χώρας, µε αποτέλεσµα τη δη-

µιουργία ενός πολύ µεγάλου ποσοστού κόκκινων δανείων.
Μετά τις εκλογές του 2019, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-

τσοτάκη παρέλαβε µια κατάσταση στην οποία σχεδόν το ένα στα
δύο δάνεια ήταν µη εξυπηρετούµενο. Όµως, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας κατάφερε µε σχεδιασµό και καίριες παρεµ-
βάσεις να φέρει την Ελλάδα πλέον στη δέκατη έκτη θέση πανευ-
ρωπαϊκά σε σχέση µε το ιδιωτικό χρέος. Δηλαδή κατάφερε να
παραµείνει κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Και ειδικότερα,
µέσω του «Ηρακλή», οι τράπεζες πέτυχαν αξιοσηµείωτη µείωση
των δεικτών των µη εξυπηρετούµενων δανείων. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, στοχεύοντας στο να καλύπτεται
η µεσαία τάξη στην αντιµετώπιση του ιδιωτικού χρέους, περιλαµ-
βάνει πολλές θετικές ρυθµίσεις που αφορούν τον εξωδικαστικό
µηχανισµό, ώστε να αφορά πολλές οικογένειες, πολλούς συµπο-
λίτες µας οι οποίοι αυτή τη στιγµή βιώνουν οικονοµικό αποκλει-
σµό λόγω της αδυναµίας ρύθµισης των δανείων τους. 

Οι δανειολήπτες αυτοί θα γίνουν και πάλι δηµιουργικοί πολίτες,
θα έχουν µια δεύτερη ευκαιρία να κάνουν µια νέα αρχή στη ζωή
τους. Έτσι, µε τις νέες ρυθµίσεις, διπλασιάζονται τα εισοδηµα-
τικά και περιουσιακά όρια προκειµένου να χαρακτηριστεί ένας
οφειλέτης επιλέξιµος στο πλαίσιο της υποχρεωτικής αποδοχής
του εξωδικαστικού µηχανισµού από τους πιστωτές. Προϋπόθεση
είναι οφειλέτης να έχει ανώτατο όριο ήδη µη εξυπηρετούµενων
τραπεζικών οφειλών σε τράπεζες ή servicers τις 300.000 ευρώ. 

Με αυτόν τον διπλασιασµό των ορίων τα φυσικά πρόσωπα, που
χαρακτηρίζονται ως επιλέξιµοι οφειλέτες, αυξάνονται από 7% σε
85% του συνόλου των αιτούντων. Επίσης, υποχρεώνεται πλέον ο
πιστωτής να έχει καταθέσει, τουλάχιστον τρεις µήνες προ της
διενέργειας πλειστηριασµού, έγγραφη πρόταση ρύθµισης στον
οφειλέτη. Επιπλέον, προβλέπεται η απαλλαγή του οφειλέτη, για
τον οποίο δεν ανοίγει η πτωχευτική διαδικασία, αλλά καταχωρεί-
ται στο µητρώο αφερεγγυότητας. 

Με τη νέα ρύθµιση προστίθεται η δυνατότητα στον εισηγητή-
δικαστή, κατόπιν αίτησης του οφειλέτη, να εκδίδει πράξη µε την
οποία διαπιστώνει την επέλευση της απαλλαγής του οφειλέτη
από τις οφειλές του. Επιπροσθέτως, µε ειδική ρύθµιση επεκτά-
θηκαν οι προθεσµίες, ώστε να µπορεί ο ευάλωτος οφειλέτης να
ενταχθεί στο ενδιάµεσο πρόγραµµα. Έτσι, ενώ πριν ο οφειλέτης
έπρεπε να είχε κάνει τη σχετική αίτηση 60 ηµέρες πριν από την
κατάσχεση, τώρα µπορεί να την κάνει 20 ηµέρες πριν. 

Ιδιαιτέρως ευεργετική είναι και η διάταξη σχετικά µε την εξα-
µηνιαία παράταση στο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τη µείωση
των κόκκινων δανείων που βρίσκονται στα χαρτοφυλάκια των
τραπεζών. 

Πέραν όλων των άλλων, το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµβάνει
και σχετική διάταξη που ρυθµίζει οριστικά το ζήτηµα του συµψη-
φισµού της προσωπικής διαφοράς περίπου σαράντα χιλιάδων
δηµοσίων υπαλλήλων, γεγονός που θα τους επιτρέψει να λαµβά-
νουν απρόσκοπτα τις αυξήσεις που τους αναλογούν στο µέλλον. 

Αξίζει, επίσης, να σηµειωθεί ότι σε αυτό το σχέδιο νόµου προ-
βλέπεται η παραίτηση του ελληνικού δηµοσίου από την άσκηση
ενδίκων µέσων κατά οριστικών αποφάσεων πρωτοβάθµιων διοι-
κητικών δικαστηρίων για τη Μάνδρα και το Μάτι. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι για ακόµη µια φορά η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη φέρνει προς ψήφιση ένα νο-
µοσχέδιο που στόχο έχει, όχι µόνο να επιλύσει το τεράστιο
ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους, αλλά και να ενισχύσει την αναπτυ-
ξιακή διαδικασία της ελληνικής οικονοµίας µε τη δηµιουργία νέων
επενδυτικών ευκαιριών. Το νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβάνει ρεα-
λιστικές προτάσεις µε βελτιωτικές παρεµβάσεις προς όφελος
όλων των πολιτών, µέσα σε ένα πλαίσιο κοινωνικής δικαιοσύνης,
ενισχύοντας ταυτόχρονα τη χρηµατοπιστωτική σταθερότητα στη
χώρα µας και διατηρώντας πάντα την ελληνική οικονοµία σε τρο-
χιά ανάπτυξης. 

Τη δεδοµένη χρονική στιγµή, λόγω της παγκόσµιας αβεβαι-
ότητας που επικρατεί, η ελληνική οικονοµία χρειάζεται στο τιµόνι
της µια ηγεσία που θα της προσφέρει σταθερότητα και θα είναι
σε θέση να ανταποκριθεί στις νέες συνθήκες. Αυτή δεν είναι άλλη
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Εµµανουήλ Κόνσολας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ

και αγαπητά στελέχη του Υπουργείου Οικονοµικών, είµαι πολύ
χαρούµενος σήµερα που στη Βουλή συζητείται ένα πολύ σηµα-
ντικό νοµοσχέδιο, οι παράµετροι του οποίου αναλύθηκαν µε επι-
τυχία -και θέλω να τους συγχαρώ- από την εισηγήτρια µας την κ.
Ιατρίδη, αλλά και από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο τον
κ. Μηταράκη µε αρτιότητα, 

Κύριε Υπουργέ, θέλω και εσάς να σας συγχαρώ και την ηγεσία,
γιατί ενώ αναλάβατε πρόσφατα, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο που
είναι εξαιρετικά επίκαιρο για την ελληνική κοινωνία. 

Αν αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι σηµαντικό που απασχολεί τον
κάθε πολίτη στη χώρα, ποιο θα ήταν το νοµοσχέδιο που θα µπο-
ρούσε να αντιµετωπίσει τόσα ζωτικά προβλήµατα στο διαθέσιµο
εισόδηµα µιας οικογένειας, που εξαιτίας των αβελτηρίων δεν
µπορεί να ανταπεξέλθει σήµερα; Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν,
που έρχεται προς ψήφιση στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αφορά σ’
έναν µεγάλο αριθµό πολιτών από τον Έβρο µέχρι τη Γαύδο και
από τα Διαπόντια µέχρι το Καστελόριζο. 

Και το γνωρίζουµε όλοι, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
στις εκλογικές µας περιφέρειες που συναναστρεφόµαστε µε συ-
µπολίτες µας και είναι σε απόγνωση κάποιοι από αυτούς, γιατί
δεν µπόρεσαν να µπουν στον εξωδικαστικό µηχανισµό και όχι
µόνο. Κυρίως σε αυτούς είναι χρήσιµο το νοµοσχέδιο, που έχουν
οφειλές όχι µόνο στις τράπεζες, αλλά και στους servicers, στις
εταιρείες αυτές δηλαδή που διαχειρίζονται δάνεια.

Στην Δωδεκάνησο -το γνωρίζουµε από την κ. Ιατρίδου πάρα
πολύ καλά- έχουµε ένα µεγάλο πρόβληµα που προήλθε από τη
Συνεταιριστική Τράπεζα Δωδεκανήσου, που η «κακή» τράπεζα
πήγε σε servicers. Και, µάλιστα, δεν είναι µόνο οι τράπεζες και οι
διαχειριστικές αυτές εταιρείες, αλλά είναι και η εφορία και τα
ασφαλιστικά ταµεία που δηµιουργούν πρόσθετο πρόβληµα. Και
είχαν αδυναµία πρόσβασης στον εξωδικαστικό µηχανισµό αυτοί
οι συµπολίτες µας µε αποτέλεσµα να µην µπορούν να ρυθµιστούν
και να προχωρήσουν µπροστά τη ζωή τους. 

Στο τέλος της ηµέρας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολί-
τες είναι αυτοί που µας κρίνουν και αυτοί είναι που θα κρίνουν
και ποιοι συνδράµουν στην ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου για
να αµβλύνουν αυτές τις αβελτηρίες και να µπορέσει έτσι να δια-
µορφωθεί ένα πλαίσιο πρακτικών λύσεων για τα πραγµατικά προ-
βλήµατα. 

Γι’ αυτό σας καλούµε από την αρχή να στηρίξετε αυτήν την
προσπάθεια της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Οικονοµικών
γιατί ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών είναι ένα
εργαλείο που θα λειτουργήσει ακόµα καλύτερα µε τις βελτιώσεις
που φέρνει το νοµοσχέδιο αυτό. 

Σε πείσµα όλων όσοι είχαν προεξοφλήσει την αποτυχία και την
αναποτελεσµατικότητα του εξωδικαστικού µηχανισµού, αναδει-
κνύεται µε τα στοιχεία που είναι διαθέσιµα στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών ότι υπάρχει µια συνολική ρύθµιση οφειλών ύψους 10,9
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Είναι λίγα αυτά; Φυσικά όχι. Παράλληλα,
µέσα από τον εξωδικαστικό µηχανισµό, υπάρχει ρύθµιση οφειλών
που έχει γίνει µε κούρεµα και διαγραφή οφειλών συνολικού
ύψους 3,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μάλιστα, το µέσο κούρεµα
για οφειλές προς το δηµόσιο ανέρχεται στο 15% για τις οφειλές
προς χρηµατοπιστωτικούς φορείς και µάλιστα, σε ύψος 30,4%.
Είναι µεγάλο ποσοστό. 

Επιπρόσθετα, µία στις δύο ρυθµίσεις οφειλής προς χρηµατο-
πιστωτικούς φορείς, όπως προανέφερα, δηλαδή τράπεζες και
servicers,  έχει διαγραφεί και έτυχε αυτής της πρόβλεψης άνω
του 30% µέσω του εξωδικαστικού µηχανισµού. Μέχρι σήµερα ο
αριθµός των επιτυχόντων ρυθµίσεων ανέρχεται σε 33.432, που
είναι, φυσικά, συµπολίτες µας σε όλη την επικράτεια γι’ αυτές τις
οφειλές. Τον τελευταίο χρόνο, µάλιστα, υπάρχει µια αύξηση στον
ρυθµό ένταξης αιτήσεων στον µηχανισµό της τάξης του 11,7%. 

Έχουµε, συνεπώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα εργαλείο
που λειτουργεί για ένα ζήτηµα που απασχολεί χιλιάδες πολίτες.
Και αυτό φαίνεται από τους αριθµούς που κατέθεσα. Και οφεί-
λουµε να ενισχύσουµε ακόµα περισσότερο τη λειτουργία, αλλά,

κυρίως, την αποτελεσµατικότητά του. Να ενισχύσουµε δηλαδή,
την πρόβλεψη περισσότεροι συµπολίτες µας να ωφεληθούν από
αυτήν την πρόβλεψη του νόµου που υπήρχε µέχρι τώρα. Ο στό-
χος µας αυτός αποτυπώνεται στις διατάξεις του νοµοσχεδίου,
αφού µε την ψήφισή τους αυξάνεται ο αριθµός των οφειλετών
που µπορούν να ενταχθούν στον εξωδικαστικό µηχανισµό όσο
και να µπορέσουν να ρυθµίσουν τις συνολικές οφειλές, ώστε
εκτός από τους οικονοµικά ευάλωτους δανειολήπτες να µπορούν
πλέον να ενταχθούν στον µηχανισµό και άνθρωποι που ανήκουν
στη µεσαία τάξη µε τη διεύρυνση των ορίων και των κριτηρίων.

Και το ερώτηµα µέχρι σήµερα είναι: Μπορούσαν να ενταχθούν;
Ακούσαµε την κ. Ιατρίδου. Φυσικά, και δεν µπορούσαν. Γιατί δεν
µπορούσαν; Γιατί, ουσιαστικά, µε αυτήν την πρόβλεψη διευρύ-
νονται όχι µόνο τα εισοδηµατικά κριτήρια, αλλά και τα όρια των
περιουσιακών καταθέσεων. Παράλληλα, κατοχυρώνεται η δυνα-
τότητα ένταξης στον εξωδικαστικό µηχανισµό, χωρίς να χρει-
άζεται καµία αποδοχή –το τονίζω- ή έγκριση από τράπεζες ή από
το Δηµόσιο. Μέχρι τώρα αυτό χρειαζόταν. Γι’ αυτό είχε αποκλει-
σµό µεγάλο εύρος από τους συµπολίτες µας.

Για ένα µονοπρόσωπο νοικοκυριό, επιτρέψτε µου να τονίσω,
το νέο όριο εισοδήµατος φτάνει στις 14.000 ευρώ από τις 7.000
ευρώ που ήταν µέχρι σήµερα, ενώ για το νοικοκυριό δύο µελών
χωρίς παιδιά φτάνει στις 21.000 από τις 10.500 που ήταν µέχρι
σήµερα και για µία πενταµελή οικογένεια οριοθετείται πλέον στις
42.000 ευρώ από τις 21.000 ευρώ που ήταν µέχρι σήµερα. Αντί-
στοιχα, τα όρια της ακίνητης περιουσίας φτάνουν έως και τις
360.000 ευρώ. Δηλαδή, ένας νοικοκύρης που έχει ένα σπίτι και
ενδεχοµένως ένα σπίτι στο χωριό ή ένα σπίτι που κληρονόµησε
που είναι αυτής της αξίας. Εποµένως, η µεσαία τάξη πλέον βρί-
σκει απόηχο σε αυτό το νοµοσχέδιο, που ήταν αποκλεισµένη.

Και αυτό που επιτυγχάνεται µε τις ρυθµίσεις που έρχονται
προς συζήτηση και ψήφιση, είναι η ένταξη στον εξωδικαστικό µη-
χανισµό ρύθµισης οφειλών ανθρώπων που µέχρι σήµερα οι αιτή-
σεις τους δεν µπορούσαν να γίνουν αποδεκτές λόγω των όρων
και των κριτηρίων που ίσχυαν και τα οποία –όπως είπα- αλλάζουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου, µόνο για ενάµισι λεπτό ακόµη.
Και, βεβαίως, είναι σαφές ότι για όσους πληρούν τα νέα κριτή-

ρια και τους όρους που έχουν τεθεί, η ρύθµιση οφειλών κλειδώνει
αυτόµατα χωρίς να απαιτείται η έγκριση από τις τράπεζες ή το
δηµόσιο. 

Επιτρέψτε µου στον επίλογο να τονίσω δύο ακόµα προβλέψεις
πολύ σηµαντικές. Η µία είναι η ευνοϊκή ρύθµιση και εξέλιξη ότι
καταργείται η προθεσµία των εξήντα ηµερών για την ένταξη ενός
οφειλέτη στο ενδιάµεσο πρόγραµµα προστασίας από κατασχέ-
σεις και πλειστηριασµούς. Και η άλλη είναι στην ίδια κατεύθυνση,
ευνοϊκή, αφού προβλέπει ότι στο εξής οι πιστωτές θα είναι υπο-
χρεωµένοι να στέλνουν έγγραφη πρόταση ρύθµισης στον οφει-
λέτη, τουλάχιστον, τρεις µήνες πριν τον πλειστηριασµό. Πολύ
απλά, δηλαδή, µέχρι σήµερα υπήρχε η διαδικασία πλειστηρια-
σµού που οδηγούσε σε ρύθµιση, πλέον η πρόταση για ρύθµιση
θα προηγείται της διαδικασίας του πλειστηριασµού. 

Είναι, επίσης, σηµαντικό ότι αλλάζει πλήρως ο τρόπος µε τον
οποίο αντιµετωπίζονται οι πολίτες που δεν είχαν καµία περιουσία
και στην προκειµένη περίπτωση δεν χρειάζεται η διαδικασία δι-
καστικής πτώχευσης. Τώρα πλέον, η περίπτωση ενός οφειλέτη
δεν έχει τη δυνατότητα να βρεθεί σε οµηρία, αλλά έχει τη δυνα-
τότητα µε τα περιουσιακά στοιχεία και τα εισοδήµατα να κατα-
χωρείται απευθείας στο µητρώο φερεγγυότητας και θα απαλ-
λάσσεται από τις οφειλές του, χωρίς να απαιτούνται πρόσθετες
διαδικασίες. 

Αναµφίβολα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο
είναι στη θετική κατεύθυνση. Και όπως είπα πριν, στο τέλος της
ηµέρας θα κριθούµε από τη συνδροµή µας γι’ αυτές τις προβλέ-
ψεις, που είναι πολύ σηµαντικές για να υπάρχει ένα εύρος πολι-
τών που θα µπορούν να ενταχθούν και να φύγουν από αυτήν την
οµηρία που έχει δηµιουργήσει η οικονοµική κρίση το προηγού-
µενο διάστηµα.

Κύριε Υπουργέ, συγχαρητήρια. 
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σταύρος Μιχαηλίδης από το ΠΑΣΟΚ και θα ακολουθήσουν η κ.
Σπυριδάκη, ο κ. Ιωάννης Παππάς και ο κ. Χουρδάκης.

Κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν αισθάνοµαι, πραγµατικά, την
ανάγκη όπως ο κ. Κόνσολας, να αρχίσω να µοιράζω συγχαρητή-
ρια. 

Έχουµε, λοιπόν, µπροστά µας σήµερα ένα νοµοσχέδιο υπό τη
ρητορική της ενίσχυσης της κεφαλαιαγοράς και της προστασίας
της µεσαίας τάξης. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι αγνοεί τις
βαθύτερες δυσλειτουργίες της ελληνικής οικονοµίας και τις ανι-
σότητες που επιδεινώνονται από τις πολιτικές της. Για µια ακόµα
φορά δεν αντιµετωπίζονται σε οποιοδήποτε βαθµό οι δοµικές
αδυναµίες που καθιστούν την Ελλάδα 26η χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση στο ΑΕΠ και, βεβαίως, είναι κάτω από το 70% του µέσου
όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ακόµα χαµηλότερα και από τη
γειτονική µας Βουλγαρία. 

Επί του νοµοσχεδίου θα πω ότι, κύριοι Υπουργοί, «ξεχάσατε»
να περάσετε από τη δηµόσια διαβούλευση 15 άρθρα. Γι’ αυτά τα
άρθρα που δεν πέρασαν από τη διαβούλευση, δεν λάβατε υπ’
όψιν την άποψη της κοινωνίας. Δεν πρόκειται µόνο για µια προ-
χειρότητα, αλλά για παραβίαση της αρχής της διαφάνειας και
της ίδιας της δηµοκρατίας. 

Ένα από αυτά τα άρθρα είναι και το 215, που παραδίδει τη δια-
χείριση των ληξιπρόθεσµων οφειλών του ΕΦΚΑ σε ιδιωτικές ει-
σπρακτικές εταιρείες µε πρόφαση την εξειδικευµένη τεχνογνω-
σία, που αυτές κατέχουν. 

Πραγµατικά, µπορείτε να µας διαφωτίσετε ποια είναι αυτή η
τόσο εξειδικευµένη τεχνογνωσία που απαιτείται για την αναζή-
τηση οφειλών, που δεν µπορεί να διεκπεραιωθεί από τους υπαλ-
λήλους του ΕΦΚΑ, όπως, παραδείγµατος χάριν, γίνεται -και
αρκετά επιτυχηµένα- από την ΑΑΔΕ στο εισπρακτικό κοµµάτι; 

Επειδή, µάλιστα, αφιερώνετε µια ολόκληρη παράγραφο στη
συµµόρφωση των εν λόγω εταιρειών µε τα προσωπικά δεδοµένα
-και καλά κάνετε- να σας ενηµερώσουµε ότι ο ίδιος ο e-ΕΦΚΑ,
που είναι κι ο υπεύθυνος για την επεξεργασία των δεδοµένων,
δεν έχει ακόµα συµµορφωθεί µε τις διατάξεις του γενικού κανο-
νισµού. Υπάλληλοι µε βαριά και χρόνια προβλήµατα υγείας δεν
µπορούν να τηλεργαστούν, γιατί ακόµη ο φορέας δεν έχει συµ-
µορφωθεί µε τη νοµοθεσία για τα προσωπικά δεδοµένα. Από το
2021 που φέρατε αυτόν τον νόµο αυτός παραµένει ακόµη ανε-
φάρµοστος. Όπως µας ενηµέρωσε το αρµόδιο Υπουργείο, η δια-
δικασία συµµόρφωσης βρίσκεται ακόµη σε διαγωνιστική διαδι-
κασία. 

Καταθέτω στα Πρακτικά αυτήν την αλληλογραφία που είχα
πρόσφατα µε τον e-ΕΦΚΑ για το θέµα της τηλεργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Μιχαηλίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Δυο λόγια για το άρθρο 178. Σχετικά µε τα ζητήµατα που ανα-
κύπτουν από τη διάταξη για τον εξωδικαστικό µηχανισµό το
ΠΑΣΟΚ έχει τοποθετηθεί συγκεκριµένα και εµπεριστατωµένα.
Θέλω, όµως, την προσοχή σας, κύριε Υπουργέ, γιατί υπάρχει ένα
νοµοθετικό κενό, που τιµωρεί όσους ρύθµισαν τις ασφαλιστικές
τους οφειλές µέσω του εξωδικαστικού µηχανισµού που προβλέ-
πει ο ν.4738/2020. Αν αιτηθούν σύνταξη αυτοί που έχουν µπει
στον τότε διακανονισµό, ο διακανονισµός ακυρώνεται και πάνε
πίσω στην προτέρα κατάσταση. Το κενό αυτό δεν υπήρχε στη
ρύθµιση του ν.4611/2019, που τότε προέβλεπε 120 δόσεις αντί
240. Οι πολίτες, κάποιοι, την αρνήθηκαν και εγκατέλειψαν την
εξυπηρέτηση των ρυθµίσεων µε τον ν.4611 και τώρα αδυνατούν
να επιστρέψουν. 

Το ζήτηµα το γνωρίζει καλά ο ΕΦΚΑ. Το έχει επισηµάνει και ο
Συνήγορος του Πολίτη µε σχετική εισήγησή του, όπου εµφατικά
δηλώνει ότι η απροσδόκητη απώλεια της ρύθµισης εγείρει συ-
νταγµατικά ζητήµατα προστασίας της δικαιολογηµένης εµπιστο-
σύνης του διοικουµένου. Νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε ότι πρέπει
να γίνουν άµεσες ενέργειες για την αποκατάσταση αυτής της κα-

τάστασης. Καταθέτω και στα Πρακτικά την επικοινωνία που είχα
µε τον Συνήγορο του Πολίτη για το θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Μιχαηλίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Επειδή σας βλέπω εδώ, θέλω να θέσω και ένα-δύο άλλα ζητή-
µατα. Η αδικία που αισθάνονται, κύριε Υπουργέ, οι συνταξιούχοι
ναυτικοί. Είναι πραγµατικά δύσκολο να καταλάβει -εγώ τουλάχι-
στον να καταλάβω- ένας νησιώτης γιατί δεν µπορείτε να αντιλη-
φθείτε ότι η δουλειά του ναυτικού έχει τεράστια διαφορά από
εµάς όλους που εργαζόµαστε στη στεριά. Υπάρχουν, λοιπόν, σή-
µερα, µε τη λάθος εφαρµογή της νοµοθεσίας, δύο κατηγορίες
συνταξιούχων, οι προ του 2016 και οι µετά του 2016 -εννοώ ναυ-
τικοί- όπου όλα γίνονται λάθος στην πρώτη κατηγορία, τους προ
του 2016. 

Ένα απλό παράδειγµα µόνο θα σας πω, ότι πρέπει να καταλά-
βει το Υπουργείο, µε τις εγκυκλίους που εκδίδει, ότι ο ναυτικός
που βρίσκεται στο πλοίο δεν εργάζεται οκτάωρο, εργάζεται 24
ώρες, 7 ηµέρες την εβδοµάδα, 365 ηµέρες τον χρόνο. Άρα, λοι-
πόν, όταν υπολογίζετε µε έναν συντελεστή συγκεκριµένο τα συ-
ντάξιµά του χρόνια, υπολογίζετε µε εκατό ηµέρες παραπάνω.
Αυτό πρέπει να το δείτε για να θεραπευτεί, γιατί είναι πάρα πολύ
άδικο. Μην µας διαφεύγει της προσοχής ότι η ναυτιλία εισρέει
στην Ελλάδα 23 δισ. περίπου τον χρόνο, το γνωρίζετε καλά. 

Ένα προτελευταίο που θα ήθελα να πω είναι, κύριε Υπουργέ,
για τον νησιωτικό ΦΠΑ στα µικρά νησιά. Η Χίος, παραδείγµατος
χάριν, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο τότε και µε ευκαιρία των
µεταναστών κ.λπ., κατέβηκε µια σκάλα κάτω στον ΦΠΑ, ενώ στον
ίδιο νοµό –αν µπορούσαµε να το πούµε έτσι- που είναι οι Οινούσ-
σες και τα Ψαρά, αυτοί οι άνθρωποι που είναι εκατόν πενήντα
όλες κι όλες οι ψυχές σε αυτά τα νησάκια, που έχουν πολύ µε-
γάλη σηµασία για εθνικούς λόγους που αντιλαµβάνεστε, τα κρα-
τάτε επίµονα –δεν θέλω να πω ανάλγητα- στο 24%. Να κερδίζει
το κράτος κάθε µέρα 50 ευρώ από το κάθε νησί; Αξίζει τον κόπο
να στενοχωρούµε αυτούς τους ανθρώπους και να οδηγούµε τα
νησιά στην ερήµωση; 

Διότι δεν φτάνει να αγοράζουµε Rafale και φρεγάτες Belharra
και όλα αυτά τα πράγµατα. Χρειάζεται η Ελλάδα, για ευνόητους
λόγους, κατοίκους στο νησιωτικό αρχιπέλαγος του Αιγαίου. Και
αν συνεχίζουµε τόσο αδιάφορα να µην προσέχουµε τα παράπονά
τους και τις δυσκολίες τους, πολύ φοβάµαι ότι πραγµατικά θα
µείνουν ακατοίκητα. 

Για ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σηµειώσω το
εξής και τελειώνω. Δεν µπορώ, κύριε Υπουργέ, µιας και εκπρο-
σωπείτε σε αυτά τα έδρανα σήµερα µόνος την Κυβέρνηση, να
µην λάβω υπ’ όψιν µου αυτό το τραγικό, που ήρθε να προστεθεί
στα τόσα άλλα, στο θέµα των Τεµπών, µε την αναγκαστική ή από
φιλότιµο παραίτηση του επικεφαλής της Επιτροπής Διερεύνησης
Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων. 

Δεν θα πω για την 717, δεν θα πω για τις υποδοµές, για όλα
αυτά που έφεραν αυτό το έγκληµα των Τεµπών. Θα πω τα εξής.
Ποιος ανάγκασε αυτήν την επιτροπή να πάρει πίσω και να πει ότι
αυτή η έκρηξη δεν έγινε και αυτά που έλεγε προηγουµένως µε
τους υδρογονάνθρακες κ.λπ., αλλά πάµε πάλι στη σιλικόνη. Διότι
λάβετε υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ, ότι όχι στα Airbus 388, αλλά
στα Cessna και στα Piper, όταν παρατηρηθεί και αναφερθεί ότι
ένα ρακοράκι έσταξε µια σταγονίτσα, καθηλώνεται στον κόσµο
όλη η αεροπορία. Το ίδιο γίνεται στα Airbus, το ίδιο γίνεται στη
Boeing. Μιλώ ως αεροπόρος. 

Εδώ, λοιπόν, αφού καταλήγετε και βγαίνουν όλα τα παπαγα-
λάκια και λένε στα ραδιόφωνα ότι είναι αίτιο η σιλικόνη -όλα τα
κράτη της Ευρώπης και του κόσµου τέτοια τρένα ηλεκτροκίνητα
χρησιµοποιούν τη σιλικόνη ως ψύξη για τους µετασχηµατιστές-
έχετε ιερά υποχρέωση -προσέξτε τι λέω, τα λέω επίτηδες για να
καταγραφούν στα Πρακτικά- να βγάλει σήµερα bulleting και να
πει στον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Σιδηροδρόµων «Πιστεύω ότι
σύµφωνα µε το πόρισµα αυτό» -ο Θεός να το κάνει πόρισµα- «το
πύρινο µανιτάρι προκλήθηκε από τη σιλικόνη». Και τότε η Ευρω-
παϊκή Αρχή Σιδηροδρόµων οφείλει άµεσα να κατεβάσει τους δια-
κόπτες σε όλα τα ηλεκτροκίνητα τρένα στην Ευρώπη, για να µην
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πω στον υπόλοιπο κόσµο, µιας και στην Ευρώπη είµαστε. 
Κάντε το αν το πιστεύετε. Αν πιστεύετε ότι αυτή η πύρινη

σφαίρα, που σκότωσε τόσα παιδιά, οφείλεται στη σιλικόνη, έχετε
υποχρέωση ηθική, νοµική, τα πάντα, να κλείσετε σήµερα και τους
συρµούς που λειτουργούν στην Ελλάδα και να στείλετε ειδοποί-
ηση στον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Σιδηροδρόµων να βάλει λου-
κέτο σε όλα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προτού δώσουµε

τον λόγο στην επόµενη οµιλήτρια, που είναι η κ. Σπυριδάκη, προς
ενηµέρωση του Σώµατος σε ό,τι αφορά στη διαδικασία, σήµερα
θα εξαντλήσουµε τον κατάλογο των οµιλητών. Υπολογίζουµε έως
τις 22.00’ το βράδυ να διακόψουµε. Στη συνέχεια θα επανέλ-
θουµε αύριο στις 10.00’ το πρωί µε τις δευτερολογίες. Κάποιοι
Κοινοβουλευτικοί που δεν µίλησαν σήµερα, θα µιλήσουν αύριο
και, φυσικά, θα κλείσουµε µε τις οµιλίες των Υπουργών. Υπολο-
γίζουµε γύρω στις 12.00’ να ολοκληρωθεί η διαδικασία αύριο,
ούτως ώστε να περάσουµε στη συζήτηση για τις άρσεις ασυλίας,
σύµφωνα και µε την ηµερήσια διάταξη που έχετε λάβει.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Σπυριδάκη Αικατερίνη από το ΠΑΣΟΚ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν περάσω

στο νοµοσχέδιο επιτρέψτε µου να χαιρετίσω και εγώ από αυτό
το Βήµα τους χιλιάδες συµπολίτες µας που σήµερα απεργούν
και βγήκαν στον δρόµο όχι για να σας στείλουν το µήνυµα να
πάτε την Ελλάδα πιο ψηλά, αλλά γιατί κουράστηκαν να τη βλέ-
πουν τόσο χαµηλά, γιατί κουράστηκαν να δουλεύουν και ο µισθός
να µην φτάνει και κουράστηκαν να παλεύουν για τα αυτονόητα
χωρίς να ξέρουν τι τους ξηµερώνει αύριο. Ζητούν σεβασµό, αξιο-
πρέπεια και δικαιοσύνη. 

Κυρίες και κύριοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο απαριθµεί 234
άρθρα και γι’ αυτό ζητώ προκαταβολικά συγγνώµη που θα
υπερβώ κατά λίγο τον χρόνο. Αυτή η τακτική συντηρεί διαχρονικά
το φαινόµενο της κακής νοµοθέτησης, το οποίο, φυσικά, δεν σας
απασχολεί να καταπολεµήσετε. Αντί, λοιπόν, να ενσωµατώνονται
οι Οδηγίες σε εύλογους χρόνους ώστε να είµαστε συνεπείς στις
υποχρεώσεις µας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επιλέγετε τη
λύση «πέρνα τα όλα, να τελειώνουµε», χωρίς να έχει προηγηθεί
η απαραίτητη επεξεργασία. Γιατί ναι µεν οι ρυθµίσεις περί κεφα-
λαιαγοράς ήταν απαραίτητες, πλην, όµως, ο τρόπος που ήρθε η
ρύθµιση είναι, τουλάχιστον, χαοτικός. Και δεν είναι κάτι που λέµε
εµείς, είναι κάτι που λένε και εκπρόσωποι φορέων που έχουν
υποστηρίξει ότι η σωρευτική ενσωµάτωση των ενωσιακών νοµο-
θετικών κειµένων καθιστά δύσκολη την κατανόησή τους ακόµα
και για εξειδικευµένους στην κεφαλαιαγορά επαγγελµατίες και
επιστήµονες. 

Πέραν αυτού, αν και το νοµοσχέδιο πλασάρεται ως ενίσχυση
της συµµετοχής των µεσαίων και µικρών επιχειρήσεων στο Χρη-
µατιστήριο, δεν παύει να κυριαρχείται από funds και να χαρακτη-
ρίζεται από έλλειψη παραγωγικών επιχειρήσεων. Το Χρη-
µατιστήριο, όµως, δεν είναι µόνο οι επενδυτές του, είναι και οι
άνθρωποι που είναι πίσω από αυτό. Ο Σύλλογος Εργαζοµένων
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς αναφέρει ότι οι υπηρεσίες είναι
άκρως υποστελεχωµένες και λειτουργούν στα όρια της κατάρ-
ρευσης. Χρειάζονται, λοιπόν, άµεσα οι εγγυήσεις της Κυβέρνη-
σης ότι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς θα ενισχυθεί, διαφορετικά οι
σχετικές διατάξεις παραµένουν στο κενό.

Ας περάσουµε στα θέµατα που καίνε -και όχι άδικα- τη µεγα-
λύτερη µερίδα των συµπολιτών µας. Σήµερα βρισκόµαστε ενώ-
πιον ενός σταθµού για το µέλλον της κοινωνικής δικαιοσύνης στη
χώρα µας. Ο εξωδικαστικός µηχανισµός αποτελεί µια ευκαιρία,
όχι µόνο ως οικονοµικό γρανάζι, αλλά και ως ανάδειξη της αν-
θρωπιστικής διάστασης πίσω από το κάθε χρέος. Στον τόπο µου,
στο Λασίθι, η πραγµατικότητα είναι ιδιαίτερα σκληρή για τους αν-
θρώπους που έχουν δει τα δάνειά τους να κοκκινίζουν και δεν
βλέπουν κανένα φως στο τούνελ. Ψάχνουν κάποιον να συνδιαλ-
λαγούν από funds και servicers και δεν βρίσκουν κανέναν. Αλλά
ακόµα και όταν βρουν, η συµφωνία που κάνουν είναι άγνωστο αν

θα ισχύσει. Άνθρωποι που παλεύουν να κρατήσουν ζωντανές τις
επιχειρήσεις, το νοικοκυριό τους, τη γη τους,  Άνθρωποι που είναι
αντιµέτωποι καθηµερινά µε άγχη και αβεβαιότητα. Κι αυτοί οι άν-
θρωποι δεν είναι απλά νούµερα, είναι συµπολίτες µας που ζητούν
µια δεύτερη ευκαιρία. 

Εδώ και µερικές ηµέρες παρατηρούµε την Κυβέρνηση να
υπερδιαφηµίζει τις ρυθµίσεις που φέρνει στον εξωδικαστικό µη-
χανισµό ρύθµισης οφειλών µε τη λεγόµενη «ανάσα» που δίνει
στους οφειλέτες. Είναι αυτή η απόλυτη αλήθεια; Γιατί ναι µεν το
θεσµικό πλαίσιο απαιτείται για την οριοθέτηση των ζητηµάτων,
αλλά σε καµία περίπτωση δεν επαρκεί για να εξάγουµε ασφαλή
συµπεράσµατα περί του αν οι ρυθµίσεις αποδίδουν ή όχι στην
πράξη, εκεί, δηλαδή, ακριβώς που βρίσκεται η ουσία. 

Η ρύθµιση των οφειλών δεν είναι µόνο µία σχέση µεταξύ οφει-
λέτη και δανειστή. Είναι ένα κρίσιµο πεδίο για τη σταθερότητα
της οικονοµίας, τη λειτουργία της αγοράς, το βιοτικό επίπεδο των
πολιτών. Διότι όταν αναφερόµαστε σε ιδιωτικό χρέος, µιλάµε για
µικρές επιχειρήσεις και νοικοκυριά που αδυνατούν να ανταποκρι-
θούν στις υποχρεώσεις τους και δεν προέρχεται απαραιτήτως
αυτό από κακή διαχείριση, αλλά από την κρίση και εξωγενείς συν-
θήκες, µια εποχή, µάλιστα, που η αγοραστική δύναµη του Έλ-
ληνα είναι η δεύτερη από κάτω προς τα πάνω και όχι, δυστυχώς,
από πάνω προς τα κάτω στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο εξωδικαστι-
κός µηχανισµός οφείλει να λειτουργεί ως µία γέφυρα µε στόχο,
όχι µόνο την οικονοµική αποκατάσταση, αλλά και την ηθική ανα-
γνώριση του ανθρώπινου πόνου που κρύβεται συχνά πίσω από
την αδυναµία πληρωµής των χρεών. 

Ας δούµε, όµως, την εικόνα µε την ειλικρίνεια των αριθµών. Ο
εξωδικαστικός µηχανισµός έχει συµβάλει στη ρύθµιση µόλις 10,5
δισεκατοµµυρίων ευρώ από τα 240 του ιδιωτικού χρέους και από
αυτά τα δύο τρίτα προέρχονται από διµερείς ρυθµίσεις µε το Δη-
µόσιο και τα ταµεία, όχι από τις τράπεζες, όχι από τα funds. Πο-
σοστό αποτυχίας αιτήσεων 85%, ενώ ακόµα και σε περιπτώσεις
ευάλωτων οφειλετών το σύστηµα συχνά αποτυγχάνει να οδηγή-
σει σε βιώσιµες λύσεις. Αυτό εντείνει την έλλειψη κινήτρων για
τον πολίτη, αλλά, κυρίως, την έλλειψη υποχρεώσεων και τους πι-
στωτές να προσφέρουν ρεαλιστικές ρυθµίσεις. Και αυτό είναι το
µεγαλύτερο αγκάθι, η ασυµµετρία µεταξύ δανειοληπτών και τρα-
πεζών ή εταιρειών διαχείρισης. 

Χωρίς ισορροπίες δεν µπορούµε να µιλάµε για αποτελεσµατική
πολιτική. Αν επιθυµούµε, πραγµατικά, να προχωρήσουν οι διαδι-
κασίες ρυθµίσεων, πρέπει ο πολίτης να έχει λόγο να συµµετέχει,
ελπίζοντας ότι το κούρεµα των µη βιώσιµων οφειλών θα µετατρα-
πεί σε βιώσιµη ρύθµιση εντός ρεαλιστικών χρονικών πλαισίων.
Και πώς θα γίνουν αυτά, αν οι τράπεζες και οι servicers δεν έχουν
αντίστοιχες υποχρεώσεις; Πώς θα εξυπηρετηθούν οφειλές, όταν
η τράπεζα δεν δεσµεύεται να δώσει προτάσεις ρύθµισης και προ-
χωρά µε σωρεία απορρίψεων χωρίς καµία αιτιολογία σε πλειστη-
ριασµούς;

Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς ως ΠΑΣΟΚ έχουµε προτείνει ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο µε κίνητρα και αντικίνητρα για την συµµετοχή
όλων των µερών, µε υποχρέωση αιτιολόγησης των απορρίψεων,
µε βαθµίδες προσφυγής για τον οφειλέτη, µε κανόνες που ενι-
σχύουν τη διαφάνεια. Γιατί αυτό που πρέπει να προστατευθεί
πρωτίστως είναι η διαπραγµατευτική δύναµη του οφειλέτη. Δια-
φορετικά, οδηγούµαστε σε µια οικονοµική και κοινωνική φθορά
των απορρίψεων και πλειστηριασµών. Ο οφειλέτης δεν µπορεί να
είναι όµηρος των funds που λειτουργούν ανεξέλεγκτα και σε ένα
καθεστώς όπου η κύρια κατοικία παραµένει απροστάτευτη. 

Πριν δεκαπέντε µήνες µε τον ν.5072/2023 είχατε την ευκαιρία
να βάλετε ένα φρένο. Το αποτέλεσµα; Ίδιες ακριβώς πρακτικές.
Τώρα έρχεστε µε έναν τίτλο που µιλάει για διεύρυνση των κριτη-
ρίων. Στο άρθρο 178 διπλασιάζετε τα όρια επιλεξιµότητας και,
ταυτόχρονα, βάζετε ως κριτήριο αποκλεισµού οφειλές άνω των
300.000. Δηλαδή, όσοι οφειλέτες είναι έξω από αυτές τις ρυθµί-
σεις «παίζουν τζόκερ» ως προς την επιτυχή κατάληξη της αίτησής
τους. Αυτή είναι η ρύθµιση που διαφηµίζετε;

Πάµε σε άλλη βιτρίνα, άρθρο 182. Προβλέπει ο πιστωτής να
κάνει πρόταση ρύθµισης πριν τον πλειστηριασµό. Αλήθεια, ποια
τράπεζα -που έχει τη δυνατότητα να εισπράξει µέσω πλειστηρια-
σµού- θα δώσει στον οφειλέτη τρεις µήνες πριν βιώσιµη λύση
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ρύθµισης; Η διάταξη είναι ένα δήθεν αντιστάθµισµα, όπου οι τρά-
πεζες θα προβαίνουν σε προσχηµατικές προτάσεις ρυθµίσεων,
εκ των πραγµάτων οι οφειλέτες δεν µπορούν να ανταποκριθούν
και µετά φυσικά θα προχωρούν απόλυτα σε πλειστηριασµούς,
αφού θα έχουν ξεπεράσει τυπικά τη δήθεν προϋπόθεση. 

Τέλος, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στη σκανδαλώδη ρύθµιση
του άρθρου 215, µε βάση το οποίο ανοίγει η πόρτα για την εί-
σοδο των εισπρακτικών εταιρειών σε διαδικασία είσπραξης Δη-
µοσίου. Ένα άρθρο στο οποίο ακόµα και η συντονιστική επιτροπή
της ολοµέλειας των δικηγορικών συλλόγων διαφωνεί. Το κατα-
θέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Σπυ-
ριδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Χρειάζεται, λοιπόν, το Δηµόσιο υποστηρικτή στον µηχανισµό
είσπραξης οφειλών; Ο εισηγητής µας, ο κ. Κουκουλόπουλος, ανέ-
δειξε αναλυτικά τα νούµερα τα οποία ήταν και αποκαλυπτικά.
Από το έτος 2013 το ΚΕΑΟ έχει εισπράξει 13 δισ. και κάθε χρόνο
αυτά αυξάνονται. Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Σηµαίνει ότι, παρά
την υποστελέχωση των υπηρεσιών του Δηµοσίου, η διαδικασία
είσπραξης λειτουργεί και προχωρά. Και ερωτώ: Αφού το ΚΕΑΟ
έχει καταφέρει να επιτελέσει το έργο του και στέλνει σωρεία των
κινητοποιήσεων σε οφειλέτες, τι παραπάνω θα κάνει µια εισπρα-
κτική εταιρεία; Υπάρχουν στοιχεία από τα οποία προκύπτει ότι το
ΚΕΑΟ απέτυχε να επιτελέσει το έργο του; Έχει γίνει κάποια µε-
λέτη που αποδεικνύει ότι το Δηµόσιο χρειάζεται καλύτερο ει-
σπρακτικό µηχανισµό; Απάντηση; Όχι. Θα µπορούν οι εισπρα-
κτικές εταιρείες να λαµβάνουν µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης;
Απάντηση; Πάλι όχι, αφού κάτι τέτοιο δεν επιτρέπεται. Τι παρα-
πάνω, λοιπόν, θα προσφέρουν αυτές οι εταιρείες απ’ ό,τι δίνει
σήµερα το ΚΕΑΟ;

Η δυσκολία, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είναι στον
µηχανισµό είσπραξης, είναι στη δυνατότητα ή µάλλον στην αδυ-
ναµία -να το πω πιο σωστά- των οφειλετών να ανταποκριθούν στις
υποχρεώσεις τους και αυτό έχει να κάνει µε την οικονοµική πολι-
τική της χώρας. Ας µην ξεχνάµε, λοιπόν, ότι ο εισπρακτικός µη-
χανισµός του Δηµοσίου ανήκει στον σκληρό πυρήνα της κρατικής
κυριαρχίας και η επιλογή αυτή ακυρώνει στην πραγµατικότητα
τον πυρήνα λειτουργικής αρµοδιότητας του ΚΕΑΟ. Γιατί αντί να
γίνουν προσλήψεις στο ΚΕΑΟ ώστε να προχωρήσει απρόσκοπτα
στις ενέργειές του, επιλέγουµε άλλο δρόµο. 

Και κάτι ακόµα που εγείρει προβληµατισµούς και ερωτήµατα
είναι η παραχώρηση των προσωπικών δεδοµένων όλων των οφει-
λετών σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Σε αυτό προτίθεστε,
κύριοι της Κυβέρνησης, να απαντήσετε ή όχι; Αν και βέβαια γνω-
ρίζουµε πόσο σέβεστε τα προσωπικά δικαιώµατα. Είχαµε, άλλω-
στε, την ευκαιρία να το αντιληφθούµε προεκλογικά στις Ευρω-
εκλογές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως ΠΑΣΟΚ µιλάµε για ουσια-
στική στήριξη όσων έχουν πραγµατική ανάγκη και όχι για φερό-
µενες λύσεις που τους εξαιρούν. Προτείνουµε διαρθρωτικές
αλλαγές, όχι βελτιώσεις αδιέξοδες µε ηµεροµηνία λήξης. Δυστυ-
χώς, πολλά σηµεία του νοµοσχεδίου φανερώνουν δύο πράγµατα,
πρώτον, τη µη πραγµατική βούληση να λυθεί οριστικά το ζήτηµα
του ιδιωτικού χρέους προς όφελος των πολιτών και, δεύτερον,
τη µη διάθεση της Κυβέρνησης να στηρίξει το Ελληνικό Δηµόσιο
µε πόρους και δυναµικό. 

Ας θυµηθούµε, λοιπόν, ότι το θέµα του ιδιωτικού χρέους σε
κάθε πτυχή του απαιτεί, αν µη τι άλλο, πολιτική βούληση. Είµαστε
όλοι υπεύθυνοι για τη δηµιουργία ενός συστήµατος που δεν θα
αφήνει κανέναν πίσω. Ένα σύστηµα που θα βλέπει το πρόβληµα,
θα το κατανοεί, θα προσφέρει λύσεις και όχι µόνο σε νοµικό επί-
πεδο, αλλά και σε ανθρωπιστικό. Όχι ηµίµετρα, όχι επικοινωνιακά
τεχνάσµατα. Η Κυβέρνηση παραµένει αµετανόητα πιστή και στα
δύο. 

Η επιτυχία, κύριε Υπουργέ, δεν θα µετρηθεί στο πόσες υποθέ-
σεις θα κλείσουν ή όχι. Θα µετρηθεί από τις ζωές που θα αποκα-
τασταθούν, τις οικογένειές τους θα νιώσουν ξανά ασφάλεια και
ελπίδα. Γι’ αυτό σας καλώ να στηρίξετε την τροπολογία µας, για
να δείξετε ότι µπορείτε να κινηθείτε µε όραµα, ενσυναίσθηση,

αποφασιστικότητα προς όφελος των πολιτών. Γιατί µόνο µε τέ-
τοιες κινήσεις ίσως καταφέρουµε να κερδίσουµε ξανά ως πολι-
τικό σύστηµα την εµπιστοσύνη των πολιτών. 

Επιτρέψτε µου να κλείσω, παραφράζοντας τα λόγια του Αν-
δρέα Παπανδρέου το 1993 ότι «είτε το κράτος θα στηρίξει τους
πολίτες να εξαφανίσουν το ιδιωτικό χρέος είτε το ιδιωτικό χρέος
θα αφανίσει το κράτος». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Ιωάννης Παππάς από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα εδώ, όχι απλώς για να διαβάσουµε άρθρα και διατάξεις.
Βρισκόµαστε στον ναό της δηµοκρατίας για να κάνουµε αυτό που
ο λαός περιµένει από εµάς, να δίνουµε λύσεις σε υπαρκτά προ-
βλήµατα της κοινωνίας και της οικονοµίας, να παίρνουµε αποφά-
σεις, να σχεδιάζουµε και να εφαρµόζουµε πολιτικές που θα
βελτιώσουν την καθηµερινότητα των πολιτών. 

Η πολιτική δεν είναι για να ανακυκλώνουµε εντυπώσεις ούτε
για να κατασκευάζουµε συγκρούσεις εκεί που δεν υπάρχουν ούτε
για να είµαστε µίζεροι. Η πολιτική είναι λειτούργηµα, είναι ευ-
θύνη. Και η δική µας ευθύνη είναι να προχωράµε, να δηµιουρ-
γούµε, όχι να καθυστερούµε. 

Το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών αποτελεί ένα κρίσιµο βήµα για τον εκσυγχρονισµό
του αναπτυξιακού µας µοντέλο. Προάγει τη σταθερότητα που
χρειάζεται η χώρα για να προσελκύσει επενδύσεις. Και πάνω απ’
όλα, ενσωµατώνει µια σειρά από διατάξεις που έχουν άµεσο αντί-
κτυπο στη καθηµερινότητα των πολιτών. 

Θα µου επιτρέψετε να σταθώ ιδιαίτερα στον εξωδικαστικό µη-
χανισµό ρύθµισης χρεών. Η κοινωνία µας ζητά λύσεις, όχι λόγια,
όχι θεωρίες. Και αυτό ακριβώς κάνουµε. Διπλασιάζουµε τα όρια
στα εισοδήµατα και στην περιουσία, ώστε το 85% των αιτούντων
να εντάσσεται πλέον στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Θέτουµε
υποχρέωση στους πιστωτές να καταθέτουν ρύθµιση, τουλάχι-
στον, τρεις µήνες πριν από κάθε πλειστηριασµό, γιατί κανείς δεν
πρέπει να αιφνιδιάζεται. Δίνουµε δυνατότητα απαλλαγής από τα
χρέη χωρίς πτώχευση, µέσω απλής δικαστικής πράξης. Επεκτεί-
νουµε τις προθεσµίες για την ένταξη των ευάλωτων στο προστα-
τευτικό πλαίσιο από εξήντα σε µόλις είκοσι µέρες πριν από την
κατάσχεση. Παρέχουµε ρύθµιση και για δάνεια µε κρατική εγ-
γύηση, ώστε να στηρίξουµε βιώσιµες επιχειρήσεις και δουλειές.
Καθιερώνουµε µόνιµο µηχανισµό αποζηµίωσης για τους ζηµιω-
θέντες της «Ασπίς Πρόνοια», ένα χρόνιο αίτηµα που γίνεται
πράξη. 

Δεν κοιτάµε αριθµούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Κοιτάµε
ανθρώπους. 

Θέλω να σας πάω στην Κάρπαθο, σε ένα απλό παράδειγµα, σε
ένα µικρό κρεοπωλείο ενός επαγγελµατία δεύτερης γενιάς, που
κρατά το µαγαζί του ανοιχτό µε κόπο. Έχει φορολογικές υποχρε-
ώσεις, ασφαλιστικές εισφορές, ένα παλιό δάνειο που τρέχει από
την εποχή της κρίσης. Πριν τον εξωδικαστικό έπρεπε να παλέψει
µε πολλές τράπεζες, µε τρεις δηµόσιες υπηρεσίες ταυτόχρονα.
Τώρα, µε µια και µε διαφάνεια, µπορεί να ρυθµίσει τις οφειλές
του και να σταθεί ξανά στα πόδια του, να πατήσει γερά στη γη. 

Κύριε Πρόεδρε, ας πάµε λίγο πιο βόρεια, στην Κάλυµνο, στον
ψαρά που έχει το δικό του καΐκι, αλλά δεν κατάφερε να ανανεώ-
σει την άδεια λόγω ληξιπρόθεσµων χρεών. Με τον νέο εξωδικα-
στικό µηχανισµό µπορεί να τακτοποιήσει τη θέση του, να µένει
ενεργός στην παραγωγή, να συνεχίσει να στηρίζει το νησί του,
την παραγωγή, να χτίσει το µέλλον του στο ακριτικό αυτό νησί
της Καλύµνου και να κρατήσει τα παιδιά του στη θάλασσα. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ και σε µία τροπολογία
που εντάχθηκε στο νοµοσχέδιο και έχει µεγάλη αξία. Με την τρο-
πολογία αυτή δίνουµε λύση σε ένα διαχρονικό πρόβληµα που
αντιµετωπίζουν πολλά νησιά της Δωδεκανήσου, όπως η Κάλυ-
µνος, η Λέρος, η Ρόδος, η Σύµη, η Χάλκη, και πολλά άλλα νησιά
της Ελλάδας. 

Κατασκευές, όπως σκιερά, πέργκολες και τέντες, που έγιναν
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µέσα σε λιµενικές ζώνες χωρίς άδεια ή µε υπέρβαση αυτής, µπο-
ρούν πλέον, εφόσον πληρούν συγκεκριµένα κριτήρια, να νοµιµο-
ποιηθούν ή να αντικατασταθούν µε νέες, πιο ασφαλείς και λει-
τουργικές. Οι φορείς λιµένων έχουν προθεσµία µέχρι τον Οκτώ-
βριο του 2025 να καταθέσουν τις σχετικές µελέτες, ενώ η απο-
µάκρυνση αυθαίρετων κατασκευών µπορεί να γίνει µέχρι 31
Ιανουαρίου του 2026. Είναι µια αναγκαία ρύθµιση, που στηρίζει
τις τοπικές κοινωνίες, χωρίς να θίγει το δηµόσιο συµφέρον και
το περιβάλλον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός είναι ο ορισµός της κοι-
νωνικής πολιτικής σε ένα σύγχρονο πλαίσιο. Όχι σε ξεπερασµέ-
νες θεωρίες και ξοφληµένα συνθήµατα, αλλά σε πράξεις! 

Και, βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν αµέλεια
να µην αναφερθώ σε ορισµένες φωνές της Αντιπολίτευσης που
επιχειρούν να ντύσουν την ακραία τοξικότητά τους µε µανδύα
δήθεν ηθικής ανωτερότητας. Όλοι καταλαβαίνετε πολύ καλά σε
ποια πτέρυγα της Αντιπολίτευσης αναφέροµαι. 

Πρόκειται για αυτόκλητους λαϊκούς εισαγγελείς που δεν διστά-
ζουν να προσβάλλουν και να θίξουν όποιον τολµήσει να ασκήσει
κριτική, που θεωρούν ότι κατέχουν τη µοναδική αλήθεια σαν τους
ιεροεξεταστές του Μεσαίωνα. Με µια ρητορική που φλερτάρει
ανοιχτά µε τη λογική του µονοκοµµατικού ολοκληρωτισµού και
µε ύφος αφ’ υψηλού, µε τρόπο που θυµίζει το αλάθητο του Πάπα,
καταγγέλλουν τους πάντες και τα πάντα, θεωρούν όλους ύπο-
πτους, όλους συνένοχους. 

Είναι µια πρακτική γνωστή. Την είδαµε να εφαρµόζεται στο πα-
ρελθόν και στη Ρουµανία του Τσαουσέσκου, πάντα στο όνοµα
του λαού για τον λαό, πάντα µε επίκληση της δικαιοσύνης, αλλά
µε αποτέλεσµα τη φίµωση, την πόλωση, την απαξίωση κάθε θε-
σµού. 

Στέκονται µε τρόπο αλαζονικό ως δήθεν αντισυστηµικοί απέ-
ναντι στα κόµµατα. Κουβάλησαν, εξάλλου, την πλατεία µέσα στο
Κοινοβούλιο. Όχι, όµως, επειδή απεχθάνονται την κοµµατική λο-
γική -δεν θα µπορούσαν άλλωστε, γιατί προέρχονται απ’ αυτή-,
αλλά επειδή πιστεύουν ότι οι αντιλήψεις τους ταυτίζονται µε το
δίκαιο, µε το σωστό, µε την αλήθεια, όπως κάθε φορέας αυταρ-
χικής και ακραίας ιδεολογίας. 

Οι συνεχείς επιθέσεις προς όλους, από τους θεσµούς µέχρι
τους Βουλευτές, δείχνουν κάτι απλό. Η αντιπαράθεση δεν είναι
επί της ουσίας, είναι καθαρά υπαρξιακή. Δεν θέλουν να συνδια-
µορφώσουν, θέλουν να αποδοµήσουν. Δεν προτείνουν, καταγ-
γέλλουν. Δεν µπορούν να δηµιουργήσουν και γι’ αυτό ακυρώ-
νουν. Είναι η παλιά ξεπερασµένη ρητορική της άρνησης, του λαϊ-
κισµού µε το προσωπείο της κάθαρσης. 

Επιστρέφοντας τώρα στο νοµοσχέδιο, πρόκειται, αγαπητέ
κύριε Υπουργέ, για µια παρέµβαση ουσίας. Δεν είναι µια ακόµα
τεχνική διάταξη. Δίνει εργαλεία στον κρατικό µηχανισµό να πα-
ρακολουθεί την υλοποίηση του εθνικού προγράµµατος ανάπτυ-
ξης µε ευελιξία, διαφάνεια και αποτελεσµατικότητα. Και είναι
εξαιρετικά σηµαντικό ότι δίνει στις περιφέρειες µεγαλύτερη ικα-
νότητα διαχείρισης, ειδικά για έργα που αφορούν σε µικρά νησιά
και σε αποµακρυσµένες περιοχές. 

Για εµάς τους νησιώτες αυτό δεν είναι θεωρητικό, είναι κοµ-
βικό. Είναι η διαφορά ανάµεσα σε ένα έργο που µένει στα χαρτιά
και σε ένα έργο που υλοποιείται. Για τη Ρόδο µας, την Κω, την
Κάρπαθο, τη Σύµη, τη Λέρο, την Κάλυµνο σηµαίνει καλύτερες
υποδοµές, ενίσχυση του τουρισµού, καλύτερη ποιότητα ζωής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε εδώ για τους πολίτες,
όχι για τους τίτλους. Η κοινωνία δεν αντέχει άλλη φλυαρία χωρίς
περιεχόµενο. Θέλει έργο. Και το έργο απαιτεί ευθύνη, συνέπεια
και ρεαλισµό. Αυτά υπηρετούµε και µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Δεν θα επιτρέψουµε η πολιτική να γίνει θέατρο ώστε κάποιοι
που αισθάνονται ότι είναι καλοί ηθοποιοί να τύχουν αποδοχής.
Δεν θα επιτρέψουµε να επιστρέψουµε σε εποχές δήθεν επανα-
στατικής καθαρότητας, που στο τέλος µόνο συντρίµµια άφησαν
πίσω και αφήνουν. 

Για να προχωρήσει ο τόπος µας και να πάµε παρακάτω, πρέπει
«να τραβήξουµε κουπί» και να πάµε πιο γρήγορα. Όποιος κου-
ράστηκε ή ταλαιπωρείται ή περιµένει κάτι άλλο ή αισθάνεται κα-
κοµοίρης απλά µπορεί να µας απαλλάξει. 

Και από εδώ, απ’ αυτό το Βήµα στέλνουµε ένα µήνυµα ξεκά-

θαρο στους πολίτες των Δωδεκανήσων και σε όλη την Ελλάδα.
Είµαστε εδώ για εσάς µε έργα, όχι µε συνθήµατα, µε πράξεις, όχι
µε καταγγελίες. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακο-
λουθήσουν ο κ. Κατσιβαρδάς, ο κ. Κουλκουδίνας και η κυρία
Αντωνίου. Είναι η επόµενη τετράδα. 

Κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα, η Ευ-

ρώπη, ο κόσµος βιώνουν µια περίοδο µεγάλων αλλαγών µε απρό-
βλεπτα αποτελέσµατα. Η απόφαση των Ηνωµένων Πολιτειών για
την επιβολή δασµών έχει ανατρέψει τον τρόπο που λειτουργούσε
το παγκόσµιο εµπόριο, έχει κλονίσει τις χρηµαταγορές και, βέ-
βαια, τις οικονοµίες. 

Κανείς δεν µπορεί να προβλέψει τις εξελίξεις γι’ αυτό και η Ελ-
λάδα δουλεύει µε τους εταίρους της στην Ευρωπαϊκή Ένωση για
να θωρακίσει την οικονοµία και της Ευρώπης και των χωρών-
µελών. Όµως, παράλληλα οι εθνικές πολιτικές για την ανάπτυξη,
την τόνωση της οικονοµίας και την προστασία των εισοδηµάτων
των πολιτών συνεχίζονται. Και συνεχίζονται µέσα και από το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, το οποίο σε ό,τι αφορά στο
κύριο µέρος του για την κεφαλαιαγορά επιδιώκει να κάνει το ελ-
ληνικό Χρηµατιστήριο πιο αξιόπιστο και ελκυστικό µεταξύ άλλων
και µε τη θέσπιση φορολογικών κινήτρων για την τόνωση των
επενδύσεων στην εισηγµένη αγορά όπως η προσαυξηµένη έκ-
πτωση για δαπάνες που αφορούν στην εισαγωγή πολύ µικρών,
µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων σε ρυθµιζόµενη αγορά και η
µείωση του συντελεστή φόρου των τόκων εισηγµένων εταιρικών
οµολόγων. Ταυτόχρονα, το νοµοσχέδιο στοχεύει στη στήριξη του
τραπεζικού συστήµατος µε τη µείωση των κόκκινων δανείων και
συνδράµει στη µείωση του ιδιωτικού χρέους ενισχύοντας τον
εξωδικαστικό µηχανισµό. 

Θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στις ρυθµίσεις για τον εξωδικαστικό
µηχανισµό, διότι ακούω µια εύκολη κριτική από παρατάξεις που
κυβέρνησαν και που παρόλο που υπόσχονταν σεισάχθεια δεν πέ-
τυχαν να κάνουν τίποτα για τα κόκκινα δάνεια, τα οποία το 2019
είχαν εκτοξευτεί και απειλούσαν τη βιωσιµότητα του τραπεζικού
συστήµατος και την κοινωνική συνοχή. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την πρώτη στιγµή
που ανέλαβε και µέχρι τώρα αντιµετωπίζει το πρόβληµα και βελ-
τιώνει διαρκώς το πλαίσιο, δίνοντας στους µεν πολίτες τη δυνα-
τότητα να διαχειριστούν τις ληξιπρόθεσµες οφειλές τους, στο δε
τραπεζικό σύστηµα την ευκαιρία να αποφύγει σοβαρούς κινδύ-
νους που θα είχαν αρνητική αντανάκλαση στην οικονοµία. 

Το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» απέδωσε. Το 2019 το 40% των δανείων
στις τράπεζες ήταν κόκκινα. Σήµερα τα κόκκινα δάνεια έχουν
πέσει στο 4,6% των συνολικών δανείων που έχουν χορηγήσει οι
τράπεζες. Το ποσοστό των µη εξυπηρετούµενων δανείων το 2019
ήταν 52%. Τον Σεπτέµβριο του 2024 το ποσοστό αυτό έχει µει-
ωθεί στο 30%. Με την εξαµηνιαία παράταση που δίνει το νοµο-
σχέδιο στο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» περιµένουµε ακόµα µεγα-
λύτερη µείωση των κόκκινων δανείων που βρίσκονται στα χαρτο-
φυλάκια των τραπεζών. 

Σε ό,τι αφορά στον εξωδικαστικό µηχανισµό και εδώ τα απο-
τελέσµατα είναι θετικά. Έχουν γίνει 33.432 επιτυχείς ρυθµίσεις
και έχουν ρυθµιστεί οφειλές περίπου 10,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Το µεγαλύτερο µέρος των ρυθµίσεων έγινε τα δύο τελευ-
ταία χρόνια. Επίσης, µέσα από τον εξωδικαστικό µηχανισµό έχει
γίνει και διαγραφή οφειλών ύψους 3,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ για
τους ευάλωτους οφειλέτες. Όλα αυτά αποδεικνύουν ότι ο εξω-
δικαστικός µηχανισµός λειτουργεί και θα κινηθεί µε ακόµα µεγα-
λύτερες ταχύτητες, αφού το νοµοσχέδιο µεταξύ άλλων προ-
βλέπει ότι, πρώτον, µπορούν να συµµετέχουν περισσότεροι πο-
λίτες στον εξωδικαστικό. Είναι ενδεικτικό ότι πλέον οι επιλέξιµοι
οφειλέτες αυξάνονται από 7% σε 85%. Αυτό γίνεται χάρη στον
διπλασιασµό των εισοδηµατικών και περιουσιακών κριτηρίων,
όπως οι καταθέσεις και η ακίνητη περιουσία. 

Για παράδειγµα, για να ενταχθεί στον εξωδικαστικό µηχανισµό
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µια οικογένεια χωρίς παιδιά το εισοδηµατικό όριο ήταν 10.500
ευρώ. Πλέον διπλασιάζεται στα 21.000 ευρώ. Αντίστοιχα, για µια
οικογένεια µε δύο παιδιά το εισοδηµατικό κριτήριο ήταν 17.500
ευρώ, ενώ πλέον διπλασιάζεται στα 35.000 ευρώ. 

Δεύτερον, οι πιστωτές είναι υποχρεωµένοι να καταθέσουν πρό-
ταση ρύθµισης στους οφειλέτες. 

Τρίτον, επεκτείνονται οι προθεσµίες εντός των οποίων ο ευά-
λωτος οφειλέτης µπορεί να ενταχθεί στο ενδιάµεσο πρόγραµµα
και να αποφύγει πλειστηριασµούς και κατασχέσεις. Μέχρι σή-
µερα είχε τη δυνατότητα να υποβάλει αίτηση ένταξης στο ενδιά-
µεσο πρόγραµµα εντός εξήντα ηµερών πριν από την κατάσχεση,
ενώ πλέον θα µπορεί να υποβάλλει αίτηση ακόµα και είκοσι µέρες
πριν από την κατάσχεση ή τον πλειστηριασµό. 

Τέταρτον, δίνεται η δυνατότητα ρύθµισης δανείων που έχουν
εγγύηση του Ελληνικού Δηµοσίου σε επιχειρήσεις που θα επιλέ-
ξουν ως µέσο ρύθµισης των οφειλών τους τη διαδικασία της εξυ-
γίανσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο πέρα από τα
µέτρα για την κεφαλαιαγορά, το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» και τον
εξωδικαστικό µηχανισµό περιλαµβάνει και άλλες θετικές διατά-
ξεις, όπως η ρύθµιση του συµψηφισµού της προσωπικής διαφο-
ράς περίπου σαράντα χιλιάδων δηµοσίων υπαλλήλων, που θα
τους επιτρέψει να λαµβάνουν στο µέλλον τις αυξήσεις που τους
αναλογούν. Επίσης, η παραίτηση του Ελληνικού Δηµοσίου από
την άσκηση ένδικων µέσων καθοριστικών αποφάσεων πρωτοβάθ-
µιων διοικητικών δικαστηρίων για τη Μάνδρα και το Μάτι, µια διά-
ταξη που δείχνει την ειλικρινή διάθεση της πολιτείας να ξεπε-
ράσει αγκυλώσεις και να βοηθήσει έµπρακτα τα θύµατα αυτής
της τραγωδίας. 

Είναι, επίσης, η δυνατότητα που δίνεται σε ναούς και µονές να
διορθώσουν ένα εντελώς τυπικό λάθος που έκαναν πολλές και
χρεώθηκαν µε ΕΝΦΙΑ που δεν τους αναλογούσε. Για να είµαι πιο
σαφής, οι ναοί και οι µονές έπρεπε να δηλώσουν ότι χρησιµοποι-
ούν οι ίδιες τα ακίνητα για τους σκοπούς τους, ώστε να απαλλα-
γούν από τον ΕΝΦΙΑ. Αυτό το προβλέπει ο νόµος 4223/2013 για
τον ΕΝΦΙΑ. Ειδικότερα έπρεπε να δηλώσουν στο Ε9 ότι τα ακί-
νητα αυτά, τα ιδιοχρησιµοποιούν και δεν τα εκµεταλλεύονται
εµπορικά καταχωρώντας τα στον ορθό κωδικό του εντύπου Ε9.
Κάποιες µονές ή ναοί έκαναν λάθος και δεν το δήλωσαν, µε απο-
τέλεσµα να τους καταλογίζονται υπέρογκα ποσά και, µάλιστα,
από το 2014 µέχρι το 2019. 

Είχα θέσει αυτό το θέµα στον προηγούµενο Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Κωστή Χατζηδάκη. Το συζητή-
σαµε, είδε το πρόβληµα και έδωσε τη λύση µε το άρθρο 210 του
νοµοσχεδίου που παρέχει τη δυνατότητα στις µονές και στους
ναούς να υποβάλλουν τροποποιητική δήλωση µέχρι τις 30 Ιου-
νίου 2025, ώστε να διαγραφούν τα ποσά που είχαν βεβαιωθεί. 

Θέλω να ευχαριστήσω θερµά και τον κ. Χατζηδάκη που εισή-
γαγε τη διάταξη και τον νέο Υπουργό κ. Κυριάκο Πιερρακάκη που
την έφερε στο νοµοσχέδιο. Είναι δίκαιο, είναι ακριβώς ό,τι προ-
βλέπει ο νόµος και είναι µία οφειλόµενη συνδροµή της πολιτείας
σε αυτόν τον κορυφαίο πνευµατικό θεσµό της χώρας µας, την
Εκκλησία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διακυβέρνηση της χώρας
απαιτεί υπευθυνότητα, σχέδιο, σοβαρότητα. Η Ελλάδα ανέκτησε
την επενδυτική βαθµίδα έχοντας κατακτήσει πριν ένα αξιοσηµεί-
ωτο επίπεδο διεθνούς αξιοπιστίας, πολιτικής και οικονοµικής στα-
θερότητας, µε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης, µε δηµοσιονο-
µικούς στόχους που επιτυγχάνονται, µε διαρκή µείωση της ανερ-
γίας µε αλλαγές και µεταρρυθµίσεις. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εγγυάται αυτή τη σταθε-
ρότητα ψηφίζοντας ένα ακόµα νοµοσχέδιο για θωράκιση της οι-
κονοµίας και των εισοδηµάτων. Συνεχίζουµε έµπρακτα να στηρί-
ζουµε το µέλλον, την προοπτική και την ευηµερία της χώρας και
των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Ο κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς, ανεξάρτητος Βουλευτής, έχει

τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς
εγώ ως ανεξάρτητος Βουλευτής βούλοµαι να εισφέρω κάποια
πραγµατολογικά στοιχεία προτού εισέλθω στην ουσία της υπο-
θέσεως.

Είναι πρόδηλο ότι για το εργαλείο ρυθµίσεως του εξωδικαστι-
κού συµβιβασµού, δηλαδή ρυθµίσεως των ληξιπρόθεσµων οφει-
λών των δανειοληπτών, προτού προχωρήσουν στην άσκηση
ενδίκων βοηθηµάτων ή και µετά ταύτα µέσων δοθέντος, υπάρχει
ένα προηγούµενο. Θα επαχθώ ακολούθως. 

Εδώ, στην προκειµένη περίπτωση φρονώ ότι από τη δική µου
οπτική γωνία ως ανεξάρτητος Βουλευτής πρέπει να επικροτούµε
και να επικυρώνουµε οτιδήποτε τείνει προς την ορθή κατεύ-
θυνση, προκειµένου να προασπιστούν τα θεµελιώδη δικαιώµατα
των δανειοληπτών, οτιδήποτε αποβλέπει στην εξυγίανση των θε-
σµών και εν γένει στην προστασία του κοινωνικού συνόλου, δη-
λαδή εξυπηρετεί τα συµφέροντα. Δηλαδή, εις τον αντίποδα ενός
άκρατου καταγγελτικού, άναρθρου µικροκοµµατικού λόγου,
θεωρώ ότι αφίσταται κάποιων σχεδίων νόµων, τα οποία σκοπούν
στην εξυγίανση, όπως το παρόν ιδίως ως προς το θέµα του εξω-
δικαστικού µηχανισµού. 

Αυτό, όπερ και σηµαίνει, ανεξαρτήτως αν εγώ συµφωνώ ή µη
–επαναλαµβάνω, εγώ είµαι ανεξάρτητος- πως είναι ένα γεγονός
αδιαµφισβήτητο, δηλαδή ότι κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση
και αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση έχει κάποια αντανακλαστικά.
Δηλαδή, αφουγκράζεται και σφυγµοµετρεί κάποια ζητήµατα, κά-
ποιες ατέλειες στη βάση της κοινωνίας, κάποιες αβελτηρίες, εξ
ου και έρχεται και επιλαµβάνεται µε ένα σχέδιο νόµου, προκειµέ-
νου να θεραπεύσει διά µέσου του εργαλείου αυτού. 

Δεν είναι, δηλαδή, περιχαρακωµένη και αγκυλωµένη αφ’ υψη-
λού µόνο προς µια ορισµένη κατεύθυνση, διότι το συγκεκριµένο
εργαλείο έχει κοινωνιοκεντρική κατεύθυνση, προασπίζει τη µι-
κροµεσαία τάξη και, ταυτοχρόνως, διασφαλίζει κατεπειγόντως
και ανυπερθέτως τα δικαιώµατα των ευάλωτων δανειοληπτών,
όπως αναγράφονται –θα σταχυολογήσω στη συνέχεια- κάποιες
επιµέρους διατάξεις του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, επί της αρχής, φρονώ ότι υπάρχει αυτή
η θετική κατεύθυνση και εξυπηρετεί, ακριβώς, τον κοινωνικό
σκοπό και το δηµόσιο συµφέρον. Ειδικότερα, όµως, εδώ, το ζή-
τηµα του ιδιωτικού χρέους είναι κάτι το οποίο απασχολεί τους
πάντες. Να θυµίσω ότι η εκ του νόµου κατάργηση της προστα-
σίας της κύριας κατοικίας προήχθη, εψηφίσθη µάλλον, εκ µέρους
της κυβερνήσεως του κ. Τσίπρα και επροστατεύετο τότε, όταν
ετελούσε εν ισχύ ο νόµος Κατσέλη, µόνο από τον νόµο Κατσέλη.
Υπήρχε, δηλαδή, αυτή η καινοφανής διάταξη, µε την οποία είχε
απορήσει η συντριπτική πλειοψηφία της κοινής γνώµης. 

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι το ιδιωτικό χρέος και γενικότερα, εν
συνεχεία, το αχανές τοπίο µε τους πλειστηριασµούς, αποτελεί
µια διαχρονική χαίνουσα πληγή η οποία άγει τους πολίτες σε ένα
ερώτηµα, ποιος κυβερνάει αυτόν τον τόπο διαχρονικά. Διότι βλέ-
πουµε ότι ψηφίζονται νόµοι, όπως αυτήν τη στιγµή τελούν εν
ισχύ, καθότι όλοι οι εν ενεργεία δικηγόροι το αντιµετωπίζουν επί
καθηµερινής πράξεως. 

Υπάρχουν ελάχιστα νοµικά εργαλεία στα οποία µπορεί κάποιος
να προσφύγει µέσω του Κώδικα της Πολιτικής Δικονοµίας, προ-
κειµένου να αναστείλει τον ηλεκτρονικό πλειστηριασµό, ο οποίος
είναι µια έσχατη και ιδιαζόντως επαχθής επίπτωση του οφειλέτου
κατά της κύριας κατοικίας, ιδίως της κύριας κατοικίας. Δεν υπάρ-
χει πλέον καµία µορφή διαχωρισµού. 

Δηλαδή, αν επισπευσθεί η αναγκαστική κατάσχεση από κά-
ποιον πιστωτή ουσιαστικά ή χρηµατοδοτικό φορέα αν θέλετε, δεν
υπάρχει η δυνατότητα -αυθωρεί και παρά χρήµα- άµεσης ανα-
στολής εκτελέσεως ουσιαστικά του πλειστηριασµού. Υπάρχει η
δυνατότητα ανακοπής. Αν δεν υπάρχουν τυπικοί λόγοι, είναι ένας
προθάλαµος, ένα προπαρασκευαστικό στάδιο, προκειµένου να
ασκηθεί η έφεση και η αναστολή εκτελέσεως, δηλαδή για να πι-
στωθεί ο χρόνος αναστολής και µετά ταύτα βλέπουµε µήπως και
µεσολαβήσει κάποια δυνατότητα εξωδικαστικής ρυθµίσεως. 

Άλλη λύση είναι η µείωση της τιµής που, πάλι, µετατοπίζει στον
χρόνο και µετέπειτα δεν υπάρχει κάποια άλλη λύση. Αναµένονται
οι ανακοπές κατά του πίνακα πλειστηριασµού και ούτω καθεξής.
Δηλαδή, εκ του νόµου ο πλειστηριασµός αποτελεί µια διαχρονική
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παθογένεια, µια σύγχρονη χαίνουσα πληγή, πέραν και πάνω από
τα κόµµατα και τις κυβερνήσεις. Και αυτήν τη στιγµή, ουσιαστικά,
δεν έχει κατατεθεί µια εµπεριστατωµένη πρόταση, προεχόντως
και, κυρίως, για την εν τοις πράγµασι προστασία των δανει-
οληπτών κατά της ανηλεούς και λυσσαλέας επιθέσεως των funds
κατά της πρώτης κατοικίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Ως εκ τούτου, λοιπόν, εξ αντιδιαστολής -καλώς ή κακώς αν
τασσόµεθα υπέρ της µιας ή της άλλης κατευθύνσεως- στην προ-
κειµένη περίπτωση έρχεται η Κυβέρνηση, αφουγκράζεται έστω
και στο πεδίο το εξωδικαστικό και επί το βέλτιον κινείται προς την
κατεύθυνση να θεσπίσει λυσιτελώς κάποιες διατάξεις, προασπι-
ζόµενη τα συµφέροντα των µικροµεσαίων, ούτως ώστε να συµ-
βάλει προς την κατεύθυνση αυτή. 

Άρα, λοιπόν, ως ανεξάρτητος Βουλευτής θεωρώ ότι το νοµο-
σχέδιο αυτό -όπως και προεξέθεσα και αιτιολόγησα ειδικά και
εµπεριστατωµένα- κατά την ταπεινή µου γνώµη είναι προς τη συ-
γκεκριµένη κατεύθυνση, ιδίως πέραν από την ενίσχυση της κε-
φαλαιαγοράς, µε κάποιες διατάξεις που εµπλουτίζουν συµπλη-
ρωµατικά τις ήδη υπάρχουσες ρυθµίσεις, αλλά ειδικότερα για το
ζήτηµα της ρύθµισης του εξωδικαστικού µηχανισµού, υπάρχει η
εξής βελτιωτική κατάσταση. Σταχυολογώ δυο, τρεις περιπτώσεις,
όσο ο χρόνος µού επιτρέψει: 

Το πρώτο είναι η υποχρέωση ενηµέρωσης, ουσιαστικά, του πι-
στωτή προ της ενέργειας του πλειστηριασµού για τυχόν εξά-
ντληση, προηγουµένως, εξωδικαστικής επιλύσεως. 

Δεύτερον, η δυνατότητα επανακατάθεσης του ευάλωτου οφει-
λέτη για χρέη έναντι του δηµοσίου, των ασφαλιστικών φορέων,
όπως επίσης η διεύρυνση των κριτηρίων για την τεκµαιρόµενη
συναίνεση των πιστωτών. Δηλαδή, αυτές οι καινοτόµες και ρηξι-
κέλευθες τοµές είναι προς τη διασφάλιση και την κατεύθυνση
αυτή. Βεβαίως, συλλήβδην το µείζον αυτό ζήτηµα δεν επιλύεται.
Όµως, είναι προς την ορθή κατεύθυνση. Η Κυβέρνηση, ουσια-
στικά, αφουγκράστηκε και θεράπευσε αυτήν την ατέλεια, λυσι-
τελώς και τελεσφόρως. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, για τους ανωτέρω λόγους, εγώ κρίνω
και θεωρώ ότι -αν και εφόσον δηλαδή τεθεί σε ονοµαστική ψη-
φοφορία- θα το υπερψηφίσω. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπύ-

ρος Κουλκουδίνας. 
Ορίστε, κύριε Κουλκουδίνα, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών που έρχεται σήµερα προς
συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή, αναδεικνύει για µια ακόµα
φορά πως η Κυβέρνηση αφουγκράζεται τις ανάγκες των Ελλήνων
πολιτών και στοχεύει να βρει λύσεις στα ζητήµατα της καθηµερι-
νότητάς τους. Γι’ αυτό και προτεραιότητα είναι η υλοποίηση ενός
νοµοθετικού έργου που έχει ως άµεσα ωφελούµενο τον πολίτη. 

Αυτόν το σκοπό εξυπηρετεί το νοµοσχέδιο που κατατέθηκε
από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών για την
ενίσχυση της κεφαλαιαγοράς, το οποίο βέβαια δεν περιορίζεται
µόνο στα ζητήµατα που αφορούν στην κεφαλαιαγορά. Παράλ-
ληλα, περιλαµβάνει καινοτόµες και ευνοϊκές ρυθµίσεις για τη µεί-
ωση του ιδιωτικού χρέους και τη διαχείριση των ληξιπρόθεσµων
οφειλών. 

Κάποιοι, βέβαια, µε τη µηδενιστική λογική και προσέγγιση που
τους χαρακτηρίζει διαχρονικά, έσπευσαν να µιλήσουν για αποτυ-
χία του εξωδικαστικού µηχανισµού, µόνο που τα στοιχεία λένε
κάτι τελείως διαφορετικό. Αποδεικνύεται ότι ο εξωδικαστικός µη-
χανισµός έχει συµβάλει θετικά στη µείωση του ιδιωτικού χρέους.
Και επειδή µιλάµε µε στοιχεία, θα αναφέρω ότι µέχρι σήµερα
έχουν γίνει ρυθµίσεις οφειλών συνολικού ύψους 10,9 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ που αφορούν τριάντα τρεις χιλιάδες και πλέον οφει-
λέτες. Μάλιστα, συγκριτικά µε τους τελευταίους δώδεκα µήνες,
υπάρχει αύξηση των ρυθµίσεων σε ποσοστό 117 %. 

Επίσης, τονίζω ότι µέσα από τον εξωδικαστικό µηχανισµό δια-
γράφηκαν χρέη ευάλωτων πολιτών, συνολικού ύψους 3,4 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ. Τα χρέη αυτά αφορούν βεβαιωµένες οφειλές
προς την εφορία, τα ασφαλιστικά ταµεία, αλλά και τις τράπεζες. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έρχεται
να βελτιώσει ακόµα περισσότερο το πλαίσιο λειτουργίας του εξω-
δικαστικού µηχανισµού, αλλά και τους µηχανισµούς µείωσης του
ιδιωτικού χρέους. 

Παραθέτω τις βασικές καινοτοµίες που περιλαµβάνονται στο
νοµοσχέδιο. 

Συγκεκριµένα, πρώτον: Διευρύνεται ο αριθµός και η περίµε-
τρος των δικαιούχων, καθώς εκτός από τους ευάλωτους πολίτες
µπορούν πλέον να συµπεριληφθούν και πολίτες που ανήκουν στη
µεσαία τάξη. 

Δεύτερον: Αυξάνονται τα εισοδηµατικά όρια. Για το µονοπρό-
σωπο νοικοκυριό, το όριο των 7.000 ευρώ, πλέον, γίνεται 14.000
ευρώ και το όριο αξίας της ακίνητης περιουσίας στα 240.000
ευρώ. Για οικογένειες µε δύο µέλη, το εισοδηµατικό όριο ήταν
10.500 ευρώ και στο εξής θα είναι 21.000 ευρώ και µε όριο αξίας
ακίνητης περιουσίας τις 270.000 ευρώ. Για οικογένειες µε τρία
µέλη ή µονογονεϊκή οικογένεια µε ένα ανήλικο τέκνο, το εισοδη-
µατικό όριο ήταν 14.000 ευρώ. Διπλασιάζεται και αυτό και πλέον
θα είναι 28.000 ευρώ και µε όριο αξίας ακίνητης περιουσίας τις
300.000 ευρώ. Για οικογένειες µε τέσσερα µέλη ή µονογονεϊκή
οικογένεια µε δύο ανήλικα τέκνα, το όριο ήταν 17.500 ευρώ και
τώρα θα είναι 35.000 ευρώ και µε όριο ακίνητης περιουσίας τις
330.000 ευρώ. Για οικογένειες µε πέντε µέλη και άνω ή για µονο-
γονεϊκή οικογένεια µε τρία ανήλικα τέκνα και άνω, το όριο ήταν
21.000 ευρώ και αυξάνεται στις 42.000 ευρώ και µε το όριο περι-
ουσίας του ακινήτου στις 360.000 ευρώ. 

Σε πρακτικό επίπεδο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι σή-
µερα στον εξωδικαστικό µπορούσαν να θεωρηθούν ως επιλέξιµοι
οφειλέτες και να ενταχθούν σε αυτόν µόνο το 7% όσων έκαναν
αίτηση. Με τη διεύρυνση αυτή των κριτηρίων που παρουσιάζουµε
σήµερα θα µπορεί το 85% όσων κάνουν αίτηση να θεωρηθούν
ως επιλέξιµοι οφειλέτες.

Τρίτον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται µια σηµαντική
και ευνοϊκή ρύθµιση σύµφωνα µε την οποία ο πιστωτής, δηλαδή
οι τράπεζες, οι servicers ή και το ίδιο το δηµόσιο, είναι υποχρεω-
µένος να καταθέτει έγγραφη πρόταση ρύθµισης στον οφειλέτη
τρεις µήνες πριν από τη διενέργεια του πλειστηριασµού, µέσω
της ηλεκτρονικής πλατφόρµας προσωποποιηµένης ενηµέρωσης. 

Τέταρτον, διευκολύνονται οι οφειλέτες στις περιπτώσεις κατα-
σχέσεων. Μέχρι σήµερα ο οφειλέτης µπορούσε να ενταχθεί στο
ενδιάµεσο πρόγραµµα και να αποφύγει την κατάσχεση, αν είχε
κάνει αίτηση εντός εξήντα ηµερών πριν από την κατάσχεση. Έτσι,
µάλιστα, πολλοί οφειλέτες έχαναν τη σχετική προθεσµία. Στο
εξής ο οφειλέτης θα µπορεί να κάνει αίτηση τουλάχιστον είκοσι
ηµέρες πριν από τον πλειστηριασµό. 

Επιπρόσθετα, το ενδιάµεσο πρόγραµµα επεκτείνεται για έξι
ακόµα µήνες, προκειµένου να ολοκληρωθούν οι προβλεπόµενες
διαδικασίες για τη σύσταση και τη λειτουργία του φορέα απόκτη-
σης και επαναµίσθωσης. 

Πέµπτον, δίνεται η δυνατότητα σε επιχειρήσεις να ενταχθούν
σε πλαίσιο ρύθµισης για τα δάνεια µε εγγύηση του ελληνικού δη-
µοσίου χωρίς να τεθεί σε κίνδυνο η εγγύηση που δόθηκε για τη
σύναψη του δανείου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση από τον Ιού-
λιο του 2019 κλήθηκε να αντιµετωπίσει ένα δύσκολο και δυσεπί-
λυτο πρόβληµα όπως είναι το πρόβληµα του ιδιωτικού χρέους,
ένα πρόβληµα που η προηγούµενη κυβέρνηση απέτυχε παταγω-
δώς να λύσει. Μιλάνε κάποιοι για τα κόκκινα δάνεια. Παραβλέ-
πουν ότι αυτή η Κυβέρνηση µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» µείωσε τα
κόκκινα δάνεια των τραπεζών που ήταν σε ποσοστό 40,9% τον
Ιούλιο του 2019 στο 4,6%. Επίσης, να υπενθυµίσω σε κάποιους
ότι τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια τον Ιούλιο του 2019 ήταν στο
52% των συνολικών δανείων, ενώ το πρώτο τρίµηνο 2024 είχαν
µειωθεί στο 30%5. Αυτή η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχει µετρήσιµο έργο. 

Σε ασταθείς, λοιπόν, οικονοµικά και γεωπολιτικά, παγκόσµιες
συγκυρίες, αυτή η Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι αφουγκράζεται το
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µήνυµα της ελληνικής κοινωνίας, αφουγκράζεται τους προβλη-
µατισµούς της ελληνικής κοινωνίας, το µήνυµα της ανάγκης για
πολιτική και οικονοµική σταθερότητα. Το µήνυµα αυτό, λοιπόν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελήφθη και επιβεβαιώνεται από το
έργο µας και θα γίνει αντιληπτό από τους Έλληνες πολίτες που
γνωρίζουν ότι η µοναδική αξιόπιστη, ρεαλιστική και συγκεκριµένη
και στοχευµένη πρόταση διακυβέρνησης της χώρας είναι η Νέα
Δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
και για την οικονοµία του χρόνου. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, ο κ. Κώτσηρας κι αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει η ανε-
ξάρτητη Βουλευτής η κ. Τζάκρη. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών και πράγµατι, όπως αναφέρθηκε από την
πλειοψηφία των συναδέλφων που τοποθετήθηκαν και στις επι-
τροπές, αλλά και στην Ολοµέλεια, η σηµερινή συζήτηση λαµβάνει
χώρα εν µέσω σηµαντικών εξελίξεων στο παγκόσµιο οικονοµικό
σύστηµα. Η αλλαγή της δασµολογικής πολιτικής των Ηνωµένων
Πολιτειών προφανώς ανατρέπει υπάρχοντα δεδοµένα που ίσχυαν
ως προς την ελεύθερη κυκλοφορία των εµπορευµάτων εδώ και
δεκαετίες. 

Είναι προφανές, επίσης, ότι σε αυτό το ταραχώδες περιβάλλον
η χώρα µας, όντας συνδιαµορφωτής των πολιτικών στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, αλλά και ευρισκόµενη σε ένα δηµοσιονοµικό περι-
βάλλον ιδιαίτερης σταθερότητας και αξιοπιστίας, µπορεί να
αντιµετωπίσει αυτό το σύνθετο περιβάλλον µε τους µικρότερους
δυνατούς κραδασµούς. 

Στην κρίσιµη, λοιπόν, αυτή διεθνή οικονοµική συγκυρία η χώρα
µας διαθέτει δύο σηµαντικά πλεονεκτήµατα, την αξιοπιστία και
τη σταθερότητα. Οικονοµική σταθερότητα και πολιτική σταθερό-
τητα. Την τελευταία εξαετία, εξάλλου, η Ελλάδα έχει ενισχύσει
τον ρόλο και τη φωνή της στην Ευρώπη και στον κόσµο. Σε µια
περίοδο έντονων γεωπολιτικών και οικονοµικών αναταράξεων η
χώρα µας έχει εδραιώσει τη θέση της ως πυλώνας σταθερότη-
τας, έχει αναδειχθεί σε δύναµη ευθύνης που πρωτοστατεί στην
επίλυση κοινών προβληµάτων και στη διαµόρφωση του ευρωπαϊ-
κού µέλλοντος. Τα τελευταία χρόνια, εξάλλου, αντιµετωπίσαµε
µε επιτυχία µια σειρά πρωτοφανών κρίσεων. 

Είµαστε, λοιπόν, πεπεισµένοι ότι και σε αυτές τις συνθήκες θα
ανταπεξέλθουµε πάλι έναντι των νέων προκλήσεων. Μπορούµε
να το κάνουµε διότι η Ελλάδα πλέον διαθέτει ισχυρά πολιτικά, δι-
πλωµατικά και οικονοµικά θεµέλια και έχει µπει σε µια σταθερή
τροχιά ανάπτυξης. Κι αυτό δεν είναι αποσυνδεδεµένο µε τη ση-
µαντική πρόοδο που έχει σηµειώσει η ελληνική οικονοµία τα τε-
λευταία χρόνια. Τη θετική αυτή πορεία και δυναµική της ελλη-
νικής οικονοµίας επιβεβαίωσε προ ηµερών και το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο στην πιο πρόσφατη έκθεσή του, ενώ στο ίδιο
πνεύµα, στα µέσα Μαρτίου, ο οίκος αξιολόγησης Moody’s έδωσε
ψήφο εµπιστοσύνης στην Ελλάδα, δίνοντας στη χώρα µας την
επενδυτική βαθµίδα. Άλλη µια αναγνώριση, δηλαδή, της επιτυχη-
µένης πορείας της ελληνικής οικονοµίας, της ανθεκτικότητας και
των θετικών προοπτικών της. 

Είναι αληθές ότι η χώρα µας παρουσιάζει σηµαντικά αποτελέ-
σµατα σε µια σειρά οικονοµικών δεικτών. Η ελληνική οικονοµία
αναπτύσσεται µε ρυθµό υψηλότερο από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο. Επιτυγχάνει σταθερά πρωτογενή πλεονάσµατα κι έχει µει-
ώσει το κόστος δανεισµού και το βάρος του δηµόσιου χρέους. Η
ανεργία έχει µειωθεί σηµαντικά, από το 17% το 2019 στο 8,6%
σήµερα, φτάνοντας στο χαµηλότερο επίπεδο των τελευταίων δε-
καεπτά ετών. Ο κατώτατος και ο µέσος µισθός αυξήθηκαν σηµα-
ντικά κατά την τελευταία εξαετία υπερβαίνοντας τη σωρευτική
αύξηση του πληθωρισµού. Για πρώτη φορά µετά από χρόνια δό-
θηκαν αυξήσεις στους δηµοσίους υπαλλήλους και στους συντα-
ξιούχους. 

Όλα αυτά γίνονται παράλληλα µε µία πολιτική µείωσης φόρων.
Υπενθυµίζω ότι αυτή η Κυβέρνηση από το 2019 και µετά έχει µει-
ώσει άνω των εβδοµήντα φόρων χωρίς παράλληλα να µειώνονται
τα δηµόσια έσοδα. Χάρη στην ανάπτυξη και τη µείωση της φο-
ροδιαφυγής εξασφαλίζουµε περισσότερα έσοδα τα οποία γυρί-
ζουν στην κοινωνία. Και αυτή είναι µια µάχη διαρκείας η οποία
έχει κοινωνικό πρόσηµο. Τη συνεχίζουµε και νοµίζω ότι θα είναι
ένα σηµαντικό κοινωνικό αποτύπωµα, το οποίο θα µείνει τα επό-
µενα χρόνια από αυτή τη σηµαντική µάχη που δίνεται όλη αυτή
την περίοδο. 

Η επιτυχηµένη αυτή πορεία ούτε εύκολη ήταν ούτε αυτονόητη
και ταυτοχρόνως, φυσικά, δεν συνεπάγεται ότι η Ελλάδα έχει
γίνει ένας οικονοµικός παράδεισος. Είναι αποτέλεσµα συστηµα-
τικής προσπάθειας, συνετής δηµοσιονοµικής διαχείρισης, µεταρ-
ρυθµίσεων, οράµατος, σχεδίου, συνετής πολιτικής και πολύ
µεγάλης προσπάθειας του ελληνικού λαού και των Ελλήνων φο-
ρολογουµένων, οι οποίοι είναι αυτοί οι οποίοι όλα αυτά τα χρόνια
έχουν στηρίξει αυτή τη µεγάλη εθνική προσπάθεια. 

Η Κυβέρνησή µας, αναγνωρίζοντας ότι προφανώς δεν έχει
λύσει όλα τα προβλήµατα, προφανώς δεν έχουµε φτάσει ακόµα
εκεί που θα θέλαµε, όµως, είµαστε στη σωστή κατεύθυνση, µε
σηµαντικά και µετρήσιµα αποτελέσµατα. Σε αυτή την πορεία και
σε αυτή την κατεύθυνση θα παραµείνουµε. 

Ιδιαίτερα δε σήµερα, σε µία σηµαντική και κρίσιµη περίοδο
ρευστότητας και αβεβαιότητας, είναι επιτακτική ανάγκη να δια-
φυλάξουµε την ανθεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας, να επι-
µείνουµε στη συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση, να ενισχύσουµε
ακόµα περισσότερο την εξωστρέφεια και την ανταγωνιστικότητα
της οικονοµίας µας, να δώσουµε ώθηση στις εξαγωγές µας, να
δηµιουργήσουµε ακόµα πιο πρόσφορο περιβάλλον για την προ-
σέλκυση επενδύσεων, να αυξήσουµε τη συµµετοχή στην αγορά
εργασίας. Είναι αυτά τα δεδοµένα, είναι αυτοί οι πυλώνες πάνω
στους οποίους θα χτίσουµε για τα πολλά επόµενα χρόνια. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι µέρος αυτής της προσπά-
θειας. Πραγµατικά είναι ιδιαιτέρως περίεργο που ακούστηκε από
κάποιους συναδέλφους ότι είναι το νοµοσχέδιο που αφορά
στους λίγους. Δεν αναφέρθηκα σε εσάς µόνο, κύριε Καζαµία. Σας
άκουσα το πρωί. Ένα νοµοσχέδιο το οποίο κατ’ εξοχήν διευρύνει,
διπλασιάζοντας τα εισοδηµατικά κριτήρια, τον αριθµό των συ-
µπολιτών µας που µπορούν να υπαχθούν στον εξωδικαστικό µη-
χανισµό, δίνοντας εµπράκτως εργαλεία σε αυτούς τους πολίτες
να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα που έχουν σε σχέση µε τα δά-
νειά τους, είναι κατ’ εξοχήν ένα νοµοσχέδιο που αφορά στην κοι-
νωνική συνοχή και ένα νοµοσχέδιο που αφορά στον µέσο Έλληνα
πολίτη. Οπότε είναι κατ’ εξοχήν ένα νοµοσχέδιο που αφορά
στους πολλούς και αυτό γίνεται σε συνέχεια όλης αυτής της προ-
σπάθειας που έχει γίνει όλα αυτά τα χρόνια. 

Με την υπάρχουσα διαδικασία του εξωδικαστικού µηχανισµού
ήδη έχουν ρυθµιστεί επιτυχώς τριάντα τρεις χιλιάδες τετρακό-
σιες τριάντα δύο οφειλές και η χώρα µας βρίσκεται σήµερα στη
δέκατη έκτη θέση µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ως προς το συνολικό ιδιωτικό χρέος. Δεν σηµαίνει ότι
δεν υπάρχει πρόβληµα προς αντιµετώπιση. Αντιθέτως, οι προ-
σπάθειες που κάνουµε είναι ακριβώς να µπορέσουµε να διευρύ-
νουµε τον αριθµό των συµπολιτών µας οι οποίοι πραγµατικά
µπορούν να υπαχθούν σε αυτές τις ευεργετικές διατάξεις. Και
παράλληλα µε την προστασία του πιστωτικού συστήµατος της
χώρας, παράλληλα µε τη µάχη που κάνουµε σε όλα τα επίπεδα,
όπως ανέφερα προηγουµένως για την αντιµετώπιση της φορο-
διαφυγής, να αντιµετωπίσουµε και να στηρίξουµε τους πολίτες
οι οποίοι πραγµατικά έχουν ανάγκη από την πολιτεία µε τέτοιου
είδους ευεργετικές διατάξεις.

Το νοµοσχέδιο επίσης έχει προβλέψεις -και η τροπολογία που
φέρνει ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ο κ.
Πιερρακάκης- για την αναστολή ποινικών διώξεων για χρέη προς
το δηµόσιο. Προστατεύονται µε αυτόν τον τρόπο οι οφειλέτες οι
οποίοι έχουν χρέη τα οποία συνεπάγονται ποινική δίωξη. Αυτή
ήταν µια διάταξη που ακούγεται µεν αυτονόητη, αλλά είναι τώρα
που γίνεται πράξη µε µια σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία.
Παύει ένα παράδοξο που υπήρχε, να υπάρχει ποινική δίωξη, να
ζητούν συνεχώς αναβολές στα δικαστήρια, µε ό,τι αυτό συνεπά-
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γεται για το διοικητικό και δικαστικό κόστος που υπάρχει και ταυ-
τοχρόνως να µην επιτυγχάνεται τίποτα θετικό για την εθνική οι-
κονοµία. Δίνεται λύση µε αυτήν την τροπολογία, οπότε και αυτό
είναι µια διάταξη που αφορά στους πολλούς και όχι στους λί-
γους.

Σε ό,τι αφορά στο Μάτι και στη Μάνδρα -το έχει πει ο ίδιος ο
Υπουργός ο κ. Πιερρακάκης από τις πρώτες µέρες ανάληψης των
καθηκόντων του-, είναι µια πράξη αυτονόητη από την ελληνική
πολιτεία, δίνοντας το χέρι στους συµπολίτες µας που έχουν πε-
ράσει αυτές τις τραγικές στιγµές και στη Μάνδρα και στο Μάτι.
Εκλεγόµενος Βουλευτής στη δυτική Αττική, όπως και ο κύριος
Πρόεδρος που προεδρεύει τη συζήτηση σήµερα, γνωρίζουµε το
πόσο οδυνηρή ήταν αυτή η περίοδος για τους συµπολίτες µας.
Νοµίζω ότι η ελληνική πολιτεία πράττει το αυτονόητο και δίνει και
ένα σηµαντικό στίγµα για το µέλλον.

Επίσης, θεωρώ ιδιαιτέρως σηµαντική την πρόβλεψη για τα
αθλητικά σωµατεία που έχει ιδιαιτέρως κοινωνικό πρόσηµο µε
την οποία καταργείται το ψηφιακό τέλος συναλλαγής σε χρηµα-
τικά ποσά ή συνδροµές που καταβάλλονται σε αθλητικούς φο-
ρείς. Πρόκειται για µια ρύθµιση που θα εξοικονοµήσει πόρους
για τα αθλητικά σωµατεία και θα δώσει περαιτέρω ώθηση στην
ανάπτυξη του αθλητισµού. Ιδιαιτέρως σηµαντική είναι και η πρό-
βλεψη του άρθρου 2 της τροπολογίας όπου πλέον µονιµοποι-
είται, θεσµοθετείται, προκαλώντας ασφάλεια δικαίου στους
πολίτες η διαδικασία της καταβολής τελών κυκλοφορίας και η
αυτόµατη ακινησία από την ΑΑΔΕ των αυτοκινήτων, καθότι θα
µπορούν πλέον θεσµοθετηµένα να πληρώνουν τα τέλη για τους
µήνες στους οποίους έχουν άρει την ακινησία. Είναι µια σηµα-
ντική διάταξη η οποία πλην της ουσίας της έχει και ένα σηµαντικό
θέµα τύπου, καθότι µετά από παρατάσεις που δίνονταν η ελλη-
νική πολιτεία θεσµοθετεί και µονιµοποιεί αυτήν την πρόβλεψη,
δείχνοντας ότι ο στόχος µας είναι -όταν αυτό είναι εφικτό- οι νο-
µοθετικοί τρόποι που επιλέγουµε για να στηρίξουµε τους Έλλη-
νες πολίτες να γίνονται µε τη µέγιστη δυνατή ασφάλεια δικαίου.

Σε ό,τι αφορά στο κοµµάτι της κεφαλαιαγοράς, το αναλύσαµε
ενδελεχώς και στην επιτροπή και η εισηγήτρια µας η κ. Ιατρίδη
το πρωί έκανε µια αναλυτική παρουσίαση, όπως και τις προηγού-
µενες µέρες στην επιτροπή. Έχουµε διατάξεις οι οποίες κατοχυ-
ρώνουν την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, κατοχυρώνουν τη -υπό
ευρεία έννοια- διαδικασία της κεφαλαιαγοράς στην Ελλάδα σε
ένα σύνθετο περιβάλλον. Προφανώς, όπως τέθηκε από συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης και στις επιτροπές και σήµερα, η πα-
ράλληλη ενίσχυση της στελέχωσης της Επιτροπής Κεφαλαια-
γοράς δεν είναι µια διαζευκτική υποχρέωση, είναι σωρευτική. Το
ανέφερε και ο κ. Πετραλιάς στο πρωί στη συζήτηση ότι ο στόχος
µε τις επόµενες πρωτοβουλίες είναι να ενισχυθεί η στελέχωση
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, προκειµένου να µπορεί να υπη-
ρετεί µε τον µέγιστο δυνατό τρόπο τις υποχρεώσεις που αυξη-
µένα πλέον έχει και υπό το παρόν νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να τονίσω ξανά
ότι σε ένα ιδιαιτέρως κρίσιµο πεδίο και σε µια ιδιαιτέρως κρίσιµη
συγκυρία η χώρα µας έχει καταφέρει και έχει δηµιουργήσει -
παρά τις δυσκολίες- ένα θετικό οικονοµικό περιβάλλον για τις επι-
χειρήσεις και τους πολίτες. Δίνουµε την ευκαιρία σε κάθε πολίτη
να συµµετάσχει στην οικονοµική και κοινωνική ευηµερία, αλλά

ταυτοχρόνως προστατεύουµε τον πολίτη που έχει ανάγκη και
ακούµε τα κελεύσµατα της κοινωνίας µε όλους τους δυνατούς
τρόπους. Η δηµοσιονοµική σταθερότητα, η βελτίωση του οικο-
νοµικού περιβάλλοντος, η πολιτική σταθερότητα που έχει η χώρα
είναι πυλώνες πάνω στους οποίους θα µπορέσουµε να συνεχί-
σουµε τη στήριξη της ελληνικής κοινωνίας, µε σύνεση, µε µέτρο,
µε σοβαρές νοµοθετικές πρωτοβουλίες, πάντα λαµβανοµένων
υπ’ όψιν των επόµενων γενεών και των αναγκών, αυτό το περι-
βάλλον εργασίας που έχουµε χτίσει αυτό το χρονικό διάστηµα
να συνεχίσει µε τον ίδιο τρόπο.

Συνεπείς, λοιπόν, στις δεσµεύσεις µας κάνουµε άλλο ένα βήµα
σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο για τη βελτίωση της ζωής όλων
µας και κυρίως τη στήριξη των πολλών, αυτών που πραγµατικά
είναι οι συνδιαµορφωτές και αυτοί που πρέπει να έχουν το µέρι-
σµα της επιτυχίας του µακροοικονοµικού περιβάλλοντος της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Ενισχύουµε, λοιπόν, τις θετικές προοπτικές
της πατρίδας µας µε αίσθηµα ευθύνης απέναντι στους πολίτες
µας και για τις ερχόµενες γενιές.

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι το νοµοσχέδιο θα τύχει της στήρι-
ξης -και θέλω να το πιστεύω αυτό- της µέγιστης δυνατής κοινο-
βουλευτικής δύναµης και αριθµό Βουλευτών, καθότι -όπως είπα-
είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο µαζί µε τα τεχνικά στοιχεία που το
διέπουν έχει ουσιώδεις διατάξεις που αφορούν τους πολίτες, την
κοινωνία, τους ευάλωτους συµπολίτες µας, τη µεσαία τάξη και
νοµίζω ότι πάνω σε αυτό µπορούµε να χτίσουµε συνθέσεις πλει-
οψηφίας και συνθέσεις συναίνεσης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον Υφυπουργό, τον κ. Κώτσηρα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να καταθέσω µια σειρά από νοµοτεχνικές βελτιώ-

σεις. Καλώ όλους τους συναδέλφους να σταθούν ιδιαίτερα στη
δέκατη έβδοµη νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία λέει ότι στο άρθρο
185 του σχεδίου νόµου προστίθεται τρίτο εδάφιο ως εξής:
«Εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος επιτρέπεται η υποβολή νέας αίτησης για τη
επαναρρύθµιση οφειλών προς το δηµόσιο και τους φορείς κοι-
νωνικής ασφάλισης στο πλαίσιο της εξωδικαστικής ρύθµισης
οφειλών, κατά παρέκκλιση της περίπτωσης δ) της παραγράφου
3 του άρθρου 7 του ν.4738/2020, σε οφειλέτες νοµικά πρόσωπα
που είχαν λάβει πρόταση ρύθµισης βάσει του εύλογου ποσοστού
κέρδους επί του κύκλου εργασιών τους και απώλεσαν τη ρύθµιση
του εξωδικαστικού µηχανισµού λόγω µη καταβολής τριών του-
λάχιστον δόσεων κατά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του πα-
ρόντος».

Τις καταθέτω για τα Πρακτικά.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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10536 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΖ’ - 9 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2025 10537



10538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να φωτο-
τυπηθούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που καταθέτει ο κύριος
Υπουργός και να διανεµηθούν στους εισηγητές και στους συνα-
δέλφους.

Καλώ στο Βήµα, όπως ήδη έχω προαναγγείλει, την ανεξάρτητη
Βουλευτή, την κ. Θεοδώρα Τζάκρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσον
αφορά το έγκληµα των Τεµπών έχουµε πλέον τέσσερα εγκλή-
µατα. Το πρώτο είναι αυτό καθαυτό το έγκληµα της σύγκρουσης
των τρένων σε διπλή γραµµή το 2023. Το δεύτερο είναι το έγκ-
ληµα της συγκάλυψης. Το τρίτο είναι αυτό που θα συντελεστεί
µεθαύριο την Παρασκευή, δηλαδή είναι η παραποµπή του κ.
Τριαντόπουλου για ένα πληµµέληµα στο δικαστικό συµβούλιο
κατά παράβαση του Συντάγµατος. Το τέταρτο βεβαίως είναι το
πάρτι αυτό των εκβιασµών που γίνεται γύρω από το πόρισµα του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ, όπου ο κ. Παπαδηµητρίου ρητά στο πόρισµα αυτό
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ αρχικά είδε πυρόσφαιρα οφειλόµενη στο παρά-
νοµο φορτίο, εύφλεκτο φορτίο άγνωστης προέλευσης που έφερε
η εµπορική αµαξοστοιχία. Στη συνέχεια ο κ. Παπαδηµητρίου είδε
πυρόσφαιρα οφειλόµενη, όµως, στην ανάφλεξη των ελαίων σιλι-
κόνης των µηχανών. Μετά ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ ξαναείδε πυρόσφαιρα
οφειλόµενη στο παράνοµο φορτίο των υδρογονανθράκων που
έφερε η εµπορική αµαξοστοιχία.

Και όπως ήταν αυτονόητο και όπως ζητήσαµε και εµείς ως Κί-
νηµα Δηµοκρατίας παραιτήθηκε ο κ. Παπαδηµητρίου, ο οποίος
δύο µέρες πριν από τηλεοράσεως µας έλεγε ότι αν πάθει κάτι
δεν θα είχε αυτοκτονήσει και ότι δέχεται απειλές. Αυτό µε συγ-
χωρείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,
δεν είναι δυτική δηµοκρατία. Αυτό όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι
είναι Κόζα Νόστρα. 

Σε αυτό το κλίµα λοιπόν συζητούµε το παρόν νοµοσχέδιο και
την ενίσχυση κεφαλαιαγοράς το οποίο στην πραγµατικότητα
έπρεπε να τιτλοφορείται «πολυνοµοσχέδιο συγκάλυψης της εξα-
ετούς διάλυσης της κεφαλαιαγοράς και της οικονοµίας της
χώρας», µε εισαγωγή διατάξεων που διαλύουν περαιτέρω την
αγορά και ευνοούν βεβαίως αυτούς που φοροδιαφεύγουν και µά-
λιστα σε µεγάλη κλίµακα. 

Θα σταθώ κυρίως στα σηµεία που αποδεικνύεται ότι η βασική
αρχή, η οποία υπηρετείται από την Κυβέρνησή σας, δηλαδή η πε-
ραιτέρω συγκέντρωση κεφαλαίων στα χέρια λίγων και η εξαφά-
νιση των δικαιωµάτων ελέγχου από τους πολλούς είναι η
πεµπτουσία, θα έλεγα, αυτού του νοµοσχεδίου. Όλα αυτά τα
οποία θα σχολιάσω σε ενδεικτικά άρθρα του νοµοσχεδίου αφο-
ρούν σε µια διακυβέρνηση που αρνείται να δει τον ελέφαντα στο
δωµάτιο και αντί να φέρνει ουσιαστικές και βιώσιµες ρυθµίσεις
χρεών, ρυθµίζει το πρακτικά ανυπόστατο πλαίσιο των είκοσι τεσ-
σάρων δόσεων και το υφιστάµενο πρακτικά ανύπαρκτο εξωδικα-
στικό µηχανισµό στον οποίο µετά από έξι χρόνια εφαρµογής,
όπως µας είπε προηγουµένως ο κ. Κώτσηρας, δεν έχουν ενταχθεί
παρά µόνο τριάντα τρεις χιλιάδες. Τριάντα τρεις χιλιάδες δεν µας
είπατε, κύριε Κώτσηρα; Δανειολήπτες, οι οποίοι είναι κάτι λιγο-
στές χιλιάδες εκ των εκατοντάδων χιλιάδων δανειοληπτών που
έχουν κάνει αίτηση για να ενταχθούν στον εξωδικαστικό µηχανι-
σµό. 

Πάµε λοιπόν στο Κεφάλαιο 2, που µιλάτε για την ενίσχυση της
κεφαλαιαγοράς. Όταν στο άρθρο 3 µιλάτε για αύξηση του ορίου
ενηµερωτικού δελτίου στα 8 εκατοµµύρια, στην ουσία λέτε σε χι-
λιάδες µικροµετόχους ότι δεν θα λαµβάνουν πληροφόρηση για
το µεγαλύτερο εύρος των συναλλαγών των εταιρειών στις οποίες
θέλουν να επενδύσουν και το πιο βασικό είναι πως δυσκολεύετε
καθοριστικά την αξιολόγηση του επενδυτικού κινδύνου από τους
µικροεπενδυτές, οι οποίοι πανεύκολα πλέον µπορούν να εξαπα-
τώνται από επιτήδειους βασικούς µετόχους και να χάνουν τα
λεφτά τους. Εµείς, σαν Κίνηµα Δηµοκρατίας προτείνουµε να θε-
σπίσετε ένα ενδιάµεσο επίπεδο πληροφόρησης για συναλλαγές
από 5 εκατοµµύρια και µάλιστα, µε αυξηµένες απαιτήσεις διαφά-
νειας σε σχέση µε το απλό πληροφοριακό δελτίο. 

Στο θέµα της εταιρικής διακυβέρνησης και ιδιαίτερα στα
άρθρα 4 και 5 όπου πραγµατεύεστε τις µετοχές µε πολλαπλά δι-
καιώµατα ψήφου, στην ουσία στο µεν άρθρο 4 ανοίγετε διάπλατα
την πόρτα της κατάχρησης εξουσίας από βασικούς µετόχους,

στο δε άρθρο 5 σκοπίµως έχετε αφαιρέσει τα όρια στα πολλαπλά
δικαιώµατα ψήφου, άρα καταργείτε το δικαίωµα ελέγχου από
τους µικροµετόχους οι οποίοι θα δουν το αποτύπωµα των µετο-
χών τους να εκµηδενίζεται στη διαδικασία της λήψης εταιρικών
αποφάσεων και να καθίστανται στην ουσία έρµαια των ανεξέλε-
γκτων βασικών µετόχων. Εµείς, σαν Κίνηµα Δηµοκρατίας σας
προτείνουµε κάτι πολύ απλό. Να εισάγετε στο άρθρο 5 ανώτατο
όριο πολλαπλών δικαιωµάτων ψήφου και φυσικά να θεσπίσετε
έναν µηχανισµό προστασίας των δικαιωµάτων της µειοψηφίας. 

Το αποκορύφωµα όµως έρχεται στο άρθρο 8 και στα άρθρα
17 έως 21 περί µηχανισµών διαχείρισης ρευστότητας, όπου επι-
κυρώνετε όλα τα προηγούµενα υπέρ των µεγαλοµετόχων µε την
απουσία ανώτατου ορίου στην προσαρµογή της τιµής και την πα-
ντελή έλλειψη συγκεκριµένων κριτηρίων ενεργοποίησης του µη-
χανισµού Swing Pricing στο άρθρο 19. 

Και φυσικά στο άρθρο 15 προσεγγίζετε µε απόλυτη ασάφεια
τον προσδιορισµό των αντικειµενικών λόγων για αναστολή έκδο-
σης µεριδίων, κάτι που είναι προφανές και από τον µηχανισµό ει-
σφορών για αποτροπή αποµείωσης αξίας. Εµείς προτείνουµε και
εδώ τον καθορισµό συγκεκριµένου πλαισίου µε ποσοτικά και ποι-
οτικά κριτήρια για την εφαρµογή των µηχανισµών διαχείρισης
ρευστότητας. 

Πάµε όµως και στα άρθρα 65 και 79 όπου θεωρητικά προσεγ-
γίζετε τη θωράκιση των εποπτικών φορέων. Και τι διαπιστώνουµε;
Ότι εισάγετε την επικάλυψη αρµοδιοτήτων µεταξύ της Επιτροπής
Κεφαλαιαγοράς και της Τράπεζας της Ελλάδος, σε συνδυασµό
µε ένα εντελώς ασαφές πλαίσιο συνεργασίας των δύο τοµέων
στον τοµέα των κρυπτοστοιχείων. Και ξοδεύετε γι’ αυτόν τον
σκοπό όλα τα άρθρα από το 95 µέχρι το 126, χωρίς µάλιστα να
προβλέπετε µηχανισµό επίλυσης διαφορών µεταξύ αυτών των
δύο κρίσιµων αρχών, όπως φαίνεται από τα άρθρα 80 έως 94.
Στην ουσία διαλύετε κάθε µορφή εποπτείας και παραδίδετε στην
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς κρίσιµες αρµοδιότητες της Τράπεζας
της Ελλάδος. Εµείς εδώ είµαστε ξεκάθαροι και προτείνουµε να
διατυπώσετε πριν την ψήφιση του νοµοσχεδίου τη δηµιουργία
µόνιµου συντονιστικού οργάνου µε σαφείς αρµοδιότητες και δια-
δικασία λήψης αποφάσεων.

Και έρχοµαι στο Κεφάλαιο 3, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
περί φορολογικών κινήτρων για την ενίσχυση της κεφαλαι-
αγοράς, όπου υπάρχει µια θεµελιώδης αντίφαση. Ενώ από τη µια
µεριά διευκολύνετε την είσοδο επενδυτικών µικροµεσαίων κεφα-
λαίων στο µετοχικό κεφάλαιο µεγάλων εισηγµένων εταιρειών και
αν θέλετε και διευκολύνετε και την εισαγωγή µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων στο Χρηµατιστήριο της Αθήνας. Από την άλλη, το όριο
των 300 χιλιάδων ευρώ που βάζετε για τους angels investors είναι
αποτρεπτικό για τη στερέωση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
και για τις ήδη εισηγµένες σε αυτές. Αυτό το όριο είναι επίσης
αποτρεπτικό, καθώς το µακροπρόθεσµο όφελος είναι επισφαλές
και εσείς µιλάτε για διακράτηση µετοχών ακόµα και για δέκα έτη. 

Αυτοί δεν είναι επενδυτές, κύριε Υπουργέ. Αυτοί είναι εν δυνά-
µει δωρητές δεδοµένης και της καταχρηστικής ισχύος των βασι-
κών µετόχων που έχετε κατοχυρώσει ήδη µε τα προηγούµενα
άρθρα.

Πάµε όµως, σε κάτι που αφορά τον µισό πληθυσµό της χώρας
και αναφέροµαι βεβαίως στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης
οφειλών µέσω από όπου στο άρθρο 178 διπλασιάζετε λέτε τα
όρια των εισοδηµατικών και των περιουσιακών κριτηρίων των
ευάλωτων οφειλετών και ισχυρίζεστε ότι θα προκύπτει ρύθµιση
που δεν µπορούν να την αρνηθούν τράπεζες και servicers, ενώ
την ίδια στιγµή στο ίδιο ακόµα άρθρο δίνετε τη δυνατότητα στους
πιστωτές να ασκούν ανακοπή εντός είκοσι ηµερών στο αρµόδιο
πρωτοδικείο, λόγω δήθεν ανακρίβειας των στοιχείων που έχει επι-
βάλει ο οφειλέτης. Μιλάµε για εκατοντάδες χιλιάδων οφειλετών
που ούτε οι ίδιοι ούτε το κράτος ούτε οι τράπεζες ούτε οι ser-
vicers γνωρίζουν σήµερα που µιλάµε µε ακρίβεια τα στοιχεία των
οφειλών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Εµείς λοιπόν λέµε ότι
πρέπει να λάβετε µέριµνα για τη µειωµένη ικανοποίηση της απαί-
τησης του πιστωτή συγκριτικά µε την ικανοποίηση της απαίτησής
του µέσω της αναγκαστικής εκτέλεσης σαν να µην ίσχυε δηλαδή
η ρύθµιση. Και τι σηµαίνει αυτό που κάνετε εσείς; Ότι δεν είναι
δυνατόν να αποκτήσει υπόσταση ένας εξωδικαστικός µηχανισµός
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ρύθµισης οφειλών, όταν µετά την εξαγωγή της ρύθµισης υπανα-
χωρεί ο πιστωτής εντός είκοσι ηµερών και απαιτεί ότι θα έπρεπε
να ικανοποιηθεί σαν να µην υπήρχε ρύθµιση. Και αυτό συµβαίνει
σε µια χώρα, όπως σας είπα στην αρχή, στην οποία ισχύουν δύο
πράγµατα: το χαµηλότερο διαθέσιµο εισόδηµα στην Ευρώπη και
αφετέρου η νεοφιλελεύθερη εµµονή σας να µη δίνετε ρυθµιστικό
πλαίσιο οφειλών έως διακόσιες σαράντα δόσεις µε περικοπή
τόκων και προσαυξήσεων. Άρα στην ουσία θέλετε να δηµεύσετε
τις περιουσίες των Ελλήνων µεγάλο µέρος των οποίων µιλώντας
για τις αγροτικές γαίες αποτελούν δείκτη εθνικής ακεραιότητας. 

Εκτός αν δεν διαβάσατε, κύριε Υπουργέ, στις εφηµερίδες
αυτές τις µέρες για την προέλαση τουρκικών, βουλγαρικών και
άλλης άγνωστης εθνικότητας κεφαλαίων που αγοράζουν απέρα-
ντες εκτάσεις γης, σε αγαστή συνεργασία µε funds και τους ser-
vicers στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη και εκτός αν δεν
θυµάστε το νοµοσχέδιο που ψήφισε η Κυβέρνησή σας πριν λίγες
µέρες, µε το οποίο παραδίδετε τα βοσκοτόπια της χώρας σε
επενδυτικά funds της ενέργειας.

Και δεν χρειάζεται να σας ρωτήσω πού το πάτε, κυρίες και κύ-
ριοι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας, και ειδικά εσείς κύριε Πιερ-
ρακάκη, που είστε και νέος άνθρωπος. Το πάτε εκεί που το
πήγαινε και ο προκάτοχος σας, ο κ. Χατζηδάκης και το πάτε εκεί
ακριβώς που περιγράφει το σχέδιο Πισσαρίδη. Δηλαδή, να δηµι-
ουργήσετε µια Ελλάδα του 1/10, όπου το 1/10 θα ευηµερεί και
τα 9/10 των πολιτών θα είναι µέτοικοι ή δουλοπάροικοι στην ίδια
τους τη χώρα. 

Είστε όµως και προκλητικοί, γιατί έρχεστε σε αυτό το νοµοσχέ-
διο και µιλάτε για παράταση ισχύος του προγράµµατος χορήγη-
σης εγγυήσεων σε τιτλοποιήσεις πιστωτικών ιδρυµάτων, δηλαδή
σε µια αέναη επέκταση του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ» που τώρα το
βρίσκουµε στο «ΗΡΑΚΛΗΣ 3» και σε δέκα χρόνια µπορούµε να το
βρούµε και στο «ΗΡΑΚΛΗΣ 13». Δηλαδή, κάνετε τους Έλληνες
φορολογούµενους εγγυητές σε αυτούς που τους παίρνουν τα
σπίτια και τα χωράφια, χωρίς να έχουν βάλει δικό τους ούτε 1
ευρώ και οι οποίοι έχουν γλιτώσει 58 δισεκατοµµύρια από φό-
ρους χωρίς να έχετε αισθανθεί την ανάγκη να λογοδοτήσετε πού
και πώς χρησιµοποιήθηκαν αυτές οι εγγυήσεις, πού και πώς συ-
νέβαλαν στην ωφέλεια των δανειοληπτών αυτές οι εγγυήσεις και
σε τι άλλο συνέβαλαν αυτές οι εγγυήσεις πέρα από την απαλ-
λαγή των τραπεζών από τα κόκκινα δάνεια. Δηλαδή τις τράπεζες
τις οποίες τις πτώχευσαν, τις ανακεφαλαιοποίησαν, µας παίρνουν
τα σπίτια και τις απαλλάσσουµε και από όλα τα κόκκινα δάνεια
που µε δική τους ευθύνη δόθηκαν.

Να το χαίρεστε αυτό το νοµοσχέδιο, κύριε Πιερρακάκη, και να
χαίρεστε και τις τροπολογίες εβδοµήντα δύο σελίδων που φέ-
ρατε και που αντιστοιχούν το κάθε ένα άρθρο αυτής και σε ένα
χωριστό νοµοσχέδιο µέσα στο νοµοσχέδιο. Και σε γενικές γραµ-
µές για να είµαστε ξεκάθαροι επειδή καταστρέψαµε τη µεσαία
τάξη, επειδή καταστρέψατε ακόµη και αυτούς τους λίγους υγιείς
επιχειρηµατίες που προσδοκούν λίγο περισσότερη ευηµερία
µέσα από την κεφαλαιαγορά, επειδή σε αυτήν τη χώρα οι άνθρω-
ποι δεν µπορούν να επιβιώσουν, εµείς σαν Κίνηµα Δηµοκρατίας
θεωρούµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι δόλιο και βεβαίως, το κα-
ταψηφίζουµε και αυτό και τις τροπολογίες εβδοµήντα δύο σελί-
δων που φέρατε, γιατί ακόµη και τα ελάχιστα καλά που περιέχει
φροντίζετε να τα ακυρώνετε στο αµέσως επόµενο άρθρο από
αυτό που τα αναφέρετε.

Ανακαλέστε το λοιπόν, ανασκευάστε το, φέρτε το ξανά. Εµείς
τη χαριστική βολή στην οικονοµία δεν τη δίνουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Τζάκρη.
Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον τελευταίο εκ του καταλόγου

των οµιλητών Βουλευτών, τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας,
κ. Αθανάσιο Παπαθανάση και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει για
µια παρέµβαση, αν κατάλαβα καλά, η Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας Πλεύση Ελευθερίας, η κ. Ζωή Κωνσταντοπού-
λου.

Κύριε Παπαθανάση, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σήµερα συζητάµε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών
το οποίο περιλαµβάνει σηµαντικές ρυθµίσεις για την ενίσχυση
της κεφαλαιαγοράς και την αντιµετώπιση των οικονοµικών θεµά-
των που απασχολούν τη µεσαία τάξη και τους πιο ευάλωτους συ-
µπολίτες µας. 

Το νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβάνει θετικές πρωτοβουλίες,
όπως:

Πρώτον, διπλασιασµός των εισοδηµατικών και περιουσιακών
ορίων. Αυτή η ρύθµιση είναι καθοριστική για τη λειτουργία του
εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης οφειλών, καθώς το ποσο-
στό των επιλέξιµων οφειλετών αυξάνεται από το 7% στο 85%.

Δεύτερον, αξιοπιστία και ελκυστικότητα του Χρηµατιστηρίου.
Με τις νέες ρυθµίσεις ενισχύουµε την εµπιστοσύνη των επενδυ-
τών και ωθούµε την ανάπτυξη, διευκολύνοντας την είσοδο πολύ
µικρών και µικρών επιχειρήσεων σε ρυθµισµένες αγορές. 

Τρίτον, επιτάχυνση της διαχείρισης των κόκκινων δανείων. Η
εξαµηνιαία παράταση του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» θα συµ-
βάλλει στην αποτελεσµατική µείωση των κόκκινων δανείων που
συνιστούν σοβαρή απειλή για την οικονοµία µας.

Τέταρτον, ρυθµίσεις για τη δηµόσια διοίκηση. Ειδικές διατάξεις
θα επιλύσουν ζητήµατα που αφορούν την προσωπική διαφορά
περίπου σαράντα χιλιάδων δηµοσίων υπαλλήλων, εξασφαλίζο-
ντας ότι θα µπορούν να λαµβάνουν τις αυξήσεις που τους ανα-
λογούν στο µέλλον. 

Πέµπτον, θεσµική θωράκιση των εποπτικών φορέων. Με την
αναβάθµιση της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και της Τράπεζας
της Ελλάδος, ενισχύουµε την εποπτεία των χρηµατοπιστωτικών
αγορών που είναι ζωτικής σηµασίας για τη σταθερότητα και την
ακεραιότητα του χρηµατοπιστωτικού µας συστήµατος. 

Οι παραπάνω ρυθµίσεις περιλαµβάνουν έναν ευρύτερο αριθµό
πολιτών και οικογενειών που είναι σηµαντικό να υπογραµµίσουµε
ότι κάθε δράση γίνεται µε σωστό σχεδιασµό και σεβασµό στις
προσπάθειες του ελληνικού λαού. Αντιθέτως, η Αντιπολίτευση
συχνά υπόσχεται λύσεις για όλα τα προβλήµατα µέσω απλών
νόµων και τροπολογιών, τις περισσότερες φορές χωρίς κοστο-
λόγηση και εκτίµηση των συνεπειών, µια προσέγγιση που εµείς
αποφεύγουµε. Η εποχή των ανεξέλεγκτων υποσχέσεων έχει πα-
ρέλθει, καθώς την προηγούµενη δεκαετία το κόστος αυτό το πλή-
ρωσαν πολύ ακριβά οι εργαζόµενοι και οι συνταξιούχοι. 

Η βασική µας αρχή είναι να προσφέρουµε µόνο όσα µπορούµε,
χωρίς να υπερβαίνουµε τα όριά µας και να βρισκόµαστε ξανά σε
καθεστώς υπερβολικού ελλείµµατος από την Κοµισιόν. Αυτή είναι
µια υπεύθυνη πολιτική προσέγγιση, διότι οι αποφάσεις του σή-
µερα επηρεάζουν τις επόµενες γενιές και είναι σηµαντικό να εί-
µαστε ειλικρινείς µε τους πολίτες, για το µακροπρόθεσµο
αποτέλεσµα αυτών των πολιτικών. 

Το νέο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών διευρύνει τα
υποκειµενικά και τα αντικειµενικά όρια του εξωδικαστικού µηχα-
νισµού, ενώ αναµένεται να παρέχει σηµαντικά οφέλη σε πολίτες
και επιχειρήσεις. Αρχικά αυξάνεται η δυνατότητα εξυπηρέτησης
περισσότερων δανείων, επιτρέποντας σε µεγαλύτερο αριθµό πο-
λιτών να επωφεληθούν. Αυτό σηµαίνει ότι πολλοί θα µπορέσουν
να ξαναµπούν σε καθεστώς αποπληρωµής, αποτρέποντας τον κίν-
δυνο άµεσης εκτέλεσης εναντίον τους. Ο εξωδικαστικός µηχανι-
σµός έχει αναγνωριστεί για την αποτελεσµατικότητά του, καθώς
πλέον δεν υπάρχει πια περιορισµός στους δικαιούχους µε την κα-
τάργηση των προηγούµενων ορίων των ευάλωτων συµπολιτών και
διπλασιασµό των ορίων, διευρύνοντας τη στήριξη. Επιπλέον, το
νοµοσχέδιο επιτρέπει την πρόταση ρύθµισης για όλους, χωρίς να
απαιτείται η συγκατάθεση των servicers, διευκολύνοντας έτσι την
πρόσβαση στη ρύθµιση χρέους. Το µέσο κούρεµα των οφειλών
καθορίζεται στο 30%, προσφέροντας ουσιαστική ανακούφιση.
Εξίσου σηµαντική είναι η δυνατότητα µιας δεύτερης ευκαιρίας
ρύθµισης χρεών για νοµικά πρόσωπα και επιχειρήσεις που είχαν
προηγουµένως λάβει ρύθµιση, αλλά έχασαν τις δόσεις τους,
καθώς διασφαλίζεται το δικαίωµα συµµετοχής τους στον µηχανι-
σµό ξανά. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT για το 2023,
το ιδιωτικό χρέος στην Ελλάδα κατέχει τη δέκατη έκτη θέση µε-
ταξύ των κρατών-µελών µε ποσοστό 93,3% του ΑΕΠ, παραµένο-
ντας χαµηλότερο από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο του 125,3%. 
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Από το 2019 ως το 2024 τα κόκκινα δάνεια στις τράπεζες ση-
µείωσαν σηµαντική µείωση µέσω του προγράµµατος «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ». Την ίδια στιγµή, από το 2020 έως σήµερα, το ιδιωτικό
χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ και το ιδιωτικό χρέος των νοικοκυ-
ριών έχουν σηµειώσει συνεχή µείωση. Τα µη εξυπηρετούµενα δά-
νεια συνολικά αποτελούσαν το 30% των δανείων το τρίτο τρίµηνο
του 2024, σε σύγκριση µε το 52% το 2019 και η τάση πτώσης ανα-
µένεται να συνεχιστεί. Επιπλέον, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια
από τράπεζες και υπηρεσίες ανέρχονται σε 67,08 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, σύµφωνα µε τα στοιχεία του τρίτου τριµήνου του 2024,
έναντι 92,19 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2019.

Ο εξωδικαστικός συµβιβασµός κινείται προς την ίδια κατεύ-
θυνση. Τα αποτελέσµατα είναι εντυπωσιακά, καθώς µέχρι τον Φε-
βρουάριο του 2025 έχουν πραγµατοποιηθεί τριάντα δύο χιλιάδες
επιτυχείς ρυθµίσεις οφειλών. Υπήρξε σηµαντική αύξηση στις επι-
τυχείς ρυθµίσεις µεταξύ του 2023 και του 2024 που ανήλθαν σε
81% µε δεκαέξι χιλιάδες εννιακόσιες ρυθµίσεις που πραγµατο-
ποιούνται το 2024, έναντι εννέα χιλιάδων τριακοσίων τριάντα
εννέα το 2023. Συνολικά ως τώρα έχουν ρυθµιστεί οφειλές ύψους
10,45 δισεκατοµµυρίων ευρώ µε το µεγαλύτερο µέρος αυτών να
εντοπίζονται το 2023 και το 2024 και συγκεκριµένα 5,3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ το 2024 και 3,54 δισεκατοµµύρια το 2023, αύξηση
της τάξης του 45%.

Τα δεδοµένα αυτά αναδεικνύουν µια σηµαντική βελτίωση και
στηριζόµενοι σε αυτήν τη βελτίωση, µε τις νέες ρυθµίσεις του
παρόντος νοµοσχεδίου, είµαστε βέβαιοι ότι οι συµπολίτες µας
θα ανακουφιστούν ακόµα περισσότερο, θα προστατευτούν και
θα αντιµετωπίζουν το µέλλον µε µεγαλύτερη αισιοδοξία.

Κυρίες και κύριοι, ο άξονας στρατηγικής µας στοχεύει στην
ενίσχυση των εποπτικών µηχανισµών, καθιερώνοντας επιπλέον
διαφανείς διαδικασίες για τη λειτουργία της επιτροπής κεφαλαι-
αγοράς σύµφωνα µε τις καλύτερες διεθνείς και ευρωπαϊκές πρα-
κτικές.

Συγκεκριµένα, προβλέπεται:
Η έκδοση εγχειριδίου για τον έλεγχο των παραπόνων που υπο-

βάλλονται στην επιτροπή, εγχειριδίου για επιτόπιους ελέγχους
σε εποπτευόµενους φορείς, κατευθυντήριων γραµµών για τον
υπολογισµό των προστίµων και την υποβολή κυρώσεων µε δια-
δικασίες που είναι σταθερές και διαφανείς, κώδικας δεοντολο-
γίας για τη ρύθµιση της άρσης καθηκόντων των µελών και του
προσωπικού, καθώς και εγχειριδίου για την κάλυψη των εκπαι-
δευτικών αναγκών του προσωπικού µε αξιολογήσεις εκπαιδευτών
και εκπαιδευοµένων. Επιπλέον, δίνεται η δυνατότητα στους επο-
πτικούς µηχανισµούς της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και της
Τράπεζας της Ελλάδος να διεξαγάγουν ελέγχους σε εποπτευό-
µενους φορείς µέσω χρήσης µυστικών πελατών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου περιλαµβάνει
ρυθµίσεις για την προστασία των επενδυτών σε µια αναπτυσσό-
µενη αγορά που επιβάλλει την παράλληλη προστασία των επεν-
δυτών από παράνοµες πρακτικές.

Άλλη σηµαντική ρύθµιση αφορά στην οριστική επίλυση του ζη-
τήµατος της προσωπικής διαφοράς των δηµοσίων υπαλλήλων,
που αφορά περίπου σαράντα χιλιάδες εργαζόµενους. Συγκεκρι-
µένα, αν η προσωπική διαφορά είναι κάτω από 300 ευρώ δεν θα
υπάρξει επιµερισµός µε την αύξηση του βασικού µισθού, ενώ εάν
την υπερβαίνει το ποσό που συµψηφίζεται είναι το µικρότερο µε-
ταξύ του 50% της αύξησης του βασικού µισθού και του ποσού
που υπερβαίνει τα 300 ευρώ.

Με την προτεινόµενη διάταξη και λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι η
προσωπική διαφορά σε ορισµένες περιπτώσεις ενδέχεται να φτά-
σει σε επίπεδα που δηµιουργούν σηµαντικές διαφοροποιήσεις
µεταξύ υπαλλήλων του ίδιου µισθολογικού κλιµακίου, το ζήτηµα
που έχει ανακύψει ρυθµίζεται αναδροµικά από 1η Ιουλίου 2024
και µε διαρκή ισχύ, ενώ ταυτόχρονα µειώνονται σταδιακά οι µι-
σθολογικές ανισότητες στον δηµόσιο τοµέα σε περιπτώσεις µε
υψηλή προσωπική διαφορά.

Αξία έχει να επισηµάνω ότι το νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβάνει
εξαιρετικά θετικές παρεµβάσεις σε πάρα πολλούς τοµείς για τη
µεγάλη πλειοψηφία των συµπολιτών µας. Συνεχίζουµε λοιπόν µε
την ίδια φιλοσοφία και δέσµευση επιδιώκοντας το καλύτερο δυ-
νατό για όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες, πάντα µε

σεβασµό στους κόπους τους και τις γενιές που µας ακολουθούν.
Πιστεύω ακράδαντα ότι οι ρυθµίσεις που προτείνονται στο σχέ-

διο νόµου θα συµβάλλουν καθοριστικά στην οικονοµική σταθε-
ρότητα και την ανάπτυξη της χώρας µας, αποδεικνύοντας τη
δέσµευση της Κυβέρνησης για την υποστήριξη όλων των πολιτών
και τη βελτίωση της καθηµερινότητάς τους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Παπαθανάση, και για την ακρίβεια στον χρόνο.
Τώρα θα καλέσω στο Βήµα την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευ-

θερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου για την παρέµβασή της.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω µια σύντοµη παρέµβαση σήµερα και την κυρίως οµι-

λία µου αύριο. Είναι όµως πάντα κάποια πράγµατα που πρέπει
να καταγράφονται εδώ στην Ολοµέλεια της Βουλής και να µην
περνάνε χωρίς να είναι καταγεγραµµένο τι πραγµατικά συµβαί-
νει.

Σήµερα λοιπόν την ώρα που οι εργαζόµενοι στον ιδιωτικό και
στον δηµόσιο τοµέα απεργούσαν, εδώ η Βουλή µε ιλιγγιώδεις
ρυθµούς προσπαθούσε, µε πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας,
όσα µπορεί να τα περάσει χωρίς να τα πάρει κανείς είδηση.

Κι έτσι για σήµερα προγραµµατίστηκαν δύο, µάλιστα, συνε-
δριάσεις της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου για να ενηµε-
ρώσει ο κ. Δήµας για συµβάσεις και έργα στον τοµέα του, στον
τοµέα των υποδοµών, που αφορούν τις καταστροφές που συνέ-
βησαν µετά τον «Daniel». Επιφυλάσσοµαι γι’ αυτά. Θέλω όµως
να είναι καταγεγραµµένο ότι αυτές οι δύο συνεδριάσεις µπήκαν
για σήµερα εν κρυπτώ την ώρα της µεγάλης απεργίας.

Εµείς, κι εγώ προσωπικά, για άλλη µια φορά βρεθήκαµε στο
πλευρό των ανθρώπων που αγωνίζονται, των ανθρώπων που επι-
µένουν να διεκδικούν δικαιώµατα και ελευθερίες, ανθρώπων που
ο κ. Μητσοτάκης ούτε φαντάζεται την ύπαρξή τους και τη ζωή
τους. Άλλωστε, ο ίδιος έχει δηλώσει θρασύτατα πριν από καµιά
δεκαπενταριά χρόνια ότι ουδέποτε έζησε µε 800 ευρώ και ελπίζει
να µην χρειαστεί ποτέ να ζήσει µε 800 ευρώ.

Παρ’ όλα αυτά υπάρχουν πάρα πολλοί εργαζόµενοι και στον
ιδιωτικό και στο δηµόσιο τοµέα, που ζουν µε πολύ λιγότερα χρή-
µατα, που αγωνίζονται να τα βγάλουν πέρα, που αντιµετωπίζουν
κατασχέσεις, πλειστηριασµούς και εξώσεις από την πρώτη κα-
τοικία τους, που µε κάθε τρόπο προσπαθούν να ανατάξουν τη
ζωή τους, η οποία καταστράφηκε ανυπαίτια όταν οι κυβερνήσεις
δεκαετιών οδήγησαν τη χώρα σε χρεοκοπία και ζήτησαν τον λο-
γαριασµό από τους πολίτες µε το φοβερό εκείνο ρητό του Πά-
γκαλου «µαζί τα φάγαµε». Δεν τα φάγαµε µαζί και αυτό ήταν και
οφθαλµοφανές και εξακολουθεί να είναι. 

Ήταν, λοιπόν, σηµαντικό για εµάς σήµερα, αυτήν την µέρα
απεργίας, που και οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο τοµέα απεργού-
σαν, να δοθεί η δυνατότητα και στους εργαζόµενους της Βουλής,
που είναι εργαζόµενοι και αυτοί να συµµετέχουν στην απεργία
και όχι να συνεδριάζουν οργιωδώς όλες οι Επιτροπές της Βουλής
η µία πάνω στην άλλη. Εµείς που έχουµε έξι Βουλευτές είναι ένας
άθλος και παράλληλα άσκηση προσοµοίωσης - κλωνοποίησης το
πώς είµαστε παρόντες και παρούσες σε όλες τις διαδικασίες. Αν
πάντως βάζετε στοίχηµα πώς δεν θα καταφέρουµε να είµαστε
εκεί, θα το χάσετε. Θα είµαστε πάντα εκεί και εγώ προσωπικά θα
είµαι πάντα εκεί. 

Τώρα αυτήν τη µέρα έγιναν και άλλα ενδιαφέροντα και πρέπει
να τα καταγράψω. Είστε µία Κυβέρνηση -τους παρόντες Υπουρ-
γούς συµβαίνει να τους συµπαθώ και να τους εκτιµώ, αλλά η ταυ-
τότητα και τα χαρακτηριστικά της Κυβέρνησης αυτής δεν
κρύβονται- που στηρίζεται σε ό,τι πιο ακροδεξιό, ό,τι πιο σκοτα-
διστικό, ό,τι πιο ακραίο υπάρχει, ρατσισµός, οµοφοβία, ξενοφο-
βία, µισογυνισµός, τρανσφοβία, ρατσισµός, ρατσισµός, ρατσισ-
µός και πρωτοπαλίκαρα της Κυβέρνησης αυτής είναι ο κ. Βορί-
δης, ο τσεκουροφόρος χουντικός και ο κ. Γεωργιάδης, ο αρνητής
του Ολοκαυτώµατος και αρνητής των νεκρών του Πολυτεχνείου.
Κάναµε και ένα TikTok σχετικά σήµερα, που αναφέρεται στα επι-
τεύγµατα και του κ. Γεωργιάδη και του κ. Βορίδη και του κ.
Πλεύρη, πρώην Υπουργός, νυν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
που έχει κάνει µια φοβερή οµιλία, στην οποία λέει ότι δεν υπάρχει
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φύλαξη των συνόρων χωρίς νεκρούς και καλεί να έχουµε νε-
κρούς. Αυτοί είστε. Αυτή είναι η Κυβέρνηση. 

Και επειδή µπορεί να µην είναι αρκετοί ο κ. Βορίδης, ο κ. Γε-
ωργιάδης και ο κ. Πλεύρης επιστρατεύτηκε και ο κ. Στίγκας των
Σπαρτιατών και ήρθε εδώ να µε µαλώσει. Αφιέρωσε όλη του την
οµιλία σχεδόν σε εµένα µε έναν οχετό, παρόµοιο µε αυτό που
εξαπολύουν τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, ίδιες εκφράσεις
µε τον Μαρκόπουλο, τον Πρόεδρο της Εξεταστικής Επιτροπής
για τα Τέµπη, αυτόν που διασκέδαζε στη διάρκεια της εξεταστι-
κής επιτροπής για το έγκληµα των Τεµπών και έλεγε ότι είναι
γουρλίδικη. Ήρθε, λοιπόν, ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών να πει
ότι θα έπρεπε να ντρέποµαι, γιατί µιλώ υποτιµητικά για τον Τα-
σούλα και τον λέω «Τασούλα», ενώ θα έπρεπε να τον λέω «κύριο
Πρόεδρο», δεν δείχνω κανέναν σεβασµό στον Τασούλα και τον
προσβάλω. Και ήρθε εδώ να τον υπερασπιστεί ο πρώτος ο οποίος
είχε βγει να τον συγχαρεί, µάλιστα, ο κ. Στίγκας. 

Και δεν κρύβονται αυτές οι συµπάθειες και αυτή η αλληλοστή-
ριξη, όπως δεν κρύβεται και το γεγονός ότι σε µία περίοδο
στραγγαλισµού της δικαιοσύνης και διαρκών παρεµβάσεων στη
δικαιοσύνη και στη δικαστική λειτουργία για να µην υπάρξει απο-
νοµή δικαιοσύνης και δικαίωση για το έγκληµα των Τεµπών και
για άλλα εγκλήµατα, για το έγκληµα των υποκλοπών και για άλλα
εγκλήµατα, για το έγκληµα του Ματιού -θα έρθω στη διάταξη που
φέρνετε, κύριε Υπουργέ- σ’ αυτήν, λοιπόν, την περίοδο των ορ-
γιωδών παρεµβάσεων, που ως άλλες περσόνες η Πρόεδρος του
Αρείου Πάγου και η Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου η κ. Κλάπα
και η κ. Αδειλίνη πηγαίνουν στο Φόρουµ των Δελφών και κατακε-
ραυνώνουν τους συγγενείς των θυµάτων του εγκλήµατος των Τε-
µπών -που ακούστηκαν αυτά;- σ’ αυτήν την περίοδο η δίκη των
Σπαρτιατών, ω του θαύµατος, όλο αναβάλλεται και δεν γίνεται
και ξανά αναβολή και ξανά αναβολή και βολική αναβολή. 

Και την ίδια ώρα εδώ µέσα στη Βουλή αξιοποιούνται ως υπο-
στύλωµα οι συνεργάτες του Κασιδιάρη. Και, βεβαίως, δεν είναι
καθόλου αξιοπρόσεκτο ούτε αιφνιδιαστικό το γεγονός ότι το µόρ-
φωµα των Σπαρτιατών ενοχλήθηκε από εµάς. Ενοχλήθηκε και
από τη δική µου καταγγελία ως συνηγόρου της οικογένειας του
Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου ότι η δίκη για τη δολοφονία του µο-
νίµως αναβάλλεται και η ποινή δεν γίνεται αµετάκλητη και οι τε-
λευταίοι που στηρίζουν πια ανοιχτά είναι πρώην Βουλευτές και
συνεργάτες της Χρυσής Αυγής. Αυτά για να τα θέτουµε, έτσι
όπως έχουν και για να µιλάµε τη γλώσσα της αλήθειας, την οποία
εµείς πάντα επιµένουµε να µιλάµε. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα σ’ αυτήν την µικρή µου παρέµβαση
να αναφερθώ στην διάταξη που φέρατε για το Μάτι, για την πα-
ραίτηση του Ελληνικού Δηµοσίου από τις εφέσεις. Είναι πράγµατι
σηµαντικό το Δηµόσιο όταν ενέχεται σε εγκλήµατα να αναλαµ-
βάνει και την ευθύνη και να µην ταλαιπωρεί τα θύµατα και τους
συγγενείς τους σε αέναες δικαστικές περιπέτειες. Υπάρχει αυτή
η πρόθεση συνολικότερα για τις δίκες των θυµάτων κρατικών
εγκληµάτων; 

Εγώ, ξέρετε, είµαι στο πλευρό των ανθρώπων, που αγωνίζονται
να δικαιωθούν για το έγκληµα στο Μάτι, που δικάζεται σαν πληµ-
µέληµα και όχι ως κακούργηµα και βεβαίως, η µεγαλύτερή τους
αγωνία και ο µεγαλύτερος τους καηµός δεν είναι οι αστικές δίκες,
είναι οι καταδίκες για τον βαθµό του κακουργήµατος. Όµως σε
µία περιπέτεια, στην οποία το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους επί
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας εµφανιζόταν στα διοικη-
τικά δικαστήρια και έλεγε ότι φταίνε τα θύµατα που κάηκαν,
υπάρχει 92% και 95% συνυπαιτιότητα των θυµάτων, αυτό το Δη-
µόσιο πρόκειται να αλλάξει στάση; 

Θα υπάρξει, δηλαδή, δική σας οδηγία και απόφαση συνολικά
για τις δίκες που αφορούν εγκλήµατα κρατικά; Προηγούµενα
υπάρχουν παραίτησης του Δηµοσίου από τις εφέσεις. Υπάρχει,
όµως, η βούληση αυτές οι εξαιρέσεις να γίνουν ο κανόνας και οι
πολίτες να είναι πράγµατι δικαιωµένοι; 

Αυτά είναι ρητορικά ερωτήµατα που θέτω. Αύριο στην οµιλία
µου θα µιλήσω πολύ ειδικότερα. Ήµουνα και προχθές στην συ-
νέντευξη Τύπου, που έδωσαν οι συγγενείς και οι επιζώντες του
εγκλήµατος του Ματιού και περιµένω πότε θα υπάρξει πραγµα-

τική δικαιοσύνη.
Δύο, όµως, παρατηρήσεις, επειδή αυτές τις µέρες βλέπουµε

µία -κατά τη δική µου εκτίµηση- τροµερά άγαρµπη και καθόλου
έξυπνη προσπάθεια της Κυβέρνησης να τροµοκρατήσει εκείνους
οι οποίοι υπερασπίζονται το δίκιο των θυµάτων του εγκλήµατος
των Τεµπών, να συσκοτίσει τα πραγµατικά περιστατικά, να αµφι-
σβητήσει τα αυτονόητα και περίπου να εµφανιστεί δικαιωµένη
που σκότωσε πενήντα επτά ανθρώπους. 

Θέλω να πω το εξής: Μεθοδεύσεις και από Εισαγγελείς του
Αρείου Πάγου έχουµε ζήσει πολλές. Προσωπικά έχω ζήσει την κ.
Ξένη Δηµητρίου - Βασιλοπούλου να παρεµβαίνει λυσσαλέα και
εναντίον µου στην υπόθεση του εγκλήµατος του Ματιού. Παρεµ-
βάσεις για αλλοίωση του περιεχοµένου της έρευνας έχουµε
ζήσει πολλές. Προσωπικά έχω ζήσει τις προσπάθειες να µην ολο-
κληρώσει την προκαταρκτική εξέταση ο εισαγγελέας για το Μάτι,
ο κ. Ζαγοραίος και αναβαθµίζοντάς τον να δώσουν σε άλλα χέρια
τη δικογραφία. Αµφισβητήσεις πραγµατογνωµόνων έχουµε ζήσει
πολλές. Προσωπικά έχω ζήσει και είχα παρέµβει τότε στην αµφι-
σβήτηση του πραγµατογνώµονα που γινότανε συστηµατικά από
Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου και διορισµένη Γενική Επιθεωρή-
τρια της Δηµόσιας Διοίκησης, του πραγµατογνώµονα Δηµήτρη
Λιότσιου. Του λέγανε ότι δεν έχει τα απαραίτητα προσόντα για
να κρίνει ανώτερούς του. Του λέγανε ότι δεν είναι αρµόδιος και
θα είναι άκυρη η πραγµατογνωµοσύνη του. Παρενέβην τότε δη-
µόσια και µετά από πολλούς µήνες αποκαλύφθηκε ότι την ίδια
ώρα που δηµόσια κάποιοι αµφισβητούσαν τα προσόντα αυτού
του ηρωικού πραγµατογνώµονα που παρέδωσε πραγµατογνω-
µοσύνη παρά τις πιέσεις, την ίδια ώρα τον εκβίαζε και του έλεγε
ότι θα του στήσει σκηνικά και ότι θα τον «σκίσουν» οι ενεχόµενοι
πολιτικοί… Ποιος του τα έλεγε αυτά; Ο διορισµένος Αρχηγός της
Πυροσβεστικής Ματθαιόπουλος. 

Επειδή, λοιπόν, έχουµε ζήσει πολλά και αυτά που γίνονται σή-
µερα, κάποιοι τα έχουµε ξαναζήσει και τα γνωρίζουµε και επειδή
ό,τι και να κάνουν και όσο και αν λυσσάνε αυτοί οι οποίοι εµπλέ-
κονται στο έγκληµα των Τεµπών, η αλήθεια και θα λάµψει και θα
είναι εκτυφλωτική.  

Κλείνω αυτή µου την παρέµβαση λέγοντας καθαρά ότι αυτό
που σήµερα γίνεται είναι προσπάθεια παρεµπόδισης της απονο-
µής της δικαιοσύνης. Και το γεγονός ότι παράλληλα, ενώ γίνεται
όλη αυτή η επιχείρηση, έχει µεθοδευτεί για µεθαύριο, χωρίς να
συγκληθεί η Διάσκεψη των Προέδρων για να το αποφασίσει,
χωρίς να υπάρξει έγκυρη σε συναπόφαση διαδικασία, να κλείσει
άρον-άρον εδώ στην Ολοµέλεια την Παρασκευή 11 Απριλίου η
υπόθεση της προανακριτικής επιτροπής. 

Αυτές οι µεθοδεύσεις που γίνονται σήµερα, αύριο θα είναι κα-
ταγέλαστες και αυτοί που σήµερα αισθάνονται ότι παίρνουν κά-
ποια ρεβάνς, αύριο θα πρέπει να εξηγήσουν γιατί στοχοποιούν
ξανά τα θύµατα, τους συγγενείς, όποιον τους συµπαρίσταται και
την ίδια την αλήθεια. Θα πρέπει να το εξηγήσουν, όχι µόνο σε µια
τέτοια αίθουσα, αλλά και σε µία άλλη, στην αίθουσα του αρµό-
διου δικαστηρίου. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.06’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 10 Απριλίου 2025 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζή-
τησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών: «Ενίσχυση της κεφαλαιαγοράς και άλλες διατάξεις»
και β) συζήτηση και λήψη απόφασης σύµφωνα µε το άρθρο 62
του Συντάγµατος και τα άρθρα 43 και 83 του Κανονισµού της
Βουλής, για αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών, σύµφωνα µε
την ειδική ηµερήσια διάταξη.
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